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T IME TO RE ACH YOUR S TAR

Αρχισαν οι ζυμώσεις για διοικητή της Κεντρικής
Τράπεζας Κύπρου. Τα ονόματα που «παίζουν»
είναι κυρίως αυτά που ακούγονταν και για
τη θέση του υπουργού Οικονομικών. Ωστόσο

το πιο πιθανό σενάριο είναι η παραμονή του
κ. Κωνσταντίνου Ηροδότου, ο οποίος έχει
την εύνοια της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας. Οικονομική, σελ. 3

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ

Τρεις άνθρωποι 
των τεχνών στην «Κ» 
l Ο καλλιτέχνης από την Αγροκηπιά Λαζαρής

Αργυρού. Τέχνες, σελ. 5
l Ο πρόεδρος του Δ.Σ. του «Λεμεσός 2030»

δρ Ανδρέας Πίττας. Τέχνες, σελ. 8
l Ο Ελληνας συνθέτης Σταμάτης Σπανου-

δάκης. Τέχνες, σελ. 8

ΨΥΧΑΝΑΛΥΣΗ

Το νέο «εικονικό
στήθος» 

Ο ψυχαναλυτής Μάσιμο Ρεκαλκάτι, αποκα-
λούμενος ως ο σύγχρονος εκπρόσωπος της
φροϊδικής και λακανικής σχολής σκέψης,
μιλάει στην «Κ» για το σύγχρονο τοπίο των
δεσμών αίματος, την αθεΐα και το ψηφιακό
«στήθος». Τέχνες, σελ. 1

ΚΕNΤΡΙΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ

Αρχισαν οι ζυμώσεις για διοικητή

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ουδείς 
υπεύθυνος

Η Πολιτεία οφείλει να εμπ-
νέει στους πολίτες της το αί-
σθημα της ασφάλειας και τη
σιγουριά ότι θεμελιώδεις θε-
σμοί και υπηρεσίες της το
υπηρετούν με κάθε τρόπο.
Για τούτο λοιπόν δεν μπορεί
να μην αναλαμβάνει ποτέ
κανείς καμία ευθύνη για σο-
βαρά ζητήματα, όπως για τις
πρόσφατες δολοφονίες εν
μέση οδώ, και για τα γεγο-
νότα σε Χλώρακα και Λεμε-
σό, περιστατικά που έπιασαν
στον ύπνο τις αστυνομικές
δυνάμεις. Οφείλει λοιπόν η
συντεταγμένη Πολιτεία να
ενισχύσει το αίσθημα ασφά-
λειας των πολιτών, θέτοντας
τον δάκτυλον εις τον τύπον
των ήλων.

Οι δύο δολοφονίες σε διάστημα μόλις με-
ρικών ωρών, σε συνδυασμό με αστοχίες
και λανθασμένους χειρισμούς σε άλλα επει-
σόδια έχουν λαβώσει το κύρος του αστυ-
νομικού σώματος αλλά και το αίσθημα της
ασφάλειας των πολιτών. Οι παθογένειες
της αστυνομίας εντοπίζονται κυρίως στα

παιχνίδια εξουσίας, το ρουσφέτι και στις
πολιτικές παρεμβάσεις. Μεγάλος αριθμός
αστυνομικών εκτελεί γραφειακά καθήκοντα,
την ώρα που η πρώτη γραμμή καταπολέ-
μησης του οργανωμένου εγκλήματος ασθε-
νεί. Το αίσθημα της ασφάλειας πλήττεται
και από ενέργειες της πολιτικής και αστυ-

νομικής ηγεσίας, ενώ την ίδια ώρα εγεί-
ρονται ερωτήματα αν αντιλαμβάνονται
την κρισιμότητα του ρόλου τους. Αν μπο-
ρούν, δηλαδή, να διαχειριστούν την κρίση
που έπεται, το οργανωμένο έγκλημα που
μετεξελίσσεται και να παρέχουν ασφάλεια
στην ανήσυχη κυπριακή κοινωνία. Σελ. 3

ΤΟ ΟΡΓΑΝΩΜΕΝΟ ΕΓΚΛΗΜΑ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ

Ο πόλεμος της νύχτας και
το αίσθημα της ασφάλειας
Οι παθογένειες της αστυνομίας και οι εντυπώσεις που δίνονται από την ηγεσία

100 ΕΚΑΤ. ΣΕ ΒΑΘΟΣ ΤΡΙΕΤΊΑΣ

Drones και δορυφόροι 
από ελληνικά μυαλά

Γιατί ο Κίσινγκερ προέβλεπε ότι μετά τον θάνατο του Γρίβα,
τον Ιανουάριο του 1974, η ατμόσφαιρα στην Κύπρο θα γινόταν
«τρομερά ασταθής» και θα απειλούσε τους στόχους της αμε-
ρικανικής πολιτικής. Σελ. 16

ΑΠΟ ΤΟ ΠΕΡΙΘΩΡΙΟ ΤΗΣ ΙΣΤΟΡΙΑΣ

Ο θάνατος του Γρίβα και 
οι προβλέψεις των ΗΠΑ

Η χερσαία επέμβαση του Ισραήλ στη Γάζα προχωράει αργά, προκαλώντας μεγάλη ανθρωπιστική κρίση, χωρίς αντίστοιχα στρατιωτικά κέρδη.
Ακόμη κι αν η οργάνωση εξουδετερωθεί επιχειρησιακά, δεν φαίνεται ποιο καθεστώς θα μπορούσε να τη διαδεχθεί. Σελ. 22

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ

Πού οδηγεί το αιματηρό «τούνελ» της επέμβασης 

Να ακολουθήσει το πρότυπο στρατών με ανεπτυγμένο οικοσύ-
στημα αμυντικής τεχνολογίας επιχειρεί και η Ελλάδα με το
σχέδιο που θα τεθεί σε δημόσια διαβούλευση, το οποίο παρου-
σιάζει σήμερα η «Κ». Σελ. 18

ΜΙΛΟΥΝ
ΣΤΗΝ «Κ»

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου
Αναπληρώτρια πρόεδρος ΔΗΚΟ

Πρώτος λόγος στις
τοπικές κοινωνίες 
για τις δημοτικές

Σελ. 8

Χαρίλαος Βελάρης
Μέλος ιδρυτικής επιτροπής VOLT

Mας προσδιορίζει
ο ευρωπαϊκός

προοδευτισμός 
Σελ. 10

ΚΡΙΣΤΙΝ ΛΑΓΚΑΡΝΤ 

Επαναφορά
πληθωρισμού

στο 2%
Η Κριστίν Λαγκάρντ σε
συνέντευξή της στην
«Κ», μετά την επίσκε-
ψή της στην Ελλάδα,
δήλωσε εντυπωσια-
σμένη από τη «μετα-

μόρφωση» της χώρας. Aφηγήθηκε
τις δυσκολότερες στιγμές του ελ-
ληνικού δράματος, μαζί με τις προ-
βλέψεις της για το μέλλον της παγ-
κόσμιας οικονομίας. Σελ. 20 

ΝΑΥΤΙΚΗ ΒΑΣΗ

Κονδύλι ύψους
400 εκατ. ευρώ

Η αναβάθμιση της ναυτικής βάσης
στο Μαρί θα πραγματοποιηθεί στη
βάση σχεδίων και μελετών που
έχουν γίνει από το 2017. Εχει προ-
ϋπολογιστεί κονδύλι ύψους 400
εκατ. για διάφορα έργα. Σελ. 7

ΝΙΚ ΜΠΟΣΤΡΟΜ 

Οι κίνδυνοι
από την AI

Ο καθηγητής Φιλοσοφίας στο Πα-
νεπιστήμιο της Οξφόρδης Νικ Μπό-
στρομ ανησυχεί ότι η ανθρωπότητα
κινδυνεύει να χάσει τον έλεγχο της
τεχνητής νοημοσύνης, θεωρώντας
πως είναι πιο επικίνδυνη από την
κλιματική αλλαγή. Σελ. 23  

ΓΕΡΜΑΝΙΑ-ΓΑΛΛΙΑ

Μεθοδεύουν 
διεύρυνση σε 
βάρος μικρών

Ιδέες για διεύρυνση της Ε.Ε. έχει
καταθέσει η ισπανική προεδρία υπό
την καθοδήγηση της Γερμανίας και
της Γαλλίας. Μεταξύ των προϋπο-
θέσεων που τίθενται είναι η μείωση
των επιτρόπων και ο τερματισμός
του βέτο. Ηδη υπάρχουν ενστάσεις
από πολλά κράτη, μεταξύ των οποί-
ων και η Κύπρος. Σελ. 4

Μάριο Νάβα
Γ.Δ. Μεταρρυθμίσεων Κομισιόν

Τον Ιανουάριο
τα νεότερα για 

το ηλιακό πάρκο
Σελ. 7
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΑΤΑΝΙΚΟ: Αγγέλλεται εκ
Λονδίνου ότι υπό την αιγίδα
του τέως εργατικού βουλευ-
τού Ρέννυ Σμιθ ήρχισε πρω-
τοφανής πολεμική διά την κα-
ταγγελίαν του χιτλερικού κα-
θεστώτος και τον συνασπι-
σμόν όλων των Δυνάμεων της
Δύσεως διά την περιφρούρη-
σιν της ευρωπαϊκής κληρονο-
μίας. Πρώτη πράξις του συν-

δέσμου υπήρξεν η έκδοσις μικρών τευχών άτινα φέρουν τας υπο-
γραφάς των κυριωτέρων μελών του, ήτοι του Ωστεν Τσάμπερλαιν,
του Αϊνστάιν [φωτογραφία], του Σηντ και του Γκάρβιν. Ο κ. Γκάρβιν
σχολιάζων το ως άνω πρόγραμμα γράφει: «Μόνον ο συνασπισμός
όλων των Δυνάμεων της ειρήνης θα δυνηθή να παρεμποδίση την
πραγματοποίησιν των δογμάτων αυτών της κτηνώδους βίας. Ευτυ-
χώς ήρχισεν ήδη διαγραφόμενος εις τον ορίζοντα ο συνασπισμός
ούτος. Εν τω μεταξύ τα επιχειρήματα της Γαλλίας παραμένουν αμά-
χητα. Δεν θέλει και δεν δύναται να αφοπλισθή εφ’ όσον ο χιτλερι-
σμός κηρύσσει το σατανικόν ιδανικόν του πολέμου».
«ΕΥΓΟΝΙΑ»: Πρέπει να δημιουργηθή μια νέα γενεά, εδήλωσε τε-
λευταίως ο λόρδος Χόρτερ, διάσημος ιατρός του Λονδίνου, κατά την
έναρξιν των διαλέξεων τας οποίας θα κάμη προς τους τελειοφοίτους
της Ιατρικής. Μεταξύ των σημείων τα οποία έθιξε ήσαν και τα ακό-
λουθα: Η αγγλική Κυβέρνησις πρέπει να απαγορεύση τον γάμον εις
τους αποδεδειγμένως ανικάνους. Οι «ανώτεροι τύποι», είπεν, απο-
φεύγουν την δημιουργίαν οικογενείας, αλλά θα έπρεπε να εξαναγ-
κασθούν εις τούτο. Η στείρωσις των ανικάνων θα έπρεπε να είνε
εκουσία. Τέλος, πρέπει να διαφωτισθή ο λαός όσον αφορά το ζήτη-
μα του ελέγχου των γεννήσεων διά λόγους οικονομικούς και λόγους
«ευγονίας», εξευγενισμού της ράτσας.
ΕΥΛΑΒΕΙΑ: Ο νόμος «περί σχήματος και δώρων εφημερίδων» εξα-
κολουθεί να τηρήται με... θρησκευτικήν ευλάβειαν. Ούτω χθες, διε-
νεμήθησαν εντελώς δωρεάν εις τα κέντρα και εις τους δρόμους των
Αθηνών λαχνοί αθηναϊκών εφημερίδων, αι κληρώσεις των οποίων
αγγέλλονται καθημεριναί και τα κέρδη... καταπληκτικά...

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
5.11.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Τίποτα δεν προμήνυε την αναστά-
τωση που θα ακολουθούσε. Οι κυ-
ρίες απολάμβαναν τον πρωινό κα-
φέ τους στην ήσυχη οδό Στασικρά-
τους, αναμένοντας τη μονίμως αρ-
γοπορημένη Ιουλία. Όταν εκείνη
εμφανίστηκε στη σάλα του Pralina,
μια φωνή ακούστηκε από ένα τρα-
πέζι στο βάθος: «Ο Μακάριος ζει».
Κι έπειτα μια άλλη, με εμφανώς πε-
ριπαιχτική διάθεση, φώναξε: «Ο
Έλβις ζει». Η Ιουλία Παλαιολόγου
Ουίλσον δεν άφησε βεβαίως την
ευκαιρία να πάει χαμένη. Συνεχί-
ζοντας την καζούρα απάντησε «Η
Ρένα ζει» και το υπέργηρο κοινό
της την καταχειροκρότησε ενθου-
σιασμένο. 

Έσπαγε το κεφάλι της η Ιουλία ποια
της θύμιζε η ευρωβουλευτής Ελένη
Σταύρου με κράνος και εξαρτήσεις.
Ώσπου η εικόνα της Ρένας Βλαχο-
πούλου στις «Φανταρίνες» ανασύρ-
θηκε από τα βάθη της κινηματογρα-
φικής της μνήμης. «Καλέ τι μπρίο, τι
ταπεραμέντο, είναι αυτό!» εξηγού-
σε στο καρέ. Φυσικά δεν είναι ότι
πέσαμε και από τα σύννεφα, έτσι;
Μιλάμε για τη γυναίκα στην οποία
ανήκει η μνημειώδης ατάκα: « Έχω
μέσα μου τις κολώνες του Παρθε-
νώνα και τον Σταυρό του Κυρίου».
Αλλά και πάλι, αυτή την υπερπαρα-
γωγή ποιος να τη φανταζόταν… «Η
Ελένη, ως θυγατέρα Σύρου, έχει
έμφυτο το μιλιτέρ» σχολίασε με
νόημα η Ιουλία και οι κυρίες κατέ-
νευσαν με χαμόγελο. 

Η αναφορά στον Παρθενώνα ήταν η
γέφυρα για να περάσουν στο επό-
μενο ακανθώδες κεφάλαιο: τη χλα-
παταγή στα εγχώρια αλλά και ελλα-
δικά ΜΜΕ που προκάλεσε η ανάρτη-
ση της Χριστιάνας Ερωτοκρίτου για
την επέτειο της 28ης Οκτωβρίου.
Όπου με εργαλείο την τεχνητή νοη-
μοσύνη ανάρτησε μια τερατώδη ει-
κόνα, σαν να παρήλαυνε παιδί από
το Walking Dead στην εθνική επέ-
τειο. « Όλα μάλλον ξεκίνησαν από
εδώ» είπε η Ιουλία και τους έδειξε

μια άλλη ανάρτηση: την απόβαση
των ζόμπι στην Ακρόπολη.

Το τέλος της γραφιστικής λογικής ή
η αποθέωση της κακογουστιάς;
Ακέφαλα σώματα και παραμορφω-
μένοι άνθρωποι με λευκές χλαμύ-
δες στέκονται μπροστά στον Παρθε-
νώνα τυλιγμένοι με ελληνικές ση-
μαίες. Το δημιούργημα φέρει την
υπογραφή του Μανώλη Κυριάκου,
τον οποίο γνωρίσαμε κατά την προ-
εκλογική περίοδο από τις αποκαλύ-
ψεις για τα περιβόητα fake accounts
στα social media του Νίκου Χριστο-
δουλίδη. Ο δραστήριος Μάνος επα-
νέκαμψε με δημιουργικό οίστρο… 

«Μα να την πάθει έτσι η Χριστιάνα;»
αναρωτήθηκε το καρέ. Το ερώτημα
είναι εύλογο καθότι η κυρία Ερωτο-
κρίτου αποτελεί την επιτομή του πο-
λιτικού καθωσπρεπισμού. Ή για να
το θέσουμε πιο λαϊκά, αν οι παραπο-
λιτικές στήλες περίμεναν να ζήσουν
από τη βουλεύτρια του ΔΗΚΟ, θα
έβαζαν λουκέτο. Αντιθέτως, πολύ
λίγους εξέπληξε η αντίστοιχη γκά-
φα του Ευθύμιου Δίπλαρου (με ει-
κόνα επίσης από την παρέλαση των
ζόμπι) αφού όπως είπε και η Καλα-
μαρού: «χωρίς τον Ευθύμιο η κομ-
ματική μας ζωή θα ήταν αφόρητα
πληκτική». Οι κυρίες κατένευσαν
σιωπηλά και αυτή τη φορά. 

Λίγο πριν από το μεσημέρι η σύνθε-
ση του διευρυμένου καρέ ολοκλη-
ρώθηκε, όταν έφτασε (επιτέλους) η
αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού. «Sorry, αλλά
είχα Forum» είπε και ζήτησε ένα
τσάι «με μια σταξιά κονιάκ» για να
συνέλθει. «Τουτέστιν;» αναρωτή-
θηκαν οι άλλες. «Τουτέστιν από αλ-
λού το περιμέναμε και από αλλού
μας ήρθε» απάντησε σιβυλλικά η
ηγερία της αγγλόφωνης Αριστεράς.

Η Κουλλίτσα Κυριακού παρευρέθη-
κε στο Φόρουμ Οικονομίας του
ΑΚΕΛ για να παρακολουθήσει τις
εναρκτήριες ομιλίες τόσο του γενι-

κού γραμματέα όσο και του υπουρ-
γού Οικονομικών. «Ο ένας μίλησε
για το υγιές επιχειρείν ως πνεύμονα
της οικονομίας και ο άλλος κατακε-
ραύνωσε την παγκοσμιοποίηση. Ποι-
ος είπε τι;» έθεσε τον γρίφο στην
κρίση του καρέ και συνέχισε ακάθε-
κτη. «Άστραψε και βρόντηξε ο…
κόκκινος Μάκης, ο οποίος υπερθε-
μάτισε για το χρηματοπιστωτικό μο-
νοπώλιο, τις πολυεθνικές, τη νέα τά-
ξη πραγμάτων και τη δικαιότερη ισο-
κατανομή του παγκόσμιου παραγό-
μενου πλούτου». «Τα ύστερα του κό-
σμου!» ψιθύρισαν οι κυρίες και ζή-
τησαν επειγόντως από το γκαρσόνι
την μπουκάλα του κονιάκ με τα νενο-

μισμένα σφηνάκια. «Σοκ και δέος»
ομοφώνησαν μετά τον πρώτο άσπρο
πάτο. «Σοκ και δέος!» επανέλαβαν. 

Μετά το κομμουνιστικό μανιφέστο
του Μάκη Κεραυνού τίποτε δεν
φαινόταν ικανό να τις σοκάρει. Αλ-
λά όπως λέει και ο λαϊκός βάρδος:
«ποτέ μη λες ποτέ, δεν ξέρεις τι γί-
νεται». Η δήλωση του αρχηγού της
Αστυνομίας Στέλιου Παπαθεοδώ-
ρου, «δεν υπάρχει πληροφορία για
νέο αιματοκύλισμα», ήχησε σαν ξε-
ρή πιστολιά στο άψυχο σώμα της
κοινής λογικής. Δικαίως αναρωτή-
θηκε μια σοσιαλιτέ του ελαφρολαϊ-
κού ρεπερτορίου αν η μαφία τηλε-
φωνεί στην αστυνομία για ενημέ-
ρωση του τύπου: «Χαλόου, ετοιμά-
σαμε κάτι δυνατό, πολύ σπλάτερ,
για γερά στομάχια, περνάμε όμορ-
φα στις πρόβες κι αυτό φαίνεται και
στη σκηνή, ανοίξαμε και σας περι-
μένουμε». Χαλόου; 

Είχε περάσει πια η ώρα και, καθώς
οι κυρίες ετοιμάζονταν ν’ αποχωρή-
σουν, η Ιουλία κατέθεσε μια σκέψη
(sic) έτσι ώστε «οι συναντήσεις μας
να είναι παραγωγικές κοπέλες».
«Τουτέστιν;» αναρωτήθηκε το κα-
ρέ. «Τουτέστιν, σκέφτηκα να προ-
τείνουμε στην αγαπημένη μας Κα-
τερίνα Ηλιάδη να καθιερώσει μια
ρουμπρίκα με τίτλο: Εμ πολιτικός,
εμ δαρμένος. Αφού τους δέρνει
που τους δέρνει, ας γίνεται αυτό
πιο συγκροτημένα ώστε να μη χά-
νουμε οι φανς επεισόδια. Το ξύλο
που έφαγε στον αέρα π.χ. ο λαλί-
στατος Πανίκος Λεωνίδου αποτελεί
ένα τέτοιο διδακτικό παράδειγμα». 

Όταν μπήκαν στο ταξί, στο ράδιο
έπαιζε ένα τραγούδι απ’ τα παλιά.
«Πού να βρω ένα φιλαράκι, να μου
πει πως μ’ αγαπάει στ’ αλήθεια…»
σιγοτραγούδησε η Ιουλία κι έπειτα
μουρμούρισε θλιμμένα «Για τον
Τσάντλερ», καθώς το ταξί έστριβε
στην οδό Μνασιάδου.

Σοκ και δέος

stavros.christodoulou@gmail.com

«Ποια μου θυμίζει…» έσπαγε το κεφάλι της η Ιουλία, όταν βρέθηκε αντιμέτωπη με το τρομακτικό πρόσωπο του πολέμου: την Ελένη Σταύρου
με κράνος και εξαρτύσεις.

Κάποιος να μας προσέχει
Ο Γιώργος Περδίκης είναι ξανά
υποψήφιος για πρόεδρος των Οικο-
λόγων σε μια πρωτοφανή κίνηση
πολιτικής Ανακύκλωσης, έτσι για να
δικαιολογηθεί και λίγο η αποστολή
του κόμματος. Τώρα εξηγείται και η
πολιτική μοναξιά που ένιωθε ο κύ-
ριος Θεοπέμπτου, ο οποίος ομολό-
γησε πως –αν και πρόεδρος– συχνά
βρισκόταν στη μειοψηφούσα πλευ-
ρά των συλλογικών οργάνων του
Κόμματος των Πρασίνων (από τα
Πράσινα Άλογα). 

Ο πρώην πρόεδρος, που όταν εξε-
λέγη είχε θεωρηθεί σαν σταλμένος
από τον Θεό (καθόλου τυχαίο το επί-
θετο Θεοπέμπτου), για να ανανεώ-
σει τους ιδεολογικά μπερδεμένους
Οικολόγους, τελικά απογοήτευσε
και απογοητεύθηκε συνάμα. Ένιωθε
μάλιστα τόσο μόνος που ακούστηκε
να ψιθυρίζει στους διαδρόμους
«ένα χελιδόνι δεν φέρνει την άνοι-
ξη», για να του απαντήσει ο Περδί-
κης «ένα περδίκι θα φέρει την αλ-
λαγή»! Γέλα πουλί μου, γέλα (για να
μην κλαις). Μετά λοιπόν από το
ΑΚΕΛ και το σλόγκαν «με το βλέμμα
στο μέλλον», ανάλογη ανανέωση
επιχειρούν και οι Οικολόγοι. Το δικό
τους σλόγκαν θα είναι «με το βλέμ-
μα στο παρελθόν».

Η Αλεξάνδρα Ατταλίδου –και όχι
Πατταλίδου όπως την αποκαλούσαν
κάποιοι «πράσινοι» αντίπαλοι– προ-
σχωρεί τελικά στο Volt, προκαλών-
τας ηλεκτρικό βραχυκύκλωμα υψη-
λής τάσης στο ΑΚΕΛ, που έτρεφε μια

κρυφή ελπίδα ότι θα τη δελέαζε να
προσχωρήσει στο –πρώην κόκκινο
και νυν φούξια– Κόμμα, των «ανακαι-
νισμένων» θέσεων και ιδεών, μα κυ-
ρίως του ανακαινισμένου κτιρίου.
Συνέπεσε και το φιάσκο της υποψη-
φιότητας Τουμαζή για τη Λευκωσία,
και ο Στέφανος άρχισε να κτυπά το
κεφάλι του στον (ανακαινισμένο)
τοίχο του κτιρίου. Αν το VOLT δεν πά-
ρει την πάνω VOLTA τότε κάποιοι θα
χρειαστούν VOLTAREN.

Βέβαια, ο συναργερμικός αστός Του-
μαζής έπαιξε και για δήμαρχος… Αμ-
μοχώστου, με πρόταση του ΔΗΣΥ ως
κοινά αποδεκτός υποψήφιος. Όμως
τον απέρριψε το ΑΚΕΛ! Ναι, την ώρα
που τον έπαιρνε για να γίνει δήμαρ-

χος Λευκωσίας. Βέβαια ο Γιάννης,
έξυπνο παιδί, όταν σφάζονταν όλοι
στα πόδια του αυτός είχε κλείσει με
άλλη ομάδα, όπου θα έχει και το κε-
φάλι του ήσυχο και την τσέπη του γε-
μάτη. Σιγά μη γίνει κουμουνιστής. 

Από την άλλη, στον ΔΗΣΥ, προκρί-
νουν (πάλι) τη Νατάσα, που ήταν για
λίγες μέρες υπάλληλος στον ΔΗΣΥ,
αλλά δεν ξέρουν τι να κάνουν τον
δήμαρχο Αγλατζιάς Ανδρέα Κων-
σταντίνου, αυτόν που δεν ήθελε να
ενωθεί με τη Λευκωσία, αλλά τώρα
θέλει να γίνει δήμαρχός της. Τόσο
απλά. Κωνσταντίνε Πετρίδη, μάζε-
ψέ τα από το νεκροταφείο ελεφάν-
των, και έλα να σώσεις τη Λευκωσία
από τα ρεζιλίκια. 

«Ο Στεφάνου έβαλε στόχο το 30%
αλλά εγώ, από τη στιγμή που είμαστε
η μόνη αντιπολιτευτική φωνή (με τον
σύντροφο Αβέρωφ), απέναντι σε μια
κυβέρνηση επιρρεπή στα λάθη, θέλω
τουλάχιστον 33 τοις εκατό», μου είπε
τις προάλλες φίλος Ακελικός. Να θυ-
μάσαι σύντροφε την προτροπή των
προγόνων μας: μεν σούζεις τα πόθ-
κια σου πριχού καβαλιτζέψεις.

Έξαλλοι οι αστυνομικοί της χώρας
νιώθουν πως αδικούνται αφού, ο
αρχηγός σκέφτεται να τους πει πως
πρέπει να βγουν περιπολίες. Ως
γνωστόν η συντριπτική πλειοψηφία
σχολνάει στις 2:30 και έτσι –όπως
έλεγε και το γνωστό ανέκδοτο– στη
1:15 παίρνουν τα παιδιά από το σχο-
λείο και στη συνέχεια κατευθύνον-
ται στο περίπτερο ή το φαρμακείο
της γειτονιάς (κατά προτίμηση το δι-
κό τους) για να αλλάξουν στη βάρ-
δια τη σύζυγό τους. Ποιος θα πάρει
τα παιδιά στα ιδιαίτερα και ποιος θα
δουλέψει το περίπτερο, αν βγουν
στους δρόμους; Καταστροφή.  

Πάντως, εξαιτίας του πολέμου στην
περιοχή μας οι αστυνομικές δυνά-
μεις του τόπου είχαν τεθεί σε ύψι-
στη ετοιμότητα. Εξού και είχαμε ένα
φονικό σε πολυσύχναστο παραλιακό
σημείο και λίγες ώρες μετά ένα άλ-
λο φονικό στην πιο πυκνοκατοικη-
μένη περιοχή τις πρωτεύουσας. Δεν
θέλω να φανταστώ τι θα ζούσαμε,
αν δεν ήμασταν σε ύψιστη ετοιμότη-
τα και μας έβρισκαν σε… χαλαρό
mode! Jesus Christ. 

Ολοι στους δρόμους, κλείστε τα περίπτερα. 

ΚΥ
Π

Ε
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Στον φαύλο κύκλο της ανασφάλειας
Ερωτήματα εγείρονται για το πώς η Πολιτεία θα καταφέρει να διαχειριστεί το οργανωμένο έγκλημα που μετεξελίσσεται

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Oταν την περασμένη Πέμπτη η
υπουργός Δικαιοσύνης Άννα Κουκ-
κίδου Προκοπίου φιλοξενούσε μαζί
με τον αρχηγό της αστυνομίας Στέ-
λιο Παπαθεοδώρου την ηγεσία του
ΔΗΚΟ, συζητώντας το μεταναστευ-
τικό, την κατάσταση στις φυλακές
και παρεμπιπτόντως το οργανωμένο
έγκλημα πολλοί ήταν εκείνοι που
διερωτήθηκαν για τη χρονική συ-
γκυρία και την αναγκαιότητα μιας
τέτοιας συνάντησης. Και λέμε για
την αναγκαιότητα, δεδομένου ότι
λίγα μόλις εικοσιτετράωρα προ-
ηγουμένως είχαν διαπραχθεί δύο
δολοφονίες από επαγγελματίες
εκτελεστές. Δολοφονίες που ενί-
σχυσαν το αίσθημα της ανασφά-
λειας στην κυπριακή κοινωνία, όχι
μόνο γιατί έγιναν σε πολυσύχνα-
στους χώρους με εμφανή τον κίν-
δυνο των παράπλευρων απωλειών
αλλά και γιατί δεν είχαν ακόμη εξι-
χνιαστεί. 

Η άκαιρη και εν πολλοίς αψυ-
χολόγητη συνάντηση των δύο αξιω-
ματούχων με το ΔΗΚΟ σε αυτή τη
χρονική συγκυρία ενίσχυσε τη δυ-
σφορία αλλά και τα ερωτήματα για
το κατά πόσο τα εν λόγω πρόσωπα
αντιλαμβάνονται την κρισιμότητα
του ρόλου τους, αν μπορούν να
διαχειριστούν την κρίση που έπε-
ται, το οργανωμένο έγκλημα που
μετεξελίσσεται και το κυριότερο,
αν μπορούν να παρέχουν ασφάλεια

στην ήδη ανήσυχη –από τα όσα
συμβαίνουν– κυπριακή κοινωνία.

Eνα βεβαρημένο κλίμα
Οι δολοφονίες των Καλογερό-

πουλου-Μαυρομιχάλη υπήρξαν βε-
βαίως ακόμα μία σταγόνα στο ήδη
βεβαρημένο κλίμα που επικρατεί
τόσο στην ηγεσία του υπουργείου
Δικαιοσύνης όσο και στην αστυ-
νομία. Βεβαρημένο κλίμα, δεδομέ-
νου ότι σε μόλις λίγους μήνες, η
διαχείριση που έγινε από την αστυ-
νομία σε σημαντικά περιστατικά
έστειλε το μήνυμα μιας ακυβέρνη-
της Πολιτείας. Το πρώτο καίριο
κτύπημα ήταν αμέσως μετά την
εκλογή του Νίκου Χριστοδουλίδη,
όταν τα έκτροπα στο «Ελευθερία»
κατέδειξαν τα κακά αντανακλα-
στικά της αστυνομίας. Η ανεπάρ-
κεια και οι ελλείψεις, ωστόσο, δια-
φάνηκαν στα δύο επεισόδια σε
Χλώρακα και Λεμεσό. Πρώτα ο κίν-
δυνος για τα επεισόδια στη Χλώ-
ρακα είχε υποβαθμιστεί από τον
Αρχηγό, τη στιγμή που η κύρια
πληροφόρηση που ερχόταν προς
τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη από
κατοίκους ήταν ότι αναμένονται
σοβαρά έκτροπα. Όμως ακόμα και
μετά τα όσα εκτυλίχθηκαν στη
Χλώρακα, η αστυνομία, παρά τη
δυναμική παρουσία της, δεν κα-
τάφερε να εμποδίσει τη βία στους
δρόμους της Λεμεσού που είχε ως
αποτέλεσμα τον τραυματισμό αμέ-
ριμνων πολιτών. Αλησμόνητο το

τι ακολούθησε την επομένη, όταν
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας κα-
τσάδιαζε ζωντανά την υπουργό Δι-
καιοσύνης και τον αρχηγό της αστυ-
νομίας για τα έκτροπα. Ένα κα-

τσάδιασμα που θεωρήθηκε ο προ-
πομπός παραιτήσεων. 

Παραιτήσεις και αναβολές
Η υπουργός Δικαιοσύνης δέχτη-

κε ιδιαίτερη πίεση ωστόσο, όπως
τότε έτσι και τώρα, δεν τίθεται ζή-
τημα αντικατάστασής της ακόμα.
Όπως σημειώνουν κυβερνητικοί
κύκλοι που απορρίπτουν τα περί
πολιτικών προεκτάσεων από τα
δύο φονικά, δεν μπορεί να ευθύ-
νεται γι’ αυτό η υπουργός Δικαιο-
σύνης, ανακαλώντας φονικά που
εκτυλίχθηκαν σε πολυσύχναστους
χώρους σε όλες τις κυβερνήσεις.
Πολιτικοί κύκλοι, ωστόσο, δεν απορ-

ρίπτουν το ενδεχόμενο μετακίνη-
σής της στον πρώτο ανασχηματι-
σμό καθώς είναι γενικώς παραδεκτό
πλέον ότι η κα Κουκκίδου, η οποία
δεν έχει κτίσει και τις καλύτερες
σχέσεις με άλλα μέλη του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου, θα μπορούσε
να συμβάλει καλύτερα από άλλο
πόστο. Όσο όμως κι αν η υπουργός
Δικαιοσύνης έχει διαφύγει από την
κόκκινη ζώνη, όλα τα βλέμματα
στρέφονται εδώ και ένα μήνα στον
αρχηγό της αστυνομίας κ. Παπα-
θεοδώρου. Η παρατεταμένη συζή-
τηση για το αν φεύγει και ποιοι θα
τον αντικαταστήσουν φέρεται να
έχει λαβώσει αρκετά τον ίδιο και
τη βαρύτητα που έχει στο σώμα.
Υπενθυμίζεται άλλωστε πως αμέσως
μετά το φιάσκο με τη Δόξα Κομω-
δρόμου είχε ενταθεί η φημολογία
αντικατάστασής του από άλλα πρό-
σωπα εντός και κυρίως εκτός του
σώματος. Η φημολογία σε συνδυα-
σμό με τη μη πρόσκλησή του στο
Προεδρικό για τη συζήτηση μέτρων
για τις πυρκαγιές ενέτειναν το δύ-
σκολο κλίμα μεταξύ των δύο μερών.
Η παραίτηση πήρε όντως αναβολή,
όχι γιατί πρόεδρος και αρχηγός τα
βρήκαν, αλλά εξαιτίας της απουσίας
αντικαταστάτη αλλά και του εμ-
φανή φόβου της κυβέρνησης μήπως
ο Στέλιος Παπαθεοδώρου πάρει
την Κυπριακή Δημοκρατία στο δι-
καστήριο, ζητώντας αποζημιώσεις
για απώλεια καριέρας. Το ερώτημα
ωστόσο είναι αν ο ίδιος με την πα-

ραμονή του έχει το όποιο βάρος
να διαχειριστεί επαρκώς τις κρίσεις.
Πληροφορίες της «Κ» θέλουν να
επικρατεί μεγάλη εσωστρέφεια
αλλά και διαφωνία ηγεσίας και με-
λών του σώματος για το πώς θα
έπρεπε να κινηθεί η αστυνομία την
επομένη των φονικών. 

Η Άννα Κουκκίδου Προκοπίου
έχει ήδη ζητήσει τη συμβολή και
τη συμβουλή του πρώην υπουργού
Δικαιοσύνης Νίκου Κόσιη, ωστόσο
το έγκλημα σήμερα δεν θυμίζει σε
τίποτα αυτό της δεκαετίας του 1990.
Το οργανωμένο έγκλημα έχει πα-
ρεισφρήσει εμμέσως σε ομάδες και
αθλητικά σωματεία και το πιο σο-
βαρό είναι πως έχει αναλάβει και
τον ρόλο προστασίας προσώπων
και επιχειρηματικών κύκλων που
δεν εμπιστεύονται το κράτος για
την ασφάλειά τους. Πλέον η κύρια
ανησυχία μετά και το τελευταίο αι-
ματοκύλισμα είναι η εισαγωγή νέων
παικτών στο οργανωμένο έγκλημα
και το πώς αυτό θα μπορέσει να
τύχει χειρισμού από την ίδια την
Πολιτεία. Το όλο ζήτημα μπορεί να
προκάλεσε την αμηχανία της κυ-
βέρνησης και κυρίως των κυβερ-
νώντων κομμάτων, τα οποία δεν
τοποθετήθηκαν επί του ζητήματος,
ωστόσο μετά από εγγραφή του ζη-
τήματος από το ΑΚΕΛ, το οργανω-
μένο έγκλημα και οι προεκτάσεις
του θα συζητηθούν κεκλεισμένων
των θυρών στη Βουλή την εβδο-
μάδα που μπαίνει. 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑ

Η αποτυχία της αστυνομίας να προ-
λάβει τα δολοφονικά κτυπήματα
που έγιναν σε Λεμεσό και Λευκω-
σία, με διαφορά μόλις τριάντα έξι
ωρών, έρχεται να προστεθεί σε μια
σειρά αποτυχιών που έχουν να κά-
νουν με την οργάνωση και την
εκτέλεση του επιχειρησιακού πλά-
νου της Δύναμης. Τα παιχνίδια
εξουσίας στην κορυφή της ηγετικής
πυραμίδας της αστυνομίας, η έλ-
λειψη αστυνομικών πρώτης γραμ-
μής, η διαχρονική παθογένεια του
ρουσφετιού, η προχειρότητα στην
επάνδρωση τμημάτων, το πρόβλη-
μα των πολιτικών παρεμβάσεων
καθώς και οι λάθος πρακτικές αξιο-
λόγησης έχουν δημιουργήσει μια
αστυνομία βραχυκυκλωμένη στη
γραφειοκρατία με περιορισμένη
επιχειρησιακή ευελιξία. Όπως μας
έχει τονιστεί από καλά ενημερω-
μένες πηγές εντός της αστυνομίας,
το σοβαρό δομικό πρόβλημα που
υπάρχει έχει ως αποτέλεσμα την
αδυναμία των διωκτικών Αρχών
να σταθούν απέναντι από το ορ-
γανωμένο έγκλημα. 

Το «σπασμένο τηλέφωνο» 
Οι αστοχίες της διαχείρισης από

πλευράς αρχηγού σημαντικών κρί-
σεων σε σύντομο χρονικό διάστη-
μα, όπως ήταν για παράδειγμα τα
επεισόδια της Λεμεσού, οι δύο δο-
λοφονίες ατόμων της νύχτας μέσα
σε λίγες ώρες έχουν εντείνει την
αμφισβήτηση προς το πρόσωπο
του Στέλιου Παπαθεοδώρου. Τα
όσα έγιναν στη Λεμεσό το βράδυ
1ης Σεπτεμβρίου θεωρούνται κομ-
βικό σημείο για την πίεση που
ασκήθηκε στον αρχηγό. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», η μη εν-
τολή από άτομα στην ηγεσία της
Αστυνομικής Διεύθυνσης Λεμεσού
για αποτελεσματική παρέμβαση
των δυνάμεων που έλεγχαν τη δια-
δήλωση, στόχο είχαν να πλήξουν
τον Στέλιο Παπαθεοδώρου. Η συ-
νέχεια γνώστη με τις πληροφορίες
να κάνουν λόγο για πρόθεση του
προέδρου της Δημοκρατίας να τον
παύσει. Έστω και αν τα δεδομένα
ανατράπηκαν και ο κύριος Παπα-
θεοδώρου παρέμεινε στη θέση του,
η απαξίωση προς τον ίδιο αυξήθηκε
από κάποια άτομα στα υψηλά δώ-
ματα της αστυνομίας, είτε για λό-
γους προσωπικών φιλοδοξιών είτε

γιατί, όπως μας αναφέρουν πηγές,
θεωρείται ότι η παραμονή του έχει
ημερομηνία λήξης. Οι εσωτερικές
διενέξεις φυσικά δεν αποτελούν
άλλοθι για τον αρχηγό της αστυ-
νομίας, αφού όπως είμαστε σε θέση
να γνωρίζουμε αμέσως μετά τις δο-
λοφονίες είχε ενημερωθεί για τον
αυξημένο κίνδυνο να υπάρξουν κι
άλλα χτυπήματα, γεγονός που συγ-
κρούεται με τις δηλώσεις που έκανε
ο ίδιος στη σκηνή της δολοφονίας
του Αλέξη Μαυρομιχάλη την αμέ-

σως επόμενη μέρα του χτυπήματος.
Συγκεκριμένα ο κύριος Παπαθεο-
δώρου είχε δηλώσει, «Δεν έχουμε
πληροφορία για νέο αιματοκύλισμα,
τα περίπολα βρίσκονται έξω, η προ-
σπάθεια τώρα επικεντρώνεται στην
εξιχνίαση των δύο εγκλημάτων».
Επίσης πληροφορίες κάνουν λόγο
ότι μέλη της αστυνομίας που έχουν
γνώση για το πόσο τεταμένη είναι
η κατάσταση στη νύχτα, εισηγή-
θηκαν αύξηση των περιπόλων,
ενεργοποίηση επίλεκτων σωμάτων
της αστυνομίας καθώς και εντο-
νότερη αστυνομική παρουσία στο
κέντρο των πόλεων, κάτι το οποίο
δεν εισακούστηκε. 

Ανοχύρωτη πρώτη γραμμή 
Θέλοντας να μας τονίσουν το

πόσο πάσχει η δομή της αστυνο-
μίας, πηγές που γνωρίζουν από
πρώτο χέρι την κατάσταση ανέ-
φεραν χαρακτηριστικά: «Στην Κύ-
προ το έγκλημα τελειώνει 14:30».

Με αυτόν τον τρόπο ήθελαν να μας
σκιαγραφήσουν την κατάσταση
που επικρατεί και τον μεγάλο αριθ-
μό των αστυνομικών που εκτελούν
γραφειακά καθήκοντα. Κοινή πα-
ραδοχή ατόμων μου εργάζονται
στην πρώτη γραμμή της καταπο-
λέμησης του οργανωμένου εγκλή-
ματος είναι ότι τα δεδομένα στον
έλεγχο της νύχτας έχουν αλλάξει,
ως εκ τούτου θα πρέπει και η αστυ-
νομία να αναπροσαρμοστεί πλήρως.
Η κύρια τους ανησυχία είναι ότι
με την υποστελέχωση και την έλ-
λειψη επιχειρησιακών αστυνομικών
σε τμήματα όπως το Τμήμα Ανι-
χνεύσεως Εγκλημάτων και ο Ου-
λαμός Πρόληψης Εγκλημάτων, είναι
αδύνατον να έχουν τις επιχειρη-
σιακές δυνατότητες που απαιτούν-
ται για αποτροπή σοβαρών εγκλη-
μάτων και της προστασίας των πο-
λιτών. Η αστυνομική δύναμη αριθ-
μεί κοντά στις πέντε χιλιάδες πεν-
τακόσια μέλη, ενώ ο αριθμός που

βρίσκεται απέναντι από το οργα-
νωμένο έγκλημα δεν ξεπερνά τα
πεντακόσια μέλη ανά το παγκύπριο. 

Ενισχυτικό των όσων μας έχουν
λεχθεί είναι και ο τρόπος δράσης
των εκτελεστών στις δολοφονίες
του Αλέξη Μαυρομιχάλη και του
Θανάση Καλογερόπουλου. Το πρώ-
το χτύπημα, στη Λεμεσό, έγινε
στην πολυσύχναστη παραλιακή
λεωφόρο Αμαθούντας στις 8:30
το πρωί, ενώ η δολοφονία του Αλέ-
ξη Μαυρομιχάλη στις εννέα το
βράδυ σε κεντρική περιοχή της
πρωτεύουσας.

«Είμαστε μόνοι μας» 
Σε ερώτησή μας για το ποιο

είναι το αίσθημα των αστυνομικών
πριν από μια επιχείρηση υψηλής
επικινδυνότητας η απάντηση ήταν,
«Είμαστε μόνοι μας». Όπως μας
εξηγούν, η ατολμία στην ηγεσία
της αστυνομίας, η έλλειψη ατόμων
που θα λειτουργήσουν υποστηρι-
κτικά στο πλαίσιο αυτών των επι-
χειρήσεων, η ελάχιστη ροή πλη-
ροφορίων και τα μέσα που διαθέτει
ο υπόκοσμος είναι μόνο κάποια
από τα στοιχεία που τους κάνουν
να αισθάνονται ότι δεν έχουν υπο-
στήριξη αν κάτι πάει στραβά. Σύμ-
φωνα με τα όσα μας αναφέρουν
πρέπει άμεσα αστυνομικοί να φύ-
γουν από τα γραφεία, να βγουν
στον δρόμο αυξάνοντας τις περι-
πολίες, τις συντονισμένες επιχει-
ρήσεις σε όλες τις επαρχίες ώστε
να αποκατασταθεί το αίσθημα
ασφαλείας του κοινού που, όπως
λένε, δικαιολογημένα έχει πληγεί
με τα όσα συμβαίνουν το τελευταίο
διάστημα. Κοινή παραδοχή είναι
ότι τα τελευταία χρόνια ο τρόπος
δράσης του οργανωμένου εγκλή-
ματος έχει αλλάξει και η αστυνομία
θα πρέπει να προχωρήσει σε ριζικές
αλλαγές για να μπορέσει να ελέγξει
τη νέα κατάσταση. Αυτό που προ-
κύπτει από τις συνεχόμενες απο-
τυχίες της αστυνομίας είναι ότι
τρέχει πίσω από τις εξελίξεις χωρίς
να μπορεί να λειτουργήσει προ-
ληπτικά. Όπως μας έχει τονιστεί,
το υπάρχον σύστημα στην αστυ-
νομία μπορεί να ήταν λειτουργικό
πριν από κάποια χρόνια, όμως για
να μπορέσει να ανταποκριθεί στα
νέα δεδομένα χρειάζεται ισχυρή
ηγεσία και επάνδρωση νευραλγι-
κών πόστων όπως το ΤΑΕ, ο ΟΠΕ
και η ΥΚΑΝ. 

Στην Κύπρο το έγκλημα τελειώνει 14:30…
Σε κατάσταση αμηχανίας βρίσκεται η αστυνομία με τα δύο δολοφονικά χτυπήματα μέσα σε λίγες ώρες σε Λεμεσό και Λευκωσία

5.500
μέλη είναι το σύνολο της 

αστυνομικής δύναμης 

500
εντεταλμένοι για το 

οργανωμένο έγκλημα

Οι παθογένειες
της κυπριακής

αστυνομίας
1. Παιχνίδια εξουσίας στην

κορυφή της ηγετικής
πυραμίδας της αστυνομίας

2. Πολιτικές παρεμβάσεις

3. Ελλειψη αστυνομικών
πρώτης γραμμής 
(ΟΠΕ, ΤΑΕ, ΥΚΑΝ)

4. Προχειρότητα στην
επάνδρωση τμημάτων

5. Γραφειοκρατία

6. Διαχρονική παθογένεια 
του ρουσφετιού

<<<<<<<

Αυτό που προκύπτει 
από τις συνεχόμενες
αποτυχίες της αστυνο-
μίας είναι ότι τρέχει 
πίσω από τις εξελίξεις 
χωρίς να μπορεί να λει-
τουργήσει προληπτικά.

Οπως επισημαίνουν στην «Κ» άτομα της πρώτης γραμμής, το αίσθημα των αστυνομικών πριν από μια επι-
χείρηση υψηλής επικινδυνότητας είναι: «Είμαστε μόνοι μας».

<<<<<<<

Το οργανωμένο έγκλημα
φέρεται να έχει παρει-
σφρήσει εμμέσως σε
ομάδες και σωματεία,
ενώ προσφέρει προστα-
σία και σε επιχειρημα-
τικούς κύκλους. 

Δεν τίθεται ζήτημα παραιτήσεων λένε κυβερνητικοί κύκλοι, εκτιμώντας πως
για τις δύο δολοφονίες δεν υπάρχει ευθύνη σε υπουργό και αρχηγό.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Απλοϊκή και σύνθετη σκέψη στο Παλαιστινιακό

Σ ε κοινή δήλωσή τους, δεκάδες
προοδευτικοί διανοούμενοι
του Ισραήλ, χρόνιοι επικριτές

της ισραηλινής κατοχής, εξέφρασαν
την απογοήτευσή τους για την «ηθι-
κή αναισθησία» μέρους της παγ-
κόσμιας Αριστεράς να καταδικάσει
τη σφαγή χιλιάδων Ισραηλινών
αμάχων από τη Χαμάς, το Μαύρο
Σάββατο της 7ης Οκτωβρίου. 

Το φαινόμενο δεν είναι καινούρ-
γιο, εκδηλώθηκε και στη ρωσική
εισβολή στην Ουκρανία. Δεν χα-
ρακτηρίζει μόνο ρεύματα της Αρι-
στεράς. Απηχεί μια γενικότερη στά-
ση μονομέρειας, δογματισμού, και/ή
ιδιοτέλειας. Εκδηλώθηκε και στην
άκριτη υποστήριξη από συντηρη-
τικούς σχολιαστές, με το πρέπον
φύλλο συκής ασφαλώς, της θηριώ-
δους ισραηλινής αντίδρασης στη
Γάζα. Είναι δύσκολο, σε μείζονες
αντιπαραθέσεις, να μην παρασυρθεί
κανείς από προκαταλήψεις και συμ-
φέροντα, να διατηρήσει το κριτικό
του πνεύμα. Η απλοϊκή σκέψη είναι
σχεδόν ενστικτώδης, η σύνθετη
σκέψη απαιτεί κόπο και υπερβάσεις.
Ο Όργουελ, ο Καμύ, η Αρέντ και ο

Σαΐντ μάς έδειξαν τι απαιτείται για
κάτι τέτοιο: ηθική εγρήγορση, τόλμη
και αναλυτική οξύνοια.   

Κάθε επεισόδιο βίας μας επιδέ-
χεται δύο, τουλάχιστον, πλαισιώσεις
–ηθική και εξηγητική. Η ηθική μάς
καλεί να πάρουμε θέση ως ηθικά
όντα. Η εξηγητική μάς επιτρέπει
να αναλύσουμε το επεισόδιο ως έλ-
λογα όντα. Φυσικά, είμαστε και τα
δύο. Η απλοϊκή σκέψη, ωστόσο,
επιλέγει τη μία πλαισίωση, αγνο-
ώντας ή υποβαθμίζοντας την άλλη
(γιατί το κάνει αυτό δεν είναι του
παρόντος). Η σύνθετη σκέψη εμ-
περιέχει και τις δύο. 

Οι αντιδράσεις στη ρωσική ει-
σβολή και στο νέο κύκλο βίας Χα-
μάς-Ισραήλ είναι διδακτικές. Αρ-
κετοί, ανεξαρτήτως πολιτικού προ-
σήμου, παράβλεψαν την ηθική διά-
σταση της ρωσικής επιθετικότητας
κατά κυρίαρχης χώρας και αρκέ-
στηκαν να την εξηγήσουν. Οφεί-
λεται, είπαν, στην «περικύκλωση
της Ρωσίας από το ΝΑΤΟ». Η ηθική
της βίας του ισχυρού στον αδύνατο
παρακάμφθηκε, χάριν της εξήγησης
της βίας (προσπερνώ εδώ την εγ-

κυρότητα της εξήγησης). Στην πε-
ρίπτωση της σύρραξης στη Μέση
Ανατολή έχουμε και τις δύο εκδοχές
απλοϊκής σκέψης. Αφενός, οι ιδε-
οληπτικοί Αριστεροί αναδεικνύουν
την εξηγητική σε βάρος της ηθικής
πλαισίωσης. Αποφεύγουν να εκ-
φράσουν ρητώς τον ηθικό αποτρο-
πιασμό τους για τις φρικαλεότητες
της Χαμάς, χρησιμοποιώντας, κυ-
ρίως, αιτιώδη (εξηγητική) γλώσσα.
«Τα γεγονότα [της 7/10] είναι το
άμεσο αποτέλεσμα του καθεστώτος
του ισραηλινού απαρτχάιντ», δή-
λωσαν οι Δημοκράτες Σοσιαλιστές
της Αμερικής, καταδικάζοντας, πα-
ρεμπιπτόντως, και τον «θάνατο
όλων των αμάχων». Καμία αναφορά
στη Χαμάς. Αφετέρου, οι άκριτα φι-
λο-Ισραηλινοί συντηρητικοί εστιά-
ζουν στην ηθική πλαισίωση, παρα-
κάμπτοντας την εξηγητική. Το κά-
νουν, μάλιστα, με ανενδοίαστη μο-
νομέρεια. Εκφράζουν στεντορείως
τον αποτροπιασμό τους για την
κτηνωδία της Χαμάς, αλλά, περιέρ-
γως, οι φωνητικές χορδές τους κου-
ράζονται και οι τόνοι τους πέφτουν
όταν η προσοχή τους στρέφεται

στη θηριωδία του ισραηλινού στρα-
τού στη Γάζα –αυτό γίνεται παρεμ-
πίπτον θέμα. Είναι αξιοπρόσεκτο
ότι η χρήση της ηθική πλαισίωσης,
έστω και μονομερής, τους απαλ-
λάσσει από το άχθος της εξήγησης:
αρνούνται να διερευνήσουν τις
συνθήκες εκκόλαψης της επανα-
λαμβανόμενης, επί 75 χρόνια, βίας
στη Μέση Ανατολή. 

Αντιθέτως, υπόδειγμα σύνθετης
σκέψης είναι η περιεκτική δήλωση
του γ.γ. του ΟΗΕ στο Συμβούλιο
Ασφαλείας. Ο κ. Γκουτέρες χρησι-
μοποίησε και τις δύο πλαισιώσεις. 

«Έχω καταδικάσει ξεκάθαρα τις
φρικτές τρομοκρατικές πράξεις της
7ης Οκτωβρίου, της Χαμάς», ανέ-
φερε στην αρχή της δήλωσης. «Τί-
ποτα δεν μπορεί να δικαιολογήσει
την εσκεμμένη δολοφονία, τον
τραυματισμό και την απαγωγή αμά-
χων, ή την εκτόξευση ρουκετών σε
στόχους αμάχων». Πρόσθεσε, κα-
τόπιν: «Είναι σημαντικό να ανα-
γνωρισθεί ότι οι επιθέσεις της Χαμάς
δεν συνέβησαν εν κενώ. Ο παλαι-
στινιακός λαός έχει υπομείνει 56
χρόνια ασφυκτικής κατοχής. Έχει

δει τη γη του να καταβροχθίζεται
σταθερά από εποικισμούς και να
μαστίζεται από τη βία, την οικονομία
του να στραγγαλίζεται, τους αν-
θρώπους του να εκτοπίζονται, τα
σπίτια τους να κατεδαφίζονται. Οι
ελπίδες του για πολιτική λύση στο
μαρτύριό του εξαφανίζονται». Και
συνέχισε: «Αλλά τα δεινά του δεν
μπορούν να δικαιολογήσουν τις
φρικιαστικές επιθέσεις της Χαμάς.
Και αυτές οι φρικιαστικές επιθέσεις
δεν μπορούν να δικαιολογήσουν
τη συλλογική τιμωρία του παλαι-
στινιακού λαού». Υπέροχο δείγμα
σύνθετης προσέγγισης ενός σύν-
θετου θέματος. Με λίγες λέξεις, ο
κ. Γκουτέρες εξέφρασε αφενός την
ηθική στάση του αποτροπιασμού
για φρικτά εγκλήματα, αφετέρου
ερμήνευσε το τρομοκρατικό επει-
σόδιο της 7ης Οκτωβρίου, εντάσ-
σοντάς το στα συμφραζόμενά του. 

Το ηθικό ον φρίττει με αυτά που
βλέπει, το έλλογο ον πασχίζει να
κατανοήσει τις γενεσιουργές αιτίες
της φρίκης. Αν δεν αναλύσουμε
αυτό που συμβαίνει –δηλαδή, την
ισραηλινή κατοχή και τα δεινά που

επισωρεύει στους Παλαιστίνιους,
και τον φαύλο κύκλο βίας που πα-
ράγεται– δεν θα μπορέσουμε να το
αντιμετωπίσουμε. Ενώ οι απλοϊκά
σκεπτόμενοι σκέπτονται διαζευ-
κτικά (ηθική ή εξήγηση), οι σύνθετα
σκεπτόμενοι σκέπτονται συζευκτικά
(και ηθική και εξήγηση).

Γιατί δεν βλέπουμε συχνότερα
δείγματα σύνθετης σκέψης; Διότι
είναι απαιτητική. Σε ένα επεισόδιο
βίας, για να δεις το ηθικά μείζον
πρέπει να αναζητείς απροκατάλη-
πτα οικουμενικές αξίες που παρα-
βιάζονται. Για να το εξηγήσεις, πρέ-
πει να αναζητάς αποστασιοποιημέ-
να τις επιθυμίες και πεποιθήσεις
των εμπλεκομένων, το πλέγμα συν-
θηκών και τις ακολουθίες αλληλε-
πιδράσεων που το παρήγαγαν. Και
στις δύο περιπτώσεις οφείλεις να
παραμερίζεις ιδεολογικές παρωπί-
δες, ιδιοτελή συμφέροντα και νοη-
τικές συνήθειες. Εύκολο είναι;

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και ερευνητής
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Warwick.  
www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Θεμέλια για δρομολόγηση μιας νέας
διεύρυνσης της Ε.Ε., με χρονικό ορί-
ζοντα το 2030, επιχειρεί να βάλει
εν μέσω δύο πολεμικών συρράξεων,
στη Μέση Ανατολή και στην Ου-
κρανία, η ισπανική προεδρίαη οποία,
όπως πληροφορείται η «Κ», έχει ήδη
καταθέσει «ιδέες» υπό την καθοδή-
γησητης Γερμανίας και της Γαλλίας,
που μοιραία οδηγούν στη δημιουργία
μιας Ευρώπης δύο ταχυτήτων. Βα-
σικό χαρακτηριστικό γνώρισμα των
υπό συζήτηση και υπό διαμόρφωση
ιδεών, είναι το δίλημμα που εμπε-
ριέχουν, το οποίο δεν θα μπορούσε
παρά να εκληφθεί ως εκβιαστικό:
Αξιοποιώντας τη σπουδή που επι-
δεικνύεται για διεύρυνση της Ε.Ε.
και κυρίως τις υποσχέσεις προς την
Ουκρανία αλλά και σε χώρες των
Δυτικών Βαλκανίων, οι ιδέες της
ισπανικής προεδρίας θέτουν ως
προϋποθέσεις, για μια Ευρώπη των
30+ χωρών, το 2030, την αλλαγή
των Συνθηκών, τον τερματισμό της
δυνατότητας λήψης αποφάσεων με
ομοφωνία, παραπέμποντας πλέον
σε ειδική πλειοψηφία, και τη μείωση
του αριθμού των επιτρόπων, ενδε-
χομένως σε 20, κάτι που εκ των
πραγμάτων θα οδηγήσει σε «Επι-
τρόπους εκ περιτροπής»… 

Επί της ουσίας πάντως, Ευρώπη
δύο ταχυτήτων υφίσταται και σή-
μερα. Άλλωστε, δεν υπάρχει περί-
πτωση ένα μικρομεσαίο κράτος να
προβάλει βέτο σε ένα ζήτημα τερα-
στίων διαστάσεων για την Ε.Ε. (με
εξαίρεση την Ουγγαρία του Βίκτορ
Όρμπαν που πληρώνει πάντως τε-
ράστιο κόστος), καθώς οι άλλες χώρες
και κυρίως η Γερμανία έχουν τον
τρόπο να πειθαναγκάσουν το όποιο
μικρό κράτος να εναρμονιστεί με
τα δικά τους θέλω, προ του κινδύνου
να το συνθλίψουν. Όπως δεν υπάρχει
περίπτωση, επίτροπος που προέρ-
χεται από ένα μικρό κράτος να λάβει
στηνΚομισιόν ένα πολύ ισχυρό χαρ-
τοφυλάκιο. Τα χαρτοφυλάκια επι-
λέγονται πίσω από κλειστές πόρτες
από τις μεγάλες χώρες, και ό,τι απο-
μείνειδιανέμεται από τον εκάστοτε
πρόεδρο της Κομισιόν στους μικρούς,
με ελάχιστες εξαιρέσεις. 

Αυτά λοιπόνσυμβαίνουν και σή-
μερα. Αλλά εάν υλοποιηθούν οι ιδέες
που έχουν κατατεθεί από την Ισπα-
νία, τότε και τυπικά θα βρεθούμε
ενώπιον ενός μορφώματος δύο τα-
χυτήτων, καθώς οι αποφάσεις δεν
θα απαιτούν ομοφωνία αλλά ειδική
πλειοψηφία και κατά συνέπεια τα
μικρά και μεσαία κράτη δεν θαέχουν
καν δυνατότητα άσκησης βέτο, στο
Συμβούλιο. Η συγκέντρωση «ειδικής

πλειοψηφίας» προϋποθέτει ότι το
55% των κρατών-μελών –δηλαδή
15 από τα 27 κράτη-μέλη, όχι όμως
οποιαδήποτε, αλλά αυτά που είναι
σε θέση να συγκεντρώσουν το 65%
του συνολικού πληθυσμού της Ε.Ε.–
θα συμφωνούν με μια πρόταση ή
μια πολιτική της Ε.Ε. Άρα, πέραν
της απουσίας βέτο, με βάση αυτή
την πληθυσμιακή προϋπόθεση, τα
μικρά κυρίως κράτη και δευτερευόν-
τως τα μεσαία, θα καθίστανται έρ-
μαιο των μεγάλων, που λόγω πλη-
θυσμιακού εύρους θα συγκεντρώ-
νουν ευκολότερα την απαραίτητη
«ειδική πλειοψηφία» και θα είναι
σε θέση να χειραγωγούν τους υπό-
λοιπους και να αποφασίζουν επί
παντός επιστητού, ερήμην τους.
«Ωςαποτέλεσμα», όπως επεσήμανε
έγκυρη κοινοτική πηγή, «τα μικρά
κράτη-μέλη θασύρονται στην εφαρ-
μογή αποφάσεων, οι οποίες θα δια-
μορφώνονται χωρίς καν να έχουν
εισακουστεί οι απόψεις τους, κάτι
που θα μπορούσε στην κυριολεξία
να διαλύσει τη συνοχή της Ε.Ε., αν
όχι την ίδια την κοινότητα». 

Οχι από 7 και πλέον κράτη
Για τους ευνόητους πιο πάνω λό-

γους, εκδηλώνονται ήδη αντιδράσεις
απόαριθμό κρατών-μελών, τα οποία
εμφανίζονται αρνητικά στην προ-
οπτική κατάργησης του δικαιώματος
βέτο και τροποποίησης των ευρω-
παϊκών συνθηκών. Εναντίον μιας
τέτοιας εξέλιξης τοποθετούνται
όπως πληροφορείται η «Κ», τουλά-
χιστον επτά κράτη-μέλη. Πρόκειται
για την Αυστρία, την Κύπρο, την

Κροατία, τη Σλοβακία, τηνΟυγγαρία,
ενώ στην ίδια γραμμή εμφανίζεται
να είναι και ένα μεγάλο κράτος-μέ-
λος, η Ιταλία, η οποία προφανώς αν-
τιλαμβάνεται το παιχνίδι χειραγώ-
γησης της Ε.Ε. που στήνεται από
το Βερολίνο και το Παρίσι. Αρνητική
όπως πληροφορούμαστε είναι και
η Μάλτα, θεωρώντας ότι οι τροπο-
ποιήσεις των συνθηκών θα αγγίξουν
και χρηματοοικονομικά ζητήματα,
ώστε από τη μία να αυξήσουν τον
προϋπολογισμό και από την άλλη
ναοδηγήσουν σε ανακατανομή της
πίτας σε πολιτικές της Ε.Ε., που εξυ-
πηρετούν τα εθνικά συμφέροντα
των μεγάλων, χωρίς να λαμβάνονται
υπόψη οι μικροί. Όπως ακόμη πλη-
ροφορούμαστε, στην ομάδα των
κρατών που αντιδρούν, τείνει να
συμπεριληφθεί και η Πολωνία, κα-
θώς ένα από τα πολιτικά σχήματα
που θεωρείται μέρος του συνασπι-
σμού υπό τον Ντόναλντ Τουσκ,
απορρίπτει χωρίς συζήτηση την κα-
τάργηση του δικαιώματος βέτο.

Την ίδια ώρα, οι χώρες της Βαλ-
τικής δεν δείχνουν να έχουν ενστά-
σεις στην παρούσα φάση, ενώ η
Γερμανία και η Γαλλία, που «οδηγούν

την κούρσα», προτάσσουν την ανάγ-
κη τερματισμού της ομοφωνίας,
επιστρατεύοντας το παράδειγμα
Όρμπαν, του ηγέτη της Ουγγαρίας,
που χρησιμοποιεί το βέτο καταχρη-
στικά για να φρενάρει αποφάσεις
της Ε.Ε., ακόμη και προς όφελος της
Ρωσίας. Ωστόσο, η πραγματικότητα
είναι ότι η «απαλλαγή» των μεγάλων
από τη χρήση βέτο των μικρών και
των μεσαίων κρατών, άρχισε να συ-
ζητείται πολύ πιο νωρίς, πριν από
το 2004, καθώς το Βερολίνο διέβλεπε
ότι μικρά και μεσαία κράτη φρενά-
ρουν (κυρίως καθυστερούν) πολιτικές
της Ένωσης που ευνοούσε η Γερ-
μανία. Η οποία Γερμανία στην πραγ-
ματικότητα ουδέποτε θεώρησε τα
λοιπά κράτη-μέλη ίσα μαζί της, είτε
γιατί συνεισφέρει περισσότερο στον
ευρωπαϊκό προϋπολογισμόείτε γιατί
απλώς θεωρεί ότι είναι σε θέση να
γνωρίζει περισσότερα και όλοι οι
υπόλοιποι οφείλουν να την ακολου-
θούν. Ή και τα δύο. Όπως μας επε-
σήμανε έγκυρη κοινοτική πηγή,
«αυτό που προτείνουν η Γερμανία
και η Γαλλία είναι μια Ευρώπη τεσ-
σάρων ομόκεντρων κύκλων με πρω-
ταγωνιστή τονσκληρό πυρήνα, κάτι
που αποτελεί ξαναζεσταμένο φαγητό
των Σόιμπλε-Λάμερς και είχε σερ-
βιριστεί το 1994», ενώ διέρρευσε
στη γαλλική Le Monde.

Για την Ευρώπη των 30+ 
Σε κάθε περίπτωση και με βάση

τα υφιστάμενα δεδομένα, η διεύ-
ρυνση, ενδεχομένως του 2030, έχει
ακόμη μεγάλο ανοικτό πεδίο και
πολλά κράτη θα επιδιώξουν να κα-

ταστούν μέρος της. Με βάση τα ση-
μερινά, υπό διαμόρφωση δεδομένα,
η Τουρκία θεωρείται εκτός κάθε συ-
ζήτησης. Άλλωστε, όλα τείνουν να
περιστραφούν σε μια ειδική σχέση,
εμπορικού τύπου, με επίκεντρο την
αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης. Η Ουκρανία, είναι βεβαίως στο
«παιχνίδι» και ήδη γίνονται κάποιες
κινήσεις, μεταξύ των οποίων και η
πρόταση της προέδρου της Ευρω-
βουλής ΡομπέρταΜέτσολαγια πρό-
σκληση σε παρατηρητές από τη χώ-
ρα, ώστε να παρακολουθούν τις ερ-
γασίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου. Ωστόσο, δεν είναι εύκολο να
παραβλεφθεί το κόστος ένταξης της
Ουκρανίας, το οποίο σύμφωνα με
έρευνα της Κομισιόν, η οποία διέρ-
ρευσε στους Financial Times, θα
επιβάρυνε τον υφιστάμενο προϋπο-
λογισμό της Ε.Ε. με 186 δισεκατομ-
μύρια ευρώ. Ο Ζαν Κλοντ Γιούνκερ,
που είναι από όλους αποδεκτό ότι
δεν μασάει τα λόγια του, υποστήριξε
ότι η Ουκρανία είναι διεφθαρμένη
σε όλα τα επίπεδα και τάχθηκε εναν-
τίον μιας ενδεχόμενης ταχείας έν-
ταξής της στην Ε.Ε. 

Υπέρ της ένταξης της Ουκρανίας
έχειταχθεί ανοικτά μεγάλος αριθμός
χωρών (και η Γερμανία), καθώς στην
εξίσωση απορρόφησης πολλών δισ.
ευρώ από το Κίεβο, συνυπολογίζον-
ται προφανώς και τα τεράστια κέρδη
που θα έχουν δυτικές εταιρείες, οι
οποίες θα αναλάβουν μέρος της
ανοικοδόμησης της Ουκρανίας. Η
Γερμανία έχει εκφράσει στήριξη και
στην ένταξη των χωρών των Δυτι-
κών Βαλκανίων. Παρόλα αυτά, δεν
παραγνωρίζονται οι δυσκολίες για
την προοπτική ένταξης της Σερβίας
ως επίσης και του Μαυροβουνίου,
για πολιτικούς λόγους. Ευκολότερα
είναι ίσως τα πράγματα για τη Βόρειο
Μακεδονία, νοουμένου ότι θα άρει
τις ενστάσεις της η Βουλγαρία. Υπέρ
της ένταξης της Αλβανίας τάσσονται
αναφανδόν η Γερμανία και η Ιταλία,
ενώ εκτιμάται ότι η Ελλάδα θα επι-
διώξει να διασφαλίσει τα ανθρώπινα
δικαιώματα στην εν λόγω χώρα υπό
το φως της φυλάκισης Μπελέρη,
εκλεγμένου δημάρχου Χειμάρρας
από το αλβανικό καθεστώς.

Η Γεωργία θεωρείται εντελώς
εκτός παιχνιδιού διεύρυνσης, λόγω
της επιρροής που ασκεί στη χώρα
ο Βλαντιμίρ Πούτιν, ενώ η Μολδαβία
αποτελεί ερωτηματικό, αν και η
πρόεδρος της Ευρωβουλής Ρομπέρτα
Μέτσολα πρότεινε όπως Μολδαβοί
βουλευτές συμμετάσχουν ως παρα-
τηρητές στις εργασίες του Ευρω-
παϊκούΚοινοβουλίου(όπως πρότεινε
και για την περίπτωση της Ουκρα-
νίας). 

Γερμανο-γαλλικοί
εκβιασμοί για διεύρυνση

Ενώπιον διλημμάτων τα μικρά κράτη για μείωση αριθμού επιτρόπων, τερματισμό των βέτο

Ευρώπη χωρίς
εξωτερική

πολιτική και
άμυνα

Υπό το φως των εξελίξεων στη
Μέση Ανατολή και στην Ουκρα-
νία και τις αδυναμίες που κατα-
γράφει η Ε.Ε., σε επίπεδο κυρίως
εξωτερικής πολιτικής, εύλογα
διερωτάται κανείς κατά πόσο το
«ευρωπαϊκό μπλοκ» των «27» εί-
ναι έτοιμο για μια νέα διεύρυνση
και πόσο μπορεί να ωφεληθεί
από μια τέτοια εξέλιξη. 

Πέραν λοιπόν του ποσού επι-
βάρυνσης του ευρωπαϊκού προ-
ϋπολογισμού που υπολογίζεται
σε 258 δισεκατομμύρια ευρώ,
εάν είχαμε σήμερα μια νέα δι-
εύρυνση εννέα κρατών (τα 186
δισ. ευρώ για την Ουκρανία), αυ-
τό που με γυμνό μάτι μπορεί κά-
ποιος να αναγνωρίσει είναι η
αδυναμία εμβάθυνσης της Ε.Ε.
Η οποία σε όλα τα χρόνια της
ύπαρξής της έχει καταδείξει δύο
μεγάλα επιτεύγματα. Τη συνθήκη
του Σένγκεν και το ευρώ. Ωστό-
σο, το Σένγκεν καταστρατηγή-
θηκε απόλυτα στη διάρκεια της
πανδημίας με αρκετά κράτη-
μέλη να κάνουν ό,τι θέλουν, ενώ
αρκετές ήταν και οι περιπτώσεις
που «περιορίσθηκε» σε προβλη-
ματικό βαθμό λόγω των μετα-
ναστευτικών ροών, με την Ουγ-
γαρία να βάζει λουκέτο στην
ελεύθερη κυκλοφορία. 

Η ευρωπαϊκή εξωτερική πο-
λιτική της βρίσκεται σε ακόμη
χειρότερη κατάσταση. Η Ε.Ε. εί-
ναι απούσα στη μεγάλη προσπά-
θεια της διαπραγμάτευσης για
ειρήνη στη Μέση Ανατολή, είναι
κατακερματισμένη, κάτι που εμ-
φανίζεται και από την τριχρωμία
τοποθετήσεων στο πρόσφατο
ψήφισμα του ΟΗΕ (υπέρ, εναν-
τίον, αποχή), ενώ δεν κατόρθωσε
να ψελλίσει τη λέξη «εκεχειρία»
στα Συμπεράσματά της. Στο ζή-
τημα της άμυνας, προβάλλει μεν
τη PESCO, η οποία εξυπηρετεί
τη Γαλλία για να διαθέτει τα οπλι-
κά της συστήματα σε όσους θέ-
λουν να τα αγοράσουν, αλλά δεν
αποτελεί τον αμυντικό βραχίονα
της Ε.Ε., η οποία εξακολουθεί
να λειτουργεί υπό το καθεστώς
της «ρήτρας συμπληρωματικό-
τητας» προς το ΝΑΤΟ. Η Βορει-
οατλαντική Συμμαχία, λοιπόν,
καθορίζει τα πάντα και η Ε.Ε.
έχει μια χαραμάδα να λειτουρ-
γήσει αυτόνομα, μόνον σε ό,τι
δεν ρυθμίζεται από το ΝΑΤΟ, εξ
ου και η μάχη που δίνεται από
όλους στην Ε.Ε., ώστε η Σουηδία
να ενταχθεί σε αυτό. Υπό αυτές
τις συνθήκες και εάν κάτι δεν
αλλάξει σύντομα, η Ε.Ε. με ή χω-
ρίς διεύρυνση, θα περιοριστεί
σε μια οικονομική ένωση χωρών,
με βάση το ευρώ, το οποίο δεν
παύει να αποτελεί επίτευγμα,
αλλά έχει και τρωτά σημεία και
σε κάθε περίπτωση δεν έχει την
αντοχή του δολαρίου. 

Υπάρχουν φόβοι για τη δημιουργία ενός μορφώματος δύο ταχυτήτων, καθώς οι αποφάσεις δεν θα απαιτούν ομοφω-
νία αλλά ειδική πλειοψηφία, και κατά συνέπεια τα μικρά και μεσαία κράτη δεν θα έχουν καν δυνατότητα άσκησης βέ-
το στο Συμβούλιο.

<<<<<<

Ενστάσεις από μεγάλη
ομάδα χωρών,
μεταξύ των οποίων
Αυστρία, Κύπρος, Σλο-
βακία, Κροατία, Ιταλία,
Μάλτα, Ουγγαρία. 
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Παράταση στο αδιέξοδο του «Αφροδίτη»
Αγεφύρωτη παραμένει η διαφωνία μεταξύ της αμερικανικής Chevron και της κυπριακής κυβέρνησης για το τεμάχιο «12»

Του ΓΙAΝΝΗ ΙΩAΝΝΟΥ 

Με τη διορία για το FEED εκ μέρους
της Chevron για το κοίτασμα «Αφρο-
δίτη» να εκπνέει και τυπικά την Κυ-
ριακή 5 Νοεμβρίου, το αδιέξοδο της
διαπραγμάτευσης μεταξύ Κυπριακής
Δημοκρατίας και της κοινοπραξίας
του «12» (Chevron, Shell, NewMed)
με επικεφαλής τον αμερικανικό κο-
λοσσό για το σχέδιο ανάπτυξης του
κοιτάσματος δείχνει να παραμένει.
Η διαπραγμάτευση, που ξεκίνησε
τον περασμένο Αύγουστο μετά την
απόρριψη εκ μέρους της Λευκωσίας
του σχεδίου ανάπτυξης του κοιτά-
σματος, πέρασε από πολλές φάσεις
με τη βασική διαφορά να παραμένει
στη διάσταση του FPU (Floating Pro-
duction Unit) αλλά και σε σειρά
άλλων τεχνοοικονομικών διαφορών
σε σχέση με το αρχικό πλάνο ανά-
πτυξης (FDP) που είχε καταθέσει η
κοινοπραξία το 2019 –πριν από την
αποχώρηση της NobleEnergy. Εκτός
απροόπτου, μια παράταση ακόμη
δύο εβδομάδων προς τη Chevron
αναμένεται να δοθεί, μιας και η κά-
θοδος του υψηλόβαθμου στελέχους
της αμερικανικής εταιρείας, Clay
Neff, στη Λευκωσία, προσπάθησε

να «διασκεδάσει» κάπως το αδιέξοδο.
Ωστόσο, τόσο η ίδια η διαπραγμά-
τευση όσο και το ότι οι δύο πλευρές
δείχνουν να επιμένουν στις αφετη-
ριακές τους θέσεις, δεν προμηνύουν
καλές εξελίξεις τόσο για ακόμη ένα
γύρο καθυστερήσεων ως προς την
πολύπαθη «Αφροδίτη» και την προ-
οπτική ανάπτυξής της όσο κι ανα-
φορικά με το μέλλον της Chevron
στην κοινοπραξία. 

Το ιστορικό
Κύπρος και Chevron, όπως έγραψε

η «Κ» και στο παρελθόν, ερίζουν
τόσο για τα πηγάδια του «Αφροδίτη»
(5 VS 3) όσο και για τις δομές ανά-
πτυξης, με τη Λευκωσία να εμμένει
στη δημιουργία πλωτής μονάδας πα-
ραγωγής ενώ τη Chevron να εμμένει
στη χρησιμοποίηση υπαρχουσών
υποδομών της Shell στην περιοχή
και δη στο WWDM(WestDeltaDeep
Marine) πριν το αιγυπτιακό τερματικό
του Ίντκου. Πέραν των οικονομικών
προεκτάσεων, ο πυρήνας της δια-
φωνίας βρίσκεται και σε μια διαφορά
φιλοσοφίας με τον υπουργό Ενέρ-

γειας Γιώργο Παπαναστασίου να εκ-
φράζει εκείνη την άποψη που θέλει
την ανάπτυξη του «Αφροδίτη» να
γίνεται με κυπροκεντρικές δομές
και, στον αντίποδα, τη Chevron να
θέλει να μειώσει τα κόστη ανάπτυξης
ενός μικρού κοιτάσματος όπως του
«12» –δεδομένου και του αποτυπώ-
ματός της στην περιοχή, όπου δρα-
στηριοποιείται σε άλλα μεγαλύτερα
κοιτάσματα. 

Η κάθοδος Clay Neff
H κάθοδος του Clay Neff, πρό-

εδρoυ Έρευνας και Παραγωγής της
Chevron για τις περιοχές της Μέσης
Ανατολής, Αφρικής και Νοτίου Αμε-
ρικής, την περασμένη Παρασκευή
στη Λευκωσία συνδέεται άρρηκτα
με τη νέα περίοδο παράτασης, δύο
εβδομάδων, που θα δοθεί από την
Κ.Δ. στην αμερικανική εταιρεία προ-
κειμένου να συνεχιστεί η διαπραγ-
μάτευση. Ο κ. Neff υπενθυμίζεται
πως είχε συναντηθεί με τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη και στη Νέα Υόρκη
στο περιθώριο της Γενικής Συνέλευ-
σης του ΟΗΕ –χωρίς ωστόσο να

υπάρξει, τότε, κάποια πρόοδος. Την
Παρασκευή ο κ. Neffείχε συνάντηση
και με τον υπουργό Ενέργειας Γιώργο
Παπαναστασίου. Σε αυτό το σημείο
αξίζει να προστεθεί πως εταιρείες
όπως η Chevron διατηρούν ως επι-
χειρηματική πρακτική να διαβου-
λεύονται απευθείας με αρχηγούς
κρατών, και η κάθοδος Neff, σε κάθε
περίπτωση, καταδεικνύει και την
έκταση του αδιεξόδου στην διαπραγ-
μάτευση Chevron - Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. 

Αχαρτογράφητα νερά
Το αδιέξοδο για την ανάπτυξη

του «Αφροδίτη» που παρατείνεται
μεταξύ Chevron και Λευκωσίας εν-
τάσσει την προοπτική έναρξης πα-
ραγωγής ενός κοιτάσματος που ανα-
καλύφθηκε το 2011, πριν από 12
χρόνια, και κηρύχθηκε εμπορικά
αξιοποιήσιμο από το 2014-2015 σε
αχαρτογράφητα νερά. Οι δυναμικές
που αναπτύσσονται εδώ εδράζονται
σε τέσσερις άξονες:
1. Σε ένα νέο αδιέξοδο μετά την επέ-
κταση του χρόνου, για δύο εβδομά-

δες, διαπραγμάτευσης που ουσια-
στικά δεν θα προσφέρει κάτι νέο ως
προς τις πάγιες διαφορές που έχουν
οι δύο πλευρές. 
2.Στην κατάληξη του όλου ζητήματος
σε επιδιαιτησία με την Κ.Δ. να μπορεί,
δυνητικά, να παίξει το χαρτί της ανά-
κλησης της άδειας επί του τεμαχίου
«12» στη Chevron με την όλη υπό-
θεση να οδηγείται σε μια δικαστική
διαμάχη από την οποία θα μπορούσε
να προκύψει μέχρι και αποχώρηση
της αμερικανικής εταιρείας από την
κοινοπραξία του «Αφροδίτη».
3. Σε περιδινήσεις πολιτικής φύσης,
με αφορμή το αδιέξοδο της διαπραγ-
μάτευσης, που θα έφταναν μέχρι
και την παραίτηση του υπουργού
Ενέργειας Γιώργου Παπαναστασίου
–δεδομένου ότι παραμένει ο κύριος
εκφραστής της άποψης κατασκευής
πλωτής μονάδα παραγωγής (FPU)
επί του «Αφροδίτη».
4. Στην κατάληξη, στο καλύτερο σε-
νάριο, σε μια συμφωνία που θα γε-
φύρωνε μεν τις διαφορές των δύο
πλευρών, αλλά που αυτές δεν θα
αφορούσαν στη διάσταση της βα-

σικής διαφωνίας για τη δημιουργία
πλωτής μονάδας παραγωγής έναντι
της χρήσης της υπάρχουσας υπο-
δομής εγγύς του Ίντκου (West Delta
Deep Marine).

Σε κάθε περίπτωση, το τρέχον
αδιέξοδο παρατείνει ακόμη περισ-
σότερο την προοπτική ανάπτυξης
του «Αφροδίτη», με τις αρχικές εκτι-
μήσεις, προ μηνών, για πλήρη ανά-
πτυξή του έως το 2026-2027 να μην
επαληθεύονται. Επίσης υπό το βάρος
των εξελίξεων στην περιοχή και δε-
δομένης της πάγιας διαφοράς ΚΔ -
Ισραήλ για το «Αφροδίτη» - «Ισάι»,
η προοπτική για την Κύπρο να ανα-
πτύξει το κοίτασμα με τρόπο που θα
μεγιστοποιούσε τα οφέλη από την
ταχεία έλευση φυσικού αερίου στην
Κύπρο απομακρύνεται ακόμη πε-
ρισσότερο. 

Η ΕNI στον «Κρόνο-2»
Το πλωτό γεωτρύπανο Transo-

cean Barrents απέπλευσε την πε-
ρασμένη Πέμπτη από τη Λεμεσό,
με κατεύθυνση το κοίτασμα «Κρό-
νος» επί του τεμαχίου «6» της κυ-
πριακής ΑΟΖ, όπου θα πραγματο-
ποιηθεί για λογαριασμό της ιταλικής
ΕΝΙ γεώτρηση στον στόχο «Κρό-

νος-2». Η γεώτρηση αναμένεται να
διαρκέσει μέχρι τα τέλη του χρό-
νου/αρχές 2024 και τα αποτελέσματα
θα ανακοινωθούν κάποιους μήνες
μετά –πιθανόν εντός Μαρτίου του
2024. Πρόκειται για την τρίτη ερευ-
νητική γεώτρηση επί του τεμαχίου
«6» όπου στον στόχο «Κρόνος» ανα-
καλύφθηκε, τον Αύγουστο του 2022,
μικρή ποσότητα φυσικού αερίου,
περίπου 2.2 με 2.5 tcf. To 2018 είχε
διενεργηθεί ερευνητική γεώτρηση
και στο στόχο «Καλυψώ». Ωστόσο,
παρά τις αρχικές εκτιμήσεις για με-
γάλη ποσότητα φυσικού αερίου,
στη συνέχεια, δεν επαληθεύτηκε
η ύπαρξη κοιτάσματος τύπου Zohr.
H χαρτογράφηση του τεμαχίου «6»
από τη γαλλο-ιταλική κοινοπραξία
Τοtal-ENI εντάσσεται στο πλαίσιο
των συμβατικών υποχρεώσεων για
διενέργεια γεωτρήσεων στο τεμάχιο
«6», ενώ εξελίξεις ενός του 2024
αναμένονται και πως προς την προ-
οπτική διενέργειας γεωτρήσεων
στο τεμάχιο «7», το οποίο επίσης
διαχειρίζεται η γαλλο-ιταλική κοι-
νοπραξία. 

<<<<<<<

Εκτός απροόπτου, μια παράταση
ακόμη δύο εβδομάδων προς τη 
Chevron αναμένεται να δοθεί, μιας
και η κάθοδος του υψηλόβαθμου
στελέχους της αμερικανικής εταιρεί-
ας, Clay Neff, προσπάθησε να 
«διασκεδάσει» κάπως το αδιέξοδο.

<<<<<<<

Tο τρέχον αδιέξοδο παρατείνει 
ακόμη περισσότερο την προοπτική
ανάπτυξης του «Αφροδίτη», 
με τις αρχικές εκτιμήσεις, 
προ μηνών, για πλήρη 
ανάπτυξή του έως το 2026-2027 
να μην επαληθεύονται.

Το «Αφροδίτη» παραμένει το ωριμότερο προς ανάπτυξη κοίτασμα με επιβεβαιωμένες ποσότητες επί της
κυπριακής ΑΟΖ. Yπό το βάρος των εξελίξεων στην περιοχή και δεδομένης της πάγιας διαφοράς ΚΔ - Ισραήλ
για το «Αφροδίτη» - «Ισάι», η προοπτική για την Κύπρο να αναπτύξει το κοίτασμα με τρόπο που θα μεγιστο-
ποιούσε τα οφέλη από την ταχεία έλευση φυσικού αερίου απομακρύνεται ακόμη περισσότερο.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ 

Η ανθρωπιστική διπλωματία και οι κίνδυνοί της

Ε ντείνονται οι κινήσεις της κυ-
πριακής διπλωματίας το τε-
λευταίο διάστημα, όσο συζη-

τείται σοβαρά η ανάγκη δημιουρ-
γίας ανθρωπιστικού διαδρόμου για
την αντιμετώπιση της δραματικής
κατάστασης στη Γάζα. Ο σχεδια-
ζόμενος διάδρομος, στον οποίον
η Κύπρος επιδιώκει κεντρικό ρόλο,
ήταν το κύριο ζήτημα που συζήτησε
ο Κύπριος υπουργός Εξωτερικών
Κωνσταντίνος Κόμπος στην πρό-
σφατη περιοδεία του στο Αμμάν
και στη Ραμάλα. Το ίδιο θέμα απο-
τέλεσε αντικείμενο μακράς τηλε-
φωνικής συνομιλίας του προέδρου
Χριστοδουλίδη με τον Ισραηλινό
πρωθυπουργό Νετανιάχου.    

Η αλήθεια είναι ότι το εγχείρημα
αυτό δεν είναι απλό. Οι υλικοτε-
χνικές υποδομές των κυπριακών
νοσοκομείων είναι περιορισμένες.
Συζητείται η αξιοποίηση του λιμα-
νιού της Λεμεσού ως τόπου αγκυ-
ροβόλησης πλωτών νοσοκομείων.
Τα αεροδρόμια της Λάρνακας και
της Πάφου θα μπορούσαν να αξιο-
ποιηθούν για τη διακομιδή ανθρω-
πιστικού υλικού, προσωπικού και
αμάχων, αλλά παραμένει αμφίβολο

εάν η Κύπρος μπορεί (ή επιθυμεί)
να αναλάβει το βάρος μιας τέτοιας
φιλοξενίας με διάρκεια ακαθόριστη.
Τίθεται το ερώτημα με ποιον τρόπο
η ανθρωπιστική βοήθεια που θα
αποσταλεί μέσω Κύπρου, θα μπο-
ρέσει τελικά να φτάσει στον προ-
ορισμό της, που θα είναι το φυλάκιο
της Ράφα, μεταξύ Αιγύπτου και Γά-
ζας. Ωστόσο πρέπει να ληφθεί υπ’
όψιν ότι η διακυβέρνηση Αλ Σίσι
ξεκαθάρισε πως θέλει να μειώσει
στο ελάχιστο τις συνέπειες από
ένα μαζικό παλαιστινιακό προσφυ-
γικό κύμα προς ή μέσω Αιγύπτου.   

Για την ώρα, το Κάιρο εγκατέ-
στησε υπαίθριο νοσοκομείο στο
φυλάκιο της Ράφα. Δίπλα από αυτό
υπάρχει και δεύτερο, που λειτουργεί
με κεφάλαια της T KA, του ειδικού
τμήματος του τουρκικού υπουρ-
γείου Εξωτερικών, με αρμοδιότητα
να παρέχει μεταξύ άλλων ανθρω-
πιστική βοήθεια σε ξένες χώρες.
Με άλλα λόγια, ενόσω σε Κύπρο
και Ευρώπη δεν έχουν ακόμη απο-
φασίσει πώς ακριβώς θα σχεδιαστεί
ο ανθρωπιστικός διάδρομος και σε
τι ακριβώς θα συνίσταται, το πρώτο
πράγμα που αντικρίζει ο Παλαιστί-

νιος άμαχος, όταν περνάει στο αι-
γυπτιακό έδαφος από το φυλάκιο
της Ράφα, είναι δύο υπαίθρια νο-
σοκομεία, εκ των οποίων στο ένα
κυματίζει σημαία τουρκική.  

Οπως συμβαίνει χρόνια τώρα,
στη Γάζα το ανθρώπινο δράμα πάει
χέρι χέρι με την πολιτική. Οι κα-
τηγορίες κατά του Ισραήλ για διά-
πραξη εγκλημάτων πολέμου πλη-
θαίνουν τις τελευταίες ημέρες. Εν
είδει διεξόδου, ο πρωθυπουργός
Νετανιάχου φέρεται να προτείνει
σε ηγέτες της Δύσης να φροντίσουν
οι χώρες τους να μεταφέρουν Πα-

λαιστινίους νοσηλευομένους σε
νοσοκομεία γειτονικών χωρών,
προκειμένου να μη διακοπεί στη
μέση η στρατιωτική προσπάθεια
εκρίζωσης της Χαμάς από τη Γάζα.
Ισραηλινές κυβερνητικές πηγές
αναφέρουν ότι η Βρετανία σκέφτε-
ται σοβαρά να αποστείλει πλοίο με
κατάλληλο εξοπλισμό και ότι συ-
ζητείται το ενδεχόμενο ειδικού αε-
ροδιαδρόμου προς την Ευρώπη.
Ουδείς γνωρίζει ακόμη εάν μια τέ-
τοια ισραηλινή κίνηση-ματ θα μει-
ώσει τις διπλωματικές επιπτώσεις
των εικόνων που μεταδίδονται από
τους βομβαρδισμούς στην Τζαμπά-
λια και αλλού. Πάντως, τα ισραηλινά
κίνητρα είναι σαφή.

Αλλά και από κυπριακής πλευ-
ράς, το έντονο ενδιαφέρον που
επιδεικνύει η Λευκωσία ενέχει μια
εξίσου σημαντική πολιτική πτυχή.
Η κυπριακή διπλωματία δεν ξεχνάει
ότι το μακρινό 2010, όταν και πάλι
οι ισραηλινοί βομβαρδισμοί στη
Γάζα κέντρισαν το διεθνές ενδια-
φέρον για την ανάγκη παροχής
ανθρωπιστικής βοήθειας, η Τουρκία
θέλησε να το αξιοποιήσει στο έπα-
κρον, επιδιώκοντας να στείλει τον

στολίσκο του «Mavi Marmara» στο
λιμάνι της Γάζας, αψηφώντας τον
ισραηλινό στρατιωτικό αποκλεισμό.
Η τότε διακυβέρνηση ΑΚΕΛ και ο
πρόεδρος Χριστόφιας, παρά τις
φιλο παλαιστινιακές τους ιδεολο-
γικές καταβολές, απαγόρευσαν τη
διέλευση του τουρκικού στολίσκου
από τα κυπριακά εθνικά ύδατα. Ο
λόγος, παρότι ουδέποτε επεξηγή-
θηκε επίσημα, ήταν απλός: Το δρο-
μολόγιο του «Mavi Marmara», που
σχεδίασε η Αγκυρα πολύ προσε-
κτικά, προέβλεπε ότι τελευταίος
σταθμός του στολίσκου προτού
φτάσει στη Γάζα θα ήταν το πα-
ράνομο λιμάνι της Αμμοχώστου.
Κατά την τουρκική θεώρηση ο
συμβολισμός ήταν εμφανής. «Οπως
οι Ελληνοκύπριοι επιβάλλουν τη
διεθνή απομόνωση της “ΤΔΒΚ”,
έτσι ακριβώς οι Ισραηλινοί απο-
μονώνουν τους Παλαιστινίους της
Γάζας». Η αναχώρηση του στολί-
σκου από το αποκλεισμένο λιμάνι
της «ΤΔΒΚ» προς το αποκλεισμένο
λιμάνι της Γάζας θα απεδείκνυε
την αλληλεγγύη του δοκιμαζόμενου
«τουρκοκυπριακού λαού» προς
τους αντίστοιχα δοκιμαζόμενους

Παλαιστινίους. Τα ανακλαστικά
της διακυβέρνησης Χριστόφια λει-
τούργησαν και σκηνές απίστευτες
εκτυλίσσονταν όταν Κύπριοι αστυ-
νομικοί προσήγαν απορημένους
Ελληνες ακτιβιστές που προσπα-
θούσαν να κατευθυνθούν στα Κα-
τεχόμενα για να επιβιβαστούν στον
«Στολίσκο της Ελευθερίας». Και
μετά από όλα αυτά, ανεξαρτήτως
και πέραν των κοινών ενεργειακών
σχεδιασμών, οι σχέσεις Κυπριακής
Δημοκρατίας και Ισραήλ απέκτη-
σαν ακόμη μία καλή αφορμή για
περαιτέρω βελτίωση.     

Τουρκία και Ερσίν Τατάρ μιλούν
πλέον ανοικτά για λύση «δύο κρα-
τών» και δεν αποκλείεται να σχε-
διάζουν ένα νέο «Mavi Marmara»
– και αυτό ακριβώς επιδιώκει να
αποτρέψει η Κυπριακή Δημοκρατία
όταν αποζητάει κεντρικό ρόλο στον
διεθνή ανθρωπιστικό διάδρομο για
τους αμάχους της Γάζας.    

Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστορία
των Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας - Ισ-
ραήλ - Κύπρου στο Πανεπιστήμιο Μπεν-
Γκουριόν και στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.
Είναι ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ. 

<<<<<<<

Τουρκία και Ερσίν Τατάρ
μιλούν πλέον ανοικτά
για λύση «δύο κρατών»
και δεν αποκλείεται 
να σχεδιάζουν ένα νέο
«Mavi Marmara» – και
αυτό ακριβώς επιδιώκει
να αποτρέψει η Κυπρια-
κή Δημοκρατία. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σοβαρές προοπτικές συγκεντρώνει
η πρωτοβουλία δυτικών κρατών
να ανοίξει διάδρομος ανθρωπιστι-
κής βοήθειας με τις παλαιστινιακές
περιοχές, μέσω Κύπρου, την ώρα
που οι εχθροπραξίες συνεχίζονται
με αμείωτη ένταση. Η πρόταση
από πλευράς Κυπριακής Δημοκρα-
τίας αποτελεί για την ώρα τη μο-
ναδική κίνηση με προοπτικές για
στήριξη του άμαχου πληθυσμού
απέναντι στον κλοιό που έχουν
στήσει οι ισραηλινές στρατιωτικές
δυνάμεις στη Γάζα, προκειμένου
να χτυπήσουν στην καρδιά την
τρομοκρατική Χαμάς. Τα μηνύματα
που έχει λάβει η Λευκωσία από αρ-
κετές δυτικές και όχι μόνο χώρες
είναι ενθαρρυντικά, σε σημείο μά-
λιστα που να έχουν ξεκινήσει οι
σχετικές προετοιμασίες, όπως τό-
νιζαν στην «Κ» πηγές στην κυπρια-
κή πρωτεύουσα.

Μοναδική εκκρεμότητα αποτελεί
η τελική στάση του Ισραήλ, το
οποίο, αν και επί της αρχής φαίνεται
να συμφωνεί με την ιδέα του αν-
θρωπιστικού διαύλου, συνεχίζει
να εγείρει σοβαρές ανησυχίες για
το αποτελεσματικό κομμάτι στή-
ριξης του άμαχου πληθυσμού. Ένα
ζήτημα που απασχολεί και τις χώρες
που έχουν δηλώσει ετοιμότητα να
στηρίξουν υλικά αλλά και τεχνικά
το όλο εγχείρημα. Για την κυπριακή
πλευρά, βασικό κρίκο της ανθρω-
πιστικής αλυσίδας, το μήνυμα που
έχει σταλεί είναι ξεκάθαρο. «Η Κυ-
πριακή Δημοκρατία είναι πρόθυμη
να συζητήσει όλα τα σενάρια και
χωρίς όρους για να φθάσει η βοή-
θεια στον προορισμό της». Μήνυμα
που μετέφερε ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Κωνσταντίνος Κόμπος στις
επαφές που είχε τελευταία στην
περιοχή. Στη Λευκωσία ο παρά-
γοντας χρόνος φαίνεται να πιέζει
ασφυκτικά, μιας και η άποψη του
υπουργείου Εξωτερικών είναι πως

το έργο αποστολής βοήθειας είναι
περίπλοκο και θα απαιτηθούν εβδο-
μάδες για την υλοποίησή του.

Το Ισραήλ
Η μοναδική εκκρεμότητα για

να κλειδώσει η αποστολή βοήθειας
στους Παλαιστίνιους είναι το Ισραήλ
και οι ενστάσεις που διατυπώνονται

για τους πραγματικούς αποδέκτες
της ανθρωπιστικής βοήθειας. Ένα
ζήτημα με ευρύτερες προεκτάσεις
με πιο χαρακτηριστική το κομβόι
στα σύνορα με την Αίγυπτο, το
φορτίο του οποίου διοχετεύεται με
το σταγονόμετρο. Στις επαφές με
την ισραηλινή πλευρά, αυτό που
φαίνεται να λειτουργεί ανασταλτικά,

για την ώρα, είναι δύο ζητήματα.
Πρώτον, οι ανησυχίες που εκφρά-
ζονται από τους Ισραηλινούς για
ενδεχόμενη μεταφορά και στρα-
τιωτικού εξοπλισμού με αποδέκτες
τη Χαμάς και δεύτερον, να διασφα-
λιστεί πλήρως ότι η ανθρωπιστική
βοήθεια δεν θα καταλήξει στην
τρομοκρατική οργάνωση αλλά στην

Παλαιστινιακή Αρχή. Στο δεύτερο
σκέλος των ζητημάτων που τίθεν-
ται, η θέση της κυπριακής πλευράς
είναι πως «δεν μπορεί να επικρα-
τήσει το σκεπτικό πως δεν στέλ-
νουμε βοήθεια στους αμάχους με
την υποψία ότι αυτή μπορεί να κα-
ταλήξει στην Χαμάς, ωστόσο μια
ανησυχία υπάρχει».

Το «πράσινο φως»
Την πρόταση για θαλάσσιο αν-

θρωπιστικό διάδρομο Λεμεσού και
Γάζας στηρίζουν η Αίγυπτος, η Ιορ-
δανία, οι Παλαιστίνιοι, οι Ηνωμένες
Πολιτείες Αμερικής, η Γαλλία και
η Γερμανία. Η θέση του Ισραήλ,
όπως αυτή εκφράσθηκε από τον
πρωθυπουργό Βενιαμίν Νετανιά-
χου, είναι πως πρώτα θα ολοκλη-
ρωθούν οι επιχειρήσεις μέσα στη
Γάζα και μετά η αποστολή βοήθειας.
Εκ των πραγμάτων το εγχείρημα
για αποστολή βοήθειας εξαρτάται
από το Ισραήλ και το πότε θα ανάψει
το «πράσινο φως».

Όπως σημειώνεται αρμοδίως,
εάν δεν διευθετηθούν τα θέματα
ασφάλειας της ανθρωπιστικής βοή-
θειας προς την Παλαιστίνη, πρα-
κτικά δεν μπορεί να ξεκινήσει η
επιχείρηση αποστολής. Η βοήθεια
σύμφωνα με τους σχεδιασμούς
που έχουν γίνει θα μεταφερθεί με
στρατιωτικά και εμπορικά πλοία
τα οποία θα σηκώσουν άγκυρες
από το λιμάνι Λεμεσού μόνο όταν
οι Ισραηλινοί ανοίξουν ασφαλή
θαλάσσιο δίαυλο. Μέχρι τότε θα
πρέπει να έχει κλείσει το ζήτημα
ποιος θα παραλάβει τη βοήθεια,
ποιος θα την διανείμει και σε ποι-
ους. Η κυπριακή πλευρά υποστη-
ρίζει πως αρχικός αποδέκτης της
βοήθειας θα πρέπει να είναι η Πα-
λαιστινιακή Αρχή και μόνο. 

Ο ρόλος των Η.Ε.
Ο βοηθός γενικός γραμματέας

του ΟΗΕ για Ειρηνευτικές Επιχει-
ρήσεις, Ζαν-Πιερ Λακρουά, στις
επαφές που είχε στη Λευκωσία με-
τάφερε τη στήριξη των Ηνωμένων
Εθνών στην πρόταση για ανθρω-
πιστική βοήθεια στους αμάχους
της Γάζας. Ο διεθνής οργανισμός,
όπως επισημαίνεται, μπορεί να
σπάσει το αδιέξοδο που υπάρχει
για τα πρακτικά ζητήματα που
έχουν τεθεί αναλαμβάνοντας κά-
ποιο ρόλο τόσο στο κομμάτι μετα-
φοράς και ελέγχου των φορτίων
όσο και παραλαβής και διανομής
στους πραγματικούς αποδέκτες
της βοήθειας. Με το σκεπτικό αυτό,
όπως τονίζεται από κυπριακής πλευ-
ράς, τα πρώτα φορτία ανθρωπιστι-
κής βοήθειας σε νερό και τρόφιμα
θα μπορούσαν να αποσταλούν εν-
τός δύο ή τριών 24ωρων. Ήδη στη
Λευκωσία, αναφέρουν πληροφορίες,
έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες προ-
ετοιμασίας προκειμένου να υλο-
ποιηθεί η αποστολή της βοήθειας
όταν θα διευθετηθούν τα ζητήματα
ασφάλειας των πλοίων, τα οποία
όπως αφήνεται να νοηθεί έχουν
εξευρεθεί.

Στήνουν διαδρόμους
αναμένοντας το Ισραήλ

Το σχέδιο παροχής ανθρωπιστικής βοήθειας στη Γάζα.
Οι υποστηριχτές και οι ενστάσεις του εβραϊκού κράτους

Παράλληλα με τις προσπάθειες που
καταβάλλονται για στήριξη των
αμάχων, τα αρμόδια τμήματα της
Δημοκρατίας προετοιμάζονται για
το χειρότερο σενάριο εξέλιξης των
εχθροπραξιών που είναι η φυγή
προς δυσμάς μεγάλου αριθμού προ-
σφύγων που θα ξεπερνά τις πέντε
με δέκα χιλιάδες σε εβδομαδιαία
βάση. Λαμβάνοντας υπόψη τα
ακραία σενάρια που υπάρχουν, οι
δυνατότητες της Δημοκρατίας σε
υποδομές φιλοξενίας είναι περιο-
ρισμένες.

Το κέντρο υποδοχής στο Πουρ-
νάρα είναι η υποδομή που εκ των
πραγμάτων θα κληθεί να σηκώσει
το μεγαλύτερο βάρος εάν σημειωθεί
υπεράριθμη μετακίνηση πληθυ-
σμού από τις γειτονικές περιοχές.
Με βάση επίσημα στοιχεία, την
περασμένη Τετάρτη, το κέντρο στο
Πουρνάρα φιλοξενούσε 1.015 άτο-
μα. Η δυναμικότητα του Κέντρου

σε κρίσιμες περιόδους ανήλθε ακό-
μα και στις 3.000, ωστόσο στην πα-
ρούσα φάση δεν αναμένεται να
φθάσει σε αυτά τα επίπεδα, όπως
λέγεται από το υπουργείο Εσωτε-
ρικών. Οι σχεδιασμοί που γίνονται,
σύμφωνα με την πληροφόρηση
της «Κ», έχουν ως οροφή χίλια επι-
πλέον άτομα τα οποία θα στεγα-
στούν σε σκηνές που θα στηθούν
στην περιοχή του Κέντρου.

Το πρόβλημα
Όπως εκτιμούν λειτουργοί του

υπουργείου Εσωτερικών, μέχρι σή-
μερα η κατάσταση είναι διαχειρί-
σιμη, παρά τις αυξημένες ροές των
τελευταίων ημερών. Αυτό που φαί-
νεται να προκαλεί ανησυχίες στη
Λευκωσία και προετοιμάζεται για
το χειρότερο σενάριο είναι οι αφίξεις
του Οκτωβρίου. Όπως φαίνεται και
στον σχετικό πίνακα, αν και οι συ-
νολικές αφίξεις σε σχέση με τον

περσινό Οκτώβριου είναι μειωμένες,
παρουσιάζεται μια κατακόρυφη
αύξηση στις αφίξεις Σύρων. 

Αιτήσεις Ασύλου
Οκτώβριος 2022: ...............1.643
(343 Σύροι, 148 Νιγηριανοί, 188
Κογκολέζοι, 177 Καμερουνέζοι) 
Οκτώβριος 2023:................1.041
(729 Σύροι, 36 Νιγηριανοί, 14 Κογ-
κολέζοι, 11 Καμερουνέζοι)

Στο υπουργείο Εσωτερικών η
προσοχή είναι στραμμένη προς
τον Λίβανο και λιγότερο προς τη
Γάζα. Πιθανή εξάπλωση του πολέ-
μου πιστεύεται πως θα αυξήσει τις
ροές των Σύρων προς την Κύπρο
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για το
σύστημα υποδοχής και τις δυνα-
τότητες φιλοξενίας. Αν υπάρχει
κάτι το θετικό μέσα στο κλίμα που
έχει δημιουργηθεί, αυτό είναι με
τις ροές από Αφρική οι οποίες πα-
ρουσιάζουν κάμψη σε ποσοστό πέ-

ραν του 70%. Εδώ τα μέτρα που
έχουν ληφθεί, άμεση εξέταση των
αιτημάτων ασύλου, η απαίτηση
Ε.Ε. για καλύτερους ελέγχους από
Κωνσταντινούπολη προς Τύμπου,
φαίνεται να αποδίδουν.

Αποφάσεις
(αιτήσεις που εξετάζονται)
Σεπτέμβριος 2023: ..............2.127 
(περισσότεροι Αφρικανοί)
Σεπτέμβριος 2022: .............1.469

Αυξημένες είναι οι επιστροφές
προσφύγων καθώς και οι απελάσεις.
Τον Οκτώβριο 2023 ανήλθαν στις
820 εν αντιθέσει με τον αντίστοιχο
μήνα του 2022 που έφθασαν τις
670. Τόσο η μείωση των ροών από
Αφρική όσο οι επιστροφές και απε-
λάσεις, αυξάνουν τα περιθώρια χω-
ρητικότητας των υποδομών που
υπάρχουν προκειμένου να αντιμε-
τωπιστεί η ανθρωπιστική κρίση
εάν παραστεί ανάγκη.

Προετοιμασίες για επέκταση του Πουρνάρα

Εχοντας κατά νου το χειρότερο σενάριο, που είναι η επέκταση του πολέμου
στον Λίβανο, οι Αρχές της Δημοκρατίας αυξάνουν τη χωρητικότητα του Κέν-
τρου στο Πουρνάρα.

Ο βοηθός γενικός γραμματέας του ΟΗΕ για Ειρηνευτικές Επιχειρήσεις, Ζαν-Πιερ Λακρουά, στις επαφές που είχε στη Λευκωσία μετάφερε τη
στήριξη των Ηνωμένων Εθνών στην πρόταση για ανθρωπιστική βοήθεια στους αμάχους της Γάζας.

<<<<<<<

Η επιχείρηση αποστο-
λής ανθρωπιστικής
βοήθειας στη Γάζα θα ξε-
κινήσει μόνο όταν κλει-
δώσουν ζητήματα ασφά-
λειας των πλοίων που θα
μεταφέρουν τη βοήθεια
και εφόσον το Ισραήλ
ανάψει το πράσινο φως.
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Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΚΟΥΡΗ 

Στην περιοχή της Πύλας θα μπο-
ρούσε να λειτουργήσει το δικοινο-
τικό ηλιακό πάρκο το οποίο έχει
προτείνει η Ε.Ε., και το οποίο σή-
μερα βρίσκεται στο στάδιο της προ-
καταρκτικής μελέτης βιωσιμότητας,
ανέφερε στην «Κ» ο Μάριο Νάβα,
επικεφαλής της Γενικής Διεύθυνσης
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις
Διαρθρωτικές Μεταρρυθμίσεις.
Όπως ωστόσο επεσήμανε, η δια-
δικασία για το συγκεκριμένο έργο
βρίσκεται ακόμα στο στάδιο της
προπαρασκευαστικής μελέτης, η
οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί
τον Ιανουάριο, τονίζοντας πως θε-
ωρεί πως το έργο έχει προοπτική
και θα προχωρήσει. Ειδικότερα για
τον ρόλο που θα έχει η Ε.Ε. στην
Πύλα, ο κ. Νάβα σημείωσε πως σε
αυτή τη φάση αφορά τη δημιουργία
του νέου σημείου διέλευσης. Δεν
απέκλεισε αξιοποίηση κοινοτικών
κονδυλίων για τη μελλοντική ανά-
πτυξη της περιοχής, σημειώνοντας
πως αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει
κάποια πρόταση ενώπιον της Κο-
μισιόν. Ο κ. Νάβα αναφέρθηκε και
στη διαδικασία για διασφάλιση της
δυνατότητας σε Τουρκοκύπριους
που διαμένουν στα Κατεχόμενα να
έχουν τραπεζικούς λογαριασμούς
σε ελληνοκυπριακές τράπεζες, η
οποία βρίσκεται σε προχωρημένο
στάδιο μετά την αποστολή σχετικής
εγκυκλίου από την Κεντρική Τρά-
πεζα, με τις ε/κ τράπεζες να κάνουν
αυτήν την περίοδο την τεχνική
προεργασία.

Για τώρα, οδόφραγμα
«Ο ρόλος μας όπως προβλέπεται

από τον Κανονισμό της Πράσινης
Γραμμής είναι νομικός» εξήγησε ο
κ. Νάβα, σημειώνοντας πως η Ε.Ε.
δεν έχει εμπλοκή με διεργασίες
όπως την κατασκευή του δρόμου,
και πως κατ’ αρχήν η Ε.Ε. θα κληθεί
να επικυρώσει τη λειτουργία του
νέου σημείου διέλευσης. Σχολιά-
ζοντας τις αναφορές για ενδεχόμενη
διαχείριση του οδοφράγματος από
ευρωπαϊκή χώρα, ο κ. Νάβα επε-

σήμανε πως η ίδια η Ε.Ε. δεν έχει
έλεγχο των σημείων αυτών. Ο σχε-
τικός κανονισμός, συνέχισε, δίνει
την ευθύνη στην Κυπριακή Δημο-
κρατία, η οποία «αν αποφασίσει
να χρησιμοποιήσει μια τρίτη χώρα
ή κάποιον άλλο, μπορεί να το κάνει».
Ερωτηθείς αν η Ε.Ε. θα συμμετάσχει
στη χρηματοδότηση της ανάπτυξης
της νέας αστικής περιοχής που δη-
μιουργείται στη νεκρή ζώνη, ο κ.
Νάβα είπε πως «αυτή τη στιγμή
δεν έχουμε κάτι ενώπιόν μας», πρό-
σθεσε όμως πως θεωρεί ότι «η πε-
ριοχή της Πύλας θα μπορούσε να
είναι καλό σημείο για το φωτοβολ-
ταϊκό πάρκο». Κληθείς να σχολιάσει

τις προοπτικές που δημιουργεί η
ανάπτυξη της περιοχής και η δη-
μιουργία νέου οδοφράγματος όσον
αφορά την καταπολέμηση του λα-
θρεμπορίου, ο κ. Νάβα επανέλαβε
πως «ο καλύτερος εχθρός του λα-
θρεμπορίου είναι το κανονικό εμ-
πόριο» και εξέφρασε την ελπίδα
πως με την πρόοδο που έχει γίνει
θα δούμε βελτιωμένα νούμερα στο
τέλος του έτους, ιδιαίτερα εφόσον
εφαρμοστεί η συμφωνία για άνοιγμα
λογαριασμών Τ/κ σε ε/κ τράπεζες.

Ιανουάριο για ηλιακό πάρκο
Για την πρόταση για ηλιακό πάρ-

κο στη νεκρή ζώνη, στο οποίο ανα-
φέρθηκε πρώτη φορά δημόσια η
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν σε συ-
νέντευξη στο ΚΥΠΕ τον Αύγουστο

του 2022, ο κ. Νάβα δήλωσε πως η
ολοκλήρωση της προκαταρκτικής
μελέτης αναμένεται τον Ιανουάριο.
Οι ενδείξεις, σημείωσε, είναι πως
το έργο αυτό «θα βρίσκεται στη
νεκρή ζώνη, ακόμα δεν είναι ξε-
κάθαρο πού». Όπως είπε, Κύπριοι
δημοσιογράφοι που συναντά ανα-
φέρονται συχνά στο παλιό αερο-
δρόμιο Λευκωσίας, και πρόσθεσε
αστειευόμενος πως «η περιοχή
είναι κάπως υπερπλήρης» ενώ υπάρ-
χουν πολλές επιλογές καθώς «η νε-
κρή ζώνη είναι αρκετά μεγάλη και
πλατιά και ηλιόλουστη». «Βρισκό-
μαστε στο στάδιο της προκαταρ-
κτικής μελέτης σκοπιμότητας, η
οποία, αν όλα πάνε καλά, ολοκλη-
ρώνεται τον Ιανουάριο» σημείωσε
ο Ευρωπαίος αξιωματούχος, εκτι-

μώντας πως μετά την ολοκλήρωση
αυτής της φάσης θα μπορεί να
πραγματοποιηθεί μια πιο λεπτο-
μερής και πιο συγκεκριμένη μελέτη.
«Η δυνατότητα υπάρχει» σημείωσε,
λέγοντας πως «τόσο στην ελληνο-
κυπριακή όσο και στην τουρκοκυ-
πριακή κοινότητα βλέπει κανείς
πολλούς αγρότες ή μικρές εταιρείες
ή μικρομεσαίες επιχειρήσεις που
έχουν το δικό τους πάρκο φωτο-
βολταϊκών».

Προσωπικά καύσιμα
Ο κ. Νάβα σχολίασε και το ζή-

τημα των καυσίμων από τα Κατε-
χόμενα, επισημαίνοντας από τη
μία πως είναι νόμιμη η μεταφορά
τους για προσωπική χρήση, αλλά
και πως οι Αρχές της Κυπριακής

Δημοκρατίας έχουν το δικαίωμα
να διενεργούν ελέγχους για να δια-
σφαλίσουν τη συμμόρφωση με τον
Κανονισμό. Όπως επεσήμανε, το
κείμενο του Κανονισμού αναφέρει
ότι «τα αγαθά που βρίσκονται στις
προσωπικές αποσκευές ενός ατόμου
που περνά την Πράσινη Γραμμή
εξαιρούνται της φορολόγησης», δι-
ευκρινίζοντας πως αυτό «φυσικά
δεν ισχύει αν στόχος είναι να που-
λήσεις» αυτό το προϊόν, αλλά υπάρ-
χει εξαίρεση για «προσωπική χρή-
ση» για προϊόντα αξίας μέχρι 260
ευρώ, και για δυνατότητα μεταφο-
ράς 10 λίτρων σε δοχείο. «Από τη
στιγμή που έχεις αυτόν τον κανο-
νισμό, είναι καθαρό πως η Κυπριακή
Δημοκρατία δικαιούται να πραγ-
ματοποιήσει ελέγχους για να επι-
βεβαιώσει πως υπάρχει συμμόρ-
φωση» πρόσθεσε.

Τ/κ χαλλούμι έως 2024
Αναφερόμενος στην πρόοδο της

εφαρμογής του φακέλου προστα-
τευόμενης ονομασίας προέλευσης
(PDO) για το χαλλούμι, ο κ. Νάβα
επεσήμανε πως αρκετοί Ε/κ παρα-
γωγοί χαλλουμιού έχουν ήδη προ-
χωρήσει με αξιοποίηση της σήμαν-
σης PDO καθώς πληρούν τα απα-
ραίτητα υγειονομικά κριτήρια και
πρότυπα για την υγεία των ζώων,
ενώ δύο παραγωγοί στην τουρκο-
κυπριακή πλευρά έχουν αιτηθεί
πιστοποίηση του προϊόντος τους.
Μία από τις κύριες δραστηριότητες
του προγράμματος της Ε.Ε. για την
τουρκοκυπριακή κοινότητα, όπως
είπε, αφορά τη διασφάλιση πως τα
ίδια πρότυπα θα τηρούνται από
τους Τουρκοκύπριους παραγωγούς.
«Ελπίζω πως θα μπορέσουμε να το
φέρουμε εις πέρας ακόμα και εντός
της θητείας αυτής της Επιτροπής,
πριν από το τέλος του 2024» πρό-
σθεσε, αναφερόμενος στα έργα
που βρίσκονται σε εξέλιξη για εξά-
λειψη ασθενειών των ζώων στις
μη ελεγχόμενες από την κυβέρνηση
περιοχές, ούτως ώστε το τουρκο-
κυπριακό χαλλούμι να μπορεί να
εξαχθεί στις αγορές της υπόλοιπης
Ε.Ε. μέσω της Πράσινης Γραμμής.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μετά από πάροδο δέκα χρόνων συ-
ζητήσεων, διαβουλεύσεων και συμ-
φωνιών, σε φάση αναβάθμισης και
επέκτασης εισέρχεται η δεύτερη
μεγαλύτερη υποδομή της Εθνικής
Φρουράς, η ναυτική βάση «Ευάγ-
γελος Φλωράκης» στο Μαρί. Εν μέ-
σω αναταράξεων στην ευρύτερη
περιοχή, καθώς και του γεωστρα-
τηγικού ρόλου της Κύπρου στην
Ανατολική Μεσόγειο, η κυβέρνηση
αποφάσισε να προχωρήσει στην
επέκταση της ναυτικής βάσης ενι-
σχύοντας έτσι το αποτύπωμα της
Δημοκρατίας στο γεωπολιτικό γί-
γνεσθαι της Ανατολικής Μεσογείου.
Η απόφαση για υλοποίηση των έρ-
γων που έχουν σχεδιαστεί κρίνεται
σημαντική, μιας και τερματίζεται
έτσι μια περίοδος αναμονής και
καθυστερήσεων που είχαν να κά-
νουν πρωτίστως με το κόστος αλλά
και την εξεύρεση των αναγκαίων
οικονομικών πόρων.

Η απόφαση της κυπριακής κυ-
βέρνησης να εντάξει τη ναυτική
βάση στον προϋπολογισμό του
2024 είναι ζωτικής σημασίας για
την άμυνα της Κύπρου αλλά και
του ρόλου που θέλει να διαδραμα-
τίσει στην περιοχή. Σύμφωνα με
ανεπίσημες πηγές, το ποσό που
έχει προϋπολογιστεί θα ανέλθει
κοντά στα 400 εκατ. ευρώ. Το συγ-
κεκριμένο έργο, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», έχει συμπεριλη-
φθεί στον προϋπολογισμό δημόσιου
τμήματος της Δημοκρατίας. Τις
πληροφορίες για την απόφαση ανα-
βάθμισης της ναυτικής βάσης στο
Μαρί, επιβεβαίωσαν στην «Κ» κυ-
βερνητικές πηγές, απόφαση που
συμβαδίζει παράλληλα και με τον

εκσυγχρονισμό εξοπλιστικών συ-
στημάτων της Εθνικής Φρουράς.

Οι δυνατότητες
Με βάση τις ανάγκες της Εθνικής

Φρουράς πριν από την απόκτηση
του πολεμικού πλοίου ανοιχτής θα-
λάσσης «Αρχιπλοίαρχος Ανδρέας

Ιωαννίδης» και του πλοίου Γενικής
Υποστήριξης «Αλάσια», η βάση στο
Μαρί κάλυπτε τις ανάγκες του στό-
λου της Ε.Φ. που απαρτιζόταν κυ-
ρίως από μικρά σκάφη παράκτιων
περιπολικών. Η ένταξη στη δύναμη
του πολεμικού ναυτικού του πλοίου
ανοιχτής θαλάσσης καθώς και η
παραχώρηση από το Ομάν του πλοί-
ου Γενικής Υποστήριξης ανέδειξαν
την ανάγκη επέκτασης της βάσης.
Επιπρόσθετα, το νέο γεωπολιτικό
περιβάλλον στην Ανατολική Με-
σόγειο διαδραμάτισε καθοριστικό
ρόλο στην ανάγκη σύζευξης των
αμυντικών υποδομών της χώρας
με τη διπλωματία. Μια ανάγκη που
προέκυψε και από το ενεργειακό
πρόγραμμα της Δημοκρατίας αλλά

και τη σύναψη στρατηγικών και
περιφερειακών συνεργασιών ένεκα
και της ένταξης της Κύπρου στην
Ε.Ε. Σε συνδυασμό με άλλες υπο-
δομές της Ε.Φ., όπως η αεροπορική
βάση «Ανδρέας Παπανδρέου» στην
Πάφο, θα κλείσει μια σημαντική
εκκρεμότητα που υπήρχε, κενό που
φάνηκε περισσότερο με τον ρόλο
που θέλει να διαδραματίσει η Κύ-
προς και ένεκα του εύθραυστου πε-
ριβάλλοντος στη Μέση Ανατολή.

Οι συμφωνίες
Οι αναζητήσεις για επέκταση

των δυνατοτήτων της ναυτικής βά-
σης πάνε πίσω σχεδόν δέκα χρόνια.
Οι συζητήσεις για το τι μέλλει γε-
νέσθαι είχαν επικεντρωθεί κυρίως

προς την πλευρά της Γαλλίας, θέμα
που κυριαρχούσε σε συναντήσεις
κορυφής ηγετών των δύο χωρών
αλλά και σε επίπεδο υπουργών Άμυ-
νας. Κομβικής σημασίας για την
αναβάθμιση της βάσης θεωρείται
η τοποθέτηση του Εμανουέλ Μα-
κρόν από τη Λευκωσία και μετά το
πέρας των εργασιών των MED-7,
με την οποία προσέδωσε στρατη-
γικό χαρακτήρα στις σχέσεις των
δύο χωρών. Μια προσέγγιση την
οποία προέκτεινε και συνέδεσε με
την ενίσχυση της ευρωπαϊκής
ασφάλειας. Ο Γάλλος πρόεδρος, τό-
τε, αποκάλυψε πως έχει συμφωνη-
θεί με την Κύπρο η παραχώρηση
διευκολύνσεων σε θάλασσα και
στεριά. Συγκεκριμένα οι ναυτικές

διευκολύνσεις στα γαλλικά μέσα
θα παραχωρηθούν από τις υπάρ-
χουσες εγκαταστάσεις στο Ζύγι με
επέκταση των εγκαταστάσεων για
υποδοχή και μεγάλων πλοίων. Η
αεροπορική βάση στην Πάφο, επί-
σης, θα μπορεί να φιλοξενήσει ενα-
έρια πολεμικά μέσα. Ωστόσο την
τελευταία πινελιά έβαλαν οι δύο
ΥΠΑΝ –Κύπρου και Γαλλίας– την
εποχή εκείνη, Σάββας Αγγελίδης
και Florence Parly.

Τα έργα
Το πλαίσιο αναβάθμισης της

ναυτικής βάσης τέθηκε περί τα
τέλη του 2018 και η αφορμή ήταν
αρχικά το έντονο ενδιαφέρον των
Γάλλων για τις ναυτικές υποδομές
της Εθνικής Φρουράς, ενδιαφέρον
που κλείδωσε την αναβάθμιση και
εκσυγχρονισμό της βάσης στο Μα-
ρί. Οι δύο πλευρές, τότε, σε επίπεδο
στρατιωτικών εμπειρογνωμόνων,
προχώρησαν στην ετοιμασία των
σχεδίων για επέκταση των χερσαί-
ων υποδομών της ναυτικής βάσης,
προκειμένου να μπορεί να φιλοξε-
νήσει μεγάλες ναυτικές μονάδες
επιφανείας. Με βάση το σχέδιο η
βάση θα εξυπηρετεί τις αμιγώς
στρατιωτικές ανάγκες των πολε-
μικών πλοίων, (ανεφοδιασμό, συν-
τήρηση) της Κύπρου και άλλων χω-
ρών στις οποίες θα παραχωρούνται
διευκολύνσεις, μετά από σχετικό
αίτημά τους. Στο πνεύμα αυτό οι
Γάλλοι στρατιωτικοί εμπειρογνώ-
μονες εισηγήθηκαν την επέκταση
των χώρων υποδοχής της βάσης,
προκειμένου να μπορούν να ελλι-
μενιστούν μεγάλα πολεμικά πλοία
όπως φρεγάτες. Επίσης, πέρα από
τις εσωτερικές διαρρυθμίσεις με
τους λιμενοβραχίονες και τις υπο-

δομές για ανεφοδιασμό των πολε-
μικών πλοίων, υπάρχει εισήγηση
για την κατασκευή μικρού ναυπη-
γείου το οποίο θα εξυπηρετεί τις
ανάγκες επιδιόρθωσης των πολε-
μικών μέσων.

Τι καθυστέρησε τα έργα
Αν γίνει προσπάθεια αναζήτη-

σης των αιτιών καθυστέρησης των
έργων αναβάθμισης της βάσης, μία
από αυτές ήταν οι οικονομικοί πό-
ροι. Η κατεύθυνση που υπήρχε
τόσο από κυπριακής όσο και από
γαλλικής πλευράς ήταν η αναζή-
τηση και άντληση κονδυλίων από
ευρωπαϊκές πηγές, όπως μέσω της
Μόνιμης Διαρθρωμένης Συνεργα-
σίας (PESCO), ένα θέμα που σχετι-
ζόταν και με τον χαρακτήρα της
επιδιωκόμενης συνεργασίας των
δύο χωρών. Για τη Λευκωσία το
πρωταρχικό μέλημα ήταν να μη
δοθούν στη συνεργασία χαρακτη-
ριστικά που να παραπέμπουν σε
παραχώρηση βάσης, κάτι που εν-
δεχομένως να προκαλούσε πολι-
τικούς πονοκεφάλους αλλά και εν-
δεχόμενο επηρεασμό στις παρα-
δοσιακές σχέσεις με κάποιες χώρες
όπως η Ρωσία.

Τελικά η προσπάθεια ανεύρεσης
κονδυλίων δεν καρποφόρησε και
σε συνδυασμό με την υγειονομική
κρίση που ξέσπασε στη συνέχεια
είχε ως αποτέλεσμα το όλο θέμα
να πέσει στα αζήτητα μέχρι πρό-
σφατα όπου σημειώθηκε στροφή
180 μοιρών. Αυτό το οποίο τονίζεται
εμφαντικά σε πολιτικό και στρα-
τιωτικό επίπεδο είναι ότι, όπως και
οι άλλες υποδομές έτσι και η ναυ-
τική βάση θα παραχωρείται μόνο
για διευκολύνσεις προς τρίτες χώρες
μετά από σχετικό αίτημα.

400 εκατ. ευρώ για αναβάθμιση στο Μαρί
Με κονδύλια από τον προϋπολογισμό του 2024 θα χρηματοδοτηθεί η επέκταση των εγκαταστάσεων για φιλοξενία μεγάλων πλοίων

<<<<<<

Η αναβάθμιση της βά-
σης στο Μαρί θα πραγ-
ματοποιηθεί στη βάση
σχεδίων και μελετών που
έχουν γίνει από το 2017
με τη βοήθεια Γάλλων
στρατιωτικών εμπειρο-
γνωμόνων μετά από
συμφωνία των ΥΠΑΜ
των δύο χωρών. 

<<<<<<

Σε προχωρημένο στάδιο
βρίσκεται η διαδικασία
για διασφάλιση της δυ-
νατότητας σε Τουρκοκύ-
πριους που διαμένουν
στα Κατεχόμενα να
έχουν τραπεζικούς λο-
γαριασμούς σε ελληνο-
κυπριακές τράπεζες, λέ-
ει ο Μάριο Νάβα.

Ερωτηθείς αν η Ε.Ε. θα συμμετάσχει στη χρηματοδότηση της ανάπτυξης της
νέας αστικής περιοχής που δημιουργείται στη νεκρή ζώνη, ο κ. Νάβα είπε
στην «Κ» πως αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει κάτι ενώπιόν τους.

Στον προϋπολογισμό του 2024, λένε κυβερνητικές πηγές στην «Κ», έχει προ-
ϋπολογιστεί κονδύλι ύψους 400 εκατ. ευρώ περίπου για έργα στη ναυτική βά-
ση προκειμένου να έχει τη δυνατότητα φιλοξενίας μεγάλων πολεμικών πλοίων.

Ανοιγμα λογαριασμών Τ/κ σε ε/κ τράπεζες
Η Πύλα θα μπορούσε να ήταν καλή τοποθεσία για το δικοινοτικό φωτοβολταϊκό πάρκο, αναφέρει ο Μάριο Νάβα στην «Κ»

Εγκύκλιος
για Τ/κ

Ο κ. Νάβα αναφέρθηκε και στην
πρόοδο που γίνεται στο θέμα
των τραπεζικών λογαριασμών
για Τ/κ, σημειώνοντας πως τον
Απρίλιο ο κυβερνήτης της Κεν-
τρικής Τράπεζας εξέδωσε εγκύ-
κλιο όπου επαναδιατυπώνεται
ότι «Τ/κ που εργάζονται στην
Κυπριακή Δημοκρατία δικαιούν-
ται να ανοίξουν λογαριασμό»,
και προστίθεται ως νέο στοιχείο
ότι «Τ/κ με διεύθυνση κατοικίας
στις μη ελεγχόμενες από την κυ-
βέρνηση περιοχές μπορούν να
ανοίξουν τραπεζικό λογαριασμό
σε ε/κ τράπεζες». «Φυσικά αυτό
δεν εξαιρεί την τράπεζα από την
ανάγκη της άσκησης της κανο-
νικής, δέουσας επιμέλειας» τό-
νισε. Έκτοτε, σημείωσε, η Κο-
μισιόν συντονίζεται με την Κεν-
τρική Τράπεζα και τις κύριες ε/κ
τράπεζες, οι οποίες ενημέρωσαν
«πως ανανεώνουν και αναβαθ-
μίζουν τα συστήματα πληροφο-
ρικής ώστε να καταστήσουν δυ-
νατό» το άνοιγμα λογαριασμών,
κάτι που αναμενόταν μέχρι τα
τέλη Οκτωβρίου. Ειδικότερα για
τους ελέγχους πριν από τη δη-
μιουργία τραπεζικών λογαρια-
σμών, ο κ. Νάβα ανέφερε πως
το θέμα αυτό ρυθμίζεται από την
Οδηγία για τους Λογαριασμούς
Πληρωμών (Payment Account
Directive), όπου υπογραμμίζεται
πως «η διεύθυνση δεν είναι απα-
ραίτητο στοιχείο». Σημείωσε πως
εν πάση περιπτώσει, για τους
Τ/κ που είναι πολίτες της ΚΔ, το
γεγονός πως δεν έχουν διεύθυν-
ση στη Δημοκρατία δεν τους
στερεί το δικαίωμα να έχουν τρα-
πεζικό λογαριασμό.

ΚΥ
Π

Ε
ΚΥ

Π
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Η πολιτική διεργασία στο ΔΗΚΟ
πρέπει να βελτιωθεί» δηλώνει σε
συνέντευξή της στην «Κ» η ανα-
πληρώτρια πρόεδρος του κόμματος
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. Σχολιά-
ζοντας την καταγραφή απωλειών
για το ΔΗΚΟ βάσει δημοσκοπήσεων
και την ανάλυση που γίνεται ότι
αυτό ενδεχομένως να οφείλεται
και στη συμμετοχή του κόμματος
στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη,
αναφέρει ότι μπορεί το ΔΗΚΟ να
εισπράττει δυσαρέσκεια για κυ-
βερνητικά λάθη, όμως, σημειώνει
χαρακτηριστικά, «δεν μπορούμε
να εξαντλήσουμε την ενδοσκόπησή
μας μόνο σε αυτό». Αναφερόμενη
στις διεργασίες που είναι σε εξέλιξη
για τις εκλογές τοπικής αυτοδιοί-
κησης τονίζει ότι μια συνεργασία
στις δημοτικές εκλογές δεν μπορεί
να γίνει μόνο σε επίπεδο κομμα-
τικών ηγεσιών, επισημαίνοντας
ότι πρέπει να ληφθούν υπόψη οι
τοπικές κοινωνίες, οι οποίες πρέπει
να έχουν τον πρώτο λόγο. Κληθείσα
να τοποθετηθεί για το θέμα των
αξιωματούχων που λαμβάνουν ταυ-
τόχρονα και μισθό και σύνταξη, η
κα Ερωτοκρίτου εξηγεί γιατί κατά
την άποψή της αυτό δεν είναι ορθό. 
–Οκτώ μήνες μετά την ανάληψη
της εξουσίας από την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη υπάρχει η εντύ-
πωση ότι τα μέχρι στιγμής απο-
τελέσματα δεν ανταποκρίνονται
στις προσδοκίες που είχαν δημι-
ουργηθεί. 

–Στους πρώτους οκτώ μήνες η
κυβέρνηση αντιμετώπισε και έλυσε
προβλήματα που απασχολούσαν
την κοινωνία για χρόνια. Άρα θε-
ωρώ ότι είναι άδικο κάποιος να
λέει ότι τα αποτελέσματα δεν αν-
ταποκρίνονται στις προσδοκίες
που είχαν δημιουργηθεί. Όντως,
λάθη και αστοχίες υπήρξαν, όμως
αυτό δεν μπορεί να επισκιάσει ή
να αναιρέσει τα απτά αποτελέσμα-
τα των πολιτικών αποφάσεων που
πάρθηκαν μέσα στους πρώτους
μήνες διακυβέρνησης και ήδη υλο-
ποιούνται.
–Η κριτική που ασκείται είναι ότι
ο πρόεδρος υποσχόταν νέα ήθη
στην πολιτική, όμως καταγράφον-
ται συμπεριφορές που δεν διαφέ-
ρουν από αρνητικές νοοτροπίες
του παρελθόντος. 

–Θεωρώ ότι «συμπεριφορές»,
όπως τις αποκαλείτε, σε επί μέρους
θέματα όντως μπορούσαν να ήταν
διαφορετικές. Όμως δεν μπορούμε
να τις απομονώνουμε και να θεω-
ρούμε ότι σε αυτές βασίζεται ολό-
κληρη η εικόνα. Διότι στο σύνολό
της θεωρώ ότι η φιλοσοφία και η
προσέγγιση της παρούσας διακυ-
βέρνησης όντως είναι διαφορετική
και βελτιωμένη από την προηγού-
μενη. Δυστυχώς, όμως, το ένα λάθος
μπορεί να επισκιάσει όλα τα υπό-
λοιπα ορθά. 
–Ποιο είναι το μήνυμά σας προς
την κυβέρνηση; 

–Το μήνυμα του ΔΗΚΟ στην κυ-
βέρνηση είναι ότι πάντοτε θα στο-
χεύουμε στη βελτίωση ακόμη κι
αν είναι καλή η εικόνα και τα απο-
τελέσματα θετικά. Πάντοτε υπάρχει
χώρος για βελτίωση. Ο δικός μας
ρόλος είναι να επιμένουμε ότι υπάρ-
χει ακόμη ένα βήμα που μπορεί να
γίνει. 
–Πώς κρίνετε τη στάση του ΔΗΚΟ
που δείχνει να στηρίζει το καθετί
και να μη διαχωρίζει τη θέση του

έγκαιρα και με σαφήνεια σε αστο-
χίες και λάθη της κυβέρνησης;

–Ο ρόλος του ΔΗΚΟ και του κάθε
κόμματος που επιλέγει να στηρίζει
την κυβέρνηση είναι όταν υπάρ-
χουν λάθη και αστοχίες να τα εν-
τοπίζει και να στοχεύει στη διόρ-
θωση και μη επανάληψή τους. Μπο-
ρεί κάποιος να πει ότι σημασία έχει
περισσότερο η εικόνα, δηλαδή ο
επικοινωνιακός διαχωρισμός της
θέσης του κόμματος, όμως αυτό
δεν εξυπηρετεί το ευρύτερο καλώς
νοούμενο συμφέρον του τόπου.
Προτεραιότητά μας πρέπει να είναι
η διόρθωση των λαθών και να μην
επαναλαμβάνονται οι αστοχίες. 
–Η επισήμανση σοβαρών λαθών
δεν είναι μόνο επικοινωνιακό ζή-
τημα. Τώρα είναι στην επικαιρό-
τητα το θέμα των εκποιήσεων. Το
ήξερε η κυβέρνηση ότι θα έρθει
αυτή η στιγμή και πάλι βρέθηκε
να τρέχει πίσω από τις εξελίξεις.
Και είστε κι εσείς εκτεθειμένοι. 

–Θεωρώ ότι αυτό είναι άδικο.
Το θέμα των εκποιήσεων ταλανίζει
την κοινωνία τα τελευταία χρόνια.
Δεν είναι κάτι που προέκυψε τώρα
και δεν μπορεί να φταίει η κυβέρ-
νηση, επειδή δεν επιλύθηκε συνο-
λικά σε λίγους μήνες. Όμως, όλοι,

συμπολίτευση και αντιπολίτευση,
πρέπει να προσεγγίσουμε το θέμα
των εκποιήσεων, έχοντας στο μυαλό
ποιες μπορεί να είναι οι επιπτώσεις
στην οικονομία αναλόγως των απο-
φάσεων που μπορεί να ληφθούν.
Όμως για πρώτη φορά, έχουμε κυ-
βέρνηση που και θέλει και μπορεί
να δώσει στοχευμένες λύσεις που
να προστατεύουν τους ευάλωτους.
–Βουλευτές του ΔΗΚΟ όμως, ψή-
φισαν ενάντια σε αυτή την προ-
σέγγιση την τελευταία φορά. 

–Πράγματι ήταν μια εξέλιξη που
μας στεναχώρησε. Σέβομαι τις από-
ψεις των συναγωνιστών, κατανοώ
τους λόγους που είχαν αυτή τη στά-
ση και ελπίζω, όταν επέλθει οριστική
κατάληξη στο πακέτο που προωθεί-
ται, να υπάρξει ομογνωμία εντός
της κοινοβουλευτικής μας ομάδας
και να γίνει κατανοητό ότι όλοι μας
αγωνιούμε για τη μέγιστη προστα-
σία που μπορούμε να δώσουμε
στους ευάλωτους δανειολήπτες. 
–Αν και πάλι προκύψουν διαφο-
ροποιήσεις, πρέπει να τεθεί θέμα
διαγραφών; 

–Δεν θεωρώ ότι αυτή η προσέγ-
γιση λύνει προβλήματα. 
–Ένα άλλο θέμα που ενόχλησε
ήταν αυτό των αξιωματούχων που

λαμβάνουν και μισθό και σύνταξη.
Ποια είναι η θέση σας; 

–Δεν πιστεύω ότι είναι ορθό να
λαμβάνει πολλαπλές συντάξεις ή
ταυτόχρονα να λαμβάνει μισθό και
σύνταξη από τα δημόσια ταμεία,
όταν είναι εν ενεργεία πολιτικό ή
κυβερνητικό στέλεχος. 
–Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης και
άλλα κυβερνητικά στελέχη δεν
ευθυγραμμίζονται με αυτή τη θέση. 

–Σεβαστή η άποψη ή η επιλογή
που όντως βασίζεται στην ισχύουσα
νομοθεσία. Όμως πιστεύω ότι ο
Νόμος ως έχει σήμερα, δεν αντα-
ποκρίνεται στις σύγχρονες αντι-
λήψεις. Χρειάζεται νομοθετική ρύθ-
μιση που να καθορίζει ένα σαφές
πλαίσιο για το τι δικαιούται ή δεν
δικαιούται ο καθένας να λαμβάνει
και να μην επαφίεται στον κάθε
αξιωματούχο να αποφασίζει αν θα
αποποιείται ή όχι δικαιώματα που
προκύπτουν από το Νόμο. Εξ ου
και η πρόταση Νόμου που κατα-
θέσαμε από το 2016.
–Δεν είχε δηλωθεί στο πόθεν έσχες
του προέδρου της Δημοκρατίας
και δεν μπορεί να αποτελεί δικαιο-
λογία ότι το επιτρέπει η νομοθεσία
αναλόγως πώς την ερμηνεύει ο
καθένας. 

–Όλα τα εισοδήματα και περι-
ουσιακά στοιχεία όλων των αξιω-
ματούχων προφανώς πρέπει να δη-
λώνονται στις φορολογικές αρχές.
Αυτό δεν σημαίνει ότι δεν πρέπει
να αναφερθούν και στο πόθεν έσχες.
Βεβαίως, και πάλι ασχολούμαστε
με την εικόνα και όχι την ουσία.
Εδώ και χρόνια επιμένω ότι ο Νόμος
του Πόθεν Έσχες δεν προσφέρει
τίποτε. Πρέπει να αντικατασταθεί
με υποχρέωση όλων των εκλεγμέ-
νων και διορισμένων να υποβάλλουν
κεφαλαιουχική κατάσταση στις φο-
ρολογικές αρχές. Όλα τα άλλα απλώς
διασκεδάζουν την κοινή γνώμη.
–Φαίνεται από κάποιες δημοσκο-
πήσεις ότι τα κόμματα που στη-
ρίζουν την κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη καταγράφουν σοβαρές
απώλειες αντί να δυναμώνουν,
όπως ενδεχομένως να ανέμεναν.
Πώς το αναλύετε εσείς; 

–Η συμμετοχή σε ένα κυβερνη-
τικό σχήμα δεν πρέπει να καθορίζει
την εκλογική επιτυχία ή αποτυχία.
Αυτή πρέπει να εδράζεται σε κα-
θαρές πολιτικές θέσεις και τοπο-
θετήσεις. Δεν πρέπει να συνδέεται
με τους στόχους για ποσοστά ενός
κόμματος οποιαδήποτε δίοδος είτε
προς ή μακριά από την εξουσία. 
–Γιατί τότε καταγράφει απώλειες
το ΔΗΚΟ; 

–Μπορεί η καταγραφή απωλειών
σε αυτή τη φάση να οφείλεται και
στη συμμετοχή στην κυβέρνηση
και στην είσπραξη δυσαρέσκειας
για κυβερνητικά λάθη, όμως δεν
μπορούμε να εξαντλήσουμε την
ενδοσκόπησή μας μόνο σε αυτό.
Η πολιτική διεργασία στο ΔΗΚΟ
πρέπει να βελτιωθεί. Πρέπει να
στοχεύσουμε στη διεύρυνση και
εντατικοποίηση του πολιτικού δια-
λόγου ανάμεσά μας και με τα στε-
λέχη και με τη βάση και με την κοι-
νωνία. Να εισηγούμαστε και να
επικοινωνούμε καλύτερα εναλλα-
κτικές λύσεις για τα προβλήματα
που αντιμετωπίζει ο τόπος, να ενι-
σχύσουμε τις διαδικασίες λήψεως
αποφάσεων σε επίπεδο συλλογικών
οργάνων και να καταθέσουμε το
όραμα που έχουμε ως αυτόνομο
πολιτικό σχήμα για την Κύπρο. 
–Φαίνεται να απειλείται η τρίτη
θέση του ΔΗΚΟ και μάλιστα από
το ΕΛΑΜ. 

–Δυστυχώς, πανευρωπαϊκά κα-
ταγράφεται τάση ανόδου ακροδε-
ξιών κομμάτων. Η επικράτηση
ακροδεξιών νοοτροπιών στην κοι-
νωνία πρέπει να σημάνει καμπανάκι
κινδύνου για όλα τα κόμματα και
όχι μόνο για το ΔΗΚΟ. Απλώς τυγ-
χάνει το ΔΗΚΟ να είναι τρίτο κόμμα
και αυτή τη στιγμή να απειλείται.
Αν το ΕΛΑΜ έρθει τρίτο, τότε το
πρόβλημα θα μεταφερθεί στο δεύ-
τερο κόμμα κοκ. Όμως το πρόβλημα
μάς αφορά όλους. Η αποτυχία του
πολιτικού συστήματος ευρύτερα
να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά
ιδιαίτερα το θέμα του μεταναστευ-
τικού είναι αυτό που έχει οδηγήσει
την κοινωνία να πιστέψει ότι η
ακροδεξιά προσέγγιση μπορεί να
είναι αξιόπιστη επιλογή. Όταν ο
τόπος αντιμετώπιζε δύσκολες κα-
ταστάσεις, ο κόσμος γνώριζε ότι
μπορούσε να βασιστεί στην υπευ-
θυνότητα του ΔΗΚΟ για να μην
αντιμετωπίσει ο τόπος αδιέξοδα.
Το γεγονός ότι ήταν το ΔΗΚΟ που
έγερνε την πλάστιγγα σε κομβικά
ζητήματα, παρείχε ασφάλεια. Φαν-
ταστείτε πόσο επικίνδυνο θα είναι
για τον τόπο, αν αυτόν τον ρόλο
τον διαδραματίζει το ΕΛΑΜ.

–Ποια είναι η σχέση του ΔΗΚΟ με
τα άλλα κόμματα; Στοχεύει περισ-
σότερο προς τον ΔΗΣΥ; Έχει με-
γαλώσει το χάσμα με το ΑΚΕΛ; 

–Το ΔΗΚΟ έχει αποδείξει ότι
μπορεί με αξιοπιστία να απευθυνθεί
και στην Αριστερά και στη Δεξιά
για να πετύχει συναινέσεις για το
καλό του τόπου. Δεν θεωρώ ότι αυ-
ξήθηκε ή μειώθηκε η απόσταση
είτε με τον ΔΗΣΥ είτε με το ΑΚΕΛ.
Θεωρώ ότι υπήρξαν και με τα δύο
κόμματα πολιτικές διαφωνίες στο
παρελθόν αλλά και συγκλίσεις. 
–Φαίνεται ότι το ΔΗΚΟ στοχεύει
σε κεντρική/διευρυμένη συνερ-
γασία με τον ΔΗΣΥ για τις δημο-
τικές εκλογές. Συμφωνείτε με αυτή
την προσέγγιση; 

–Όντως γίνεται αυτή η προσπά-
θεια για ευρύτερη συνεργασία,
όμως η ανταλλαγή απόψεων συνε-
χίζεται. Ας αναμένουμε τα αποτε-
λέσματα. Οι δημοτικές εκλογές

έχουν το στοιχείο της τοπικής κοι-
νωνίας που πρέπει να έχει λόγο και
ρόλο στην επιλογή των υποψηφίων
του κάθε δήμου και της κάθε κοι-
νότητας. Εμείς θέλουμε και να ακού-
σουμε και να συναποφασίσουμε
με τις τοπικές κοινωνίες.
–Η ταύτιση με τον Συναγερμό μπο-
ρεί να στερήσει στο ΔΗΚΟ τη συ-
νεννόηση με άλλες πολιτικές δυ-
νάμεις; 

–Δεν θεωρώ ότι υπάρχει ταύτιση,
αλλά σύγκλιση απόψεων σε συγ-
κεκριμένους τομείς. Μια συνεργα-
σία στις δημοτικές εκλογές δεν

μπορεί να γίνει μόνο σε επίπεδο
κομματικών ηγεσιών. Πρέπει να
ληφθούν υπόψη οι τοπικές κοινω-
νίες, οι οποίες πρέπει να έχουν τον
πρώτο λόγο. 
–Σε σχέση με τις ευρωεκλογές,
υπάρχει η αίσθηση ότι η παρουσία
στο ψηφοδέλτιο του Κώστα Μαυ-
ρίδη, που διεκδικεί τρίτη θητεία,
θεωρείται αποτρεπτικός παράγον-
τας για ενδιαφερόμενους να θέ-
σουν υποψηφιότητα. Είναι κάτι
που πρέπει να δείτε στο κόμμα το
θέμα του ορίου θητειών; 

–Διαφωνώ με το όριο θητειών
εξ ου και δεν εφαρμόζεται στις πλεί-
στες τόσες ευρωπαϊκές χώρες. Ο
κόσμος αποφασίζει ποιους εκλέγει
και ποιους όχι.
–Είχε ακουστεί το όνομά σας στις
προεδρικές εκλογές. Και ακολού-
θως δόθηκαν διάφορες εκδοχές
για το τι συνέβη. Τι έγινε τελικά; 

–Οι προεδρικές εκλογές και οι

διεργασίες που έγιναν είναι πίσω
μας. Δεν εξυπηρετεί οποιοδήποτε
σκοπό να αναφερόμαστε στο τι
έγινε. 
–Γιατί δεν διεκδικήσατε την προ-
εδρία του ΔΗΚΟ; 

–Η εκλογή Χριστοδουλίδη με
τη στήριξη του ΔΗΚΟ σηματοδό-
τησε την ολοκλήρωση της δεκαε-
τίας Αναστασιάδη και την έναρξη
μιας νέας εποχής για τον τόπο. Η
δική μου έγνοια είναι να υπηρετήσω
τον στόχο που η κοινωνία έδειξε
ότι επεδίωκε για μια εποχή μακριά
από εκλογικές αντιπαραθέσεις,
αλλά σε μια εποχή ηρεμίας και συ-
νεργασίας. 
–Πάντως, σχολιάστηκε ότι σε αυτή
την εσωκομματική εκλογική δια-
δικασία δεν υπήρχαν υγιείς αντι-
παραθέσεις, πολιτικές διαφωνίες,
ούτε και πολλά στελέχη που να
ενδιαφέρονται να εμπλακούν. Είναι
κάτι που σας προβλημάτισε; 

–Πάρα πολύ και πρόκειται για
ένα εξαιρετικά σημαντικό θέμα.
Είναι από τα κορυφαία ζητήματα
που θεωρώ πρέπει να απασχολήσει
όλα τα κόμματα. Καταλαβαίνουμε
τις έγνοιες του κόσμου; Καταλα-
βαίνουμε τι προσδοκά από εμάς;
Έχουμε αντίληψη των αναγκών
του; Έχουμε αμφίδρομη επικοινω-
νία με τη βάση της κοινωνίας; Μπο-
ρεί να ταυτιστεί με εμάς και τις
απόψεις μας ο μέσος Κύπριος; Εμάς
μας απασχολεί ιδιαίτερα αυτό το
θέμα και είναι για αυτόν τον λόγο
που το ΔΗΚΟ πρέπει να βελτιώσει
την πολιτική του διεργασία και να
τη φέρει πιο κοντά στους πολίτες,
να ενδυναμώσει τη συλλογικότητα
και να κερδίσει την εμπιστοσύνη
των πολιτών. 
–Ποιος ο επόμενος πολιτικός σας
στόχος; 

–Αυτό θα το αποφασίσει ο κό-
σμος.

Δεν γίνεται συνεργασία στις δημοτικές μόνο σε επίπεδο κομματικών ηγεσιών 
<<<<<<<

Πρέπει να ληφθούν
υπόψη οι τοπικές 
κοινωνίες, οι οποίες 
πρέπει να έχουν 
τον πρώτο λόγο. 

<<<<<<<

Nα ενισχύσουμε τις 
διαδικασίες λήψεως 
αποφάσεων σε επίπεδο
συλλογικών οργάνων 
και να καταθέσουμε 
το όραμα για την Κύπρο.

Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, αναπληρώτρια πρόεδρος ΔΗΚΟ

Η πολιτική διεργασία στο 
ΔΗΚΟ πρέπει να βελτιωθεί

Μπορεί οι απώλειες να οφείλονται και σε δυσαρέσκεια για κυβερνητικά λάθη, 
όμως δεν μπορούμε να εξαντλήσουμε την ενδοσκόπησή μας μόνο σε αυτό

«Οταν ο τόπος αντιμετώπιζε δύσκολες καταστάσεις, ο κόσμος γνώριζε ότι μπορούσε να βασιστεί στην υπευθυνότητα του ΔΗΚΟ. Φανταστείτε
πόσο επικίνδυνο θα είναι για τον τόπο, αν αυτόν τον ρόλο τον διαδραματίζει το ΕΛΑΜ», λέει στην «Κ» η Χριστιάνα Ερωτοκρίτου.

<<<<<<<

Δεν είναι ορθό να λαμβά-
νει πολλαπλές συντάξεις
ή ταυτόχρονα να λαμβά-
νει μισθό και σύνταξη
από τα δημόσια ταμεία,
εν ενεργεία πολιτικό ή
κυβερνητικό στέλεχος. 

«Το ΔΗΚΟ έχει αποδείξει ότι μπο-
ρεί, με αξιοπιστία, να απευθυνθεί
και στην Αριστερά και στη Δεξιά για
να πετύχει συναινέσεις για το καλό
του τόπου», λέει η αναπληρώτρια
πρόεδρος του κόμματος.
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ΑΙΧΜΕΣ /  Του ΣΑΚΗ ΜΟΥΜΤΖΗ

H φαντασία στην εξουσία

Α υτό το σύνθημα ήταν κάποτε
ρομαντικό, σήμερα μοιάζει
αναγκαίο πιο πολύ από κάθε

άλλη φορά. Διαβάζω τα μέτρα για
την πάταξη της φοροδιαφυγής και
πλήττω αφόρητα. Εδώ και 50 χρόνια
τα ίδια και τα ίδια, για να παταχθεί
ένα τέρας που ποτέ δεν πατάσσεται.
Κι αυτό είναι ένα μυστήριο. Ενα
σύστημα που γεννάει τη φοροδια-
φυγή καλείται το ίδιο να την κα-
ταπολεμήσει, κάτι που φαίνεται
παράδοξο. Κι επειδή είναι παράδοξο,
είναι και αναποτελεσματικό. Αν

θυμάμαι καλά, τα τεκμαρτά εισο-
δήματα μπήκαν στη ζωή μας από
τα τέλη της δεκαετίας του 1970 και
ουσιαστικά ποτέ δεν έφυγαν. Το
κωμικοτραγικό είναι πως συγχρό-
νως και η φοροδιαφυγή, που υπο-
τίθεται θα περιόριζαν, γιγαντωνόταν
– όπως τουλάχιστον ισχυρίζονται
οι αρμόδιοι. Διότι, ως γνωστόν, επι-
στημονικός τρόπος μέτρησης της
φοροδιαφυγής δεν υπάρχει. Κινείται
στο «περίπου». Και ό,τι κινείται
στο «περίπου» το τεντώνουμε ή το
μαζεύουμε κατά το δοκούν. Ουδείς

βεβαίως διερωτάται για ποιο λόγο
ένας επιχειρηματίας ή ένας ελεύ-
θερος επαγγελματίας να κλέψει
την εφορία. Η απάντηση είναι πως
αισθάνεται ότι αδικείται με τους
υπάρχοντες φορολογικούς συντε-
λεστές. Είναι κλισέ πλέον, το «δεν
θα δουλεύω εγώ για την εφορία».
Κι επειδή όπως φαίνεται όσοι φο-
ροδιαφεύγουν –πολύ ή λίγο– είναι
οι περισσότεροι, η πολιτεία ίσως
θα πρέπει να εξετάσει μήπως η
αιτία που προβάλλουν έχει κάποια
βάση. Εδώ ακριβώς έρχεται η συν-

τηρητική νοοτροπία των υπουργών
και των λεγόμενων αρμόδιων υπη-
ρεσιακών παραγόντων. Αντί να κά-
νουν μια τομή στο φορολογικό σύ-
στημα, μια γενναία μεταρρύθμιση,
απλώς ανακυκλώνουν ξεπερασμέ-
νες συνταγές, με σημαντικό πολι-
τικό κόστος. Ρηξικέλευθες προτά-
σεις υπάρχουν, όπως η αναγνώριση
όλων, μα όλων, των δαπανών δια-
βίωσης και η φορολογία του ενα-
πομείναντος εισοδήματος, η κα-
θιέρωση ενός οριζόντιου φορολο-
γικού συντελεστή μεταξύ 12% και

15%, η φορολόγηση των μικρών
επιχειρήσεων με έναν συντελεστή
επί του τζίρου. Είναι αυταπόδεικτο
νομίζω πως αν εκπίπτουν όλες οι
δαπάνες από το φορολογητέο ει-
σόδημα, οι πολίτες θα έχουν κίνη-
τρο να ζητούν αποδείξεις. Απλές
σκέψεις που τρομάζουν τους κα-
ρεκλοκένταυρους, οι οποίοι έχουν
μάθει σε έναν συγκεκριμένο τρόπο
σκέψης. Ομως, με τέτοια συντη-
ρητικά μυαλά μηρυκάζουμε επί μι-
σόν αιώνα την καραμέλα της φο-
ροδιαφυγής. 

Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

«Οι όροι όπως “Δεξιά” και “Αριστε-
ρά” είναι πολύ ξεπερασμένοι. Οι
σύγχρονοι όροι είναι ο προοδευ-
τισμός και ο συντηρητισμός και
εμείς φιλοδοξούμε να είμαστε ο
προοδευτικός πόλος» δηλώνει σε
συνέντευξή του στην «Κ» το μέλος
της ιδρυτικής επιτροπής του Volt
Cyprus Χαρίλαος Βελάρης. Εξηγεί
ότι στο Volt η εξουσία ασκείται
από το 25μελες Πολιτικό Συμβούλιο
όπου όλοι είναι ίσοι γι’ αυτό και
δεν υπάρχουν τριβές μεταξύ των
στελεχών για το ποιος θα ηγηθεί.
Ο κ. Βελάρης ξεκαθαρίζει ότι «τόσο
ο Κωνσταντίνος Χριστοφίδης όσο
και ο Αχιλλέας Δημητριάδης είναι
κοντά μας και μας υποστηρίζουν.
Ουδείς όμως εκ των δύο επιδιώκει
να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο σε
αυτό το εγχείρημα».

–Γιατί επιλέξατε τη συγκεκριμένη
χρονική περίοδο να προχωρήσετε
στην εξαγγελία του νέου κόμματος; 

–Δεν ήταν θέμα επιλογής του
χρόνου. Ήταν η στιγμή που η κα-
τάσταση έφτασε στο απροχώρητο
και νιώσαμε την ανάγκη πως έπρε-
πε να γίνει αυτή η προσπάθεια.

Μπορεί αυτή την ώρα να υπάρχει
υπερπληθυσμός συντηρητικών
κομμάτων, αλλά υπάρχει και ένα
τεράστιο κενό στον προοδευτικό
χώρο. Πάρα πολύς κόσμος νιώσαμε
πολιτικά άστεγοι και ψάχναμε
αυτό το κόμμα που δεν υπήρχε.
Για πολλά χρόνια υπήρχε κενό, το
οποίο προσπαθούσαν κατά καιρούς
να καλύψουν τα μεγάλα κόμματα,
χωρίς όμως να έχουν την απαι-
τούμενη αξιοπιστία, αφού μόλις
τελείωναν οι εκλογές οι υποσχέσεις
που έδιναν φαίνονταν πως ήταν
κενές. 

–Ποιον στόχο θέτετε ως πρωταρ-
χικό; 

–Φιλοδοξούμε να συσπειρώσουμε
τον προοδευτικό κόσμο γύρω μας.
Μπορεί να μην είναι η πλειοψηφία,
όμως είναι αρκετός. Αυτό το κόμμα
θα μπορέσει να λειτουργήσει ως
αντίβαρο στη ροπή προς τον συν-
τηρητισμό που παρατηρείται και
θα αναγκάσει και τα δύο μεγάλα
κόμματα να τη συγκρατήσουν. 

–Ποια η σχέση σας με το ευρω-
παϊκό Volt Europa;

–Είμαστε ισότιμο μέλος. Το Volt
πανευρωπαϊκά έχει μία πάρα πολύ
ανοιχτή και δημοκρατική διαδικασία.
Υπάρχει η διαδικτυακή πλατφόρμα
στην οποία όλα τα μέλη δικαιούνται
να συνδράμουν στη συζήτηση, να
συνδιαμορφώσουν θέσεις και όταν
προκύπτει ένα προσχέδιο πρότασης
τίθεται σε ανοιχτή συζήτηση όπου
το κάθε μέλος από όλη την Ευρώπη
μπορεί να θέσει τις απόψεις του με
στόχο να ληφθεί μια συλλογική από-
φαση. Εντός Νοεμβρίου υπάρχει
πανευρωπαϊκό συνέδριο στο Παρίσι
όπου θα εκλεγεί και η νέα ηγεσία.
Έχουμε και από την Κύπρο υποψή-
φια για το Πολιτικό Συμβούλιο, τη
Ροδούλα Δημητριάδου, και γενικά
συμμετέχουμε και συνδιαμορφώ-
νουμε θέσεις.

–Πιστεύετε πως θα μπορούσατε
να εξασφαλίσατε ικανοποιητικό
ποσοστό ώστε να εκλέξετε ευρω-
βουλευτή τον Ιούνιο;

–Πιστεύουμε ότι θα έχουμε μία
πολύ αξιόλογη παρουσία, δεν μπορώ
να προβλέψω αν θα πέτυχουμε τον
στόχο εισόδου στην Ευρωβουλή.
Σίγουρα είναι ένας δύσκολος στόχος,
δεν ξεφεύγει όμως από τις ρεαλι-
στικές μας προσδοκίες. Πιστεύω ότι
αν δεν τα καταφέρουμε, θα είμαστε
κοντά. 

–Συζητάτε με την Αλεξάνδρα Ατ-
ταλίδου, για να προσχωρήσει στο
κόμμα και να αποκτήσετε άμεσα
θέση στη Βουλή; 

–Την καΑτταλίδουτηγνωρίζου-
με, όπως γνωρίζουμε και τις θέσεις
της. Θεωρούμε ότι ταυτίζονται με
τις δικές μας. Την εκτιμούμε πάρα
πολύ και θα επιδιώξουμε προφανώς
να συνεργαστούμε μαζί της, διότι
θεωρούμε ότι ταυτιζόμαστε πολιτικά.
Προς το παρόν δεν υπάρχει κάτι για
να σας ανακοινώσω. Σίγουρα όμως
είναι ένα πρόσωπο που θα προσβλέ-
παμε να συνεργαστούμε. 

–Υπάρχει ενδεχόμενο να ανακοι-

νώσετε τη συνεργασία σας;
–Θα ήταν ευχής έργο για εμάς.

Εμείς απευθύνουμε κάλεσμα προς
όλο τον προοδευτικό κόσμο και η
καΑτταλίδου είναι σίγουρα μια προ-
σωπικότητα που προσδιορίζεται ως
προοδευτική. 

–Θα προσεγγίσετε άλλους εν ενερ-
γεία πολιτικούς;

–Δεν είναι σωστό να μπούμε σε
ονοματολογία και μάλιστα πριν από
το συνέδριο. Δεν θέλω να προκα-
ταλάβω αποφάσεις. Σίγουρα όμως
θα προσεγγίσουμε άτομα που θεω-
ρούμε ότι οι θέσεις τους ταυτίζονται
με τις δικές μας, χωρίς να αποκλεί-
ουμε άτομα που έχουν προϋπηρεσία
σε κάποιο άλλο κόμμα με θέσεις
που μπορούν να ταυτιστούν με τις
δικές μας.

–Πώς παρακολουθείτε την άνοδο
του ΕΛΑΜ, μέσα από τις τελευταίες
δημοσκοπήσεις; 

–Η άνοδος της Ακροδεξιάς μάς
ανησυχεί. Θεωρώ όμως ότι είναι

πολύ νωρίς για να ληφθούν σοβαρά
υπόψη δημοσκοπήσεις για τις ευ-
ρωεκλογές. Χωρίς να έχουν καταρ-
τιστεί ψηφοδέλτια, ο κόσμος δεν
έχει μπει σε αυτή τη διαδικασία.
Δεν ξέρω όμως αν θα επαληθευτούν
οι δημοσκοπήσεις και θα ανέβει
τόσο ψηλά. Το ΕΛΑΜ, η άνοδος της
Ακροδεξιάς και του λαϊκισμού είναι
υπαρκτή όχι μόνο στην Κύπρο, και
ο λόγος που υπάρχει αυτή η άνοδος
είναι το αδιέξοδο που μας έχουν φέ-
ρει τα παραδοσιακά κόμματα. Εμείς
φιλοδοξούμε να δώσουμε στον κό-
σμο μία καλύτερη διέξοδο από αυτή
του λαϊκισμού. 

–Στοχεύετε να διεκδικήσετε την
προεδρία του Volt Cyprus;

–Πρόωρη η ερώτηση. Αυτή τη
στιγμή προέχει το συνέδριο, όχι η
εκλογή των συμπροέδρων. Δεν θα
αρνηθώ οποιαδήποτε θέση τα άλλα
μέλη του κινήματος θεωρήσουν ότι
μπορώ να προσφέρω. Όμως δεν
είναι αυτό που με ενδιαφέρει αυτή
τη στιγμή. 

–Μία θέση στο ψηφοδέλτιο του
κόμματος για το Ευρωκοινοβούλιο
θα σας ενδιέφερε;

–Δεν είναι σωστό να προκατα-
λάβω αποφάσεις. Αυτό θα το σκε-
φτεί η νέα ηγεσία του κόμματος
που θα προκύψει από τα συνέδρια.
Αν θεωρηθεί ότι με τη δική μου
παρουσία στο ευρωψηφοδέλτιο θα
βοηθηθεί αυτή η προσπάθεια, εγώ
θα το κάνω. Αν βρούμε κάποιες άλ-
λες προσωπικότητες που θα θεω-
ρήσουμε ότι η προοπτική είναι κα-
λύτερη, θα επιλεγούν αυτές. Εγώ
δεν επιδιώκω ούτε την αυτοπρο-
βολή ούτε είναι αυτοσκοπός μου
η συμμετοχή σε οποιοδήποτε ψη-
φοδέλτιο.

–Είναι ένα κόμμα που δημιουρ-
γήθηκε από νέους, το μεγάλο όμως
στοίχημα να προσελκύσετε νέους
πώς θα το κερδίσετε;

–Δεν κάνουμε ηλιακές διακρίσεις.
Είναι σίγουρα κόμμα που δημιουρ-
γήθηκε από νέους, πρωταγωνιστούν
οι νέοι, δεν απευθυνόμαστε όμως
αποκλειστικά σε αυτούς. Εμείς δί-
νουμε λύσεις, ελπίδα και προοπτική
και αποφεύγουμε τη διαπλοκή και
τη διαφθορά που έκαναν τους νέους
να γυρίσουν πλάτη. 

–Τοποθετείστε δεξιότερα του
ΑΚΕΛ και αριστερότερα του Δη-
μοκρατικού Συναγερμού;

–Δεν είναι λάθος αυτό που λέτε,
υπό την επιφύλαξη ότι εμείς θα εί-
μαστε πράγματι σε αυτό τον χώρο
γιατί τα κόμματα που αυτοπροσ-
διορίζονται ως ενδιάμεσα του ΑΚΕΛ
και του ΔΗΣΥ, στην πραγματικότητα
θεωρώ πως θα έπρεπε να τοποθε-
τούνται δεξιότερα του ΔΗΣΥ. 

–Έρχεστε να καλύψετε το κενό
σοσιαλδημοκρατίας στη χώρα;

–Δεν θα έλεγα ότι είμαστε σο-
σιαλδημοκράτες. Εμείς κινούμαστε
στον χώρο του ευρωπαϊκού προ-
οδευτισμού. Αυτός είναι ο χώρος
που μας προσδιορίζει. 

–Πιστεύετε πως έχουν ξεπεραστεί
οι όροι όπως «Δεξιά» και «Αριστε-
ρά»;

–Είναι πολύ ξεπερασμένοι. Οι
σύγχρονοι όροι είναι ο προοδευτι-
σμός και ο συντηρητισμός και εμείς
φιλοδοξούμε να είμαστε ο προοδευ-
τικός πόλος. Μπορεί να είμαστε
συντηρητική κοινωνία αλλά υπάρχει
πολύς κόσμος προοδευτικός μέσα
σε αυτή την κοινωνία. Νιώθει δυ-
σφορία και έψαχνε εναγωνίως κά-
ποιο πολιτικό χώρο να τον εκφράζει.
Εμείς δεν είμαστε ο πολιτικός χώρος
που θα αλλάξουμε τις απόψεις μας
για να είναι συμβατές με την πλει-
οψηφία, αλλά ο πολιτικός χώρος
που υπάρχουμε για να εκφράζουμε
αυτό το συγκεκριμένο κομμάτι της
κοινωνίας. 

Χαρίλαος Βελάρης, μέλος της Ιδρυτικής Επιτροπής Volt Cyprus

«Δεν θα αλλάξουμε απόψεις
για να είναι συμβατές
με την πλειοψηφία»

Ο ευρωπαϊκός προοδευτισμός είναι ο χώρος που μας προσδιορίζει

<<<<<<

Τα κόμματα που αυτο-
προσδιορίζονται ως εν-
διάμεσα του ΑΚΕΛ και
του ΔΗΣΥ στην πραγμα-
τικότητα θεωρώ πως θα
έπρεπε να τοποθετούνται
δεξιότερα του ΔΗΣΥ. 

–Γνωρίζετε την τύχη που έχουν
τα πλείστα μικρά κόμματα και
σχηματισμοί στο νησί. Τι διαφο-
ρετικό θα προτείνετε για να επι-
βιώσετε και να επικρατήσετε;

–Υπάρχουν δύο πολύ σοβαρές
διαφοροποιήσεις. Αφενός τα πλεί-
στα κόμματα που έχουν δημιουρ-
γηθεί στην Κύπρο τα τελευταία
χρόνια ήταν κόμματα προσωπο-
παγή χωρίς ιδεολογική βάση. Γί-
νονται κόμματα γύρω από ένα συγ-
κεκριμένο πρόσωπο με σκοπό την
προώθηση των προσωπικών του
φιλοδοξιών. Το δεύτερο που μας
διαφοροποιεί είναι ακριβώς το πού
προσδιοριζόμαστε πολιτικά. Με

τον υπερπληθυσμό των συντηρη-
τικών κομμάτων, πάνω από δέκα
κόμματα και προφανώς αυτά που
προσομοιάζουν μεταξύ τους ιδεο-
λογικά δεν θα μπορούσαν να επι-
βιώσουν. Εμείς κάνουμε αυτή την
προσπάθεια σε ένα χώρο που είναι
κενός από άλλα κόμματα. 

–Υπάρχουν τριβές μεταξύ στελε-
χών για το ποιος θα ηγηθεί του
νέου κόμματος;

–Όχι καθόλου, διότι το Volt δεν
λειτουργεί αρχηγικά. Είναι ένα κόμμα
που λειτουργεί συλλογικά και αν-
τιλαμβάνομαι ότι αυτό το λένε όλα
τα κόμματα, απλώςσε εμάς λειτουρ-

γεί και στην πράξη και μπορεί να
το διαπιστώσει κανείς παρακολου-
θώντας πώς λειτουργεί και στις άλλες
χώρες. Η εξουσία στο κόμμα ασκείται
από το 25μελες Πολιτικό Συμβούλιο
όπου όλοι είναι ίσοι. Οι συμπρόεδροι
και οι αντιπρόεδροι είναι απλώς
πρώτοι μεταξύ ίσων, δεν έχουν βα-
ρύνουσα επιρροή στα υπόλοιπα μέ-
λη. Έχουμε βάλει και όριο θητειών,
προσανατολιζόμαστε σε δύο ώστε
το δικό μας κόμμα να μην ταυτιστεί
ποτέ με συγκεκριμένο πρόσωπο.
Σε εμάς οποιοδήποτε πρόσωπο αφαι-
ρεθεί από την εξίσωση, το κόμμα
θα συνεχίσει να λειτουργεί απρό-
σκοπτα, διότι είμαστε στην πραγ-

ματικότητα το κόμμα της βάσης και
των συλλογικών αποφάσεων. Δεν
έχουμε τριβές και λίγο μας απασχολεί
ποιος θα είναι μετά το συνέδριο
συμπρόεδρος, αντιπρόεδρος, γραμ-
ματέας κτλ. Μας ενδιαφέρει να πε-
τύχει το συνέδριο, να στηθεί το κόμ-
μα και να μπει δυναμικά στην προ-
εκλογική εκστρατεία.

–Αχιλλέας Δημητριάδης και Κων-
σταντίνος Χριστοφίδης δεν κα-
τάφεραν να τα βρουν προεκλο-
γικά. Τι σας κάνει να πιστεύετε
ότι θα τα καταφέρουν τώρα;

–Τόσο ο κ. Χριστοφίδης όσο και
ο κ. Δημητριάδης είναι κοντά μας

και μας υποστηρίζουν. Το εκτιμούμε
ιδιαιτέρως και τους ευχαριστούμε
γι’ αυτό. Ουδείς όμως εκ των δύο
δεν επιδιώκει να έχει πρωταγωνι-
στικό ρόλο σε αυτό το εγχείρημα.
Έχουν παραδώσει τη σκυτάλη στη
νέα γενιά και σε λιγότερο, ας το
πούμε, προβεβλημένες προσωπι-
κότητες ώστε να μη χάνεται η ουσία
της συλλογικότητας. 

–Άρα κανείς από τους δύο δεν
θα διεκδικήσει μία θέση στο Πο-
λιτικό Συμβούλιο;

–Εξ όσων αντιλαμβάνομαι από
την επικοινωνία που έχω μαζί τους,
δεν υπάρχει τέτοια πρόθεση. 

Το Volt δεν λειτουργεί αρχηγικά

Την κα Ατταλίδου τη γνωρίζουμε, όπως γνωρίζουμε και τις θέσεις της. Θεωρούμε ότι ταυτίζονται με τις δικές μας. Την εκτιμούμε πάρα πολύ
και θα επιδιώξουμε προφανώς να συνεργαστούμε μαζί της.
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Εδώ και 50 χρόνια τα ίδια
και τα ίδια, για να παταχ-
θεί ένα τέρας που ποτέ
δεν πατάσσεται. Ενα σύ-
στημα που γεννάει τη
φοροδιαφυγή καλείται
να την καταπολεμήσει.



Χιούστον, λαμβάνεις; (Ι)
Δύο δολοφονίες με διαφορά 30 και κάτι
ωρών σε Λευκωσία και Λεμεσό, αλλά στο
ΔΗΚΟ ενημερώθηκαν για θέματα που
άπτονται των αρμοδιοτήτων του υπουργεί-
ου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως από
την αρμόδια υπουργό κα Άννα Κουκκίδη-
Προκοπίου. Όλα κι όλα, προέχει η ενημέ-
ρωση των κομμάτων και όχι το κεφάλια μέ-
σα για να δούμε πώς θα λύσουμε τα προ-
βλήματα του χαρτοφυλακίου μας. Η δε
ηγεσία της Αστυνομίας και ο αρχηγός της
μάλλον ακόμα να συνέλθουν από την αυ-
στηρά επίπληξη του προέδρου της Δημο-
κρατίας, μετά τα έκτροπα σε Χλώρακα και
Λεμεσό, και γι’ αυτό ο κ. Παπαθεοδώρου
μοιάζει μουδιασμένος. Πάντως, για να εί-
μαι ειλικρινής κι εγώ έτσι θα αντιδρούσα
αν με κατσάδιαζε ον κάμερα ο προϊστάμε-
νός μου, χτυπώντας και το χέρι του στο
τραπέζι. Αλλά πάντως, μπράβο στον κ. Πα-
παθεοδώρου, τίποτε δεν τον ταράζει και
μάλλον τίποτε δεν τον μετακινεί, των δικα-
στηρίων γαρ…

Χιούστον, λαμβάνεις; (ΙΙ)
Η Αστυνομία μας έχει θέματα στα οποία
θα πρέπει χωρίς χρονοτριβή να εγκύψει η
Πολιτεία. Διαβάστε το ρεπορτάζ του συνα-
δέλφου Ανδρέα Γιωργάλλα στη σελίδα 5
της σημερινής Καθημερινής και θα καταλά-
βετε. Τα κενά πολλά, τα προβλήματα πολ-
λά, και λιγότερη η θέληση να τα συμμαζέ-
ψουμε… Βέβαια, όταν η κα Κουκκίδη-Προ-
κοπίου ζητάει τεχνογνωσία από τον Νίκο
Κόσιη καταλαβαίνετε για τι μεθοδολογία
συζητάμε (διαβάστε και το ρεπορτάζ της

διευθύντριας της Καθημερινής Μαρίνας
Οικονομίδου επίσης στη σελίδα 5). Τα δε
κόμματα τηρούν σιγή ιχθύος, μιας και μάλ-
λον αρκούνται στο να καταδικάζουν διά
της σιωπής τους και περί άλλων να ενημε-
ρώνονται, όπως είπαμε και παραπάνω. Ού-
τε τα λαλίστατα γραφεία Τύπου των Οικο-
λόγων και του Δημοκρατικού Συναγερμού,
που στέλνουν ανακοινώσεις και για το πέ-

ταγμα της μύγας πάνω από αλμυρά, δεν εί-
χαν τίποτε να πουν. Γύρευε τη δουλειά
σου, θα σκέφτηκαν, στα γραφεία τους, μην
πάμε απ’ τ’ άδικο.

Ιδού ο Μεσσίας έρχεται…
Και τώρα που θυμήθηκα τους Οικολό-
γους… έχει χάζι η διαδικασία εκλογής νέ-
ου προέδρου. Ο κ. Περδίκης διεκδικεί και

πάλι την προεδρία του κόμματος. Καλεί
μάλιστα τους άλλους συναγωνιστές του,
την Έφη Ξάνθου και τον Σωτήρη Χρίστου,
να αποσύρουν τις υποψηφιότητές τους.
Ξεκαθάρισε δε ότι προτίθεται να αναλάβει
την προεδρία του κινήματος μόνο για το
υπόλοιπο της θητείας του παραιτηθέντα
Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, δηλαδή για θη-
τεία ενός χρόνου και δύο μηνών. Στόχος

του, όπως είπε, να επέλθει η ενότητα στο
κόμμα για να μπορέσει να προχωρήσει
ενωμένο στις απαραίτητες αλλαγές και τον
εκσυγχρονισμό. Αυτό όλο πώς γίνεται να
μην το βλέπει ως νέα πολιτική καριέρα,
εγώ δεν μπορώ να το καταλάβω, δηλαδή τι
είναι; Τι θα αλλάξει σε ένα χρόνο και δύο
μήνες; Θα ενώσει τα διεστώτα μέρη ως άλ-
λος Μεσσίας, ο οποίος είναι ο μόνος που
μπορεί να πατήσει σε στέρεο έδαφος; Ο
Θεός και ο Δαρβίνος να το φωτίσει το κίνη-
μα να πάνε μπροστά.

Το 2030 αποχαιρέτα το!
Και γιατί η στήλη το έχει απορία, τελικά, τι
θα γίνει με την Πολιτιστική Πρωτεύουσα
της Ευρώπης για το 2030 και τη Λευκωσία;
Μετά την αποχώρηση του Γιάννη Τουμαζή
ουδέν νεότερο. Μας είχαν πει πως τον Σε-
πτέμβριο θα ξέραμε περισσότερα για την
υποψηφιότητα, πως θα έβρισκαν και τα
λεφτά και πως η τελευταία μοιρασμένη
πρωτεύουσα της Ευρώπης θα έμπαινε στο
παιχνίδι δυναμικά. Τελικά; Κάνουν δεύτε-
ρες σκέψεις στον Δήμο ή θα ανακοινώ-
σουν πράματα και θάματα με το Nicosia For
Art που θα μας θαμπώσουν όλους; Πάν-
τως, Λάρνακα και Λεμεσός προχωράνε.
Ίσως θα έπρεπε να ενημερώσουν για το τι
προτίθενται να κάνουν, όχι τίποτε άλλο,
αλλά είναι κρίμα να χάνουμε την ώρα μας
να πηγαινοερχόμαστε σε ανούσιες συνεν-
τεύξεις Τύπου και να σπαταλιόνται εργατο-
ώρες σε πρότζεκτ που είναι θνησιγενή.
Δεν είναι κακό να μην μπορεί να είναι υπο-
ψήφια μια πόλη, κακό είναι να θεωρεί πως
μπορεί, ενώ ξέρει πως δεν μπορεί.
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ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Το έργο για τη βελτίωση του κύριου
οδικού δικτύου του Εθνικού Δασικού
Πάρκου Ακάμα, για το οποίο η δια-
φωνία μεταξύ των εμπλεκομένων
υπήρξε για μεγάλο χρονικό διάστημα
βασική αιτία καθυστέρησης στην
κατάληξη συμφωνίας για το ΤΣΑ,
ήρθε ξανά στο προσκήνιο υπό την
απειλή νέων καθυστερήσεων και
αναβολών, αφού έξι περιβαλλοντικές
και άλλες οργανώσεις εντοπίζουν
ότι τα έργα αυτά, που εκτελούνται
τους τελευταίους μήνες για την Α΄
Φάση βελτίωσης μέρους του οδικού
δικτύου του Εθνικού Δασικού Πάρκου
Ακάμα, από τον Άσπρο Ποταμό (εί-
σοδος στον Ακάμα από την Πέγεια)
μέχρι τη Λάρα, καθώς και την περιοχή
του Άβακα, γίνονται χωρίς επιτήρηση
από παρκοφύλακες, με αποτέλεσμα
να έχουν υποβαθμίσει, αλλοιώσει
και κατακερματίσει το φυσικό περι-
βάλλον και το τοπίο, κατά παράβαση
μεγάλου αριθμού νομικά δεσμευτικών
όρων της Περιβαλλοντικής Αρχής.
Γι’ αυτόν τον λόγο οι οργανώσεις
έχουν ζητήσει με επιστολές προς το
υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Περιβάλλοντος τον τερ-

ματισμό όλων των εργασιών μέχρι
τη διενέργεια ενδελεχούς και ανε-
ξάρτητης έρευνας. Όπως έχει πλη-
ροφορηθεί η «Κ» αυτή τη στιγμή, οι
καταγγελίες που έγιναν βρίσκονται
υπό διερεύνηση από το αρμόδια τμή-
ματα του υπουργείου.

Τα ευρήματα
Οι περιβαλλοντικές οργανώσεις

Σύνδεσμος Προστασίας Άγριας Ζωής,
Πρωτοβουλία για τη Διάσωση των
Φυσικών Ακτών, Κυπριακό Ίδρυμα
Προστασίας του Περιβάλλοντος Terra
Cypria, Πτηνολογικός Σύνδεσμος
Κύπρου και Φίλοι του Ακάμα, μαζί
με την Κυπριακή Ομοσπονδία Κυ-
νηγίου και Διατήρησης Άγριας Ζωής
(ΚΟΚ & ΔΑΖ), έχουν εκδώσει ανα-
κοινώσεις στις οποίες αναφέρουν
τα σημαντικότερα ευρήματα και τα
πορίσματα της επιτόπιας επίσκεψής
τους στην περιοχή. Μεταξύ άλλων
κάνουν λόγο για σωρεία παρατυπιών,
όπως παράτυπη κατασκευή, διαπλά-
τυνση και ασφαλτόστρωση, αυθαί-
ρετη ανέγερση τοίχων αντιστήριξης,
ανεξέλεγκτη απόθεση αποβλήτων
εκσκαφών, αυθαίρετες χωματουρ-
γικές εργασίες (εκχέρσωση, εκβρα-
χισμός/διαμόρφωση πρανών, εκσκα-
φές ή/και επιχωματώσεις) και αυθαί-
ρετες εργασίες εκχέρσωσης και δια-
πλάτυνσης, καθώς και μεγάλης κλί-

μακας εκσκαφές και επιχωματώσεις,
ενώ την ίδια ώρα τονίζουν την πα-
ράνομη κατασκευή ή/και λειτουργία
μη αδειοδοτημένων εστιατορίων
αναψυκτηρίων, αλλά και την έλλειψη
επιτήρησης από παρκοφύλακες, έτσι
ώστε να εφαρμόζονται οι όροι κατά
τα κατασκευαστικά έργα, αλλά κι
έτσι ώστε να μην παρεκκλίνουν τα

οχήματα από τους καθορισμένους
δρόμους, ενόσω ακόμα το οδικό δί-
κτυο είναι υπό κατασκευή.

Απαντήσεις των Τμημάτων
Οι καταγγελίες που έγιναν βρί-

σκονται στο στάδιο της διερεύνησης
από τα αρμόδια τμήματα –το Τμήμα
Δασών, το Τμήμα Περιβάλλοντος και

την Υπηρεσία Θήρα και Πανίδας–
με στόχο την επίλυση οποιωνδήποτε
θεμάτων σε σχέση με τους νομικά
δεσμευτικούς όρους της Περιβαλ-
λοντικής Αρχής, αναφέρθηκε στην
«Κ» από τη Γενική Διεύθυνση Περι-
βάλλοντος του υπουργείου Γεωργίας,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλ-
λοντος. Όσον αφορά τα μη αδειοδο-

τημένα/παράνομα κέντρα εστίασης
και αναψυχής, τόσο το Τμήμα Δασών
όσο και το Τμήμα Περιβάλλοντος
σημείωσαν ότι κάποια έχουν κατε-
δαφιστεί, τέσσεραείναι σε διαδικασία
άρσης και δύο βρίσκονται σε νομική
διαδικασία, προσθέτοντας ότι δεν
μπορεί να σταματήσει το έργο βελ-
τίωσης του οδικού δικτύου, εν ανα-
μονή των παράνομων υποστατικών
των οποίων οι υποθέσεις βρίσκονται
στο δικαστήριο. 

Για τις καταγγελίες που αφορούν
τις διαπλατύνσεις, το Τμήμα Περι-
βάλλοντος σημείωσε ότι γίνονται
επιτόπιες επιθεωρήσεις και ελέγχον-
ται τα πλάτη των δρόμων σε σχέση
με τους όρους, και θα αξιολογηθούν
κατά πόσο έχουν μεγάλη απόκλιση
από τα σχέδια. «Σε γενικές γραμμές
μικρή απόκλιση στο πλάτος είναι
αναμενόμενη κατά τη διάρκεια των
κατασκευαστικών έργων και θα επα-
νέλθει στο φυσικό με το πέρας των
εργασιών», πρόσθεσε. Για την ενα-
πόθεση εκχωμάτων από τα κατα-
σκευαστικά έργα, αλλά και στάθμευ-
ση μηχανημάτων σε αδιατάρακτες
περιοχές, κατά παραβίαση όρων, το
Τμήμα Περιβάλλοντος απάντησε ότι
τα σημεία αυτά είναι σε γεωργικά

κομμάτια, σε σημεία που γίνονται
κατασκευαστικές εργασίες, σε σημεία
μελλοντικών κόμβων που θα γίνουν
κατασκευαστικές εργασίες και σε
διάκενα βλάστησης. «Σε περίπτωση
δυνητικού επηρεασμού μετά το πέρας
των κατασκευαστικών εργασιών θα
γίνει μέριμνα να επανέλθει το φυσικό
περιβάλλον. Επιπρόσθετα αξιολο-
γείται η κατάσταση επί τόπου για
να αναγνωριστούν σημεία τα οποία
είναι εκτός των όρων, ώστε να γίνουν
οι ανάλογες συστάσεις», είπε. 

Σε σχέση με τις αναφορές για έλ-
λειψη επιτήρησης από παρκοφύλα-
κες, το Τμήμα Περιβάλλοντος απαντά
ότι «το Τμήμα Δασών έχει αρμόδιους
επιτηρητές και υπεύθυνο έργου που
ελέγχουν την εξέλιξη των κατασκευα-
στικών έργων. Επίσης, υπάρχουν
τοπογράφοι, μηχανικοί, αρχιτέκτονες
κ.λπ. από την πλευρά του εργολάβου.
Σχετικά με τα οχήματα που παρεκ-
κλίνουν από τους καθορισμένους
δρόμους, το Τμήμα Δασών έχει προ-
σωπικό που βρίσκεται στην περιοχή
και γίνονται συστάσεις σε όσους
μπορεί να παρεκκλίνουνόπως επίσης
κλείνουν δυνητικές παράνομες προ-
σβάσεις». Από την πλευρά του το
Τμήμα Δασών σημειώνει ότι η πρόσ-
ληψη των παρκοφυλάκων ακόμα εκ-
κρεμεί.

<<<<<<

Τα έργα για τη βελτίωση
του κύριου οδικού δικτύου
του Εθνικού Δασικού Πάρκου Ακά-
μα, σύμφωνα με περιβαλλοντικές
και άλλες οργανώσεις, γίνονται χω-
ρίς επιτήρηση από παρκοφύλακες.

<<<<<<

Σε σχέση με τις αναφορές για
έλλειψη επιτήρησης από παρκοφύ-
λακες, το Τμήμα Περιβάλλοντος
απαντά ότι «το Τμήμα Δασών έχει
αρμόδιους επιτηρητές και υπεύθυνο
έργου που ελέγχουν την εξέλιξη
των κατασκευαστικών έργων.

Ξέφραγο αμπέλι
τα έργα οδικού

δικτύου στον Ακάμα
Οι καταγγελίες για παρατυπίες και οι εξηγήσεις από

τα αρμόδια Τμήματα, τα οποία διερευνούν το όλο ζήτημα

Διαπλάτυνση δρόμου στον Κυκλικό της Λάρας. Υπάρχουν σημεία που φτάνουν τα 12,5 μέτρα πλάτος. Ο νομι-
κά δεσμευτικός όρος της Περιβαλλοντικής Αρχής περιορίζει τον δρόμο στα τέσσερα μέτρα.

Παράνομο κατάλυμα εντός της προστατευόμενης παραλίας της Λάρας, το οποίο ακόμα βρίσκεται σε λειτουργία. 
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Σπεύστε να δούμε τι θα κάνουμε, μη μας βρει και άλλο κακό… Δύο δολοφονίες σε 30 και κάτι ώρες… δεν μας έφταναν όσα
έγιναν σε Λεμεσό και Χλώρακα… έχουμε και αυτά τώρα.
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Το 1932 ο κινηματογραφικός
κολοσσός Metro Goldwyn
Mayer (MGM) κυκλοφόρησε
την ταινία «Rasputinandthe
Empress» και δύο χρόνια αρ-
γότερα, το 1934, αναγκάστη-

κε να αποσύρει σκηνές, καταβάλλοντας
αποζημίωση για συκοφαντική δυσφήμιση,
που ανερχόταν περίπου στις 100 χιλιάδες
στερλίνες, σύμφωνα με απόφαση αγγλικού
δικαστηρίου. Όπως μάλιστα είχε δημοσι-
ευθεί, υπήρξε και εξώδικος συμβιβασμός
στον οποίο η εταιρεία φέρεται να κατέβαλε
250 χιλιάδες δολάρια.

Η ιστορία έχει ειδικό ενδιαφέρον γιατί
έκτοτε η MGM και σταδιακά όλες σχεδόν
οι εταιρείες παραγωγής ταινιών, για να
αποφύγουν συκοφαντικές δυσφημίσεις,
άρχισαν να προβάλλουν τη γνωστή σήμερα
ρήτρα αποποίησης ευθυνών (disclaimer),
σύμφωνα με την οποία «το παρόν αποτελεί
προϊόν μυθοπλασίας. Τα πρόσωπα, τα ονό-
ματα και οι καταστάσεις είναι φανταστικά
και οποιαδήποτε ομοιότητα είναι συμπτω-

ματική και δεν ανταποκρίνεται στην πραγ-
ματικότητα».

Η πραγματική ζωή ωστόσο, δεν είναι
μια κινηματογραφική ταινία. Και συνεπώς,
είθισται οι πολιτικοί μας, κυβέρνηση κυρίως
και αντιπολίτευση δευτερευόντως, να είναι
σε θέση να διακρίνουν εάν αυτό το οποίο
ζούμε είναι η προβολή ενός φιλμ με τη συ-
νοδεία ποπ-κορν ή μια πραγματικότητα,
στην οποία δυστυχώς η ρήτρα αποποίησης
ευθυνών δεν ισχύει. Και άρα, τα πρόσωπα
και οι καταστάσεις πρέπει, αν μη τι άλλο,
να μας καθιστούν «υποψιασμένους».

Ας δούμε γιατί:
• Στην πρόσφατη σύρραξη στη Μέση Ανα-

τολή, τα πρόσωπα που δρομολογούν τις
αποφάσεις στη δική μας οικογένεια, την
Ε.Ε. αποδείχθηκαν κατώτερα των περιστά-
σεων, συμπαρασύροντας όλο το ευρωπαϊκό
οικοδόμημα. Δύο Ευρωπαϊκά Συμβούλια
δεν οδήγησαν πουθενά. Ουσιαστική ευρω-
παϊκή τοποθέτηση δεν υπάρχει. 

• Η Ε.Ε. δεν τόλμησε καν να αναφέρει τη
λέξη εκεχειρία/κατάπαυση στα Συμπερά-

σματά της. Αρκέστηκε να κάνει λόγο για
«παύσεις», τη στιγμή που θα περνά ανθρω-
πιστική βοήθεια. Ο λόγος είναι προφανής:
Η συντριπτική πλειοψηφία δεν τολμά να
τα βάλει με το Τελ Αβίβ, το οποίο αν και
έχει απόλυτο δίκαιο να θέλει να εξαλείψει
τη Χαμάς, υπό το φως της τρομοκρατικής
επίθεσης της 7ης Οκτωβρίου, δεν μπορεί
να καταχράται το δικαίωμα της αυτοάμυνας
για να ισοπεδώσει τη Γάζα. Με άλλα λόγια,
η Ε.Ε. δεν τόλμησε να πει στο Ισραήλ ότι
ναι μεν έχει κάθε δικαίωμα να συνθλίψει
τη Χαμάς, αλλά δεν μπορεί στο όνομα της
πάταξης της τρομοκρατίας να προβαίνει
σε εθνοκάθαρση στη Λωρίδα της Γάζας. 

• Η Ε.Ε. μοιάζει με Βαβέλ. Ο κάθε αξιω-
ματούχος λέει ό,τι θέλει και η επικεφαλής
της Κομισιόν τοποθετήθηκε όπως ακριβώς
λειτουργεί και το Ισραήλ, «παραγράφοντας»
τα ανθρώπινα δικαιώματα των Παλαιστινίων. 

• Ο κατακερματισμός της Ε.Ε. στο πρόσφατο
ψήφισμα του ΟΗΕ αναφορικά με τη Μέση
Ανατολή, ήταν κάτι περισσότερο από εμ-
φανής. Από τα 27 κράτη-μέλη, οκτώ τάχ-

θηκαν υπέρ, τέσσερα εναντίον και 15 τή-
ρησαν αποχή, περιλαμβανομένης και της
Κύπρου. 

• Η Ε.Ε. δεν είναι καν μέρος των διαβου-
λεύσεων για τερματισμό των συγκρούσεων
και για ειρήνη στην περιοχή, γεγονός που
καταδεικνύει τη μικρή της επιρροή στα
μεγάλα διεθνή ζητήματα. 

Αυτή λοιπόν η Ε.Ε., της οποίας ηγούνται
ο Σαρλ Μισέλ, η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
και ο Γιοσέπ Μπορέλ, είναι δυνατόν να έχει
ενιαία φωνή στο Κυπριακό, όπως την επι-
διώκουμε; Και ο ηγέτης της Γερμανίας
Όλαφ Σολτς που έδωσε μάχη για να μην
περάσει η λέξη «εκεχειρία» στα Συμπερά-
σματα της Ε.Ε., για τη Μέση Ανατολή, συ-
νηγορώντας ουσιαστικά στη συνέχιση των
βομβαρδισμών της Γάζας –μέχρι να γίνει
οικόπεδο– θα τα βάλει με τον Ταγίπ Ερν-
τογάν και να τον πειθαναγκάσει να λύσει
το Κυπριακό, στη βάση των ψηφισμάτων
του ΟΗΕ; Και όλοι αυτοί οι ηγέτες της βι-
τρίνας της Ε.Ε. και η Γερμανία που τους
χειραγωγεί, θα θέσουν στη διάθεση του

προέδρου Χριστοδουλίδη την ευρωπαϊκή
εργαλειοθήκη, περιλαμβανομένης της ανα-
βάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας, ώστε να αναγκαστεί ο Ερντογάν
να μας λύσει το Κυπριακό με τον τρόπο
που οραματιζόμαστε; 

Εύκολα πιστεύω μπορεί κάποιος να κάνει
ασφαλή πρόβλεψη, ότι οι πιέσεις που θα
υποστεί ο Ταγίπ Ερντογάν από την Ε.Ε. και
τους ηγέτες της, για να λύσει το Κυπριακό,
με τον τρόπο που επιθυμεί η Λευκωσία, θα
είναι ανάλογες με αυτές που έχει αισθανθεί
ο Βενιαμίν Νετανιάχου, για να σταματήσει
να βομβαρδίζει αδιακρίτως στη Γάζα. Δηλαδή
καμιά. 

Γεγονός που καθιστά απολύτως ασυμ-
πτωματική την ομοιότητα με καταστάσεις
και πρόσωπα. Σε τέτοιο βαθμό, ώστε η πο-
λιτειακή και πολιτική μας ηγεσία να μην
μπορούν να επικαλεστούν καμιά ρήτρα
αποποίησης ευθυνών. Όσο κι αν θεωρούν
ότι είμαστε επιρρεπείς στη μυθοπλασία.

To disclaimer που δεν είχε ο Ρασπούτιν και η Ε.Ε. 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ρωτάει ο δημοσιογράφος του CNN τον εκ-
πρόσωπο του ισραηλινού στρατού Ρίτσαρντ
Χεχτ: «Ξέρατε ότι υπήρχαν πολλοί πρόσφυγες,
πολλοί αθώοι πολίτες –άντρες, γυναίκες και
παιδιά– και σε αυτόν τον προσφυγικό καταυ-
λισμό, σωστά;». «Αυτή είναι η τραγωδία του

πολέμου. Εμείς, όπως ξέρετε, λέμε εδώ και μέρες, μετακι-
νηθείτε νότια. Άμαχοι που δεν εμπλέκονται με τη Χαμάς,
παρακαλούμε να μετακινηθούν νότια». «Ναι, απλώς προ-
σπαθώ να πάρω περισσότερες πληροφορίες. Γνωρίζατε ότι
υπήρχαν άμαχοι εκεί, ξέρατε ότι υπήρχαν πρόσφυγες, κάθε
είδους πρόσφυγες, αλλά αποφασίσατε να ρίξετε μια βόμβα
σε αυτόν τον προσφυγικό καταυλισμό προσπαθώντας να
σκοτώσετε αυτόν τον διοικητή της Χαμάς» επιμένει ο δη-
μοσιογράφος. Και ο εκπρόσωπος του Ισραήλ απαντά ωμά:
«Κάνουμε ό,τι μπορούμε για να ελαχιστοποιήσουμε τους
θανάτους αμάχων».

Ένας διάλογος που θα καταγραφεί μάλλον στις υποση-
μειώσεις της Ιστορίας. Κι ας αποκαλύπτει φρικαλεότητες
που συνιστούν εγκλήματα πολέμου. Γιατί; Επειδή ο βομ-
βαρδισμός του προσφυγικού καταυλισμού Τζαμπάλια στη
Λωρίδα της Γάζας, με θύματα εκατοντάδες αμάχους, δεν
είναι παρά μόνο ένα «επεισόδιο» αυτού του τρομακτικού
πολέμου που μαίνεται έξω από την πόρτα μας. Τόσοι αθώοι
νεκροί, ανάμεσά τους παιδιά και γυναίκες, άλλοι ακρωτη-
ριασμένοι, άλλοι με σοβαρά εγκαύματα και αιμορραγίες.
Στο όνομα της εξολόθρευσης της Χαμάς. Το δύσκολο
ερώτημα, που καλείται να απαντήσει ο πολιτισμένος κόσμος,
είναι: μπορεί η απάντηση στην εγκληματική δράση μιας
τρομοκρατικής οργάνωσης να είναι η γενοκτονία;

Την «εγχειριδιακή περίπτωση γενοκτονίας» επικαλέστηκε
και ο Κρεγκ Μόκαμπερ, ο διευθυντής του γραφείου στη
Νέα Υόρκη της Ύπατης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών
για τα Ανθρώπινα Δικαιώματα, στην παραίτησή του. Μια
γενοκτονία που επιβάλλει την ανθρωπιστική κατάπαυση
του πυρός σύμφωνα με το ψήφισμα της έκτακτης Γενικής
Συνέλευσης των Ηνωμένων Εθνών και για το οποίο η Κύπρος
τήρησε αποχή. Αντί άλλων αναλύσεων, παραθέτω το σχόλιο
της συναδέλφου Τίνας Μανδηλαρά, καθώς αποχή τήρησε
και η κυβέρνηση Μητσοτάκη. Μόλις 40 λέξεις, οι οποίες
λένε πολλά για το επίπεδο πολιτισμού, την ενσυναίσθηση
και τα δημοκρατικά μας αντανακλαστικά: «Είναι αδιανόητο
άνθρωποι εγγράμματοι, με στοιχειώδες μυαλό και με ελάχιστη
γνώση αρχών του διεθνούς δικαίου να μην αντιλαμβάνονται
τι σημαίνει “humanitarian ceasefire”, το οποίο επικαλείται
το ψήφισμα του ΟΗΕ. Είναι τουλάχιστον τραγικό, αν όχι
τριτοκοσμικό, για να μην πω τίποτα χειρότερο».

Πρόκειται για γενοκτονία. Το επαναλαμβάνω μήπως το
εμπεδώσουμε επιτέλους καθώς αυξάνεται καθημερινά ο
αριθμός των νεκρών Παλαιστινίων. Αυτή η παραδοχή δεν
αποτελεί «ξέπλυμα» της εγκληματικής δράσης της Χαμάς,
ούτε υποβαθμίζει το δικαίωμα του λαού του Ισραήλ να αι-
σθάνεται ασφαλής στη χώρα του. Ένα τρομοκρατικό κτύπημα,
όμως, δεν συμψηφίζεται με τον αφανισμό χιλιάδων αμάχων.
Με τον ανελέητο βομβαρδισμό ολόκληρων οικοδομικών τε-
τραγώνων, έχοντας ως δικαιολογία στόχους της Χαμάς αλλά
ως αποτέλεσμα αθώους ανθρώπους, στην πλειονότητά τους
γυναικόπαιδα, θαμμένους κάτω από τα συντρίμμια. 

Πρόκειται για ένα φαύλο κύκλο του αίματος που αντί να
επουλώνει βαθαίνει την πληγή του Μεσανατολικού. Η Χαμάς
θρέφεται από την κρατική βία του Ισραήλ. Και όσο η κρατική
βία εξαπλώνεται, τόσο θα ενισχύονται στην Παλαιστίνη οι
θιασώτες της βίας. Αίμα στο αίμα. Αυτό εξυπηρετεί τη Χαμάς.
Αυτό εξυπηρετεί την ακροδεξιά κυβέρνηση του Νετανιάχου
με τις διόλου αθώες προθέσεις. Όσοι αμφιβάλλουν γι’ αυτό,
ας ανατρέξουν στην πρόσφατη ανάρτηση των Wikileaks
όπου αποκαλύφθηκε απόρρητο έγγραφο του υπουργείου
Πληροφοριών του Ισραήλ και στο οποίο καταγράφεται ένα
σενάριο απέλασης 2,3 εκατομμυρίων Παλαιστινίων από τη
Γάζα με συνεχείς βομβαρδισμούς από βορρά προς νότο. 

Μιλώντας όμως για τον νότο, εκεί που σταματούν οι
αναλύσεις και οι πολιτικές αντιπαραθέσεις, τον λόγο
παίρνουν τα παιδιά. Αυτά τα παιδιά συνάντησαν οι New
York Times στον καταυλισμό του ΟΗΕ. Ανάμεσά τους και
ο πεντάχρονος Wael Salha που θυμάται με τρόμο τις αε-
ροπορικές επιδρομές του ισραηλινού στρατού. «Άρχισα να
τρέμω. Τα χέρια μου έτρεμαν και άρχισαν να πονάνε. Έπεσε
το παράθυρο, φοβηθήκαμε και για αυτό ήρθαμε εδώ» είπε.
Κι έπειτα πρόσθεσε: «Ελπίζω να σταματήσουν οι μάχες για
να πάμε πίσω στο σπίτι και να κοιμηθούμε. Δεν έχουμε
νερό, ηλεκτρικό ή κάτι να πιούμε. Διψάμε». Αυτό.

Ο κύκλος του αίματος
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Είναι τρομαχτικό. «Από τη μια ένας γαλαξίας
που βλέπει το Ισραήλ ως σιωνιστικό ναζισμό
και από την άλλη οι “μέχρι το τέλος” εκδι-
κητές και υποψήφιοι εξολοθρευτές όλων
των συμπαθούντων τη Χαμάς! Απομένει
ωστόσο ένας χώρος πολιτών που δεν θέλει

να παίξει σε αυτό το γήπεδο». Δανείζομαι αυτή την το-
ποθέτηση του αρθρογράφου της Lifo Νικόλα Σεβαστάκη,
στην προσπάθειά μου να κατανοήσω αλλά και να μεταδώσω
τον εξής προβληματισμό: Τι μεσολάβησε και έχουμε
φτάσει σε αυτό το τρομαχτικό –επαναλαμβάνω τη λέξη–
σημείο να μην «επιτρέπουμε» την ύπαρξη «ενδιάμεσου»
χώρου; Και μη σπεύσετε να μου αντιτάξετε πως κανείς
δεν έχει αποκλείσει την ύπαρξή του, γιατί αρκεί μια πα-
νοραμική ματιά στις θέσεις και απόψεις που εκφράζονται
–επίσημες ή ανεπίσημες– για τον πόλεμο που συμβαίνει
δίπλα μας ώστε να αντιληφθούμε πως αν δεν θέλεις να
παίξεις σ’ αυτό το γήπεδο, τότε δαχτυλοδείχνεσαι ως ου-
δέτερος ή ισαποστάκης και πρέπει εσύ να αποδείξεις
στους απανταχού αναλυτές ή συγκλονισμένους απονεμητές
της «δικαιοσύνης» ότι δεν είσαι «ελέφαντας». 

Αν λοιπόν είσαι αυτής της άλλης «παράταξης» που –
όπως γράφει χαρακτηριστικά ο κ. Σεβαστάκης– δεν «εξω-
ραΐζει την τρομοκρατία κατά των πολιτών βαφτίζοντάς
τη λαϊκή αντίσταση αλλά ούτε και ανέχεται την πρόσθεση
χιλιάδων νεκρών αμάχων στο αίμα που ήδη χύθηκε»,
τότε παραμένεις μια σκόρπια μονάδα, ασυντόνιστη, χωρίς
τρόπο να παρέμβεις στα γεγονότα. Με άλλα λόγια, αν
ανήκεις σ’ αυτούς που πιστεύουν πως «από τη διεύρυνση
του στρατιωτικού μετώπου και τον πολλαπλασιασμό των
θυμάτων κερδίζουν όσοι βλέπουν στο εβραϊκό κράτος
ένα μισητό ρατσισμό προς εξάλειψη και από την άλλη
εκείνοι που ταυτίζουν όλο το λαό της Γάζας με τη Χαμάς
και τη βάση της τρομοκρατίας», τότε θεωρείσαι πως δεν
εκφράζεις θέση, επειδή απλούστατα δεν παίρνεις «ξεκά-
θαρη» θέση υπέρ της μιας πλευράς και εναντίον της
άλλης, και άρα δεν έχεις καν την ικανότητα να συλλογιστείς
και να συγκλονιστείς σωστά.

Αυτή η νεύρωση –διότι περί αυτού πρόκειται– η οποία
κυκλοφορεί από την εποχή της πανδημίας και υπαγορεύει
ένα υποκινούμενο –ας είναι καλά τα σόσιαλ– διχασμό
για κάθε αδιανόητα καταστροφικό γεγονός που συμβαίνει
στον πλανήτη, από την ίδια την πανδημία μέχρι το Ου-
κρανικό και τώρα το Μεσανατολικό, είναι ένα σοβαρό
σύμπτωμα της εποχής μας με πολύ επικίνδυνες παρενέρ-
γειες, κι αν δεν το διαγνώσουμε ως τέτοιο τότε κινδυνεύουμε
να γίνουμε έρμαιο συμφερόντων, ειδικά σε εποχές τεχνητής
νοημοσύνης και κατασκευασμένων ειδήσεων που ούτε
καν διανοούμαστε πού κρύβονται και τι κρύβουν και
πόσο εύκολα μπορούν πλέον να μας χειραγωγήσουν χωρίς
να το πάρουμε πρέφα.

Καλό θα ήταν λοιπόν να υπενθυμίζουμε στον εαυτό
μας πως ό,τι τραγικό συμβαίνει στον πλανήτη και δη
αυτός ο πόλεμος στη Μέση Ανατολή, στον οποίο πεθαίνουν
καθημερινά χιλιάδες άνθρωποι, δεν νοείται να γίνεται
αντικείμενο οπαδοποίησης ή «δικαίωσης» των όποιων
ιδεολογημάτων, διότι, αν αφεθούμε σε κάτι τέτοιο, τότε
αφενός κινδυνεύουμε να θεωρήσουμε πως κατέχουμε
όλες τις απαντήσεις, ενώ επείγει να πολλαπλασιάσουμε
τις ερωτήσεις, και αφετέρου να «φανατιζόμαστε», υιοθε-
τώντας τακτικές ακύρωσης για όποιον δεν ακολουθεί
αυτή την οδό, χωρίς να αντιλαμβανόμαστε πως κάτι τέτοιο
μας μετατρέπει σε εκείνο που αντιμαχόμαστε.

Δυστυχώς, έχουμε φτάσει στο σημείο αντί να προτάσ-
σουμε ερωτήματα που έχουν να κάνουν με το πώς η αν-
θρωπότητα έχει φτάσει στο σημείο να την κυβερνούν
παρανοϊκοί που εκμηδενίζουν καθημερινά την αξία της
ανθρώπινης ζωής και πόση ευθύνη άραγε μας αναλογεί
σε αυτή την κατάντια, επιλέγουμε ακόμα και σε ζητήματα
αίματος να κρίνουμε με διαφορετικά σταθμά το ένα και
το άλλο αίμα.

Ας αποφύγουμε λοιπόν –όπως γράφει ο κ. Σεβαστά-
κης– «τα πρόχειρα ιδεολογικά μπαζώματα που πάνε απλώς
να λύσουν άλλους λογαριασμούς στην πλάτη των θυμάτων.
Η αλληλεγγύη δεν μπορεί να σημαίνει τύφλωση, αυτο-
λογοκρισία ή σκόπιμη υποβάθμιση των όσων βλέπουμε
χάριν μιας “ιδέας” που μάς είναι πολύτιμη. Και αυτό ισχύει
για όλες τις πλευρές».

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Στην πλάτη
των θυμάτων

elenixenou11@gmail.com
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Παλαιστίνιος καθαρίζει σπασμένα τζάμια σε κατάστημα μετά από ισραηλινή επιδρομή στον προσφυγι-
κό καταυλισμό Τζενίν, στην πόλη Τζενίν στη Δυτική Όχθη. Περισσότεροι από 130 Παλαιστίνιοι σκοτώθη-
καν και περίπου 2.100 τραυματίστηκαν στη Δυτική Όχθη μεταξύ 7 Οκτωβρίου και 2 Νοεμβρίου. 

Σε τι διαφέρει μία ευνομούμενη
Πολιτεία από το ξέφραγο αμπέλι
στο οποίο μετατρέπεται τις τε-
λευταίες μέρες το κράτος; Στο ότι
σε μία Πολιτεία ισχύουν νόμοι
που πρέπει να εφαρμόζονται και

θεσμοί που πρέπει να λειτουργούν με επάρκεια,
ώστε να παρέχεται αλλά και να εμπνέεται στον
πολίτη το αίσθημα της ασφάλειας. 

Αυτό το αίσθημα διασαλεύτηκε τον Δεκέμβριο
του 2008, όταν η κυπριακή κοινωνία μάθαινε
αποσβολωμένη πως η ΥΚΑΝ έπεσε τυχαία πάνω
στον Αντώνη Προκοπίου Κίτα. Τον βαρυποινίτη
Κίτα, ο οποίος νοσηλευόταν στο νοσοκομείο
το πρωί και τις νύχτες έκοβε βόλτες ελεύθερος
στη Λευκωσία. Η υπόθεση ξεσήκωσε τότε
θύελλα αντιδράσεων για το διάτρητο της ασφά-
λειας των πολιτών, όμως ήγειρε και σοβαρά
ερωτήματα για τις σχέσεις που είχε η αστυνομία
με το οργανωμένο έγκλημα. Θυμήθηκα την
πολιτική ευθύνη που τότε ανέλαβε ο Κύπρος
Χρυσοστομίδης, όταν την επομένη των επει-
σοδίων στη Λεμεσό, η υπουργός Δικαιοσύνης
Άννα Κουκκίδου Προκοπίου και ο αρχηγός της
Αστυνομίας Στέλιος Παπαθεοδώρου παρακο-
λουθούσαν ατάραχα τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας να τους χτυπά το χέρι στο τραπέζι για
τα επεισόδια. Όμως ακόμα κι έτσι, δεν διαπι-
στώθηκε να ενεργοποιούνται αντανακλαστικά
αξιοπρέπειας ή ελάχιστου αυτοσεβασμού που
θα οδηγούσε σε αναγκαίες παραιτήσεις. 

Γιατί τα επεισόδια στη Λεμεσό, όταν κου-
κουλοφόροι έσπαζαν στο ξύλο ξένους και προ-
χωρούσαν σε βανδαλισμούς μπροστά στους
ατάραχους αστυνομικούς, ήγειραν ερωτήματα
πολιτικής και επιχειρησιακής επάρκειας και
δεν ήταν τα πρώτα. Είχαν προηγηθεί εκείνα
στη Χλώρακα, όταν ο αρχηγός υποτιμούσε τον
κίνδυνο και στη συνέχεια η υπουργός Δικαιο-
σύνης παρακαθόταν με τον Σύρο καταζητούμενο
για να διαπραγματευτεί. Επεισόδια όμως εκτυ-
λίχθηκαν και στο «Ελευθερία» από τον πρώτο
μόλις μήνα διακυβέρνησης. Όλα αυτά δεν
έστελναν απλώς το μήνυμα ότι η Πολιτεία δεν
μπορεί να εφαρμόσει την τάξη, αλλά ότι δεν
μπορεί να προστατεύσει τους πολίτες.

Το φιάσκο εμπεδώθηκε την εβδομάδα που
πέρασε, όταν ο Θανάσης Καλογερόπουλος δο-
λοφονήθηκε μετά από το καθημερινό του
μπάνιο στη Γερμασόγεια. Σε μία περιοχή που
οι παράπλευρες απώλειες από ανυποψίαστους
πολίτες ήταν πολύ πιθανές. Συνεχίστηκε όταν
δολοφονήθηκε σε πολυσύχναστη περιοχή στο
κέντρο της Λευκωσίας και ο Αλέξης Μαυρομι-

χάλης, στο μπαλκόνι του διαμερίσματός του.
Όλα αυτά αφορούν –θα πει κάποιος– τον υπό-
κοσμο, και καθόλου την υπόλοιπη κοινωνία,
αλλά θα πρέπει να καταλάβουμε πως ο υπόκο-
σμος δεν βρίσκεται εκτός της κοινωνίας, αλλά
ενυπάρχει σε αυτή. 

Προφανώς τα προβλήματα στην Αστυνομία
δεν ξεκίνησαν σήμερα επί Στέλιου Παπαθεο-
δώρου. Οι βόλτες του Κίτα στη Στασικράτους,
η εκ των έσω ενημέρωση των Σέρβων εκτελε-
στών, μέχρι και η εγκληματική αμέλεια των
αστυνομικών στην υπόθεση Μεταξά υπενθυ-
μίζουν πως το αστυνομικό σώμα χρειάζεται εκ
βάθρων αλλαγές. Αυτές τις αλλαγές όμως σίγουρα
δεν θα τις κάνει ο Στέλιος Παπαθεοδώρου. Όχι
μόνο γιατί έχει αποδείξει την αδυναμία του να
ανταποκριθεί στο έργο του, αλλά και γιατί η
παρατεταμένη φημολογία αντικατάστασής του
τον έφθειρε ακόμη περισσότερο. Άραγε ποιος
στο Σώμα μπορεί να σέβεται και να ακολουθεί
οδηγίες ενός αρχηγού που αμφισβητείται και
απαξιώνεται από τον ίδιο τον πρόεδρο; Οι ευ-
θύνες, ωστόσο, βαραίνουν και την Άννα Κουκ-
κίδου Προκοπίου, η οποία έχει αναλάβει ένα
καίριο χαρτοφυλάκιο, αυτό του υπουργείου Δι-
καιοσύνης. Η ίδια έχει δείξει πως όσο καλές
προθέσεις κι αν έχει, δεν μπορεί να αντεπεξέλθει.
Η δικαιοσύνη δεν χρειάζεται διαχειριστή τής
πολυκατοικίας. Χρειάζεται όραμα, σθένος, με-
γάλες τομές και ρήξη με το κατεστημένο. Και
επειδή η κατάσταση πλέον βγαίνει εκτός ελέγ-
χου, οι ίδιοι θα πρέπει να σκεφτούν το ενδε-
χόμενο της παραίτησης. Αν όχι για να διασκε-
δάσουν το λαβωμένο αίσθημα της ασφάλειας
που επικρατεί, τουλάχιστον για να διασώσουν
ό,τι περισώζεται από την αξιοπρέπειά τους, η
οποία ολοένα και διασύρεται.

Στον διασυρμό αυτό συνέβαλε ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας με το περιβόητο προεδρικό
κατσάδιασμα. Πλέον ο πολίτης νιώθει πως το
ίδιο το κράτος δεν είναι έτοιμο να τον προστα-
τεύσει. Είτε όταν βρίσκεται στο γήπεδο για να
δει την ομάδα του, είτε όταν περπατά αμέριμνος
στην παραλία, είτε όταν πάει για μπάνιο στη
θάλασσα ένα πρωί. Αυτό αντανακλά αυτόματα
στον πρόεδρο. Ένας ηγέτης παύει αυτούς που
δεν ανταποκρίνονται επαρκώς στα καθήκοντά
τους ή τους στηρίζει με κάθε τρόπο. Στην προ-
σπάθειά του όμως να διασώσει την εικόνα του,
ενίσχυσε και το αίσθημα της ανασφάλειας,
αλλά κυρίως ενέτεινε την εικόνα της ακυβερ-
νησίας.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ποιος μας φυλάει από τους φύλακες

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο ισλαμισμός είναι ταυτισμέ-
νος με τον ολοκληρωτισμό.
Δεν ανέχεται τη δημοκρα-

τία, δεν ανέχεται την ισότητα των
γυναικών με τους άνδρες, δεν ανέ-
χεται τα δικαιώματα των ομοφυ-
λοφίλων, όπως και δεν ανέχεται
τους αλλοθρήσκους, ακόμη και
τους αλλοφύλους. Είναι τυχαίο ότι
μέσα σε τόσους αιώνες Ιστορίας η
δημοκρατία, ως πολιτικό καθεστώς,
δεν ρίζωσε ποτέ στην επικράτεια
του Ισλάμ, ακόμη και αυτού που
δεν ταυτίζεται με τον ισλαμισμό;
Ηταν η αφέλεια των Αμερικανών
στον δεύτερο πόλεμο στο Ιράκ.
Σκόπευαν, λέει, να κάνουν εξαγωγή
της δημοκρατίας. Η δημοκρατία
όμως δεν είναι ιδεολογία για να
επιβληθεί. Δεν είναι τυχαίο ότι τη
θέση αυτή τη διατύπωσαν πρώην
τροτσκιστές όπως ο Γούλφοβιτς –
σύμβουλος του προέδρου Μπους. 

Ο ισλαμισμός είναι ένα είδος
θεοκρατικού λενινισμού, μια ολο-
κληρωτική αντίληψη για την κοι-
νωνία που θέλει να αφανίσει οτι-
δήποτε δεν ενστερνίζεται τις επι-
ταγές του. Ο απολυταρχισμός απαι-
τεί υπακοή από τους υπηκόους
του. Ο ολοκληρωτισμός απαιτεί
ταύτιση. Κι από αυτήν την άποψη
ο λενινισμός δεν διαφέρει από τον
φασισμό. 

Στο σημείο αυτό εμφανίζονται

τα παράδοξα. Πώς είναι δυνατόν
«συλλογικότητες» που αυτοπροσ-
διορίζονται ως αντιφασιστικές στις
δυτικές κοινωνίες να υπερασπί-
ζονται τον ισλαμισμό; Πώς είναι
δυνατόν οι βλαμμένοι woke να
σκίζουν τις αφίσες με τα πρόσωπα
των ομήρων στη Νέα Υόρκη; Υπε-
ρασπίζονται τους βιασμούς των
γυναικών από τη Χαμάς; Μάλλον
δεν καταλαβαίνουν από Ιστορία
και δεν αντιλαμβάνονται τι παίζεται
σήμερα στη Μέση Ανατολή. Αν οι
ίδιοι έπεφταν στα χέρια της Χαμάς,
η Δύση θα πάλευε για τη σωτηρία
τους. Είναι αντισημιτισμός; Κάποτε
προνόμιο της λαϊκιστικής Δεξιάς
που εδώ και μερικές δεκαετίες το
έχει κερδίσει ως δικαίωμα και η
άκρα Αριστερά. Στη Γαλλία η Λεπέν
τον εγκατέλειψε και τον κληρο-
νόμησε ο Μελανσόν. Και εκμεταλ-
λεύθηκε την ταύτισή του με τον
«αντιφασισμό». Σ’ εμάς εδώ πα-
ραμένει ένας από τους διαύλους
επικοινωνίας ανάμεσα στην άκρα
Δεξιά και στο «προοδευτικό» της
αντίβαρο, την άκρα Αριστερά.

Αλήθεια τι σημαίνει «αντιφα-
σισμός» στις δυτικές κοινωνίες
σήμερα; Μέχρι προχθές ήταν ένα
φαντασιακό νεφέλωμα το οποίο
στηριζόταν στον υποτιθέμενο αυ-
ταρχισμό της πολιτικής εξουσίας.
Σήμερα βρήκε το πρόσωπό του

στην εχθρότητα απέναντι στο Ισ-
ραήλ και ταύτισε τον αντιιμπερια-
λισμό με τον αντισημιτισμό. Ποιος
το πίστευε πριν από μερικά χρόνια
ότι θα βλέπαμε κτίρια σε πόλεις
της Ευρώπης σημαδεμένα με το
άστρο του Δαβίδ; 

Ποιος είναι ο φασίστας στη Μέ-
ση Ανατολή; Και ποιος ο ιμπερια-
λιστής; Ο στρατιώτης του Ισραήλ
που πολεμάει για να υπερασπιστεί
τη χώρα του και τη δημοκρατία
του; Ή ο τρομοκράτης της Χαμάς
που πολεμάει για να εξαφανίσει
το Ισραήλ από τον χάρτη και να
επιβάλει τον θεοκρατικό του ολο-
κληρωτισμό; Το μυαλό του Ευρω-
παίου αντιφασίστα, ελαφρώς ή λι-
γότερο ελαφρώς, σαλεμένο από
τα μολότοφ, δεν φτάνει έως εκεί. 

Μέχρι την 7η Οκτωβρίου γίνον-
ταν καθημερινά διαδηλώσεις στο
Ισραήλ κατά του διεφθαρμένου
Νετανιάχου. Από το 2006 που εξε-
λέγη η Χαμάς στη Γάζα έχουμε δει
καμιά διαδήλωση Παλαιστινίων
επειδή η «ανθρωπιστική» βοήθεια
της Ευρώπης, αντί να χρησιμοποι-
ηθεί για νοσοκομεία και σχολεία,
έγινε τούνελ και ρουκέτες; Αν ναι,
δέχομαι διόρθωση. Ο αρχηγός της
Χεζμπολάχ στο παρθενικό του
διάγγελμα προχθές είπε πως ο πό-
λεμος δεν είναι εναντίον της Χαμάς,
αλλά εναντίον των Παλαιστινίων.

Αντιφασίστες όλου του κόσμου
ενωθείτε. Υπερασπιστείτε τη Χα-
μάς, τη Χεζμπολάχ, το Ιράν, το Κα-
τάρ και όποιον πολεμάει το «φα-
σιστικό» Ισραήλ. Πώς είναι δυνατόν
σήμερα να είσαι «αντιφασίστας»
και να μην είσαι αντισημίτης. Η
Ιστορία βέβαια μας διαβεβαιώνει
περί του αντιθέτου, όμως ποιος
νοιάζεται για την Ιστορία. Και ποιος
ενδιαφέρεται για την ταύτιση του
σημερινού «αντιφασισμού» με τον
ευρωπαϊκό φασισμό του Μεσοπο-
λέμου και τον δολοφονικό αντι-
σημιτισμό του;

Ο σημερινός «αντιφασισμός»
είναι με το μέρος των θυμάτων.
Και τα θύματα στην υπόθεση της
Μέσης Ανατολής είναι οι Παλαι-
στίνιοι, από τότε τουλάχιστον που
έπαψαν να θεωρούνται πράκτορες
των Αγγλων και μεταμορφώθηκαν
σε αιχμή του δόρατος κατά της
Δύσης. Θύτες είναι οι Ισραηλινοί,
ασχέτως αν από το 1948 οι πόλεμοι
που έχουν κάνει είναι αμυντικοί,
με εξαίρεση ενδεχομένως του
Σουέζ το 1956.

Κανείς δεν μπορεί να προβλέψει
την κατάληξη. Ομως εκείνο που
μπορούμε να διαπιστώσουμε προς
το παρόν είναι πως στη Δύση επι-
κρατεί σύγχυση απέναντι στον θε-
οκρατικό λενινισμό που διεκδικεί
την επέκταση της επικρατείας του.

Ισλαμισμός: ένας θεοκρατικός λενινισμός
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Α. Τόσο τρομερή σφαγή δεν έχει
υπάρξει ποτέ στην Ιστορία. Οσοι
θανατώνονταν από πυροβολισμό
αμέσως λυτρώνονταν. Οσοι όμως
πληγώνονταν, γυναίκες και άνδρες,
έτρεχαν στη θάλασσα μισοπεθαμέ-
νοι, και καθώς έπλεαν, τους θανά-
τωναν με αλλεπάλληλους πυροβο-
λισμούς. Γυναίκες με μωρά στην αγ-
καλιά ρίχνονταν στη θάλασσα ολό-
γυμνες – γιατί τις έγδυναν. Τους
πυροβολούσαν κι εκεί, μέχρι που
τα νερά έγιναν κατακόκκινα από το
αίμα των δύστυχων ανθρώπων. Αρ-
παζαν τα βρέφη, τα τρίχρονα και τα
πεντάχρονα παιδιά, και άλλα τα πε-
τούσαν στα βράχια και τα σκότωναν,
ενώ άλλα, αφού τα έριχναν στη θά-
λασσα τα πυροβολούσαν μες στο
νερό, ώστε τα δυστυχισμένα πλά-
σματα να τρώνε τις σφαίρες ακόμα
και τη στιγμή που πνίγονταν. Είναι
απερίγραπτα όλα όσα έγιναν. Δεν
ήταν έργα εκδίκησης, ήταν έργα
θηριωδίας.
B. Από μακριά τούς είδαμε να βγαί-
νουν από το σπίτι, φορτωμένοι λά-
φυρα. Ενας τους τίναζε το σπαθί
και το ματωμένο χέρι του. Μου φά-
νηκε σαν να είδα μια αγριόγατα να
βγαίνει από μια αυλή για να γυρίσει
στο βουνό, έχοντας ξεσκίσει τα πάν-
τα, και γλείφοντας τα μουστάκια
της που έσταζαν αίμα. Μπήκαμε μέ-

σα. Ολοι εκείνοι οι δύστυχοι, κεί-
τονταν ξεγυμνωμένοι, κολυμπώντας
στο αίμα τους. Η μεγαλύτερη από
τα κορίτσια, που η ομορφιά της με
είχε καταπλήξει λίγα λεπτά νωρίτερα,
ανάσαινε ακόμα, παρόλο που στο
πλευρό της έχασκε μια μεγάλη πλη-
γή, αφήνοντας εκτεθειμένα τα σπλά-
χνα της. Μας πλησίασε με πόνο,
σερνάμενη με την πλάτη, και μας
ζήτησε «νερό, νερό!» Είχε τα μάτια
της μισόκλειστα, ενώ πού και πού
έβγαιναν από το στόμα της σπα-
σμωδικές ανάσες, για να διώξει τις
μύγες που ενοχλούσαν τον επιθα-
νάτιο ρόγχο της. Εμεινα ακίνητος,
αποσβολωμένος από το φρικτό θέ-
αμα. Το νεότερο απ’ αυτά τα θύματα,
το μοναδικό που του είχαν αφήσει
κάποια από τα ρούχα του, ήταν το
αγόρι, που το είχαν σκοτώσει με
μια σφαίρα εξ επαφής. Η μητέρα
τους ήταν ακρωτηριασμένη, με το
γόνιμο στήθος της, που ’χε δώσει
ζωή σ’ όλα εκείνα τα δύσμοιρα πλά-
σματα, εκτεθειμένο, απόλυτα γυμνό.
Βγήκαμε άρον άρον, τρομοκρατη-
μένοι.
Γ. Η σφαγή, η αιχμαλωσία και η κα-
ταστροφή κράτησαν τρεις μέρες.
Ολόκληρη η πόλη μετατράπηκε σε
σφαγείο. Από το πολύ αίμα, το χώμα
της άλλαξε χρώμα. Τα προαύλια, οι
λεωφόροι και οι πλατείες σκεπάζον-

ταν από πτώματα. Σε πολλά σημεία
το αίμα σχημάτιζε ρυάκι κόκκινου
υγρού. Γυναίκες, που ακόμα και το
χιόνι θα ζήλευε τη λευκότητα της
επιδερμίδας τους· νεαρές κοπέλες,
που ούτε ο θάνατος δεν μάρανε την
ομορφιά τους· μωρά που είχαν ακό-
μα το στοματάκι τους κολλημένο
στο στήθος της αιμόφυρτης μητέρας
τους· νέοι, γέροντες, άνδρες ανακα-
τωμένοι, όλοι νεκροί.

Αυτές οι περιγραφές δεν προέρ-
χονται από τη Γάζα. Οι θύτες είναι
χριστιανοί ορθόδοξοι, Ελληνες.
Τα θύματα, μουσουλμάνοι και
Eβραίοι, κάτοικοι του Νεόκαστρου
και της Τριπολιτσάς. Οι τρεις συγ-
γραφείς των κειμένων είναι αυ-
τόπτες μάρτυρες: ο 43χρονος (το
1821) κληρικός Αμβρόσιος Φραν-
τζής· ο 26χρονος Γάλλος φιλέλ-
ληνας στρατιωτικός Μαξίμ Ρεμπώ·
ο 23χρονος διανοούμενος Ιωάννης
Φιλήμων.

Οι σκηνές αυτές μας είναι
άγνωστες, δεν τις μαθαίνουμε
στο σχολείο, ακόμα και η ιστο-
ριογραφία συνήθως τις αποφεύγει.
Τι θα προσέφερε, άραγε, τόσος
ρεαλισμός; Το ίδιο ερώτημα ας
θέσουμε και σήμερα. Τι προσφέ-
ρουν οι εικόνες της λιπόθυμης
22χρονης Σάνι Λουκ, λίγο πριν

την αποκεφαλίσουν; Τι προσφέ-
ρουν οι εικόνες των αιμόφυρτων
ετοιμοθάνατων παιδιών, μετά τον
βομβαρδισμό σε στρατόπεδο προ-
σφύγων; Πρόκειται, όμως, για ει-
κόνες που θα μας στοιχειώνουν
για πάντα, όπως τον 23χρονο υπα-
σπιστή του Κολοκοτρώνη, τον
Φωτάκο Χρυσανθόπουλο, ο οποί-
ος θα γράψει 40 χρόνια μετά:
«Ακόμα και τώρα έρχονται στη
θύμησή μου το λιάνισμα και το
τρίξιμο των κοκάλων, κι ανατρι-
χιάζω».

Δεν πρέπει να κλείσουμε τα
μάτια μας. Οφείλουμε να τολμή-
σουμε να αντικρίσουμε τον άν-
θρωπο που γίνεται θηρίο, να απο-
τελέσει μέρος της εμπειρίας μας,
να γίνουμε αυτόπτες μάρτυρες,
για να μας στοιχειώσει η φρίκη
του πολέμου. Γιατί, όπως γράφει
ο Φιλήμων, «αυτό το ζοφερό θέ-
αμα αποτελεί διαμαρτυρία κατά
της πολιτικής τυραννίας και της
θρησκευτικής μισαλλοδοξίας που
διαιρούν την ανθρωπότητα».

Ο κ. Αριστείδης Χατζής είναι καθηγητής
Φιλοσοφίας Δικαίου και Θεωρίας Θε-
σμών στο ΕΚΠΑ. Το βιβλίο του «Ο Ενδο-
ξότερος Αγώνας: Η Ελληνική Επανάστα-
ση του 1821» (2021) κυκλοφορεί από τις
εκδόσεις Παπαδόπουλος.

Αυτόπτες μάρτυρες
Του ΑΡΙΣΤΕΊΔΗ ΧΑΤΖΉ     

Η βαθιά κρίση 
στο εσωτερικό των ΗΠΑ 

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

«Ποια είναι η μεγα-
λύτερη απειλή για
τις ΗΠΑ;», ρωτήθη-
κε πρόσφατα ένας
βετεράνος, πολύ έμ-
πειρος Aμερικανός

διπλωμάτης σε ένα διεθνές φό-
ρουμ. Ολοι περίμεναν να ακούσουν
ότι η πιο σημαντική απειλή είναι
η Κίνα, ενδεχομένως το Ιράν και
η αποσταθεροποίηση στη Μέση
Ανατολή, ίσως και η Ρωσία. Η
απάντησή του αιφνιδίασε τους
πάντες: «η μεγαλύτερη απειλή
είναι όσα συμβαίνουν στην Ουά-
σιγκτον».

Η αλήθεια είναι ότι η Αμερική
αλλάζει ραγδαία και δείχνει έντονα
σημάδια παρακμής. Η παντελής
έλλειψη πολιτικής συναίνεσης και
συνεννόησης, σε συνδυασμό με

την ομηρία του πολιτικού διαλόγου
από τους ακραίους, ένθεν κι ένθεν,
είναι καταστροφική. Αυτό που συ-
νέβη στη Βουλή των Αντιπροσώ-
πων είναι εντυπωσιακό. Οι ΗΠΑ
έμειναν χωρίς πρόεδρο της Βουλής,
που είναι το νούμερο 3 στην επί-
σημη ιεραρχία του αμερικανικού
κράτους, επειδή μία δράκα ακραί-
ων Ρεπουμπλικανών έκανε δικό
της παιχνίδι. Πριν από δέκα, είκοσι
χρόνια αυτό θα ήταν κάτι αδια-
νόητο. Η πολιτική ασυνεννοησία
κοστίζει ακριβά σε όλα τα επίπεδα.
Ενώ οι ΗΠΑ εμπλέκονται όλο και
περισσότερο σε μια κλιμακούμενη

κρίση στη Μέση Ανατολή, δεν εί-
χαν καταφέρει έως πολύ πρόσφατα
να στείλουν πρέσβη στο Ισραήλ
και την Αίγυπτο. Καίριες θέσεις
στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ μένουν κε-
νές. Κι όλα αυτά γιατί κάποιοι γε-
ρουσιαστές αρνούνται να εγκρί-
νουν τους διορισμούς που προ-
τείνει ο Λευκός Οίκος.

Η κρίση είναι βαθιά. Το αμερι-
κανικό χρέος αυξάνεται θεαματικά.
Τα σημάδια δεν περιορίζονται
στην Ουάσιγκτον. Πόλεις σαν το
Σαν Φρανσίσκο καταρρέουν, πέ-
φτουν θύματα ακροτήτων από την
άλλη πλευρά του πολιτικού σκη-
νικού.

Και βέβαια υπάρχει, όπως λένε
οι Αμερικανοί, «ο ελέφαντας στο
δωμάτιο». Σε έναν χρόνο από τώρα
είναι πολύ πιθανό να επανεκλεγεί
πρόεδρος ο Τραμπ. Συνταγματο-
λόγοι, ιστορικοί, πολιτικοί επιστή-
μονες προσπαθούν να μαντέψουν
τι θα συμβεί. Οχι μόνο γιατί θα
είναι ένας παρανοϊκός ηγέτης με
λυμένα τα χέρια και με ελάχιστα
θεσμικά αντίβαρα. Αλλά και γιατί
μπορεί να είναι πρόεδρος και να
πρέπει κάποια στιγμή να φυλακι-
στεί. Ολοι σηκώνουν τα χέρια ψη-
λά, ανατρέχουν στο τι συνέβη
στον αμερικανικό εμφύλιο πόλεμο
για να αναζητήσουν ιστορικά προ-
ηγούμενα.

Μέσα σ’ αυτό το σκηνικό και
με τις «πύλες της Κολάσεως» να
έχουν ανοίξει στη Μέση Ανατολή,
ένας έμπειρος, υπέργηρος Μπάιν-
τεν προσπαθεί να σώσει ό,τι σώ-
ζεται. 

Η άνοδος και η πτώση των με-
γάλων δυνάμεων δεν κρίνεται
μόνο στο πεδίο των μαχών. Η τύχη
τους κρίνεται συνήθως, πολύ πριν,
στο εσωτερικό τους.

Ακούσαμε προ ολί-
γων ημερών τον
υπουργό Εθνικής
Αμύνης Νίκο Δένδια
σε ραδιοφωνική συ-
νέντευξή του να

επαναλαμβάνει ότι παγία επιθυμία
της Ελλάδος αλλά και το εθνικό
συμφέρον μας θα ήθελε «μία Τουρ-
κία ενταγμένη στο Δυτικό στρα-
τόπεδο και μία χώρα που προσεγ-
γίζει την Ε.Ε., όχι μόνον ως έναν
οργανισμό, αλλά και τις αρχές και
τις αξίες του ευρωπαϊκού και δυ-
τικού οικοδομήματος».

Ωραία και συμπαθητικά ακού-
γονται αυτά στην κοινωνία της
Ελλάδος και σε κάποιες χώρες της
Δύσεως, που «κείνται μακράν».
Καλλιεργούν εκ παραλλήλου αί-
σθημα υπεροχής έναντι του «προ-
βληματικού» μας γείτονα. Πλην
όμως ανεφάρμοστα στο πρακτικό

επίπεδο πολιτικής διότι προϋπο-
θέτουν «μετάλλαξη ολική» της
Τουρκίας κατά τα πρότυπα της
Δύσεως. 

Ο Κωνσταντίνος Δόσιος, οξύ-
νους λόγιος και δημοσιογράφος,
είχε εκδώσει ανωνύμως το 1854
μελέτη υπό τον τίτλο «Ελληνισμός
ή Ρωσσισμός;» εις την οποία επέ-
κρινε την ευρωπαϊκή πολιτική δια-
σώσεως της Οθωμανικής Αυτο-
κρατορίας διά της εισαγωγής με-
ταρρυθμίσεων, ώστε να λειτουρ-
γήσει ως ανάχωμα στις επεκτατικές
διαθέσεις της τσαρικής Ρωσίας.

Το αποτέλεσμα ήταν, σημείωνε
ο Δόσιος, ότι «προσέβαλε το θρη-
σκευτικό αίσθημα των Τούρκων
και επειδή αυτό ήτο συγχρόνως
και της εθνικότητός των, η Τουρκία
συγκατέπεσε μετά φανατισμού,
όστις αποτελεί την δύναμίν της». 

Αυτό ακριβώς βλέπουμε να συμ-
βαίνει σήμερα στην Τουρκία με
τις γιγάντιες συγκεντρώσεις υπο-

στηρίξεως των Παλαιστινίων, την
κάθετη διαφοροποίηση του κ. Ερν-
τογάν από τη Δύση στο θέμα της
Χαμάς και τις ανηλεείς επικρίσεις
του εναντίον του Αμερικανού προ-
έδρου Τζο Μπάιντεν και του πρω-
θυπουργού του Ισραήλ Μπέντζα-
μιν Νετανιάχου. 

Και επειδή ουδείς στη Δύση
μπορεί να επικρίνει τους Οθωμα-
νούς ή τη σημερινή Τουρκική Δη-
μοκρατία για αντισημιτισμό, που
στιγματίζει σχεδόν όλες τις χώρες
της Ευρώπης, ο κ. Ερντογάν είναι
ο μέγας «απροσάρμοστος» της Δύ-
σεως.

Εκ διαμέτρου αντίθετο είναι το
ιδεολογικό οικοδόμημα του σύγ-
χρονου Ελληνισμού. Η Επανάστα-
ση το ’21 υπήρξε εκδήλωση υψί-
στης ανυπακοής στην ευρωπαϊκή
τάξη πραγμάτων – της Ιεράς Συμ-
μαχίας που προέκυψε μετά τη συν-
τριβή του Ναπολέοντος Βοναπάρ-
τη. Αλλά το ελληνικό κράτος υπήρ-
ξε προϊόν της ευρωπαϊκής διπλω-
ματίας, καθώς η Επανάσταση είχε
συντριβεί από τον Ιμπραήμ πασά
της Αιγύπτου.

Εκτοτε η ύπαρξη της Ελλάδος
εξαρτάται από τη στήριξη των ευ-
ρωπαϊκών δυνάμεων. Και επί πε-
ρίπου δύο αιώνες δίδει έναν σκλη-
ρό αγώνα εξομοιώσεως με τα ευ-
ρωπαϊκώς ισχύοντα, όπως τα εν-
νοεί αυτή. Με την ένταξη στο ΝΑ-
ΤΟ και όταν πλέον κατέστη πλήρες
μέλος της Ε.Ε., τύποις και εν πολ-
λοίς η Ελλάς ολοκλήρωσε τους
στόχους της. 

Αλλά υπάρχουν πάντα και δύο
άλλα καθοριστικά στοιχεία, η γε-
ωγραφία και η Ιστορία, το τέλος
της οποίας δεν επήλθε, όπως δια-
κήρυττε προφητικώς ο κ. Φράνσις
Φουκουγιάμα, με τον οποίο είχε
δημόσιο διάλογο ο πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Μόνον που η «μετάλλαξη» δεν
είναι στόχος υπαρξιακός για όλες
τις χώρες της περιοχής και ιδιαί-
τερα για την Τουρκία. Είναι ως εκ
τούτου αναγκαίο σε κάποια θέματα
να αντιμετωπίσει η Ελλάς τη «δια-
φορετικότητα» της Τουρκίας. Αλ-
λιώς υπάρχει και η εναλλαγή κρί-
σεως και υφέσεως. Είναι κι αυτή
μια κάποια λύση.

Ανευ προσαρμογής
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 5 Νοεμβρίου 2023
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Η «μετάλλαξη» δεν εί-
ναι στόχος υπαρξιακός
για όλες τις χώρες της
περιοχής και ιδιαίτερα
για την Τουρκία.

<<<<<<

Η άνοδος και η πτώση
των μεγάλων δυνάμεων
δεν κρίνεται μόνο στο
πεδίο των μαχών.



14 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 5 Νοεμβρίου 2023

Σημαντική η συνέντευξη
Κόλιν Στιούαρτ, ειδικού
αντιπροσώπου του γ.γ.
των ΗΕ στην Κύπρο
στην εφημερίδα «Πολί-
της» (29/10). Για το θέμα

με τον απεσταλμένο του γ.γ. είπε:
«Έχουμε δει θετικά σημάδια και από
τις δύο κοινότητες και δεν νομίζω ότι
υπάρχουν οποιαδήποτε εμπόδια που
θα αποτρέψουν τον γ.γ. να διορίσει
κάποιον απεσταλμένο». Τι να κάνει;
«Ο ρόλος ενός απεσταλμένου δεν είναι
να υποδείξει απλώς μια λύση στα δύο
μέρη, αλλά να βρει τρόπο ώστε να
φέρει τις δύο πλευρές στη λύση, μια
αμοιβαία αποδεκτή λύση, δεν μπορεί
να είναι επιβολή». Το μήνυμά Στιούαρτ
σε όλους: «Πρέπει να δούμε αυτή την
ευκαιρία ως την τελευταία. Και να βά-
λουμε όλη την ενέργειά μας για να το
επιλύσουμε. Εξήντα χρόνια είναι πολλά,
δεν ξέρω εάν ο επόμενος από εμένα
θα έχει την ευκαιρία».

Μιλάει για τη διάσταση του χρόνου:
«Το νησί με την πάροδο του χρόνου
γίνεται όλο και πιο διαιρεμένο, οπότε
η εξεύρεση μιας κοινά αποδεκτής λύ-
σης καθίσταται δυσκολότερη». Αυτό
έχει ιδιαίτερη αξία, καθώς το έζησε
από όλες τις διαστάσεις του. Θέμα
«Πύλα»: «Είδα από πρώτο χέρι μια διά-
χυτη έλλειψης εμπιστοσύνης και στην
περίπτωση της Πύλας. Ακόμα και τώρα
η κάθε πλευρά θέλει να παρουσιάζεται
ως νικητής και όχι ότι κερδίσανε και
οι δύο από τη συμφωνία. Αυτό είναι
πρόβλημα. Πρέπει να είσαι έτοιμος
να κάνεις συμβιβασμούς και να λες
είμαι έτοιμος γι’ αυτό γιατί είναι προς
το συμφέρον και των δυο μας. Οι ηγέτες
πρέπει να ξεκαθαρίσουν ότι το να ηγη-

θείς δεν σημαίνει να νικήσεις τον συ-
νομιλητή σου. Μεγαλύτερη νίκη είναι
να πετύχεις τους δύσκολους συμβι-
βασμούς που απαιτούνται. Νικάς όταν
καταφέρνεις να παίρνεις δύσκολες
αποφάσεις». 

Ο γ.γ. επιχειρεί την τελευταία του
προσπάθεια. Γνωρίζει πρόσωπα και
έχει παραστάσεις. Γιατί επιχειρεί την
προσπάθεια τώρα;

1) Πήρε την έγκριση των μερών,
σύμφωνα με τον Κ. Στιούαρτ.

2) Ευελπιστεί ότι η προσέγγιση Ελ-

λάδας-Τουρκίας θα επηρεάσει και τις
ζυμώσεις στη νήσο.

3) Χρειάζεται να ξεκαθαρίσουν οι
νέες έννοιες που θέτει η τ/κ ηγεσία
στην πιάτσα («δύο κράτη», «κυριαρχική
ισότητα», «εγγενής ισότητα») όπως
δημόσια τις διατυπώνει ο Ε. Τατάρ.

4) Χρειάζεται να ξεκαθαρίσει η ε/κ
ηγεσία τη θέση της για το περιουσιακό
και το σύστημα διακυβέρνησης (εκ
περιτροπής προεδρία, αποτελεσματική
συμμετοχή Τ/κ), όπως τα πέρασε στο
από Έξι Σημεία Πλαίσιό του ο γ.γ. στις
30 Ιουνίου 2017 –δηλώσεις Χριστο-
δουλίδη αποκλίνουν από το Πλαίσιο
σε δύο από τα Έξι. Ο Στιούαρτ κατα-
λήγει: «Το να ηγηθείς δεν σημαίνει να
νικήσεις τον συνομιλητή σου. Νικάς,
όταν καταφέρνεις να παίρνεις δύσκολες

αποφάσεις». Δεν θα έπρεπε να τα λένε
αυτά οι Κύπριοι ηγέτες, αντί ένας Κα-
ναδός διπλωμάτης; 

Θέλουμε συνομιλίες, αλλά τα έργα
δεν υποστηρίζουν το «θέλω» μας. Αφή-
νουμε τις εξελίξεις να τρέχουν και
μετά διαφωνούμε ή γκρινιάζουμε. Βγά-
ζει κάποιος νόημα ως προς το τι επι-
διώκουμε; Πάντως, οι άλλοι, υποθέτουν
βάσιμα για το πού το πάμε! Ταυτόχρο-
να, εξελίσσεται το άλλο «πόδι» του
Κυπριακού, οι ευρωτουρκικές σχέσεις.
Συνάντηση Χακάν Φιντάν με τον επι-
κεφαλής της αντιπροσωπείας της Ε.Ε.
στην Άγκυρα Nikolaus Meyer-Landrut,
μαζί με τους πρέσβεις των χωρών-με-
λών της Ε.Ε. στην Άγκυρα (1/11). Στην
ατζέντα από πλευράς Τουρκίας ο «εκ-
συγχρονισμός της Τελωνειακής Ένω-
σης και η απελευθέρωση της βίζας για
τους Τούρκους πολίτες». Σύμφωνα με
το ρεπορτάζ της «Χουριέτ» ο Χακάν
Φιντάν συμπλήρωσε: «Δίνουμε μεγάλη
σημασία στα μηνύματα που η Ε.Ε. θα
δώσει, η Ε.Ε. πρέπει να κάνει γνήσια
προσπάθεια για τη βίζα». Προφανώς
μέσα σε αυτές τις φράσεις εμφανίζεται
η κριτική της Τουρκίας προς τις Βρυ-
ξέλλες ότι χρειάζονται «γνήσιες προ-
σπάθειες», άρα όχι παραπομπή τους
από εξάμηνο σε εξάμηνο.

Τα πιο πάνω δείχνουν το πολιτικό
πεδίο πάνω στο οποίο εξελίσσονται
θεματολογίες που ενδιαφέρουν την
Κύπρο. Αλλά δεν δείχνουμε ότι μάς
ενδιαφέρει κάποιο σοβαρό θέμα, εν-
διατρίβουμε πάνω στα ασήμαντα και
στις εντυπώσεις. Οι εξελίξεις στις ευ-
ρωτουρκικές σχέσεις (Τελωνειακή
Ένωση (Τ.Ε.), βίζα) είναι ένα απολύτως
κυπριακό θέμα. Απεσταλμένος του γ.γ.
έρχεται να διερευνήσει το τοπίο, αν

θα έχουμε ένα νέο κύκλο συνομιλιών
στο Κυπριακό. Ο Κόλιν Στιούαρτ μάς
είπε πως αυτή θα είναι η τελευταία
προσπάθεια των ΗΕ. Τα πράγματα
είναι σαφή: Με τα σημερινά δεδομένα,
με το τέλμα (2017-20) και την παραίτηση
(2020-23), ο απεσταλμένος θα έρθει,
θα κάνει μερικές συναντήσεις με τους
δύο ηγέτες, θα διαπιστώσει τις απο-
κλίνουσες θέσεις και θα αναχωρήσει
για τη Νέα Υόρκη. Νέος κύκλος δια-
πραγματεύσεων δεν θα προκύψει, το
αδιέξοδο θα πάρει επίσημη μορφή με
σχετική δήλωση του γ.γ. Έτσι, ο 29ος
απεσταλμένος των ΗΕ θα σφραγίσει
το τέλος της υπό τα ΗΕ διαδικασίας. 

Η Λευκωσία έχει κάθε συμφέρον
να στηρίξει αυτήν την ήπιας μορφής
θεματολογία της ευρωτουρκικής σχέ-
σης (Τ.Ε., βίζα) και να της δώσει υψηλού
βαθμού επικοινωνιακή προβολή. Η
ατζέντα τής συνάντησης Χ. Φιντάν
με τον επικεφαλής της Ε.Ε. στην Άγ-
κυρα, συνιστά κύριο «μέρος» της δια-
πραγμάτευσης του «κλασικού» Κυ-
πριακού. Εφόσον η ευρωτουρκική σχέ-
ση παραμένει στάσιμη και το Κυπριακό
θα παραμένει στάσιμο, καθίσταται
μέρος της ευρύτερης προβληματικής.
Η Κύπρος, ανεξάρτητα από το τι θα
πει η Αυστρία, ή η Πολωνία, χρειάζεται
να δείξει ποια στρατηγική επιλέγει:
είτε βάζει εμπόδια και ζητάει κυρώσεις
με γνωστό αποτέλεσμα, είτε παίζει
στο γήπεδο της σοβαρής διπλωματίας,
καθώς αποκόλληση της ευρωτουρκικής
σχέσης, με τους κατάλληλους διπλω-
ματικούς χειρισμούς, ισούται με απο-
κόλληση της στασιμότητας στο Κυ-
πριακό. 

Ιδού η ευκαιρία!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Υεμενίτης σπρώχνει ένα καροτσάκι με άδεια μπιτόνια νερού. Σχεδόν 15,4 εκατομμύρια άνθρωποι δεν έχουν πρόσβαση σε καθαρό νερό, αποχέτευση και υγιεινή σε όλη τη
χώρα που έχει καταστραφεί από τον πόλεμο, εκτιμούν τα Ηνωμένα Έθνη. 

www.larkoslarkou.org.cy

Στην κυπριακή μεταπολιτική του Face-
book, του Χ (Twitter), του Instagram κι
εσχάτως του TikTok, οι εθνικές επέτειοι,
το Κυπριακό και άλλα σημαντικά γεγο-
νότα σε ιστορικό πλαίσιο ή σε σχέση
με καταιγιστικές διεθνές εξελίξεις απο-

τελούσαν διαχρονικά πεδίο για γκάφες. Σχεδόν κάθε
χρόνο στις επετείους της τουρκικής εισβολής του
1974 βλέπουμε, χαρακτηριστικά, μια βραβευμένη φω-
τογραφία με μια Τουρκοκύπρια που θρηνεί –πολύ έν-
τονη σαν προϊόν φωτορεπορτάζ μιας άλλης δημοσιο-
γραφικής εποχής– να δημοσιεύεται σε αναρτήσεις
από δημόσιους αξιωματούχους, πολιτικούς, κοκ. Μια
φωτογραφία δηλαδή μιας Τουρκοκύπριας που θρηνεί
στο πλαίσιο των διακοινοτικών ταραχών του 1963-
1964 για να πλαισιωθεί από ένα μήνυμα για τον πόνο
των Ελληνοκυπρίων μια δεκαετία αργότερα κατά τη
διάρκεια της τουρκικής εισβολής. 

Οι εθνικές επέτειοι στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
της κυπριακής δημόσιας σφαίρας και δη των πολιτικών
υπήρξαν ανέκαθεν πεδίο ανιστόρητων και εκ του
προχείρου δημοσιεύσεων. Τα posts τα… επετειακά
για τον αγώνα της ΕΟΚΑ, την κυπριακή ανεξαρτησία,
την 28η Οκτωβρίου ή την 25η Μαρτίου, το πραξικόπημα,
την εισβολή. Κυριολεκτικά βρίσκεις ό,τι θέλεις. Αμε-
ρικανούς στην Ίβο Ζίμα με ελληνικές σημαίες. Κομάντος
στο Ιράκ το 2003 με σημαίες του Βυζαντίου, Τουρκο-
κύπριους άμαχους ή Ελληνοκύπριους μαχητές από
το 1963-64 στο context του 1974. Και το ίδιο μοτίβο
αποτελεί, στην εποχή της πρωτοκαθεδρίας των ΜΚΔ
και του ιντερνετικού καφενέ, πραγματικότητα και σε
παγκόσμιο επίπεδο. Φωτογραφίες εκτός τόπου και
χρόνου που συνήθως ακολουθούνται από στερεότυπα
μηνύματα, ξύλινο λόγο ή βαρύγδουπες επετειακές
αναλύσεις. 

Στην Κύπρο οι αναρτήσεις των βουλευτών πρώτης
γραμμής Ευθύμιου Δίπλαρου και Χριστιάνας Ερωτο-
κρίτου έγιναν, φέτος και με αφορμή την επέτειο
εισόδου της Ελλάδας στον Β΄Π.Π. την 28η Οκτωβρίου
του 1940, viral. Οι δύο βουλευτές, και κορυφαία στελέχη
του ΔΗΣΥ και του ΔΗΚΟ, δημοσίευσαν φωτογραφίες
τεχνητής νοημοσύνης (AI) με παιδιά σε παρέλαση με
ελληνικές σημαίες που ωστόσο ήταν τόσο… κακο-
φτιαγμένες που ήταν τρομακτικές. Στην εποχή της
ΑΙ, των NFTs και της εικόνας στη μεταπολιτική στο
Ίντερνετ οι δύο πολιτικοί εκ του προχείρου υπέπεσαν
σε σοβαρή γκάφα, η οποία αποτέλεσε πεδίο φοβερού
χαβαλέ αλλά και κριτικής ειδικά στην πλατφόρμα του
Χ. Ενδιαφέρον έχει και η αντίδραση των δύο. Η κα
Ερωτοκρίτου, είτε συμφωνεί κανείς είτε όχι με την
απολογία της ή πείθεται εξ αυτής, αφαίρεσε την ανάρ-
τηση κι απολογήθηκε.

Ο κ. Δίπλαρος, στον αντίποδα, μπλόκαρε αρκετούς
χρήστες που του έκαναν κάζο ή τον κριτίκαραν πολιτικά
για την ανάρτησή του. Αμφότεροι, πέραν πάσης αμ-
φιβολίας, φάνηκαν πρόχειροι. Θέλησαν να δημοσι-
εύσουν κάτι για την 28η Οκτωβρίου αλλά δεν είχαν
την ικανότητα ή τον απαραίτητο χρόνο για να πλαι-
σιώσουν το μήνυμά τους με μια ιστορικά ακριβή φω-
τογραφία. Το έκαναν για να το κάνουν. 

Φυσικά η μεγάλη συζήτηση εδώ πηγαίνει πολύ πε-
ρισσότερο από το πολιτικό προσωπικό της χώρας και
την πολιτικολογία στα ΜΚΔ. Στη νοοτροπία, βαθύτερα,
σε σχέση με την επίγνωση του τι λες και γιατί, δημοσίως,
όπως και για το πώς διαχειρίζεσαι ως δημόσιο πρόσωπο
το λάθος. Κανείς δεν έχει την απαίτηση οι πολιτικοί
να δημοσιεύσουν, π.χ. για την επέτειο της 28ης Οκτω-
βρίου, φωτογραφία από στρατιωτικά αρχεία του
ΓΕΣ/ΔΙΣ με στοιχείο ορεινού πυροβόλου στην Κορυτσά.
Αυτό που οι πολίτες ωστόσο οφείλουν να ζητούν ως
μίνιμουμ από τους πολιτικούς είναι την απαραίτητη
σοβαρότητα. Και, επιπλέον, μια λιτή απολογία παρα-
δοχής του λάθους στη λογική του «αυτή η ανάρτηση
έχει αυτό το πρόβλημα. Έκανα λάθος, απολογούμαι
και την αφαιρώ» –με την παραπομπή ή την αφαίρεση
της ανάρτησης. Αυτά για τα posts τα… επετειακά. 

Τα posts
τα επετειακά 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Κάθε που πλησιάζου-
με σε εκλογική δια-
δικασία στην Κύπρο,
η σιωπηλή πλειοψη-
φία που δεν άγεται
και δεν φέρεται από

τα δύο μεγάλα κόμματα και τα κα-
τεστημένα του κέντρου, αλλά και
η προοδευτική μειοψηφία της κοι-
νωνίας, αρχίζει την αναζήτηση της
νέας επιλογής στην κάλπη, της επι-
λογής που θα μετακινήσει επιτέλους
τον γέριμο τον πήχη. 

Προς την κατεύθυνση, όπως ελ-
πίζουν αυτοί οι ψηφοφόροι, ενός
πολιτικού προσωπικού που θα επι-
διώξει συγκεκριμένες και νέες ιδέες,
και που θα θεωρεί την πολιτική
διαδικασία εξεύρεσης πρακτικών
λύσεων, και όχι δημοσιοϋπαλληλική
σταδιοδρομία.

Κάθε φορά εμφανίζονται όλο
και περισσότερες. Και βλέπουμε
σταδιακά να εκλέγονται στη Βουλή
των Αντιπροσώπων άτομα με κάτι

αξιόλογο να πουν και να κάνουν.
Είτε προήλθαν από τα ίδια τα κόμ-
ματα και κάπως γλίτωσαν από τους
κομματικούς μηχανισμούς χλιαρο-
ποίησης, είτε εντάχθηκαν σε νέα
ή μικρά σχήματα. Η δημιουργία
νέων κομματικών μηχανισμών και
κινημάτων ήταν πάντα πονεμένη
ιστορία στην Κύπρο, με τον μανδύα
του «νέου» να γίνεται αμφίεση που
καλύπτει προσωποκεντρικά στοι-
χήματα κατεστημένων πολιτικών
που ψάχνουν να σηκώσουν το δικό
τους μπαϊράκι ενάντια στους κομ-
ματικούς φεουδάρχες, ή μισοψη-
μένες λαϊκίστικες ιδέες που εύκολα
γίνονται έρμαια κάθε βλακείας που
διαχέεται στη δημόσια σφαίρα.

Μια άλλη κατηγορία ήταν πάντα
τα κινήματα από άτομα και ομάδες
που αναζητούσαν τον προοδευτικό
λόγο πέρα και μακριά από τη γε-
ρασμένη κυπριακή πολιτική σκέψη
των παραδοσιακών κομμάτων, και
διεκδικούσαν μία ψήφο την οποία

μάζευαν κάπως, αλλά δεν κατά-
φερναν να κεφαλαιοποιήσουν ή
να αναπτύξουν σε κάτι ουσιαστικό.
Λόγω της αντίστασης και των αν-
τοχών της κλειστής κυπριακής πο-
λιτικής κλίκας, δύο μόλις νέα κόμ-
ματα έδειξαν να εδραιώνονται μέχρι
στιγμής στην ε/κ πολιτική σκηνή
του 21ου αιώνα.

Το ένα, δυστυχώς, είναι το
ΕΛΑΜ, το οποίο με την έμμεση αρ-
χική στήριξη της Εκκλησίας της
Κύπρου και τη συνδρομή των εγ-
κληματιών συντρόφων τους στην
Αθήνα, έπιασε τον παλμό των απο-

γοητευμένων Ελληνοκυπρίων που
εκπαιδεύτηκαν για χρόνια από το
ε/κ πολιτικό προσωπικό να βλέπουν
θετικά την εθνικιστική βλακεία.

Το άλλο, επίσης δυστυχώς, είναι
η ΔΗΠΑ, ένας κλώνος του ΔΗΚΟ
που αναπαράγει την πελατειακή
λογική του κόμματος του οποίου
έπρεπε να έχεις ταυτότητα για να
βολευτείς τη δεκαετία του 1980,
και απλώς πείθει το κοινό του ότι
μπορεί να εγγυηθεί την πρόσβαση
στην εξουσία πιο αποτελεσματικά
απ’ ότι το σημερινό αρχηγικό ΔΗΚΟ.
Σε αυτό το περιβάλλον έχει το δικό
του ενδιαφέρον το πείραμα που ξε-
κινά το Volt Κύπρου στις επόμενες
ευρωεκλογές, από τη μια ως συνέ-
χεια πρωτοβουλιών που πολλοί
ήθελαν να δουν να πετυχαίνουν
στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές
(«Αμμόχωστος για την Κύπρο» και
«Νέο Κύμα»), και από την άλλη ως
η πιο πρόσφατη προσπάθεια προ-
σθήκης μιας πραγματικά νέας φω-

νής στην κυπριακή πολιτική.
Σε πρώτη φάση, η κίνηση φαί-

νεται να έχει τουλάχιστον υπόψη
της τα μαθήματα των αποτυχιών
προηγούμενων προσπαθειών (θα
φανεί αν έχει διδαχθεί κάτι από
αυτές):

- Δείχνει να αντιλαμβάνεται πως
πρέπει να έχει ένα εύρος σκέψης
και να αποφεύγει τις γραφικότητες
για τις οποίες πολλοί κατηγορούσαν
τον τέως πρύτανη και το Νέο Κύμα. 

- Δείχνει επίσης να αντιλαμβά-
νεται πως ο συναισθηματικός μο-
νοθεματισμός για το Κυπριακό, τον
οποίο έκανε σημαία η «Αμμόχωστος
για την Κύπρο», δεν αφορά την
πλειοψηφία των Ελληνοκυπρίων,
και πως το ζητούμενο είναι οι συγ-
κεκριμένες προτάσεις και πολιτικές
θέσεις σε όλα τα θέματα, με μια
ταυτότητα που κοιτά πέρα από
τους συνήθεις ύποπτους που ασχο-
λούνται με το Κυπριακό.

- Δείχνει ακόμα να αντιλαμβά-

νεται πως ο στόχος δεν είναι η δια-
μαρτυρία, αλλά η εκλογή ή η συμ-
μετοχή στις πολιτικές διεργασίες,
με αισιόδοξα κυνική αντίληψη του
ποιοι είναι οι αντίπαλοι στην πο-
λιτική αρένα της Κύπρου.

Δεν έχω άποψη ή εικόνα αν τα
πιο πάνω είναι πράγματι αντιληπτά
και αν το νέο κόμμα έχει βάλει
μπροστά μια στρατηγική για να
προσπεράσει τα πρώτα εμπόδια.
Ή για να προσπεράσει το εμπόδιο
που έρχεται μετά τις πρώτες εκλο-
γές, ειδικά αν συγκεντρώσει ένα
ικανοποιητικό ποσοστό, αυτό της
συνέχειας και της επιμονής. 

Μέχρι σήμερα τα κινήματα αλ-
λαγής στην Κύπρο διαλύονταν μετά
που δεν έφερναν με την πρώτη το
ιδανικό τους αποτέλεσμα και δεν
άλλαζαν. Και άφηναν το πεδίο ξανά
ανοιχτό στους «καρχαρίες». Είναι
πια καιρός να επιμείνουν.

Ψάχνοντας το κάτι νέο
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Αλλά δεν δείχνουμε ότι
μάς ενδιαφέρει κάποιο
σοβαρό θέμα, ενδιατρίβου-
με πάνω στα ασήμαντα 
και στις εντυπώσεις.

<<<<<<

Η δημιουργία νέων
κομματικών μηχανι-
σμών και κινημάτων
ήταν πάντα πονεμένη
ιστορία στην Κύπρο.
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Η παρρησία, το «θάρ-
ρος της αλήθειας»,
όπως μετέφρασε τον
όρο ο Φουκώ, ήταν
κάποτε συνείδηση
των διανοούμενων

της ευρωπαϊκής Αριστεράς. Έτσι ο
Ζαν Πολ Σαρτρ υπερασπίστηκε την
τρομοκρατία των Παλαιστινίων του
Αραφάτ, λέγοντας ότι όσο αποτρό-
παιες κι αν είναι οι πράξεις τους,
είναι το μόνο μέσο που διαθέτουν.
Αργότερα ο Φουκώ εξυμνούσε την
πνευματικότητα της ιρανικής επα-
νάστασης από τις στήλες της Cor-
riere della Sera. Ορθές και δίκαιες
ή ανερμάτιστες και κατακριτέες, οι
τοποθετήσεις αυτές ήταν το απο-
τέλεσμα θάρρους και ισχυρής πε-
ποίθησης μιας μαχόμενης ακόμη
Αριστεράς. Έκτοτε, η φιλελευθε-
ροποίηση του αριστερού χώρου
οδήγησε τους αριστερούς διανοού-
μενους στη λεγόμενη πολιτική των
ίσων αποστάσεων μέσα από έναν
ξύλινο λόγο, όπου δεν λες ξεκάθαρα
αυτό που σκέφτεσαι, για να είναι ο
λόγος σου αρεστός στη μάζα. Στη
σημερινή κατάσταση, η πολιτική
δειλία της γαλλικής Αριστεράς, η
διγλωσσία και η υποκρισία της έχουν

επιτρέψει την επιστροφή στην Ευ-
ρώπη ενός αντισημιτισμού χιτλε-
ρικού τύπου. Σπίτια Εβραίων ση-
μαδεύονται εκ νέου με το αστέρι
του Δαυίδ, σημάδι ότι οι κάτοικοί
τους είναι υπό διωγμό. Οργανώνον-
ται πανηγυρισμοί για τους βιασμούς,
τις σφαγές μωρών και παιδιών, την
εξόντωση ολόκληρων ισραηλινών
χωριών από τους «μαχητές» της Χα-
μάς σε όλα τα προάστια. Τη στιγμή
που ακόμη και η Λε Πεν έχει εγκα-
ταλείψει τον αντισημιτισμό, κερδί-
ζοντας σημαντικό αριθμό ψηφοφό-
ρων, ο αντισημιτισμός φωλιάζει στα
πιο βρώμικα ένστικτα μιας παρα-
παίουσας Αριστεράς και προστα-
τεύεται από τις φωνές των διανο-
ούμενων της ίσης απόστασης. Είναι
δύσκολο να γνωρίζει κανείς αν αυτή
η έλλειψη παρρησίας οφείλεται στην
αδιαφορία όσων γράφουν μια ανα-
κοίνωση για δημαγωγικούς σκοπούς
ή σε μια αυθεντική κρίση συνείδη-
σης. Σε κάθε περίπτωση, η πολιτική
των ίσων αποστάσεων τρέφει και
διαιωνίζει το κακό, με αποτέλεσμα
να επανέρχεται πιο ισχυρό, με πιο
ειδεχθή μέσα και με πιο καταστρο-
φικά αποτελέσματα. 

Όποιος –ακόμη και σήμερα– δεν

έχει ξεκάθαρη θέση για το τι δια-
κυβεύεται, ας προβληματιστεί με
το ακόλουθο σενάριο. Η Δύση πιέζει
το Ισραήλ για κατάπαυση πυρός.
Το Ισραήλ εγκαταλείπει τα σχέδιά
του να ξετρυπώσει και να εκδιώξει
τη Χαμάς από τα παλαιστινιακά εδά-
φη. Τα πράγματα επιστρέφουν στην
προ της τρομοκρατικής επίθεσης
της Χαμάς κατάσταση. Η τελευταία
διασώζεται ως εκ θαύματος. Τα επό-
μενα χρόνια ισχυροποιεί ακόμη πε-
ρισσότερο το υπόγειο άντρο της με
τα χρήματα για την ανοικοδόμηση
της Γάζας που θα προσφέρει πλου-
σιοπάροχα η Δύση. Επιβάλλει ολο-
κληρωτικό καθεστώς στους κατοί-

κους της Γάζας, προχωρώντας σε
αντίποινα εναντίον όσων δεν έμει-
ναν να σφαγιαστούν ως ανθρώπινες
ασπίδες για τους «μαχητές» της.
Ενισχύει το οπλοστάσιό της και, με
δεδομένο ότι το Ιράν δεν είναι μακριά
από το πυρηνικό όπλο –όπως δεν
ήταν και ο Χίτλερ το 1945–, προμη-
θεύεται βρώμικες βόμβες. Και όταν
και πάλι τα πράγματα θα πάνε προς
εξομάλυνση, η Χαμάς θα κάνει αυτό
που έκανε πάντα: μια ύπουλη, χυδαία
και δειλή επίθεση στο Ισραήλ, μόνο
που αυτή τη φορά θα είναι με πυ-
ρηνικά. Η απάντηση σε μια τέτοια
επίθεση, με πιθανόν εκατοντάδες
χιλιάδες αν όχι εκατομμύρια πολίτες
του Ισραήλ νεκρούς, θα είναι πυ-
ρηνική. Αν η λεγόμενη «παλαιστι-
νιακή αρχή», που κάθε άλλο παρά
«αρχή» είναι, θέλει κατάπαυση πυ-
ρός, τότε το μόνο που μπορεί να
προτείνει ως αντάλλαγμα είναι η
απελευθέρωση όλων των ομήρων
και η εθελούσια ασφαλής έξοδος
της Χαμάς από τη Γάζα, με ορισμό
διεθνούς επιτροπής ελέγχου της
αποχώρησης. Η πολιτική συνέχεια
μπορεί να πάρει δύο μορφές. Είτε
θα δοθεί ο έλεγχος της Γάζας σε ει-
ρηνευτικές δυνάμεις, με σκοπό την

παράδοση της εξουσίας σε μια πραγ-
ματική παλαιστινιακή αρχή, η οποία
θα αποδεχθεί συμφωνία ειρήνης με
το Ισραήλ, με εγγυητές τα αραβικά
κράτη, είτε η Λωρίδα της Γάζας θα
διοικείται από το Ισραήλ υπό διεθνή
επιτροπεία με σκοπό τη φιλελευθε-
ροποίηση της Γάζας, τη βελτίωση
της ποιότητας ζωής και την αύξηση
του κατά κεφαλήν εισοδήματος των
Παλαιστινίων. Στην παρούσα κα-
τάσταση, το Ισραήλ δεν είναι σε θέ-
ση να κηρύξει το τέλος των εχθρο-
πραξιών χωρίς την επίτευξη του αν-
τικειμενικού του στόχου, την ολο-
κληρωτική δηλαδή εξουδετέρωση
της Χαμάς. Και το βέβαιο είναι ότι,
αν δεν υπάρξει κάποιου είδους εν-
διάμεση συμφωνία στη βάση της
απελευθέρωσης των ομήρων και
της αποχώρησης της Χαμάς, μετά
το τέλος του νικηφόρου για το Ισ-
ραήλ πολέμου, η Λωρίδα της Γάζας
θα παραμείνει υπό ισραηλινή δια-
χείριση και έλεγχο για τις επόμενες
δεκαετίες. Υπάρχει πάντα βέβαια ο
φόβος μήπως η συνέχιση του πο-
λέμου οδηγήσει στη διεύρυνσή του,
με νέους εμπόλεμους τη Χεζμπολάχ
και το Ιράν των Μουλάδων. Αυτό
ακριβώς περιμένει το Ισραήλ. Όπως

από την πρώτη μέρα του Β΄ Παγ-
κοσμίου Πολέμου η μόνη έγνοια
του Τσώρτσιλ ήταν η είσοδος των
Αμερικανών στον πόλεμο, έτσι και
η ελπίδα του Νετανιάχου είναι να
κάνει το Ιράν τη λάθος κίνηση. Διότι,
όπως οι ΗΠΑ αναγκάστηκαν να
μπουν στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο
μετά το Περλ Χάρμπορ, έτσι και
τώρα θα αναγκαστούν να εισέλθουν
στον πόλεμο σε περίπτωση ιρανικού
χτυπήματος κατά του Ισραήλ. Ο
νέος πόλεμος θα τελειώσει τον «πα-
λιό» της Ουκρανίας. Οι Αμερικανοί
γνωρίζουν ότι δεν μπορούν να πο-
λεμούν σε δύο μέτωπα με ένα τρίτο
να διαφαίνεται στον κινεζικό ορί-
ζοντα. Ο Πούτιν χρειάζεται ειρήνη
με προσάρτηση των περιοχών που
κατέχουν οι ρωσικές δυνάμεις σή-
μερα, και αυτό θα το έχει με αντάλ-
λαγμα την εγκατάλειψη του Ιράν.
Η ανατροπή των Μουλάδων θα ση-
μάνει μια νέα δημοκρατική εποχή
για τον ιρανικό λαό και θα φέρει
πραγματική ελπίδα για διαρκή ει-
ρήνη στη Μέση Ανατολή.   

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η Αρχή και το Τέλος του Σύμπαντος
Του ΠΕΤΡΟΥ ΚΡΟΝΗ

Το πρώτο μεγάλο κα-
τόρθωμα της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας
ήταν η θεσμοθέτηση
του συστήματος Κοι-
νωνικών Ασφαλίσε-

ων, το οποίο πρώτοι εισήγαγαν στην
Κύπρο οι αποικιοκράτες. Στόχος
ήταν να σταματήσει η επαιτεία, να
φύγουν οι «διακονητάδες» οι επαίτες
από τους δρόμους και να εξαφανιστεί
το φαινόμενο των θανάτων σε γωνιές
και σοκάκια. Εικόνες γνωστές κατά
τη διάρκεια του Β΄ Παγκοσμίου Πο-
λέμου, αλλά άγνωστες σήμερα. Ωστό-
σο, ένα δείγμα των θλιβερών εικόνων
μπορεί να δει κάποιος σήμερα σε
μεγάλες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες,
με την «κατάρα» των αστέγων, αλλά
και στο Διαδίκτυο με τις φοβερές
εικόνες από τη Λωρίδα της Γάζας. 

Η πρώτη μορφή κοινωνικών
ασφαλίσεων στην Κύπρο είχε το
χαρακτηριστικό της κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης και δεν ξεχώριζε πλού-
σιους και φτωχούς. Στην πορεία των
δεκαετιών εισήχθη το λεγόμενο
αναλογικό σύστημα, δηλαδή ανά-
λογα με τα χρόνια και το ποσό των
εισφορών, είναι και το ύψος της
σύνταξης. Εξαίρεση αποτελούν οι
πολιτικοί ταγοί, οι οποίοι με κάποιο
«παράξενο» τρόπο ανέτρεψαν τους
νόμους και τους κανόνες και λαμ-
βάνουν πολλαπλές συντάξεις, χωρίς
την ανάλογη συνεισφορά. Απλώς
οι συντάξεις τις οποίες λαμβάνουν
είναι το λιγότερο «ανάλγητες», ή
συντάξεις ανισότητας, έστω και αν
καλύπτονται ή όχι από κάποιες νο-
μοθεσίες, τις οποίες και πάλι οι ίδιοι
ψήφισαν. Από εκεί και πέρα, υπάρ-
χουν οι κοινωνικές συντάξεις, για
τις νοικοκυρές και τους άλλους «άτυ-
χους» της ζωής, οι οποίοι δεν μπό-
ρεσαν να αποκτήσουν κάτι για τα
«υστερινά» τους. Έτσι για να υπάρχει
και το «φύλλο συκής». 

Η νέα κυβέρνηση, με τον Γιάννη
Παναγιώτου στο χαρτοφυλάκιο του
υπουργείου Εργασίας, υποσχέθηκε
να αλλάξει και να εκσυγχρονίσει το
σύστημα Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
Αλλά δεν έκανε την πολυδιαφημι-
σμένη αρχή, με το λεγόμενο «πέ-
ναλτι» του 12%, δηλαδή της ανα-
λογιστικής μείωσης, για όσους επι-
θυμούν ή υποχρεωτικά, λόγω προ-
βλημάτων, αφυπηρετούν στο 63ο
έτος, αντί στο 65ο έτος. Και ήταν
τόσο απλό το ζήτημα, αφού υπάρχει
το λεγόμενο αναλογικό σύστημα.
Όσοι φεύγουν πιο νωρίς, να λαμ-
βάνουν πιο χαμηλή σύνταξη και
όσοι συνεισφέρουν περισσότερα
χρόνια να λαμβάνουν περισσότερα.
Γιατί αυτός ο κανόνας ισχύει με τις
θητείες των αξιωματούχων και όχι
με την υπηρεσία των απλών πολιτών.
Όλες οι ασφαλιστικές εταιρείες, για
τις οποίες κόπτονται οι ταγοί του
τόπου, αποδίδουν στους ασφαλι-
σμένους, σε επενδυτικά σχέδια, τα

ποσά τα οποία υπόσχονται, ανάλογα
με τα χρόνια εισφορών. Το κράτος
γιατί κάνει «παρασπονδίες» σε ένα
σύστημα το οποίο είναι, λέει, ανα-
λογικό των εισφορών; Η κοινωνική
πολιτική, λένε, υλοποιείται με δα-
πάνες από τα δημόσια ταμεία. Άραγε
όλη η ιστορία οφείλεται στο γεγονός
ότι «εξαφανίστηκαν» δέκα δισεκα-
τομμύρια από το ταμείο, το οποίο
είναι ουσιαστικά εικονικό; 

Οι συντάξεις για τους ανθρώπους
της τρίτης ηλικίας αποτελούν μορφή
κοινωνικής αλληλεγγύης και όχι
ακόμη μια μορφή κοινωνικής ανι-
σότητας, όπως κατάντησε η υπό-
θεση και στην Κύπρο. Οι πρώτοι οι
οποίοι εφάρμοσαν ανάλογους θε-
σμούς σε συστηματική και καθαρά
ηθική βάση, ήταν οι Βυζαντινοί, οι
οποίοι εναπόθεσαν την κοινωνική
πολιτική στην Εκκλησία. Από τότε
έγιναν πολλές προσπάθειες, από
πολλά κράτη και έθνη, για θεσμο-
θέτηση της φροντίδας των «σοφό-
τερων», αλλά και πιο αδύναμων αν-
θρώπων μιας κοινωνίας, προσπά-
θειες οι οποίες κινούνταν πάντα
στο εκκρεμές της φιλανθρωπίας και
της εκμετάλλευσης. Στις Ηνωμένες
Πολιτείες και σε πολλά άλλα κράτη,
δεν σε βάζουν σε νοσοκομείο, αν
δεν έχεις ασφάλεια, ενώ και το σύ-
στημα κοινωνικής πρόνοιας είναι
σε υποτυπώδη επίπεδα. 

Κάθε λίγα χρόνια γίνονται ανα-
λογιστικές μελέτες, για τη βιωσιμό-
τητα του ταμείου Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων. Άραγε γιατί δεν γίνεται και
μια μελέτη για τα ποσά τα οποία θα
εξοικονομήσει το κράτος, αν οδη-
γήσει στη σύνταξη σταδιακά τους
δημοσίους υπαλλήλους, οι οποίοι
συμπλήρωσαν το 60ό έτος της ηλι-
κίας τους και στη θέση τους να προσ-
λάβει νέους; Με ένα «αυτόματο»
τρόπο, θα εκτοξευτεί η παραγωγι-
κότητα και θα μειωθεί η «καταρα-
μένη» ανεργία των νέων. Εξάλλου
αποτελεί κοινό μυστικό ότι στο Δη-
μόσιο οι μεγαλύτεροι στην ηλικία,
κυρίως 60 και πάνω, δεν ανταπο-
κρίνονται πάντα στα καθήκοντά
τους. Ίσως είναι αυτός ο βασικός
λόγος, για τον οποίο γέμισε με δι-
ευθυντές, αντί με υπαλλήλους το
Δημόσιο. Καλό θα είναι να καταστεί
και επιπρόσθετο προσόν, η υπηρεσία
στον ιδιωτικό τομέα, για πρόσληψη
στο Δημόσιο, ώστε σιγά-σιγά να
εξαλειφθεί και το χάσμα ανάμεσα
στον δημόσιο και ιδιωτικό τομέα.
Πάντως ό,τι και να γίνει, το μόνο
σίγουρο είναι ότι κανείς δεν είναι
αναντικατάστατος, ούτε οι εισαγ-
γελείς, ούτε οι δικαστές οι οποίοι
αφυπηρετούν στα 68 τους χρόνια,
αλλά ούτε και οι πολιτικοί, οι οποίοι
δεν γνωρίζουν τι θα πει αφυπηρέ-
τηση. Ο άλλος κόσμος, ο αληθινός,
μας περιμένει όλους.

Συντάξεις
ανισότητας 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Παρρησία

Α ρχικά οι επιστήμονες πί-
στευαν ότι το σύμπαν ήταν
στατικό, αφού έτσι έδει-

χναν οι παρατηρήσεις της τότε
εποχής. Θεωρούσαν δηλαδή ότι
υπήρχε ένα ισοζύγιο μεταξύ της
βαρύτητας που τείνει να συμπιέζει
την ύλη προς ένα κεντρικό σημείο
και της ενέργειας που τείνει να
δημιουργεί φυγόκεντρες επεκτα-
τικές δυνάμεις. Κατά τη δεκαετία
του 1920, ο αστρονόμος Έντουιν
Χαμπλ (Edwin Hubble) και άλλοι,
παρατήρησαν ότι το σύμπαν δια-
στέλλεται, δείχνοντας ότι οι πε-
ρισσότεροι γαλαξίες απομακρύ-
νονται από τον Γαλαξία μας και
όσο πιο μακριά βρίσκονται, τόσο
ταχύτερα κινούνται.

Προεκτείνοντας αυτή την κο-
σμική επέκταση προς τα πίσω
στον χρόνο, χρησιμοποιώντας
τους γνωστούς νόμους της φυ-
σικής, τα μοντέλα περιγράφουν
ένα όλο και πιο συγκεντρωμένο
σύμπαν που αρχίζει από ένα ση-
μείο, με τη λεγόμενη Μοναδικό-
τητα της Μεγάλης Έκρηξης (Big
Bang Singularity). Από τότε, λε-
πτομερείς μετρήσεις του ρυθμού
διαστολής του σύμπαντος τοπο-
θετούν τη Μοναδικότητα της Με-
γάλης Έκρηξης πριν περίπου 13,8
δισεκατομμύρια χρόνια, αντιπρο-
σωπεύοντας την ηλικία του σύμ-
παντος.

Ο Αϊνστάιν ήταν αρχικά επι-
φυλακτικός σχετικά με την δια-
στολή του σύμπαντος. Το 1917
εισήγαγε έναν όρο που ονομά-

ζεται Κοσμολογική Σταθερά στη
θεωρία της Γενικής Σχετικότητας
για να αντισταθμίσει την επίδρα-
ση της βαρύτητας και να επιτύχει
το αποτέλεσμα ενός στατικού
σύμπαντος. Στις 29 Ιανουαρίου
1931, ο Hubble κάλεσε τον Αϊν-
στάιν στο όρος Γουίλσον για να
δει και αυτός τις παρατηρήσεις
που γίνονταν με το διάσημο τη-
λεσκόπιο των 100 ιντσών. Μετά
από αυτό ο Αϊνστάιν αναγκάστηκε
να παραδεχτεί ότι έκανε λάθος.
Πρόσφατα, όμως, οι επιστήμονες
αναβίωσαν την Κοσμολογική Στα-
θερά του Αϊνστάιν για να εξηγή-
σουν τη μυστηριώδη δύναμη που
ονομάζεται Σκοτεινή Ενέργεια,
που φαίνεται να εξουδετερώνει
τη βαρύτητα αναγκάζοντας το
σύμπαν να διαστέλλεται με επι-
ταχυνόμενο ρυθμό. Οι καλύτερες
τρέχουσες μετρήσεις δείχνουν
ότι η Σκοτεινή Ενέργεια συμβάλ-
λει στο 68% της συνολικής ενέρ-
γειας στο σημερινό παρατηρή-
σιμο σύμπαν. Στη θεωρεία της
Σχετικότητας του Αϊνστάιν υπάρ-
χει επίσης και η διάσημη εξίσωση
της ισοδυναμίας μάζας–ενέργειας,
E = m c2 (E=Ενέργεια, m=μάζα
και c= ταχύτητα του φωτός), η
οποία περιγράφει τη δημιουργία
μάζας από ενέργεια κατά τη Με-
γάλη Έκρηξη.

Σύμφωνα με τη Θεωρία του
Πληθωρισμού (Inflation Theory),
το σύμπαν, διαστάλθηκε αρχικά
με τεράστιους ρυθμούς σε όγκο,
μέχρι μια ακτίνα περίπου 10,6

ετών φωτός (περίπου 100 τρισε-
κατομμύρια χιλιόμετρα). Μια πολύ
πιο αργή και σταδιακή επέκταση
του διαστήματος συνεχίστηκε
μετά από αυτό, έως ότου περίπου
9,8 δισεκατομμύρια χρόνια μετά
τη Μεγάλη Έκρηξη, άρχισε στα-
διακά να επεκτείνεται με ταχύ-
τερους ρυθμούς και εξακολουθεί
να το κάνει μέχρι σήμερα. Διά-
φορες αστροφυσικές παρατηρή-
σεις, συμπεριλαμβανομένων των
βαρυτικών επιδράσεων που δεν
μπορούν να εξηγηθούν από τις
επί του παρόντος αποδεκτές θε-
ωρίες της βαρύτητας, δείχνουν
ότι πρέπει να υπάρχει περισσό-
τερη ύλη από αυτήν που μπορού-
με να δούμε στο σύμπαν. Η ύλη
αυτή ονομάστηκε «Σκοτεινή
Ύλη» αφού είναι αόρατη και υπο-
λογίζεται ότι αποτελεί το 85%
της ολικής μάζας του σύμπαντος.
Μεταξύ της Σκοτεινής Ύλης και
της Σκοτεινής Ενέργειας υπάρχει
μια διελκυστίνδα, με την πρώτη
να υπερισχύει κατά τα πρώτα 9,8
δισεκατομμύρια χρόνια και την
άλλη μετά την περίοδο αυτή μέχρι
σήμερα.

Το διαστημικό τηλεσκόπιο
Hubble που πήρε το όνομά του
από τον διάσημο αστρονόμο, έχει
τη δυνατότητα να παρατηρεί το
σύμπαν όπως υπήρχε 480 εκα-
τομμύρια χρόνια μετά τη Μεγάλη
Έκρηξη, αφού το φως που φτάνει
στους φακούς του ξεκίνησε πριν
13,32 δισεκατομμύρια χρόνια. Το
πιο εξελιγμένο τηλεσκόπιο James

Web που τοποθετήθηκε στο διά-
στημα πρόσφατα, θα μπορεί να
παρατηρεί το σύμπαν όπως ήταν
νεαρό στα 200 εκατομμύρια χρό-
νια μετά την Μεγάλη Έκρηξη.

Με αυτά τα δεδομένα, μεταξύ
πολλών θεωριών υπάρχουν οι
εξής τρεις. Η μία, ονομαζόμενη
Μεγάλη Σύνθλιψη (Big Crunch),
υποστηρίζει ότι η βαρύτητα στο
τέλος θα υπερισχύσει και το σύμ-
παν θα επιστρέψει σε συστολή
και σε μια επόμενη Μοναδικότητα
(Singularity).

Μια άλλη, είναι η Θεωρία της
Ισορροπίας (Steady State theory)
με τη δημιουργία και προσθήκη
νέας ύλης στο σύμπαν που ισορ-
ροπεί την διαστολή. Η τρίτη θε-
ωρεία, και η οποία φαίνεται να
είναι σήμερα η πιο αποδεχτή,
υποστηρίζει ότι η ενέργεια θα
υπερισχύσει, η διαστολή θα αυ-
ξάνεται, τα άστρα θα σβήσουν
λόγω έλλειψης καυσίμου, ενώ η
ύλη θα διαλυθεί σε ένα άπειρο
κενό. 

Για να τελειώσουμε με μια αι-
σιόδοξη νότα, πρέπει να πούμε
ότι υπάρχει επίσης η θεωρία των
Παράλληλων Συμπάντων η οποία
υποστηρίζει ότι εκτός από το δικό
μας σύμπαν, υπάρχουν πολλά άλ-
λα (πιθανόν άπειρα) τα οποία γεν-
νώνται και αποθνήσκουν αενάως. 

Ο κ. Πέτρος Κρόνης είναι μηχανολόγος
και ερευνητής μηχανικός.
petros.kronis@gmail.com
www.kronis.tech

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Στην παρούσα κατάστα-
ση, το Ισραήλ δεν είναι σε
θέση να κηρύξει το τέλος
των εχθροπραξιών χωρίς
την επίτευξη του αντι-
κειμενικού του στόχου,
την ολοκληρωτική εξου-
δετέρωση της Χαμάς. 
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Ο θάνατος του Γρίβα
και οι προβλέψεις των ΗΠΑ

Αυτούσιο το τηλεγράφημα με την ανάλυση του Στέιτ Ντιπάρτμεντ για τη μετά-Γρίβα εποχή στην Κύπρο

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Στις 27 Ιανουαρίου 1974, ο στρατηγός
Γεώργιος Γρίβας άφηνε την τελευταία
του πνοή στο κρησφύγετό του στη
Λεμεσό και την ΕΟΚΑ Β΄ ακέφαλη,
αποδυναμωμένη και διχασμένη. Το
Στέιτ Ντιπάρτμεντ, θεωρώντας κο-
ρυφαίο γεγονός τον θάνατο του Γρίβα
ζήτησε από τις πρεσβείες της Αθήνας
και της Λευκωσίας να διατυπώσουν
τις εκτιμήσεις τους για τον αντίκτυπο.
Έχοντας λάβει τα σχετικά τηλεγρα-
φήματα, στις 5 Μαρτίου 1974, έστειλε
τη δική του ανάλυση για τη μετα-
Γρίβα εποχή, η οποία φέρει την υπο-
γραφή του υπουργού Εξωτερικών
Χένρι Κίσινγκερ. Το κείμενο όμως
ετοίμασε ο υπεύθυνος του Γραφείου
Κύπρου Τόμας Μπόγιατ και ενέκρινε
ο Ρότζερ Ντέιβις, ο μετέπειτα δολο-
φονηθείς Αμερικανός πρέσβης στη
Λευκωσία. Είναι αξιοσημείωτο πόσο
εκτός τόπου βρισκόταν η αμερικανική
πρεσβεία στην Αθήνα, υπό τον Χένρι
Τάσκα, σε σχέση με τα θέματα της
Κύπρου. 

Η ανάλυση έχει ιδιαίτερη σημασία,
διότι μερικές μέρες μετά ο ίδιος ο
Μπόγιατ θα ξεκινούσε μια προσπά-
θεια να πείσει την ηγεσία του Στέιτ
Ντιπάρτμεντ να παρέμβει προς τον
αόρατο δικτάτορα των Αθηνών Δη-
μήτριο Ιωαννίδη για να αποτρέψει
το πραξικόπημα κατά του Μακαρίου.
Είναι αξιοσημείωτο ότι η ανάλυση
ποσώς εγείρει αυτό το ζήτημα, αν-
τιθέτως καταλήγει ότι ο Μακάριος
βγαίνει ιδιαίτερα ενισχυμένος έναντι
των Αθηνών και των ντόπιων αντι-
πάλων του. Γι’ αυτό είναι αξιοπερίεργο
πώς ένα τέτοιο τηλεγράφημα κατα-
λήγει στη σκοτεινή πρόβλεψη που
βρίσκεται στην τελευταία του πρό-
ταση, ακριβώς δίπλα στο όνομα του
Κίσινγκερ.

Το πλήρες κείμενο: 
«1. Οι ενδιαφέρουσες εκθέσεις

των πρεσβειών, ιδιαίτερα το προ-
κλητικό τηλεγράφημα 747 της Αθή-
νας, έχουν παρακινήσει το Υπουργείο
να διατυπώσει τις δικές του απόψεις
για την κατάσταση στην Κύπρο στη
μετά Γρίβα εποχή.

2. Παρά το γεγονός ότι ο Γρίβας
πέθανε παραγκωνισμένος και, από
πλευράς τακτικής, παραμερισμένος,
φυσικά απομονωμένος και πολιτικά
ανήμπορος, θα εξακολουθεί να είναι
καταγεγραμμένος στο πάνθεο των
Ελλήνων ηρώων. Αιματηρές πράξεις
για τις οποίες ο Γρίβας ήταν τελικά
υπεύθυνος, όπως οι δολοφονίες Βρε-
τανών αμάχων τη δεκαετία του 1950
και οι δολοφονίες Τουρκοκυπρίων
τη δεκαετία του 1960, πιθανότατα
θα ξεχαστούν, ενώ ο θρύλος, για τον
οποίο ο στρατηγός έκανε τόσα πολλά
στη διάρκεια της ζωής του για να
καλλιεργήσει, θα διαιωνιστεί. Φιλο-
σοφικά, ο Γρίβας ήταν ένας Νιτσεϊκός
εθνικιστής με τις πολιτικές απόψεις
ενός ρομαντικού του 19ου αιώνα.
Ονειρευόταν το αδύνατο όνειρο της
ένωσης της Κύπρου με την Ελλάδα
παρά την τουρκική αντίθεση και πά-
λεψε για αυτό μέχρι το τέλος.

3. Αξιολογώντας τον αντίκτυπο
της τελευταίας περιπέτειας του Γρίβα
στο κυπριακό πρόβλημα, βασικό ση-
μείο είναι ότι οι αντιδράσεις σε αυτόν
ήταν πιο σημαντικές από τις δικές
του ενέργειες. Η επιστροφή του στην
Κύπρο το 1971 και η τρομοκρατική
εκστρατεία κατά του Μακαρίου, υπέρ
της ένωσης, την οποία διεξήγαγε,
προκάλεσε την αντίδραση του Αρ-
χιεπισκόπου, η οποία ήταν πιο απο-
τελεσματική τόσο πολιτικά όσο και
στρατιωτικά. Στις αρχές του 1972 η
τρομοκρατική εκστρατεία Γρίβα -

ΕΟΚΑ Β βρισκόταν σε πλήρη εξέλιξη,
οι τρεις Μητροπολίτες της Κύπρου
είχαν ζητήσει από τον Αρχιεπίσκοπο
να παραιτηθεί από την πολιτική του
εξουσία ή να αντιμετωπίσει [σ.σ. εκ-
κλησιαστική] καθαίρεση και ο Έλ-
ληνας πρέσβης πίεζε τον Μακάριο
να παραιτηθεί. Τώρα ο Γρίβας είναι
νεκρός, αυτοί που έχουν καθαιρεθεί
είναι οι τρεις Μητροπολίτες, η ελ-
ληνική κυβέρνηση έχει κάνει πίσω
και η ΕΟΚΑ Β μαστίζεται από φατρίες
και προφανώς χάνει δύναμη. Ωστόσο,
η Τακτική Εφεδρική Μονάδα του
Μακαρίου (το Εφεδρικό) και η πα-
ραστρατιωτική ομάδα του Λυσσα-
ρίδη, που αναπτύχθηκαν και οι δύο
για την αντιμετώπιση της τρομο-
κρατίας των Γριβικών, εξακολουθούν
να υπάρχουν και ίσως δυναμώνουν.
Η Ελλάδα δύσκολα μπορεί να έχει
δικαιολογημένο παράπονο για το
Εφεδρικό και τη συμμορία του Λυσ-
σαρίδη, αφού η ελληνική υποστήριξη
στην τρομοκρατία του Γρίβα ήταν
αυτή που δημιούργησε το Εφεδρικό
και έδωσε στον Λυσσαρίδη μια δι-
καιολογία να ενεργοποιήσει το κα-
πετανάτο του. Υπό αυτή την έννοια,
η εξέγερση υπέρ της ένωσης του
Γρίβα και η υποστήριξή της από την
Ελλάδα συνέβαλαν σε μεγάλο βαθμό
στην εκστρατεία του Μακαρίου για
μεγαλύτερη ανεξαρτησία από την
Ελλάδα.

4. Σχετικά με το μέλλον τη Ενω-
τικής παράταξης, οι μέχρι τώρα εξε-

λίξεις τεκμηριώνουν τα σημεία που
διατυπώθηκαν στο τηλεγράφημα 265
της πρεσβείας στη Λευκωσία, ότι το
ενωτικό στρατόπεδο είναι αποδυνα-
μωμένο από τον θάνατο του Γρίβα,
απασχολημένο με διαμάχες για τη
διαδοχή και τις μελλοντικές πολιτικές
και πρόθυμο να συνεχίσει την ανε-
πίσημη εκεχειρία. Σε σχέση με αυτό,
το Υπουργείο διαφωνεί με το σημείο
στην παράγραφο 6 του τηλεγραφή-
ματος 747 της πρεσβείας στην Αθήνα
ότι σε περίπτωση αντιπαράθεσης
μεταξύ Ενωτικών και Μακαρίου, ο
Πρόεδρος θα καλούσε την Εθνική
Φρουρά να «πυροβολήσει τους Έλ-
ληνες εθνικιστές που αγωνίζονται
για ένωση με την μητέρα πατρίδα».
Αμφιβάλλουμε πολύ σοβαρά ότι ο
Μακάριος θα ζητούσε βοήθεια από
μια Εθνοφρουρά που διοικείται από
πολλούς από τους Έλληνες αξιωμα-
τικούς που υποστήριζαν τον Γρίβα
και που είναι εμποτισμένοι με το
δόγμα της ένωσης του ελληνικού ρε-
βανσισμού. Επιπλέον, το Εφεδρικό,
το οποίο είναι πιστό στον Μακάριο,
πιθανώς θα αρκούσε και με το πα-
ραπάνω να χειριστεί μια ΕΟΚΑ Β χω-
ρίς τον Γρίβα (ιδιαίτερα μια και το
Εφεδρικό έκανε πολύ καλή δουλειά
έναντι της ΕΟΚΑ Β επί Γρίβα).

5. Στην παράγραφο 5 του τηλε-
γραφήματος 747 της πρεσβείας της
Αθήνας υποστηρίζεται ότι οι Τουρ-
κοκύπριοι έχουν αυξημένο λόγο να
φοβούνται τον Μακάριο επειδή ο

θάνατος του Γρίβα θα κάνει τον Αρ-
χιεπίσκοπο πιο αδιάλλακτο στις εν-
δοκυπριακές συνομιλίες. Το Υπουρ-
γείο έχει αντίθετη άποψη, ότι ο θά-
νατος του Γρίβα θα έχει κάποιο θετικό
αντίκτυπο στους Τουρκοκύπριους.
Πρώτον, οι Τουρκοκύπριοι δεν χρει-
άζεται πλέον να φοβούνται τον εύ-
φλεκτο συνδυασμό του μίσους του
Γρίβα για τους Τούρκους και της τά-
σης του για παράλογη δράση, η οποία
προκάλεσε τη σφαγή Τουρκοκυπρίων
το 1967 στην Κοφίνου και στον Άγιο
Θεόδωρο. Δεύτερον, με τον μεγαλύ-
τερο υποστηρικτή της ένωσης νεκρό,
οι Τούρκοι έχουν λιγότερα να φο-
βούνται από την [σ.σ. ενωτική] πα-
ράταξη. Τέλος, με λιγότερη πίεση
από την ενωτική δεξιά θα μπορούσε
κανείς να υποστηρίξει ότι ο Μακάριος
θα έχει περισσότερο χώρο για συμ-
βιβασμούς σε ζητήματα που σχετί-
ζονται με την ένωση. Ενώ το Υπουρ-
γείο δεν αναμένει ότι οι παραπάνω
παράγοντες θα κάνουν τους Τουρ-
κοκύπριους ή την κυπριακή κυβέρ-
νηση πιο δεκτικούς, ο θάνατος του
Γρίβα σίγουρα δεν θα βλάψει τις εν-
δοκυπριακές συνομιλίες που είναι
ήδη αρκετά αδρανείς.

6. Όσον αφορά το ενδεχόμενο ο
Αρχιεπίσκοπος να κάνει μια πιρουέτα
προς την ένωση ώστε «να επιδιώξει
το κάλεσμα της ένωσης, να εξουδε-
τερώσει την εθνοφρουρά και να μην
προκαλέσει τους Τούρκους» (παρ. 9
του τηλεγραφήματος 747 της Αθή-

νας), δυσκολευόμαστε να φαντα-
στούμε πώς αυτό μπορεί να επιτευχ-
θεί. Η κρίση μας είναι ότι ανεξάρτητα
από συναισθηματικούς δεσμούς, ο
Αρχιεπίσκοπος και το μεγαλύτερο
μέρος της ελληνοκυπριακής ελίτ που
βρίσκεται στην εξουσία, αντιλαμβά-
νονται ότι η ένωση είναι αδύνατη
όσο η Τουρκία έχει τη θέληση και
τη δύναμη να αντιταχθεί σ’ αυτήν
και η Ελλάδα δεν είναι ούτε πρόθυμη
ούτε σε θέση να αναγκάσει την Τουρ-
κία να την αποδεχθεί. Ενώ ο Αρχιε-
πίσκοπος και η κυπριακή κυβέρνηση
μπορεί κάλλιστα να επιστρέψουν,
για λόγους τακτικής, σε μια πολιτική
αυτοδιάθεσης (βλ. παρακάτω), είναι
όλοι πολύ έξυπνοι για να μη συνει-
δητοποιούν ότι υπό τις παρούσες
συνθήκες η ένωση είναι πρακτικά
αδύνατη.

7. Από εδώ [σ.σ. Ουάσιγκτον] ο
θάνατος του Γρίβα φαίνεται απίθανο
να έχει σημαντικό αντίκτυπο στο
βασικό ζήτημα των ενδοκυπριακών
συνομιλιών. Το πρόβλημα δεν φαί-
νεται να είναι ότι η κυπριακή κυβέρ-
νηση θα υιοθετήσει τη γραμμή της
ένωσης λόγω επιθυμίας να ενωθεί
με την Ελλάδα, αλλά ότι ο Μακάριος,
Κληρίδης και οι λοιποί θα εγκατα-
λείψουν τις διακοινοτικές συνομιλίες
και θα επιστρέψουν στην πολιτική
του 1963-1968 της «αυτοδιάθεσης».
Ένας ευφημισμός για να ελέγχουν
οι Ελληνοκύπριοι την πλειοψηφία,
αφήνοντας την ένωση για αργότερα.

Ο πρέσβης [σ.σ. της Κύπρου στην
Ουάσιγκτον Νίκος] Δημητρίου επε-
σήμανε ότι, με τους Τουρκοκύπριους
να υποχωρούν από την προηγούμενη
συμφωνία για την ενιαία Κύπρο και
να απαιτούν ένα κράτος εν κράτει
μέσω της ομοσπονδίας μετά από έξι
χρόνια διακοινοτικών συνομιλιών,
υπάρχει πολύ μικρή ελπίδα. Πιστεύει
ότι η κυπριακή κυβέρνηση, αντανα-
κλώντας τις απόψεις της πλειονότη-
τας των Ελληνοκυπρίων, που έχουν
κουρασθεί με τις συνομιλίες, είναι
έτοιμοι να επιστρέψουν στη γραμμή
της αυτοδιάθεσης, αφού οι ενδοκυ-
πριακές διαπραγματεύσεις δεν πέ-
τυχαν τίποτα. Θα αναφέραμε τη διο-
λίσθηση του Κληρίδη προς τα δεξιά
(τηλεγράφημα Λευκωσία 265), θα
υπογραμμίζαμε την ανοιχτή επιστολή
της [σ.σ. εφημερίδας] Ελευθερία της
17ης Φεβρουαρίου προς τον πρέσβη
των ΗΠΑ και τις δηλώσεις του Μα-
καρίου ως μικρά σημάδια που συν-
θέτουν τη μεγαλύτερη εικόνα. Η κα-
τάρρευση των συνομιλιών και η
σκληρή προσέγγιση από την κυπρια-
κή κυβέρνηση δεν θα προκαλούσαν
απαραίτητα άλλη μια κυπριακή κρίση
και πολύ πιθανόν δεν θα συνεπαγό-
ταν καμία προσπάθεια –εκτός από
λεκτική– για την επίτευξη της ένω-
σης. Ωστόσο, αυτού του είδους η
ατμόσφαιρα, όπως έδειξε η περίοδος
’63-’68, είναι τρομερά ασταθής και
σαφώς απειλεί τους στόχους πολι-
τικής μας. Κίσινγκερ».

<<<<<<

Το Στέιτ Ντιπάρτμεντ,
θεωρώντας κορυφαίο γεγονός
τον θάνατο του Γρίβα ζήτησε από
τις πρεσβείες της Αθήνας και της
Λευκωσίας να διατυπώσουν τις
εκτιμήσεις τους για τον αντίκτυπο.

Το Στέιτ Ντιπάρτμεντ μετά τον θάνατο του Γεωργίου Γρίβα ζήτησε από τις πρεσβείες της Αθήνας και της Λευ-
κωσίας να διατυπώσουν τις εκτιμήσεις τους για τον αντίκτυπο. Εχοντας λάβει τα σχετικά τηλεγραφήματα, στις 5
Μαρτίου 1974, έστειλε τη δική του εκτίμηση, με την υπογραφή του υπουργού Εξωτερικών Χένρι Κίσινγκερ.
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Στην εποχή της καινοτομίας επιχει-
ρεί να εισέλθει, έστω και με καθυ-
στέρηση, το υπουργείο Εθνικής 
Αμυνας, καθώς την επόμενη εβδο-
μάδα αναμένεται να τεθεί προς δι-
αβούλευση νομοσχέδιο το οποίο 
θα δημιουργεί για πρώτη φορά 
ένα εργαλείο με αυτονομία από 
τα Γενικά Επιτελεία και με βασικό 
ρόλο την ενεργή σύνδεση με το 
ελληνικό οικοσύστημα startups. 
Για πολλά χρόνια οι Ενοπλες ∆υνά-
μεις αποτελούν παθητικό κατανα-
λωτή οπλικών συστημάτων όλων 
των ειδών. Το γνωστό, καταθλιπτι-
κό συμπέρασμα ότι στην Ελλάδα 
«δεν φτιάχνεται ούτε βίδα» έχει 
εφαρμογή και στον αμυντικό το-
μέα. Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια 
χώρες όπως η Τουρκία –συνδέο-
ντας τις ανάγκες της αμυντικής βι-
ομηχανίας της αρχικά με την εξει-
δικευμένη επιστημονική έρευνα 
και στη συνέχεια με εταιρείες που 
δημιουργήθηκαν προκειμένου να 
σχεδιάζουν και να κατασκευάζουν 
υποσυστήματα και λογισμικό για 
οπλικά συστήματα που αγόραζαν 
από το εξωτερικό– έκαναν άλματα. 
Κάπως έτσι η Τουρκία έχει φτά-
σει να εξάγει μη επανδρωμένα 
αεροσκάφη (UAV) ακόμη και σε 
χώρες της Ε.Ε., ενώ η Ελλάδα ει-
σάγει ακόμη και τα πιο απλά λο-
γισμικά, για να μη γίνει λόγος για 
τις τεράστιες καθυστερήσεις πα-
ράδοσης υλικών από τις εγχώριες 
αμυντικές βιομηχανίες.   

Το επιτελείο του υπουργού 
Εθνικής Αμυνας Νίκου ∆ένδια, 
ο οποίος προωθεί με ταχύτητα 

το συγκεκριμένο ζήτημα, σε συμ-
φωνία και με τις τεχνικές προϋ-
ποθέσεις που θέτει η ευρωπαϊ-
κή νομοθεσία, έχει σχεδιάσει μια 
πρωτοβουλία που έχει στο επί-
κεντρό της τη δημιουργία μιας 
εταιρείας με σκοπό οι Ενοπλες 
∆υνάμεις να αγοράζουν εγχώρια 
αμυντική τεχνολογία στον τομέα 
της τεχνητής νοημοσύνης (ΑΙ), 
της κυβερνοασφάλειας και της 
παραγωγής λογισμικού (software), 
χωρίς να επιβαρύνεται αλόγιστα 
ο προϋπολογισμός με εισαγωγές.    

Τα πρότυπα 

Η εταιρεία (Μονάδα Καινοτο-
μίας) δεν αποτελεί παρθενογένε-
ση. Για την ακρίβεια, η Ελλάδα 
είναι μια από τις τελευταίες χώ-
ρες της Ευρώπης που προχωρεί 
στη σύσταση μιας τέτοιας μο-
νάδας. Τα πρότυπα που μελετή-
θηκαν είναι πολλά και κυρίως 
εκείνα του Ηνωμένου Βασιλείου 
(jHub Defense Innovation), των 
ΗΠΑ (Defense Innovation Unit 
του αμερικανικού Πενταγώνου), 
της Γαλλίας (Defence Innovation 
Agency -Agence de l’innovation de 
défense) και του Ισραήλ (DDR&D 
- Directorate of Defense Research 
& Development).     

Η εταιρεία, για τη στέγαση της 
οποίας γίνεται ήδη έρευνα αγοράς 
στο πολεοδομικό απόθεμα γύρω 
από την Ομόνοια, που αποτελεί 
και τη «φωλιά» των ελληνικών 
startups, θα λειτουργεί, περίπου, 
ως εξής:   

Κατ’ αρχάς θα λειτουργεί, αυ-
τόνομα, ως σημείο επαφής ανά-
μεσα στις Ενοπλες ∆υνάμεις και 

τους εκπροσώπους των startups, 
με σκοπό οι αξιωματικοί να γνωρί-
ζουν τι υπάρχει στην αγορά και οι 
εταιρείες να αρχίσουν να αντιλαμ-
βάνονται τις πραγματικές ανάγκες 
των Γενικών Επιτελείων. Πρέπει 
να σημειωθεί ότι σκοπός της δημι-
ουργίας αυτού του περιβάλλοντος 
δεν είναι να λειτουργήσει αντα-
γωνιστικά προς τη Γενική ∆ιεύ-
θυνση Αμυντικών Εξοπλισμών και 
Επενδύσεων (Γ∆ΑΕΕ), στην οποία 

παραμένει η ευθύνη για τα βαριά 
οπλικά συστήματα (αεροπλάνα, 
ελικόπτερα, πλοία, οχήματα, πυ-
ρομαχικά, πυραυλικά συστήματα 
κ.ά.) που θα εξακολουθήσουν να 
αποτελούν το 95% του ετήσιου 
εξοπλιστικού προϋπολογισμού.   

Ταμείο Καινοτομίας   

Σκοπός της νέας νομοθεσίας 
του υπουργείου Εθνικής Αμυνας 
είναι αυτό το 5% που απομένει, 
και υπολογίζεται σε 100 εκατ. 
ευρώ, να καταλήξει να επενδύε-
ται σε συστήματα και λογισμικό 
που θα παράγονται από ελληνικές 
εταιρείες. Γι’ αυτόν τον σκοπό θα 
χρησιμοποιηθεί ένα εργαλείο που 
ήδη υπάρχει, το Ταμείο Καινοτο-
μίας του ΥΠΕΘΑ, στο οποίο κάθε 

χρόνο αποταμιεύεται το 1% του 
αμυντικού προϋπολογισμού (δη-
λαδή 20 εκατ. ευρώ). Στο Ταμείο 
Καινοτομίας θα μπορούν σε βά-
θος χρόνου να επενδύσουν και 
τρίτοι, με σκοπό τη μεγέθυνση 
του προϋπολογισμού, εφόσον, βε-
βαίως, όλα προχωρήσουν σύμφω-
να με τον σχεδιασμό. Ωστόσο, 
επειδή υπολογίζεται ότι θα χρεια-
στούν 3-5 χρόνια, το νομοσχέδιο 
θα προβλέπει υφιστάμενα χρημα-
τοδοτικά εργαλεία. Κατ’ αρχάς 
ένα πρότζεκτ θα μπορεί να χρη-
ματοδοτείται από την Ελληνική 
Αναπτυξιακή Τράπεζα (HDB). Η 
εταιρεία που θα δημιουργηθεί θα 
μπορεί να μεσολαβεί ως εγγυητής 
(όπως κάνουν όλες οι αντίστοιχες 
μονάδες ανά την Ευρώπη) προ-
κειμένου οι ελληνικές startups 
να εξασφαλίζουν χρηματοδότη-
ση από εργαλεία που υπάρχουν 
στο ΝΑΤΟ και στην Ε.Ε. ειδικά 
για αμυντικά πρότζεκτ. Προφα-
νώς, εφόσον κάποια από τις εν-
διαφερόμενες εταιρείες δεν βρί-
σκεται σε επίπεδο startup (άρα 
με χρηματοδότηση από κάποιο 
VC), τότε θα μπορεί να γίνει ένας 
συνδυασμός χρηματοδότησης με 
την πιθανότητα εκταμίευσης και 
δανείων.      

Αν και η χρηματοδότηση είναι 
ένα σημαντικό σκέλος της νομο-
θεσίας και απαντάει σε σημαντικό 
βαθμό στις ανάγκες οι οποίες είχαν 
τεθεί από τους χρηματοδότες των 
startups που –λόγω της έλλειψης 
υποστήριξης από το επίσημο ελ-
ληνικό κράτος– συναντούν μεγά-
λα εμπόδια στον ενδοευρωπαϊκό 
ανταγωνισμό, η νέα εταιρεία θα 

λειτουργεί κυρίως ως μεσάζων ανά-
μεσα στις ανάγκες των Ενόπλων 
∆υνάμεων και τις λύσεις που μπο-
ρεί να δοθούν σε αυτές.     

Η αλυσίδα   

Οταν κάποιο από τα επιτελεία 
(ΓΕΕΘΑ, ΓΕΣ, ΓΕΝ, ΓΕΑ) ζητάει την 
επίλυση του προβλήματος, η εται-
ρεία θα προκηρύσσει τον διαγω-
νισμό. Σε πρώτη φάση σε αυτόν 
θα μπορούν να λαμβάνουν μέρος 
startups και πανεπιστήμια. Οι συμ-
βάσεις που θα υπογράφονται θα 
περιέχουν αρκετές από τις προ-
βλέψεις που ήδη συναντώνται σε 
συμβόλαια για τις τεχνολογίες διτ-
τής χρήσης (dual use). Η στρατιω-
τική χρήση θα κατοχυρώνεται από 
το ενδιαφερόμενο επιτελείο και η 
εμπορική θα αποδίδεται για αξιο-
ποίηση στη startup που θα κερδί-
σει το συμβόλαιο. Πρόκειται για 
έναν όρο ο οποίος είναι αμοιβαία 
επωφελής. Οι Ενοπλες ∆υνάμεις 
αποκτούν την αποκλειστική χρή-
ση ενός συστήματος, ενώ η startup 
που κερδίζει το συμβόλαιο έχει 
πλέον απόδειξη ότι η τεχνολογία 
της έχει πελάτη, ο οποίος, μάλι-
στα, παραχωρεί και πεδίο δοκιμών.    

Η νέα εταιρεία υπό την αιγίδα 
του ΥΠΕΘΑ γίνεται αφορμή και για 
μια δεύτερη, ίσως σημαντικότερη 
μεταρρύθμιση, η οποία θα απο-
δεσμεύσει δυνάμεις από το ίδιο 
το δυναμικό των Ενόπλων ∆υνά-
μεων. Στην εταιρεία, η οποία θα 
λειτουργεί με τυπική δομή (πρόε-
δρος, διευθύνων σύμβουλος ∆.Σ., 
συμβουλευτική επιτροπή για τε-
χνολογίες), θα υπάρχει η δυνατό-
τητα απόσπασης ειδικών αξιωμα-

τικών. Σε αυτό το πλαίσιο θα δοθεί 
στις στρατιωτικές σχολές (Ευελπί-
δων, Ναυτικών ∆οκίμων, Ικάρων) 
η δυνατότητα να παρέχουν και 
διδακτορικά στους σπουδαστές 
τους. Η εξίσωση των στρατιωτι-
κών σχολών με τα πανεπιστήμια 
θα επιτρέψει τη χρηματοδότηση 
βιομηχανικών διδακτορικών αλλά 
και ερευνητικών προγραμμάτων, 
τα υποπροϊόντα των οποίων (τε-
χνοβλαστοί) θα μπορούν να με-
τατραπούν σε προϊόν. Σε αυτό το 
ευρύτερο πλαίσιο θα υπάρξει και 
ειδική πρόβλεψη ώστε κατά τη δι-
άρκεια της στρατιωτικής θητείας 
τους οι ειδικοί σε προχωρημένες 
(hi-end) τεχνολογίες να υπηρετούν 
σε πόστα σχετικά, τα οποία πλέ-
ον θα υπάρχουν. Ενα πιθανό κί-
νητρο για μια τέτοια θητεία θα 
ήταν η προϋπηρεσία σε έναν σχε-
τικό τομέα.    

Eξωστρέφεια 

Το επόμενο βήμα, όταν το ελ-
ληνικό οικοσύστημα σταθεί στα 
πόδια του αυτόνομα, θα είναι η 
εξωστρέφεια και οι διεθνείς συνέρ-
γειες. Στόχος θα είναι, δηλαδή, η 
δημιουργία κοινών οικοσυστημά-
των με χώρες με τις οποίες υπάρ-
χει μια συναντίληψη και, βεβαίως, 
πλαίσιο συμφωνίας. Σκοπός είναι 
να μπορούν οι ελληνικές startups, 
καλυμμένες από το νέο πλαίσιο, να 
συμμετάσχουν σε διαγωνισμούς 
για συστήματα σε άλλες χώρες. 
Μέχρι στιγμής, όπως η «Κ» εγκαί-
ρως έχει αναφέρει, τέτοιες συζη-
τήσεις έχουν γίνει με το Ηνωμένο 
Βασίλειο, το Ισραήλ και τα Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα.

Στο Ταμείο Καινοτομίας 
θα μπορούν σε βάθος 
χρόνου να επενδύσουν 
και τρίτοι, με σκοπό 
τη μεγέθυνση 
του προϋπολογισμού.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ  

Αυτή τη στιγμή, οι πιο σημαντικές 
ελληνικές startups αναπτύσσουν 
συστήματα αισθητήρων με βά-
ση τεχνολογίες τεχνητής νοη-
μοσύνης. Τα τελευταία χρόνια ο 
αριθμός τους έχει αυξηθεί, καθώς 
νεότερης γενιάς Ελληνες επιστή-
μονες (που πολλές φορές έρχο-
νται από θεωρητικά «στρωμένες» 
δουλειές στο εξωτερικό) δοκιμά-
ζουν την τύχη τους και στην Ελ-
λάδα. Πρόκειται για τεχνολογίες 
οι οποίες μπορεί να χρησιμοποι-
ηθούν για την ανίχνευση ίχνους 
και την παροχή επιχειρησιακής 
εικόνας στο έδαφος αλλά και κά-
τω από την επιφάνεια της θάλασ-

σας. Για τις ελληνικές Ενοπλες 
∆υνάμεις κάποιες από αυτές τις 
τεχνολογίες είναι σημαντικές, 
ωστόσο από τους βασικούς επι-
ταχυντές των συζητήσεων, αλ-
λά και της υλοποίησης του νέ-
ου θεσμικού πλαισίου, είναι τα 
διδάγματα από τον πόλεμο της 
Ουκρανίας. Τα βαριά όπλα δεν 
έχουν χρησιμότητα δίχως τη σω-
στή πληροφορία, η οποία μπορεί 
να παραχθεί με πολλούς τρόπους.   

Η Ελλάδα ενδιαφέρεται για 
τα δορυφορικά συστήματα. Μέ-
σω μικροδορυφόρων μπορεί να 
βελτιωθεί σε σημαντικό βαθμό 
η πληροφορία που φτάνει στο 

Εθνικό Κέντρο Επιχειρήσεων, 
αυξάνοντας κατακόρυφα και την 
ακρίβεια στη λήψη απόφασης.   

Αντιπυραυλική άμυνα  

Ανάλογα συμπεράσματα έχουν 
πλέον εξαχθεί από τον πόλεμο 
στο Ισραήλ. Το περίφημο Iron 
Dome αποδεικνύεται ανεπαρκές 
απέναντι στον κορεσμό φθηνών 
ρουκετών από τη Χαμάς ή τη Χεζ-
μπολάχ. Γι’ αυτό και οι Ισραηλι-
νοί ήδη αναπτύσσουν τεχνολογία 
εξουδετέρωσης των ρουκετών με 
λέιζερ, κάτι που θα μπορούσε να 
μειώσει το κόστος και να αυξήσει 
την ακρίβεια της αναχαίτισης.    

Προφανώς η Ελλάδα επιθυμεί 
να εισέλθει, επίσης, δυναμικά 
στον κόσμο των UAV και των 
drones. Αυτή τη στιγμή, και σε 
αυτόν τον τομέα, οι ελληνικές 
Ενοπλες ∆υνάμεις αποτελούν 
καταναλωτή, παρά το γεγονός 
ότι κάποια drones έχουν τροπο-
ποιηθεί με τις δυνάμεις στελε-
χών του Στρατού Ξηράς και της 
Πολεμικής Αεροπορίας. Ωστόσο, 
σκοπός είναι, ακριβώς, να μπο-
ρέσουν να ξεφύγουν οι Ενοπλες 
∆υνάμεις από τις «πατέντες» και 
τη δαπάνη πολλών εκατοντά-
δων εκατομμυρίων για αγορά 
ή μακροχρόνια μίσθωση UAV 

ή και άλλων μη επανδρωμένων 
συστημάτων. Ενα από τα πλέον 
χαρακτηριστικά παραδείγματα 
είναι οι δυσκολίες που αντιμε-
τώπισε (και εξακολουθεί να αντι-
μετωπίζει) το Πολεμικό Ναυτικό 
στην εξεύρεση UAV τα οποία 
θα μπορούν να αντιμετωπίσουν 
διπλές απειλές, πάνω και κάτω 
από το νερό. 

Απάντηση στα «Μπαϊρακτάρ» 

Υπενθυμίζεται ότι ένα από 
τα βασικά σχέδια τα οποία ακο-
λουθεί η τουρκική αμυντική βι-
ομηχανία είναι η κατασκευή μι-
κρότερων UAV αλλά και USV (μη 

επανδρωμένα σκάφη επιφανεί-
ας), με σκοπό τον κορεσμό των 
στόχων. Και σε αυτή την πε-
ρίπτωση οι Ενοπλες ∆υνάμεις 
αναζητούν ενεργητικά (αντίμε-
τρα) αλλά και παθητικά εργαλεία 
(έγκαιρη ανίχνευση και παροχή 
πληροφορίας), προκειμένου να 
μην ανατραπεί το ισοζύγιο τό-
σο πάνω όσο και κάτω από το 
Αιγαίο. Ολα αυτά υπάρχουν, βε-
βαίως, στη διεθνή αγορά, ωστό-
σο το υψηλό κόστος απόκτησής 
τους, και οι προτεραιότητες των 
επιτελείων για βαρύ πολεμικό υλι-
κό, τα σπρώχνουν πολλές φορές 
σε δεύτερη μοίρα.

Το τεχνολογικό απόθεμα των ελληνικών startups  

Drones και λέιζερ made in Greece
Με όχημα μια εταιρεία του υπουργείου Αμυνας, οι Ενοπλες Δυνάμεις επιχειρούν να συνδεθούν με τη νεοφυή αγορά τεχνολογίας 
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Για τη δημοσκοπική εικόνα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως αποτυπώθηκε την 
εβδομάδα που πέρασε, θα μπο-
ρούσαν κάλλιστα να χρησιμο-
ποιηθούν οι φράσεις που χρησι-
μοποίησαν στον δημόσιο λόγο 
η ∆ώρα Αυγέρη και η Θεοδώρα 
Τζάκρη για να «καρφώσουν» την 
εσωκομματική αντιπολίτευση και 
να αναδείξουν τον ρόλο του νέου 
προέδρου. Μίλησαν για «πεθαμέ-
νο λικέρ» και για μαγαζί «καλοκαι-
ρινό». Ενα πράγμα έχει χαθεί από 
την Κουμουνδούρου, που υπήρχε 
στην τελευταία φάση της προε-
κλογικής περιόδου: ο ενθουσια-
σμός. Λείπει και από τις τάξεις 
της πλειοψηφίας. Αλήθεια, δεν 
σκέφτηκε κανείς από την πτέ-
ρυγα των προεδρικών να χειρο-
κροτήσει έστω μία φορά τον πρό-
εδρο κατά τη διάρκεια της ομιλίας 
του στην κοινοβουλευτική ομάδα; 
Εκτός και αν φοβήθηκαν πως δεν 
θα κατάφερναν να συμπαρασύ-
ρουν αρκετούς στη σχεδόν γε-
μάτη από βουλευτές και στελέχη 
αίθουσα της Γερουσίας. ∆ιά της 
τριβής παράγεται και θερμότητα 
και σίγουρα αυτό που χρειαζόταν 
ο νέος αρχηγός της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης την Τρίτη ήταν 
ένα πιο ζεστό κλίμα. 

Παγετός

Τα πράγματα στην Κουμουν-
δούρου είναι «παγωμένα». Και 
η εικόνα των ερευνών, πως μό-
νο το 6% χαρακτηρίζει τον Στέ-
φανο Κασσελάκη αριστερό, δεν 
μπορεί να αλλάξει από ερωτή-
σεις πολιτών στον δρόμο προς 
τον ίδιο για τα φρονήματά του. 
Η επιστροφή του από τις ΗΠΑ 
σηματοδότησε μια αλλαγή στη 
στάση του. Προτάσσει ένα πολι-
τικό προφίλ και προχωράει ήδη 
σε ένα μπαράζ πρωτοβουλιών, 
ώστε ο ΣΥΡΙΖΑ να αρχίσει να δι-
αμορφώνει την καθημερινή αντι-
πολιτευτική ατζέντα. Η εσωκομ-
ματική αντιπολίτευση δεν του 
δίνει καμία ευκαιρία. Μέσω των 
στενών συνεργατών του καθιστά 
σαφές πως στο θέμα των διαγρα-
φών δεν πρόκειται να κάνει πίσω. 
Στο «νεοπροεδρικό στρατόπεδο» 
θεωρούν πως η «Ομπρέλα» έχει 
εγκλωβιστεί από την εκτός κομ-
ματικών ορίων κριτική που άσκη-
σαν στελέχη της στον Στέφανο 
Κασσελάκη. Ετσι ενδεχομένως 
να εξηγείται γιατί οι τόνοι την 
εβδομάδα που πέρασε, από την 
πλευρά των διαφωνούντων, ήταν 
πολύ πιο χαμηλοί.

Πολλές πληροφορίες, χωρίς 
ωστόσο τίποτα να έχει επιβεβαι-
ωθεί, διακινούνται τις τελευταίες 
ημέρες για την επικείμενη συνε-
δρίαση της Κεντρικής Επιτροπής. 
Η «Κ» πρώτη είχε δημοσιεύσει 
πως ενδεχομένως το θέμα των 
διαγραφών, λόγω διαδικαστικών 
ζητημάτων, να μεταφερθεί για τη 
συνεδρίαση που θα πραγματο-
ποιηθεί στις αρχές ∆εκεμβρίου. 
Ολα εξετάζονται, και κυρίως αν το 
κόμμα αντέχει ακόμη ένα μήνα να 
ταλανίζεται και το ερώτημα της 
διαγραφής τεσσάρων στελεχών 
να επικρέμαται πάνω από την 
Κουμουνδούρου χωρίς απάντη-
ση. Οι πληροφορίες αναφέρουν 
πως η πλευρά Πολάκη πιέζει το 
«τενεκεδάκι» να μην πάει πιο πέ-
ρα και όλα να τεθούν το επόμενο 
Σαββατοκύριακο, σε αντίθεση με 
άλλους προεδρικούς που εμφανί-
ζονται πιο επιφυλακτικοί. Σε κάθε 

περίπτωση, μεγάλο ρόλο παίζουν 
οι ισορροπίες μέσα στο κορυφαίο 
καθοδηγητικό όργανο. Κάποιοι 
μιλούν για αριθμητική του «τρό-
μου» με οριακές πλειοψηφίες 160-
140 που μόνο λύση δεν θα δώ-
σουν, αντιθέτως θα προκαλέσουν 
νέα ρήγματα την επόμενη ημέρα. 
Οι προεδρικοί φαίνεται να έχουν 
το πάνω χέρι, ωστόσο το γεγονός 
ότι οι διαγραφές δεν ήταν ποτέ 
στο DNA του ΣΥΡΙΖΑ δίνει πολ-
λές ελπίδες στην εσωκομματική 
αντιπολίτευση πως μπορεί να γυ-
ρίσει το παιχνίδι. Και αν συμβεί 
αυτό, η διαχείριση της ήττας από 
τον Στέφανο Κασσελάκη δεν θα 
είναι μια εύκολη υπόθεση. Πρό-
κειται για μια ψηφοφορία γεμά-
τη εκπλήξεις, καθώς κανείς δεν 
μπορεί να προβλέψει την αποχή 
ή τις μετακινήσεις που θα υπάρ-
ξουν στο εσωτερικό της Κ.Ε.

Σε τροχιά ρήξης

Η περίπτωση της «ρελάνς» 
από την πλευρά του προέδρου 
με μετατροπή της ποινής σε «πο-
λιτική αποδοκιμασία» φαίνεται 
πως έχει συζητηθεί. Ετσι τουλά-
χιστον υποστηρίζουν στελέχη 
της «Ομπρέλας», που εξηγούσαν 
στην «Κ» πως, αν συμβεί κάτι τέ-
τοιο, η αποχώρησή τους από τον 
ΣΥΡΙΖΑ θα ήταν άμεση, πριν καν 
ολοκληρώσει τις εργασίες της η 

Κεντρική Επιτροπή. Πάνω-κά-
τω ίδια θα είναι η κατάληξη αν 
προτιμηθεί η λύση της αναστο-
λής της ιδιότητας μέλους για ένα 
χρόνο. Αν όντως δεν συζητηθούν 
τελικά στην Κ.Ε. οι διαγραφές, 
είναι σίγουρο ότι η εσωκομμα-
τική αντιπολίτευση θα ζητήσει 
απαντήσεις για το θέμα και το 
θερμόμετρο θα ανέβει στα ύψη. 
Συνεπώς όλα μπαίνουν στη ζυ-
γαριά για τις τελικές αποφάσεις.

Το άρθρο του Νίκου Φίλη στην 
«Αυγή», που ανέφερε μεταξύ άλ-
λων πως η Ανανεωτική και Ριζο-
σπαστική Αριστερά «δεν θα κλεί-
σει ως παρένθεση σπρώχνοντας 
χιλιάδες πολίτες στην απογοή-
τευση και στην ανεντακτοσύνη 
ούτε ως εκβιαζόμενους ψηφο-
φόρους στο ΚΚΕ», αποτελεί την 
ιδεολογική σημαία των στελεχών 
της «Ομπρέλας» που είναι έτοιμοι 
να φύγουν από το κόμμα. Ο κα-
τάλληλος χρόνος ακόμη αναζη-
τείται και όλα δείχνουν πως δεν 
θα αργήσει να έρθει. Κορυφαίο 
στέλεχος της αριστερής πτέρυ-
γας ανέφερε στην «Κ» πως η κα-
ταψήφιση μιας πολιτικής απόφα-
σης της Κεντρικής Επιτροπής θα 
μπορούσε να συνοδευτεί, δύο 
ημέρες μετά, από μια συνέντευξη 
Τύπου, στην οποία θα αιτιολογεί-
ται η αποχώρηση από το κόμμα. 
Οι εσωκομματικοί τους αντίπα-

λοι εκτιμούν πως η κίνηση που 
είναι ήδη στα σκαριά έχει χαμη-
λό «ταβάνι», το οποίο δύσκολα 
μπορεί να ψηλώσει, καθώς δεν 
υπάρχει επαφή των συγκεκριμέ-
νων στελεχών με τον κεντρώο 
χώρο. Και από αυτό το γεγονός 
η «μεγάλη έξοδος» προκαλεί ακό-
μη σκεπτικισμό. 

Στον αντίποδα, μέσα στην τά-
ση τονίζουν πως, βάσει των ερευ-
νών, ένα ποσοστό περίπου 20%-
25% των σημερινών ψηφοφόρων 
του ΣΥΡΙΖΑ επιθυμεί τη δημιουρ-
γία νέου κόμματος. Με βάση αυ-
τό, στο 15% που εμφανίζεται να 
παραμένει ακόμη πιστό, σύμφω-
να με τις τελευταίες δημοσκοπή-
σεις, στην εσωκομματική αντι-
πολίτευση αντιστοιχεί ένα 3%, 
το οποίο εκτιμούν πως έχουν ως 
αφετηρία της νέας κίνησης. Πέ-
ρα από τον κόσμο που μπορούν 
να προσελκύσουν από τα άλλα 

κόμματα της Αριστεράς, κοινο-
βουλευτικά και μη.

Ξεχωριστή «φυλή» στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που θα μετρήσει επίσης 
δυνάμεις στην Κεντρική Επιτρο-
πή, είναι η «ομάδα Αχτσιόγλου». 
Κάποιοι υποστηρίζουν πως αν η 
πρώην υπουργός Εργασίας είχε 
πει το «ναι» για τη διάσπαση, τώ-
ρα το νέο κόμμα θα ήταν γεγονός. 
Ολα όμως «ζυγίζονται» ξανά και 
ξανά, καθώς και στο συγκεκρι-
μένο μπλοκ υπάρχουν στελέχη 
που εκτιμούν πως η περίοδος της 
αναμονής θα πρέπει να τελειώσει. 
Στο ημερολόγιο οι ευρωεκλογές 
είναι σημειωμένες με έντονα κόκ-
κινα γράμματα και δύσκολα μπο-
ρεί κανείς να τις ξεπεράσει έτσι 
απλά. Λίγοι υποστηρίζουν πως 
θα μπορέσει ο Στέφανος Κασσε-
λάκης να παραμείνει στα ψηλά 
πατώματα της Κουμουνδούρου 
αν το «κοντέρ» δεν δείξει κάτι κα-
λό τον Ιούνιο. Ενας αρχηγός που 
δεν τον αποτιμά θετικά το 75% 
της κοινωνίας, έχει ημερομηνία 
λήξης, επισημαίνουν όσοι στέ-
κονται απέναντι στη νέα ηγεσία. 
Με αυτά τα δεδομένα, οι πρώην 
«6+6» εξακολουθούν να δείχνουν 
ψυχραιμία. Μέχρι, βεβαίως, να 
μυριστούν πως έρχεται η μεγά-
λη «καταιγίδα». Με αυτά τα δε-
δομένα, οι πρώην «6+6» έχουν 
επιλέξει τον δρόμο της υπομονής. 
Εφη Αχτσιόγλου, Νάσος Ηλιόπου-
λος, Αλέξης Χαρίτσης και ∆ημή-
τρης Τζανακόπουλος εξακολου-
θούν να κινούνται σε χαμηλούς 
εσωκομματικούς τόνους και ούτε 
στην πρόσφατη κοινοβουλευτική 
ομάδα πήραν τον λόγο, σε αντί-
θεση με τον Ευκλείδη Τσακαλώ-
το που επισήμανε πως «ενότητα 
με διαγραφές δεν γίνεται». Ισως 
η παρουσία του καθηγητή Αντώ-
νη Τζανακόπουλου, αδελφού του 
πρώην γραμματέα του κόμμα-
τος που ανήκει στο συγκεκριμέ-
νο μπλοκ, σε εκδήλωση για την 
Ανανεωτική Αριστερά τη ∆ευτέ-
ρα μαζί με τον Ευκλείδη Τσακα-
λώτο, να δίνει ένα νέο σήμα. Η 
«Ομπρέλα» φαίνεται πως επιθυ-
μεί τη διεύρυνση και αρχίζει να 
απλώνει τα δίχτυα της προς όμο-
ρες δυνάμεις. 

Υπάρχει ήδη επικοινωνία, σύμ-
φωνα με ασφαλείς πληροφορίες, 
στελεχών ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ που 
αναζητούν τον δρόμο που θα δια-
βούν μετά την αποχώρηση του 
Αλέξη Τσίπρα. Τα «κόμματα» που 
βρίσκονται μέσα στον ΣΥΡΙΖΑ 
βγαίνουν σιγά σιγά στην επιφά-
νεια και η μάχη για την ενότητα 
είναι σκληρή.

Ο ΣΥΡΙΖΑ χάνει. Το ΠΑΣΟΚ προ-
σπαθεί, αλλά κερδίζει λίγα και με 
δυσκολία. Το ΚΚΕ αθροίζει απρό-
σμενα οφέλη. Κάπως έτσι, η δε-
ξαμενή ψήφων της Κεντροαρι-
στεράς έχει μετατραπεί στον πιο 
ενεργά μεταβαλλόμενο χώρο του 
πολιτικού τόξου. Η μάχη ανάμεσα 
στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ για 
την κυριαρχία στον χώρο είχε δι-
αφανεί αμέσως μετά τις εθνικές 
εκλογές, όταν το κόμμα της αξι-
ωματικής αντιπολίτευσης είδε τα 
ποσοστά του να κατρακυλούν κά-
τω από το ψυχολογικό όριο του 
20%, τη στιγμή που η Χαριλάου 
Τρικούπη μπορούσε να υπερηφα-
νεύεται για τη σχεδόν κατά 50% 
αύξηση των δικών της ποσοστών. 
Αίφνης στην εξίσωση μπαίνει δυ-
ναμικά το ΚΚΕ, που κατέγραψε 
κέρδη στις εθνικές εκλογές και 
έκανε αισθητή την παρουσία του 
στις πρόσφατες αυτοδιοικητικές 
εκλογές. Με βασικό όπλο την αυ-
ξημένη δημοφιλία του γ.γ. ∆ημή-
τρη Κουτσούμπα, που δείχνει να 
καρπώνεται εκλογικά την προσω-
πική του απήχηση, το κόμμα δι-
εκδικεί ακόμη περισσότερα. 

Το στοίχημα για τον ΣΥΡΙΖΑ 
είναι να καταφέρει να ανασυντα-

χθεί και να αντιστρέψει τη ροή 
φυγής ψηφοφόρων, που επιβεβαι-
ώνεται σε κάθε δημοσκόπηση. 
Στο ΠΑΣΟΚ επικρατεί προβλη-
ματισμός γιατί καταγράφονται 
μεν κέρδη, ωστόσο το κόμμα δεν 
καταφέρνει να κεφαλαιοποιήσει 
την κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ με 
μια εντυπωσιακή άνοδο. Στο ΚΚΕ 
διεκδικούν τον ηγετικό ρόλο στον 

χώρο της Αριστεράς και πιστεύ-
ουν ότι οι εξελίξεις έρχονται να 
επιβεβαιώσουν τη σταθερή επί-
κρισή τους ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ένα 
κόμμα του κεφαλαίου με αριστε-
ρή λεοντή. 

Η κινητικότητα στον χώρο 
της Κεντροαριστεράς εν πολ-
λοίς τροφοδοτείται από την απο-
συσπείρωση του ΣΥΡΙΖΑ. Οπως 
επισημαίνει σχετικά ο διευθύ-

νων σύμβουλος της Pulse Γιώρ-
γος Αράπογλου, στην προ λίγων 
ημερών μέτρηση της εταιρείας 
για λογαριασμό του ΣΚΑΪ η συ-
σπείρωση του ΣΥΡΙΖΑ περιορί-
ζεται στο 69% και οι ψηφοφόροι 
μετακινούνται σε ποσοστό 7% 
στο ΠΑΣΟΚ, 6% στο ΚΚΕ, 3% στη 
Ν.∆., 3% στο ΜέΡΑ25 και 2% σε 
άλλα κόμματα. Ενα 10%, όμως, με-
τακινείται στη λεγόμενη «γκρίζα 
ζώνη», της αποχής, της αδιευκρί-
νιστης ψήφου, των αναποφάσι-
στων. Ενα ιδιαίτερα εντυπωσιακό 
στοιχείο της ανάλυσης επιμέρους 
ευρημάτων από την Pulse είναι 
ότι οι τρεις πολιτικοί αρχηγοί των 
κομμάτων που διεκδικούν τις ψή-
φους της Κεντροαριστεράς εμφα-
νίζονται να έχουν παραπλήσια 
απήχηση στους ψηφοφόρους που 
αυτοπροσδιορίζονται ως κεντρο-
αριστεροί. Από την ανάλυση των 
στοιχείων προκύπτει ότι καθένας 
από τους Στέφανο Κασσελάκη, 
Νίκο Ανδρουλάκη και ∆ημήτρη 
Κουτσούμπα έχουν απήχηση σχε-
δόν στους μισούς ψηφοφόρους 
αυτής της ομάδας (πρόκειται για 
ερώτηση πολλαπλών απαντήσε-
ων). Ο κ. Ανδρουλάκης δείχνει 
να πηγαίνει λίγο καλύτερα στο 
Κέντρο και ο κ. Κασσελάκης κα-
λύτερα προς τα αριστερά, ενώ η 

έκπληξη της μέτρησης ήταν ότι 
ο κ. Κουτσούμπας τούς συναγω-
νίζεται στα ίσα. Βεβαίως, η εικό-
να είναι διαφορετική όταν η μέ-
τρηση αφορά τα κόμματα. Εκεί, 
όπως αναφέρει ο κ. Αράπογλου, 
για καθεμία ψήφο που εμφανίζε-
ται να κερδίζει το ΚΚΕ από τους 
κεντροαριστερούς ψηφοφόρους, 
το ΠΑΣΟΚ κερδίζει σχεδόν 3 και 
ο ΣΥΡΙΖΑ σχεδόν 4. 

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον 
ξεδιπλώνεται η στρατηγική των 
κομματικών επιτελείων. Στην 
Κουμουνδούρου, όπου η ανά-
δειξη νέας ηγεσίας δεν φάνηκε 
ικανή να αποτρέψει την περαιτέ-
ρω αποσυσπείρωση, αναζητούν 
τρόπους για να σταματήσουν τη 
φθορά. Η εικόνα αλληλοσπαραγ-
μού στο εσωτερικό, παρά τις πυ-
ροσβεστικές προσπάθειες, δεν 
δείχνει να εκτονώνεται. Ο κ. Κασ-
σελάκης επιχειρεί να περάσει μια 
περισσότερο πολιτική και λιγότε-
ρο lifestyle εικόνα, όμως οι θετι-
κές γνώμες παραμένουν ακόμη 
πολύ χαμηλά. 

Προοπτική με αστερίσκους

Στο ΠΑΣΟΚ ο προβληματισμός 
για τις χαμηλές πτήσεις υπάρχει. 
Ωστόσο, έστω και τα μικρά κέρδη 
στις δημοσκοπήσεις δίνουν μια 

θετική προοπτική. Στη Χαριλάου 
Τρικούπη δείχνουν να πιστεύουν 
ότι κάποια στιγμή η ραγδαία απο-
συσπείρωση του ΣΥΡΙΖΑ θα φέρει 
ώθηση και ότι το ΠΑΣΟΚ πρέπει 
να πείσει ότι μπορεί να εκφράσει 
στους ψηφοφόρους που θα φύ-
γουν από το κόμμα της αξιωμα-
τικής αντιπολίτευσης. Να πείσει 
ότι η πραγματική αντιπολίτευ-
ση και η πολιτική δύναμη που 
μπορεί να αντιπαρατεθεί στην 
κυβέρνηση είναι το ΠΑΣΟΚ. Βε-
βαίως, δεν λείπουν και εκείνες 
οι φωνές που επισημαίνουν ότι 
είναι πολύ αργή η πορεία ανά-
καμψης και ότι αυτό εμπεριέχει 
τον κίνδυνο στασιμότητας. «Θα 
βρεθούμε να πελαγοδρομούμε σε 
διαφορές μιας-δύο μονάδων από 
τον ΣΥΡΙΖΑ, εγκλωβισμένοι σε 
έναν ανταγωνισμό για το ποιος 
θα είναι δεύτερος;» αγωνιά στέ-
λεχος του κόμματος. Μια τέτοια 
εξέλιξη εκτιμάται ότι θα μπορού-
σε να λειτουργήσει ακόμη περισ-
σότερο αποθαρρυντικά προς τους 
ψηφοφόρους που και τώρα σε 
σημαντικό ποσοστό, ενώ εγκατα-
λείπουν τον ΣΥΡΙΖΑ, παραμένουν 
αναποφάσιστοι για την επόμενη 
επιλογή τους. 

Θα μπορούσε αυτή η επιλογή 
να είναι το ΚΚΕ; Στον Περισσό 

μετρούν κέρδη και κάνουν απο-
τίμηση των επιδόσεων του κόμ-
ματος στις πρόσφατες εκλογικές 
αναμετρήσεις. ∆εν είναι τυχαίο 
ότι το ΚΚΕ εξέδωσε ανακοίνωση 
με αφορμή τις εσωκομματικές 
εξελίξεις στον ΣΥΡΙΖΑ, κάνοντας 
τη δική του ανάγνωση και μιλώ-
ντας για «πολιτικό και οργανω-
τικό εκφυλισμό» ως αποτέλεσμα 
της πορείας που ακολούθησε το 
κόμμα της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης τα προηγούμενα χρό-
νια. Και, βεβαίως, ο Περισσός 
απευθύνει προσκλητήριο στους 
ψηφοφόρους τονίζοντας ότι «η 
ελπίδα για κάθε αριστερό και 
προοδευτικό άνθρωπο δεν βρί-
σκεται στην αναβίωση των χρε-
οκοπημένων συνταγών και των 
σοσιαλδημοκρατικών αυταπα-
τών, αλλά στην ενδυνάμωση του 
ρεύματος αμφισβήτησης της κυ-
ρίαρχης πολιτικής και σύγκρου-
σης με το ίδιο το σύστημα της 
εκμετάλλευσης». Θα μπορούσε 
το ΚΚΕ να βρεθεί σε πλεονεκτι-
κή θέση έναντι των άλλων δύο; 
Στην πολιτική όλα είναι ανοιχτά. 
Ακόμη κι αν δεν το καταφέρει, 
όμως, η σταθεροποίησή του σε 
ποσοστά υψηλότερα από ό,τι συ-
νήθως στερεί ζωτικό χώρο από 
τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ.

Το πικρό λικέρ του αποχωρισμού

Κυκλικά ρεύματα στη μικρή δεξαμενή της Κεντροαριστεράς

Η «Ομπρέλα» θα περιμένει τις κινήσεις της ηγεσίας στην Κ.Ε. για να «χορογραφήσει» την έξοδό της από τον ΣΥΡΙΖΑ

Οι μετακινήσεις που καταγράφονται στις δημοσκοπήσεις φαίνεται να οφείλονται μόνο σε αποσυσπείρωση του ΣΥΡΙΖΑ

Κρίσιμος θα είναι ο χει-
ρισμός του ζητήματος 
των διαγραφών, που 
ενδέχεται να «μεταφρα-
στούν» από την πλει-
οψηφία σε «πολιτική 
αποδοκιμασία».

Το ΚΚΕ δείχνει να ει-
σπράττει από τη φθορά 
του ΣΥΡΙΖΑ, εκμεταλ-
λευόμενο και την προ-
σωπική απήχηση 
του γραμματέα του.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Αρκετοί εκτιμούν ότι ο Στέφανος Κασσελάκης δύσκολα θα παραμείνει στα ψηλά πατώματα της Κουμουνδούρου αν αποτύχει στις ευρωεκλογές του Ιουνίου. 
Ενας αρχηγός που δεν τον αποτιμά θετικά το 75% της κοινωνίας, έχει ημερομηνία λήξης, επισημαίνουν όσοι στέκονται απέναντι στη νέα ηγεσία.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ορισμένες πηγές 
υποστηρίζουν 
ότι οι ισορροπίες 
στη συνεδρίαση 
της Κ.Ε. θα είναι ορια-
κές, με το «κοντέρ» 
να δείχνει 160-140.
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Πριν από λίγα χρόνια, ως επικε-
φαλής τότε του ∆ιεθνούς Νομι-
σματικού Ταμείου, δεν θα της 
ήταν εύκολο να περπατήσει 
στους κεντρικούς δρόμους της 
«μνημονιακής» Αθήνας. Σήμε-
ρα, η Κριστίν Λαγκάρντ, λίγες 
ημέρες μετά την επίσκεψή της 
στην Ελλάδα, δηλώνει εντυπωσι-
ασμένη από τη «μεταμόρφωση», 
όπως λέει, της χώρας. ∆εν ξεχνά-
ει όμως τις δυσκολότερες στιγ-
μές του ελληνικού δράματος και 
τις αφηγήθηκε στην «Κ», μαζί με 
τις προβλέψεις της για το μέλ-
λον της παγκόσμιας οικονομίας. 

 
– Κατά την παραμονή σας στην 
Αθήνα την περασμένη εβδομά-
δα, αναφερθήκατε στην ανθε-
κτικότητα και στην εκπληκτική 
ικανότητα ανάκαμψης της Ελ-
λάδας. Μπορείτε να μου πείτε 
πώς συνέβη αυτό; Πώς η Ελλά-
δα έγινε παράδειγμα επιτυχίας;

– Οταν εξετάζω τους βασικούς 
δείκτες με τους οποίους αξιολο-
γείται η οικονομική και χρηματο-
πιστωτική κατάσταση της χώρας, 
βλέπω βελτίωση σε ολόκληρο το 
φάσμα: στην απασχόληση, στην 
ανάπτυξη, στη δημοσιονομική 
κατάσταση και στον λόγο του 
δημοσίου χρέους προς το ΑΕΠ. 
Η Ελλάδα έχει υλοποιήσει πολ-
λές από τις μεταρρυθμίσεις που 
ήταν στη λίστα. Οχι όλες, φυσικά. 
Υπάρχουν ακόμη πολλά πράγμα-
τα που πρέπει να γίνουν. Καταλα-
βαίνω ότι έχουν προγραμματιστεί 
και άλλες μεταρρυθμίσεις, αλλά 
συνολικά τα αποτελέσματα των 
προσπαθειών της Ελλάδας είναι 
εντυπωσιακά. Και αυτό δεν διέφυ-
γε την προσοχή των φορέων που 
ασχολούνται με την αξιολόγηση 
μιας οικονομίας και της πιστο-
ληπτικής της ικανότητας, όπως 
δείχνουν οι δύο πρόσφατες απο-
φάσεις που επανέφεραν την Ελ-
λάδα στην επενδυτική βαθμίδα. 
Πιστεύω ότι πρόκειται για μια 
τεράστια επιβράβευση των προ-
σπαθειών της χώρας. Η μεγάλη 
αυτή αλλαγή οφείλεται στις δημο-
σιονομικές προσαρμογές και στις 
μεταρρυθμίσεις που εφαρμόστη-
καν, αλλά και στις αποφασιστικές 
προσπάθειες του ελληνικού λαού 
και των ελληνικών αρχών.

– Σας ανησυχεί ο υψηλός λό-
γος του χρέους προς το ΑΕΠ;

– Ο λόγος του χρέους προς 
το ΑΕΠ βρίσκεται περίπου στο 
160% αυτήν τη στιγμή. Εχει μει-
ωθεί σημαντικά τα τελευταία 
χρόνια. Προφανώς αυτή η κα-
θοδική τάση θα πρέπει να συνε-
χιστεί και στο μέλλον. Ξέρω πως 
πρέπει να γίνουν κι άλλα, όμως 
είναι σαφές ότι η Ελλάδα αντα-
ποκρίθηκε σε αυτήν την πρόκλη-
ση με αποφασιστικότητα και τα 
αποτελέσματα είναι ήδη εμφανή.

 
– Ανησυχήσατε ποτέ σοβαρά 
για το ενδεχόμενο εξόδου της 
Ελλάδας από την Ευρωζώνη 
(Grexit); Πιστέψατε πως κάτι 
τέτοιο ήταν δυνατό;

– Υπήρξαν δύο συγκεκριμέ-
νες στιγμές κατά τις οποίες η 
απειλή αυτή θα μπορούσε να 
έχει πραγματοποιηθεί. Η πρώ-
τη φορά ήταν στη διάρκεια της 
γαλλικής προεδρίας του G20 τον 
Νοέμβριο του 2011, όταν συ-
ζητήθηκε το ενδεχόμενο διε-
νέργειας δημοψηφίσματος, το 
οποίο τελικά δεν έγινε. Η δεύτε-
ρη φορά, κατά την οποία η απει-
λή ήταν πολύ πιο αισθητή και 
πολύ πιο ανησυχητική, ήταν τον 
Ιούλιο του 2015. Είχαμε λοιπόν 
δύο απειλές για Grexit, αλλά το 
2015 ήταν η πιο χειροπιαστή και 
χωρίς την αποφασιστική αντί-
δραση ορισμένων Ευρωπαίων 
ηγετών αυτό θα είχε συμβεί.

 
– Παρακολουθήσατε από πο-
λύ κοντά και από τα πρώτα 
της στάδια την ελληνική χρη-
ματοπιστωτική κρίση. Εκ των 
υστέρων, πιστεύετε πως έγι-
ναν λάθη;

– Το αρχικό λάθος ήταν το 
γεγονός ότι η χώρα βρέθηκε 
σε αυτήν την κατάσταση. Αν 
υπήρχε μεγαλύτερη δημοσιο-
νομική πειθαρχία και αν, όταν 
η οικονομία πήγαινε καλά, είχε 
εφαρμοστεί η συνετή αρχή της 
δημιουργίας αποθεμάτων για τις 
δύσκολες μέρες, τότε η κρίση 
μπορεί να είχε αποφευχθεί. Οι 
δημοσιονομικές πολιτικές που 
ασκήθηκαν πριν και μετά την 
έναρξη της κρίσης το 2009 ήταν 
τα αρχικά σφάλματα. Οπως έχω 
πει και στο παρελθόν, θα είχε 
βοηθήσει περισσότερο αν το 

∆ΝΤ διέθετε πιο μακρόχρονα 
προγράμματα από εκείνα που 
υπήρχαν τότε στο οπλοστάσιό 
του. Αυτά τα προγράμματα στό-
χευαν σε ταχείες και βαθιές αλ-
λαγές, μεταρρυθμίσεις και δη-
μοσιονομική εξυγίανση. Εκείνη 
την περίοδο δεν ήταν απαραι-
τήτως τα καλύτερα εργαλεία για 
μια χώρα που βρισκόταν εντός 
μιας νομισματικής ένωσης χω-
ρίς δημοσιονομική ένωση ή για 
τη συγκεκριμένη δημοσιονο-
μική κατάσταση της Ελλάδας.

 
– Αποκομίσατε διδάγματα ή κα-
ταλήξατε στα δικά σας συμπε-
ράσματα από αυτήν την κρίση;

– Ενα πολύ σημαντικό μάθη-
μα είναι να διασφαλίσουμε ότι 
έχουμε τη συλλογική πειθαρ-
χία για να αντιμετωπίσουμε την 
απουσία δημοσιονομικής ένω-
σης. Θεωρώ ότι αυτός θα πρέ-
πει να είναι ένας πολύ πιεστι-
κός προβληματισμός για όλους 
εμάς. Οταν υπάρχει νομισματι-
κή ένωση χωρίς δημοσιονομική 
ένωση, όπως στην περίπτωσή 
μας, πρέπει να δημιουργούνται 
ξεκάθαροι δημοσιονομικοί μη-
χανισμοί προστασίας και ένα 
δημοσιονομικό πλαίσιο εντός 
του οποίου οι χώρες μπορούν 
να σχεδιάζουν και να εφαρμό-
ζουν τις δημοσιονομικές πολι-
τικές τους και να λογοδοτούν 
στα άλλα μέλη της νομισματι-
κής ένωσης.

Κάτι άλλο που επίσης ξεχω-
ρίζει στην περίπτωση της Ελλά-
δας είναι ότι οι αποφάσεις λαμ-
βάνονταν, αλλά μερικές φορές 
ανατρέπονταν από το επόμε-

νο πολιτικό σχήμα. Και, ακόμη 
και όταν λαμβάνονταν οι όποιες 
αποφάσεις, η εφαρμογή τους 
και η παρακολούθηση που ήταν 
αναγκαία για να σημειωθεί πρό-
οδος δεν γίνονταν. Ενα άλλο μά-
θημα είναι ότι, ακόμη και όταν 
οι τράπεζες δεν αποτελούν την 
αιτία της κρίσης, είναι ουσιώδες 
να υπάρχει ένας σταθερός και 
εύρωστος χρηματοπιστωτικός 
τομέας με επαρκώς κεφαλαιο-
ποιημένες τράπεζες.

 
– Είστε ικανοποιημένη με τη 
σημερινή κατάσταση του ελλη-
νικού τραπεζικού συστήματος;

– Πιστεύω πως έχει γίνει πολ-
λή δουλειά για την εξυγίανση 
και την ενίσχυση του ελληνικού 
τραπεζικού τομέα. Ας πάρουμε, 
για παράδειγμα, τα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια. Το 2016, σχε-
δόν το 50% των δανείων ήταν 
μη εξυπηρετούμενα. Σήμερα το 
ποσοστό αυτό είναι λίγο πάνω 
από το 8%. Αυτή είναι μια ση-
μαντική ένδειξη βελτίωσης, η 
οποία συνίσταται στην εκχώρη-
ση της διαχείρισης αυτών των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων 
σε φορείς εκτός των τραπεζών. 
Επομένως, κατά έναν τρόπο το 
τραπεζικό σύστημα έχει εξυγι-
ανθεί. Οι δείκτες κεφαλαιακής 
επάρκειας είναι πολύ πιο δυνα-
τοί, τα κόκκινα δάνεια έχουν 
μειωθεί, οι δείκτες ρευστότητας 
είναι επίσης αρκετά ισχυροί. 
Οπότε, ναι, έχουν καταβληθεί 
πολλές προσπάθειες για να γί-
νουν οι ελληνικές τράπεζες πιο 
εύρωστες και πιο ελκυστικές. 
Θεωρώ πως το γεγονός ότι μια 

μεγάλη ξένη τράπεζα εκδήλω-
σε ενδιαφέρον για μια ελληνική 
αποτελεί σαφή ένδειξη ότι ο το-
μέας έχει γίνει πιο ελκυστικός.

– Πιστεύετε ότι πριν από 10 ή 
12 χρόνια θα μπορούσατε εσείς 
και ο διοικητής της Τράπεζας 
της Ελλάδος, ο Γιάννης Στουρ-
νάρας, να περπατήσετε στην 
πλατεία Συντάγματος όπου γίνο-
νταν όλες αυτές οι διαδηλώσεις; 
Τι μπορεί να σκεφτήκατε όταν 
τώρα είχατε αυτήν την ευκαιρία;

– Πρέπει να σας ομολογήσω 
ότι με εξέπληξε εντελώς αυτή η 
μεταμόρφωση. Ξέρετε, δεν είχα 
έρθει στην Ελλάδα κατά την κο-
ρύφωση της κρίσης, ήμουν όμως 
προφανώς σε συχνή επαφή με 
τα κλιμάκια του ∆ΝΤ. Παρακο-
λουθούσα πολύ προσεκτικά τις 
επισκέψεις τους – λαμβάνονταν 
ειδικά μέτρα ασφαλείας κι αυτό 
αποτελούσε μια πηγή άγχους και 
ανησυχίας. Το να μπορώ τώρα να 
περπατώ στον δρόμο, να χαιρε-
τώ τον κόσμο και να νιώθω την 
ενέργεια, τη ζωντάνια και την 
αισιοδοξία του ήταν κάτι τελεί-
ως ξεχωριστό. Ηταν η απόδειξη 
της προσπάθειας και της απο-
φασιστικότητας των Ελλήνων 
να αλλάξουν τα πράγματα και 
να πάρουν τη μοίρα στα χέρια 
τους με την πειθαρχία και τη σο-
βαρότητα που απαιτείται σε μια 
ένωση όπως η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση. Πιστεύω ότι είναι εκπληκτι-
κό ότι η Ελλάδα μπορεί να θε-
σπίζει πρότυπα και να αποτελεί 
παράδειγμα για το τι πρέπει να 
γίνει, για τις μεταρρυθμίσεις που 
πρέπει να εφαρμοστούν.

Οι δύο στιγμές
που ένιωσα
την απειλή
του Grexit
Οι κορυφώσεις της κρίσης 

και η «μεταμόρφωση» της Ελλάδας

«Το να μπορώ τώρα να περπατώ στον δρόμο, να χαιρετώ τον κόσμο και να νιώθω την ενέργεια, τη ζωντάνια και την αισιοδοξία του ήταν κάτι τελείως ξεχωρι-
στό. Ηταν η απόδειξη της προσπάθειας και της αποφασιστικότητας των Ελλήνων να αλλάξουν τα πράγματα και να πάρουν τη μοίρα στα χέρια τους με την πει-
θαρχία και τη σοβαρότητα που απαιτείται σε μια ένωση όπως η Ευρωπαϊκή Ενωση», λέει η Κριστίν Λαγκάρντ στον Αλέξη Παπαχελά. 
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Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

– Εχετε την αίσθηση ότι αυτήν 
την περίοδο τα οικονομικά γε-
γονότα καθοδηγούνται από τις 
γεωπολιτικές εξελίξεις; Πόσο 
δύσκολη είναι η άσκηση δημο-
σιονομικής και, το σημαντικό-
τερο, νομισματικής πολιτικής;

– Και εσείς όπως κι εγώ έχου-
με ζήσει πολλά. Το ότι η γεωπο-
λιτική προηγείται πολλών άλ-
λων εξελίξεων δεν πιστεύω πως 
είναι κάτι το καινούργιο. Αυτό 
που θεωρώ ότι είναι ελαφρώς 
διαφορετικό σήμερα είναι ότι 
υπάρχει μια συνδυασμένη επί-
δραση πολλαπλών γεωπολιτικών 
εξελίξεων που λαμβάνουν χώρα 
σε διάφορα μέρη του κόσμου. 
Κάποιες φορές αντανακλούν ένα 
μεγάλο σχίσμα που εκτυλίσσεται 
μπροστά στα μάτια μας. Oταν 
ο κόσμος είχε μια διπολική δι-
άρθρωση δυνάμεων, όταν ήταν 
αρκετά οργανωμένος και τακτο-

ποιημένος, μπορούσε κανείς να 
κάνει εκτιμήσεις. Μπορούσε να 
έχει μεγαλύτερη βεβαιότητα για 
τις μελλοντικές εξελίξεις. Τώρα, 
ο κόσμος είναι πολύ περισσότε-
ρο κατακερματισμένος. Κρίσεις 
εκδηλώνονται σε διάφορα μέρη 
της υφηλίου ταυτόχρονα και δεν 
είναι ξεκάθαρο ποιος είναι με το 
μέρος ποιου και ποια θα είναι η 
επόμενη εξέλιξη, πόσο μάλλον 
ποια θα είναι η τελική έκβαση 
της τρέχουσας κρίσης στη Μέ-
ση Ανατολή. Αν προσθέσετε σε 
αυτά την κρίση που μόλις περά-
σαμε με την πανδημία, μαζί με 
την τρομερά σοβαρή πρόκληση 
που θέτει η κλιματική αλλαγή, η 
οποία αποτελεί μια εξελισσόμε-
νη τραγωδία, τότε είναι πολλές 
οι γεωπολιτικές και κλιματικές 
εξελίξεις που λαμβάνουν χώρα 
ταυτόχρονα. Αυτό δυσχεραίνει 
την κατάσταση ακόμη περισ-

σότερο επί του παρόντος, και γι’ 
αυτό πιστεύω ότι είμαστε αντι-
μέτωποι με αλλαγές και ρήγματα 
που, αν και δεν είναι κάτι το αδι-
ανόητο, σίγουρα αντιβαίνουν τον 
παραδοσιακό τρόπο σκέψης ή τη 
βεβαιότητα που είχαμε άλλοτε.

 
– Πιστεύετε ότι ο πληθωρι-
σμός θα υποχωρήσει το επό-
μενο έτος;

– Αυτή είναι σαφώς η πρόβλε-
ψή μας και αυτός είναι σίγουρα 
ο στόχος μας. Είμαστε αποφα-
σισμένοι να επαναφέρουμε τον 

πληθωρισμό στο 2%. Σύμφωνα 
με τις προβλέψεις μας, θα το επι-
τύχουμε το 2025.

 
– Φαίνεται ότι οι αυξήσεις των 
τιμών των ειδών διατροφής και 
του κόστους στέγασης απο-
κτούν πλέον σχεδόν διαρθρω-
τικό χαρακτήρα. Ανησυχείτε 
για τις πολιτικές συνέπειες 
αυτών των εξελίξεων, για τις 
πολιτικές πιέσεις που προκύ-
πτουν από την άνοδο του κό-
στους διαβίωσης;

– Οταν μετρούμε τον πλη-
θωρισμό, δίνουμε προσοχή στη 
συνολική του εικόνα, σε αυτά 
δηλαδή που βιώνουν οι συμπα-
τριώτες μας στην Ευρώπη. Πόσο 
περισσότερο πρέπει να πληρώ-
σουν για να βάλουν βενζίνη, φα-
γητό στο τραπέζι τους, να αγο-
ράσουν ρούχα, να αποκτήσουν 
στέγη, και όλα τα άλλα. Προσπα-

θούμε όμως να κατανοήσουμε 
και τι βρίσκεται πίσω από τις 
πιο μεταβλητές συνιστώσες. Μια 
από αυτές τις συνιστώσες είναι 
τα τρόφιμα. Θα είναι οι τιμές 
τους υψηλότερες στο μέλλον; 
Αυτό είναι πιθανό, αν εξετάσου-
με, για παράδειγμα, την επίδρα-
ση της κλιματικής αλλαγής. Ξη-
ρασίες, πλημμύρες, υψηλότερες 
θερμοκρασίες και η άνοδος της 
στάθμης της θάλασσας θα έχουν 
πιθανότατα αντίκτυπο στις τιμές 
των τροφίμων στο μέλλον. Οσον 
αφορά τις πολιτικές συνέπειες 
για τις οποίες με ρωτήσατε, θα 
ήθελα να πω ότι η αποστολή μας 
είναι να διασφαλίζουμε τη στα-
θερότητα των τιμών και αυτός 
είναι ο καλύτερος τρόπος με τον 
οποίο μπορούμε να συμβάλου-
με στην κοινωνική ειρήνη και 
στην κοινωνία, και ειδικότερα 
στα πιο ευάλωτα μέλη της.

– Η τελευταία ερώτηση που θα 
ήθελα να σας κάνω είναι τι σας 
κρατάει πραγματικά ξάγρυπνη 
τη νύχτα;

– Προσπαθώ να κοιμάμαι όσο 
το δυνατόν περισσότερο, δεν το 
καταφέρνω όμως πολύ αυτόν 
τον καιρό. Οταν πηγαίνω στο 
κρεβάτι, είμαι πραγματικά κου-
ρασμένη και με παίρνει ο ύπνος. 
Οι σκέψεις όμως που με απα-
σχολούν πριν αποκοιμηθώ εί-
ναι το πόση βία, μίσος και ύβρις 
υπάρχουν γύρω μας, πράγμα 
που είναι πάνω απ’ όλα τρομε-
ρό για τους ανθρώπους – τρομε-
ρό για τα παιδιά και τους αμά-
χους. Και φυσικά, πέρα από τον 
ανθρώπινο πόνο, όλα αυτά θα 
έχουν επίπτωση στις οικονομί-
ες μας, στο επίπεδο εμπιστοσύ-
νης του κόσμου, και θα κάνουν 
τη δουλειά μας πιθανώς λίγο 
δυσκολότερη στο μέλλον.

Η κλιματική αλλαγή 
θα έχει πιθανότατα 
αντίκτυπο στις τιμές 
των τροφίμων 
στο μέλλον.

Είναι εκπληκτικό 
ότι η Ελλάδα μπορεί 
να θεσπίζει πρότυπα και 
να αποτελεί παράδειγμα 
για το τι πρέπει να γίνει, 
για τις μεταρρυθμίσεις 
που πρέπει να 
εφαρμοστούν.

Θεωρώ πως το γεγονός 
ότι μια μεγάλη ξένη 
τράπεζα εκδήλωσε 
ενδιαφέρον για μια 
ελληνική αποτελεί 
σαφή ένδειξη ότι 
ο τομέας έχει γίνει 
πιο ελκυστικός.

Aποφασισμένοι να επαναφέρουμε τον πληθωρισμό στο 2%

Κριστίν Λαγκάρντ, 
πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
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Απογοήτευση και προβληματισμός 
επικράτησαν στην τουρκική πρω-
τεύουσα, όταν δημοσιοποιήθηκε 
το επίσημο πρόγραμμα του υπουρ-
γού Εξωτερικών των ΗΠΑ Αντονι 
Μπλίνκεν για την περιοδεία του 
στη Μέση Ανατολή και την Ασία, 
το οποίο δεν περιλάμβανε, τελι-
κώς, την Τουρκία. 

Το πρακτορείο «Ανατολή» το 
βράδυ της Τετάρτης είχε δημο-
σιοποιήσει πως ο κ. Μπλίνκεν θα 
έφτανε σήμερα στην τουρκική 
πρωτεύουσα, καθώς είχαν γίνει 
συνεννοήσεις τις προηγούμενες 
ημέρες. Ομως, ο υπουργός Εξω-
τερικών των ΗΠΑ, όπως και στην 
προηγούμενη περιοδεία στην περι-
οχή, απέκλεισε την Τουρκία. Στην 
Αγκυρα ελπίζουν πως έστω και την 
τελευταία στιγμή ο κ. Μπλίνκεν 
μπορεί να εντάξει στο πρόγραμ-
μά του κάποια συνάντηση με τον 
Χακάν Φιντάν. Ωστόσο, καταλα-
βαίνουν πως ο αποκλεισμός είναι 
αποτέλεσμα της δυσαρέσκειας των 
ΗΠΑ από την πολιτική που ασκεί 
η Αγκυρα στην περιοχή.

Μετά την 7η Οκτωβρίου η τουρ-
κική κυβέρνηση είχε αποφασίσει 
να στηρίξει τους Παλαιστινίους, 
με ταυτόχρονη προσπάθεια να δι-
ατηρηθεί μια πολιτική ισορροπί-
ας στα πρότυπα της εξωτερικής 
πολιτικής που τήρησε η Τουρκία 
στην εισβολή της Ρωσίας στην 
Ουκρανία. Ακολούθησε η αποχή 
του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν από 
εκδηλώσεις και ομιλίες για έντε-
κα ημέρες και στο διάστημα αυ-
τό στην τουρκική πρωτεύουσα 
«διάβαζαν» τις εξελίξεις, αλλά και 
τις ισορροπίες που επικρατούσαν 
στη Μέση Ανατολή και τη ∆ύση. 

Το συμπέρασμα

Σύμφωνα με τους αναλυτές, αξι-
ωματούχοι της γειτονικής χώρας 
κατέληξαν στο συμπέρασμα πως 
η Τουρκία θα πρέπει να ασκήσει 
πολιτική που κατακρίνει το Ισρα-
ήλ και τους υποστηρικτές του στη 
∆ύση. Η Aγκυρα εμφανίστηκε, λέ-
νε, ως ο παράγοντας που καθορί-
ζει τις εξελίξεις στην περιοχή και 
στον κόσμο του Ισλάμ, όπως το 
Ιράν αλλά και η Ρωσία, έτσι ώστε 
μελλοντικά να μπορεί να διαπραγ-
ματευθεί ζητήματα που αφορούν 
την Τουρκία σχετικά με τις σχέ-
σεις με Ε.Ε., τα F-16 και τις εξελί-
ξεις στη Συρία.

Υστερα από τις 11 ημέρες αφω-
νίας, ο κ. Ερντογάν εμφανίστηκε 
στην κοινοβουλευτική ομάδα του 
κόμματός του και δήλωσε πως «η 
Χαμάς δεν είναι τρομοκρατική ορ-
γάνωση αλλά απελευθερωτικό κί-

νημα, που με τους πολεμιστές του 
Αλλάχ δίνει μάχη για τους πολί-
τες και τα εδάφη». Ακολούθησε 
το μεγάλο συλλαλητήριο για την 
Παλαιστίνη στην Κωνσταντινού-
πολη, με τον πρόεδρο της Τουρκί-
ας να μιλάει για πιθανότητα πολέ-
μου Σταυροφόρων - Hμισελήνου 
και να επιμένει στη θέση του για 
τη Χαμάς. Στην ίδια γραμμή και ο 
υπουργός Εξωτερικών Χακάν Φι-
ντάν, ο οποίος υποστηρίζει αυτή 
τη σκληρή γραμμή και τονίζει πως 
«η Χαμάς είναι πολιτικό κόμμα».

Αναλύσεις που δημοσιεύονται 
στη γειτονική χώρα αναφέρουν 

πως στον στενό κύκλο του Τούρ-
κου προέδρου αυξήθηκαν οι υπο-
στηρικτές της αντιαμερικανικής 
και αντιδυτικής πολιτικής κι αυτό 
ξεκίνησε αμέσως μετά την κατάρ-
ριψη του τουρκικού μη επανδρω-
μένου αεροσκάφους της Τουρκίας 
από αμερικανικά μαχητικά στους 
αιθέρες της Συρίας. Το ξέσπασμα 
του πολέμου στη Γάζα θεωρήθη-
κε ευκαιρία που μπορεί να φέρει 
την Τουρκία σε πιο ισχυρή θέση, 
γι’ αυτό και ο Χακάν Φιντάν προ-
ωθεί την ιδέα να γίνει η Τουρκία 
εγγυήτρια δύναμη για το παλαιστι-
νιακό κράτος, ενώ στο ίδιο μήκος 

κύματος ο κυβερνητικός εταίρος 
του κ. Ερντογάν, ο πρόεδρος του 
Κόμματος Εθνικιστικής ∆ράσης, 
Ντεβλέτ Μπαχτσελί μιλάει για το 
ενδεχόμενο αποστολής τουρκικών 
στρατευμάτων στην περιοχή στα 
πλαίσια ειρηνευτικής δύναμης. 

Η Τουρκία κρατάει στο χέρι της 
ένα ισχυρό χαρτί κι αυτό είναι η 
έγκριση της ένταξης της Σουηδίας 
στο ΝΑΤΟ από το τουρκικό κοινο-
βούλιο. Αυτή η έγκριση, που μπο-
ρεί να γίνει και απόρριψη, εξαρ-
τάται από δυο βασικά ζητήματα 
που η τουρκική κυβέρνηση θεω-
ρεί ζωτικής σημασίας. Η κυβέρνη-

ση Ερντογάν απαιτεί από τις ΗΠΑ 
να σταματήσουν να στηρίζουν τις 
δυνάμεις της κουρδικής πολιτο-
φυλακής YPG, που τους θεωρεί 
τρομοκράτες και παρακλάδια του 
PKK, και παράλληλα περιμένει τη 
θετική απόφαση του Κογκρέσου 
για την προμήθεια 40 νέων F-16 
και τον εκσυγχρονισμό των υπο-
λοίπων 80. Αναλυτές εκτιμούν πως 
όσο δεν υπάρχει κάποια ξεκάθαρη 
εξασφάλιση σε αυτά τα δυο ζητή-
ματα, η Αγκυρα θα καθυστερεί το 
ζήτημα της Σουηδίας κι αν δεν πά-
ρει θετική απάντηση θα απορρίψει 
την επέκταση του ΝΑΤΟ.

Η σκληρή στάση της Τουρκίας 
απέναντι στο Ισραήλ, η επίσκεψη 
του Ιρανού υπουργού Εξωτερικών 
στην Αγκυρα και η προγραμματι-
σμένη συνάντηση του προέδρου 
του Ιράν με τον κ. Ερντογάν στην 
Τουρκία είναι μηνύματα προς την 
Ουάσιγκτον, πως σε περίπτωση 
που η τουρκική κυβέρνηση δεν 
πάρει όσα ζητάει, τότε η αυτονό-
μηση της χώρας θα επιταχυνθεί 
με στενές επαφές και με τη Ρω-
σία, αλλά και με άλλες χώρες της 
περιοχής.

Αλλαγή ρότας

∆ημοσιογράφοι της γείτονος 
υπενθυμίζουν πως μόλις πριν 
από λίγες εβδομάδες ο κ. Ερντο-
γάν ήταν αυτός που μιλούσε για 
επίσκεψη στο Ισραήλ, για κοινές 
υποθαλάσσιες γεωτρήσεις και την 
κατασκευή αγωγού μεταφοράς φυ-
σικού αερίου. Κι όμως, αυτή η πο-
λιτική πήρε την αντίθετη πορεία, 
με αποκορύφωμα οι Ισραηλινοί 
διπλωμάτες να φεύγουν αιφνιδια-
στικά από την Τουρκία.

Σε άρθρο του στην ιστοσελίδα 
Τ24, ο πολιτικός αναλυτής Mεχμέτ 
Γιλμάζ, ο οποίος ήταν διευθυντής 
πολλών μεγάλων εφημερίδων της 
Τουρκίας, υποστηρίζει ότι ο Ερντο-
γάν «επέστρεψε στις εργοστασια-
κές του ρυθμίσεις» και θυμήθηκε 
ότι ήταν υποστηρικτής της Μου-
σουλμανικής Αδελφότητας. «Σε 
αυτή την περίπτωση, ποιος ζημι-
ώνεται από την ακύρωση αυτού 
του έργου (του αγωγού Ισραήλ - 
Toυρκίας); Η απάντηση είναι πολύ 
σαφής: η Τουρκία. Αυτή δεν είναι 
η μόνη καταστροφή που προκα-
λείται από τις ιδεολογικές εμμο-
νές του Ερντογάν στην Ανατολι-
κή Μεσόγειο».

«Το φυσικό αποτέλεσμα της 
εμπλοκής σε ιδεολογικό αγώνα 
με την Αίγυπτο και το Ισραήλ οδή-
γησε αυτές τις δύο χώρες να συ-
νεργαστούν με την Ελλάδα και 
τους Ελληνοκυπρίους. Ενώ δόθη-
καν ενδείξεις ότι αυτό το λάθος θα 
αντιστραφεί και ανοίγονται τρό-
ποι συνεργασίας με το Ισραήλ για 
το φυσικό αέριο, η στροφή υπέρ 
της Χαμάς δεν σημαίνει τίποτα 
άλλο από το ξεπούλημα των συμ-
φερόντων της Τουρκίας. Επιπλέ-
ον, αυτή είναι ένα ξεπούλημα που 
δεν αποφέρει τίποτα σε αντάλ-
λαγμα!» τονίζει. Τα κόμματα της 
αντιπολίτευσης αναφέρουν ότι «ο 
Ερντογάν λειτουργεί σαν διευθυ-
ντής επικοινωνίας της Χαμάς και 
όχι σαν πρόεδρος της Τουρκίας», 
όπως υπογράμμισε η πρόεδρος του 
Καλού Κόμματος Μεράλ Ακσενέρ, 
και θεωρούν πως η εμπλοκή της 
Τουρκίας με αυτόν τον τρόπο μπο-
ρεί να προκαλέσει τεράστιες και 
ανεπανόρθωτες ζημιές. 

Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Η Τουρκία κρατάει στο χέρι της ένα 
τελευταίο χαρτί και αυτό είναι η 

έγκριση της ένταξης της Σουηδίας στο 
ΝΑΤΟ από το τουρκικό κοινοβούλιο, 

την οποία συνδέει με το Κουρδικό 
και το ζήτημα των F-16.

«Ποιος ζημιώνεται από την ακύρωση 
του αγωγού Ισραήλ - Toυρκίας; 
H Τουρκία. Και δεν είναι η μόνη 

καταστροφή που προκαλείται 
από τις ιδεολογικές εμμονές 

του Ερντογάν στην Ανατ. Μεσόγειο».

Τουρκικός «στρόβιλος»
σε ναρκοπέδιο

Η προσπάθεια για επανάληψη του διαμεσολαβητικού ρόλου που έπαιξε 
στο Ουκρανικό καταρρέει, καθώς ο Ερντογάν με την εμπρηστική ρητορική του 

έχει στρέψει εναντίον του τις Ηνωμένες Πολιτείες

ΜΕΣΗ 
ΑΝΑΤΟΛΗ

ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

Οι ισραηλινές επιχειρήσεις στη Λω-
ρίδα της Γάζας κλιμακώνονται και 
διευρύνονται. Το Ισραήλ υπερέχει 
συντριπτικά έναντι της Χαμάς, 
ωστόσο η τελευταία προφανώς 
και προετοιμαζόταν εδώ και καιρό, 
όσο δηλαδή σχεδίαζε το τρομοκρα-
τικό χτύπημα της 7ης Οκτωβρίου, 
για να αντιμετωπίσει την αντεπί-
θεση του Ισραήλ. 
 
Ο Νετανιάχου εξελίσσεται σε μοι-
ραίο πρόσωπο. Πλέον, οι επιλογές 
του έχουν συρρικνωθεί και τα δι-
λήμματα γι’ αυτόν και τη χώρα του 
είναι αμείλικτα. Οσο βαθαίνει η 
στρατιωτική εμπλοκή, αυξάνονται 
οι κίνδυνοι και η κατακραυγή. Ενώ 
οι περισσότεροι Ισραηλινοί «βρά-
ζουν» μετά το σοκ της τρομοκρα-
τικής επίθεσης και ζητούν παρα-
δειγματική τιμωρία και εξάλειψη 
της Χαμάς, με λογικές αντεκδίκη-
σης. Αν πάλι επιβληθεί η αυτονόη-
τη –όπως εξελίσσεται η κατάστα-
ση– κατάπαυση του πυρός, πώς 
θα εξουδετερωθεί η Χαμάς, που 

συν τοις άλλοις θα κερδίσει κι άλ-
λο χρόνο; Εντούτοις, όσο συνεχί-
ζονται οι επιχειρήσεις, παρότι η 
Χαμάς χρησιμοποιεί αμάχους ως 
ανθρώπινες ασπίδες, το Ισραήλ 
στοχοποιείται και χάνει ερείσμα-

τα, ίσως ακόμη και τα κέρδη που 
είχε αποκομίσει με τις συμφωνί-
ες του Αβραάμ. Eτσι κινδυνεύει 
να βρεθεί εκ νέου σε ένα εχθρικό 
περιβάλλον. Από την άλλη, στο 
Ισραήλ υπάρχει μια κρίσιμη μάζα, 
που προκειμένου να επανέλθει το 
αίσθημα ασφαλείας στους πολί-

τες, είναι διατεθειμένη να απορρο-
φήσει τόσο τη θυσία Iσραηλινών 
στρατιωτών όσο και τις λεγόμε-
νες «παράπλευρες απώλειες» στην 
πλευρά των Παλαιστινίων. 
 
Ομως, ο εκτοπισμός εκατοντάδων 
χιλιάδων Παλαιστινίων που έχουν 
μετακινηθεί και συσσωρευθεί προς 
το νότιο τμήμα της Γάζας δεν είναι 
αποδεκτός από καμιά αραβική χώ-
ρα, ενώ πλέον η κατάπαυση του 
πυρός αποκτά όλο και περισσότε-
ρους οπαδούς εντός της ∆ύσης. 
∆ιότι στη Γάζα συντελείται ήδη 
μια ανθρωπιστική καταστροφή, 
κάτι που σημαίνει ότι προϊόντος 
του χρόνου το Ισραήλ θα πιέζεται 
όλο και περισσότερο, όπως άλλω-
στε και οι σύμμαχοί του. Κάποιοι 
προφανώς βλέπουν στην παρούσα 
κρίση ένα παράθυρο ευκαιρίας για 
να αποδομήσουν περαιτέρω τον 
αμερικανικό παράγοντα, κατηγο-
ρώντας τον ως συνυπεύθυνο της 
υφιστάμενης κατάστασης, χρεώ-
νοντάς του την αδυναμία επηρεα-
σμού του Ισραήλ, τόσο διαχρονικά 
για τη μη διευθέτηση του Παλαι-

στινιακού όσο και τώρα στη διακο-
πή των επιχειρήσεων. Γνωρίζουν 
βέβαια ότι το Τελ Αβίβ είναι αυτό 
που έχει τον πρώτο και τελευταίο 
λόγο και δυστυχώς η επικράτη-
ση τα τελευταία χρόνια ακραίων 
φωνών δεν επιτρέπει αισιοδοξία. 
Γιατί οι πολιτικοί και ιδεολογικοί 
επίγονοι του Σαρόν, ο οποίος επι-
θυμούσε τη δημιουργία ενός σι-
δηρού παραπετάσματος ανάμεσα 
στα ισραηλινά εδάφη και τη Λω-
ρίδα της Γάζας –με την τελευταία 
να αφήνεται στην αυτοδιαχείριση 
από τους κατοίκους της– εκτιμούν 
ότι τώρα είναι ιστορική ευκαιρία, 
όχι για να εξολοθρεύσουν τη Χα-
μάς, αλλά για να αλλάξουν το καθε-
στώς της Γάζας, ώστε μελλοντικά 
να μπορεί να προσαρτηθεί. Στην 
αντίληψή τους, οι Παλαιστίνιοι 
δεν έχουν θέση στα εδάφη του 
Ισραήλ και θα πρέπει να διοχε-
τευθούν στην Ιορδανία και την 
Αίγυπτο. Ακόμη και ένα κομμάτι 
της νότιας Γάζας θα μπορούσε να 
προσφερθεί στο Κάιρο για να δε-
χθεί Παλαιστινίους, ώστε μαζί με 
ένα κομμάτι του Σινά (στο οποίο 

σημειωτέον κατοικοεδρεύουν τζι-
χαντιστές) να αποτελέσει το νέο 
τους σπίτι.   
 
Στα διάφορα σενάρια που διακινού-
νται, αν και είναι ακόμη πρόωρο 
να τα αξιολογήσουμε, το πλέον 
δύσκολο είναι η Γάζα να περάσει 
στον έλεγχο της Παλαιστινιακής 
Αρχής και του Αμπάς, ο οποίος θα 
έχει μηδενική νομιμοποίηση, ερ-
χόμενος πάνω στο άρμα του Ισρα-
ήλ, ενώ χιλιάδες Παλαιστίνιοι θα 
έχουν χάσει τη ζωή τους. Ο εποικι-
σμός τμήματος της Γάζας δεν θα γί-
νει δεκτός (το κύρος των αραβικών 
ηγεσιών είναι ήδη τραυματισμέ-
νο) και θα βάλει στα σχοινιά τους 
Αμερικανούς, οι οποίοι πασχίζουν 
να αποτρέψουν την εξάπλωση της 
κρίσης. Σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο 
θα νομιμοποιηθούν οι ακραίοι, θα 
ριζοσπαστικοποιηθούν περισσό-
τεροι και θα γίνει πιθανότερη (κό-
ντρα στην επιθυμία του) η εμπλο-
κή του Ιράν και η ενεργοποίηση 
των δορυφόρων του (Χεζμπολάχ), 
ώστε να μην εμφανιστεί αδύναμο. 
Η διεθνής επιτήρηση προϋποθέτει 

πως κάποια δύναμη θα ασκεί διοί-
κηση, έχοντας πρώτα με κάποιον 
τρόπο νομιμοποιηθεί. Στο πρόσω-
πο του φυλακισμένου Μπαργκού-
τι πολλοί βλέπουν τον ηγέτη που 
θα αναλάμβανε το δύσκολο έργο 
της συμφιλίωσης των Παλαιστι-
νίων, αλλά και με το Ισραήλ. Στό-
χος του τελευταίου, πάντως, είναι 
η δημιουργία μιας νεκρής ζώνης 
εντός της Γάζας και ανάμεσα σε 
αυτή και τις ισραηλινές περιοχές, 
το μέλλον της οποίας θα καθορι-
στεί ύστερα από διαπραγματεύ-
σεις. Oμως, οι Ισραηλινοί πρέπει 
να αναρωτηθούν πώς βρέθηκαν 
από την καλύτερη στιγμή μετά την 
ίδρυσή τους και τη συνακόλουθη 
ευαρέσκεια, σε μια (ακόμη) πολύ 
κρίσιμη καμπή της Ιστορίας τους. 
Είναι επομένως απαραίτητο όλοι 
στην περιοχή να διδαχθούν από 
τα λάθη τους, γιατί ο χάρτης αυ-
τής πρόκειται να αλλάξει.    
 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Α Π Ο Ψ Η

Αμείλικτα διλήμματα για το Ισραήλ
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Oι Ισραηλινοί πρέπει να 
αναρωτηθούν πώς βρέ-
θηκαν από την καλύτερη 
στιγμή μετά την ίδρυσή 
τους και τη συνακόλουθη 
ευαρέσκεια, σε μια (ακό-
μη) πολύ κρίσιμη καμπή 
της ιστορίας τους.
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Ο Αντονι Μπλίνκεν κάνει δηλώσεις λίγο πριν επιβιβαστεί στο αεροσκάφος για την περιοδεία του στη Μέση Ανατολή. Στην Αγκυρα αντιλαμβά-
νονται πως ο αποκλεισμός της Τουρκίας από το πρόγραμμα του Αμερικανού ΥΠΕΞ είναι αποτέλεσμα της δυσαρέσκειας των ΗΠΑ, ωστόσο, ελπί-
ζουν ότι έστω και την τελευταία στιγμή θα μπορούσε να γίνει μια συνάντηση με τον Τούρκο ομόλογό του, Χακάν Φιντάν.
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ΜΕΣΗ 
ΑΝΑΤΟΛΗ

ΣΤΗ ΔΙΝΗ 
ΤΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

240 
ομήρους εξακολουθεί να 
κρατάει η Χαμάς στη Γάζα.

9.000
είναι τα θύματα των βομβαρδισμών, 
μεταξύ των οποίων 3.640 παιδιά.

30.000
ενόπλους διαθέτει στις τάξεις της 

η ισλαμική οργάνωση.

Μία εβδομάδα μετά την έναρξη 
της εισβολής χερσαίων δυνά-
μεων στη Λωρίδα της Γάζας, 
το Ισραήλ καταγράφει περιο-
ρισμένα στρατιωτικά κέρδη 
και σοβαρές πολιτικές ζημιές. 
Στο επιχειρησιακό πεδίο, το 
πεζικό και τα τεθωρακισμένα 
του έχουν πλέον περικυκλώ-
σει την πόλη της Γάζας –τη 
μεγαλύτερη στα παλαιστινια-
κά εδάφη, με πληθυσμό περί-
που 750.000 κατοίκων– αν και 
δεν έχουν ακόμη διεισδύσει 
προς το κέντρο της. Η πυκνή 
δόμηση, που μετατρέπει κάθε 
γωνιά και κάθε διαμέρισμα σε 
παγίδα θανάτου, το τεράστιο 
δίκτυο υπόγειων τούνελ και η 
ευθύνη της κυβέρνησης Νετα-
νιάχου για την τύχη των 240 
ομήρων επιβάλλουν στον ισ-
ραηλινό στρατό προσεκτικούς 
ελιγμούς και βραδείς ρυθμούς 
προέλασης. Ακόμη κι έτσι, του-
λάχιστον 23 Ισραηλινοί στρατι-
ώτες είχαν σκοτωθεί μέχρι την 
Παρασκευή από μαχητές της 
Χαμάς και άλλων παλαιστινια-
κών οργανώσεων, που προβάλ-
λουν σφοδρή αντίσταση. Από 
την πλευρά της, η ισραηλινή 
στρατιωτική ηγεσία ανέφερε 
ότι «εκατοντάδες» άνδρες της 

Χαμάς είχαν εξοντωθεί, κάτι 
όχι ιδιαίτερα εντυπωσιακό αν 
ληφθεί υπόψη ότι, σύμφωνα με 
τις επικρατέστερες εκτιμήσεις, 
η ισλαμική οργάνωση διαθέτει 
γύρω στους 30.000 ενόπλους. 
Κανένα κορυφαίο πολιτικό ή 
στρατιωτικό στέλεχός της δεν 
είχε σκοτωθεί όταν γράφονταν 
αυτές οι γραμμές.

Στην προσπάθεια να ελαχι-
στοποιήσει τις απώλειες στρα-
τιωτών του, το Ισραήλ προ-
σέφυγε σε καταιγιστικούς 
βομβαρδισμούς, αδιαφορώ-
ντας για τις εκατόμβες αμά-
χων. Η περίπτωση της Τζαμπά-
λια ήταν χαρακτηριστική. Το 
βράδυ της Τρίτης, η ισραηλι-
νή αεροπορία έριξε έξι βόμβες 
του ενός τόνου σε αυτόν τον 
πυκνοκατοικημένο παλαιστινι-
ακό καταυλισμό των 120.000 
κατοίκων, ισοπεδώνοντας ολό-
κληρα οικοδομικά τετράγωνα. 
Το επόμενο πρωί, βομβάρδισε 
εκ νέου την ισοπεδωμένη περι-
οχή, όπου Παλαιστίνιοι αναζη-
τούσαν τις σορούς των οικείων 
τους μέσα στους τεράστιους 
κρατήρες που είχαν ρουφήξει 
τα πάντα γύρω τους. Ο ισραη-
λινός στρατός ανέλαβε χωρίς 
ενδοιασμούς την ευθύνη του 
μακελειού, θεωρώντας ως αρ-
κετή εξήγηση ότι επεδίωκε και 
κατάφερε να σκοτώσει έναν 
από τους μαχητές της Χαμάς 
με πρωταγωνιστικό ρόλο στο 
λουτρό αίματος της 7ης Οκτω-
βρίου, στο νότιο Ισραήλ.

Η επιδρομή στην Τζαμπάλια 
ήταν για πολλούς η σταγόνα 
που ξεχείλισε το ποτήρι, την 
ώρα που τα θύματα της Γάζας 
ξεπερνούσαν τις 9.000, μεταξύ 
των οποίων περιλαμβάνονταν 
3.640 παιδιά, 120 γιατροί ή νο-

σηλευτές και 70 μέλη του προ-
σωπικού του ΟΗΕ. Το τσουνάμι 
των αντιδράσεων ξεκίνησε όχι 
από τις γειτονικές αραβικές χώ-
ρες, αλλά από αριστερές κυβερ-
νήσεις της Λατινικής Αμερικής. 
Η Βολιβία διέκοψε τις διπλω-
ματικές σχέσεις με το Ισραήλ, 
ενώ Χιλή και Κολομβία ανακά-
λεσαν τους πρεσβευτές τους. 
Εκτεθειμένη και υπό πίεση, η 
Ιορδανία, όπου οι Παλαιστίνι-
οι εκπροσωπούν την πλειονό-
τητα του πληθυσμού, ανακά-
λεσε και αυτή τον πρεσβευτή 
της και κήρυξε ανεπιθύμητο 
τον Ισραηλινό πρεσβευτή μέ-
χρι να τερματιστεί ο πόλεμος. 
Ο εκπρόσωπος εξωτερικής πο-
λιτικής της Ε.Ε. Ζοζέπ Μπορέλ 
εξέφρασε τον «αποτροπιασμό» 
του, ενώ αξιωματούχοι και ει-
σηγητές του ΟΗΕ έκαναν λόγο 
για πιθανά εγκλήματα πολέμου 
και «μεγάλο κίνδυνο γενοκτο-

νίας», ζητώντας άμεση κατά-
παυση του πυρός. 

Εκκληση Μπάιντεν

Ακόμη και ο Τζο Μπάιντεν, 
ο οποίος μετά το λουτρό αίμα-
τος της 7ης Οκτωβρίου είχε δώ-
σει ουσιαστικά λευκή επιταγή 
στον Μπέντζαμιν Νετανιάχου, 
ζήτησε για πρώτη φορά προσω-
ρινές παύσεις των εχθροπραξι-
ών. Επιπλέον, επανέφερε την 
ανάγκη δημιουργίας παλαιστι-
νιακού κράτους, ενώ τον Ιούλιο 
του 2022, στη συνάντησή του 
με τον Παλαιστίνιο πρόεδρο 
Μαχμούντ Αμπάς στη Βηθλεέμ, 
τον είχε προσγειώσει ανώμαλα, 
δηλώνοντας ότι «δεν είναι γόνι-
μο το έδαφος» για κάτι τέτοιο. 

Επί του παρόντος, το πιο 
επείγον ερώτημα είναι πότε και 
πώς θα τελειώσει αυτή η φρι-
κτή σύγκρουση που ετοιμάζε-
ται να μπει στον δεύτερο μήνα 

της. Η κυβέρνηση Νετανιάχου 
εμφανίζεται αποφασισμένη να 
συνεχίσει τον πόλεμο μέχρι να 
εξαλείψει τη Χαμάς από τη Γά-
ζα, έστω κι αν χρειαστεί στο με-
ταξύ να εξαλείψει τη Γάζα από 
τον χάρτη. Ακόμη κι αν το κα-
ταφέρει, θα έχει δημιουργήσει 
γόνιμο έδαφος για να ξεφυτρώ-
σει μέσα από τους κρατήρες και 
τα χαλάσματα μια νέα, ακόμη 
πιο ριζοσπαστική εκδοχή του 
μαχητικού Ισλάμ – όπως η ισ-
ραηλινή εισβολή στον Λίβανο 
γέννησε τη Χεζμπολάχ και η 
διάλυση του μπααθικού Ιράκ 
από τις ΗΠΑ γέννησε το ISIS. 

Αλλά προτού φτάσουμε εκεί, 
το ερώτημα για το ποιος θα 
αναλάβει τη διοίκηση της Γά-
ζας την επόμενη μέρα του πο-
λέμου παραμένει αναπάντητο. 
Οπως είχαμε γράψει προ δύο 
εβδομάδων σε αυτές τις σελί-
δες, βασισμένοι σε δημοσιεύ-

ματα του γαλλικού Τύπου, το 
αρχικό σχέδιο του Νετανιάχου 
πρέπει να ήταν η «προσωρινή» 
εκτόπιση των 2,3 Παλαιστινίων 
της Γάζας στο Σινά, πράγμα που 
άφηνε ανοιχτό το ενδεχόμενο 
προσάρτησης της Λωρίδας. Η 
υποψία αυτή ενισχύθηκε την 
περασμένη εβδομάδα, ύστερα 
από την αποκάλυψη εσωτερι-
κού εγγράφου του ισραηλινού 
υπουργείου Πληροφοριών πά-
νω σε αυτό το σενάριο. Ωστό-
σο η σφοδρή αντίσταση της 
Αιγύπτου φαίνεται ότι έχει ακυ-
ρώσει αυτές τις σκέψεις. Από 
την πλευρά του, ο Παλαιστίνι-
ος πρωθυπουργός Μοχάμεντ 
Στάγεχ ξεκαθάρισε ότι η Παλαι-
στινιακή Αρχή δεν πρόκειται 
να παραλάβει τη διοίκηση της 
Λωρίδας από τον στρατό κατο-
χής αν δεν υπάρξει συνολική 
πολιτική λύση για Γάζα, ∆υτι-
κή Οχθη και Ανατολική Ιερου-

σαλήμ, με βάση τη δημιουργία 
βιώσιμου κράτους. 

Με άρθρο τους στο Foreign 
Affairs, ο πρώην αρχηγός του 
ισραηλινού ναυτικού Αμι Αγια-
λόν και ο Γκίλεαντ Σερ, επι-
τελάρχης του πρώην πρωθυ-
πουργού του Ισραήλ, Εχούντ 
Μπάρακ, υποστηρίζουν ότι η 
λύση των δύο κρατών είναι 
αναγκαία και θα καταστεί δυ-
νατή μετά το τέλος του πολέ-
μου, αποτέλεσμα του οποίου 
θα είναι, κατά την εκτίμησή 
τους, να απαλλαγεί η Γάζα από 
τη Χαμάς και το Ισραήλ από 
τον πολιτικά νεκρό Νετανιά-
χου. Στον διεθνή Τύπο έχουν 
παρουσιαστεί διάφορα σενά-
ρια για μια μεταβατική περίο-
δο, όπου τη διοίκηση και την 
ανοικοδόμηση της κατεστραμ-
μένης Γάζας θα αναλάβει διε-
θνής δύναμη, με απόφαση του 
ΟΗΕ και με πρωταγωνιστικό 
ρόλο αραβικών κρατών όπως 
η Αίγυπτος, η Ιορδανία και η 
Σαουδική Αραβία. 

Το «αγκάθι»

Το να αναστηθεί η ελπίδα 
για την ειρήνη (που σημαίνει 
τερματισμό της κατοχής) μέσα 
από τη φρίκη αυτού του πο-
λέμου θα ήταν, βέβαια, ευχής 
έργο, με τα σημερινά δεδομέ-

να όμως τίποτα δεν μοιάζει πε-
ρισσότερο μακρινό. Ακόμη κι 
αν υποθέσουμε ότι αύριο - με-
θαύριο θα φύγουν από τη μέση 
ο Νετανιάχου και οι ακροδε-
ξιοί υπουργοί του, που επιδι-
ώκουν ανοιχτά την προσάρ-
τηση ολόκληρης της ∆υτικής 
Οχθης, παραμένει το πρόβλη-
μα των προβλημάτων στη λύση 
του Παλαιστινιακού: οι διαρκώς 
επεκτεινόμενοι εβραϊκοί εποι-
κισμοί στην παλαιστινιακή Γη, 
που σήμερα αριθμούν 700.000 
εποίκους. Η μετακίνηση έστω 
και των μισών ή και 200.000 
από αυτούς (αν υποτεθεί ότι 
οι δύο πλευρές προχωρούν σε 
ανταλλαγές εδαφών για να μει-
ωθεί το πρόβλημα) θα φέρει 
το Ισραήλ αντιμέτωπο με το 
φάσμα πραγματικού εμφυλί-
ου πολέμου. 

Υπό αυτό το πρίσμα, πολλοί 
θεωρούν ότι η συζήτηση πε-
ρί δύο κρατών αυτή τη στιγμή 
δεν είναι παρά το φύλλο συκής 
που προσφέρεται στα αραβι-
κά κράτη και σε μια εντελώς 
εξασθενημένη Παλαιστινιακή 
Αρχή ώστε να αποδεχθούν μια 
«λύση» στο πρόβλημα της Γά-
ζας στα μέτρα του Ισραήλ. Αν 
έτσι εξελιχθούν τα πράγματα, 
αυτός ο πόλεμος θα είναι το 
τελευταίο καρφί στο φέρετρο 
των δύο κρατών και οι νεότε-
ρες γενιές των Παλαιστινίων θα 
αναπροσανατολιστούν (στην 
πραγματικότητα έχουν ήδη αρ-
χίσει να το κάνουν) σε έναν 
αγώνα τύπου αντι-απαρτχάιντ 
για ελευθερία και ισονομία (που 
σημαίνει και ψήφο) σε ένα δι-
εθνικό κράτος – κάτι που θα 
έπρεπε να αποτελεί τον χειρό-
τερο εφιάλτη για κάθε ψύχραι-
μο Ισραηλινό ηγέτη.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ακόμη κι αν ξεριζωθεί 
η Χαμάς, θα έχει 
δημιουργηθεί γόνιμο 
έδαφος για μία ακόμη 
πιο ριζοσπαστική 
εκδοχή του Ισλάμ – 
η διάλυση του Ιράκ 
γέννησε το ISIS.

Η σφοδρή 
αντίδραση 
της Αιγύπτου φαίνεται 
ότι ακυρώνει 
το εικαζόμενο σχέδιο 
για «προσωρινή» 
εκτόπιση των 2,3 εκατ. 
Παλαιστινίων στο Σινά.

Χωρίς φως στην άκρη του τούνελ
Μεγάλη καταστροφή με μικρά στρατιωτικά κέρδη προκαλεί η επέμβαση στη Γάζα, ενώ καμία διέξοδος δεν μοιάζει ρεαλιστική

23
Ισραηλινοί στρατιώτες είχαν 

σκοτωθεί μέχρι την Παρασκευή.
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Είναι η εξέλιξη της τεχνητής νοη-
μοσύνης (ΑΙ) μεγαλύτερη απειλή 
για την ανθρώπινη ύπαρξη από 
την κλιματική αλλαγή; Αυτό πι-
στεύει ο Νικ Μπόστρομ, καθηγη-
τής Φιλοσοφίας στο Πανεπιστήμιο 
της Οξφόρδης, όπου το 2005 ίδρυ-
σε και έκτοτε διευθύνει το Future 
of Humanity Institute.   

Με σπουδές Φιλοσοφίας, Μα-
θηματικών, Φυσικής και Υπολογι-
στικής Νευροεπιστήμης, ο κ. Μπό-
στρομ, ο οποίος έχει περισσότερες 
από 200 δημοσιεύσεις που έχουν 
μεταφραστεί σε περισσότερες από 
30 γλώσσες, δύο φορές βρέθηκε 
στη λίστα του περιοδικού Foreign 
Policy με τους 100 κορυφαίους 
Global Thinkers, μεταξύ άλλων 
αντίστοιχων κατατάξεων.   

Το βιβλίο του «Superintelli-
gence: Paths, Dangers, Strategies» 
(μτφρ. Υπερνοημοσύνη: Μονοπά-
τια, Κίνδυνοι, Στρατηγικές), το 
οποίο εκδόθηκε το 2014, σκαρ-
φάλωσε γρήγορα στη best-sellers 
λίστα των New York Times και 
έκανε τον καθηγητή Μπόστρομ 
γνωστό στο ευρύ κοινό. Το πε-
ριοδικό New Yorker έγραψε ένα 
εκτενές άρθρο για τον Σουηδό φι-
λόσοφο που προμήνυε τις υπαρ-
ξιακές προκλήσεις τις οποίες θα 
δημιουργήσει στην ανθρωπότη-
τα η τεχνητή νοημοσύνη. «Το 
προτείνω ανεπιφύλακτα», είπε ο 
Μπιλ Γκέιτς για το βιβλίο. «Αξίζει 
να διαβαστεί», είχε δηλώσει τότε 
ο Ελον Μασκ, «πρέπει να είμαστε 
πολύ προσεκτικοί με την AI». Ο 
Σαμ Αλτμαν, διευθύνων σύμβου-
λος του OpenAI και δημιουργός 
του ChatGPT, έχει δηλώσει πως 
ο κ. Μπόστρομ έχει επηρεάσει 
βαθιά το έργο του, λέγοντας ότι 
το βιβλίο του είναι ό,τι καλύτερο 
έχει δει για το θέμα των κινδύνων 
της AI. Γι’ αυτούς τους κινδύνους, 
μεταξύ άλλων, μιλάει ο Νικ Μπό-
στρομ στην «Κ».  

«Νομίζω πως κινούμαστε γρή-
γορα προς υψηλότερα επίπεδα 
γενικής τεχνητής νοημοσύνης», 
δηλώνει μέσω βιντεοκλήσης. «Αν 
συνεχιστεί αυτός ο ρυθμός προό-
δου, θα περάσουμε σύντομα σε με-
ταμορφωτικά επίπεδα της AI – θα 
πρέπει να αρχίσουμε να σκεφτό-
μαστε σοβαρά τι μπορεί να συμ-
βεί αν φτάσουμε στο επίπεδο της 
τεχνητής νοημοσύνης που μπορεί 
να κάνει ό,τι και οι άνθρωποι», 
σημειώνει. Αν φτάσουμε εκεί, δεν 
θα αργήσει πολύ η ανάπτυξη της 
υπερνοημοσύνης – «θα έχουμε 
πράγματα που μπορούν να κά-
νουν ό,τι και οι άνθρωποι, αλλά 
πολύ καλύτερα, και τότε θα αντι-
μετωπίσουμε διαφορετικές και 
πολύ σημαντικές προκλήσεις», 
αναφέρει.    

Τρεις κατηγορίες  

Οι βασικές εξ αυτών χωρίζονται 
σε τρεις κατηγορίες, συμπληρώνει 
ο κ. Μπόστρομ. Πρώτον, στο πώς 
θα δημιουργήσουμε κλιμακούμε-
νες μεθόδους για τον έλεγχο της 
AI – «ούτως ώστε να μπορούμε 
να καθοδηγούμε αυτά τα ισχυρά 
μυαλά στο να κάνουν αυτό που 
θέλουμε», εξηγεί.  

Η δεύτερη κατηγορία αφορά 
τη διακυβέρνηση και συγκεκρι-
μένα το πώς σε έναν κόσμο όπου 
οι άνθρωποι ενδυναμώνονται από 
αυτές τις ισχυρές νοητικές προ-
σθήκες θα μπορούμε να είμαστε 
σίγουροι ότι θα χρησιμοποιούνται 
για θετικούς σκοπούς.    

Η τρίτη πρόκληση έχει μέχρι 
στιγμής λάβει τη λιγότερη προσο-
χή, λέει ο ίδιος. Αφορά το ηθικό 
στάτους των ψηφιακών μυαλών. 
«Μέχρι στιγμής, οι εφαρμογές AI 
έχουν υπάρξει εργαλεία, όπως ένα 
σφυρί ή ένα κατσαβίδι», τονίζει. 
«Αλλά», συμπληρώνει, «κάποια 
στιγμή αυτά τα αυξανόμενα, πε-
ρίπλοκα ψηφιακά μυαλά που χτί-
ζουμε θα αρχίσουν πιθανόν να 
αποκτούν διαφορετικά επίπεδα 
ηθικού στάτους, που σημαίνει ότι 
δεν θα έχει μόνο σημασία τι κά-
νουν σε εμάς ή τι κάνουμε μεταξύ 
μας χρησιμοποιώντας τα, αλλά τι 
κάνουμε εμείς σε εκείνα, αυτό θα 
αποτελέσει σημαντική ηθική πρό-
κληση». Υπάρχουν ηθικές κατευ-
θυντήριες γραμμές για τα ιατρικά 
πειράματα σε ποντίκια, λέει. «Αν 
έχεις συστήματα τεχνητής νοη-
μοσύνης που διαθέτουν την ίδια 
γνωστική αντίληψη με ένα ποντί-
κι, είναι πιθανό ότι θα έχουν πα-
ρόμοιο ηθικό στάτους, και αν η 
γνωστική τους αντίληψη είναι με-
γαλύτερη, τότε μπορεί να αλλάζει 

και το στάτους τους», εξηγεί. «Αν 
έχουν επαρκώς περίπλοκη αντίλη-
ψη εαυτού, που επιμένει στον χρό-
νο· αν έχουν προτιμήσεις και την 
ικανότητα να ανταποκριθούν στη 
λογική, να έχουν αμοιβαίες σχέ-
σεις με ανθρώπους, τότε θα έχουν 
και ηθικό στάτους», τονίζει ο κ. 
Μπόστρομ – μια κατάσταση που 
θα μπορούσε να προκύψει ακόμη 
και με ένα εξελιγμένο ChatGPT.    

Φυσικά, άλλοι ηθικοί κανόνες 
μπορεί να ισχύουν για την AI από 
ό,τι για εμάς, καθώς οι ανάγκες 
μας είναι διαφορετικές. Ενας άν-
θρωπος πρέπει να φάει, παραδείγ-
ματος χάριν. «Η AI μπορεί να χρει-
άζεται συνεχή παροχή ηλεκτρικής 
ενέργειας», αναφέρει. «Θα πρέπει 
να ξανασκεφτούμε τον κόσμο εκ 
βάθρων όταν θα αρχίσουμε να συ-
νυπάρχουμε με αυτά τα εξελιγμέ-
να ψηφιακά μυαλά».   

Μπορούμε να πούμε με μεγα-
λύτερη βεβαιότητα πως η κλιμα-
τική αλλαγή θα συμβεί γιατί ήδη 
συμβαίνει, αλλά στα περισσότερα 
σενάρια δεν θα προκαλέσει την 
εξάλειψη του ανθρώπινου είδους, 
δηλώνει. «Προφανώς θα έχει δυ-
σμενείς επιπτώσεις σε πολλά οικο-
συστήματα και σε πολλούς ανθρώ-
πινους πληθυσμούς», λέει, «αλλά 
αν μιλάμε για σενάρια πραγματι-
κής εξαφάνισης του ανθρώπινου 
είδους, πιστεύω ότι είναι πιο πιθα-
νό να προκύψει από κακώς χρη-
σιμοποιημένη υπερνοημοσύνη».   

Τι μπορεί να πάει λάθος  

Ο Νικ Μπόστρομ δεν εννοεί 
ανθρωπόμορφα ρομπότ που θα 
καταλάβουν τον κόσμο. Μπορεί 
να δημιουργήσουμε καινούργια 
βιολογικά όπλα ή άλλα μέσα τόσο 
ισχυρά, με τα οποία θα καταστρέ-
ψουμε το είδος μας. Μπορεί, με τη 
βοήθεια της AI, να αναπτύξουμε 
τρομερά εξελιγμένες μεθόδους 
παρακολούθησης, λογοκρισίας 
και χειραγώγησης που θα επιτρέ-

ψουν σε απολυταρχικά καθεστώ-
τα να αναπτύξουν αέναη ανοσία 
σε προσπάθειες ανατροπής τους. 
«Χώρες που δεν είναι τώρα απολυ-
ταρχικές μπορεί να γίνουν με μια 
αλλαγή στις υποδομές ελέγχου», 
συμπληρώνει.  

Οι πιο καταστροφικές επιπτώ-
σεις της κλιματικής αλλαγής θα 
πραγματωθούν σε μερικά χρόνια, 
ίσως και σε έναν αιώνα, λέει. «Με 
την AI μπορεί να γίνει πολύ πιο 
σύντομα», σημειώνει, τονίζοντας 

πως αυτό δεν σημαίνει ότι δεν 
πρέπει να ασχοληθούμε και με 
τις δύο προκλήσεις ταυτόχρονα. 
Υπάρχει φυσικά και η ειδοποιός 
διαφορά μεταξύ τους. Η κλιματι-
κή αλλαγή δεν έχει πλεονεκτή-
ματα – όσο λιγότερο προχωρήσει 
τόσο το καλύτερο. «Με την AI δεν 
είναι έτσι, δεν είναι κάτι αρνητι-
κό που πρέπει να αποφύγουμε – 
είναι κάτι πολύ σημαντικό που 
μπορεί να λειτουργήσει θετικά ή 
αρνητικά, αναλόγως του πώς θα 
χρησιμοποιηθεί».    

Στο Future of Humanity 
Institute, στο Πανεπιστήμιο της 
Οξφόρδης, προσπαθούν να απα-
ντήσουν σε ερωτήματα που μέχρι 
πρόσφατα είχαν ως επί το πλεί-
στον αγνοηθεί ακαδημαϊκά. «Προ-
σπαθούμε να σκεφτούμε προσε-
κτικά τα ερωτήματα της “μεγάλης 
εικόνας” για το μέλλον του ανθρώ-
πινου πολιτισμού, σε σχέση με 
πράγματα που μπορούν να αλλά-
ξουν εις βάθος την ανθρώπινη κα-
τάσταση», εξηγεί ο κ. Μπόστρομ 
στην «Κ». Ασχολούνται πολύ με 
την AI και τη σχέση της με τη δι-
ακυβέρνηση και την ασφάλεια, 
αλλά όχι μόνο. ∆ουλεύουν πάνω 
στη βιοτεχνολογία, στα ηθικά ερω-
τήματα που προκύπτουν από τις 
πιθανές αλλαγές στην ανθρώπινη 
φύση μέσω βιολογικής αναβάθμι-
σης, κάνουν αναλύσεις ρίσκου που 
αφορούν διαφορετικούς τομείς, 
ερευνώντας πώς θα μπορούσαν 
θεσμοί και οργανισμοί να ισχυ-
ροποιηθούν απέναντι σε διαφο-
ρετικών ειδών αλλαγές. «Εχουμε 
σκεφτεί λιγάκι και το πολύ μακρι-
νό μέλλον της τεχνολογικής ωρι-
μότητας του πολιτισμού – πόσο 
μεγάλος θα ήταν, τι τεχνολογίες 
θα είχε», αναφέρει.  

Η προσομοίωση  

Ο 50χρονος Νικ Μπόστρομ 
έγινε αρχικά γνωστός διεθνώς το 
2003, όταν δημοσίευσε το επιχεί-

ρημα για την προσομοίωση, σύμ-
φωνα με το οποίο μία εκ τριών 
πιθανοτήτων ισχύει: Είτε, πρώ-
τον, ότι ο πολιτισμός θα αφανι-
στεί πριν φτάσει στην τεχνολογι-
κή ωριμότητα· είτε, δεύτερον, πως 
αν φτάσουμε σε τεχνολογική ωρι-
μότητα, οι μελλοντικοί πολιτισμοί 
θα έχουν χάσει κάθε ενδιαφέρον 
δημιουργίας προσομοιώσεων των 
προγόνων τους· είτε, τρίτον, ότι 
αν τίποτα από τα παραπάνω δεν 
ισχύει, ζούμε αυτή τη στιγμή σε 
προσομοίωση.    

«Ακόμη και αν είμαστε σε προ-
σομοίωση, οι εμπειρίες μας δεν 
παύουν να είναι αληθινές, η πραγ-
ματικότητά μας συνεχίζει να είναι 
κάτι που πρέπει να αντιμετωπί-
σουμε, συνεχίζουμε να πρέπει να 
φάμε για να μην αρρωστήσουμε, 
παραδείγματος χάριν», σημειώνει. 
«Το μόνο που αλλάζει όλο αυτό εί-
ναι ότι ίσως μας κάνει πιο ταπει-
νούς όσον αφορά το τι πραγματικά 
καταλαβαίνουμε για το πολύ με-
γάλο πλαίσιο στο οποίο βρισκό-
μαστε», τονίζει.   

∆εν ξέρουμε, δηλώνει, τις λε-
πτομέρειες της Φυσικής. Ξέρουμε 
πώς έγινε η Μεγάλη Εκρηξη, ότι 
η εξέλιξη ξεκίνησε πριν από μισό 
δισεκατομμύριο χρόνια. «Νομίζω 
ότι αν το επιχείρημα της προσο-
μοίωσης ισχύει, είναι πιθανό ότι 
αυτό που βλέπουμε είναι ένα μι-
κρό κομμάτι μιας πολύ μεγαλύτε-
ρης πραγματικότητας και έχου-
με πολύ μικρότερη ιδέα του πώς 
μοιάζει αυτή η πραγματικότητα».   

Οσον αφορά το γιατί θα μπο-
ρούσε να έχει δημιουργηθεί η προ-
σομοίωση, το επιχείρημα το οποίο 
είχε υποστηρίξει χρησιμοποιώ-
ντας κλάσματα και πιθανότητες 
δεν περιέλαβε τέτοιες εικασίες. 
«Θα μπορούσε να είναι ανάλογο 
με κάποιες θρησκευτικές αντιλή-
ψεις του κόσμου, κατά τις οποί-
ες η πραγματικότητά μας θα είχε 
δημιουργηθεί από μια πολύ ανώ-
τερη νοημοσύνη», σημειώνει ο κ. 
Μπόστρομ. Θεωρητικά θα μπορού-
σε να υπάρχει ένας ή περισσότε-
ροι δημιουργοί, κάποιοι να έχουν 
φτιάξει προσομοιώσεις, άλλοι να 
είναι μέσα σε αυτές, συμπληρώνει.    

Επομένως, ο καθηγητής Μπό-
στρομ δεν πιστεύει στον Θεό; «∆εν 
θα το έλεγα αυτό», απαντάει, και 
για πρώτη φορά κατά τη διάρκεια 
της συνέντευξης κομπιάζει. «Θα 
μπορούσε να υπάρχει κάποια ανώ-
τερη δύναμη στον κόσμο και όσο 
περισσότερο σκέφτεται κανείς αυ-
τές τις μεγάλες ερωτήσεις τόσο 
μικρότερος νιώθει και τόσο μεγα-
λύτερη γίνεται ίσως η ανάγκη για 
μια χείρα βοηθείας σε όσα έχουμε 
να αντιμετωπίσουμε».        

Η προσαρμογή    

Οσον αφορά τις προκλήσεις της 
τεχνητής νοημοσύνης, είμαστε 
ήδη πίσω. «Και θα συνεχίσουμε 
να είμαστε πίσω γιατί όταν σε δύο 
χρόνια φτάσουμε να αντιμετωπί-
σουμε τις προκλήσεις της σημε-
ρινής AI, εκείνη θα έχει εξελιχθεί 
περισσότερο», τονίζει. Η συμβου-
λή του στις νεότερες γενιές είναι 
να εξοικειωθούν με την τεχνητή 
νοημοσύνη. Ο κόσμος θα είναι πο-
λύ διαφορετικός όταν κάποιος που 
είναι τώρα μαθητής γίνει μεσήλι-
κος, λέει. Αλλά αν οι νέοι εξοικειω-
θούν από νωρίς με την AI, μπορεί 
να γίνουν πιο ευπροσάρμοστοι 
στις καινούργιες ικανότητές της, 
όταν αυτές θα έρθουν.    

Το πιο σημαντικό είναι όλοι μας 
να συνειδητοποιήσουμε ποια στιγ-
μή στον χρόνο ζούμε, τονίζει. «Αν 
αυτή η εικόνα του κόσμου είναι 
σωστή, είναι εντυπωσιακό ότι τυ-
χαίνει να υπάρχουμε πολύ κοντά 
σε ένα σημείο καμπής για όλη την 
ανθρώπινη Ιστορία», αναφέρει. 
«Οι περισσότεροι άνθρωποι έχουν 
ζήσει είτε πολύ πιο νωρίς ή θα ζή-
σουν πολύ αργότερα – αυτή τη 
στιγμή μπορεί να είμαστε πολύ κο-
ντά στο σημείο που θα διαμορφώ-
σει το τι δυνητικά θα γίνει σε εκα-
τομμύρια χρόνια από τώρα», λέει. 
Θα ήταν κρίμα να υπνοβατούμε.    

Είναι αισιόδοξος για το μέλλον 
του ανθρώπινου είδους; «Είμαι 
αγχωμένα αισιόδοξος», λέει γε-
λώντας. «Είναι συναρπαστικό και 
έχω ελπίδες, αλλά όχι ανέμελα, 
γιατί δεν μπορώ να πω με αυτοπε-
ποίθηση πως θα πάει καλά», ση-
μειώνει. Είναι σίγουρος πως πολλά 
θα αλλάξουν. ∆εν είναι σίγουρος 
αν θα είναι για καλό. «Πρέπει να 
ελπίζουμε πως θα είναι για κα-
λό. Κι αν ισχύει», καταλήγει στην 
«Κ», «τότε θα πάει πραγματικά 
πολύ καλά».      

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ  

Θα πρέπει να αρχίσουμε 
να σκεφτόμαστε σοβαρά 
τι μπορεί να συμβεί αν 
φτάσουμε στο επίπεδο 
της τεχνητής νοημοσύ-
νης που μπορεί να κάνει 
ό,τι και οι άνθρωποι.  

Είμαι αγχωμένα αισιόδο-
ξος. Είναι συναρπαστικό 
και έχω ελπίδες, 
αλλά όχι ανέμελα, 
γιατί δεν μπορώ να πω 
με αυτοπεποίθηση πως 
θα πάει καλά. Πρέπει 
να ελπίζουμε πως 
θα είναι για καλό.   
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Η τεχνητή νοημοσύνη 
πιο επικίνδυνη από 
την κλιματική αλλαγή  

Αυτή τη στιγμή, μπορεί να είμαστε πολύ κοντά 
στο σημείο που θα διαμορφώσει το τι θα γίνει 

σε εκατομμύρια χρόνια. Είναι κρίμα να υπνοβατούμε  

Νικ Μπόστρομ, καθηγητής Φιλοσοφίας στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης  

«Θα μπορούσε να υπάρχει κάποια ανώτερη δύναμη και όσο περισσότερο σκέφτεται κανείς αυτές τις 
μεγάλες ερωτήσεις τόσο μικρότερος νιώθει και τόσο μεγαλύτερη γίνεται ίσως η ανάγκη για μια χείρα βο-
ηθείας», λέει ο καθηγητής Νικ Μπόστρομ, όταν η συζήτηση αγγίζει το λεπτό ζήτημα της πίστης στον Θεό.   



Δώδεκα
Άσε κιόλας που από πίσω του, ως αριθ-
μός, κουβαλά ένα σωρό συστατικά
για την αριθμολογία, τα μαθηματικά,
τη σημειολογία, τις συνωμοσιολογίες,
την συγγραφή βιβλίων ή τη δημιουρ-
γία ντοκιμαντέρ και ταινιών. Αναμ-
φισβήτητα η σημασιολογία του αριθ-
μού «12» κρατάει τη σκούφια της από
αρχαιοτάτων χρόνων, παίζοντας κα-
θοριστικό ρόλο στην εξέλιξη της αν-

θρωπότητας. Από πού να ξεκινήσεις και πώς να στα-
ματήσεις; Δώδεκα οι μήνες του χρόνου, δώδεκα και
θεοί του Ολύμπου, άλλοι τόσοι οι μαθητές του Χριστού
ή και οι φυλές του Ισραήλ, μη σου πω και τα σημεία
του ζωδιακού. Από τότε που εμφανίστηκε ο ανθρώπινος
πολιτισμός κάτω εκεί στη Μεσοποταμία, το «12»
έπαιξε, παίζει και μάλλον θα παίζει σημαντικό ρόλο
στο πώς αντιλαμβάνεται ο άνθρωπος το κλείσιμο
ενός κύκλου. 

Ακριβώς τούτη την ιερότητα που κουβαλά ο αριθμός,
δεν σεβάστηκαν οι «σοφοί» της ΚΟΠ. Οι οποίοι υπο-
ταγμένοι στις ορέξεις του κάθε καλτ, γραφικού ή και
πονηρού παράγοντα, αύξησαν τις ομάδες στον αριθμό
14, χάνοντας εκείνη τη μαγεία, εκείνο το μυστήριο
που εξασφαλίζει το διπλάσιο του αριθμού «6». Λίγο
να δεις τη βαθμολογία έτσι όπως έχει διαμορφωθεί
στο φετινό πρωτάθλημα, όπου ο πρώτος υπερέχει
του έκτου με μόλις τρεις βαθμούς, ενώ ο όγδοος υπο-
λείπεται της κορυφής με μόλις εφτά… και το μεγα-
λύτερο «τούβλο» να είσαι στα μαθηματικά, θα δια-
πιστώσεις ότι χάσαμε την ευκαιρία να παρακολου-
θήσουμε το καλύτερο πρωτάθλημα ever. Είναι τόσο
μικρές οι διαφορές δυναμικότητας των οκτώ πρώτων
ομάδων, που μια λίγκα περιορισμένη στις δώδεκα
θέσεις θα είχε εκτινάξει το ενδιαφέρον εκεί που ποτέ
δεν έφτασε. 

Αναρωτιέμαι κιόλας, αν στην ΚΟΠ παρατηρούν
την αριθμολογία του πράγματος και πώς αξιολογούν
την απόφαση του οργάνου της ν’ αυξήσει τις ομάδες
στις δεκατέσσερις, αυξάνοντας έτσι και τον αριθμό
των αδιάφορων ματς μαζί και την ψαλίδα δυναμικό-
τητας των ομάδων που συμμετέχουν στην πρώτη
κατηγορία. Όχι πως δεν το γνωρίζαμε ότι οι δεκα-
τέσσερις ομάδες προήλθαν μετά από «μάχη» που
έδωσαν φίλοι και παρέες που στρογγυλοκάθισαν στο
ποδόσφαιρο, για να γαντζωθούν ακόμη περισσότερο
στο χώρο, μα λίγα χρόνια μετά, η απόφασή τους απο-
δεικνύεται εκατό τοις εκατό λανθασμένη και επιβα-
ρυντική για το προϊόν που λέγεται κυπριακό πρωτά-
θλημα. Θα μου πεις, ποιον νοιάζει το ποδόσφαιρο;
Και έχεις δίκαιο.

Τα τηλεοπτικά δικαιώματα δεν απο-
τελούν απλά μέρους του παιγνιδιού
που λέγεται ποδόσφαιρο. Τα τηλεο-
πτικά δικαιώματα που παραχωρούν
οι κυπριακές ομάδες και τα σχετικά
συμβόλαια από τα οποία επωφελούνται
οικονομικά, για τη συντριπτική πλει-
οψηφία των ομάδων αυτών, είναι ο
κυριότερος λόγος για τον οποίο επι-
βιώνουν. Κατανοητή, λοιπόν, και από-

λυτα φυσιολογική η κάθε προσπάθεια ικανοποίησης
των αιτημάτων μιας τηλεοπτικής πλατφόρμας, κυρίως
σε θέματα διαχείρισης και προγραμματισμού των με-
ταδόσεων. Αναπόσπαστο κομμάτι, ωστόσο, της όλης
ιστορίας, αποτελεί και ο Κύπριος φίλαθλος-τηλεθεατής.
Αυτός που πληρώνει συνδρομή, συμβάλλοντας ου-
σιαστικά σε μια win – win συνεργασία ομάδων και
συνδρομητικών καναλιών. Στην όλη συζήτηση μπαίνει
και η συμφωνία, των τελευταίων χρόνων, για ανταλλαγή
τηλεοπτικού περιεχομένου μεταξύ των τριών πλατ-
φόρμων που κατέχουν δικαιώματα μετάδοσης αγώνων
του κυπριακού πρωταθλήματος. Η δυνατότητα δηλαδή,
την οποία ζητούσε ο Κύπριος φίλαθλος-τηλεθεατής,
να μπορεί να παρακολουθεί όλους τους αγώνες των
εγχώριων διοργανώσεων απ’ όποια πλατφόρμα ο ίδιος
επιθυμεί. Η συγκεκριμένη συμφωνία χαιρετίστηκε
και επικροτήθηκε από το σύνολο των Κύπριων πο-
δοσφαιρόφιλων τηλεθεατών, με την εξασφάλιση του
συγκεκριμένου πακέτου αγώνων και με το ανάλογο
βέβαια αντάλλαγμα στη συνολική μηνιαία συνδρομή.
Το σκηνικό, ωστόσο, κατά τη φετινή αγωνιστική πε-
ρίοδο δεν δικαιώνει την επιλογή τους. 

Οι μήνες με τις ψηλές θερμοκρασίες πέρασαν, η
αλλαγή ώρας εφαρμόστηκε, τα παιγνίδια, όμως, εξα-
κολουθούν να ορίζονται την ίδια ώρα της κάθε αγω-
νιστικής μέρας. Τρεις αγώνες στις εφτά! Πώς αυτό
συνάδει με την καμπάνια/προτροπή των τηλεοπτικών
πλατφόρμων, για την απόκτηση του «πακέτου» για
το κυπριακό πρωτάθλημα προκειμένου να τα βλέπει
κάποιος όλα; Κατανοητό πως με τρία πλέον παιγνίδια
κάθε μέρα, δύσκολο το ένα να ακολουθεί το άλλο σε
ώρες διεξαγωγής. Ούτε με δύο, ωστόσο, παιγνίδια σε
μια μέρα προκύπτει διαφοροποίηση. Ούτε το ένα
έστω από τα τρία διεξάγεται σε διαφορετική ώρα και
με ελάχιστη διαφορά δύο ωρών!

Κρίμα για τον κόσμο που πληρώνει, κρίμα για ένα
ανταγωνιστικό –τουλάχιστον μέχρι τώρα– πρωτά-
θλημα, για το οποίο δεν προκύπτει η δυνατότητα να
προβάλλεται πιο σωστά. Όσοι έχουν λόγο και ρόλο
σε θέματα προγραμματισμού, μέρες και ώρες μετα-
δόσεων, καλό είναι να βάλουν λίγο νερό στο κρασί
τους. Γιατί όχι και για τις αγωνιστικές (μέχρι και τη
17η) που έχουν ήδη προγραμματιστεί, με κυρίαρχη
ώρα έναρξης των αγώνων στις εφτά το απόγευμα!

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τρεις αγώνες
στις 19:00...

Από τους προκριματικούς γύρους των
τριών ευρωπαϊκών διοργανώσεων, μέ-
χρι και την 3η αγωνιστική της φάσης
των ομίλων, οι ελληνικές ομάδες είχαν
σημαντικές επιτυχίες σε μια εντυπω-
σιακή πορεία των τεσσάρων από τους
πέντε εκπροσώπους της που συνεχί-
ζουν. Οι πολλές-εντυπωσιακές νίκες
στους προκριματικούς γύρους, με την
Ελλάδα να εξασφαλίζει τέσσερις ομάδες
της σε ευρωπαϊκούς ομίλους –τρεις
στο Europa League (ΑΕΚ, Παναθηναϊ-
κός και Ολυμπιακός) και μία στο Con-
ference League (ΠΑΟΚ)– είχαν ανάλογη
συνέχεια. Στις δύο επόμενες αγωνι-
στικές τα εξαιρετικά αποτελέσματα
συνεχίστηκαν με αποτέλεσμα μια εξαι-
ρετική συγκομιδή στο ranking. Ο στό-
χος πλέον είναι η προνομιούχος 15η
θέση –που όταν η σεζόν ξεκινούσε,
φάνταζε ως… χίμαιρα. Συνολικά η Ελ-
λάδα μάζεψε μέχρι τώρα 5.200 βαθμούς
στο UEFA Ranking, υπερδιπλάσιους
από την περσινή, άκρως αποτυχημένη
σεζόν στην οποία μάζεψε 2.125 βαθ-
μούς. Στο φετινό ranking η Ελλάδα
είναι στην πρώτη πεντάδα σε ισοβαθ-
μία με την Ολλανδία. Από τα μεγάλα
πρωταθλήματα, μόνο η Ιταλία είναι
πιο ψηλά μέχρι στιγμής, με την Ισπανία,
την Αγγλία και τη Γερμανία να είναι
πιο πίσω, παρότι είχαν βαθμούς από
τα bonus των ομάδων που συμμετέ-
χουν στους ομίλους του Champions
League (οι άλλες διοργανώσεις δεν δί-
νουν μπόνους για συμμετοχή στους
ομίλους).

Οι δέκα χώρες με την καλύτερη
συγκομιδή στο UEFA Ranking τη φε-
τινή σεζόν έως τώρα:

Τουρκία ..........................8.250
Βέλγιο..............................6.000
Ιταλία ..............................5.285
Ολλανδία ........................5.200
Ελλάδα........................5.200
Ισπανία............................5.062
Τσεχία ............................5.000
Αγγλία..............................4.750
Δανία ..............................4.750
Γερμανία ........................4.643
Η συγκομιδή της Ελλάδας των 5.200

βαθμών σε αυτό το χρονικό σημείο,
κρίνεται ως πολύ πετυχημένη. Έχει
ήδη ξεπεράσει τη συγκομιδή της σεζόν
2019/20 (4.900 βαθμούς), αλλά και της
αμέσως επόμενης (2020/21), όταν μά-
ζεψε 5.100 βαθμούς. Η καλύτερη χρονιά
της Ελλάδας σε αυτή την πενταετία
(αναφερόμαστε σε αυτό το χρονικό
διάστημα διότι από αυτό προκύπτει
η βαθμολογία των χωρών στο ranking
της UEFA) ήταν η σεζόν 2021/22, όταν
μάζεψε 8.000 βαθμούς.

Σε εκείνη τη σεζόν ο ΠΑΟΚ έφτασε
μέχρι τα προημιτελικά του Conference
League και ο Ολυμπιακός μέχρι τα
playoffs των «16» του Europa League,

ενώ η ΑΕΚ και ο Άρης αποκλείστηκαν
από τον δεύτερο προκριματικό του
Conference League. Στο σύνολο λοιπόν
η Ελλάδα έχει αυτή τη στιγμή 25.325
βαθμούς.

Bαθμολογία της UEFA
Η Ελλάδα παραμένει από την αρχή

των προκριματικών στη 19η θέση, πα-
ρά την έως τώρα εντυπωσιακή πορεία
των ελληνικών ομάδων στις ευρωπαϊ-
κές διοργανώσεις. Το χάσμα με τις χώ-
ρες που κυνηγάει η Ελλάδα δε γεφυ-
ρώθηκε ούτε με τους 5.200 βαθμούς,
όμως έχει κάνει σημαντικά βήματα
πλησιάζοντας τις. 

Μεταξύ των χωρών που βρίσκονται
στις θέσεις 13 - 23 (υπάρχει και η Ρωσία
που έχει 22.965 βαθμούς, όμως δε συμ-
μετέχει στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις
λόγω του πολέμου), η Ελλάδα έχει την
καλύτερη συγκομιδή για φέτος από
όλες τις χώρες. Κι όμως αυτό δεν ήταν
αρκετό για να κερδίσει ακόμα κάποια
θέση. Το καλοκαίρι όταν ξεκίνησε την
προσπάθειά της, ήταν πολύ κοντά με
την Κροατία και οι μάχες κυρίως του
ΠΑΟΚ με τη Χάιντουκ, αλλά και της

ΑΕΚ με τη Ντίναμο Ζάγκρεμπ ήταν
αρκετά σημαντικές. Πλέον η Ελλάδα
έχει αφήσει πίσω της την Κροατία
(2.300 βαθμούς), με τη Ντίναμο Ζάγ-
κρεμπ να είναι η μοναδική εκπρόσωπός
της. Οι άμεσοι αντίπαλοι της Ελλάδας
μας είναι το Ισραήλ που έχει 26.375
βαθμούς, η Ουκρανία (17η) που έχει
26.600 και η Νορβηγία με 26.875 βαθ-
μούς. Θεωρητικά μπορεί να πιάσει
τους Ισραηλινούς με τρεις νίκες (αν
οι Ισραηλινοί δεν πάρουν κανένα βαθμό
την επόμενη αγωνιστική).

Η 15η θέση δεν είναι πολύ πιο μα-
κριά από εκεί, με την Τσεχία να έχει
27.550 βαθμούς με τη διαφορά των
δύο χωρών να είναι έξι νίκες, ενώ
κοντά της έχει τη 14η Δανία (27.700)
και τη 13η Σερβία (27.775).

400 βαθμούς από κάθε νίκη
Υπενθυμίζεται ότι κάθε νίκη των

ελληνικών ομάδων δίνει στη βαθμο-
λογία της UEFA 400 βαθμούς και κάθε
ισοπαλία 200. Αυτό δεν ισχύει για τους
ανταγωνιστές της, που κάθε νίκη ή
ισοπαλία δίνει 500 και 250 βαθμούς
αντίστοιχα –αυτό γιατί έχουν βγάλει
τέσσερις ομάδες στην Ευρώπη (επο-
μένως η νίκη που δίνει 2.000 βαθμούς
διαιρείται με τον αριθμό 4), σε αντίθεση
με την Ελλάδα που έχει πέντε ομάδες
(και η νίκη που δίνει 2.000 βαθμούς
διαιρείται με τον αριθμό πέντε).

Εκτός από την Ελλάδα στις θέσεις
13 - 23, πέντε ομάδες έχουν βγάλει
μόνο η Σερβία και η Ουκρανία και οι
υπόλοιπες τέσσερις ομάδες. Για την
πρώτη συνεχίζουν στους ομίλους τρεις
ομάδες και για τη δεύτερη δύο.

Τι ισχύει με τα μπόνους
Φυσικά στους ομίλους του Europa

League και του Conference League
«παίζουν» και τα μπόνους, ανάλογα
με την κατάταξη των ομάδων. Αν οι
τρεις ελληνικές ομάδες (ΑΕΚ, Ολυμ-
πιακός, Παναθηναϊκός) τερματίσουν
στην πρώτη θέση στους ομίλους τους
στο Europa League, θα προσφέρουν
στη βαθμολογία της Ελλάδας 1.000
βαθμούς, ενώ σε περίπτωση που τερ-
ματίσουν στη δεύτερη θέση θα προ-
σφέρουν 400 βαθμούς και αν προκρι-
θούν στους «16» του Europa League
άλλους 200. Το ίδιο μπόνους θα δίνουν
για κάθε γύρο που θα προκρίνονται
μέχρι και τον τελικό, μαζί φυσικά με
τους βαθμούς που θα δίνουν τα απο-
τελέσματά τους (ισχύει η ίδια βαθμο-
λόγηση με τους ομίλους). Ο ΠΑΟΚ με
τη σειρά του, αν τερματίσει πρώτος
στον όμιλό του προσφέρει στην Ελλάδα
μπόνους 400 βαθμούς, ενώ αν τερμα-
τίσει δεύτερος άλλους 200, όμως για
να δώσει μπόνους βαθμούς (ξανά 200)
θα πρέπει να φτάσει μέχρι τα ημιτελικά.
Οι περισσότεροι ανταγωνιστές βέβαια
θα παίρνουν μεγαλύτερα μπόνους, λό-
γω των τεσσάρων ομάδων που έβγαλαν
στην Ευρώπη.

Δύσκολο, όχι ανέφικτο 
Η Ελλάδα έχει να δώσει ακόμα άλλα

16 παιχνίδια για τη φάση των ομίλων,
με τους τέσσερις εκπροσώπους της
να είναι όλοι τουλάχιστον ζωντανοί
για να συνεχίσουν στα νοκ-άουτ, είτε
μιλάμε για τα playoffs πριν από τη
φάση είτε μιλάμε απευθείας για τη
συγκεκριμένη φάση, προσθέτοντας
δηλαδή κι άλλους αγώνες για να μπο-
ρέσει να αυξήσει τους βαθμούς της.
Ωστόσο ακόμα κι αν επαναλάβει την
ίδια συγκομιδή με τις τρεις πρώτες
αγωνιστικές, πολύ δύσκολα θα μπο-
ρέσει να ανεβεί θέση μετά το πέρας
της τρίτης αγωνιστικής των ομίλων,
διότι... δεν παίζει μόνη της. Η διαφορά
των τριών νικών από το Ισραήλ δεν
είναι αμελητέα ποσότητα, όμως έχει
κάνει ήδη σημαντικά βήματα προς
τους διώκτες της και θέλει να κάνει
ακόμα περισσότερα.

Το ζητούμενο για την Ελλάδα είναι
να τερματίσει στη 15η θέση και να
εξασφαλίσει πέμπτο ευρωπαϊκό εισι-
τήριο (δύο για το Champions League,
ένα για το Europa League, δύο για το
Conference League). Η 15η θέση εξα-
κολουθεί να είναι πολύ δύσκολη, όχι
όμως ανέφικτη με βάση την έως τώρα
πορεία των ελληνικών ομάδων. Υπεν-
θυμίζεται ότι από τη 16η μέχρι και την
33η θέση οι χώρες παίρνουν τέσσερα
εισιτήρια (ένα για το Champions Le-
ague, ένα για το Europa League και
δύο για το Conference League).

Από το καλό στο καλύτερο
και το… όνειρο

Με πολύ καλές προϋποθέσεις η αντεπίθεση της Ελλάδας για τη 15η θέση στην UEFA 

Ο ΠΑΟΚ αν τερματίσει πρώτος στον όμιλό του προσφέρει στην Ελλάδα μπόνους
400 βαθμούς.

Kάθε νίκη των ελληνικών ομάδων δίνει στη βαθμολογία της UEFA 400 βαθμούς και κάθε ισοπαλία 200. 

<<<<<<

Αν ΑΕΚ, Παναθηναϊκός
και Ολυμπιακός τερματί-
σουν στην πρώτη θέση
στους ομίλους τους στο
Europa League, θα προ-
σφέρουν στην Ελλάδα
1.000 βαθμούς.
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X.A.K.
1,30%

ΦΟΡΟΔΙΑΦΥΓΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Μηδενικά εισοδήματα
με τζίρο 1 εκατ. ευρώ

Δήλωναν μηδενικά εισοδήματα στην
εφορία, ενώ ο τζίρος τους ξεπερνούσε
ακόμη και το 1 εκατ. ευρώ. Τα στοιχεία
προέκυψαν από έρευνα της ΑΑΔΕ και
αναμένεται το επόμενο δεκαπενθήμερο
να κληθούν από την εφορία εκατοντά-
δες, κυρίως ελεύθεροι επαγγελματίες,
για να δώσουν εξηγήσεις. Σελ. 8

ΠΑΝΑΚΡΙΒΑ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ

Αύξηση ενοικίων 5,9%
σε 1 χρόνο στην Ελλάδα

Ποσά που κινούνται μεταξύ 830 και 920
ευρώ/μήνα  απαιτούνται σήμερα για την
ενοικίαση ενός διαμερίσματος 100 τ.μ.
στο κέντρο της Αθήνας και τα βόρεια
προάστια. Με βάση ανάλυση της
RE/MAX, συνολικά στη χώρα τα ενοίκια
αυξήθηκαν κατά 5,9% κατά τη διάρκεια
του τελευταίου χρόνου. Σελ. 12

Ζυμώσεις για κεντρικό τραπεζίτη
Αρχισαν από νωρίς οι διεργασίες – Ποια ονόματα παίζουν και ποιον ευνοούν οι επόπτες

Κύπρος 3,89% -0,25%

Γερμανία 2,71% -0,18%

Γαλλία 3,24% -0,22%

Ιταλία 4,62% -0,29%

Ισπανία 3,76% -0,24%

Ιρλανδία 3,13% -0,15%

Ελλάδα 4,07% -0,18%

Ην. Βασίλειο 4,38% -0,23%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Σε τεντωμένο σχοινί η παγκόσμια οικονομία

Σε εξέλιξηβρίσκονται οι διεργασίες
για διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας, έξι μήνες πριν από την ολο-
κλήρωση της θητείας του Κων-
σταντίνου Ηροδότου. Τα ονόματα
που «παίζουν» είναι κυρίως αυτά
που «ακούγονταν» για τη θέση

του υπουργού Οικονομικών. Με-
ταξύ αυτών ο κ. Χριστόδουλος
(Χριστάκης) Πατσαλίδης, πρώην
πρώτος αναπληρωτής CEO της
Τράπεζας Κύπρου. «Παίζει» επίσης
το όνομα του κ. Σταύρου Παντζια-
ρή, πρώην διευθύνοντα συμβού-

λου της EY Kύπρου. Την τριάδα
συμπληρώνει ο πρόεδρος του 
Invest Cyprus, κ. Ευγένιος Ευγε-
νίου, πρώην διευθύνων σύμβουλος
της PwC Κύπρου. Ωστόσο ο ση-
μερινός διοικητής έχει θέσει ισχυ-
ρή υποψηφιότητα να παραμείνει

στη θέση του για ακόμη μία πεν-
ταετία. Σύμφωνα με πληροφορίες,
την παραμονή του ευνοούν οι Ευ-
ρωπαίοι επόπτες και το έχουν δια-
μηνύσει ποικιλοτρόπως. Είναι κοι-
νώς παραδεκτό ότι ο κ. Ηροδότου
χειρίστηκε με επιτυχία διάφορα

καυτά ζητήματα, όπως το κλείσιμο
της RCB Bank δίχως να χάσει κά-
ποιος καταθέτης τα χρήματά του,
και το κλείσιμο των υποκαταστη-
μάτων που διατηρούσαν οι λιβα-
νέζικες τράπεζες στην Κύπρο, χω-
ρίς να «ανοίξει μύτη». Σελ. 3

Ο φόβος ότι ο πόλεμος του Ισραήλ στη Γάζα μπορεί να εξελιχθεί σε περιφερειακή σύγκρουση κρέμεται σαν δαμόκλειος σπάθη πάνω από την
παγκόσμια οικονομία, καθώς εγκυμονεί τον κίνδυνο να ανακόψει την ανάπτυξη και να επιταχύνει εκ νέου τις τιμές της ενέργειας και των
τροφίμων. Πλούσιες και φτωχές χώρες κρατούσαν την αναπνοή τους έπειτα από τρία χρόνια οικονομικών σοκ, μεταξύ των οποίων η πανδημία και
η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία. Σήμερα ορισμένα διεθνή οικονομικά ιδρύματα, όπως και ιδιώτες επενδυτές, προειδοποιούν για τον κίνδυνο να
εκτροχιαστεί η εύθραυστη οικονομία. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΧΟΛΓΚΕΡ ΣΜΙΕΝΤΙΝΓΚ, ΚΑΛΟΥΜ ΠΙΚΕΡΙΝΓΚ και ΣΑΛΟΜΟΝ ΦΙΝΤΛΕΡ*

Η Ε.Ε. κατάφερε να γεμίσει σχεδόν
τις αποθήκες φυσικού αερίου της
ενόψει του χειμώνα. Στις 18 Οκτω-
βρίου, οι δεξαμενές ήταν κατά
98,1% γεμάτες, ποσοστό ρεκόρ
για τη συγκεκριμένη ημερομηνία,
γεγονός που υποστηρίζει την
υπόθεσή μας ότι ο χειμώνας θα
περάσει χωρίς σοβαρό κίνδυνο
ελλείψεων. Οι παραδόσεις από
τους ρωσικούς αγωγούς, που κά-
ποτε ήταν η κύρια πηγή φυσικού
αερίου της Ε.Ε., έχουν μειωθεί
κατακόρυφα, από 40% και πλέον
των εισαγωγών φυσικού αερίου
της Ε.Ε. το 2021 σε 9% μέχρι στιγ-
μής το 2023. Οι εισαγωγές από
άλλες πηγές αυξήθηκαν, ιδίως
το υγροποιημένο φυσικό αέριο
(LNG), το οποίο διπλασίασε το
μερίδιό του στις εισαγωγές από

20% το 2021 σε 41% το 2023.
Αλλά αυτό δεν ήταν αρκετό για
να καλύψει το έλλειμμα των ρω-
σικών αγωγών. Την περίοδο μετά
την εισβολή της Ρωσίας στην Ου-
κρανία, από τον Μάρτιο του 2022
έως τον Σεπτέμβριο του 2023, οι
συνολικές καθαρές εισαγωγές
της Ε.Ε. υποχώρησαν περισσό-
τερο από 5% από τον μέσο όρο
της περιόδου 2017-2021. Επιπλέ-
ον, οι προμήθειες εισαγόμενου
φυσικού αερίου φαίνονται λιγό-
τερο ασφαλείς τώρα: οι ανησυχίες
φουντώνουν κατά διαστήματα
λόγω παγκόσμιων γεγονότων,
όπως η απειλή απεργιών στην
Αυστραλία ή οι απροσδόκητα μα-
κροχρόνιες διακοπές λόγω συ-
ντήρησης στις νορβηγικές εγκα-
ταστάσεις φυσικού αερίου. Για

να αντισταθμίσουν τη χαμηλό-
τερη προσφορά αερίου, οι Ευρω-
παίοι χρησιμοποιούν λιγότερο
από τον πολύτιμο πόρο. Αντα-
ποκρινόμενοι στις υψηλότερες
τιμές, πέτυχαν εξοικονόμηση
15% την τελευταία περίοδο θέρ-
μανσης σε σχέση με τον μέσο
όρο 2017-2021. Ο ήπιος περυσινός

χειμώνας μείωσε περαιτέρω την
ανάγκη για φυσικό αέριο. Σε α-
ντίθεση με το 2022, ο τομέας πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
βοηθά επίσης στην εξοικονόμηση
πόρων το 2023.

Η τρομοκρατική επίθεση της
Χαμάς στο Ισραήλ στις 7 Οκτω-
βρίου προκάλεσε σοκ στις αγορές
ενέργειας. Οι γεωπολιτικοί κίν-
δυνοι είναι σοβαροί, όμως όσο η
βίαιη σύγκρουση δεν εξαπλώνεται
στην ευρύτερη Μέση Ανατολή,
ο αντίκτυπος στον εφοδιασμό
της Ε.Ε. παραμένει μικρός. Το
ίδιο το Ισραήλ είναι μικρός πα-
ραγωγός φυσικού αερίου. Στις 9
Οκτωβρίου, έκλεισε προληπτικά
την πλατφόρμα αερίου της Tamar,
λουκέτο που θα παραταθεί όπως
όλα δείχνουν, αλλά δεν θα επη-

ρεάσει σημαντικά τις προμήθειες
της Ε.Ε..

Οι τιμές αναφοράς του φυσι-
κού αερίου αντέδρασαν έντονα
στην επίθεση στο Ισραήλ. Το
συμβόλαιο του Νοεμβρίου στην
ολλανδική αγορά TTF αυξήθηκε,
από τα 38 ευρώ ανά MWh στις 6
Οκτωβρίου στα 54 ευρώ στις 13
Οκτωβρίου, πριν υποχωρήσει
στα 50 ευρώ στις 19 Οκτωβρίου.
Αυτό πιθανότατα αντανακλά την
ανησυχία ότι η σύγκρουση θα
μπορούσε να εξαπλωθεί και να
επηρεάσει την προσφορά από
μεγάλους παραγωγούς, όπως το
Ιράν και το Κατάρ. 

* Οι κ. Χόλγκερ Σμίεντινγκ, Κάλουμ Πί-
κερινγκ, Σάλομον Φίντλερ είναι οικονο-
μολόγοι της Βerenberg Bank.

Η Ευρώπη έχει το αέριο που χρειάζεται για τον χειμώνα

Λίστα 55
ξενοδοχείων
για φιλοξενία
προσφύγων
Θέτουν όμως προϋποθέσεις
Πέραν των 55 ξενοδοχείων πα-
γκύπρια, ανταποκρίθηκαν θετικά
στο αίτημα της κυβέρνησης για
φιλοξενία προσφύγων από το
Ισραήλ και ο κατάλογος έχει ήδη
δοθεί στην κυβέρνηση. Πάντως,
ξενοδόχοι που προγραμματίζουν
να διατηρήσουν ανοικτές τις μο-
νάδες τους, φαίνεται να προτι-
μούν να δουλέψουν με τουρι-
στικές κρατήσεις. Σελ. 5

Προειδοποιητικές
βολές της ΕΤΥΚ 
στην Eurobank
Στάση εργασίας αύριο
Το μήνυμα ότι θα προστατεύσει
τα μέλη της που εργάζονται
στην Ελληνική Τράπεζα θέλει
να στείλει η ΕΤΥΚ στη Eurobank
με την αυριανή στάση εργασίας.
Η Eurobank κατέχει το 55,3%
στην Ελληνική και είναι θέμα
χρόνου ώστε να προχωρήσει
σε δημόσια πρόταση για το 75%.
Η Eurobank Κύπρου δεν έχει
πρόσωπα ενταγμένα σε συντε-
χνία. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Η ευρωπαϊκή
λιανική αγορά
νέος στόχος
της JPMorgan

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

<<<<<<<

Στις 18 Οκτωβρίου,
οι δεξαμενές ήταν
κατά 98,1% γεμάτες,
ποσοστό ρεκόρ για
τη συγκεκριμένη
ημερομηνία.
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Από τα μικρά ρεστοράν μέχρι τις
εταιρείες υψηλής τεχνολογίας
και το κοίτασμα φυσικού αερίου
που αξιοποιούσε η Chevron, οι
ισραηλινές επιχειρήσεις γονατί-
ζουν όλες εξαιτίας του πολέμου
με τη Χαμάς. Πολλοί παρομοι-
άζουν την κατάσταση που πλήττει
την ισραηλινή οικονομία των 520
δισ. δολ. με εκείνη της πανδημίας,
όταν σχολεία, γραφεία και κτίρια
άνοιγαν μόνο για λίγες ώρες κάθε
μέρα. Η οικονομία του Ισραήλ
είχε πάρει δυναμική ώθηση από
τις εξαγωγές τεχνολογίας και από
τα κοιτάσματα φυσικού αερίου
που είχαν εντοπισθεί τις τελευ-
ταίες δύο δεκαετίες. Το κατά κε-
φαλήν ΑΕΠ του έχει φτάσει σχε-
δόν στις 55.000 δολ., υπερβαί-
νοντας εκείνο της Βρετανίας, της
Γαλλίας και της Γερμανίας.

Το Ισραήλ έχει κινητοποιήσει
350.000 στρατιώτες, που αντι-

προσωπεύουν περίπου το 8% του
εργατικού δυναμικού του. Η επι-
στράτευση και το «πάγωμα» της
οικονομίας έχουν προκαλέσει κα-
τάρρευση της οικονομικής δρα-
στηριότητας, αποσυντονίζοντας
τα πάντα, από τις τράπεζες μέχρι
την αγροτική παραγωγή. Κοστί-
ζουν στην κυβέρνηση 2,5 δισ.
δολ. τον μήνα σύμφωνα με τη
Mizrahi-Tefahot, μια από τις με-
γαλύτερες τράπεζες του Ισραήλ.
Και η κεντρική τράπεζα προει-
δοποιεί πως ο αντίκτυπος στην
οικονομία θα επιδεινώνεται όσο
περισσότερο διαρκεί ο πόλεμος.
Το οικονομικό πλήγμα είναι ήδη
σημαντικό. Οι μετοχές των εται-
ρειών του Ισραήλ εμφανίζουν τη
χειρότερη πορεία από όλες από
την αρχή του πολέμου. Ο βασικός
δείκτης τιμών των μετοχών στο
χρηματιστήριο του Τελ Αβίβ έχει
συνολικά απώλειες 15%, που αν-
τιστοιχούν σε 25 δισ. δολ. Το σε-
κέλ έχει υποχωρήσει στη χαμη-
λότερη ισοτιμία του από το 2012

μολονότι η κεντρική τράπεζα
ανακοίνωσε ένα άνευ προηγου-
μένου πακέτο ύψους 45 δισ. δολ.
για τη στήριξή του. Θα είναι η
χειρότερη ετήσια απόδοσή του
από την αρχή του αιώνα και στο
μεταξύ εκτοξεύεται και το κόστος
ασφάλισης έναντι περαιτέρω πτώ-
σης του.

Για τη Ναάμα Ζεντάκιου, ιδιο-
κτήτρια δύο εστιατορίων σε μια
πόλη ανάμεσα στην Ιερουσαλήμ
και στο Τελ Αβίβ, η κρίση έχει
σταθεί αιτία για να εξετάζει την
προοπτική να απολύσει τους 70
υπαλλήλους της. Η JPMorgan Ch-
ase & Co. προβλέπει πως η οικο-
νομία του Ισραήλ θα συρρικνωθεί
αυτό το τρίμηνο κατά 11%. Οπως
τονίζει η αμερικανική τράπεζα,
οι παλαιότερες συγκρούσεις του
Ισραήλ, συμπεριλαμβανομένης
εκείνης του 2006 με τη Χεζμπολάχ
του Λιβάνου καθώς και μιας άλλης
με τη Χαμάς το 2014, διήρκεσαν
περίπου επτά εβδομάδες και «σχε-
δόν δεν άγγιξαν την οικονομική
δραστηριότητα». «Αυτός εδώ ο
πόλεμος, όμως, έχει πολύ μεγα-
λύτερο αντίκτυπο στην οικονο-
μική δραστηριότητα και στην εμ-
πιστοσύνη», επισημαίνει. Το πρώ-
το σοκ του πολέμου ήταν τόσο
ισχυρό ώστε δύο εβδομάδες μετά
την έναρξή του μόλις το 12% των
βιομηχανιών του Ισραήλ λειτουρ-
γούσε πλήρως. Οι περισσότερες
υπολειτουργούσαν και απέδιδαν
το πρόβλημα σε ελλείψεις προ-
σωπικού. Ο πόλεμος θα δοκιμάσει
τις αντοχές του Ισραήλ στο έπα-
κρο. Η κυβέρνηση έχει ήδη ανα-
κοινώσει ότι το δημοσιονομικό
έλλειμμα θα υπερδιπλασιαστεί
τόσο το τρέχον όσο και το επόμενο
έτος. Παράλληλα, οι οίκοι πιστο-
ληπτικής αξιολόγησης S&P Global
Ratings, Moody’s Investors Service
και Fitch Ratings έχουν όλοι προ-
ειδοποιήσει για επικείμενη υπο-
βάθμιση της πιστοληπτικής αξιο-
λόγησης της χώρας, που θα είναι
και η πρώτη στην ιστορία της.

Στο μεταξύ, έχει καταρρεύσει
η κατανάλωση των νοικοκυριών,
προκαλώντας σοκ στον κλάδο
που αντιπροσωπεύει περίπου το
ήμισυ του ΑΕΠ της χώρας. Η ιδιω-
τική κατανάλωση μειώθηκε κατά
σχεδόν το 1/3 την ημέρα που ξέ-
σπασε ο πόλεμος, ενώ οι δαπάνες
για ψυχαγωγία καταβαραθρώθη-
καν με πτώση 70%.

Η νομισματική δράση 
μπορεί να ξεκουραστεί 
Η μια μετά την άλλη, οι κεντρικές τράπεζες απο-
φασίζουν για διατήρηση των επιτοκίων και προ-
ειδοποιούν ότι αυτή η περίοδος θα είναι μακρά.
Δεν παραλείπουν να σημειώσουν δε, ότι βρί-
σκονται με το δάχτυλο στη σκανδάλη για περαι-
τέρω αυξήσεις των επιτοκίων, εφόσον χρει-
αστεί. Αναγνωρίζουν όμως ότι οι οικονομίες βρί-
σκονται σε πορεία εξασθένισης, γεγονός που
τους επιτρέπει προς το παρόν να τηρούν στάση
αναμονής. Στα θετικά της συγκυρίας, το γεγονός
ότι οι κεντρικές τράπεζες αρχίζουν να πι-
στεύουν πως στο τέλος θα καταφέρουν το ζη-
τούμενο, που δεν είναι άλλο από το να επανέλ-
θει η σταθερότητα των τιμών. 

••••
Eγινε ο στόχος εφικτός 
Χαμηλό διετίας παρουσίασε οι πληθωρισμός
τον Οκτώβριο στο 2,9% σε σχέση με 4,3% ένα
μήνα πριν. Η εξέλιξη αιφνιδίασε θετικά τους
αναλυτές οι οποίοι δεν ανέμεναν την καθοδική
διάσπαση του «ψυχολογικού ορίου» του 3% τό-
σο νωρίς. Όπως ενδεικτικά αναφέρουν κάποιοι
αναλυτές, πλέον ανοίγει ο δρόμος για τον στόχο
του 2%. Η εξέλιξη έρχεται να επιβεβαιώσει την
απόφαση της ΕΚΤ να διατηρήσει τα επιτόκια
αναλλοίωτα στο 4% αφού προηγουμένως έλα-
βε υπόψη και την υποτονική οικονομική δρα-
στηριότητα που έχει διαμορφωθεί στην Ευρω-
ζώνη. Υπενθυμίζουμε ότι μετά από 10 συνεχό-
μενες αυξήσεις των επιτοκίων η ΕΚΤ τον Οκτώ-
βριο αποφάσισε να τηρήσει στάση αναμονής για
πρώτη φορά από τον Ιούλιο του 2022. 

••••
Αύξηση της παραγωγικότητας
και μείωση των δανείων 
Η ΕΚΤ αναμένει πως τώρα που η ενεργειακή
κρίση εξασθενεί, τα κράτη-μέλη θα αποσύρουν
τα οριζόντια μέτρα στήριξης στην οικονομία. Με
αυτόν τον τρόπο θεωρούν ότι θα αποδυναμω-
θούν οι μεσοπρόθεσμες πιέσεις στον πληθωρι-
σμό και θα αποφευχθούν περαιτέρω αυξήσεις
των επιτοκίων σε μια συγκυρία που έχει ήδη αρ-
χίσει να προκαλεί προβλήματα στην πραγματική
οικονομία. Ο δημοσιονομικός πυλώνας καλείται
μεταξύ άλλων να καταστήσει την Ευρωζώνη μια
παραγωγική οικονομία με χαμηλά επίπεδα χρέ-
ους. Έφτασε συνεπώς η ώρα των επενδύσεων
και των μεταρρυθμίσεων έχοντας ως καταλύτη
το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας. Για
να έχει τύχη η προσπάθεια, θα πρέπει προηγου-
μένως να συνοδευθεί και από την επιστροφή
των δημοσιονομικών κανόνων, κάτι που αναμέ-
νεται πως θα γίνει μέχρι το τέλος του έτους. 

••••
Το ποσοτικό αδιέξοδο 
Οι τράπεζες καλούνται την επόμενη περίοδο να
επικεντρωθούν σε τρείς προτεραιότητες που

αφορούν στη διακυβέρνηση, στα εσωτερικά συ-
στήματα ελέγχου και στη βιωσιμότητα των επι-
χειρηματικών τους μοντέλων. Οι αναταράξεις
στον τραπεζικό κλάδο την άνοιξη του 2023 ανέ-
δειξαν ότι δεν είναι αρκετό η έμφαση να δίνεται
στους δείκτες κεφαλαίων και ρευστότητας, δη-
λαδή στους ποσοτικούς στόχους. Η περίπτωση
της Credit Suisse υπήρξε ενδεικτική αυτής της
πραγματικότητας και αποτέλεσε σημείο αναφο-
ράς για το παγκόσμιο τραπεζικό σύστημα, κα-
θώς την ώρα που αποτύχανε η κραταιά τράπεζα
της Ελβετίας, πληρούσε όλους τους ποσοτικούς

δείκτες. Προς αυτή την κατεύθυνση επικεντρώ-
νονται και οι προσπάθειες των εποπτών που αν
θέλουν να πετύχουν την αποτελεσματική επο-
πτεία θα πρέπει να εντάξουν περισσότερα ποι-
οτικά κριτήρια στους ελέγχους τους. 

••••
Νέα χαμένη ευκαιρία
ενόψει 
Σε μια περίοδο έντονης ζήτησης για το φυσικό
αέριο, ο πόλεμος στη Μέση Ανατολή απειλεί την
ένταξη της λεκάνης της Λεβαντίνης στις εναλλα-
κτικές διόδους εφοδιασμού της Ευρώπης. Η ευ-
καιρία προκύπτει λόγω της στρατηγικής που
ακολουθεί η Ε.Ε. για απεξάρτηση από το ρωσικό
φυσικό αέριο, κάτι που η περιοχή θα μπορούσε
να αξιοποιήσει με τις κατάλληλες επενδύσεις.
Όμως, η διάρκεια και το εύρος του πολέμου πα-
ραμένουν άγνωστες πτυχές, θέτοντας σε κίνδυ-
νο τα επενδυτικά πλάνα των εταιρειών και προ-
καλώντας αβεβαιότητα για το κατά πόσο ο στό-
χος της αύξησης των ποσοτήτων παραμένει εφι-
κτός. Ενδεικτικό της κατάστασης είναι και το γε-
γονός ότι το Κατάρ σπεύδει να αυξήσει την πα-
ραγωγή υγροποιημένου φυσικού αερίου προ-
κειμένου να αποκτήσει συγκριτικό πλεονέκτη-
μα. Αν και η Κύπρος δεν επηρεάζεται άμεσα από
τις εξελίξεις, η καθιέρωση της συγκεκριμένης
οδού θα μπορούσε να έχει έμμεσα και μεσο-
πρόθεσμα οφέλη εφόσον αναπτυχθεί ένα πλέγ-
μα συνεργασιών.  

Αν η κυβέρνηση δεν βάλει μπρος τις μεταρρυθμιστικές μηχανές έχοντας ως καύσιμο το NextGe-
nEU, τότε η εξασθένιση της αγοραστικής δύναμης των καταναλωτών θα τείνει να αποκτά στοιχεία
ανθεκτικότητας.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Επιτόκιο Επανεπένδυσης
Επιτόκιο επανεπένδυσης
καλείται το επιτόκιο με το
οποίο θα επανατοκιστεί
μια επένδυση μετά την
πρώτη λήξη της. Το επιτό-
κιο αυτό χρησιμοποιείται
για σκοπούς σύγκρισης

επενδύσεων με διαφορετική ημερομηνία
λήξης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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Μεγάλες απώλειες καταγράφει
η οικονομία του Ισραήλ

Γέρνει επικίνδυνα
πύργος στην Μπολόνια   
Της ΓΚΑΪΑ ΠΙΑΝΙΤΖΙΑΝΙ   

Μπορεί ο πύργος της Πίζας να είναι ο πιο
διάσημος κεκλιμένος πύργος της Ιταλίας,
δεν είναι όμως ο μοναδικός. Ο πύργος
της Γκαριζέντα στην Μπολόνια γέρνει
περισσότερο. Τελευταία, μάλιστα, η δυ-
ναμική της κλίσης του προκαλεί ανησυχία
και έχει αναγκάσει τις Αρχές να κλείσουν
την πλατεία στην οποία βρίσκεται μαζί
με τον «δίδυμό» του πύργο Ασινέλι. Ο
πύργος της Γκαριζέντα, με ύψος 48 μέ-
τρων, ιστορικά έχει κλίση τεσσάρων μοι-
ρών. Οι Αρχές, ωστόσο, υποστηρίζουν
πως τελευταία έχουν εντοπίσει τα σημάδια
μιας απρόβλεπτης «κίνησης προς τα κά-
τω», η οποία επείγει να μελετηθεί διεξο-
δικά.  

«Το ζήτημα δεν είναι ότι ο πύργος θα
καταρρεύσει», δήλωσε ο δήμαρχος της
Μπολόνια, Ματέο Λεπόρε. «Τον παρα-
κολουθούμε στενά από το 2018, σαν ασθε-
νή σε νοσοκομείο, και ξέρουμε τώρα ότι
χρειάζεται να συντηρηθεί. Αποφασίσαμε
να ξεκινήσουμε τις εργασίες αμέσως».
Χτισμένος το έτος 1100, ο πύργος ξεκίνησε
από την αρχή να γέρνει εξαιτίας, πιθα-
νότατα, κάποιου κατασκευαστικού σφάλ-
ματος και δύο αιώνες αργότερα άρχισε
να γεννιέται στους κατοίκους της πόλης
ο φόβος πως θα καταρρεύσει. Ο Ντάντε
Αλιγκέρι (Δάντης) τον συγκρίνει στο έργο
του «Θεία Κωμωδία» με τον γίγαντα Αν-
ταίο. Ομως η συντήρηση ενός γίγαντα
σχεδόν 1.000 ετών δεν είναι εύκολη υπό-
θεση. Ακόμη και μέσα στην επιτροπή
των εμπειρογνωμόνων υπάρχουν διαφω-
νίες. Γεωλόγοι, μηχανικοί, αρχιτέκτονες
και χημικοί έχουν διαφορετική αντίληψη
τόσο για το πρόβλημα όσο και για τη

λύση του. Αρχικά προτάθηκε να χτιστούν
περιμετρικά στηρίγματα ενισχυμένα με
μεταλλικά καλώδια που θα αποτρέψουν
μια πιθανή αύξηση της κλίσης. Το σχέδιο
απορρίφθηκε, ωστόσο, λόγω του κινδύνου
που ενείχε το σκάψιμο για να θεμελιωθούν
τα στηρίγματα. Αργότερα, η πρόταση έγ-
χυσης ενός ειδικού μείγματος σκυροδέ-
ματος στα θεμέλια επίσης δεν μακροη-
μέρευσε. Για την ώρα αναμένεται να στη-
θεί γύρω από τον πύργο ένα προστατευ-
τικό «κουτί», μέχρι να ληφθεί η απόφαση
για το επόμενο βήμα.   

<<<<<<

Η επιστράτευση και
το «πάγωμα» της οι-
κονομίας έχουν προ-
καλέσει κατάρρευση
της οικονομικής δρα-
στηριότητας.

Οι δίδυμοι πύργοι στο κέντρο της
Μπολόνια. Ειδικοί θέλουν να μελετήσουν
την αυξανόμενη κλίση του πανύψηλου
Γκαριζέντα.

Εκστρατεία ενάντια στο τράφικινγκ
άγριας ζωής στις Ηνωμένες Πολιτείες
Η νότια Καλιφόρνια έχει εδώ και χρόνια
γίνει το άτυπο «επίκεντρο» της παράνομης
εισαγωγής άγριων ζώων στις ΗΠΑ. Οι λα-
θρέμποροι, που εισάγουν σπάνια και συχνά
απειλούμενα με εξαφάνιση ζώα από κάθε
γωνιά του πλανήτη, φαίνεται πως έχουν
χτίσει ένα μεγάλο δίκτυο αγοραστών στη
χώρα. Πολλά από τα ζώα αυτά έχουν δια-
σωθεί και έχουν οδηγηθεί σε ασφαλή πε-
ριβάλλοντα. Oμως, πριν από λίγες ημέρες,
ο ζωολογικός κήπος του Λος Aντζελες ανα-
κοίνωσε πως ξεκινάει καμπάνια, την πρώτη
στο είδος της, με σκοπό τη «διάσωση» όσο
το δυνατόν περισσότερων στην περιοχή
και την πάταξη του τράφικινγκ άγριας
ζωής. Η διευθύντρια του κήπου, στον οποίο
κατοικούν αυτή τη στιγμή με ασφάλεια
περισσότερα από 50 ζώα που κατασχέθηκαν
από λαθρεμπόρους, έδωσε την περασμένη
Παρασκευή το «σήμα» για να ξεκινήσει
το Δίκτυο Κατάσχεσης Αγριων Ζώων της
νότιας Καλιφόρνιας, το οποίο θα αποτελεί
μια συντονισμένη προσπάθεια να εντο-
πίζονται τα άγρια ζώα και να μεταφέρονται
στον ζωολογικό κήπο του Λος Αντζελες.

Κοντά στον χώρο από τον οποίο η Ντένις
Βέρετ έκανε την ανακοίνωση βρισκόταν
η Νίντζα, η εξαιρετικά σπάνια «ακτινωτή
χελώνα», που κατασχέθηκε το 1998 από
την Υπηρεσία Αγριων Ζώων και Ψαριών
των Ηνωμένων Πολιτειών. Η συνεργασία
μεταξύ της υπηρεσίας, που χρονολογείται
από το 1871 και της παναμερικανικής Ενω-
σης Ενυδρείων και Ζωολογικών Κήπων
έχει παράσχει ουσιαστική βοήθεια στο να
μεταφερθούν με ασφάλεια τα απειλούμενα
είδη σε χώρους όπου θα τους παρασχεθεί
ειδική φροντίδα, συχνά υψηλού κόστους.

Ως μέρος του προγράμματος, που φέτος
θα περιοριστεί πιλοτικά στη νότια Καλι-

φόρνια, αλλά αναμένεται να εφαρμοστεί
σε ολόκληρη τη χώρα από το προσεχές
έτος, θα συγκροτηθεί και ομάδα ειδικών
με σκοπό την παροχή «επαγγελματικής
φροντίδας ειδικά σχεδιασμένης για τις
ανάγκες κάθε ξεχωριστής περίπτωσης».

«Οι άνθρωποι συχνά νομίζουν πως το
λαθρεμπόριο ζώων είναι κάτι που συμβαίνει
κάπου πολύ μακριά, όπως στην Αφρική,
στην Ασία ή την Αυστραλία», δήλωσε στους
Los Angeles Times ο Νταν Ας, πρόεδρος
της Ενωσης Ενυδρείων και Ζωολογικών
Κήπων. «Είναι όμως και ένα πολύ αμερι-
κανικό πρόβλημα». 

Μόνο το 2022, ειδικά στελέχη της Υπη-
ρεσίας Αγριων Ζώων και Ψαριών «ξεσκέ-
πασαν» περισσότερες από 10.000 υποθέσεις
λαθρεμπορίου ζώων και μάζεψαν περισ-

σότερα από 11 εκατ. δολάρια από τα πρό-
στιμα που επιβλήθηκαν στους παραβάτες.
«Το τράφικινγκ άγριας ζωής, είτε γίνεται
με σκοπό το κέρδος είτε γίνεται για προ-
σωπικούς λόγους, μπορεί να έχει ολέθριες
συνέπειες για το περιβάλλον και τη βιο-
ποικιλότητά μας», είπε η Βέρετ.

Τα περισσότερα ζώα περνούν παράνομα
από τα νότια σύνορα της Αμερικής. Οι
Αρχές έχουν εντοπίσει εκεί μεγάλους αριθ-
μούς θηλαστικών, πτηνών, ψαριών, ακόμη
και εχινόδερμων, όπως το σπάνιο «αγγούρι
της θάλασσας». Ανθρωποι της υπηρεσίας
αναμένεται να ελέγχουν το διεθνές αερο-
δρόμιο του Λος Αντζελες με ειδικά εκπαι-
δευμένα λαγωνικά, καθώς και τα πακέτα
που φτάνουν μέσω των διαφόρων μετα-
φορικών εταιρειών.

H Νίντζα, η σπάνια «ακτινωτή χελώνα» της Μαδαγασκάρης, απολαμβάνει γεύμα κάκτου.
Κατασχέθηκε το 1998 από την υπηρεσία Αγριων Ζώων και Ψαριών των ΗΠΑ και αποτελεί
σύμβολο κατά του λαθρεμπορίου.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Έξι μήνες πριν ολοκληρωθεί η θητεία
του διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας της Κύπρου κ. Κωνσταντίνου
Ηροδότου, κι όμως οι διεργασίες
για την αντικατάστασή του, ή μη,
έχουν ξεκινήσει. Οι βολιδοσκοπή-
σεις για το όνομα του νέου, πραγ-
ματοποιούνται σε διάφορα επίπεδα
ωστόσο ο υφιστάμενος διοικητής
έχει θέσει ισχυρή υποψηφιότητα
να παραμείνει στη θέση του για
ακόμα μία πενταετία, αφού, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, ευνοούν την
παραμονή του οι Ευρωπαίοι επό-
πτες. Οι μηχανές έβαλαν «μπρος»
για την εξεύρεση ονομάτων, εν-
τούτοις τα ονόματα που «παίζουν»
είναι κυρίως αυτά που «ακούγονταν»
να αναλαμβάνουν τη θέση του
υπουργού Οικονομικών στην κυ-
βέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη. 

Από τα πιθανά ονόματα που
«παίζουν» είναι ο κ. Χριστόδουλος
(Χριστάκης) Πατσαλίδης, ο πρώην
πρώτος αναπληρωτής CEO της Τρά-
πεζας Κύπρου. Ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας έχει διορίσει ήδη τον
δρα Χρ. Πατσαλίδη στη θέση του
ειδικού συμβούλου του για θέματα
οικονομίας. Ο κ. Πατσαλίδης ήταν
ένα από τα ονόματα που είχε θέσει
ισχυρή υποψηφιότητα για υπουργός
Οικονομικών, αλλά το βιογραφικό
του τείνει περισσότερο για τη θέση
του κεντρικού τραπεζίτη. Εκτός
από την Τράπεζα Κύπρου εργά-
στηκε στην Κεντρική Τράπεζα της
Κύπρου, αλλά και στη Διαχείριση
Εξωτερικού Δημόσιου Xρέους και
Συναλλαγματικών Αποθεμάτων.

Πέραν του κ. Χρ. Πατσαλίδη,
«παίζει» το όνομα του κ. Σταύρου
Παντζιαρή, που επίσης είχε ακου-
στεί για υπουργός Οικονομικών
του προέδρου Χριστοδουλίδη. Ο

πρώην διευθύνων σύμβουλος της
EY Kύπρου έχει μπει ξανά στο «παι-
χνίδι», για τη θέση του κεντρικού
τραπεζίτη αυτή τη φορά, με το βιο-
γραφικό του να είναι πλούσιο σε
εξαγορές, συγχωνεύσεις, Χρημα-
τιστήριο και φυσικά σε ό,τι συνε-
πάγεται με το ελεγκτικό-λογιστικό
επάγγελμα.

Την πιθανή τριάδα για κεντρικό
τραπεζίτη στη νέα πενταετία από
τον Απρίλιο του 2024 και έπειτα
συμπληρώνει ο πρόεδρος του Invest
Cyprus, κ. Ευγένιος Ευγενίου. Ο
πρώην διευθύνων σύμβουλος της

PwC Κύπρου είχε ακουστεί ξανά
για υπουργός Οικονομικών, επί δια-
κυβέρνησης Αναστασιάδη, αλλά
το όνομά του είχε ακουστεί και για
την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη.
Πέραν της PwC Κύπρου, ως CEO
είχε εργαστεί στο παρελθόν και
στην PwC στο Λονδίνο, στην Αθή-
να, στη Μόσχα. Επιπλέον έχει δια-
τελέσει πρόεδρος της επιτροπής
Χρηματιστηρίου και Κεφαλαιαγοράς
του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λο-
γιστών Κύπρου.

Ευνοούν την παραμονή του
Αφήνοντας στην άκρη τα πιθανά

ονόματα για τη θέση του κεντρικού

τραπεζίτη στη θητεία του 2024-
2028 και επιστρέφοντας στον υφι-
στάμενο διοικητή, όπως πληροφο-
ρείται η «Κ» οι Ευρωπαίοι επόπτες
ευνοούν την παραμονή του για
ακόμα μία πενταετία. Οι ευγενικές
υπενθυμίσεις των Ευρωπαίων επο-
πτών προς την προεδρία της Δη-
μοκρατίας είχαν αρχίσει από τις
αρχές του καλοκαιριού και όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ» γί-
νονται ανά τακτά χρονικά διαστή-
ματα. Η δημοφιλία του κ. Ηροδότου
στο πρώτο εξάμηνο του χρόνου
δεν ήταν και στο ανώτερο δυνατό
σημείο, όμως οι σχέσεις του με τους
Ευρωπαίους επόπτες αποδεικνύον-

ται πολύ ισχυρές. Η επικοινωνία
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου με αντίστοιχες κεντρικές τρά-
πεζες άλλων κρατών, αλλά και με
την Φρανκφούρτη αποδεικνύονται
–εκ του αποτελέσματος– πολύ κα-
λές. Η αλήθεια είναι ότι στην Κύπρο
έχουν παρευρεθεί με καλέσματα
του διοικητή αρκετοί επικεφαλής
της ΕΚΤ και του SSM.

Σωστοί χειρισμοί θεμάτων
Είναι κοινώς αποδεκτό ότι η

χρονική περίοδος που έλαβε τα
ηνία της Κεντρικής Τράπεζας ο κ.
Ηροδότου, τα τραπεζικά δρώμενα
στην Κύπρο βρισκόντουσαν σε κα-

λή πορεία. Τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια (ΜΕΔ) είχαν ήδη λάβει την
κατιούσα με μεγάλες πωλήσεις δα-
νείων, ή πωλήσεις που είχαν δρο-
μολογηθεί. Διαχρονικό πρόβλημα
το οποίο δεν έχει λάβει μέχρι και
σήμερα ιδιαίτερη δράση είναι το
πλαίσιο των εκποιήσεων, ένα κε-
φάλαιο που μπορεί να φτάσει το
τέλος της πενταετίας του και να
μην έχει γίνει για παράδειγμα ένα
ειδικό δικαστήριο για υποθέσεις
μεταξύ δανειοληπτών - τραπεζών.
Η αποτυχία μεγάλων δράσεων για
το πλαίσιο των εκποιήσεων με τις
πολλές αναστολές εκποιήσεων και
το παράθυρο δημιουργίας νέων

στρατηγικών κακοπληρωτών πι-
θανώς να πιστωθεί στον διοικητή.

Γενικότερα όμως, μέχρι το 2020
δεν διαφαινόταν ιδιαίτερος κίνδυ-
νος για το τραπεζικό σύστημα της
Κύπρου με τα δεδομένα που υπήρ-
χαν. Η πανδημία δημιούργησε ένα
μεγάλο ερωτηματικό για τη δυνα-
τότητα των δανειοληπτών να συ-
νεχίσουν να πληρώνουν τη δόση
των δανείων τους και η Κεντρική
εκτέλεσε το πρόγραμμα της ανα-
στολής των δόσεων που μαέστρος
ήταν οι Ευρωπαίοι επόπτες. Γενναίο
το κυπριακό το πρόγραμμα, αλλά
δεν δημιούργησε τελικά πρόβλημα
στις τράπεζες όπως υπήρχε –δι-
καιολογημένα– φόβος. Επίσης, καθ’
όλη τη διάρκεια της πανδημίας ως
εγχώριος επόπτης λειτούργησε
υποδειγματικά και έχουν να του
το πιστώσουν αρκετοί τραπεζικοί
κύκλοι.

Το 2021 ήρθε ο πόλεμος της Ρω-
σίας στην Ουκρανία και έφερε μία
δύσκολη εξίσωση ενώπιον του δι-
οικητή, αυτή του να κλείσει η RCB
Bank δίχως να χάσει κάποιος κα-
ταθέτης τα χρήματά του. Και έτσι
έγινε, ο κ. Ηροδότου συμφώνησε
με τον SSM να μην πάει η τράπεζα
σε διαδικασία «resolution» και το
χειρίστηκε επιτυχώς σε εγχώριο
επίπεδο.

Τέλος, χειρίστηκε ο κ. Ηροδότου
«δίχως να ανοίξει μύτη» το κλείσιμο
των υποκαταστημάτων που δια-
τηρούσαν οι λιβανέζικες τράπεζες
στην Κύπρο τον Μάιο του 2022.
Διαφυλάχθηκαν για ακόμα μία φορά
οι καταθέτες των υποκαταστημά-
των αυτών και οι κινήσεις της Κεν-
τρικής ήταν για να «θωρακίσουν»
και τις τράπεζες της Κύπρου, αλλά
και τους καταθέτες των υποκατα-
στημάτων από τις αναταράξεις
στον Λίβανο.

Αρχισαν οι διεργασίες για διοικητή της ΚΤΚ
Ποιον ευνοούν «ευγενικά» οι επόπτες, ποια ονόματα «παίζουν» για τη θέση, οι ορθοί και οι μέτριοι χειρισμοί

<<<<<<

Οι βολιδοσκοπήσεις για
το όνομα του νέου διοι-
κητή πραγματοποιού-
νται σε διάφορα επίπε-
δα, ωστόσο ο σημερινός
έχει θέσει ισχυρή υπο-
ψηφιότητα να παραμεί-
νει στη θέση του.

Είναι κοινώς αποδεκτό ότι η χρονική περίοδος που έλαβε τα ηνία της Κεντρικής Τράπεζας ο Κωνσταντίνος Ηροδό-
του, τα τραπεζικά δρώμενα στην Κύπρο βρισκόντουσαν σε καλή πορεία.
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Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Δεν φαίνεται να βρίσκει μέχρι στιγ-
μής κοινό έδαφος ο υπουργός Γε-
ωργίας στις θέσεις των εμπλεκό-
μενων φορέων για την παραγωγή
χαλλουμιού, όπως αυτές διατυ-
πώθηκαν και στις επιμέρους συ-
ναντήσεις που είχε μαζί τους την
προηγούμενη εβδομάδα. Αυτό που

αναμένεται πλέον, είναι ότι εντός
της επόμενης εβδομάδας θα συγ-
καλέσει όλα τα μέρη σε νέα σύ-
σκεψη για το θέμα, όμοια με αυτή
που έλαβε χώρα την προηγούμενη
εβδομάδα. Θέμα συζήτησης είναι
για άλλη μια φορά το θέμα της πο-
σόστωσης, για την οποία δεν υπήρ-
χε κοινή συνισταμένη πριν την
κατοχύρωση του προϊόντος ως
Προστατευόμενης Ονομασίας
Προέλευσης, αλλά δεν επήλθε,
όπως ενδεχομένως αναμενόταν,
ούτε και μετά την κατοχύρωσή
του. Έτσι, λοιπόν, το διάταγμα
του υπουργού Εμπορίου που δη-
μοσιεύτηκε την Παρασκευή 20
Οκτωβρίου το οποίο ρυθμίζει τη
συμμετοχή του αιγοπρόβειου γά-
λακτος στο παραχθέν προϊόν στο
19% για την περίοδο μεταξύ της
20ής Οκτωβρίου 2023 και της 31ης

Ιανουαρίου 2024, και στο 25% για
την περίοδο μεταξύ της 1ης Φε-
βρουαρίου 2024 και της 31ης Ιου-
λίου 2024, προκάλεσε εκ νέου αν-
τιδράσεις από πλευράς Συνδέσμου
Τυροκόμων και Συνδέσμων Αγε-
λαδοτρόφων και νέο αναβρασμό
στη βιομηχανία παραγωγής χαλ-
λουμιού.

Αίτημα αναστολής
Σύμφωνα με πληροφορίες της

«Κ», ο Σύνδεσμος Τυροκόμων έχει
ήδη κινηθεί δικαστικά, με ένσταση
και αίτημα προσωρινής αναστολής
του διατάγματος στη βάση της θέ-
σης ότι δεν υπάρχει διαθέσιμο
γάλα ώστε να παράγεται χαλλούμι
με ποσοστό 19% αιγοπρόβειου
από όλα τα τυροκομεία. Την ίδια
ώρα και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος
Αγελαδοτρόφων επιμένει στη θέση

του για επιστροφή του ποσοστού
αιγοπρόβειου γάλακτος στο 10%
και αναμένει την τελική απόφαση
του υπουργείου Γεωργίας από την
οποία θα κριθεί το αν θα επιλέξουν
την οδό της λήψης μέτρων. Αυτό
που προτάσσεται από την πλευρά
τους είναι ότι δεν υπάρχουν οι πο-
σότητες αιγοπρόβειου για παρα-
γωγή χαλλουμιού στη βάση του
διατάγματος. Από την άλλη, η πα-
ραγωγή χαλλουμιού δεν έχει στα-
ματήσει από τις 20 Οκτωβρίου,
ενώ διεξάγονται παράλληλα και
οι έλεγχοι από πλευράς υπουργείου
για την εφαρμογή του διατάγματος.
Τα δείγματα των ελέγχων έχουν
σταλθεί στο Γενικό Χημείο και
αναμένονται εντός των επόμενων
ημερών τα αποτελέσματα. Από τα
αποτελέσματα θα διαφανεί αν τε-
λικά μετά τις 20 Οκτωβρίου υπήρξε

συμμόρφωση με το διάταγμα σχε-
τικά με τη νέα ποσόστωση γάλα-
κτος.

Ποσοστά συμμετοχής
Στο μεταξύ, σύμφωνα με στοι-

χεία από τις παραδόσεις γάλακτος
στη βιομηχανία για το 2022, το
ελάχιστο ποσοστό αιγοπρόβειου
γάλακτος στο μίγμα χαλλουμιού
για την περίοδο Οκτωβρίου - Ια-
νουαρίου –που θεωρείται η ξηρά
περίοδος παραγωγής γάλακτος–
είναι το 19%. Σε αυτό το δεδομένο
βασίστηκε και το ποσοστό που
περιλαμβάνεται στο διάταγμα.
Σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία
έχει ενώπιον της η «Κ», για το έτος
2022 παράχθηκαν 83,5 χιλιάδες
λίτρα αιγοπρόβειου γάλακτος, εκ
των οποίων το 95% αφορούσε την
παραγωγή χαλλουμιού. Με βάση

τις ποσότητες που διατέθηκαν κά-
θε μήνα, φαίνεται ότι η συμμετοχή
του αιγοπρόβειου γάλακτος κυ-
μάνθηκε ετησίως γύρω στο 27%.
Χαμηλότερο ποσοστό συμμετοχής,
σύμφωνα με τα στοιχεία, είναι το
19% το οποίο καταγράφηκε τον
μήνα Νοέμβριο, ενώ παραμένει
σε επίπεδα 20-22% από Σεπτέμβριο
μέχρι Ιανουάριο. Από Φεβρουάριο
και μετά η συμμετοχή αιγοπρό-
βειου ανέβηκε, ξεκινώντας από
27% (Φεβρουάριος) έφτασε στο
31% τον Μάρτιο και στο 34% την
περίοδο Απρίλιο - Μάιο. Σε ψηλά
επίπεδα κυμάνθηκε Ιούνιο και Ιού-
λιο (32% και 30%) και τον Αύγουστο
παρουσίασε μια μικρή κάμψη, πέ-
φτοντας στο 26%. 

Έτσι, ο μέσος όρος συμμετοχής
για την ξηρά περίοδο παραγωγής
αιγοπρόβειου γάλακτος διαμορ-

φώνεται στο 21% και για την υπό-
λοιπη περίοδο στο 31%. Είναι γε-
γονός ότι τα στοιχεία δικαιολογούν
περαιτέρω αύξηση της συμμετοχής
του αιγοπρόβειου το επόμενο διά-
στημα και δείχνουν ότι το 19%
του διατάγματος είναι μάλλον συν-
τηρητικό ποσοστό. Πρόκειται
ωστόσο για στοιχεία τα οποία φαί-
νεται να αμφισβητούνται από τον
Παγκύπριο Σύνδεσμο Αγελαδο-

τρόφων ως προς την ορθότητά
τους, ενώ και ο Σύνδεσμος Τυρο-
κόμων διατείνεται ότι τα συγκε-
κριμένα ποσοστά δεν αποτυπώ-
νονται σε όλα τα τυροκομεία. 

Υπενθυμίζεται ότι, με βάση το
διάταγμα, αποφασίστηκε η αύξηση
της συμμετοχής του αιγοπρόβειου
γάλακτος στο 19% (από το 10%)
για τους μήνες με χαμηλή παρα-
γωγή γάλακτος (Οκτώβριος - Ια-
νουάριος), και στο 25% για τους
υπόλοιπους μήνες του έτους, μέχρι
και τη λήξη της μεταβατικής πε-
ριόδου, το 2024. 

Μέχρι 34% το αιγοπρόβειο στο χαλλούμι
Στο 26,9% ο μέσος όρος συμμετοχής σύμφωνα με τις παραδόσεις γάλακτος στη βιομηχανία – Kινούνται νομικά οι παραγωγοί

Αναμένεται νέα συνάντηση με τους συνδέσμους παραγωγών την ερχόμενη εβδομάδα, για λήψη κοινών αποφάσεων ώστε να εξασφαλιστεί η απρόσκοπτη
παραγωγή του προϊόντος.

<<<<<<

Με αίτημα προσωρινής
αναστολής του διατάγ-
ματος προχώρησε ο
Σύνδεσμος Τυροκόμων
στη βάση της θέσης ότι
δεν υπάρχει διαθέσιμο
γάλα για παραγωγή
χαλλουμιού με ποσοστό
19% αιγοπρόβειου από
όλα τα τυροκομεία.

<<<<<<

Για το έτος 2022 παράχ-
θηκαν 83,5 χιλιάδες λί-
τρα αιγοπρόβειου γάλα-
κτος, εκ των οποίων το
95% διοχετεύτηκε στην
παραγωγή χαλλουμιού.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε τρίωρη στάση εργασίας που θα
γίνει τη Δευτέρα, 6 Νοεμβρίου
2023, από τις 3:00 μ.μ. – 6:00 μ.μ.,
κατέρχονται οι υπάλληλοι της Ελ-
ληνικής Τράπεζας, σύμφωνα με
ανακοίνωση προς τους εργαζομέ-
νους της Ένωσης Τραπεζικών
Υπαλλήλων Κύπρου (ΕΤΥΚ), τονί-
ζοντας ότι «πρέπει να πείσουν τη
διοίκηση της Τράπεζας ότι οφείλει
να σέβεται τις συλλογικές συμβά-
σεις αλλά και τους εργασιακούς
θεσμούς». Πίσω από τη στάση ερ-
γασίας τραπεζικοί κύκλοι βλέπουν
να «τρίζει η Οργάνωση τα δόντια»
στη Eurobank, χρησιμοποιώντας
τη διαχρονική κόντρα με την Ελ-
ληνική. Η «είδηση» εντοπίζεται
στην ανακοίνωση της 27ης Οκτω-
βρίου, προς το τέλος της οποίας η
ΕΤΥΚ τόνιζε πως, «γνωρίζει ότι κά-
ποιοι θέλουν να παραδώσουν το
προσωπικό της Ελληνικής Τράπε-
ζας απροστάτευτο στην EURO-
BANK, αλλά αυτό δεν πρόκειται
να το επιτρέψει, απεναντίας αν
έρθει εκείνη η στιγμή οι συνάδελ-
φοι θα είναι ακόμα πιο ισχυροί και
προστατευμένοι».

Το χρονικό σημείο που η τρά-
πεζα θα περάσει στην Eurobank
δεν αργεί, καθώς, μετά το 55,3%
που έχει στην Ελληνική είναι πραγ-
ματικά θέμα χρόνου ώστε να προ-
χωρήσει σε δημόσια πρόταση και
να λάβει άνω του 75%. Η ΕΤΥΚ
τώρα έχει να «ισορροπήσει» μεταξύ
δύο τραπεζών που η μία έχει να
ανανεώσει συλλογική σύμβαση
μαζί της από το 2018, ενώ στην
άλλη επί κυπριακού εδάφους, η
Eurobank Κύπρου δηλαδή, δεν
έχει πρόσωπα που είναι ενταγμένα
σε συντεχνία. 

Σίγουρα οι απόψεις διίστανται
μεταξύ των δύο πλευρών, ωστόσο
σύμφωνα με την ΕΤΥΚ, μεταξύ άλ-
λων η Ελληνική αρνείται να εφαρ-
μόσει αποφάσεις του υπουργείου
Εργασίας όπου διαπιστώθηκε εξό-
φθαλμη παραβίαση των υφιστά-
μενων Συλλογικών Συμβάσεων.
«Με διάφορα τεχνάσματα κάθε

φορά που καταλήγουμε σε συμ-
φωνία για ανανέωση της Συλλο-
γικής Σύμβασης, αυτή τορπιλίζεται
εκ των έσω χωρίς ουσιαστικά να
παρουσιάζεται η ολοκληρωμένη
πρόταση στο Διοικητικό Συμβούλιο
και αυτό συνέβη τόσο με τον τότε
πρόεδρο κ. Ευριπίδη Πολυκάρπου,
όσο και με τον τότε ανώτατο εκτε-
λεστικό διευθυντή κ. Oliver Gatzke
αλλά και πρόσφατα με τον μετα-
βατικό ανώτατο εκτελεστικό δι-
ευθυντή κ. Αντώνη Ρούβα», σχο-
λίαζε στην πρώτη της ανακοίνωση.
Σύμφωνα με την ΕΤΥΚ, μέσα από
τη μη υπογραφή της συμφωνίας
«δίνεται» η ευκαιρία στην Τράπεζα
να συνεχίσει την εκμετάλλευση
των συναδέλφων που προέρχονται
από τα ΣΠΙ που τους καθηλώνει
σε πολύ χαμηλά ωφελήματα-δι-
καιώματα, δηλαδή τη διατήρησή
τους σε χαμηλές κλίμακες που τους

είχαν καθηλώσει οι συμφωνίες της
ΣΕΚ και ΠΕΟ, όπως και στη μη
αμοιβή τους με βάση τη σημερινή
αξία των καθηκόντων όπως συμ-
βαίνει με τους υπόλοιπους συνά-
δελφους.

Χαμηλότεροι τόνοι
Σε χαμηλότερους τόνους ο CEO

της Ελληνικής Τράπεζας, κ. Αντώ-
νης Ρούβας απέστειλε μήνυμα εν-
τός της εβδομάδας στο προσωπικό
της Τράπεζας, εφαρμόζοντας άλλη
προσέγγιση από αυτή που είχε ο
κ. Όλιβερ Γκάτσκε που επέλεγε
να απαντήσει σε κάθε γραμμή της
ΕΤΥΚ. «Η επίλυση των χρόνιων
ανοιχτών εργασιακών θεμάτων
ήταν και παραμένει μία από τις
βασικές μου προτεραιότητες.Αυτό
άλλωστε είχα αναδείξει από την
πρώτη μέρα που ανέλαβα ως με-
ταβατικός ΑΕΔ. Για τον σκοπό

αυτό, τόσο εγώ προσωπικά όσο
και στελέχη της Τράπεζάς μας,
αφιερώσαμε αρκετό χρόνο τους
τελευταίους τρεις μήνες τόσο με
τις Συντεχνίες όσο και με το υπουρ-
γείο Εργασίας & Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων, πετυχαίνοντας σημαντική
πρόοδο στα περισσότερα από τα
ανοιχτά θέματα. Για ακόμα μία φο-
ρά θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι

η στάση μας παραμένει εποικο-
δομητική και η θέλησή μας για
συνέχιση του διαλόγου είναι δε-
δομένη αφού μόνο μέσα από τον
διάλογο μπορούν να ξεπεραστούν
οι οποιεσδήποτε διαφορές. Ανα-
μένουμε ότι με τη βοήθεια του
υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικών Ασφαλίσεων θα καταφέρου-
με να λύσουμε τα ανοικτά θέματα
ούτως ώστε να μπορέσουμε πλέον
με εργασιακή ειρήνη να επικεν-
τρωθούμε στην επιτυχημένη υλο-
ποίηση του Πλάνου Μετασχημα-
τισμού μας», ανάφερε γραπτώς
στο προσωπικό.

Σύμφωνα με πηγές που βρί-
σκονται κοντά στη διαδικασία
ανέφεραν πως η ΕΤΥΚ δεν έφτασε
στο τραπέζι του διαλόγου που είχε
αποφασιστεί να γίνει προ δύο Πα-
ρασκευών ενώπιον του υπουργείου
Εργασίας.

Τρίζει τα δόντια η ETYK στη Eurobank 
Σε τρίωρη στάση εργασίας αύριο, από τις 3:00 μ.μ. – 6:00 μ.μ., κατέρχονται οι υπάλληλοι της Ελληνικής Τράπεζας

<<<<<<

Oι απόψεις διίστανται
μεταξύ των δύο πλευ-
ρών, ωστόσο σύμφω-
να με την ΕΤΥΚ η Ελλη-
νική αρνείται να εφαρ-
μόσει αποφάσεις του
υπουργείου Εργασίας.

Σε χαμηλότερους τόνους ο CEO της Ελληνικής, κ. Αντώνης Ρούβας που απέστειλε μήνυμα εντός της εβδομάδας στο προσωπικό, εφαρμόζοντας άλλη
προσέγγιση από αυτή που είχε ο κ. Όλιβερ Γκάτσκε.

Hub για νέες 
αγορές σε ΑΣΙΑ
Η Eurobank εκτός του ότι θα θέλει να
αποκτήσει τον πλήρη έλεγχο της Ελ-
ληνικής Τράπεζας, θέλει να καταστεί
και κόμβος (hub) για επέκταση των
δραστηριοτήτων της σε νέες αγορές
στην Ασία. Συγκεκριμένα, ανατρέχον-
τας σε δηλώσεις του αναπληρωτή δι-
ευθύνοντος συμβούλου και επικεφα-
λής διεθνών δραστηριοτήτων της Eu-
robank, Σταύρου Ιωάννου, στο Bloom-
berg, η Eurobank βλέπει επέκταση
δραστηριοτήτων σε Σαουδική Αραβία,
Ντουμπάι, Ινδία και Ισραήλ, στοχεύον-
τας κυρίως σε πελάτες με οικονομική
επιφάνεια. Δεν αποκλείει δε, το ενδε-
χόμενο να υπάρξει γραφείο αντιπρο-
σωπείας σε ορισμένες από αυτές τις
χώρες.
Τα κέρδη προ προβλέψεων για την Eu-
robank ανήλθαν σε €999 εκατ. ή σε
€888 εκατ. μη συμπεριλαμβανομένου
του κέρδους €111 εκατ. από την επέν-
δυση στην Ελληνική Τράπεζα (Κύπρος)
η οποία αναγνωρίσθηκε ως συγγενής
εταιρεία (πρώτο εξάμηνο 2022:
€1.390 εκατ. ή €1.065 εκατ. εξαιρου-
μένου του κέρδους €325 εκατ. που
προέκυψε από την πώληση της μονά-
δας υπηρεσιών αποδοχής και εκκαθά-
ρισης συναλλαγών καρτών (Project
«Triangle»)), ενώ τα οργανικά κέρδη
προ προβλέψεων (Core Pre-Provision
Income) αυξήθηκαν κατά 76% σε ετή-
σια βάση σε €870 εκατ. (πρώτο εξάμη-
νο 2022: €494 εκατ.). Ο δείκτης κό-
στους προς έσοδα του Ομίλου διαμορ-
φώθηκε σε 33,3%, μη συμπεριλαμβα-
νομένου του κέρδους €111 εκατ. από
την επένδυση στην Ελληνική Τράπεζα
(πρώτο εξάμηνο 2022: 28,2%, μη συμ-
περιλαμβανομένου του κέρδους €325
εκατ. από το project «Triangle»), ενώ ο
δείκτης κόστους προς έσοδα για τις
διεθνείς δραστηριότητες ανήλθε σε
34% (πρώτο εξάμηνο 2022: 44%). Ο
αντίστοιχος δείκτης κόστους προς ορ-
γανικά έσοδα για τον Όμιλο βελτιώθη-
κε σε 33,8% έναντι 45,9% το πρώτο
εξάμηνο του 2022.
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Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Το ενδεχόμενο φιλοξενίας προσφύ-
γων από την περιοχή του Ισραήλ,
σε περίπτωση ανάγκης, φαίνεται
να εξετάζει η κυβέρνηση, η οποία
σε μια κίνηση βολιδοσκόπησης της
κατάστασης, έχει ήδη ζητήσει και
λάβει με λεπτομέρεια τη διαθεσι-
μότητα των ξενοδοχείων. Όπως
πληροφορείται η «Κ», πρόκειται
για πέραν των 55 ξενοδοχείων παγ-
κύπρια, τα οποία προτίθενται να
συμμετέχουν σε σχέδιο φιλοξενίας
προσφύγων, εφόσον αυτό προχω-
ρήσει. Ωστόσο οι περισσότεροι ξε-
καθαρίζουν ότι η θετική τους αν-
ταπόκριση αφορά περίοδο περί τα
τέλη Οκτωβρίου ή Νοεμβρίου και
όχι νωρίτερα. Κάτι που δείχνει αφε-
νός ότι η πλειοψηφία των καταλυ-
μάτων παρέμειναν ανοικτά τουλά-
χιστον μέχρι 31 Οκτωβρίου, και
αφετέρου ότι οι πληρότητες στα
καταλύματα παραμένουν ψηλές με
την εκπνοή της φθινοπωρινής πε-
ριόδου. Εξάλλου, ήδη τα ξενοδοχεία
δέχονται κρατήσεις από Ισραηλι-
νούς για αυτή την περίοδο, οι οποίοι
ψάχνουν λύσεις ανάγκης είτε σε
Κύπρο είτε σε Ελλάδα. Από πλευράς
ξενοδόχων, αυτό που διαμηνύεται
από ΠΑΣΥΞΕ και ΣΤΕΚ είναι ότι
πάντοτε η ξενοδοχειακή βιομηχανία
είναι διατεθειμένη να συμμετέχει
σε προσπάθεια φιλοξενίας προ-
σφύγων, ωστόσο επί του παρόντος
δεν έχουν άλλη κρούση, πέρα από
το αίτημα του προέδρου για ετοι-
μασία σχετικού καταλόγου με τις
διαθεσιμότητες. Πάντως, ξενοδόχοι
που προγραμματίζουν να διατη-
ρήσουν ανοικτές τις μονάδες τους,
φαίνεται να προτιμούν να δουλέ-
ψουν με τουριστικές κρατήσεις,
παρά να συμμετέχουν σε κάποιο
σχέδιο φιλοξενίας προσφύγων.

Αυτό ενισχύει την εκτίμηση ότι η
εικόνα στις πληρότητες είναι ικα-
νοποιητική για την περίοδο εκτός
τουριστικής αιχμής, αν και φυσικά
ο αριθμός των ξενοδοχείων που θα
παραμείνουν ανοικτά είναι περιο-
ρισμένος σε σχέση με την καλο-
καιρινή περίοδο. 

Με προϋποθέσεις
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει

η «Κ», πέραν των 55 μονάδων έχουν
διαθέσιμα δωμάτια για συγκεκρι-
μένες ημερομηνίες για τις οποίες
μπορούν να αξιοποιηθούν για φι-
λοξενία προσφύγων, είτε στην ολό-
τητα τουςείτε παραχωρώντας μέρος
των κλινών τους. Τα περισσότερα

δε, γύρω στα 25, λειτουργούν στην
επαρχία Αμμοχώστου, σε Αγία Νάπα
και Πρωταρά, και γύρω στα 14 στην
επαρχία Πάφου. Μόλις μία μονάδα
προσφέρεται σε Λευκωσία και στα
ορεινά θέρετρα και τα υπόλοιπα
μοιράζονται σε Λάρνακα και Λε-
μεσό. Στις λίστες που έχει ενώπιον
του ο πρόεδρος και το αρμόδιο υφυ-
πουργείο –Τουρισμού– περιλαμ-
βάνονται και πολυτελή ξενοδοχεία
πολλών αστέρων, και γνωστών αλυ-
σίδων, με συγκεκριμένο αριθμό
δωματίων και κλινών. Με τη δή-

λωση για τη διαθεσιμότητα, τα ξε-
νοδοχεία αναφέρουν λεπτομέρειες
για ημερομηνίες και άλλες πληρο-
φορίες που αφορούν την ετοιμότητά
τους να συμμετέχουν σε ενδεχό-
μενο κυβερνητικό σχέδιο. Αναφέ-
ρεται, για παράδειγμα, ότι προτί-
θενται να παραμείνουν ανοικτοί
μετά την προγραμματισμένη ημε-
ρομηνία για συγκεκριμένο αριθμό
ατόμων και δωματίων (π.χ. να είναι
κρατημένα τουλάχιστον 30-40 δω-
μάτια), ωστόσο εφόσον έχουν ήδη
δοθεί οι άδειες προσωπικού και

έχουν προγραμματιστεί εργασίες
συντήρησης, το ξενοδοχείο μπορεί
να προσφέρει κάποια από τα γεύ-
ματα της ημέρας. Αναφέρεται επί-
σης ο αριθμός δωματίων που είναι
διαθέσιμα, με τις περισσότερες μο-
νάδες να κάνουν αναφορά για συγ-
κεκριμένους αριθμούς. Αυτό που
προκύπτει επίσης είναι ότι μεγάλος
αριθμός των ξενοδοχείων δήλωσαν
ετοιμότητα για συμμετοχή το τε-
λευταίο δεκαήμερο Οκτωβρίου και
αρκετοί στη λίστα δήλωσαν διατε-
θειμένοι να αναβάλουν το κλείσιμό

τους σε περίπτωση που παραστεί
ανάγκη. Προκύπτει πάντως και το
εξής: Ξενοδοχεία να παραμένουν
ανοικτά για τον Νοέμβριο, και μά-
λιστα με τις πληρότητές τους αρ-
κετά ψηλές. Σε τέτοιες περιπτώσεις
οι ιδιοκτήτες δεν εξέφρασαν εν-
διαφέρον στην κρούση του Προ-
εδρικού. 

Μέχρι Μάρτιο για Ουκρανούς
Όπως αναφέρει στην «Κ» πηγή

από το Προεδρικό, φαίνεται ότι,
όσοι καταφθάνουν στην Κύπρο

από την περιοχή του Ισραήλ, κα-
ταφεύγουν είτε σε οικίες συγγενών
τους είτε ενοικιάζουν βραχύβια
διαμερίσματα, ενώ μερίδα αυτών
διαμένει προσωρινά σε τουριστικά
καταλύματα. Επιπλέον, μεγάλη με-
ρίδα πρόκειται για υπηκόους άλλων
χωρών, οι οποίοι χρησιμοποιούν
την Κύπρο ως ενδιάμεσο σταθμό
για την επιστροφή τους στις χώρες
καταγωγής τους. Ως εκ τούτου, δεν
κρίνεται ως απαραίτητο επί του
παρόντος να γίνουν περαιτέρω
ενέργειες για το θέμα αντίστοιχες
με το σχέδιο που είχε εφαρμοστεί
για τη φιλοξενία Ουκρανών προ-
σφύγων. Το συγκεκριμένο (σχέδιο
φιλοξενίας Ουκρανών προσφύγων),
θα βρίσκεται σε εφαρμογή μέχρι
τον Μάρτιο του 2024, με τον αριθμό
ατόμων που φιλοξενούνται να έχει
μειωθεί σημαντικά σε σημείο που
θεωρητικά μόνο μία μονάδα είναι
αρκετή. Πάντως, πρόκειται για σχέ-
διο το οποίο περιλαμβάνεται στον
προϋπολογισμό του 2024 για το
υφυπουργείο Τουρισμού, με τις πι-
στώσεις του να υπολογίζονται στα
8,4 εκατ. ευρώ. Ανά μήνα, το ποσό
που έχει προϋπολογιστεί είναι 2,1
εκατ. ευρώ και αφορά τους μήνες
Δεκέμβριο του 2023 μέχρι τον Μάρ-
τιο του 2024. Επιπλέον, δαπάνες
3,6 εκατ. ευρώ περιλαμβάνονται
στον προϋπολογισμό του 2024 για
ολόκληρο το έτος, για τη φιλοξενία
ασυνόδευτων ανήλικων παιδιών
μεταναστών. Ανά μήνα το ποσό
υπολογίζεται στις 300 χιλιάδες
ευρώ. Σημειώνεται ότι η εμπόλεμη
κατάσταση στο Ισραήλ δεν έχει
σταθμιστεί για τον προϋπολογισμό
του 2024, έτσι σε περίπτωση που
η κυβέρνηση προχωρήσει σε ανά-
λογο σχέδιο, ενδεχομένως να χρει-
αστεί να προχωρήσει με συμπλη-
ρωματικό προϋπολογισμό.

Δόθηκαν λίστες ξενοδοχείων για πρόσφυγες 
Σενάρια για νέα σχέδια φιλοξενίας στα κυπριακά καταλύματα - Σε διαθεσιμότητα από τον Νοέμβριο και μετά 

<<<<<<

Σύμφωνα με τον κατά-
λογο που έχει ενώπιον
του ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης και το αρμόδιο
υφυπουργείο, υπάρχει
διαθεσιμότητα σε πέ-
ραν των 55 ξενοδοχεί-
ων παγκύπρια.

Ξενοδόχοι που προγραμματίζουν να διατηρήσουν ανοικτές τις μονάδες τους και μετά τον Οκτώβριο, φαίνεται να
προτιμούν να δουλέψουν με τουριστικές κρατήσεις, παρά να συμμετέχουν σε κάποιο σχέδιο φιλοξενίας ατόμων από
την εμπόλεμη ζώνη.
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Η Ελλάδα το 2022 κατέλαβε την 24η θέση μεταξύ των 27 χωρών της Ε.Ε., 
όπου ο μέσος μισθός ήταν 32.300 ευρώ, και την τελευταία μεταξύ των χω-
ρών της Ευρωζώνης, όπου αυτός ήταν 35.200 ευρώ.   

Μία ποσοστιαία μονάδα από τον 
ρυθμό ανάπτυξης των εξαγω-
γών –μέγεθος διόλου αμελητέο 
ειδικά για μια χώρα που παλεύ-
ει εδώ και χρόνια να μειώσει 
το εμπορικό έλλειμμα– εκτιμά-
ται ότι θα στοιχίσει η κλιματική 
κρίση στις ελληνικές εξαγωγές 
αγαθών το έτος 2023. Το παρα-
πάνω μεταφράζεται σε αύξηση 
μόλις κατά 1% των ελληνικών 
εξαγωγών –σε αποπληθωρισμέ-
νους όρους– το 2023 σε σύγκρι-
ση με το 2022. Αξίζει δε να ση-
μειωθεί ότι το 1/4 της μονάδας 
ανάπτυξης που χάνεται ετησίως 
οφείλεται στις εκτεταμένες κα-
ταστροφές στη Θεσσαλία.

Η επίδραση της κλιματικής 
κρίσης αναμένεται να είναι ακό-
μη πιο έντονη το 2024, καθώς σε 
συνδυασμό με τη γεωπολιτική 
αστάθεια στην περιοχή –αλλά 
και την πληθωριστική κρίση η 
οποία προκαλεί κάμψη της ζή-
τησης– εκτιμάται ότι θα αφαι-
ρέσει δύο ποσοστιαίες μονάδες 
από τη μεσοπρόθεσμη τάση ετή-
σιας ανάπτυξής τους που είναι 
5% και τελικώς οι εξαγωγές να 
αυξηθούν την επόμενη χρονιά 
κατά 3%. 

Οι πρώτες επιπτώσεις έγιναν 
ήδη ορατές, όπως επισημαίνει 
σε σχετική μελέτη της η Εθνική 
Τράπεζα, κατά το θερινό τρίμη-
νο Ιουνίου - Αυγούστου, με τις 

εξαγωγές αγαθών να κινούνται 
για πρώτη φορά καθοδικά με-
τά την πανδημία, πριν μάλιστα 
επέλθει η κακοκαιρία «Daniel», 
η οποία έπληξε σημαντικό μέ-
ρος της γεωργικής και ζωικής 
παραγωγής.

Το γεγονός ότι από την άλ-
λη καλά κρατούν οι εξαγωγές 
προϊόντων υψηλής τεχνολογίας 
ίσως δίνει και μία από τις λύσεις 
μακροπρόθεσμα για τον περιο-
ρισμό των συνεπειών της κλι-
ματικής κρίσης στο εξαγωγικό 

εμπόριο: τη στροφή σε βιομη-
χανικά προϊόντα υψηλής τεχνο-
λογίας, αλλά και τη μετάβαση, 
σε ό,τι αφορά και τη γεωργία, 
σε καλλιεργητικές μεθόδους 
που περιορίζουν την έκθεση 
στα έντονα καιρικά φαινόμε-
να, όπως είναι οι υδροπονικές 
καλλιέργειες σε θερμοκήπια.

Σύμφωνα, λοιπόν, με την 
ανάλυση της Εθνικής Τράπε-
ζας, οι εξαγωγές κατά το τρίμηνο 
Ιουνίου - Αυγούστου 2023 υπο-

χώρησαν κατά 1% σε αποπλη-
θωρισμένους όρους και κατά 
2,7% σε ονομαστικούς όρους. 
Οι κλάδοι υψηλής τεχνολογίας 
(μηχανήματα και φάρμακα) συ-
νέχισαν την ανοδική τους πο-
ρεία, στηρίζοντας σταθερά τις 
ελληνικές εξαγωγές, καταγρά-
φοντας αύξηση σε σύγκριση με 
το αντίστοιχο περυσινό τρίμη-
νο κατά 10% και 9% αντιστοί-
χως (σε αποπληθωρισμένους 
όρους), κερδίζοντας μάλιστα 
μερίδια έναντι των Ευρωπαί-
ων ανταγωνιστών. Οι εξαγωγές 
τροφίμων αυξήθηκαν κατά 3%, 
με τη συνεισφορά να είναι μειω-
μένη λόγω μείωσης των εξαγω-
γών ελαιολάδου. Πτώση σημειώ-
θηκε στον κλάδο των μετάλλων 
της τάξης του 10%, κυρίως λό-
γω χαλκού και σιδήρου, ενώ οι 
εξαγωγές του κλάδου ένδυσης 
κατέγραψαν τη μεγαλύτερη πο-
σοστιαία πτώση (-40%).

Κατά το τελευταίο τετράμηνο 
του 2023, που ξεκίνησε με την 
κακοκαιρία «Daniel», εκτιμάται 
ότι οι εκτεταμένες καταστροφές 
στη Θεσσαλία θα στερήσουν 
από τις ελληνικές εξαγωγές μισή 
ποσοστιαία μονάδα, ενώ η ανα-
μενόμενη μειωμένη παραγωγή 
ελαιολάδου και επιτραπέζιων 
ελιών εκτιμάται ότι θα στερήσει 
δύο ποσοστιαίες μονάδες. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι με περίπου 2 
δισ. ευρώ εξαγωγές ετησίως, η 
Θεσσαλία καλύπτει το 6% των 

ελληνικών εξαγωγών, διαγράφο-
ντας ανοδική πορεία την τελευ-
ταία 20ετία (από μερίδιο 4% το 
2000). Παρά την επιβράδυνση 
δυναμικής, τα ελληνικά προϊό-
ντα κατά το τελευταίο τρίμηνο 
κατόρθωσαν να αυξήσουν ορια-
κά το μερίδιό τους στην Ευρώπη 
(0,56%, έναντι 0,55%) στο αντί-
στοιχο διάστημα του 2022. Τα 
τρόφιμα σημείωσαν την υψη-
λότερη αύξηση μεριδίου (+0,2 
ποσοστιαία μονάδα), με οδηγό 
το ελαιόλαδο (φτάνοντας μερί-
διο 12,3%, από 7,3% ένα χρό-
νο πριν) και το σκληρό σιτάρι 
(1,4%, από 1%, αντιστοίχως). 
Ωστόσο, η Ελλάδα απώλεσε με-
ρίδια στις διεθνείς αγορές στην 
κατηγορία των ελιών, αλλά και 
των ψαριών.

«Πολεμικές» απώλειες
Το πόσο μεγάλο ρόλο διαδρα-

ματίζουν οι γεωπολιτικές εξελί-
ξεις αποτυπώνεται επίσης στα 
τελευταία στοιχεία των εξαγω-
γών: στη ∆υτική Ευρώπη, όπου 
κατευθύνεται το 55% των ελλη-
νικών εξαγωγών, σημειώθηκε 
ανοδική πορεία των ελληνικών 
εξαγωγών, της τάξης του 2% (σε 
αποπληθωρισμένους όρους), ενώ 
στην Ανατολική Ευρώπη, περι-
οχή πιο κοντά στο μέτωπο της 
Ουκρανίας, οι εξαγωγές υποχώ-
ρησαν κατά 5%. Στη Μέση Ανα-
τολή, τέλος, καταγράφονται ήδη 
απώλειες της τάξης του 29%.

Τα προσχέδια προϋπολογισμού 
του 2024 των χωρών της Ευρω-
ζώνης υποδεικνύουν πολύ μικρή 
εξυγίανση το επόμενο έτος, γε-
γονός που πιθανότατα θα ανα-
γκάσει την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα να διατηρήσει επιθετι-
κή στάση τους επόμενους μήνες, 
όπως εκτιμά η HSBC.

Ειδικότερα, η βρετανική τρά-
πεζα εξέτασε όλα τα προσχέδια 
που υποβλήθηκαν πρόσφατα 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και 
όπως καταλήγει, τα ελλείμμα-
τα αναμένεται να μειωθούν το 
επόμενο έτος στις περισσότε-
ρες χώρες, με λίγες εξαιρέσεις. 
Συγκεντρώνοντας όλες τις εκτι-
μήσεις των χωρών, το έλλειμμα 
της Ευρωζώνης αναμένεται να 
μειωθεί από 3,2% του ΑΕΠ φέ-
τος σε 2,8% το 2024, παρά την 
αύξηση του κόστους δανεισμού 
κατά 0,2% του ΑΕΠ. Αλλά αυτό 
βασίζεται σε μάλλον αισιόδοξες 
παραδοχές για την ανάπτυξη 
(όπως π.χ. ανάπτυξη 1,6% στη 
Γερμανία έναντι συρρίκνωσης 
0,1% που προβλέπει η HSBC, ή 
ανάπτυξη 1,2% και 1,4% στην 
Ιταλία και στη Γαλλία αντίστοιχα, 

έναντι 0,4% και 1,1% που ανα-
μένει η HSBC). Οι χώρες αναμέ-
νουν επίσης να δαπανήσουν το 
επόμενο έτος επιχορηγήσεις από 
το Ταμείο Ανάκαμψης άνω του 
0,4% του ΑΕΠ, υποστηρίζοντας 
περαιτέρω τις δημόσιες επενδύ-
σεις (έως 3,3% του ΑΕΠ) και την 
ανάπτυξη.

Σύμφωνα με τα στοιχεία ωστό-
σο, επτά χώρες αναμένεται να 
έχουν έλλειμμα υψηλότερο από 
το όριο του 3% του ΑΕΠ και, συ-
νεπώς, πρόκειται να ενταχθούν 
στη διαδικασία υπερβολικού ελ-
λείμματος (∆ΥΕ). Αυτές είναι το 
Βέλγιο, η Γαλλία, η Ιταλία, η Μάλ-
τα, η Σλοβενία, η Σλοβακία και 
η Φινλανδία. Η Ισπανία κινείται 
οριακά, καθώς αναμένει έλλειμμα 

3% του ΑΕΠ το επόμενο έτος, αν 
και αυτό βασίζεται σε ένα σενά-
ριο χωρίς αλλαγή πολιτικής, τη 
στιγμή που δεν υπάρχει ακόμα 
κυβέρνηση μετά τις εκλογές της 
23ης Ιουλίου.

Η μεγάλη αλλαγή
Το εξαιρετικά ενδιαφέρον εί-

ναι, όπως τονίζει η HSBC, ότι οι 
τέσσερις πιο «ισχυρές» χώρες 
όσον αφορά το δημοσιονομικό 
μέτωπο, είναι οι χώρες που πε-
ριλαμβάνονταν στα περιβόητα 

PIIGS της εποχής της κρίσης της 
Ευρωζώνης: Ελλάδα, Ιρλανδία, 
Κύπρος και Πορτογαλία, με τρεις 
μάλιστα από αυτές να αναμένε-
ται να καταγράψουν δημοσιονο-
μικά πλεονάσματα.

Συνολικά, όσον αφορά τη 
δημοσιονομική θέση, τα προ-
σχέδια προϋπολογισμού υπο-
δεικνύουν καθαρή δημοσιονομι-
κή σύσφιγξη της τάξης του 0,5% 
του ΑΕΠ σε ολόκληρη την Ευρω-
ζώνη. Προσθέτοντας τις επιχο-
ρηγήσεις του Ταμείου Ανάκαμ-

ψης –οι οποίες δεν εμπίπτουν 
στα ελλείμματα– η συνολική 
δημοσιονομική στάση θα είναι 
σε γενικές γραμμές ουδέτερη 
και όχι περιοριστική, τονίζει η 
HSBC. Ωστόσο το μεγαλύτερο 
μέρος της εξυγίανσης καλύπτε-
ται από την εξοικονόμηση ενερ-
γειακών μέτρων, με μικρή αρνη-
τική επίπτωση στην ανάπτυξη 
(καθώς οφείλονται σε μεγάλο 
βαθμό στις χαμηλότερες τιμές 
της ενέργειας). Η HSBC βλέπει 
πάντως κίνδυνο να τηρηθεί μία 
αρκετά επεκτατική δημοσιονο-
μική πολιτική, εάν η ανάπτυξη 
απογοητεύσει σε σχέση με τις 
εκτιμήσεις των χωρών ή εάν εν-
δεχόμενες νέες πιέσεις από το 
μέτωπο της ενέργειας ωθήσουν 
τις χώρες να εφαρμόσουν νέα 
μέτρα στήριξης.

Οπως επισημαίνει η HSBC, 
η ΕΚΤ έχει υπολογίσει δημοσι-
ονομική εξυγίανση της τάξης 
του 0,8% του ΑΕΠ το 2024 για 
τη στήριξη της μείωσης του πλη-
θωρισμού. Από τα σχέδια των 
προϋπολογισμών φαίνεται ότι 
θα εφαρμοστεί περίπου το μισό 
αυτής, γεγονός που θα συμβάλ-
λει στη διατήρηση μιας επιθε-
τικής στάσης σε ό,τι αφορά τη 

νομισματική πολιτική. Παράλλη-
λα, οι υψηλές ανάγκες εκδόσεων 
χρέους για ορισμένες χώρες θα 
μπορούσαν να συνεχίσουν να 
δημιουργούν ανησυχίες σχετικά 
με την ικανότητα της αγοράς να 
τις απορροφήσει, ενώ τα μεγάλα 
διαρθρωτικά ελλείμματα θέτουν 
μια δύσκολη πρόκληση σε ό,τι 
αφορά τη δημοσιονομική εξυ-
γίανση στο μέλλον.

Πιέσεις από τις αγορές
Οι επτά χώρες που, θεωρητικά 

τουλάχιστον, θα πρέπει να υπα-
χθούν στη διαδικασία υπερβολι-
κού ελλείμματος της Ε.Ε. την ερ-
χόμενη άνοιξη, θα χάσουν την 
επιλεξιμότητά τους για το εργα-
λείο κατά του κατακερματισμού 
της ΕΚΤ, το TPI, το οποίο είναι 
συνδεδεμένο με δημοσιονομι-
κά κριτήρια. Κατά την HSBC, οι 
χώρες αυτές μπορεί να τη... γλι-
τώσουν και να μην υπαχθούν 
στη ∆ΥΕ εάν δεν υπάρξει συμ-
φωνία για τους νέους δημοσιο-
νομικούς κανόνες έως τον ∆εκέμ-
βριο, ωστόσο δεν θα μπορέσουν 
να ξεφύγουν από την ισχυρή πί-
εση που θα ασκήσουν οι αγορές, 
θέτοντας πρόσθετο «πονοκέφα-
λο» στην ΕΚΤ.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Το 1/4 της μονάδας 
ανάπτυξης που χάνε-
ται ετησίως οφείλεται 
στις εκτεταμένες 
καταστροφές 
στη Θεσσαλία.

Βέλγιο, Γαλλία, Ιταλία, 
Μάλτα, Σλοβενία,
Σλοβακία και Φινλανδία 
αναμένεται να εντα-
χθούν στη διαδικασία 
υπερβολικού 
ελλείμματος.

To αποτύπωμα της κρίσης χρέους 
και αυτών που ακολούθησαν, δη-
λαδή της πανδημίας και της ενερ-
γειακής κρίσης, στις αμοιβές των 
εργαζομένων στην Ελλάδα παρα-
μένει ισχυρό, με τους μισθούς σε 
όρους αγοραστικής δύναμης να 
ανέρχονται στο 56,9% της Ευρω-
ζώνης, έναντι 87,2% το 2006, σύμ-
φωνα με ανάλυση της Eurobank, 
που δημοσιεύθηκε στο δελτίο της 
«7 Ημέρες Οικονομία».     

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα 
στοιχεία της Eurostat που επικα-
λείται η ανάλυση (συγγραφέας Θε-
όδωρος Ράπανος), ο μέσος ετήσι-
ος μεικτός μισθός το 2022 ήταν 
16.000 ευρώ και υπολειπόταν κα-
τά 23,9% του ιστορικού υψηλού 
του 2009 (21.000 ευρώ). Η Ελλά-
δα κατέλαβε την 24η θέση μετα-
ξύ των 27 χωρών της Ε.Ε., όπου ο 
μέσος μισθός ήταν 32.300 ευρώ, 
και την τελευταία μεταξύ των χω-
ρών της Ευρωζώνης, όπου αυτός 
ήταν 35.200 ευρώ. Η προσαρμογή 
σε όρους αγοραστικής δύναμης, 
αφού, δηλαδή, ληφθεί υπόψη και ο 
πληθωρισμός, δεν αλλάζει ουσια-
στικά τα συμπεράσματα. Σε πρώτη 
φάση, κατά τα πρώτα χρόνια της 
κρίσης η συρρίκνωση ήταν ακόμη 
πιο έντονη, καθώς ο πληθωρισμός 
παρέμενε θετικός παρά την πτώ-
ση των εισοδημάτων. Στη συνέ-
χεια σημειώθηκε ανάκαμψη που 
κορυφώθηκε το 2021 (στο 68,4% 
του επιπέδου του 2009) και αντι-
στράφηκε το 2022 με την πτώση 
των πραγματικών μισθών κατά 
5,1% λόγω του υψηλού πληθωρι-
σμού 9,3% (με διαφορετική μεθο-
δολογία ο ΟΟΣΑ υπολογίζει την 
πτώση των πραγματικών μισθών 
στο 7,4% το 2022). Το πρώτο 6μη-
νο του 2023 ο μέσος πραγματικός 
μισθός ήταν αυξημένος κατά 1,4% 
σε σχέση με το αντίστοιχο 6μηνο 
του 2022.       

Η σύγκριση με την Ε.Ε. σε 
όρους αγοραστικής δύναμης είναι 
εξίσου αποκαρδιωτική, όπως και 
αυτή σε ονομαστικούς μισθούς. 
Οπως αναφέρει η ανάλυση της 
Eurobank (επικεφαλής οικονομο-

λόγος Τάσος Αναστασάτος), ενώ 
το 2000 η αγοραστική δύναμη 
του μέσου μισθού στην Ελλάδα 
βρισκόταν περίπου στο 70% του 
αντίστοιχου της Ευρωζώνης και 
το 2006 –στην κορύφωσή της– 
είχε ανέλθει στο 87,2%, το 2022 
ήταν στο 56,9%, η χαμηλότερη 
στο μπλοκ. Παρατηρείται συ-
νεχής υποχώρηση, εξαίρεση το 
2020, οπότε σημειώθηκε οριακή 
άνοδος. Η ανάλυση επισημαίνει 
ότι για την ισόρροπη ανάπτυξη, 
καθοριστικός παράγοντας για την 
αύξηση της αμοιβής της εργασί-
ας πρέπει να είναι η αύξηση της 
παραγωγικότητάς της. Στην Ελ-
λάδα, η παραγωγικότητα της ερ-
γασίας κατέρρευσε εξαιτίας της 
υποεπένδυσης και της εξόδου ερ-

γατικού δυναμικού υψηλής παρα-
γωγικότητας στη 10ετή περίοδο 
της κρίσης, με αποτέλεσμα το 
2019 να είναι χαμηλότερη κατά 
18,3% σε σύγκριση με το 2009. 
Την ίδια περίοδο στην Ε.Ε. αυτή 
αυξήθηκε κατά 7,9%. «Η αύξηση 
των πραγματικών μισθών έγκει-
ται στην αύξηση της παραγωγικό-
τητας και την αντιμετώπιση των 
χρόνιων διαρθρωτικών αδυναμι-
ών της ελληνικής οικονομίας, για 
τα οποία απαιτείται χρόνος και 
προσπάθεια», σημειώνει η ανά-
λυση. Μεταξύ άλλων προτείνεται 
ο εξορθολογισμός του φορολογι-
κού συστήματος, που επιβαρύνει 
δυσανάλογα τους μισθωτούς, ενώ 
επισημαίνεται ότι η μη τιμαριθ-
μοποίηση των φορολογικών κλι-
μακίων του εισοδήματος φυσικών 
προσώπων αυξάνει το φορολογι-
κό βάρος των εργαζομένων. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ     

Βαθύ το αποτύπωμα
των αλλεπάλληλων
κρίσεων στους μισθούς         

Βαρύ πλήγμα στις εξαγωγές
από την κλιματική κρίση

«Ισχυρές» χώρες της Ευρωζώνης οι άλλοτε αδύναμοι κρίκοι, λέει η HSBC

ΕΤΕ: Θα αυξηθούν κατά 1% αντί για 2% το 2023 και 3% αντί για 5% το 2024

Οι αποδοχές σε όρους 
αγοραστικής δύναμης 
ανέρχονται στο 56,9% 
της Ευρωζώνης, έναντι 
87,2% το 2006.         

Η ΕΚΤ αναμένεται να διατηρήσει την επιθετική στάση της καθώς τα προσχέ-
δια προϋπολογισμού χωρών της Ευρωζώνης δείχνουν πολύ μικρή δημοσιο-
νομική εξυγίανση, τονίζει σε έκθεσή της η βρετανική τράπεζα HSBC.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ
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Εξι ελληνικές επιχειρήσεις, που δι-
ακρίνονται για τη δέσμευσή τους 
στην εξέλιξη και την προσαρμο-
στικότητα απέναντι στις ισχυρές 
σύγχρονες προκλήσεις, με γνώμο-
να τη βιωσιμότητα, την καινοτο-
μία και την επιστροφή μερίσμα-
τος ανάπτυξης στην κοινωνία, 
είναι οι φετινοί Growth Winners, 
που ανακοινώθηκαν, στο πλαίσιο 
των Growth Awards 2023, πα-
ρουσία του υπουργού Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών Κω-
στή Χατζηδάκη και του υπουργού 
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης Αδ. Γεωργιάδη. Ο θεσμός, 
τον οποίο έχουν καθιερώσει η 
Eurobank και η Grant Thornton, 
συμπληρώνει φέτος επτά χρόνια 
παρουσίας στην ελληνική αγορά 
και όπως σημείωσε ο διευθύνων 
σύμβουλος της Grant Thornton, 
Βασίλειος Καζάς, ξεκίνησε σε μία 
δύσκολη περίοδο για την επιχει-
ρηματικότητα, αναδεικνύοντας 
επιχειρήσεις που δίνουν έμφαση 
στη βιωσιμότητα και την πράσινη 
μετάβαση και οι οποίες παράλλη-
λα επιδεικνύουν ανθεκτικότητα 
στις προκλήσεις της κλιματικής 
αλλαγής και προσαρμοστικότητα 
στις κοσμογονικές αλλαγές που 
επιφέρει η τεχνητή νοημοσύνη 
και οι ψηφιακές εξελίξεις. Οι έξι 
Growth Winners είναι οι εταιρεί-
ες: Cenergy Holdings, Ηπειρωτι-
κή Βιομηχανία Εμφιαλώσεων - 
Βίκος, Μπάρμπα Στάθης, Rontis 
Hellas, Uni-Pharma και Hack The 
Box. Στον εναρκτήριο χαιρετισμό 
του ο διευθύνων σύμβουλος της 
Eurobank Φωκίων Καραβίας υπο-
γράμμισε ότι «η πρωτοκαθεδρία 
σήμερα κρίνεται κυρίως στο πε-
δίο της τεχνολογικής καινοτομίας 
και σε αυτόν τον τομέα η Ευρώπη 
μπορεί να κάνει πολύ περισσότε-
ρα, για να ενθαρρύνει την έρευνα, 
να συνδέσει τα πανεπιστήμια με 
την παραγωγή, να δώσει κίνητρα 

για την προσέλκυση ταλέντου σε 
παγκόσμια κλίμακα και να στη-
ρίξει “ευρωπαϊκούς πρωταθλη-
τές”, προκειμένου να μπορέσει 
να σταθεί απέναντι στον αμερι-
κανικό ή τον κινεζικό ανταγωνι-
σμό που λαμβάνει απεριόριστη 
κρατική υποστήριξη». Ο πρόε-
δρος της Eurobank Γιώργος Ζα-
νιάς δήλωσε ότι «η εξέλιξη ενός 
ανταγωνιστικού προτύπου επι-
χειρηματικότητας είναι σήμερα 
περισσότερο επίκαιρη από ποτέ 
για να πετύχουμε μια σταθερή 
άνοδο των επενδύσεων τα επό-
μενα χρόνια».

Στο πλαίσιο της εκδήλωσης 
πραγματοποιήθηκε συζήτηση 
μεταξύ του κ. Μάρκου Βερέμη, 
εταίρου στην Big Pi Ventures 
Capital, προέδρου της Επιτρο-
πής Καινοτομίας του ΣΕΒ, και της 
κ. Eve Psalti, Senior Engineering 

Director – Azure AI, Microsoft, 
Σιάτλ, ΗΠΑ, με θέμα «Τεχνητή 
νοημοσύνη – Ευκαιρίες, κίνδυνοι 
και ένας θαυμαστός καινούργιος 
κόσμος». 

Οπως σημείωσε μεταξύ άλλων 
η Eve Psalti, «κάθε νέα τεχνολο-
γία προσφέρει ευκαιρίες, όπως η 
βελτίωση της παραγωγικότητας», 
υπογραμμίζοντας παράλληλα τις 
ανησυχίες σχετικά με την υπεύ-
θυνη χρήση της τεχνητής νοη-
μοσύνης.

Οι νικητές των φετινών
Growth Awards

Cenergy Holdings, 
Ηπειρωτική Βιομηχα-
νία Εμφιαλώσεων 
- Βίκος, Μπάρμπα 
Στάθης, Rontis Hellas, 
Uni-Pharma 
και Hack The Box.

Παρά το γεγονός ότι η συντριπτική 
πλειονότητα των ελληνικών επι-
χειρήσεων εκφράζει αισιοδοξία για 
αύξηση των εσόδων, των κερδών 
και της απασχόλησης το 2023, αυ-
τή η αισιοδοξία δεν συμβαδίζει με 
την πρόθεσή τους για μεγαλύτερες 
επενδύσεις. Πολλώ δε μάλλον δεν 
συμβαδίζει με την πρόθεσή τους να 
συγκρατήσουν τις τιμές, ακόμη και 
επιχειρήσεις που δεν αναμένουν αύ-
ξηση του κόστους παραγωγής τους.   

Μάλιστα συμβαίνει το αντίθετο, 
καθώς 2 στις 10 επιχειρήσεις που 
δεν αναμέ νουν αύ ξηση του κό στους 
τους δηλώ νουν ό τι θα προβού ν σε 
αύ ξηση των τιμώ ν τους, ενώ  ακό μη 
και επιχειρήσεις σε ποσοστό 10% 
που μπορεί  να δουν το κό στος τους 
να μειώ νεται, μό νο οι μισέ ς από  αυ-
τέ ς αναμέ νεται να μειώ σουν τις τι-
μέ ς τους. Συνολικά , οι 6 στις 10 επι-
χειρή σεις δηλώ νουν ό τι αναμέ νεται 
να αυξή σουν τις τιμέ ς τους, οι 2 στις 
10 δηλώ νουν ό τι αυτή η αύ ξηση 
θα υπερβεί  το 10% και μό νο 1 στις 
10 ενδέ χεται να προβεί  σε μεί ωση 
τιμώ ν.     

Αυτό προκύπτει από έρευνα της 
Grant Thornton –παρουσιάστηκε 
στο πλαίσιο των Growth Awards 
2023 που συνδιοργανώνονται με 
τη Eurobank– για τις προσδοκίες 

των Ελλήνων CEO και οι οποίες εμ-
φανίζονται αισθητά βελτιωμένες σε 
σχέση με ένα χρόνο πριν (αισιοδο-
ξία εκφράζει το 55% έναντι 41% πέ-
ρυσι), κεφαλαιοποιώντας με βάση 
τα συμπεράσματα της έρευνας τις 
επιτυχίες της ελληνικής οικονομίας, 
όπως οι υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης 
και η ανάκτηση της επενδυτικής 
βαθμίδας σε συνδυασμό με την πο-
λιτική σταθερότητα. Παρά το γε-
γονός ότι η βελτίωση των προσδο-
κιών συμβαδίζει με ανησυχίες για 
την αύ ξηση του κό στους παραγω-
γής και τη μεί ωση της αγοραστι-
κή ς δύ ναμης των καταναλωτώ ν, 
εντούτοις αυτό δεν οδηγεί σε προ-
σπά θεια των ελληνικών επιχειρήσε-
ων να επεκταθού ν σε νέ ες αγορέ ς, 
ειδικό τερα του εξωτερικού , ή  να 
επενδύ σουν σε νέ α προϊ ό ντα και 
καινοτομί α. Παρά  τις προσδοκί ες 
ανά πτυξης, η αβεβαιό τητα εξέ λι-
ξης των τιμώ ν, ο προβληματισμό ς 
για την ά νοδο του κό στους παρα-
γωγή ς αλλά  και η ραγδαί α αύ ξη-
ση των επιτοκί ων αποτυπώ νονται 
έ ντονα στη μειωμέ νη διά θεση για 
επενδύ σεις και όπως επισημαίνει 
η Grant Thornton «παρατηρεί ται 
διά θεση για αναβολή  επενδύ σεων 
και αποφυγή  ρί σκου, γεγονό ς που 
αποτυπώ νεται και στη χαμηλή  δι-
ά θεση για χρηματοδό τηση».     

Ενδεικτικό είναι ότι εντά σεως 

κεφαλαί ου επενδύ σεις, ό πως σε γη, 
κτί ρια και μηχανή ματα, φαί νεται να 
σχεδιά ζονται από  ολοέ να και λιγό τε-
ρες επιχειρή σεις, ενώ  ακόμη πιο 
χαρακτηριστικό  είναι το ό τι ακό μη 
και η επέ νδυση σε τεχνολογί α και 
ψηφιακό  μετασχηματισμό  δεί χνει 
να επιβραδύ νεται και να σχεδιά ζε-
ται από  5 στις 10 επιχειρή σεις σε 
σχέ ση με 6 στις 10 πέ ρυσι. Σύμφω-
να με την Grant Thornton, αυτό θα 
μπορού σε να αποδοθεί  τό σο στην 
αβεβαιό τητα εκτί μησης του κό στους 
των επενδύ σεων ως αποτέ λεσμα της 
συνεχού ς αύ ξησης των τιμώ ν, ό σο 
και στο αυξανό μενο κό στος χρημα-
τοδό τησης. Εντού τοις εί ναι «απογο-
ητευτικό », όπως υπογραμμίζει, ό τι 
παρά  αυτή  την αύ ξηση των επιτο-
κί ων, λί γες επιχειρή σεις αναμέ νε-
ται να εκμεταλλευθού ν ά λλα φθη-
νό τερα εργαλεί α ανά πτυξης, ό πως 
το Ταμεί ο Ανά καμψης και Ανθεκτι-

κό τητας ή  αναπτυξιακού ς νό μους. 
Παρά λληλα προκαλεί  προβλημα-
τισμό  το ό τι και από  αυτού ς που 
δηλώ νουν πως θα κά νουν χρή ση 
των κεφαλαί ων του ΤΑΑ, μό νο οι 3 
στους 10 εί ναι εί τε σε στά διο προε-
τοιμασί ας του σχετικού  πλά νου εί τε 
σε στά διο υποβολή ς, σε σχέ ση με 4 
στους 10 πέ ρυσι, παρά  το γεγονό ς 
ό τι πλέ ον οι συνθή κες εί ναι και πιο 
ώ ριμες αλλά  και ο αντί κτυπος της 
αύ ξησης των επιτοκί ων έ χει απο-
τυπωθεί  πιο έ ντονα.     

Το μεταβαλλό μενο και γεμά το 
προκλή σεις οικονομικό  πλαί σιο δεν 
θα πρέ πει να αποτελέ σει δικαιολο-
γί α για εσωστρέ φεια και αδρά νεια, 
καταλήγει η Grant Thornton, «κα-
θώ ς ελλοχεύ ει ο κί νδυνος της οπι-
σθοδρό μησης και της εξά λειψης 
ανταγωνιστικώ ν πλεονεκτημά των 
που οι επιχειρή σεις κατό ρθωσαν να 
επιτύ χουν τα τελευταί α έ τη».     

Εξι στις δέκα
επιχειρήσεις 
θα προχωρήσουν
σε αυξήσεις τιμών   
Ανατιμήσεις ακόμη και από εταιρείες που

το κόστος παραγωγής τους παραμένει ίδιο    

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ    

ПΛATEIA EYPΩПHΣ

Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα

ΧΟΡΗΓΟΣ 
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ

ΧΟΡΗΓΟI
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Δήλωναν μηδενικά εισοδήματα 
στην εφορία, ενώ ο τζίρος τους 
ξεπερνούσε ακόμη και το 1 εκατ. 
ευρώ. Από τις διασταυρώσεις στα 
3,8 εκατ. ΑΦΜ που διενέργησε η 
ΑΑ∆Ε έχουν βγει σημαντικά απο-
τελέσματα και αναμένεται το επό-
μενο δεκαπενθήμερο να κληθούν 
από την εφορία εκατοντάδες ελεύ-
θεροι επαγγελματίες, ως επί το 
πλείστον, για να δώσουν εξηγή-
σεις. Οπως αναφέρουν στελέχη 
της φορολογικής διοίκησης, θα 
ακολουθήσουν και άλλες περιπτώ-
σεις επαγγελματιών που διόγκω-
ναν τις δαπάνες για να αποφύγουν 
την καταβολή του αναλογούντος 
φόρου. Το επόμενο διάστημα ανα-
μένεται να κληθούν ακόμη περισ-
σότεροι επαγγελματίες, καθώς συ-
νεχώς βγαίνουν νέα στοιχεία που 
δείχνουν φοροδιαφυγή μέσω της 
ίδιας διαδικασίας. Για παράδειγ-
μα, η ΑΑ∆Ε εντόπισε γιατρό (χει-
ρουργός) με τζίρο 133.343 ευρώ, 
ο οποίος δήλωνε μηδενικά κέρδη, 
είχε μηδενικό φόρο και πλήρωνε 
τέλος επιτηδεύματος 650 ευρώ.   

Στελέχη του υπουργείου Οικο-
νομικών αλλά και της αγοράς ση-
μειώνουν ότι ένας τρόπος να δοθεί 

οριστικό τέλος με τις πλασματικές 
δαπάνες είναι η κάθε απόδειξη να 
έχει πάνω τον αριθμό φορολογι-
κού μητρώου του υπόχρεου. Με 
αυτόν τον τρόπο θα ελεγχθεί σε 
ποσοστό 100% η ειλικρίνεια των 
δηλουμένων στοιχείων, τουλάχι-
στον στον τομέα των δαπανών. 
Στην ΑΑ∆Ε έχουν εστιάσει σε πε-
ριπτώσεις ατομικών επιχειρήσε-
ων και ελευθέρων επαγγελματιών, 
όπου οι εκπιπτόμενες δαπάνες 
μάλλον είναι διογκωμένες σε σχέ-
ση με τον μέσο όρο των κλάδων. 
Μέχρι να αλλάξει το σύστημα που 
θα προβλέπει τη σύνδεση σχεδόν 
του συνόλου των δαπανών με τα 
ηλεκτρονικά βιβλία, η φορολο-
γική διοίκηση θα βασισθεί στα 
δηλωθέντα στοιχεία που προκύ-
πτουν από τους κλάδους της ελλη-
νικής οικονομίας. Σε περίπτωση 
που κάποιες μικρές επιχειρήσεις 
ή αυτοαπασχολούμενοι δηλώνουν 
δαπάνες υψηλότερες από τον μέ-
σο όρο, ενδέχεται να καλούνται 
για έλεγχο.     

Παραδείγματα  
• Επαγγελματίας με κατάστημα 
ψιλικών ειδών με τζίρο 353.018 
ευρώ, μέχρι σήμερα δήλωνε μη-
δενικά κέρδη, είχε μηδενικό φόρο 

και πλήρωνε τέλος επιτηδεύματος 
650 ευρώ. Η έναρξη της επιχειρη-
ματικής δραστηριότητας έγινε το 
1989. Με το νέο σύστημα φορολό-
γησης το φορολογητέο του εισό-
δημα θα ανέλθει σε 19.165 ευρώ 
(14.196 ευρώ + 35% προσαύξηση 
ΚΑ∆) και ο φόρος σε 2.916 ευρώ. Ο 
εν λόγω φορολογούμενος θα έχει 
αύξηση 2.266,21 ευρώ.    
• Γιατρός χειρουργός με τζίρο 
133.343 ευρώ, μέχρι σήμερα δή-
λωνε μηδενικά κέρδη, είχε μηδε-
νικό φόρο και πλήρωνε τέλος επι-

τηδεύματος 650 ευρώ. Η έναρξη 
της επιχειρηματικής δραστηριό-
τητας έγινε το 2014 και δεν έχει 
υπαλλήλους. Με το νέο σύστημα 
φορολόγησης το φορολογητέο του 
εισόδημα θα ανέλθει σε 24.024 ευ-
ρώ (12.012 ευρώ + 100% προσαύ-
ξηση ΚΑ∆) και ο φόρος σε 4.226,72 
ευρώ. Ο εν λόγω φορολογούμενος 
θα έχει αύξηση 3.576,72 ευρώ.   
• Επιχειρηματίας με πρακτορείο 
ΠΡΟΠΟ με τζίρο 69.379 ευρώ, 
μέχρι σήμερα δήλωνε μηδενικά 
κέρδη, είχε μηδενικό φόρο και 
πλήρωνε τέλος επιτηδεύματος 
1.250 ευρώ. Η έναρξη της επιχει-
ρηματικής δραστηριότητας έγινε 
το 2014 και έχει υπαλλήλους. Με 
το νέο σύστημα φορολόγησης το 
φορολογητέο του εισόδημα θα 
ανέλθει σε 21.665 ευρώ (12.012 
+ 4.035 ευρώ προσαύξηση 10% 
μισθοδοσίας + 35% προσαύξη-
ση ΚΑ∆) και ο φόρος σε 3.566 
ευρώ. Ο εν λόγω φορολογούμε-

νος θα έχει αύξηση 2.316 ευρώ.   
• Επιχειρηματίας με κατάστημα 
οπτικών ειδών με τζίρο 63.723 ευ-
ρώ, μέχρι σήμερα δήλωνε 9.973 
ευρώ κέρδη, είχε μειώσεις φόρου 
898 ευρώ και ο φόρος του ήταν 
μηδενικός. Πλήρωνε τέλος επιτη-
δεύματος 650 ευρώ. Η έναρξη της 
επιχειρηματικής δραστηριότητας 
έγινε το 2010 και έχει υπαλλήλους. 
Με το νέο σύστημα φορολόγησης 
το φορολογητέο του εισόδημα θα 
ανέλθει σε 18.713 ευρώ (13.104 + 
757 ευρώ προσαύξηση 10% μισθο-
δοσίας + 35% προσαύξηση ΚΑ∆) 
και ο φόρος σε 2.817 ευρώ. Ο εν 
λόγω φορολογούμενος θα έχει αύ-
ξηση 2.167 ευρώ.   
• Επιχειρηματίας στον χώρο της 
επισκευής - συντήρησης ανελ-
κυστήρων με τζίρο 63.325 ευρώ, 
μέχρι σήμερα δήλωνε 8.779 ευρώ 
κέρδη, πλήρωνε φόρο 790 ευρώ 
και τέλος επιτηδεύματος 650 ευ-
ρώ. Η έναρξη της επιχειρηματικής 

δραστηριότητας έγινε το 2014 και 
έχει υπαλλήλους. Με το νέο σύ-
στημα φορολόγησης το φορολο-
γητέο του εισόδημα θα ανέλθει σε 
17.495 ευρώ (12.012 + 947 ευρώ 
προσαύξηση 10% μισθοδοσίας 
+ 35% προσαύξηση ΚΑ∆) και ο 
φόρος σε 2.549 ευρώ. Ο εν λόγω 
φορολογούμενος θα έχει αύξηση 
1.109 ευρώ.   
• Γιατρός με τζίρο 62.765 ευρώ, 
μέχρι σήμερα δήλωνε 13.569 ευ-
ρώ κέρδη, πλήρωνε φόρο 1.685 
ευρώ και δεν ήταν υπόχρεος τέ-
λους επιτηδεύματος. Η έναρξη της 
επιχειρηματικής δραστηριότητας 
έγινε το 2010 και έχει υπαλλήλους. 
Με το νέο σύστημα φορολόγησης 
το φορολογητέο του εισόδημα θα 
ανέλθει σε 20.735 ευρώ (13.104 + 
2.256 ευρώ προσαύξηση 10% μι-
σθοδοσίας + 35% προσαύξηση 
ΚΑ∆) και ο φόρος σε 3.306 ευρώ. 
Ο εν λόγω φορολογούμενος θα 
έχει αύξηση 1.621 ευρώ.    

Εκατοντάδες ελεύθε-
ροι επαγγελματίες 
αναμένεται να κληθούν 
από την εφορία 
για να δικαιολογήσουν 
τις δαπάνες τους.   

Μηδενικά
εισοδήματα
με τζίρο πάνω
από 1 εκατ. ευρώ  
«Λαβράκια» βγάζει η ΑΑΔΕ

από τις διασταυρώσεις στοιχείων  

Η ΑΑΔΕ εντόπισε εκατοντάδες περιπτώσεις επαγγελματιών που διόγκωναν τις δαπάνες για να αποφύγουν την καταβολή του αναλογούντος φόρου. Μεταξύ 
άλλων, γιατρός (χειρουργός) είχε ετήσιο τζίρο 133.343 ευρώ, αλλά δήλωνε μηδενικά κέρδη στην εφορία και πλήρωνε μόνο τέλος επιτηδεύματος 650 ευρώ.        
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Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ 

Χαμένο από χέρι είναι το ελληνι-
κό ∆ημόσιο από την επένδυσή 
του στις τέσσερις συστημικές 
τράπεζες, σύμφωνα με ανάλυση 
του ΚΕΠΕ που υπολογίζει τη ζη-
μία που θα υποστεί το ΤΧΣ από 
την αποεπένδυση των 46 δισ. 
ευρώ μεταξύ 42-43 δισ. ευρώ, με 
βάση τη σημερινή κεφαλαιοποί-
ηση των τραπεζών Alpha Bank, 
Εθνική Τράπεζα, Eurobank και 
Τράπεζα Πειραιώς.  

Οι απώλειες αυτές καθιστούν 
την Ελλάδα για άλλη μία φορά 
«εξαιρετική περίπτωση» έναντι 
άλλων χωρών που ανακεφαλαι-
οποίησαν τις τράπεζές τους με 
δημόσιο χρήμα και οι οποίες κα-
τέ γραψαν εί τε κέ ρδη, όπως οι 
ΗΠΑ, εί τε πολύ μικρό τερες ζη-
μί ες, όπως η Μεγάλη Βρετανία, 
κατά τη μεταπώλησή τους. Το 
ΚΕΠΕ παραπέμπει στην περί-
πτωση των ΗΠΑ, όπου προέ κυ-
ψαν κέ ρδη για το ∆ημό σιο τό σο 
από  τις συνολικέ ς επενδύ σεις του 
προγρά μματος TARP (κέ ρδη 15,3 
δισ. δολ. επί  της αρχική ς επέ νδυ-
σης των 426,4 δισ. δολ. ή  από δο-
ση +3,6%), ό σο και από  τις επεν-
δύ σεις του TARP στον τραπεζικό  
τομέ α (κέ ρδη 30,4 δισ. δολ. επί  
της αρχική ς επέ νδυσης των 245,5 
δισ. δολ. ή  από δοση +12,4%). 
Στο Ηνωμέ νο Βασί λειο προέ κυ-
ψαν σχετικά  μικρέ ς ζημί ες από  
την επέ νδυση-στή ριξη στον τρα-
πεζικό  τομέ α και συγκεκριμένα 
ζημί ες 23,2 δισ. λιρών επί  της αρ-
χική ς επέ νδυσης των 136,6 δισ. 
λιρών ή  εναλλακτικά  από δοση 
-17%. Το ΤΧΣ έ χει ενισχύ σει σω-
ρευτικά  τις ελληνικέ ς τρά πεζες 
με 46 δισ. ευρώ από  το 2011, ση-
μειώνει το ΚΕΠΕ, και με βάση το 
επίπεδο κεφαλαιοποίησής τους 
στις 6 Οκτωβρίου, που διαμορ-
φώθηκε στα 16,03 δισ., τα δυνη-
τικά έσοδα που θα μπορούσε να 
ανακτήσει το Ταμείο αγγίζουν το 
ποσό  των 3,10 δισ. ευρώ και άρα 
η ζημία ανέρχεται σε 43 δισ. Το 
ποσό αυτό έχει υπολογιστεί από 
τη διάθεση των ποσοστών που 
διαθέτει το Ταμείο με μηδενικό  

premium, ενώ όπως σημειώνει 
το ΚΕΠΕ ακόμη και στην εξεζη-
τημέ νη περί πτωση με υποθετικό  
80% premium, το ποσό της ανά-
κτησης θα μπορούσε να ανέλθει 
στα 5,58 δισ. και άρα η ζημία θα 
παρέμενε πάνω από τα 40 δισ. 
ευρώ. Να σημειωθεί ότι με βάση 
πρόσφατη έκθεση της Moody’s, 
τα αναμενό μενα έ σοδα του ΤΧΣ 
από  την αποεπέ νδυση των ελλη-
νικώ ν τραπεζώ ν εί ναι 3-4 δισ. 
και άρα με βά ση το ποσό  της συ-
νολική ς επέ νδυσης των 46 δισ. 
από  το ΤΧΣ, οι υπαινισσό μενες 
ζημί ες (implied losses) ανέ ρχο-
νται σε 42-43 δισ. ή , εναλλακτι-
κά , η υπαινισσό μενη από δοση 
(implied return) κυμαί νεται με-
ταξύ  -91,3% και -93,5%.  

Οπως σημειώνει το ΚΕΠΕ, 

ακό μη κι αν το ΤΧΣ κατεί χε το 
100% των τεσσά ρων συστημι-
κώ ν τραπεζώ ν, οι ζημί ες που 
θα κατέ γραφε από  την πώ λη-
ση των μετοχώ ν θα ά γγιζαν το 
ύ ψος σχεδό ν των 30 δισ., κά-
τι που συνεπά γεται αρνητική 
από δοση ί ση με -65%. Εναλλα-
κτικά , για να υπή ρχε από σβεση 
των 46 δισ., τό τε θα έ πρεπε η 
κεφαλαιοποί ηση των τεσσά ρων 
συστημικώ ν τραπεζώ ν να ή ταν 
τουλά χιστον 186% μεγαλύτερη 
σε σχέση με την τιμή αναφοράς 
της 6ης Οκτωβρίου. Υπογραμμί-
ζεται ότι το ποσό της ζημίας των 
43 δισ. έχει υπολογιστεί χωρίς 
να ληφθεί  υπό ψη η διαχρονι-
κή  αξί α του χρή ματος. Το μεγα-
λύ τερο μέ ρος των 43 δισ. ευρώ 
που έχει δώσει το ∆ημόσιο για 
την ανακεφαλαιοποίηση του 
τραπεζικού συστήματος αφορά  
ά μεσα ή  έ μμεσα τις τέ σσερις συ-
στημικέ ς τρά πεζες. Εμμεσα δι-
ό τι έ χουν διοχετευθεί  κονδύ λια 
μέ σω ά λλων μη συστημικώ ν τρα-
πεζώ ν, οι οποί ες μετέ πειτα εξα-
γορά στηκαν από  τις τέ σσερις 
συστημικέ ς ή  συγχωνεύ θηκαν 
με αυτές. Σύ μφωνα με τα στοι-
χεία που αναφέ ρονται στην Εκ-
θεση Χρηματοπιστωτική ς Στα-
θερό τητας Μαΐ ου 2023 της ΤτΕ, 

τα 46 δισ. ισοδυναμού ν με το 
170,2% και το 14,1%, αντί στοι-
χα, της λογιστική ς αξί ας ιδί ων 
κεφαλαί ων και της λογιστική ς 
αξί ας ενεργητικού  του τραπεζι-
κού  συστή ματος.     

Το ΚΕΠΕ υπογραμμίζει την 
ανάγκη να υπάρξει λεπτομερή ς 
απολογισμό ς του έ ργου του ΤΧΣ 
με ό ρους πλή ρους διαφά νειας, 
προκειμένου να  υπολογισθεί  το 
καθαρό  αποτέ λεσμα μετά  και την 
πώ ληση του αντί στοιχου μερι-
δί ου, λαμβά νοντας υπό ψη τυ-
χό ν ά λλα σχετικά  έ σοδα. Η κα-
ταγραφή αυτή έχει σημασία και 
επεί γοντα χαρακτή ρα, αν ληφθεί 
υπόψη ο υπερβολικό ς βαθμό ς 
κά λυψης των ιδί ων κεφαλαί ων 
του ελληνικού  τραπεζικού  συ-
στή ματος από  αναβαλλό μενες 
φορολογικέ ς πιστώ σεις (deferred 
tax credits - DTCs), οι οποί ες εί ναι 
εν δυνά μει κρατική  κεφαλαιακή  
ενί σχυση και το καθιστού ν οιονεί  
δημό σιο. Να σημειωθεί ότι στο 
τέλος του 2019 τα DTCs αποτε-
λού σαν το 54% της λογιστική ς 
αξί ας των ιδί ων κεφαλαί ων, στο 
τέλος του 2021 κορυφώ θηκαν 
στο 61,1%, και έ κτοτε υπά ρχει 
μεί ωση, με το ποσοστό  να αγ-
γί ζει το 50,7% ή  13,7 δισ. στο 
τέλος του 2022.  

Ζημίες 42-43 δισ. ευρώ για το ΤΧΣ εκτιμά
το ΚΕΠΕ μετά την αποεπένδυση από τις τράπεζες   

Το ΚΕΠΕ υπογραμμίζει 
τον υπερβολικό  βαθ-
μό  κά λυψης των ιδί ων 
κεφαλαί ων των τρα-
πεζών από  αναβαλ-
λό μενες φορολογικέ ς 
πιστώ σεις.   

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ   

Με τον διαγωνισμό του ΟΑΣΑ για 
την παραχώρηση σε ιδιώτες 63 
λεωφορειακών γραμμών σε Ανα-
τολική και ∆υτική Αττική για διά-
στημα 8 ετών να έχει βγει –εδώ και 
λίγες ημέρες– στον «αέρα», αίτημα 
για παράταση της σύμβασης με τα 
ΚΤΕΛ για άλλους 4 μήνες, δηλαδή 
μέχρι τον Απρίλιο του 2024, υπέ-
βαλε ο οργανισμός στο Ελεγκτικό 
Συνέδριο. Πρόκειται για δρομολό-
για, αρμοδιότητας του ΟΑΣΑ, τα 
οποία εδώ και περίπου 3 χρόνια 
εκτελούνται από τα ΚΤΕΛ μέσω 
συμβάσεων που έχουν λάβει τη 
μορφή της απευθείας ανάθεσης. 
Ειδικότερα, σύμφωνα με πληρο-
φορίες της «Κ», ο οργανισμός έχει 
καταθέσει φάκελο προκειμένου να 
υπαχθεί σε προσυμβατικό έλεγχο 
η τροποποίηση της σύμβασης του 
οργανισμού με τα ΚΤΕΛ, με την 
οποία ζητείται παράταση για 4 
μήνες, από τις 7 ∆εκεμβρίου 2023 
μέχρι τις 7 Απριλίου 2024.     

Υπενθυμίζεται πως μέσα στον 
Οκτώβριο υπεγράφη συμπληρω-
ματική σύμβαση (93/2023) για την 
επέκταση της ισχύουσας σύμβα-
σης (96/2022) του ΟΑΣΑ με τα 
ΚΤΕΛ για άλλους 2 μήνες, από τις 
7 Οκτωβρίου έως τις 6 ∆εκεμβρίου. 
Οπως αναφέρουν πληροφορίες, η 
παράταση της σύμβασης του ορ-
γανισμού με τα ΚΤΕΛ για άλλους 
4 μήνες αποτελεί ενδιάμεση λύση 
ώστε να εξυπηρετηθούν οι επι-
βάτες των περιφερειακών γραμ-
μών, αφού είναι δεδομένο πως 
είναι σχεδόν αδύνατον να έχει 
αναδειχθεί ανάδοχος στον διεθνή 
διαγωνισμό του ΟΑΣΑ μέχρι τον 
∆εκέμβριο που λήγει η σύμβαση 
με τα ΚΤΕΛ. 

Η ανάθεση μέρους του συγκοι-
νωνιακού έργου του ΟΑΣΑ στα 
ΚΤΕΛ ξεκίνησε το 2020, με σκο-
πό να αυξηθεί το συγκοινωνιακό 
έργο κατά τις έκτακτες συνθή-
κες της πανδημίας. Η σύμβαση με 
τα ΚΤΕΛ είχε αρχικά διετή ισχύ, 
ήτοι μέχρι τον Οκτώβριο του 2022, 
ωστόσο έκτοτε η ανάθεση του 
συγκοινωνιακού έργου στα ΚΤΕΛ 
παρατείνεται μέχρι σήμερα, με 

το Ελεγκτικό Συνέδριο να πιέζει 
τον οργανισμό να διεξαγάγει δι-
αγωνισμό για την εκτέλεση των 
δρομολογίων. Σημειώνεται πως 
στη συμπληρωματική σύμβαση 
με την οποία επεκτάθηκε η σύμ-
βαση του ΟΑΣΑ με τα ΚΤΕΛ μέχρι 
τον ∆εκέμβριο υπήρχε πρόβλεψη 
(άρθρο 9) που άφηνε ανοιχτό το 
ενδεχόμενο συνέχισης του συ-
γκοινωνιακού έργου από τα ΚΤΕΛ.     

Παράλληλα, στελέχη του 
υπουργείου έχουν αναφέρει κα-
τά καιρούς πως η ενίσχυση του 
συγκοινωνιακού έργου των ΟΑ-
ΣΑ/ΟΑΣΘ περιλαμβάνει το leasing 
λεωφορείων, τις συμβάσεις με τα 
ΚΤΕΛ και την ανανέωση του στό-
λου των αστικών λεωφορείων μέ-
σω του διαγωνισμού για τα πρά-
σινα λεωφορεία.     

Σημειώνεται πως ο διαγωνι-
σμός του ΟΑΣΑ με τίτλο «Παρο-
χή υπηρεσιών επιβατικών μετα-
φορών με αστικά λεωφορεία στην 
Ανατολική και ∆υτική Αττική» 
αφορά δύο τμήματα συνολικού 
προϋπολογισμού 400,3 εκατ. ευ-
ρώ, πλέον ΦΠΑ (13%). Η διάρκεια 
της σύμβασης και για τα δύο τμή-
ματα του διαγωνισμού (Ανατολική 
και ∆υτική Αττική) είναι για 8 έτη.

ΟΑΣΑ: Προς παράταση
της σύμβασης με τα ΚΤΕΛ   

Είναι σχεδόν αδύνατον 
να αναδειχθεί ανάδο-
χος μέχρι τον Δεκέμ-
βριο, οπότε λήγει 
η σύμβαση με τα ΚΤΕΛ.   

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ   
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Μέσα στους τελευταίους 16 μή-
νες περίπου τα επιτόκια των 
στεγαστικών δανείων έχουν 
τριπλασιαστεί, ενώ ο πληθω-
ρισμός έχει εκτοξεύσει στα 
ύψη το κόστος των οικοδο-
μών που σε ορισμένες περι-
πτώσεις μπορεί να έχει αυξηθεί 
έως και κατά 85.000 ευρώ. Και 
την ίδια στιγμή, την κατάστα-
ση περιπλέκουν τα κωλύματα 
γραφειοκρατικής φύσης όπως 
και διάφοροι νέοι κανονισμοί 
σχετικοί με την αποτελεσμα-
τικότητα των κατοικιών στη 
χρήση ενέργειας και στόχο την 
εξοικονόμηση ενέργειας. Ετσι, 
πολλά ζευγάρια σε ανεπτυγμέ-
νες οικονομίες της Ευρώπης 
βλέπουν να ναυαγεί το όνειρό 
τους για ένα δικό τους σπίτι, 
καθώς η Γηραιά Ηπειρος αντι-
μετωπίζει τη χειρότερη στεγα-
στική κρίση και τη χειρότερη 
κρίση της οικοδομής, που έχει 
καταγραφεί εδώ και δεκαετίες. 
Και όπως προειδοποιούν ανα-
λυτές της αγοράς, η κατάστα-
ση εγκυμονεί κινδύνους για 
την οικονομική ανάπτυξη και 
ενδεχόμενες πολιτικές εντά-
σεις καθώς η έλλειψη κατοικι-
ών πλήττει όλο και περισσότε-
ρους ψηφοφόρους. 

Και στη Σουηδία
Το πρόβλημα είναι οξύτερο 

στις πλουσιότερες χώρες της 
Ευρώπης. Στη Γερμανία, οι νέες 
οικοδομικές άδειες έχουν ση-
μειώσει πτώση πάνω από 27% 
στο πρώτο εξάμηνο του έτους. 
Στη Γαλλία, κατεγράφη μείωση 
των οικοδομικών αδειών κατά 
28% τους πρώτους επτά μήνες, 
ενώ στη Βρετανία εκτιμάται 
πως στο σύνολο του τρέχοντος 
έτους η οικοδομική δραστηριό-
τητα θα έχει σημειώσει πτώση 
άνω του 25%. 

Σε ό,τι αφορά την άλλοτε ευ-
ημερούσα Σουηδία, που κάπο-
τε διασφάλιζε ικανοποιητικό 
βιοτικό επίπεδο και ποιότητα 
ζωής στο σύνολο των πολιτών 
της, αντιμετωπίζει πλέον τη 
χειρότερη κρίση που έχει κα-
ταγραφεί στην αγορά στέγης 
από τη δεκαετία του 1990. Οι 
νέες οικοδομές είναι τουλάχι-
στον κατά 30% λιγότερες από 
όσες θα απαιτούνταν για να 
καλυφθεί η ζήτηση.

Ολα αυτά στην πράξη ση-
μαίνουν πως οι κυβερνήσεις 
δεν έχουν τηρήσει τις υποσχέ-
σεις τους προς τους ψηφοφό-
ρους. Η κρίση αφορά στον ίδιο 
βαθμό τόσο τις μικρές κατοικί-
ες όσο και τα μεγάλα οικοδομι-
κά σχέδια. Στη Γερμανία, μία 
από τις μεγαλύτερες εταιρείες 

κατοχής γης και κατασκευής 
οικοδομών, η Vonovia SE, έχει 
«παγώσει» κάθε οικοδομική 
δραστηριότητα. Η προσφορά 
προσιτής κατοικίας υπήρξε εκ 
των κεντρικών υποσχέσεων 
του κυβερνητικού συνασπι-
σμού που ανέλαβε τα ηνία της 
χώρας το 2021 υπό τον Ολαφ 
Σολτς. Οικονομολόγοι και πα-
ράγοντες της αγοράς εκτιμούν, 
ωστόσο, πως η κυβέρνηση δεν 
πρόκειται να επιτύχει τον στό-
χο της κατασκευής 400.000 
νέων κατοικιών ετησίως του-
λάχιστον μέχρι το 2026. Στη 
Σουηδία ενδέχεται να μη βρε-
θεί αρκετό προσωπικό για τη 
μονάδα παραγωγής μπαταριών 
ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων 
ακριβώς εξαιτίας της έλλειψης 
κατοικιών. Η υποχρέωση της 
κυβέρνησης να παρέχει προσι-
τή στέγη στον πληθυσμό είναι 
κατοχυρωμένη στο σουηδικό 
σύνταγμα αλλά η προσφορά 
διαμερισμάτων για ενοικίαση 
δεν ανταποκρίνεται στη ζήτη-
ση εδώ και πολλές δεκαετίες. 
Το αποτέλεσμα είναι η εκτό-
ξευση των τιμών των κατοι-
κιών, που αναγκάζει πολύ κό-

σμο να ζει σε υπενοικιαζόμενα 
δωμάτια νοικιασμένων διαμε-
ρισμάτων. Στη Βρετανία, η οι-
κοδομική δραστηριότητα δεν 
επιτυγχάνει ποτέ να προσφέ-
ρει 300.000 κατοικίες ετησίως, 
στόχο που έχει θέσει δηλαδή 
η κυβέρνηση των Συντηρητι-
κών από το 2019.

Η ανεπάρκεια προσιτής στέ-
γης οδηγεί σε διεύρυνση των 
κοινωνικών ανισοτήτων κα-
θώς αναγκάζει μεγάλο τμήμα 
του πληθυσμού να διαθέτει ένα 
όλο και μεγαλύτερο μέρος του 
εισοδήματός του για στέγη. 
Και δεν αποκλείεται ακόμη και 
να οξύνει τα πνεύματα κατά 
των μεταναστών που αντιμε-
τωπίζονται από ένα αυξανόμε-
νο τμήμα του πληθυσμού ως 
ανταγωνιστές στην αναζήτηση 
στέγης. «Αν δεν μπορέσουμε 
να αντιμετωπίσουμε τη στε-
γαστική κρίση, θα αποτελέσει 
πραγματική απειλή για τη δη-
μοκρατία μας», προειδοποιεί ο 
Κόλια Μίλερ, ηγετικό στέλεχος 
των Σοσιαλδημοκρατών του κ. 
Σολτς. Ο ίδιος φτάνει μάλιστα 
στο σημείο να αποδώσει στη 
στεγαστική κρίση την άνοδο 
της ακροδεξιάς Εναλλακτικής 
για τη Γερμανία που έχει ανα-
δειχθεί πλέον σε δεύτερο κόμ-
μα, σύμφωνα με τις δημοσκο-
πήσεις. 

Χωρίς κρατικά προγράμματα
Η κρίση στέγης οφείλεται 

σαφώς σε ανεπάρκεια των κυ-
βερνήσεων. Αλλοτε οι κυβερνή-
σεις αναλάμβαναν πιο ενεργό 

ρόλο στη ρύθμιση της προσφο-
ράς στέγης. Πολλές κατοικίες 
στη Σουηδία κατασκευάστηκαν 
από το 1965 έως το 1974 στο 
πλαίσιο μιας κρατικής πρωτο-
βουλίας για τη δημιουργία ενός 
εκατομμυρίου νέων κατοικιών. 
Στη Γερμανία, σημαντικές πό-
λεις όπως και το Βερολίνο οικο-
δόμησαν μαζικά κατοικίες για 
να στεγάσουν σε αυτές τους 
εργάτες που έρχονταν από την 
ύπαιθρο στα αστικά κέντρα με-
τά το τέλος του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου. Ολα αυτά άλλαξαν 
όμως με την ενοποίηση των 
Γερμανιών που απορρόφησε 
τεράστια κεφάλαια και άφησε 
άδεια τα ταμεία του κράτους. 
Στα τέλη της δεκαετίας του 
1980, η Γερμανία είχε ακόμη 
περίπου 4 εκατ. κατοικίες κοι-
νωνικών προγραμμάτων, αλλά 
ο αριθμός αυτός υποχώρησε 
στο 1 εκατ. το 2020. Στην ανα-
τολική Γερμανία, όπου υπάρ-
χει μεγάλη υποστήριξη στην 
Εναλλακτική για τη Γερμανία, 
επικρατεί αγωνία και ανασφά-
λεια του κόσμου σε ό,τι αφορά 
τη δυνατότητα να βρει στέγη. 
Μετά την επανένωση πολλοί 
Γερμανοί έχασαν το δικαίωμα 
που είχαν να ζουν σε κατοικί-
ες που τους είχε προσφέρει άλ-
λοτε το Κομμουνιστικό Κόμμα. 
Ακόμη και σήμερα, οι κάτοι-
κοι της ανατολικής Γερμανίας 
έχουν πολύ μικρότερες πιθανό-
τητες να αγοράσουν σπίτι από 
όσες έχουν όσοι κατοικούν στη 
δυτική Γερμανία.

BLOOMBERG

Η προσφορά προσιτής κατοικίας υπήρξε εκ των κεντρικών υποσχέσεων του κυβερνητικού συνασπισμού που 
ανέλαβε τα ηνία της Γερμανίας το 2021 υπό τον Ολαφ Σολτς. Οικονομολόγοι και παράγοντες της αγοράς εκτι-
μούν, ωστόσο, πως η κυβέρνηση δεν πρόκειται να επιτύχει τον στόχο της κατασκευής 400.000 νέων κατοικιών 
ετησίως τουλάχιστον μέχρι το 2026.
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Η έλλειψη κατοικιών 
μπορεί να αποτελέσει 
πραγματική απειλή
για τη δημοκρατία μας, 
προειδοποιεί
ο Κόλια Μίλερ.

«Ρωγμές» στα πλούσια ευρωπαϊκά
κράτη από τη στεγαστική κρίση
Διεύρυνση ανισοτήτων, φόβοι για κοινωνικές εντάσεις, άνοδος Aκροδεξιάς

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η υπερπαγκοσμιοποίηση έχει εξα-
ντληθεί. Ο καπνός του (εμπο-
ρικού) σινοαμερικανικού πο-
λέμου, ακολουθούμενος από 
τους πραγματικούς πολέμους 
στην Ουκρανία και τη Μέση 
Ανατολή, εκτραχύνεται από τις 
διαρκώς οξυνόμενες ανισότητες 
και τη μισθολογική στασιμό-
τητα. Ακόμη και οι πιο λάβροι 
θιασώτες της παγκοσμιοποίη-
σης παραδέχονται τώρα ότι έχει 
αποφέρει αμφίρροπα οφέλη και 
ότι απειλές, που κατέστησαν 
ορατές στην πανδημία και τη 
διάλυση της εφοδιαστικής αλυ-
σίδας, δεν δικαιολογούν το αδύ-
ναμο ρυθμιστικό πλαίσιο και το 
χαμηλό κόστος εργασίας. Οι δε 
προοπτικές για την παγκόσμια 
οικονομία είναι αβέβαιες. Στις 
ΗΠΑ η κυβέρνηση του προέ-
δρου Τζο Μπάιντεν αναζητεί 
την εκ των ένδον οικονομική 
ασφάλεια, ενώ παράλληλα επι-
διώκει την υπεροχή στην πα-
γκόσμια σφαίρα. Πολλές άλλες 
χώρες ακολουθούν αυτή την 

προσέγγιση και τώρα αντιμε-
τωπίζουν τις διμερείς σχέσεις 
ουσιαστικά ως παιχνίδι μηδε-
νικού αθροίσματος. Η υπεροχή 
της γεωπολιτικής σημαίνει ότι 
οι εμπορικοί πόλεμοι και οι οι-
κονομικές κυρώσεις μπορεί να 
γίνουν το μόνιμο χαρακτηριστι-
κό του διεθνούς εμπορίου και 
των έργων χρηματοδότησης. 
Μετά την κατάρρευση του τεί-
χους του Βερολίνου, εκμεταλ-
λευόμενες τη δεσπόζουσα θέση 
τους, οι δυτικές οικονομίες επε-
ξέτειναν το μοντέλο τους, που 
βασίζεται στον φονταμενταλι-
σμό της αγοράς, ώστε να ρυθ-
μίσουν τις διακρατικές σχέσεις 
μέσω της «απορρύθμισης» του 
εμπορίου και των ροών κεφα-
λαίων. Για να πείσουν τα μεγά-
λα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα 
ότι δεν πρόκειται να παρέμβουν 
στην όλη λειτουργία της αγο-
ράς, έθεσαν σε κίνηση μια φαι-
νομενικά μη αναστρέψιμη δια-
δικασία ανάθεσης εξουσίας σε 
εξωτερικούς κανόνες και αυτό-
νομους «τεχνοκρατικούς» ορ-
γανισμούς.

Πουθενά δεν ήταν πιο εμ-

φανές αυτό από την απόφα-
ση να αντικατασταθεί το 1995 
η Γενική Συμφωνία ∆ασμών 
και Εμπορίου με τον Παγκό-
σμιο Οργανισμό Εμπορίου. 
Συν τοις άλλοις, μείζονος ση-
μασίας ζητήματα έχουν τεθεί 
εκτός εσωτερικής πολιτικής 
ατζέντας σε πολλές χώρες, 
όπου οι πολιτικοί δεν λογοδο-
τούν στο εκλογικό σώμα τόσο, 
όσο στις επιχειρήσεις. Τριάντα 
χρόνια υπερπαγκοσμιοποίησης 
οδήγησαν σε απότομες αυξή-
σεις στη συγκέντρωση της πα-
γκόσμιας αγοράς. Αν και πα-
ραδόξως η παγκοσμιοποίηση 
αφορούσε την ενοποίηση και 
ολοκλήρωση των οικονομιών, 
συνεπαγόταν επίσης την απο-
δόμηση στο εσωτερικό τους. 
Ενα άλλο παράδοξο είναι ότι 
οι χώρες που ωφελήθηκαν πε-
ρισσότερο από την παγκοσμι-
οποίηση είναι όσες απέκλιναν 
των κανόνων της, όπως η Κίνα.

Τα τελευταία 30 χρόνια, 
πάνω από 800 εκατ. άνθρωποι 
στην Κίνα βγήκαν από τη φτώ-
χεια: αυτό σημαίνει ότι το 70% 
της μείωσης της παγκόσμιας 
φτώχειας συντελέστηκε στην 
Κίνα. Αυτό σίγουρα δεν θα ήταν 
δυνατό αν η Κίνα δεν είχε στρα-
φεί προς τις παγκόσμιες αγο-
ρές, μετατρέποντας εαυτήν σε 
εξαγωγική υπερδύναμη. Ομως, 
η Κίνα αγνόησε τον οδηγό της 
παγκοσμιοποίησης, οπωσδήπο-
τε ως προς το πνεύμα, πριν και 
μετά την ένταξή της στον ΠΟΕ 
το 2001. Η πανδημία του κορω-
νοϊού έχει συγχωνευθεί με αυτό 
που πρόσφατα χαρακτηρίστη-
κε «πολυκρίση», ήτοι το μείγμα 
παγκόσμιων απειλών, όπως το 
υψηλό χρέος και τα αυξανόμε-
να επιτόκια, ο  πληθωρισμός 
και το υψηλό κόστος διαβίω-
σης, που τροφοδοτούν κοινω-
νικές αναταραχές, γεωπολιτική 
αντιπαράθεση και μια επιδείνω-
ση της κλιματικής αλλαγής και 
της απώλειας βιοποικιλότητας. 
Για να ξεπεράσουμε τη δυσπι-
στία και να διατηρήσουμε την 
πολυμερή συνεργασία, πρέπει 
να διασφαλίσουμε δικαιότερη 
κατανομή των κερδών από την 
παραγωγή και το εμπόριο και να 
παρέχουμε στους πολίτες μεγα-
λύτερη ασφάλεια και εμπιστο-
σύνη ενόψει της αλλαγής των 
δεδομένων διεθνώς.

 
Ο κ. Π. Φορτουνάτο είναι 
οικονομολόγος της Διάσκεψης 
Εμπορίου και Ανάπτυξης των 
Η.Ε. Το άρθρο δημοσιεύεται 
στην ιστοσελίδα της «Κοινωνικής 
Ευρώπης», socialeurope.eu.

Οι εμπορικοί πόλε-
μοι και οι οικονομικές 
κυρώσεις μπορεί να 
γίνουν το μόνιμο χα-
ρακτηριστικό του διε-
θνούς εμπορίου.

H παγκοσμιοποίηση
σε έναν πολυπολικό κόσμο

Του ΠΙΕΡΤΖΟΥΣΕΠΕ ΦΟΡΤΟΥΝΑΤΟ 

Αύξηση της ζήτησης για πυρηνι-
κή ενέργεια αναμένουν τα hedge 
funds, όσο ο πλανήτης απομακρύ-
νεται σταδιακά από τα ορυκτά καύ-
σιμα και δεδομένου ότι η συγκεκρι-
μένη μορφή ενέργειας έχει πάρει 
ήδη κάποια ώθηση, το ουράνιο –
βασικό στοιχείο που χρησιμοποι-
είται στους πυρηνικούς αντιδρα-
στήρες– αναδεικνύεται επενδυτική 
ευκαιρία. Ειδικότερα, μεγάλα hedge 
funds, όπως το Terra Capital, το 
Segra Capital και το Argonaut Capi-
tal Partners ποντάρουν σε μετο-
χές εταιρειών που εμπλέκονται στη 
διαδικασία παραγωγής ουρανίου, 
σύμφωνα με το Bloomberg. Εν μέ-
ρει αυτό ευθύνεται για την εκτίνα-
ξη της τιμής του, η οποία έχει αυ-
ξηθεί κατά περίπου 125% από το 
τέλος του 2020. Επίσης, στο ίδιο 
διάστημα τα διαπραγματεύσιμα 
αμοιβαία κεφάλαια (ETFs) του ου-
ρανίου έχουν αυξηθεί κατά σχεδόν 
είκοσι φορές. Ενδεικτικά, το Sprott 
Uranium Miners ETF, το οποίο έχει 
μετοχές εταιρειών που εμπλέκονται 
στην παραγωγή ουρανίου, αλλά και 
κάποιες ποσότητες ουρανίου, έχει 
ενισχυθεί κατά 40% από την αρ-
χή του έτους. Σύμφωνα με την Πα-

γκόσμια Πυρηνική Ενωση (WNA), 
η ζήτηση για το ουράνιο θα έχει 
αυξηθεί κατά 28% μέχρι το 2030, 
οπότε θα φτάσει τους 83.849 τόνους 
και θα εκτοξευθεί περαιτέρω στους 
130.000 μέχρι το 2040. Βέβαια, ο εν-
θουσιασμός δεν επηρεάζει θετικά 
ολόκληρο τον κλάδο του ουρανί-
ου. Σύμφωνα με το Bloomberg, τα 
hedge funds σορτάρουν μετοχές 
που έχουν σημειώσει σημαντική 
άνοδο μέχρι στιγμής, καθώς φο-

βούνται ότι έχουν υπερτιμηθεί λόγω 
της επενδυτικής «μανίας».

Σύμφωνα με τη ∆ιεθνή Υπηρε-
σία Ενέργειας (ΙΕΑ), εκτιμάται ότι τα 
τελευταία έξι χρόνια γίνονται επεν-
δύσεις 40 δισ. δολαρίων ετησίως 
στην πυρηνική ενέργεια. Ωστόσο, 
το ποσό αυτό πρέπει να φτάνει τα 
125 δισ. δολάρια κάθε χρόνο, προ-
κειμένου να επιτευχθεί ο στόχος 
των μηδενικών εκπομπών μέχρι το 
2050, υπολογίζει η ΙΕΑ. Σημειώνεται 
ότι από το πυρηνικό δυστύχημα της 
Φουκουσίμα, το 2011, υπάρχουν σο-
βαρές διαφωνίες σε ό,τι αφορά την 
ευρεία αξιοποίηση της πυρηνικής 
ως εναλλακτικής πηγής ενέργειας. 
Εξ ου και η παγκόσμια παραγωγή 
ουρανίου έχει αυξηθεί ελαφρώς τον 
τελευταίο χρόνο, αλλά συνολικά 
παραμένει σε χαμηλότερα επίπεδα 
–κατά περίπου 25%– σε σχέση με 
τα επίπεδα πριν από το δυστύχη-
μα. Ωστόσο, δεδομένης της κλιμα-
κούμενης πίεσης για την πράσινη 
μετάβαση και την αντιμετώπιση 
της κλιματικής κρίσης, η συζήτη-
ση για την πυρηνική ενέργεια έχει 
αναβιώσει σε αρκετές χώρες, όπως 
αντίστοιχα και το επενδυτικό ενδι-
αφέρον για το ουράνιο.

Ουράνιο, ο νέος χρυσός των hedge funds

To ενδιαφέρον επενδυτικών τα-
μείων έχει εκτοξεύσει την τιμή του 
ουρανίου, η οποία έχει αυξηθεί κα-
τά περίπου 125% από το τέλος του 
2020. Στη φωτογραφία, ορυχείο 
ουρανίου στις Ηνωμένες Πολιτείες.
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Ο διευθύνων σύμβουλος της JP-
Morgan Chase, Τζέιμι Ντίμον, 
ήταν μέχρι πρότινος ανένδοτος: 
o κολοσσός της Wall Street δεν 
πρόκειται να εισβάλει στη λια-
νική τραπεζική στην Ευρώπη. 
Πλέον έχει κάνει στροφή 180 
μοιρών. Η μεγαλύτερη τράπεζα 
των ΗΠΑ ετοιμάζεται να εγκαι-
νιάσει ένα τμήμα αποκλειστικά 
για ψηφιακή χρήση σε μια ευ-
ρωπαϊκή χώρα (σ.σ.: δεν έχει 
ανακοινώσει ακόμη ποια), ενώ 
επεκτείνει τις δραστηριότητες 
λιανικής της στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο, που ξεκίνησαν πιλοτικά 
προ διετίας. «Στόχος είναι να 
κερδίσουμε δεκάδες εκατ. νέ-
ους πελάτες και δεκάδες δισ. 
δολάρια σε καταθέσεις», εξηγεί 
ο Σανόκε Βισβανάθαν, επικεφα-
λής της παγκόσμιας στρατηγι-
κής της τράπεζας.

Η JPMorgan ποντάρει στη 
λιανική τραπεζική διεθνώς, ενώ 
άλλες μεγάλες τράπεζες, όπως η 
Citigroup και η HSBC Holdings, 
περιορίζονται. Βασίζεται στην 
επωνυμία της και την άνοδο της 
ψηφιακής τραπεζικής – η οποία 
έχει διευκολύνει τα νοικοκυριά 
να αλλάζουν τράπεζα, ανατρέπο-
ντας την καθιερωμένη ιεραρχία 
των αμερικανικών τραπεζών στο 
εξωτερικό. Η Citi υπήρξε εδώ και 
καιρό η αμερικανική τράπεζα με 
τη μεγαλύτερη έκθεση στο εξω-
τερικό, κάτι που προσπάθησε να 
μειώσει τα τελευταία χρόνια. Η 
JPMorgan, αν και ισχυρή στην 
επενδυτική τραπεζική στο εξω-
τερικό, είχε ένα πιο περιορισμέ-
νο διεθνές αποτύπωμα. Στο εσω-
τερικό της, πάντως, η κίνηση 
έχει επικριτές. Ανώτερα στελέ-
χη αμφισβήτησαν μια δαπανηρή 
επέκταση αμφίβολης διάρκειας, 
ενώ πολλοί θεωρούν ότι υπάρ-
χει μεγάλο περιθώριο ενίσχυ-
σης του δικτύου καταστημάτων 
της στις ΗΠΑ.

Το εγχείρημα στο Ηνωμένο 
Βασίλειο στοιχίζει περίπου 450 
εκατ. δολάρια ετησίως. Η JPMor-
gan ξοδεύει πολλά για την ανά-
πτυξη λογισμικού και υποδομών 
πληροφορικής, για διαφημίσεις, 
κίνητρα και σχετικά υψηλά επι-
τόκια στις καταθέσεις για να προ-

σελκύσει νέους πελάτες, ενώ δεν 
προσφέρει ακόμη δάνεια ή άλ-
λα προϊόντα που αποφέρουν τό-
κους. «∆εν έχουν βαθιά γνώση 
των αγορών στις οποίες εισέρχο-
νται. Αρα ξεκινούν από το μηδέν 
σ’ αυτό το πλαίσιο. Η δυνατότη-
τα μεταφοράς των πιστωτικών 
αποφάσεων και η εμπειρία που 
έχουν αποκτήσει ίσως δεν ται-
ριάζουν στην Ευρώπη», εκφράζει 
αμφιβολίες ο Τζον Κρόνιν, ανα-
λυτής στην Goodbody.

Υπό τον Ντίμον, η JPMorgan 
αντιστεκόταν για καιρό στην 
είσοδο σε ξένες αγορές, δεδο-
μένου του κόστους μίσθωσης 

και στελέχωσης καταστημάτων. 
«Πάντα λέγαμε ότι δεν πρόκειται 
να επεκταθούμε στο εξωτερικό 
από την πλευρά της λιανικής. Θα 
χάνουμε χρήματα για το υπόλοι-
πο της ζωής μας», έλεγε σε ένα 
συνέδριο το 2018. Τι κατάφε-
ρε να τον μεταπείσει; Η ψηφι-
ακή τραπεζική, η οποία μείωσε 
το κόστος εισόδου σε νέες αγο-
ρές. Οκτώ στους 10 πελάτες της 
Chase στις ΗΠΑ χρησιμοποιούν 
ψηφιακή τραπεζική. Μέχρι το 
2018 η εταιρεία άρχισε να μελε-
τάει άλλες αγορές, όπως η Λατι-
νική Αμερική, η Ευρώπη και το 
Ηνωμένο Βασίλειο.

Το 2021 αγόρασε μερίδιο 
40% στη βραζιλιάνικη ψηφια-
κή τράπεζα C6 Bank, ενώ την 
ίδια χρονιά αγόρασε τη διαδι-
κτυακή εταιρεία διαχείρισης 
επενδύσεων Nutmeg Saving 
and Investment και ξεκίνησε 
την ψηφιακή τραπεζική της στη 
Βρετανία, προσφέροντας αρχι-
κά λογαριασμούς όψεως μέσω 

εφαρμογής. Επίσης, το 2022 η 
JPMorgan εξαγόρασε το 48,5% 
της ελληνικής Viva Wallet.

Η Chase και η Nutmeg μαζί 
έχουν πάνω από 2 εκατ. πελάτες 
στο Ηνωμένο Βασίλειο, με κα-
ταθέσεις 18 δισ. δολαρίων. Τον 
Σεπτέμβριο η κυβέρνηση ανα-
κοίνωσε μια μεγάλη ρυθμιστική 
αλλαγή που θα ανοίξει τον δρόμο 
για την επέκταση της JPMorgan. 
Οι Αρχές δήλωσαν ότι θα χαλα-
ρώσουν τους λεγόμενους κανό-
νες ring-fencing που απαιτούν 
από τις τράπεζες με καταθέσεις 
άνω των 25 δισ. λιρών να δια-
χωρίσουν τις εργασίες λιανικής 
και επενδυτικής τραπεζικής. Η 
JPMorgan ξεκίνησε από το μη-
δέν στο Ηνωμένο Βασίλειο, δη-
μιουργώντας μια εντελώς νέα 
εφαρμογή και πλατφόρμα βασι-
σμένη στο cloud για το εγχείρη-
μα με την υπογραφή της startup 
10X Banking με επικεφαλής τον 
πρώην διευθύνοντα σύμβουλο 
της Barclays, Αντονι Τζένκινς.

Δύο μεγάλα έργα κατασκευής 
υπεράκτιων αιολικών πάρκων 
ακύρωσε η Ørsted, ο μεγαλύτε-
ρος όμιλος στον σχετικό κλάδο, 
επιβεβαιώνοντας ότι τα εμπόδια 
στη σχετική αγορά έχουν κατα-
στεί πλέον ανυπέρβλητα. Ο δανι-
κός όμιλος εκτίμησε πως η αξία 
των περιουσιακών του στοιχείων 
θα μειωθεί έως και 5,58 δισ. δο-
λάρια, αλλά δήλωσε ότι «δεν είχε 
άλλη επιλογή» παρά να σταμα-
τήσει τα δύο πάρκα, τα οποία θα 
αναπτύσσονταν στις ακτές του 
Νιου Τζέρσεϊ στις ΗΠΑ. Η περί-
πτωση της Ørsted είναι μόνον 
η πιο πρόσφατη από μια σειρά 
ακυρώσεων ή επανειλημμένων 
αναστολών σε τέτοιου είδους 
έργα, ιδίως λόγω αυξημένου κό-
στους. Ο όμιλος επικαλέστηκε 
τις καθυστερήσεις στην εφοδια-
στική αλυσίδα, το υψηλό κόστος 
δανεισμού και τις αλλαγές στις 
αρχικές προβλέψεις σχετικά με 
τις φοροαπαλλαγές και τις άδειες 
κατασκευής.

Παράγοντες του κλάδου εί-
χαν προεξοφλήσει την ακύρω-
ση των συγκεκριμένων έργων, 
καθώς η εταιρεία μαζί με άλ-
λες ευρωπαϊκές οντότητες που 
δραστηριοποιούνται στις ΗΠΑ 
έχουν τονίσει επανειλημμένως 
πως οι τιμές στις δημοπρασίες 
ηλεκτρικού ρεύματος είναι τό-
σο χαμηλές, ώστε δεν δικαιολο-
γούνται οι επενδύσεις τους και 
η ανάληψη νέων έργων αυτή 
την περίοδο. «Αδιαμφισβήτη-
τα απεδείχθη ότι ήταν λάθος η 
απόφαση», δήλωσε ο Μαντς Νί-
περ, διευθύνων σύμβουλος της 

Ørsted, αναφερόμενος στις με-
γάλες επενδύσεις που έκανε ο 
όμιλος στα δύο έργα. Βέβαια, το 
κλιμακούμενο κόστος πλήττει 
ολόκληρο τον κλάδο, παρότι η 
ζήτηση για ΑΠΕ αυξάνεται ση-
μαντικά. Οι υψηλές θερμοκρα-
σίες του καλοκαιριού άσκησαν 

τεράστια πίεση στα δίκτυα ηλε-
κτρισμού διεθνώς, αναδεικνύο-
ντας την ανάγκη για μεγαλύτε-
ρη ηλεκτροπαραγωγή και για 
ταχύτερη απεξάρτηση από τα 
ορυκτά καύσιμα. Στην Ευρώ-
πη η απεξάρτηση από το ρωσι-
κό πετρέλαιο και φυσικό αέριο 
έχει επίσης δώσει ώθηση στην 
πράσινη μετάβαση.

Ωστόσο, τον τελευταίο χρό-
νο έχει αυξηθεί το κόστος στα 
υλικά κατασκευής των τουρμπι-
νών, ιδίως του χάλυβα, υποχρε-
ώνοντας τους κατασκευαστές 
τους να ανεβάσουν τις τιμές. 
Επίσης, έχει αυξηθεί το κόστος 
βασικών υπηρεσιών κατά τη δι-
αδικασία κατασκευής, όπως τα 

ειδικά σκάφη που εγκαθιστούν 
τις ανεμογεννήτριες. Και βέβαια, 
τα υψηλά επιτόκια ανεβάζουν 
το κόστος εξυπηρέτησης των 
δανείων. Για τους λόγους αυ-
τούς, πριν από μερικούς μήνες 
βραχίονας της ισπανικής Iber-
drola ακύρωσε συμφωνία για 
παροχή αιολικής ενέργειας από 
ένα προγραμματισμένο πάρκο 
ανεμογεννητριών στις ακτές 
της Μασαχουσέτης. Επίσης, η 
σουηδική Vattenfall ακύρωσε 
τα σχέδιά της για δημιουργία 
πάρκου ανεμογεννητριών στις 
ακτές της Βρετανίας, λέγοντας 
ότι δεν συμφέρει πλέον η τι-
μή του ρεύματος που είχε συμ-
φωνηθεί ένα χρόνο νωρίτερα.

Η JPMorgan, αν και ισχυρή στην επενδυτική τραπεζική και εκτός ΗΠΑ, είχε ένα πιο περιορισμένο διεθνές αποτύ-
πωμα. Οι προοπτικές που δημιουργεί η ψηφιακή τραπεζική, όμως, την οδηγούν σε αλλαγή της στρατηγικής της. 
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Η δανική Ørsted 
ακύρωσε δύο μεγάλα 
έργα στις ΗΠΑ 
λόγω υψηλού 
κόστους και χαμηλών 
τιμών ρεύματος.

Η JPMorgan «εισβάλλει» στη λιανική
τραπεζική αγορά της Ευρώπης

Τα υπεράκτια αιολικά αποδεικνύονται ακριβά

Η ψηφιακή τραπεζική μειώνει σημαντικά το κόστος δραστηριοποίησης εκτός ΗΠΑ

Πρόσφατα η ισπανική Iberdrola και η σουηδική Vattenfall ματαίωσαν τις αναπτύξεις υπεράκτιων αιολικών πάρ-
κων σε Μασαχουσέτη και Βρετανία αντίστοιχα. 
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Στόχος είναι να κερ-
δίσει δεκάδες εκατ. 
νέους πελάτες και 
δεκάδες δισ. δολάρια 
σε καταθέσεις.

Σε όλες τις αγορές ακινήτων επικρατεί αναταραχή και κρίση καθώς τα πάντα 
δυσκολεύουν όταν αυξάνεται το κόστος του δανεισμού. 
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Παγκόσμιες διαστάσεις έχει προ-
σλάβει η κρίση στις αγορές ακινή-
των και σημαντικότερη αιτία της 
είναι τα υψηλά επιτόκια. Η κρίση 
αντανακλάται στη ραγδαία μείω-
ση των κεφαλαίων που άντλησαν 
το γ΄ τρίμηνο του έτους οι ιδιωτι-
κές επενδυτικές του τομέα των 
ακινήτων.

Σύμφωνα με σχετική έρευνα 
της εταιρείας ερευνών Preqin με-
ταξύ 61 funds που επενδύουν σε 
ακίνητα προέκυψε πως στο σύνο-
λό τους άντλησαν μόλις 18,2 δισ. 
δολ. στο διάστημα από τον Ιούλιο 
μέχρι και τον Σεπτέμβριο. Πρόκει-
ται για πτώση 71% σε σύγκριση 
με το αμέσως προηγούμενο τρί-
μηνο όταν 117 funds άντλησαν 
63,4 δισ. δολ. Οπως επισημαίνει 
η εν λόγω εταιρεία ερευνών για 
την αγορά ακινήτων, πρόκειται 
για το χαμηλότερο επίπεδο κε-
φαλαίων που αντλήθηκαν σε όλο 
το διάστημα από όταν άρχισαν οι 
κεντρικές τράπεζες να αυξάνουν 
διαρκώς το κόστος του δανεισμού.

Σε όλες τις αγορές ακινήτων 
επικρατεί αναταραχή και κρίση 
καθώς τα πάντα δυσκολεύουν 
όταν αυξάνεται το κόστος του 
δανεισμού. Στο μεταξύ, η συγκυ-
ρία είναι εξαιρετικά αρνητική δε-
δομένου ότι έχουν υποχωρήσει 
οι αξίες ορισμένων κατηγοριών 
ακινήτων με αποτέλεσμα να μει-
ώνονται οι αποδόσεις στις οποίες 
μπορούν να προσβλέπουν οι επεν-
δυτές. Το πρόβλημα είναι οξύτερο 
στην κατηγορία των κτιρίων γρα-
φείων που έχει δεχθεί το μεγαλύτε-
ρο πλήγμα και γνωρίζει θεαματική 
πτώση της ζήτησης εξαιτίας της 
στροφής των επιχειρήσεων στην 
τηλεργασία. Οπως τονίζει ο Χέν-
ρι Λαμ, αντιπρόεδρος του τομέα 
ερευνών στην Preqin, «οι επεν-
δυτικές ευκαιρίες που μπορούν 
να προσφέρουν μια σταθερή ροή 
εισοδήματος και μια σαφή επεν-
δυτική διέξοδο είναι πλέον πολύ 
σπάνιες». Ο ίδιος επισημαίνει ότι 
«οι παράγοντες της αγοράς τεί-
νουν να υιοθετούν μια στάση ανα-
μονής μέχρις ότου γίνει πιο σαφής 

η εικόνα περί του πού οδεύουν τα 
επιτόκια στο εγγύς μέλλον».

Ειδικότερα, οι επενδυτικές που 
τοποθετούνται στη Βόρεια Αμερι-
κή πήραν τη μερίδα του λέοντος 
από τα κεφάλαια που άντλησε ο 
κλάδος το γ  ́τρίμηνο. Το ποσοστό 
τους περιορίστηκε, πάντως, στο 
70% από το 81% στο οποίο ανερ-
χόταν το αμέσως προηγούμενο 
τρίμηνο, σύμφωνα πάντα με την 
έκθεση της Preqin. 

Σημείωσε, αντιθέτως, αύξηση 
το μερίδιο της ευρύτερης περιο-
χής Ασίας - Ειρηνικού που έφτασε 

στο 24% του συνόλου, ενώ όπως 
επισημαίνει η Preqin, ιδιαιτέρως 
ελκυστική για τους επενδυτές εί-
ναι πλέον η Ιαπωνία καθώς εξα-
κολουθεί να διατηρεί το κόστος 
του δανεισμού σε εξαιρετικά χα-
μηλά επίπεδα. 

Σε ό,τι αφορά τις επενδυτικές 
που εστιάζουν το ενδιαφέρον τους 
στις ευρωπαϊκές αγορές ακινήτων 
αλλά και τις αγορές στον υπόλοι-
πο κόσμο, άντλησαν μόλις το 6% 
του συνόλου των κεφαλαίων το 
γ΄ τρίμηνο του 2023.

Η εν λόγω εταιρεία ερευνών 
εκτιμά πως η αβεβαιότητα για το 
πώς θα διαμορφωθούν τα επιτό-
κια θα εξακολουθήσει να αποτε-
λεί μείζονα αρνητικό παράγοντα 
σε ό,τι αφορά την άντληση κεφα-
λαίων για επενδύσεις στην αγορά 
ακινήτων και για συναλλαγές ακι-
νήτων. Στο μεταξύ, οι επενδυτές 
θα εξακολουθήσουν να αναζη-
τούν κατηγορίες ακινήτων ή αγο-
ρές ακινήτων που υπόσχονται πιο 
ασφαλείς αποδόσεις. 

BLOOMBERG

Το διάστημα Ιουλίου 
- Σεπτεμβρίου άντλη-
σαν μόλις 18,2 δισ. 
δολ., έναντι 63,4 δισ. 
δολ. το προηγούμενο 
τρίμηνο.

Λιγότερη ρευστότητα 
για επενδυτικές ακινήτων

Οι αγορές χρυσού από τις κε-
ντρικές τράπεζες ξεπέρασαν τις 
προβλέψεις για φέτος, δίνοντας 
ώθηση στην τιμή του πολύτιμου 
μετάλλου, η οποία είχε υποστεί 
πιέσεις εν μέσω της παγκόσμιας 
εκστρατείας νομισματικής σύ-
σφιγξης. Οι χώρες αύξησαν τα 
αποθέματα ράβδων χρυσού κα-
τά 337 τόνους το τρίμηνο που 
ολοκληρώθηκε τον Σεπτέμβριο, 
όπως ανακοίνωσε το Παγκόσμιο 
Συμβούλιο Χρυσού σε έκθεσή 
του την Τρίτη. Είχε προηγηθεί η 
αύξηση κατά 175 τόνους το δεύ-
τερο τρίμηνο του 2023, η οποία 
ήταν μεγαλύτερη από την προ-
ηγούμενη εκτίμηση του Συμβου-
λίου για 103 τόνους. Συνολικά 
το πρώτο εννεάμηνο οι αγορές 
χρυσού από τις κεντρικές τρά-
πεζες ανέρχονται πλέον σε 800 
τόνους, ενώ τα ηνία στις αγορές 
κρατούν η Κίνα, η Πολωνία και 
η Σιγκαπούρη. Σημειωτέον ότι 

η ποσότητα αυτή ξεπέρασε τις 
συνολικές αγορές χρυσού καθ’ 
όλη τη διάρκεια της περυσινής 
χρονιάς, στην οποία είχε σημει-
ωθεί και ρεκόρ ζήτησης. Αυτή η 
αγοραστική έξαρση αποτέλεσε 
βασικό αντίβαρο στις πωλήσεις 
του πολύτιμου μετάλλου από τους 
επενδυτές το τελευταίο έτος, στη-
ρίζοντας την τιμή του που την 
περασμένη εβδομάδα ξεπέρασε 
τις 2.000 δολάρια ανά ουγγιά για 
πρώτη φορά από τον Μάιο. Επι-
πλέον, η δυναμική της αγοράς 
έχει ουσιαστικά οδηγήσει στην 
αποσύνδεση του χρυσού όλο και 
περισσότερο από τις προσαρμο-
σμένες στον πληθωρισμό αποδό-
σεις των κρατικών ομολόγων. Η 
τιμή του χρυσού αυξήθηκε πε-
ραιτέρω αυτόν τον μήνα μετά 
την επίθεση της Χαμάς στο Ισ-
ραήλ, που ενέτεινε την αβεβαιό-
τητα ενισχύοντας τη ζήτηση για 
ασφαλή επενδυτικά καταφύγια.

Ρεκόρ αγορών χρυσού
από κεντρικές τράπεζες
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Οι Αμερικανοί πληρώνονται όλο 
και περισσότερο για να μη δου-
λεύουν. Η αύξηση των αδειών 
μετ’ αποδοχών –συμπεριλαμ-
βανομένων της οικογενειακής 
άδειας, της αναρρωτικής και των 
διακοπών– διευρύνει το χάσμα 
μεταξύ του αριθμού των ωρών 
για τις οποίες αμείβονται οι ερ-
γαζόμενοι και του αριθμού των 
ωρών που εργάζονται στην πραγ-
ματικότητα. Οι εργοδότες διευ-
ρύνουν τις αμειβόμενες παρο-
χές για να διατηρήσουν και να 
προσελκύσουν εργαζομένους σε 
μια «σφιχτή» αγορά εργασίας. 
Την ίδια στιγμή, οι εργαζόμενοι 
από την πλευρά τους χρησιμο-
ποιούν τα νέα προνόμια καθώς 
προσπαθούν να βρουν ισορρο-
πία μεταξύ εργασίας, οικογένει-
ας και υγείας.   

Οι Αμερικανοί λαμβάνουν 
γενικά λιγότερες άδειες μετ’ 
αποδοχών και εργάζονται πε-
ρισσότερες ώρες από τους συνο-
μηλίκους τους σε άλλες ανεπτυγ-
μένες χώρες. Ωστόσο υπάρχουν 
πολλοί εργοδότες που συμβάλ-
λουν στο να αλλάξει αυτό.    

Τα πιο πρόσφατα στοιχεία 
του υπουργείου Εργασίας των 
ΗΠΑ δείχνουν ότι οι εργοδότες 
προσφέρουν αμειβόμενη αναρ-

ρωτική άδεια στο 80% των ερ-
γαζομένων, από 67% που ήταν 
πριν από μία δεκαετία. Η αμει-
βόμενη άδεια διακοπών έφθασε 
στο 77% του εργατικού δυναμι-
κού από 74%. Και οι οικογενει-
ακές άδειες μετ’ αποδοχών ση-
μείωσαν το μεγαλύτερο άλμα 
στο 27% από 12%.   

Κατά την ίδια περίοδο, το πο-
σοστό ανεργίας μειώθηκε στα 
χαμηλότερα επίπεδα εδώ και 
μισό αιώνα, στο 3,4%, από πά-
νω από 7% που ήταν πριν από 
μία δεκαετία. Από τον Αύγου-
στο υπήρχαν επίσης περίπου 
3,3 εκατ. περισσότερες θέσεις 
εργασίας από ό,τι οι άνεργοι που 
αναζητούσαν εργασία, σύμφω-
να με στοιχεία του υπουργείου 
Εργασίας.

Ο αριθμός των ωρών εργασίας 

μειώθηκε στις 32,9 την εβδομά-
δα το πρώτο εξάμηνο του τρέχο-
ντος έτους από 33,5 την εβδο-
μάδα πριν από μία δεκαετία, 
σύμφωνα με έρευνα από τους 
οικονομολόγους της Federal 
Reserve Bank της Ατλάντα, Lei 
Fang και John Robertson.  

Οι λιγότερες ώρες εργασίας 
μπορεί επίσης να αντικατοπτρί-
ζουν την αλλαγή της στάσης των 
εργαζομένων απέναντι στη δου-
λειά, ειδικά μετά την πανδημία. 
Και αυτό φαίνεται να συνεχίζε-
ται παρά τη μικρότερη αύξηση 
των θέσεων εργασίας φέτος σε 
σύγκριση με τα δύο προηγού-
μενα χρόνια.   

Αυτό που κάποτε ήταν προνό-
μιο θα μπορούσε τώρα να γίνει 
απαίτηση στην αγορά εργασίας 
των ΗΠΑ.

Η γερμανική οικονομία συρρικνώ-
θηκε το τρίτο τρίμηνο, ενισχύο-
ντας τις πιθανότητες μιας ύφε-
σης στη μεγαλύτερη οικονομία 
της Ευρώπης.

Το ΑΕΠ μειώθηκε κατά 0,1% 
σε σχέση με το προηγούμενο 
τρίμηνο, δηλαδή λιγότερο από 
τη μείωση του 0,2% που περί-
μεναν οι αναλυτές. Βαρίδι για 
τη γερμανική οικονομία ήταν 
η μείωση των καταναλωτικών 
δαπανών.

Τα στοιχεία υπογραμμίζουν 
τη δυσκολία που αντιμετωπί-
ζει η Γερμανία στην προσπά-
θειά της να ανακάμψει από την 
ύφεση που προκλήθηκε τον πε-
ρασμένο χειμώνα, εξαιτίας της 
ενεργειακής κρίσης. Τα δύο προ-
ηγούμενα τρίμηνα, η οικονομία 
παρέμεινε στάσιμη ή εμφάνισε 
οριακή ανάπτυξη. Ετσι, η Γερ-
μανία είναι η μοναδική μεγάλη 
οικονομία για την οποία το ∆ι-

εθνές Νομισματικό Ταμείο πε-
ριμένει αρνητική μεταβολή του 
ΑΕΠ φέτος, καθώς πλέον εγείρο-
νται ερωτήματα σχετικά με τις 
μακροπρόθεσμες προοπτικές 
της οικονομίας, όπως σημειώνει 
το Bloomberg. Τα υψηλότερα 
επιτόκια τόσο στη Γερμανία όσο 
και σε διεθνές επίπεδο συμπιέ-
ζουν σημαντικά τη ζήτηση για 
βιομηχανικά αγαθά, στα οποία 
η γερμανική οικονομία στηρί-
ζεται περισσότερο σε σχέση με 
άλλες για την ανάπτυξή της. Ο 
γίγαντας των χημικών Lanxess 

ανακοίνωσε ότι θα περικόψει 
το 7% του εργατικού δυναμι-
κού του αυτόν τον μήνα, ενώ η 
Volkswagen προσπαθεί μέσω 
της εξοικονόμησης κόστους να 
ενισχύσει την κερδοφορία της.

Ενώ οι υπηρεσίες τα πηγαί-
νουν καλύτερα, οι έρευνες της 
S&P Global δείχνουν ότι η δυ-
ναμική και σε αυτό το σκέλος 
της οικονομίας επιβραδύνεται. 
Επιπλέον, ανησυχητικές ενδεί-
ξεις αρχίζουν να εμφανίζονται 
και στην αγορά εργασίας, που 
έως τώρα ήταν ισχυρή.

Σύμφωνα με την S&P Global, 
η δραστηριότητα στον συνολι-
κό ιδιωτικό τομέα συνέχισε να 
συρρικνώνεται στην έναρξη του 
τέταρτου τριμήνου.

Στην υπόλοιπη Ευρώπη, τα 
στοιχεία για το ΑΕΠ σχηματί-
ζουν μεικτή εικόνα. Στην Ισπα-
νία η ανάπτυξη διατηρείται, ενώ 
η Αυστρία βυθίστηκε σε ύφεση, 

υπό το βάρος της μείωσης της 
κατανάλωσης και των επενδύσε-
ων. Τα στοιχεία για την ανάπτυ-
ξη της Ευρωζώνης αναμένονται 
την Τρίτη, με τους αναλυτές να 
εκτιμούν ότι οι ρυθμοί μειώθη-
καν στο διάστημα Ιουλίου - Σε-
πτεμβρίου.

Οι ανησυχίες για το μέλ-
λον της γερμανικής οικονομί-
ας εστιάζουν στη γήρανση του 
εργατικού δυναμικού της, την 
υπερβολική εξάρτηση από την Κί-
να και την ανάγκη μιας γρήγο-
ρης μετάβασης σε νέες ενεργει-
ακές πηγές.

Κορυφαίοι αξιωματούχοι, συ-
μπεριλαμβανομένου του προέ-
δρου της Bundesbank Γιόακιμ 
Νάγκελ, πάντως, έχουν δηλώσει 
ότι η απαισιοδοξία είναι υπερ-
βολική, καθώς η Γερμανία έχει 
επιδείξει και στο παρελθόν την 
ικανότητά της να προσαρμόζε-
ται στις συνθήκες.

Αυξάνονται διαρκώς στην Αμερική οι άδειες μετ’ αποδοχών των εργαζομένων

Μειώθηκε το γερμανικό ΑΕΠ το τρίτο τρίμηνο

Η οικονομία της χώρας 
συρρικνώθηκε
κατά 0,1% σε σύγκριση 
με το προηγούμενο 
τρίμηνο.

Ο αριθμός των ωρών εργασίας μειώθηκε στις 32,9 την εβδομάδα το πρώτο 
εξάμηνο του τρέχοντος έτους από 33,5 την εβδομάδα πριν από μία δεκαετία.  

Σύμφωνα με τη S&P Global, η δραστηριότητα στον συνολικό ιδιωτικό τομέα 
συνέχισε να συρρικνώνεται στην έναρξη του τέταρτου τριμήνου.
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Το 80% των εργαζο-
μένων λαμβάνει αμει-
βόμενη αναρρωτική 
άδεια από 67% πριν 
από μία δεκαετία.  

Ο φόβος ότι ο πόλεμος του Ισραήλ 
στη Γάζα μπορεί να εξελιχθεί σε 
περιφερειακή σύγκρουση κρέμε-
ται σαν δαμόκλειος σπάθη πάνω 
από την παγκόσμια οικονομία, 
καθώς εγκυμονεί τον κίνδυνο να 
ανακόψει την ανάπτυξη και να 
επιταχύνει εκ νέου τις τιμές της 
ενέργειας και των τροφίμων.   

Πλούσιες και φτωχές χώρες 
κρατούσαν την αναπνοή τους 
έπειτα από τρία χρόνια συνα-
πτών οικονομικών σοκ, μεταξύ 
των οποίων η πανδημία και η ρω-
σική εισβολή στην Ουκρανία. Ο 
πληθωρισμός υποχωρούσε, οι τι-
μές του πετρελαίου σταθεροποι-
ούνταν και η ύφεση που πολλοί 
προέβλεπαν είχε αποφευχθεί. 
Και τώρα ορισμένα διεθνή οικο-
νομικά ιδρύματα, όπως και ιδι-
ώτες επενδυτές, προειδοποιούν 
για τον κίνδυνο να εκτροχιαστεί 
η εύθραυστη οικονομία. «Είναι 
η πρώτη φορά που είχαμε δύο 
ενεργειακά σοκ ταυτοχρόνως», 
σχολιάζει ο Ιντερμίτ Τζιλ, κορυ-
φαίος οικονομολόγος της Παγκό-
σμιας Τράπεζας, αναφερόμενος 
στον αντίκτυπο που είχαν στις 
τιμές του φυσικού αερίου και του 
πετρελαίου οι πόλεμοι στην Ου-
κρανία και τη Μέση Ανατολή. Οι 
αυξήσεις στις τιμές μειώνουν την 
αγοραστική δύναμη των οικογε-

νειών και των επιχειρήσεων, ενώ 
αυξάνουν το κόστος παραγωγής 
των τροφίμων επιτείνοντας την 
ήδη μεγάλη ανασφάλεια που επι-
κρατεί στις αναπτυσσόμενες χώ-
ρες όπως η Αίγυπτος και το Πακι-
στάν σε σχέση με την επάρκεια 
τροφίμων.  

Οι χώρες αγωνίζονταν ήδη να 
επιβιώσουν καθώς έχουν μεγάλο 
όγκο χρέους, έλλειμμα επενδύσε-
ων και τη χαμηλότερη ανάκαμψη 
που έχει σημειωθεί στο εμπόριο 
εδώ και πέντε δεκαετίες. Γι’ αυ-
τό και είναι εξαιρετικά δύσκολη 
η έξοδός τους από την κρίση. Τα 
υψηλά επιτόκια δυσχεραίνουν 
περαιτέρω τις προσπάθειες κυ-
βερνήσεων και επιχειρήσεων να 
διασφαλίσουν πίστωση και να 
αποφύγουν μια πτώχευση. Η δι-
απίστωση του κ. Τζιλ απηχεί τις 
τοποθετήσεις Αμερικανών οικο-
νομολόγων και αναλυτών. Ο Τζέ-
ιμι Ντίμον, διευθύνων σύμβου-
λος της αμερικανικής τράπεζας 
JPMorgan Chase, σχολίασε όταν 
άρχισε ο νέος πόλεμος στη Μέση 
Ανατολή ότι «ίσως αυτή είναι η 
πλέον επικίνδυνη συγκυρία στον 
κόσμο έπειτα από πολλές δεκαε-
τίες», ενώ χαρακτήρισε τον πόλε-
μο στη Γάζα «το σημαντικότερο 
πράγμα για τον δυτικό κόσμο». 
Τα τρέχοντα οικονομικά προβλή-
ματα έχουν ενταθεί από τις οξυ-
νόμενες γεωπολιτικές συγκρού-
σεις. Οι εντάσεις ανάμεσα στις 

ΗΠΑ και την Κίνα και ο τεχνο-
λογικός ανταγωνισμός δυσχεραί-
νουν κάθε προσπάθεια συνεργα-
σίας σε άλλα προβλήματα, όπως 
η κλιματική κρίση, η ελάφρυνση 
του χρέους ή οι βίαιες περιφερει-
ακές συγκρούσεις. Είναι τέτοιο 
το βάρος των πολιτικών ζητη-
μάτων ώστε ενδέχεται να μειώ-
νουν την αποτελεσματικότητα 
που είχαν παραδοσιακά εργαλεία 
νομισματικής και δημοσιονομι-
κής πολιτικής.   

Ο πρόεδρος της Federal 
Reserve, Ζερόμ Πάουελ, τόνισε 
την Τετάρτη πως «δεν είναι σα-
φές αν ο πόλεμος στη Μέση Ανα-
τολή πρόκειται να έχει οικονο-
μικές επιπτώσεις» στις ΗΠΑ και 
προσέθεσε ότι «αυτό δεν μειώνει 
την απίστευτη σημασία του». Οι 
πετρελαιοπαραγωγοί χώρες της 
Μέσης Ανατολής δεν δεσπόζουν 
στην αγορά όπως τη δεκαετία 
του 1970, όταν οι αραβικές χώρες 
μείωσαν δραστικά την παραγωγή 
και επέβαλαν εμπάργκο στις ΗΠΑ 
και στους συμμάχους τους μετά 
τη συντονισμένη επίθεσή τους 
κατά το Ισραήλ. Αυτή τη στιγμή 
οι ΗΠΑ είναι η μεγαλύτερη πε-
τρελαιοπαραγωγός χώρα στον 
κόσμο, ενώ οι εναλλακτικές πη-
γές ενέργειας αντιπροσωπεύουν 
μεγαλύτερο τμήμα του ενεργεια-
κού μείγματος στον κόσμο. «Είναι 
μια άκρως ευμετάβλητη, αβέβαιη 

και τρομακτική κατάσταση» το-
νίζει ο Τζέισον Μπορντόφ, διευ-
θυντής του Κέντρου Παγκόσμιας 
Ενεργειακής Πολιτικής στο Πα-
νεπιστήμιο Κολούμπια, και προ-
σθέτει πως «συμφωνούν πάντως 
οι περισσότερες ενδιαφερόμενες 
πλευρές, ΗΠΑ, Ευρώπη, Ιράν και 
χώρες του Κόλπου, ότι δεν είναι 
προς το συμφέρον κανενός να 
επεκταθεί η σύγκρουση πέραν 
του Ισραήλ και της Γάζας».  

Ο ίδιος υπογραμμίζει, όμως, 
πως μια κακή συνεννόηση, μια 
λάθος κίνηση ή μια παρεξήγη-
ση θα μπορούσε να οδηγήσει σε 
κλιμάκωση, ακόμη κι αν δεν το 
θέλουν οι εμπλεκόμενες χώρες. 
Επίσης μια σημαντική και παρα-
τεταμένη μείωση της παγκόσμιας 
παραγωγής πετρελαίου, αδιακρί-
τως του τι θα την έχει προκαλέ-
σει, μπορεί την ίδια στιγμή να 
ανακόψει την ανάπτυξη και να 

επιταχύνει τον πληθωρισμό, οδη-
γώντας στον καταστρεπτικό συν-
δυασμό που αποκαλείται στασι-
μοπληθωρισμός. Σύμφωνα με τον 
Γκρέγκορι Ντάκο, κορυφαίο οικο-
νομολόγο της ΕΥ-Parthenon, το 
χειρότερο σενάριο θα είναι μια 
επέκταση του πολέμου που θα 
οδηγήσει τις τιμές του πετρελαί-
ου στα 150 δολ. το βαρέλι, από 
τα περίπου 85 στα οποία βρίσκε-
ται σήμερα.   

Τέλος, ο πόλεμος στη Μέση 
Ανατολή καθώς και η οικονομική 
δυσχέρεια μπορεί να αυξήσουν 
τις ροές των μεταναστών προς 
την Ευρώπη και τη Βόρεια Αμε-
ρική. Και η Ε.Ε., που ήδη βρίσκε-
ται στο μεταίχμιο της ύφεσης, δι-
απραγματεύεται με την Αίγυπτο 
προτείνοντας να αυξήσει την οι-
κονομική βοήθεια και ως αντάλ-
λαγμα η Αίγυπτος να ελέγξει τη 
μετανάστευση.

Της ΠΑΤΡΙΤΣΙΑ ΚΟΕΝ
THE NEW YORK TIMES  

Μια λάθος κίνηση 
ή μια παρεξήγηση 
θα οδηγήσει σε κλιμά-
κωση, ακόμη και αν 
δεν το θέλουν οι εμπλε-
κόμενες χώρες.  

Σε τεντωμένο
σχοινί
η παγκόσμια
οικονομία  
Ενδεχόμενη επέκταση του πολέμου

στη Γάζα θα έχει καταστροφικές συνέπειες  

Αναφερόμενος στον νέο πόλεμο στη Μέση Ανατολή, ο διευθύνων σύμβουλος της αμερικανικής τράπεζας JPMorgan Chase, Τζέιμι Ντίμον, τόνισε ότι ίσως 
αυτή είναι η πλέον επικίνδυνη συγκυρία στον κόσμο έπειτα από πολλές δεκαετίες, ενώ χαρακτήρισε τον πόλεμο στη Γάζα το σημαντικότερο πράγμα για τον 
δυτικό κόσμο. Στη φωτογραφία, δυνάμεις του ισραηλινού στρατού συγκεντρωμένες στα σύνορα με τη Γάζα.    
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Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Οκτωβρίου

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ποσά που κινούνται μεταξύ 830
και 920 ευρώ/μήνα κατά μέσον
όρο απαιτούνται σήμερα για την
ενοικίαση ενός διαμερίσματος 100
τ.μ. στο κέντρο της Αθήνας και
τα βόρεια προάστια, που αποτε-
λούν δύο από τις δημοφιλέστερες
περιοχές του λεκανοπεδίου της
Αττικής. 

Σύμφωνα με την τελευταία ετή-
σια έρευνα ενοικιάσεων, που δη-
μοσίευσε το δίκτυο μεσιτικών γρα-
φείων της RE/MAX Ελλάς, η μέση
τιμή ενοικίασης στο κέντρο ανέρ-
χεται πλέον σε 8,3 ευρώ/τ.μ. και
στα βόρεια προάστια σε 9,2
ευρώ/τ.μ. Οι φθηνότερες περιοχές
εντοπίζονται στα δυτικά προάστια
με 6,4 ευρώ/τ.μ., ενώ στον Πειραιά
η μέση τιμή δεν ξεπερνάει τα 7

ευρώ/τ.μ. Οπως αναφέρεται στην
έρευνα, συνολικά στην ευρύτερη
περιοχή της Αττικής προκύπτει
ότι κατά τη διάρκεια του τελευ-
ταίου 12μήνου οι τιμές ενοικίασης
έχουν αυξηθεί κατά 5,3% σε 7,9
ευρώ/τ.μ., ενώ στη Θεσσαλονίκη
η αύξηση αγγίζει το 6,2% (σε 6,9
ευρώ/τ.μ.) και στην περιφέρεια το
4,6% (σε 6,8 ευρώ/τ.μ.). Αξίζει να
τονιστεί ότι τα στοιχεία αφορούν
πραγματικές συναλλαγές που

έχουν γίνει μέσω του δικτύου των
81 γραφείων της εταιρείας και δεν
αφορούν ζητούμενες τιμές αγγε-
λιών. Με βάση την ανάλυση της
RE/MAX, συνολικά στη χώρα τα
ενοίκια αυξήθηκαν κατά 5,9% κατά
τη διάρκεια του τελευταίου χρόνου,
«επιβεβαιώνοντας τις αρχικές εκτι-
μήσεις, ότι κατά την τρέχουσα
χρονιά η αγορά των ακινήτων θα
συνεχίσει να κινείται ανοδικά σε
όλα τα επίπεδα». Οπως αναφέρει

η εταιρεία, «η αυξητική τάση των
ενοικίων συνδέεται ξεκάθαρα με
την περιορισμένη προσφορά νε-
όδμητων κατοικιών προς ενοικία-
ση, την αύξηση των επενδυτικών
ροών, την άνοδο της βραχυχρόνιας
μίσθωσης για ακόμη μια χρονιά
και την έλλειψη ποιοτικών επιλο-
γών σε μεταχειρισμένα ακίνητα.
Σε όλους τους παραπάνω παρά-
γοντες, αν προστεθεί και η δυσκο-
λία έκδοσης στεγαστικών δανείων

με ευνοϊκούς όρους, τότε δικαιο-
λογείται απόλυτα η συνακόλουθη
ζήτηση να ξεπερνάει κατά πολύ
την υφιστάμενη προσφορά».

Τα ακίνητα με την υψηλότερη
ζήτηση (με βάση τις προτιμήσεις
των ενοικιαστών) είναι ηλικίας 16-
20 ετών, ενώ στην περιφέρεια
υπάρχει σαφής προτίμηση σε κα-
τοικίες μικρότερης επιφανείας. 

Σε κάθε περίπτωση οι τιμές των
ενοικίων διαφοροποιούνται ανά-

λογα με την περιοχή, αλλά και τα
ποιοτικά χαρακτηριστικά του κάθε
ακινήτου, με σημαντικότερους
παράγοντες το αν μια κατοικία εί-
ναι ανακαινισμένη ή όχι, αν δια-
θέτει ασανσέρ, θέρμανση φυσικού
αερίου, πρόσβαση σε μέσα μαζικής
μεταφοράς κ.λπ. Ειδικότερα, στην
Αττική στις περισσότερες περιοχές
προτιμήθηκαν ακίνητα από 51 τ.μ.
έως 75 τ.μ. και ηλικίας από 16 έως
20 ετών, ενώ στις περιοχές των

βορείων προαστίων επιλέχθηκαν
μεγαλύτερα ακίνητα, εμβαδού από
101 τ.μ. έως 150 τ.μ. και στα νότια
από 76 τ.μ. έως 100 τ.μ. Στο κέντρο
της Αθήνας, σε πρώτη ζήτηση βρί-
σκονται παλαιότερα ακίνητα ηλι-
κίας 20 ετών και άνω, με εμβαδόν
που κυμαίνεται από 51 τ.μ. έως 75
τ.μ. Στη δυτική Αττική και στον
Πειραιά η ζήτηση αφορά διαμερί-
σματα ηλικίας από 16 έως 20 ετών,
από 51 τ.μ. έως 75 τ.μ., δηλαδή
όπως και στο κέντρο της Αθήνας.

Οσον αφορά τα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά των ακινήτων, το κυ-
ριότερο στοιχείο που «μετράει»
για τους ενοικιαστές είναι το ακί-
νητο να έχει ανακαινιστεί και να
υπάρχει ανελκυστήρας, εφόσον
πρόκειται για πολυκατοικία. Επί-
σης, το 88% των ενοικιαστών επέ-
λεξε κατοικία που διαθέτει θέρ-
μανση φυσικού αερίου, τουλάχι-
στον μια θέση στάθμευσης και να
γειτνιάζει με σταθμούς ή στάσεις
μέσων μαζικής μεταφοράς.

Στη Θεσσαλονίκη οι προτιμή-
σεις των ενοικιαστών είναι παρό-
μοιες με εκείνες της Αττικής, καθώς
και πάλι προτιμώνται ακίνητα επι-
φανείας από 51 τ.μ. έως 75 τ.μ. και
ηλικίας από 16 έως 20 ετών. 

Αξιοσημείωτη είναι η διαφορο-
ποίηση που παρατηρείται στις επι-
λογές των ακινήτων στη δυτική
σε σχέση με την ανατολική Θεσ-
σαλονίκη. 

Στη δυτική Θεσσαλονίκη οι
ενοικιαστές προσανατολίζονται
σε ακίνητα ηλικίας από 16 έως 20
ετών και εμβαδού από 51 τ.μ έως
75 τ.μ. Αντιθέτως, στην ανατολική
πλευρά πρώτες σε προτιμήσεις εί-
ναι μεγαλύτερες κατοικίες εμβαδού
από 101 τ.μ. έως 150 τ.μ.

Ανοδος των ενοικίων κατά 5,9% σε ένα χρόνο
Τι δείχνουν τα στοιχεία των συναλλαγών μέσω του δικτύου της RE/MAX – Οι κατοικίες που προτιμούν οι ενοικιαστές

<<<<<<<

Το μέσο ενοίκιο στην
Αττική έχει διαμορφω-
θεί στα 7,9 ευρώ/τ.μ.
και στη Θεσσαλονίκη
στα 6,9 ευρώ.

Απομένουν δύο μήνες για να κλείσει
η φετινή χρονιά. Κάτω από χειρό-
τερες εξελικτικά συνθήκες σε σχέ-
ση με πέρσι, φαίνεται συνολικά
να διατηρείται η ίδια περσινή δυ-
ναμική. Επιμέρους κάποιες επαρ-
χίες τα πάνε καλύτερα και κάποιες
άλλες όχι τόσο καλά όσο προηγου-
μένως. 

Όμως συνολικά πέρσι επενδύ-
θηκαν πέραν των €4 δισ. σε ακί-
νητη περιουσία και φέτος είμαστε
στα €3,4 δισ. με ακόμα δύο μήνες
πορεία. Οι ενδείξεις είναι πως η

φετινή χρονιά θα κλείσει κοντά
στα ίδια επίπεδα με πέρσι. Ο δε
αριθμός των ακινήτων που αλλά-
ζουν χέρια βρίσκεται κοντά στις
15.000 μέχρι τώρα και φαίνεται
ότι μπορεί να ξεπεράσει τον συ-
νολικό περσινό αριθμό των 18.402
μέχρι το τέλος του έτους.

Φαίνεται πως ο τομέας των ακι-
νήτων είναι πολύ σκληρός για να
πεθάνει, αποδεικνύοντας για πολ-
λοστή φορά πως αποτελεί ένα
ασφαλές επενδυτικό λιμάνι τόσο
σε περιόδους οικονομικών κρίσεων
αλλά και σε περιόδους οικονομικής
ευμάρειας. 

Πάμε λοιπόν να δούμε τι μας
επιφύλαξε ο δέκατος μήνας του
τρέχοντος έτους. Τον Οκτώβριο
του 2023 σημειώθηκαν συνολικά
1.738 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων. Συγκρινόμενες με τον Σε-
πτέμβριο του 2023 είναι κατά 149

πωλήσεις αυξημένες (9,4%) , ενώ
συγκρινόμενες με τον Οκτώβριο
του 2022 είναι αυξημένες κατά
26,6% αφού πέρσι τον ίδιο μήνα
καταγράφηκαν 1.373 πωλήσεις.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
συναλλαγών που έγιναν), η παγ-
κύπρια εικόνα για τον Οκτώβριο
είναι ανεβασμένη κατά 12% σε
σχέση με τον Οκτώβριο πέρσι αφού
κατατέθηκαν συνολικά 1.306 πω-
λητήρια έγγραφα, σε αντίθεση με
1.171 τον Οκτώβριο πέρσι. Η συ-
νολική εικόνα των δέκα μηνών
του 2023 είναι ανεβασμένη κατά
19% σε σχέση με την αντίστοιχη
περσινή περίοδο σε ό,τι αφορά
στα πωλητήρια έγγραφα.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Οκτώβριο φέτος κυμάνθηκε
πέριξ των €363,3 εκ. –ποσό που
τοποθετεί τον Οκτώβριο στην τέ-

ταρτη μέχρι τώρα θέση της χρο-
νιάς, εκτοπίζοντας τον Σεπτέμβριο.
Αν τον συγκρίνουμε όμως με τον
Οκτώβριο του 2022, τότε ο φετινός
μήνας συντρίβει τον αντίστοιχο
περσινό αφού φέτος επενδύθηκαν
σχεδόν €100 εκ. περισσότερα που
συνιστά αύξηση 37,4% αφού τον
αντίστοιχο περσινό μήνα αντάλ-
λαξαν χέρια ακίνητα αξίας πέριξ
των €265,4 εκ. 

Πώς διανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών;

Η Λευκωσία κατέγραψε 503 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €79,8 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 28,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 22% επί
της αξίας συναλλαγών. Καταγρά-
φεται σαν ο καλύτερος μήνας για
τη Λευκωσία σε αριθμό συναλλα-

γών και σαν ένας μέτριος μήνας
από πλευράς αξίας συναλλαγών.
Τον Οκτώβριο πέρσι είχε κατα-
γράψει 384 συναλλαγές συνολικής
αξίας πέριξ των €53,1εκ., άρα φέτος
η εικόνα είναι σαφώς καλύτερη.
Επιπλέον η Λευκωσία κατέγραψε
και 292 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 32% αυξημένα σε σχέση
με τον Οκτώβριο του 2022. Οι επι-
δόσεις της Λευκωσίας κατά τον
Οκτώβριο δείχνουν μια επανάληψη
του Σεπτεμβρίου σε αυξητικό μο-
μέντουμ, γεγονός που δείχνει την
αρχή μιας ανάκαμψης της τοπικής
αγοράς. Οι επόμενοι δύο μήνες
αποκτούν ενδιαφέρον.

Η Λεμεσός κατέγραψε 444 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €112,8 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 25,5% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 31% επί

της αξίας συναλλαγών. Τον Οκτώ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 391
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €92,6 εκ. Επιπλέον η Λεμεσός
κατέγραψε και 383 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 1% μειωμένα
σε σχέση με τον Οκτώβριο του
2022. Παρόλο που η αγορά της Λε-
μεσού διατηρείται σε ψηλά επί-
πεδα, συντηρεί κάποια σημεία κό-
πωσης και είναι ενδιαφέρον να
δούμε πως θα συνεχίσει τους επό-
μενους μήνες.

Η Λάρνακα κατέγραψε 326 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €57,5 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 18,8% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 15,8% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Οκτώ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 237
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €39,9 εκ. Επιπλέον η Λάρνακα

κατέγραψε και 264 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 9% αυξημένα
σε σχέση με τον Οκτώβριο του
2022. Η Λάρνακα εξακολουθεί να
συντηρεί έντονο επενδυτικό εν-
διαφέρον.

Η Πάφος κατέγραψε 326 πω-
λήσεις με συνολικό όγκο συναλ-
λαγών πέριξ των €93 εκ. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 18,8% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 25,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Οκτώ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 282
συναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €63,5 εκ.

Επιπλέον η Πάφος κατέγραψε
και 275 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 2% αυξημένα σε σχέση
με τον Οκτώβριο του 2022. Η Πά-
φος συναγωνίζεται στήθος με στή-
θος τη Λάρνακα σε έλκυση επεν-
δυτικού ενδιαφέροντος, αλλά φαί-
νεται ξεκάθαρα πως κατά μέσο
όρο ελκύει επενδυτές που βάζουν
το χέρι βαθύτερα στην τσέπη σε
σχέση με αυτούς που ελκύει η Λάρ-
νακα.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 139
πωλήσεις με συνολικό όγκο συ-
ναλλαγών πέριξ των €20,2 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Οκτωβρίου 8% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 5,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Τον Οκτώ-
βριο πέρσι είχε καταγράψει 79 συ-
ναλλαγές συνολικής αξίας πέριξ
των €16,4 εκ. Επιπλέον η Αμμό-
χωστος κατέγραψε και 92 πωλη-
τήρια έγγραφα, που είναι αυξημένα
κατά 80% σε σχέση με τον Οκτώ-
βριο πέρσι. Με αυτή της την επί-
δοση η Αμμόχωστος μας δείχνει
πως μετατρέπεται σε ένα επενδυ-
τικό προορισμό που χαρακτηρί-
ζεται από έντονες εξάρσεις –κάτι
που δεν ίσχυε στο παρελθόν.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<

Φαίνεται πως ο τομέας
των ακινήτων είναι πο-
λύ σκληρός για να πε-
θάνει, αποδεικνύοντας
για πολλοστή φορά πως
αποτελεί ένα ασφαλές
επενδυτικό λιμάνι. Ο αριθμός των ακινήτων που αλλάζουν χέρια βρίσκεται κοντά στις 15.000 μέχρι τώρα και φαίνεται ότι μπορεί να ξεπεράσει τον συνολικό περσινό αριθμό

των 18.402 μέχρι το τέλος του έτους.
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«Τι απομένει από τον πατέρα την 
εποχή της πλήρους αποδόμησής 
του;». Αυτός ο εννοιολογικός προ-
βληματισμός κυριαρχεί στο νέο 
έργο του Ιταλού ψυχαναλυτή Μά-
σιμο Ρεκαλκάτι υπό τον τίτλο «Τι 
απομένει από τον πατέρα;» (εκ-
δόσεις Κέλευθος). 

Λίγες ημέρες πριν από την πο-
λυαναμενόμενη ομιλία του στην 
Αθήνα (11 Νοεμβρίου), τα εισιτή-
ρια της οποίας εξαντλήθηκαν τις 
πρώτες ημέρες κυκλοφορίας, ο 
αγαπημένος στο ελληνικό κοινό 
Μάσιμο Ρεκαλκάτι παραχώρησε 
συνέντευξη στην «Κ» και μίλη-
σε για την επίδραση της ελληνι-
κής μυθολογίας στην εργογρα-
φία του, τον σύγχρονο ρόλο του 
πατέρα στη ζωή του υιού, αλλά 
και την επίδραση της τεχνολο-
γίας στην καθημερινότητα των 
νέων, την οποία παρομοιάζει με 
ένα «εικονικό στήθος» που θρέ-
φει τον φανταστικό και παράλ-
ληλο κόσμο των νέων. 

Εχοντας αφήσει ανεξίτηλο το 
αποτύπωμά του στην επιστήμη 
της ψυχανάλυσης και συχνά 
αποκαλούμενος ως ο σύγχρο-
νος εκπρόσωπος της φροϊδικής 
και λακανικής σχολής σκέψης, ο 
δρ Ρεκαλκάτι μάς καταθέτει τον 
προβληματισμό του για τους επι-
στήμονες που είναι «ειδικοί» σε 
όλα, ενώ διεισδύει στο προαιώ-
νιο ερώτημα της αθεΐας, ως κε-
ντρικής στην ψυχανάλυση, δια-
φοροποιώντας την «πίστη» από 
τον όρο της «δοξασίας» προς τον 
παντοδύναμο «Αλλον».      

 
– Συχνά οι πρωταγωνιστές στα 
έργα σας είναι πρόσωπα της ελ-
ληνικής μυθολογίας. Από τον 
Οιδίποδα στον Τηλέμαχο, οι 
θεωρίες σας περιστρέφονται 
γύρω από τις ζωές και τη βα-
θύτερη κατανόηση των χαρα-
κτηριστικών της προσωπικό-
τητάς τους. Πώς ξεκίνησε το 
ενδιαφέρον σας για τα μυθικά 
πρόσωπα; 

– Η μυθολογία ενδιέφερε πά-
ντοτε τον Φρόιντ, πατέρα της ψυ-
χανάλυσης. Ως ψυχαναλυτής αι-
σθάνομαι κληρονόμος αυτού του 
ενδιαφέροντος. Ο Φρόιντ όμως 
πήρε το παράδειγμά του από τον 
Οιδίποδα του Σοφοκλή. Αντίθετα, 
εγώ διάλεξα τον Τηλέμαχο. Είναι 
δύο γιοι εντελώς διαφορετικοί. Ο 
πρώτος είναι ένας καταραμένος 
γιος, είναι ο πατροκτόνος και αι-
μομείκτης γιος, ο δεύτερος είναι 
ο γιος που ξέρει να είναι ένας 
σωστός κληρονόμος. Πιστεύω 
ότι η εποχή μας βρίσκεται πέρα 
από τον Οιδίποδα, στην εποχή, 

πλέον, του γιου Τηλέμαχου. Στο 
επίκεντρο δεν βρίσκεται πια η 
μάχη μέχρι θανάτου με τους πα-
τέρες, αλλά η αναγκαιότητα μιας 
καινούργιας συμμαχίας μεταξύ 
των γενεών η οποία θα επαναφέ-
ρει τον Νόμο στην Ιθάκη, στην 
καρδιά της «πόλεως». 

 
– Συχνά μιλάτε για τη σχέση 
πατέρα - γιου, ενώ το έργο σας 
«Το σύμπλεγμα του Τηλέμα-
χου» εμβαθύνει στους διαφο-
ρετικούς τύπους «υιών». Πώς 
έχει διαμορφωθεί αυτή η σχέ-
ση στο πέρας του χρόνου και 
γιατί πλέον πολλοί νέοι απομα-
κρύνονται από τα χνάρια και τις 

αντιλήψεις των γονιών τους;
– Το σύμπλεγμα του Τηλέμα-

χου προσδιορίζει το είδος της 
επίκλησης των πατέρων από τους 
γιους. Οι σύγχρονοι πατέρες είναι 
πράγματι πατέρες διχασμένοι, 
χωρίς σταθερές βάσεις, εξαχνω-
μένοι και ελλιπείς. Ο πατέρας δεν 
αποτελεί πια το σύμβολο του Νό-
μου. Πλέον έχουμε πατέρες που 
μοιάζουν στα παιδιά τους, δηλα-
δή παίζουν με παιχνίδια, ντύνο-
νται και μιλούν όπως τα παιδιά 
τους. Ομως, αν η συμβολική δια-
φορά μεταξύ των γενεών καταρ-
ρεύσει, δημιουργείται μια μεγάλη 
απώλεια. Αυτό είναι ένα βασικό 
τίμημα της εποχής μας. 

– Με βάση την προηγούμενη 
ερώτηση, πολλοί αναφέρουν 
πως η ψηφιακή ζωή αντικαθι-
στά την πραγματική και πως η 
αλληλεπίδραση των παιδιών με 
τα social media τα ανεξαρτητο-
ποιεί σε βαθμό να αποδέχονται 
τις προτροπές - συμβουλές των 
ψηφιακών «φίλων» τους και όχι 
των γονέων τους. Πιστεύετε 
πως πλέον σχηματίζεται ένας 
νέος τύπος «υιού», αυτού που 
έχει τον βιολογικό πατέρα στο 
σπίτι και τον «ψηφιακό» στη 
ζωή του;

– Το τεχνολογικό αντικείμενο 
είναι σαν ένα μεγάλο «στήθος». 
Εγκαθιστά μια παλίνδρομη σχέση 

εξάρτησης, που έχει τη δύναμη 
να θρέφει έναν φανταστικό κό-
σμο παράλληλο προς τον πραγ-
ματικό. Είναι επομένως ένα «στή-
θος» που ταΐζει την ψευδαίσθησή 
σου ότι θα βρεις κάθε φορά αυ-
τό που ψάχνεις με την ελάχιστη 
προσπάθεια. Ομως, η υπερσύν-
δεση αυτή δεν αφορά μόνο τον 
κόσμο των παιδιών μας αλλά και 
τον δικό μας. Πρέπει να κατα-
νοήσουμε ότι η υπερσύνδεση 
είναι μια μορφή αποσύνδεσης. 
Πλέον αποσυνδεόμαστε από τον 
πραγματικό κόσμο προσκολλώ-
μενοι σε ένα «εικονικό στήθος». 
Γι’ αυτό όταν εισάγεται ένα όριο 
στη χρήση του κινητού τηλεφώ-
νου μπορεί να δημιουργηθεί στο 
άτομο μια κατάσταση άγχους, δη-
λαδή σαν να επρόκειτο πραγμα-
τικά για το τραύμα του απογαλα-
κτισμού. Στα σχολεία θα έπρεπε 
να επιβληθεί αυτό το τραύμα της 
αποσύνδεσης, ο αποχωρισμός 
από το «στήθος». ∆ιαφορετικά 
δεν υπάρχει η απαραίτητη ησυ-
χία για να γεννηθούν η σκέψη, 
ο λόγος και η κουλτούρα.

 
– Γνωρίζοντας πως έχετε ανα-
λάβει εκατοντάδες ασθενείς, 
υπήρξε κάποια συγκεκριμένη 
περίπτωση ή κλινική εμπει-
ρία που σας δημιούργησε βα-
θύ αντίκτυπο στην κατανόηση 
της ψυχανάλυσης; 

– Κάθε ασθενής υποχρεώνει 
τον ψυχαναλυτή να ανακαλύψει 
εκ νέου την ψυχανάλυση. Κάθε 
ασθενής μάς οδηγεί εκεί που η 
καθορισμένη θεωρία δεν είναι 
πια ικανή να μας υποστηρίξει, 
οπότε ο κάθε ασθενής είναι μια 
εξαίρεση.

 
– Κατά την άποψή σας, ποιες 
είναι ορισμένες συνήθεις πα-
ρανοήσεις σχετικά με την ψυ-
χανάλυση;

– Η κρίση της ψυχανάλυσης 
συμπίπτει με την κρίση του λό-
γου και της δύναμής του. Η επο-
χή μας, κατά μία εκδοχή, έχει 
απελευθερώσει τον λόγο. Ολοι 
μιλούν και γνωρίζουν για όλα. 
Ομως, σύμφωνα με μια άλλη εκ-
δοχή, ο λόγος που εμφανίζεται 
σήμερα ως «ελεύθερος» είναι 
στην πραγματικότητα πολύ συ-
χνά ένας λόγος «κενός» και χω-
ρίς ουσία. ∆εν πιστεύουμε, στην 
πραγματικότητα, πια στον λόγο 
και στα ουσιώδη χαρακτηριστι-
κά του. Εχει γίνει αέρας κοπανι-
στός, έχει απογυμνωθεί, είναι 
κενός νοήματος και έχει εκμη-
δενιστεί. Απόδειξη αυτών είναι 
το γεγονός ότι σήμερα σπάνια 
βρίσκουμε κάποιον ικανό να μας 
ακούσει. Μην ξεχνάμε πως μο-

νάχα η ακρόαση τιμά τον λόγο! 
Επομένως, αφού η ψυχανάλυ-
ση είναι μια θεραπεία βασισμέ-
νη στον λόγο και δεν βασίζεται 
στη δράση ενός ψυχοφαρμάκου 
ή μιας συμπεριφορικής θερα-
πείας, τότε ο λόγος μας θα ήταν 
μια φάρσα και δίχως νόημα αν 
απλώς φλυαρούσαμε. Αυτή είναι 
μία από τις βασικές παρανοή-
σεις της ψυχανάλυσης, η οποία, 
αντίθετα με την ψυχιατρική, δεί-
χνει ότι οι λέξεις είναι όπως οι 
σφαίρες, δηλαδή μπορούν να 
σε πληγώσουν, να σε τραυμα-
τίσουν, ακόμη και να σε σκοτώ-
σουν, αλλά επίσης μπορούν να 
σε ξανασηκώσουν στη ζωή με-
τά την πτώση, να ξαναδώσουν 
νόημα στη ζωή σου και να την 
ξαναθέσουν σε κίνηση.

 
– Ψυχαναλυτές σαν τον Φρόιντ 
αντιτάχθηκαν στη θρησκεία, 
ενώ η αθεΐα έχει κεντρικό ρό-
λο σε πολλές θεωρίες της ψυ-
χανάλυσης. Πώς αντιλαμβάνε-
στε τα θέματα πίστης και την 
ανάγκη του ανθρώπου για την 
εναπόθεση των φόβων και των 
επιθυμιών του σε μια ανώτερη 
δύναμη;

– Εγώ διαχωρίζω την «πί-
στη» (fede) από τη «δοξασία» 
(credenza ο ιταλικός όρος). Από 
τη μία πλευρά, η «δοξασία» απο-
τελεί μια παιδική στάση. Είναι 
μια πρόληψη που επιφέρει μια 
παλίνδρομη εξάρτηση. Αντίθε-
τα, η «πίστη» είναι ένα άλμα στο 
κενό, μια υπέρβαση του εγώ μας, 
ένα άνοιγμα στην ετερότητα. 
Θα μπορούσαμε να πούμε ότι η 
«πίστη» είναι το αποφασιστικό 
στοιχείο που μπορεί να κάνει 
δυνατή την επιθυμία, εν αντιθέ-
σει με τη «δοξασία» που αποτε-
λεί μια παράδοση της επιθυμίας 
μας στα χέρια ενός παντοδύνα-
μου «Αλλου». Φυσικά, μπορούμε 
να έχουμε την πεποίθηση ότι ο 
θεός είναι κάποιος που μας δια-
σφαλίζει και να πιστεύουμε στην 
επιθυμία μας που μας ωθεί προς 
αυτόν τον «Αλλον».

 
Το τελευταίο βιβλίο του Μάσιμο 
Ρεκαλκάτι «Τι απομένει από τον 

πατέρα;» κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
Κέλευθος. Η «Δύναμη της επιθυμίας» 
κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
Καστανιώτη. Η διάλεξη με τίτλο «Η 
επιστροφή του Τηλέμαχου» θα 
πραγματοποιηθεί το Σάββατο 11 
Νοεμβρίου, στις 6.30 μ.μ. στο 
ξενοδοχείο Divani Caravel, κατόπιν 
πρόσκλησης του Ιταλικού Μορφωτικού 
Ινστιτούτου και των εκδόσεων 
Κέλευθος. Την εκδήλωση θα συντονίσει 
η ψυχαναλύτρια - ψυχοθεραπεύτρια και 
συγγραφέας Μαριαλένα Σπυροπούλου.

Τι απέμεινε από τον πατέρα σήμερα;
Ο ψυχαναλυτής Μάσιμο Ρεκαλκάτι μιλάει για το σύγχρονο τοπίο των δεσμών αίματος, την αθεΐα και το ψηφιακό «στήθος»

Συνέντευξη στον ΘΑΝΑΣΗ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Ο Μάσιμο Ρεκαλκάτι, ο οποίος θα μιλήσει σε λίγες ημέρες στο ελληνικό 
κοινό, θεωρείται από πολλούς στην επιστήμη της ψυχανάλυσης ως ο σύγχρο-
νος εκπρόσωπος της φροϊδικής και λακανικής σχολής σκέψης.
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«Η άπειρη αναγνώριση» (1963) του Ρενέ Μαγκρίτ. «Οδός προς την ελευθερία» (δεκαετία ’30) του Μαγκρίτ.

«Ο υιός του ανθρώπου» (1946) του Μαγκρίτ.

Eχουμε πατέρες που 
μοιάζουν στα παιδιά 
τους, δηλαδή παίζουν με 
παιχνίδια, ντύνονται και 
μιλούν όπως αυτά. Ομως, 
αν η συμβολική διαφορά 
μεταξύ των γενεών κα-
ταρρεύσει, δημιουργείται 
μια μεγάλη απώλεια.

Στα σχολεία θα έπρεπε 
να επιβληθεί το τραύμα 
της αποσύνδεσης από 
το κινητό. Διαφορετικά, 
δεν υπάρχει η απαραί-
τητη ησυχία για να γεν-
νηθούν η σκέψη, ο λό-
γος και η κουλτούρα.
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Ο Στράτος Διονυσίου υπήρξε ένας από τους σπουδαιότερους τραγουδιστές που πέρασαν 
από το λαϊκό τραγούδι. Σημάδεψε ανεξίτηλα με τη φωνή του μεγάλα τραγούδια, όπως «Ο 
Ξένος», «Βάλε φωτιά στη στράτα μου», «Τα πήρες όλα» κ.ά. Οι τρεις γιοι του, ο Άγγελος, ο 
Στέλιος και ο ∆ιαμαντής, που ακολούθησαν τα μουσικά βήματα του πατέρα τους, θα τον τι-
μήσουν επί σκηνής, με τρεις μεγάλες συναυλίες – αφιέρωμα. Μαζί τους θα βρεθεί και η Πί-
τσα Παπαδοπούλου για να ερμηνεύσει κάποιες από τις μεγαλύτερες επιτυχίες του Στράτου 
∆ιονυσίου. Οικοδεσπότης – αφηγητής της βραδιάς θα είναι ο ηθοποιός Γιάννης Στάνκογλου, 
ενώ οι τρεις αφιερωματικές βραδιές φέρουν τη σκηνοθετική υπογραφή της καταξιωμένης 
σκηνοθέτιδας Σοφίας Σπυράτου. Συμμετέχει επίσης η τραγουδίστρια Αγνή Καλουμένου ενώ 
την καλλιτεχνική επιμέλεια του προγράμματος έχει ο μαέστρος Νίκος Στρατηγός. Συναυλίες 
Τρίτη 7 Νοεμβρίου στο Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού και την Τετάρτη 8 και Πέμπτη 9 Νοεμ-
βρίου στο ∆ημοτικό Θέατρο Στροβόλου. Ώρα έναρξης συναυλιών 8:30 μ.μ. Μέγας χορηγός: 
Πανεπιστήμιο Λεμεσού. Εισιτήρια από το ticketmaster.cy και τα acs courier. 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Θυμάμαι έναν πατέρα…

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

 Τρέξε μάγκα να ρωτήσεις

Τ
ην περασμένη εβδομάδα συζητήθηκε 
αρκετά τουλάχιστον στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης και σε τηλεοπτι-

κές εκπομπές η ιστορία με την «αγανά-
κτηση» του Light για το ότι μία κοπέλα 
τραγούδησε το «Ντερμπεντέρισσα» του 
Βασίλη Τσιτσάνη, σε μουσική τηλεοπτι-
κή εκπομπή ταλέντων, χαρακτηρίζοντάς 
το ως απολίθωμα, ενώ εξέφρασε και την 
απορία γιατί να ακούει Active Member, 
όταν ερωτήθηκε από τον Αντώνη Ρέμο, 
αν τους ακούει.

Εμένα, βλέποντας το απόσπασμα 
μού ήρθε στο μυαλό το: «Πού είναι ο 
Βάγκνερ, πού είναι ο Πουτσίνι;». ∆εν 
ξέρω αν θυμάται κανείς αυτό το cult 
τηλε-κομμάτι, αλλά σίγουρα οι περισ-
σότεροι θα γνωρίζουν και τον Βάγκνερ 
και τον Πουτσίνι, έστω και αν έχουν πε-
ράσει πάρα πολλά χρόνια από τότε που 
δημιουργούσαν μουσική. Το ίδιο ισχύει 
και για τον Βασίλη Τσιτσάνη, και με την 
«Ντερμπεντέρισσά» του. Για να μην πω 
για τους Beatles, που τους ξέρουν και οι 
πέτρες, χωρίς φυσικά να κάνω αξιολογι-
κή σύγκριση. Μάλιστα, ένα καινούριο 
τραγούδι του συγκροτήματος το «Now 
and Then» κυκλοφόρησε πριν από λίγες 
ημέρες, αποδεικνύοντας ότι η μουσική, 
όταν είναι καλή προορίζεται να ζήσει 
και να μακροημερεύσει. 

Επίσης, σκέφτηκα και το τι μού είπαν 
σε πρόσφατη συνέντευξή μας οι συντε-
λεστές της συναυλίας «Ρίζες», ∆ημήτρης 
Φανής, Ασπασία Στρατηγού, Πάρης Ξάν-

θου και Νεοκλής Νεοφυτίδης για το τι 
σημαίνει «παραδοσιακή μουσική». Ανα-
φέρω ενδεικτικά την απάντηση του Νε-
οκλή Νεοφυτίδη «Η παραδοσιακή μου-
σική ως σκυτάλη “παραδίδεται” στους 
επόμενους και αποκαλύπτεται εκ νέου», 
καθώς και του ∆ημήτρη Φανή στην ερώ-
τησή μου αν η μουσική είναι ένα δέντρο 
που χρειάζεται ρίζες για να δώσει καρ-
πούς. Μεταξύ άλλων ο ∆ημήτρης μού 
απάντησε πως το δέντρο αυτό για να 
παραμείνει ακμαίο χρειάζεται αγάπη 
και φροντίδα […] αλλά κυρίως καθάρι-
σμα από τα παράσιτα που λειτουργούν 
μεθοδικά ώσπου να σαπίσουν τις ρίζες 
του και εν τέλει να το σκοτώσουν».  

Μετά θυμήθηκα τον Fantastic 
Negrito, ο οποίος είχε εμφανιστεί στον 
Φέγγαρο, και ονομάζει τη μουσική του 
«Black Roots». Τον είχα ρωτήσει τότε τι 
σημαίνει αυτός ο προσδιορισμός, μου 
είχε απαντήσει ως εξής: «[…] Όταν άρ-
χισα να δουλεύω την ιδέα του σχεδί-
ου Fantastic Negrito άκουγα πρώιμους 
μαύρους καλλιτέχνες από το ∆έλτα του 
Μισισιπή, όπως οι Charlie Patton, Blind 
Lemon Jefferson, Robert Johnson, Skip 
James και σκεφτόμουν ότι αυτό είναι η 
απαρχή του λαϊκού πολιτισμού, και αυτοί 
οι καταπληκτικοί καλλιτέχνες ίσως χα-
θούν, από εκεί λοιπόν πηγάζει το «Black 
Roots». Από τη μνήμη και τις ρίζες αν-
θρώπων που υπέφεραν πολύ, αλλά από 
τον πόνο τους προήλθε κάτι πολύ ση-
μαντικό για όλη την ανθρωπότητα. Και 

για εμένα η ιδέα «black roots», οι μαύ-
ρες ρίζες, αφορά όλον τον κόσμο, επειδή 
οπουδήποτε και αν πάω, στη Γαλλία, στη 
Γερμανία, στο Βέλγιο τις ακούω, ρίζωσαν 
πριν από πολλά χρόνια, από ανθρώπους 
που ξεκίνησαν από την Αφρική, σκλάβοι 
στην Αμερική, και από όλα όσα υπέφε-
ραν ήρθε αυτή η καταπληκτική μουσική 
που όλοι ακούμε και παίζουμε. Αυτή τη 
μουσική την ακούμε παντού γύρω μας 
σήμερα. Είναι τόσο εύκολη η σύνδεσή 
τους με το σήμερα […]».

Σύμφωνοι πως όλα εξελίσσονται, όλα 
προχωράνε και κάτι που παλαιότερα 
ήταν σημαντικό μετά από κάποια χρό-
νια ίσως να έχει χάσει την αίγλη του ή 
ακόμα και τη σημαντικότητά του, να μη 
συγκινεί, όπως κάποτε. Ωστόσο, η θέ-

ση πως ό,τι πέρασε πάει πέθανε, προ-
σωπικά με βρίσκει αντίθετο. Σίγουρα, 
δεν ζουν όλα, δεν καλογερνάνε όλα τα 
προηγούμενα καλλιτεχνικά δημιουρ-
γήματα, είτε αυτά είναι τραγούδια, εί-
τε είναι θεατρικά, είτε βιβλία, είτε εικα-
στικό έργο τέχνης. Ωστόσο, ακόμα και 
η ύπαρξη αυτών των κακογερασμένων 
καλλιτεχνικών δημιουργημάτων είχε 
χρησιμότητα. Πόσω μάλλον, όταν τρα-
γούδια, θεατρικά ή λογοτεχνικά έργα, 
καταφέρνουν να ζήσουν πάνω από μία 
γενιά και συχνά-πυκνά να αναφερόμα-
στε σε αυτά. Για παράδειγμα ο Βασί-
λης Τσιτσάνης μπορεί να έχει πεθάνει 
εδώ και τριάντα περίπου χρόνια, αλλά η 
«Ντερμπεντέρισσά» του ζει και επιβιώνει 
από το 1967, έχει γράψει τα χιλιόμετρά 
της στα κοντέρ των ελληνικών μουσικών 
δρόμων, έστω και αν ο Light το θεωρεί 
απολίθωμα, έστω και αν δεν ξέρει καν τι 
θα πει ντερμπεντέρισσα. Την απάντηση 
τη δίνει το ίδιο το τραγούδι: «Τρέξε μά-
γκα να ρωτήσεις να σου πουν ποια είμαι 
γω». Και επειδή έχω την αίσθηση πως ο 
Βασίλης Τσιτσάνης δεν θα γούσταρε τις 
παρόλες, δεν έχει νόημα να εξηγήσεις 
σε κανένα για το τι σημαίνει προχωράω 
μπροστά, έχοντας τα πατήματά μου σε 
κάτι που προϋπήρχε, και επειδή μπορώ 
το πάω και παρακάτω, πολύ παρακάτω, 
αλλά ξέρω πού να το παρκάρω, αν δω 
ότι μένω από καύσιμο.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ

Evrovizion
Το NiMAC [∆ημοτικό Κέντρο Τε-
χνών Λευκωσίας, Συνεργασία: Ίδρυ-
μα Πιερίδη] παρουσιάζει την έκθε-
ση Evrovizion.Crossing Stories And 
Spaces, με επιμελήτριες τις Sabina 
Klemm και Sanja Kojic Mladenov, η 
συνδημιουργική έκθεση εξερευνά 
την τρέχουσα κοινωνική και πολιτι-
κή κατάσταση στην Ευρώπη και την 
ιδέα μιας ευρωπαϊκής ταυτότητας. Εί-
ναι ένα πρότζεκτ του ifa (Institut für 
Auslandsbeziehungen), το οποίο πα-
ρουσιάζεται στη Λευκωσία σε συνερ-
γασία με το Ινστιτούτο Γκαίτε Κύπρου 
και το NiMAC. NiMAC, 19 Παλιάς Ηλε-
κτρικής, Λευκωσία. ∆ιάρκεια έως 10 
Φεβρουαρίου 2024. 

ΘΕΑΤΡΟ

Αχτίδα φωτός
Το Σατιρικό θέατρο ανεβάζει στην Κεντρική Σκηνή το 
συγκινητικό έργο «Αχτίδα Φωτός» («Silver Lining») 
της Σάντι Τόκσβικ, σε μετάφραση Μαριάννας Καυκα-
ρίδου και Εστέλα Τεμπριώτη. Την σκηνοθεσία του έρ-
γου υπογράφει ο Νεοκλής Νεοκλέους. Το έργο «Αχτί-
δα Φωτός» δίνει μια γροθιά στο στομάχι για τα κακώς 
κείμενα της κοινωνίας μας, προβάλλοντας μέσα από 
τη σάτιρα τα κενά του συστήματος και την απαξίωση 
ομάδας ανθρώπων, που για κάποιους ίσως να αποτε-
λούν μονάχα βάρος και παραγκωνίζονται μέρα με τη 
μέρα. Τους ρόλους ερμηνεύουν: ∆έσποινα Μπεμπε-
δέλη, Λένια Σορόκου, Πόπη Αβραάμ, Έρικα Μπεγέτη, 
Ιωάννα Σιαφκάλη, Χρυσταλλένια Παπαδημήτρη, Μι-
χάλης Αναγιωτός. Σατιρικό Θέατρο – Κεντρική Σκηνή 
Σατιρικού Θέατρου. Παραστάσεις κάθε Σάββατο στις 
8:30 μ.μ. και Κυριακή στις 6:30 μ.μ. μέχρι 17 ∆εκεμ-
βρίου. Πληροφορίες/Εισιτήρια τηλέφωνα 22312940 – 

22421609, www.satirikotheatro.com.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Τhe space within
Η γκαλερί Marginalia παρουσιάζει την έκθεση ζω-
γραφικής του Άντη Παρτζίλη με τίτλο «Τhe space 
within» με μία σειρά από υδατογραφίες του. Όπως 
αναφέρει ο Αριστόδημος Αναστασιάδης στο κείμενό 
του «Ut pictura, poesis», αντικρίζοντας τις υδατογρα-
φίες της νέας σειράς του Άντη Παρτζίλη, έχει κανείς 
την αίσθηση ότι πρόκειται για μια ώριμη ζωγραφι-
κή που συνομιλεί με προηγούμενη δουλειά του από 
τη δεκαετία του ’80. Με την υδατογραφία επιστρέ-
φει στο είδος με το οποίο είχε ασχοληθεί με επιτυ-
χία στο παρελθόν, παράλληλα με τις σκηνογραφικές 

και άλλες ενασχολήσεις. Marginaliα Gallery Fine Art, 
Αρχ. Κυπριανού 15 ∆, Ε, Στρόβολος. ∆ιάρκεια έκ-
θεσης έως 25 Νοεμβρίου. Πληροφορίες τηλέφωνο 

99657080, marginalia.gallery@gmail.com.

ΧΟΡΟΣ

23η Πλατφόρμα Χορογραφίας Κύπρου 
Η 23η Πλατφόρμα Χορογραφίας Κύπρου θα πραγματοποιηθεί στις 10-12 
Νοεμβρίου στο Θέατρο Ριάλτο. Στόχος των δώδεκα χορογράφων είναι να 
αναδείξουν τον πλούτο της δημιουργίας των Κυπρίων καλλιτεχνών πα-
ρουσιάζοντας έργα που εμπνέονται από θέματα υπαρξιακά και κοινω-
νικά. Θα παρουσιαστούν δουλειές των Αμφίδρομο Χοροθέατρο Έλενα 
Χριστοδουλίδου, της Μελίνας Ιωαννίδου, της Μιλένας Ugren Κούλας, της 
Άννης Χούρη, της Όλγας Μάρκαρη, της ∆ιαμάντως Χατζηζαχαρία, του Ιω-
άννη Οικονομίδη, του Παναγιώτη Τοφή, της Alexandra Waierstall, του Σω-
τήριου Παναγούλια, του Πάνου Μαλακτού και του Χάρη Κούσιου. Βρείτε 
νέα και ενημερώσεις στο www.cypruschoreographyplatform.com. 
Πληροφορίες/Εισιτήρια: 77777745 και www.rialto.com.cy.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Εδώ αφήκε τον ήσκιο του ο ένας, εκεί 
ο άλλος». Η φράση του Ν. Γ. Πεντζίκη, 
που επέλεξε ως «πρόλογο» στο ντοκιμα-
ντέρ του για τη Ζάκρο ο Φίλιππος Κου-
τσαφτής, είναι ίσως η καλύτερη εισαγω-
γή για να διασχίσει χιλιετίες ζωής, μέσα 
από «σιωπηλών σπαράγματα, ανωνύμων 
ταυτότητες». Είναι ο τρόπος του αυτός, 
εξάλλου, να ανασυνθέτει μωσαϊκά πόλε-
ων και ανθρώπων.

Ο βραβευμένος ντοκιμαντερίστας 
(«Αγέλαστος πέτρα») πρωτοπήγε στην 
ανασκαφή της Ζάκρου τον Αύγουστο του 
1987. Κι από τότε, μέχρι περίπου σήμερα, 
επισκεπτόταν την περιοχή και κατέγρα-
φε, αποθησαύριζε για την ακρίβεια, τη 
μνήμη του τόπου και την ιστορία του, με 
βλέμμα εντελώς προσωπικό, που μπαινο-
βγαίνει στον χρόνο, σε ένα παιχνίδι συ-
νειρμών και αποτυπώσεων. Η «Ζάκρος» 
(που οφείλεται στη χορηγία της Raycap 
A.E.) έδωσε στο Λούβρο την παγκόσμια 
πρεμιέρα της τον περασμένο Ιανουάριο, 
προβλήθηκε στο Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ 
Θεσσαλονίκης και από την Πέμπτη 2.11 
φιλοξενείται στον «∆αναό».

Αν χαρακτηρίζει κάτι τον σκηνοθέτη 
(εκτός από την ιδιότυπα αφηγηματική 
ταυτότητα των έργων του) είναι η «προ-
σκυνηματική» σχέση του με τους τόπους, 
με την έννοια της δέσμευσης χρόνων, της 
επίμονης –και επίπονης– συνέχειας. Το 
ίδιο έκανε με την Ελευσίνα, την Αρκαδία, 
το επαναλαμβάνει με αυτό το «σημαδάκι 
στον χάρτη της ανατολικής Κρήτης, λου-
σμένο στο φως και τον άνεμο». Τον όρμο 
της Ζάκρου, στην άκρη του νησιού, στην 
άκρη της Ευρώπης. Εκεί όπου το 1961 ο 
αρχαιολόγος Νικόλαος Πλάτων ανακά-
λυψε ένα σημαντικό μινωικό ανάκτορο 
και μια μικρή πολιτεία. Ο σκηνοθέτης 
υπήρξε τυχερός γιατί πρόλαβε ζώντα τον 
σπουδαίο επιστήμονα (πέθανε το 1992, 
το έργο του συνεχίζει ο γιος του Λευτέ-
ρης Πλάτων), η κάμερα τον ακολουθεί 
στις περιπλανήσεις του στον χώρο, κα-
ταγράφοντας, εκτός από την παρουσία 
του, τον λόγο του.

Απ’ όλα τα ευρήματα ο Φ. Κουτσαφτής 
επιμένει στο πιο ταπεινό. Τα «άωτα κωνι-
κά κύπελλα», τα «σκουτελάκια», όπως τα 
λένε στην περιοχή της Φαιστού, εκφράζο-
ντας μια οικειότητα «σα να ανήκουν στο 
νοικοκυριό μας». Πολύ μικρά σε μέγεθος 
(χωράνε τόσο νερό όσο η χούφτα ενός αν-
θρώπου και με τα δυο χέρια), βρέθηκαν 
κατά δεκάδες αποθηκευμένα το ένα μέ-
σα στο άλλο, καταπλακωμένα για 3.500 
χρόνια. Ταυτισμένα με τη 2η ανακτορι-
κή περίοδο του μινωικού κόσμου, «υπήρ-
χαν παντού, από τα ανάκτορα μέχρι τα 
αγροτόσπιτα». Ενα τέτοιο «σκουτελάκι» 
ζωγράφισε και ο Χρήστος Μποκόρος για 
την αφίσα της ταινίας. 

Ο σκηνοθέτης έχει την ικανότητα να 
διαστέλλει και να συστέλλει τον χρόνο, 
βαδίζοντας πάνω σε μια ψυχική και γνω-
στική ευρυχωρία, που στηρίζεται στην 
ενδελεχή παρατήρηση. Αναμειγνύοντας 
τον Ερωτόκριτο, το Τολέδο του Ελ Γκρέκο, 
ξωκκλήσια και ιστορίες αγίων, μουσικές, 
μινωικά ερείπια. Μια ανθρωπογεωγραφία 
τοπίων και προσώπων. Ανασύρει τις φω-
τογραφίες που τράβηξε ο Ιταλός ανθρω-
πολόγος Λίντιο Τσιπριάνι, στη Ζάκρο, το 
’42. Αυτός ο επισκέπτης με τις «αλλοπρό-
σαλλες ρατσιστικές θεωρίες» απαθανάτισε 
κατοίκους, αγρότες, γυναίκες και άνδρες. 
Με τη φωτογραφική μηχανή του, όπως 
λέει ο αφηγητής - σκηνοθέτης, «έστησε 
ένα μνημείο για το μεγάλο εξόριστο πλή-
θος των ανωνύμων, που αποτελούν την 
αξία του κόσμου». Στον Φ. Κουτσαφτή 
θυμίζουν αφιερωματικά ειδώλια κι έτσι 
τα πρόσωπα του Τσιπριάνι «συναντούν» 
τα εκθέματα του μουσείου. Με τις διαδρο-
μές που επιλέγει μας κάνει να αισθανθού-
με πολίτες της Ζάκρου, να αφεθούμε σε 
απρόσμενα συνταιριάσματα της πραγμα-
τικότητας με τη φαντασία, της καθημερι-
νότητας με την Ιστορία. 

Ως επίλογο κρατώ τη φράση για τον 
Νικόλαο Πλάτωνα, «που αξιώθηκε να κερ-
δίσει τον χρόνο και να τον προσφέρει σε 
όλους εμάς. Περιπλανιέται ακόμη ανά-
μεσα στα κρινάκια της Αμνισού και τον 
Ξερόκαμπο». 

Μου φάνηκε ταιριαστός αποχαιρετι-
σμός και για άλλη μια μορφή της αρχαιο-
λογίας που έφυγε πρόσφατα από τη ζωή, 
τον Πέτρο Θέμελη. Αυτόν τον γενναιό-
δωρο ανασκαφέα, που, κι αυτός, «αφήκε 
τον ήσκιο του» στην Αρχαία Μεσσήνη, 
προικίζοντάς τη με «μια δεύτερη, αιώνια 
ζωή, στο παρόν».

ΕΚΘΕΣΗ

We will 
meet again
Η Art Seen διοργανώνει την 
ατομική έκθεση της Βάσιας 
Αδάμου Βανέζη με τίτλο «We 
will Meet Again», σε επιμέ-
λεια Μαρίας Στάθη και κείμε-
νο της δρος Μαρίας Φωτίου. 
Η Βάσια Α. Βανέζη είναι μια 
εικαστικός της οποίας το έρ-
γο διερευνά συμβάσεις που 
αφορούν κοινωνικά, πολιτι-
κά και πολιτιστικά ζητήμα-
τα. Εξερευνά θέματα που 
άπτονται του χρόνου, της 
γλώσσας, της απώλειας, του 
εκτοπισμού, της ιστορίας, της 
κοινότητας και της ανθρώπι-
νης κατάστασης. Μελετά επί-
σης τα κοινωνικά συμβόλαια, 
την προσωπική και συλλο-
γική μνήμη, τον εφήμερο 
χαρακτήρα της ανθρώπι-
νης ύπαρξης και δραστηρι-
ότητας. Η έκθεση «We will 
Meet Again» περιλαμβάνει 
τρεις σειρές έργων: αφηρη-
μένη γεωμετρική ζωγραφι-
κή, γλωσσικές εγκαταστά-
σεις σε διάφορες μορφές 
και υφαντικές δομές. Στο 
πλαίσιο της έκθεσης έχουν 
προγραμματιστεί και παράλ-
ληλες δράσεις. Γκαλερί Art 
Seen, λεωφόρος αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ΄ 66Β, 
Λευκωσία. ∆ιάρκεια έως 
8 ∆εκεμβρίου. Πληροφορί-

ες τηλέφωνο 22006624 και 

www.art-seen.org.

Από τη Ζάκρο 
έως την Αρχαία 

Μεσσήνη

O Βασίλης Τσιτσάνης 
μπορεί να έχει πεθάνει εδώ 
και τριάντα περίπου χρόνια, 
αλλά η «Ντερμπεντέρισσά» 
του ζει και επιβιώνει από 
το 1967, έχει γράψει τα 
χιλιόμετρά της στα κοντέρ 
των ελληνικών μουσικών 
δρόμων, έστω και αν ο Light 
το θεωρεί απολίθωμα.
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ΔΙΟΝΥΣΙΟΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΣΤΕΛΙΟΣ

ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ

Φιλική συμμετοχή 

ΠΙΤΣΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ
 Οικοδεσπότης ο 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΤΑΝΚΟΓΛΟΥ

Συμμετέχει η Αγνή Καλουμένου

Σκηνοθετική επιμέλεια: Σοφία Σπυράτου  
Καλλιτεχνική επιμέλεια: Νίκος Στρατηγός

ΠΑΤΤΙΧΕΙΟ ΘΕΑΤΡΟ ΛΕΜΕΣΟΥ
ΤΡΙΤΗ 7 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 20:30

ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ ΣΤΡΟΒΟΛΟΥ
ΤΕΤΑΡΤΗ 8 & ΠΕΜΠΤΗ 9 

ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 20:30

EΙΣΙΤΗΡΙΑ:

ΧΟΡΗΓΟΙ:

ΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΕΑΣ: 

ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ:

ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ:

JONATHAN EIG
King: A Life 
εκδ. Simon & Schuster, 2023, σελ. 688 

 
Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ κατέκτησε 
μια θέση στο πάνθεον των πατέ-
ρων του αμερικανικού έθνους επι-
λέγοντας τον δρόμο του μαρτυρί-
ου, όταν οδήγησε τον λαό του «ως 
νέος Μωυσής με προορισμό τη Γη 
της Επαγγελίας». Η πολυτάραχη 
ζωή του, που τερματίστηκε βίαια 
στα 39 χρόνια του από τη σφαί-
ρα του δολοφόνου, ξετυλίγεται 
στην καθηλωτική αφήγηση του 
Τζόναθαν Αϊγκ, πρώην συντάκτη 
της Wall Street Journal και συγ-
γραφέα βραβευμένης βιογραφίας 
του Μοχάμεντ Αλι. 

Μελετώντας χιλιάδες σελίδες 
από απόρρητα έγγραφα του FBI 
που αποχαρακτηρίστηκαν πρό-
σφατα, προσωπικές επιστολές 
και μαρτυρίες συνεργατών του 
ΜΛΚ, άγνωστες ηχογραφήσεις 
της συζύγου του και αδημοσίευ-
τες αναμνήσεις του πατέρα του, 
το βιβλίο δεν αποτελεί μια αγιο-
γραφία του εμβληματικού ηγέτη 
των μαύρων, καθώς αναδεικνύει 
την πολυπλοκότητα της προσωπι-
κότητάς του. Γεννημένος στην Ατ-
λάντα το 1929, ο ΜΛΚ ακολούθη-
σε τα βήματα του πατέρα του ως 

ιεροκήρυκας και πάστορας στην 
Εκκλησία των Βαπτιστών, «όπου 
οι μαύροι έβρισκαν ανακούφιση 
από τον καθημερινό πόνο». Χαρι-
σματικός, κομψός και δεινός ρήτο-
ρας, τραβούσε την προσοχή με τη 
μόρφωση και την κοινωνική άνε-
ση, που του εξασφάλιζαν η μεσο-
αστική ανατροφή του και οι σπου-
δές στη θεολογία με διδακτορικό 
στο Πανεπιστήμιο της Βοστώνης. 

Δεν ήταν «άγιος»
Ο ΜΛΚ δεν ήταν «άγιος ή τέ-

λειος», όπως παραδεχόταν η Κο-
ρέτα Σκοτ, η πιστή σύζυγος και 
αφοσιωμένη συναγωνίστριά του, 
την οποία απατούσε με εξωσυζυ-
γικές σχέσεις, που κατέγραφε το 
FBI για να τον υπονομεύσει και 
να τον εκβιάζει. Τον διέκρινε η 
γενναιότητα αλλά και η αυτοαμ-
φισβήτηση, που του προκαλού-
σε κατά καιρούς κατάθλιψη, χω-
ρίς όμως αυτή να τον εκτροχιάσει 
από τον ακάματο αγώνα του για 
την κατάργηση του φυλετικού δι-
αχωρισμού εις βάρος των μαύρων 
στην εργασία, στα σχολεία, στα 
εστιατόρια, στις συγκοινωνίες, 
στους δημόσιους χώρους. Θαυμα-
στής του Γκάντι και της φιλοσοφί-
ας του για ειρηνική αντίσταση, με 
συχνές αναφορές στους προφήτες 
της Βίβλου και τους αρχαίους Ελ-
ληνες φιλοσόφους, «οι ομιλίες του 

συνδύαζαν τη σοφία του Σωκρά-
τη, την ευγλωττία του ∆ημοσθέ-
νη και τους κεραυνούς του Ησα-
ΐα». Συχνή ήταν και η επίκληση 
της ελληνικής λέξης «αγάπη», ως 
οδηγό σε όσους τον ακολουθού-
σαν, ηγούμενος του κινήματος 
για πολιτική ισότητα, ελευθερία 
και δικαιοσύνη, που στην πορεία 
διευρύνθηκε με δράση κατά της 
φτώχειας και του πολέμου. Ο Γολ-
γοθάς του ΜΛΚ ξεκίνησε σε ηλικία 
26 ετών την 5η ∆εκεμβρίου 1955 
από τον άμβωνα της εκκλησίας 
του στο Μοντγκόμερι της Αλα-
μπάμα, στη φωλιά του ρατσιστι-
κού Νότου, όταν οργάνωσε μποϊ-
κοτάζ των λεωφορείων της πόλης, 
μετά τη σύλληψη της Ρόζα Παρκς, 
γιατί αρνήθηκε να παραχωρήσει 
σε λευκό επιβάτη τη θέση της στο 

λεωφορείο. Στα δεκατρία χρόνια 
που μεσολάβησαν μέχρι τη δο-
λοφονία του, μπήκε στη φυλακή 
29 φορές. 

«Συνδυάζοντας πολιτική δε-
ξιότητα, ηθική πειθώ και φυσι-
κή γενναιότητα ηγήθηκε της πιο 
πετυχημένης εκστρατείας πίεσης 
στην αμερικανική Ιστορία» και 
υπήρξε ο καταλύτης για την έγκρι-
ση θεμελιωδών νόμων κατά των 
φυλετικών διακρίσεων, οι οποίες 
διατηρούνταν de jure και de facto 
έναν αιώνα μετά την κατάργηση 
της δουλείας από τον πρόεδρο 
Λίνκολν. Η στρατηγική του αμ-
φισβητήθηκε από τους μαύρους 
μαχητικούς ακτιβιστές, όπως ο 
Μάλκολμ Χ, που αντίθετα με εκεί-
νον δεν απέκλειαν τη χρήση βίας. 
∆εν πρέσβευε την ανατροπή του 
καπιταλισμού, αλλά προτιμούσε 
τη σοσιαλδημοκρατία για τη με-
ταρρύθμισή του. 

Ηταν επίσης πεπεισμένος ότι 
έπρεπε να αγγίξει τη συνείδηση 
των φιλελευθέρων λευκών στον 
Βορρά, γιατί «ο μαύρος χρειάζεται 
τον λευκό για να τον απελευθερώ-
σει από τον φόβο και ο λευκός τον 
μαύρο για να τον απαλλάξει από 
τις ενοχές του» και αξιοποίησε 
αποτελεσματικά το επικοινωνια-

κό χάρισμά του στα ΜΜΕ, ιδίως 
στην τηλεόραση. 

Πορεία στην Ουάσιγκτον
Στη μεγάλη πορεία των 250.000 

ειρηνικών διαδηλωτών στην Ουά-
σιγκτον την 28η Αυγούστου 1963 
εκφώνησε μία από τις πιο αξιο-
μνημόνευτες ομιλίες στην αμε-
ρικανική ιστορία με τίτλο «Εχω 
ένα όνειρο». Σε ένα αριστούργη-
μα ρητορικής, ονειρευόταν τη μέ-
ρα «που τα παιδιά του δουλοκτή-
τη και του σκλάβου θα κάθονταν 
στο ίδιο τραπέζι της αδελφοσύνης 
και τα τέσσερα παιδιά του θα κρί-
νονταν από το περιεχόμενο του 
χαρακτήρα και όχι από το χρώμα 
του δέρματός τους». Ο μέχρι τότε 
επιφυλακτικός πρόεδρος Κένεντι 
δεσμεύθηκε να προωθήσει νομο-
θεσία που θα εξασφάλιζε πλήρη 
πολιτικά δικαιώματα στους μαύ-
ρους. Μετά τη δολοφονία του τον 
νόμο υπέγραψε, το 1964, ο πρόε-
δρος Τζόνσον, όπως και τους νό-
μους για το δικαίωμα ψήφου το 
1965 και για το δικαίωμα στη δί-
καιη στέγαση το 1968.Οι καλές 
σχέσεις του ΜΛΚ όμως με τον 
Τζόνσον ψυχράνθηκαν από το 
1966, όταν κλιμάκωσε τη δημό-
σια αντίθεσή του στον πόλεμο 

του Βιετνάμ. Εχθρός του δεν ήταν 
μόνον η Κου Κλουξ Κλαν, αλλά 
και ο διευθυντής του FBI Εντγκαρ 
Χούβερ, που τον παρακολουθού-
σε εμμονικά με την έγκριση του 
υπουργού ∆ικαιοσύνης Ρόμπερτ 
Κένεντι, που κατά τ’ άλλα υποστή-
ριζε τον αγώνα του ΜΛΚ. 

Η ευρύτερη αναγνώρισή του 
ήλθε το 1963, όταν το περιοδικό 
TIME τον ονόμασε Πρόσωπο της 
Χρονιάς και το 1964, όταν τιμήθη-
κε με το βραβείο Νομπέλ Ειρήνης. 
Στο τελευταίο κήρυγμά του στο 
Μέμφις του Τενεσί, την 3η Απρι-
λίου 1968, φανταζόταν μια συναρ-
παστική συζήτηση ανάμεσα στον 
Πλάτωνα, στον Αριστοτέλη, στον 
Ευριπίδη και τον Αριστοφάνη, και 
προαισθανόμενος το τέλος του 
διαβεβαίωσε το εκκλησίασμα ότι 
δεν ανησυχούσε μήπως δεν ζήσει 
μια μακρά ζωή, γιατί «με τη βοή-
θεια του Θεού είχε φτάσει στην 
κορυφή του όρους, από όπου αντί-
κριζε τη Γη της Επαγγελίας». Την 
επομένη δολοφονήθηκε.    

Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος 
υπηρέτησε στην ελληνική 

πρεσβεία της Ουάσιγκτον 
ως προϊστάμενος του Γραφείου Τύπου 
και Επικοινωνίας.

Ο άνθρωπος 
που είχε ένα 
μεγάλο όνειρο
Βιογραφία για τον Μάρτιν Λούθερ Κινγκ

«Ο μαύρος χρειάζεται 
τον λευκό για να 
τον απελευθερώσει 
από τον φόβο 
και ο λευκός τον μαύρο 
για να τον απαλλάξει 
από τις ενοχές του».

Ο συγγραφέας αναδεικνύει την 
πολυπλοκότητα της προσωπικό-
τητας του Μάρτιν Λούθερ Κινγκ 
χωρίς να φιλοτεχνεί την «αγιογρα-
φία» του εμβληματικού ηγέτη των 
Αφροαμερικανών.
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Εξήντα δύο χρόνια μετά τον θά-
νατο του Ερνεστ Χέμινγουεϊ, βρί-
σκομαι στο Βερολίνο, στο πλαίσιο 
της έκθεσης BCB (Bar Convent 
Berlin) που πραγματοποιείται για 
17η χρονιά, με συμμετοχή χιλιά-
δων ανθρώπων της βιομηχανίας 
των bars, των αποσταγμάτων και 
της εστίασης, από όλο τον κόσμο. 
Απέναντί μου κάθεται ένας κοκκι-
νομάλλης 35άρης, που συστήνε-
ται ως Πάτρικ Χέμινγουεϊ Ανταμς. 
Φυσιογνωμικά, μοιάζει αρκετά με 
τον γνωστό συγγραφέα, ίσως λίγο 
πιο μικρόσωμος. Τι δουλειά έχει 
ένας Χέμινγουεϊ σε ένα τέτοιο φε-
στιβάλ;

«Είμαι δισέγγονος του Ερνεστ. 
Παππούς μου είναι ο Πάτρικ Χέ-
μινγουεϊ – ζει ακόμα και είναι ακ-
μαίος, στα 95 του. Ηταν ο πρώτος 
γιος του δεύτερου γάμου του Ερ-
νεστ με την Πολίν Φάιφερ. Πρόλα-
βε τον πατέρα του για 33 χρόνια. 
Εκανε μία κόρη, τη Μίνα – έγινε 
η δική μου μητέρα. Σήμερα, με δι-
κή του πρωτοβουλία, έχουμε φτιά-
ξει μια εταιρεία, τη Hemingway 
Limited για να μπορούμε να ελέγ-
χουμε το brand “Hemingway” – 
το έχουμε κατοχυρώσει και παρα-
χωρούμε άδειες εκμετάλλευσης, 
όταν κρίνουμε ότι ένα προϊόν ται-
ριάζει στο όνομα και όλα όσα αυ-
τό πρεσβεύει. Ζω με την οικογέ-
νειά μου στον ίδιο δρόμο με τον 
παππού μου, στη Μοντάνα. Ολοι 
στην εταιρεία είμαστε απόγονοι 
του Ερνεστ».

Απόγονοι ενός συστηματικού 
πότη, είναι αλήθεια, που, προφα-
νώς, σε διάφορες φάσεις της ζω-
ής του, κινούνταν στο φάσμα του 
αλκοολισμού. Κοιτάω τριγύρω στο 
περίπτερο που καθόμαστε και αρ-
χειακό υλικό σχετικό με τον Χέμιν-
γουεϊ περιβάλλει διάφορες φιάλες 
που φέρουν το λογότυπο Papa’s 
Pilar. «Papa» ήταν το ψευδώνυμο 
που προτιμούσε και ο ίδιος για 
τον εαυτό του, ενώ «Pilar» ήταν 
το ψευδώνυμο της συζύγου του, 
Πολίν, και όνομα μιας από τις ηρω-

ίδες του «Για ποιον χτυπά η κα-
μπάνα», με το οποίο βάφτισε και 
το δώδεκα μέτρων σκάφος του 
που απέκτησε το 1934. Με αυτό 
το σκάφος έφυγε αμέτρητες φο-
ρές για πολυήμερες εξορμήσεις 
ψαρέματος στο νησάκι Key West, 
στα νησιά Μπιμίνι στις Μπαχά-
μες και στις ακτές της Κούβας. 
Μέχρι στιγμής, το «Papa’s Pilar» 
έχει επενδύσει αποκλειστικά στο 

ρούμι, αντλώντας αποστάγματα 
από τα Μπαρμπέιντος, τον Αγιο 
∆ομίνικο, τον Παναμά και τη Βε-
νεζουέλα. Στο BCB ανακοίνωσαν 
ότι θα κυκλοφορήσουν και ουίσκι 
σικάλεως, ως Hemingway Rye. O 
Πάτρικ μου σερβίρει μια γενναία 
δόση, μήνες πριν από την ευρω-
παϊκή κυκλοφορία του: είναι κα-
λό, πολύ καλό!

«Ως οικογενειακή επιχείρηση, 

διστάζαμε να επενδύσουμε σε κάτι 
σχετικό με αλκοόλ, αφού προφα-
νώς είμαστε πολύ ευαίσθητοι σε 
ζητήματα εθισμών. ∆εν θέλαμε να 
υπάρξει κάποια αρνητική σύνδε-
ση ανάμεσα στο όνομα Χέμινγουεϊ 
και το αλκοόλ. Περίπου δέκα χρό-
νια πριν, εντούτοις, μας πλησίασε 
o Στιβ Γκροθ, ένας άνθρωπος με 
πλούσια εμπειρία στον χώρο των 
αποσταγμάτων. Παράλληλα, είχε 

κάνει γνωστές τις περιβαλλοντι-
κές του ευαισθησίες. Εμείς εξαρ-
χής είχαμε αποφασίσει ότι μέρος 
των εσόδων από κάθε εγκεκρι-
μένο προϊόν θα το διαθέταμε σε 
κάποιο ανώτερο σκοπό, όπως για 
παράδειγμα την προστασία των 
κοραλλιογενών υφάλων και τον 
καθαρισμό των υδάτων στα μέρη 
όπου έζησε και ψάρευε ο Ερνεστ, 
όπως η Καραϊβική, η Φλόριντα, 
το Μεξικό.

Ο Ερνεστ, ξέρετε, είχε μία απο-
στολή σε αυτή τη ζωή που πολλοί 
παραβλέπουν. Μία αποστολή που 
υπηρέτησε με συνέπεια: κατανο-
ούσε και εκτιμούσε με πάθος την 
έννοια της διαδικασίας. Καταλά-
βαινε ότι τίποτα δεν προκύπτει 
τυχαία ή μέσω πρόχειρων ενεργει-
ών. Οτιδήποτε ουσιαστικό απαι-
τεί αφοσίωση, πρέπει να δίνεις 
σημασία σε κάθε λεπτομέρεια. 
Αυτό έκανε και ο ίδιος: στο πώς 
έγραφε, πώς κρατούσε το μολύβι, 
πώς πρόσεχε τη συντήρηση της 
γραφομηχανής του. Πίστευε ότι 
μόνον μέσω μιας προσεγμένης δι-
αδικασίας μπορούσες να εξασφα-
λίσεις ένα σωστό προϊόν.

»Προφανώς αυτό έπρεπε να 
ασπαστεί και ο συνεργάτης μας 
στη διαδικασία παραγωγής των 
αποσταγμάτων που θα έφεραν το 
όνομά του. Και επειδή υπάρχουν 
εκατοντάδες παρόμοια αποστάγ-
ματα εκεί έξω, ξέραμε ότι το δικό 
μας θα έπρεπε να ξεχωρίζει. Ενα 
μυθιστόρημα δεν είναι απλά το 
σύνολο των λέξεων που έχουν 
τυπωθεί στις σελίδες, είναι κάτι 
παραπάνω. Το ίδιο ισχύει και για 
τα αποστάγματα Papa’s Pilar».

 
– Ο Χέμινγουεϊ είναι ταυτισμέ-
νος με το ρούμι – μέχρι και μία 
παραλλαγή του κοκτέιλ Daiqui-
ri έχει πάρει το όνομά του. Πώς 
προκύπτει λοιπόν τώρα το ου-
ίσκι;

– Αυτή η αντίληψη συντηρεί-
ται από τον μύθο που περιβάλλει 
τη σχέση του με την Αβάνα. Ο 
Ερνεστ, όταν πήγαινε σε κάποια 
χώρα του εξωτερικού, φρόντιζε 
να έρχεται σε ουσιαστική επαφή 

με την κουλτούρα κάθε τόπου, 
και ένας από τους τρόπους που το 
έκανε αυτό ήταν τα τοπικά απο-
στάγματα, όπως συνέβη πράγμα-
τι στην Κούβα με το ρούμι αλλά 
και στην Ιταλία με την γκράπα, ή 
στην Ισπανία με τα κρασιά. Ηθε-
λε να δοκιμάζει τα πάντα, όπως 
οι ντόπιοι. Αλλά όταν επέστρεφε 
στο Γουαιόμινγκ, στη Μοντάνα, 
γενικά στη δυτική Αμερική, έπι-
νε, συνήθως, ουίσκι.

 
– Πέντε μέλη της οικογένειας 
Χέμινγουεϊ αυτοκτόνησαν. Πρώ-
τος ήταν ο πατέρας του Ερνεστ, 
Κλάρενς το 1928 και τελευταία η 
εγγονή του, το διάσημο μοντέλο 
Μάργκο, το 1996. Ο Ερνεστ, πέ-
ρα από αυτόχειρας, υπήρξε γυ-
ναικάς, καβγατζής, αλκοολικός... 
Υπάρχουν στιγμές που αυτό το 
όνομα ρίχνει βαριά σκιά πάνω 
σε όσους το κουβαλάτε;

– Προσωπικά νιώθω ότι έχω 
πολλά κοινά – πέρα από τη φυ-
σιογνωμική ομοιότητα, και εγώ 
έγινα δημοσιογράφος, κάτι που 
με βοήθησε να κατανοήσω τον 
τρόπο που έβλεπε τα πράγματα. 
∆ιαβάζω πολύ. Μου αρέσει και μέ-
να το κυνήγι και το ψάρεμα – αν 
και δεν είμαι τόσο καλός στο τε-
λευταίο. Καπνίζω πούρα. Και δεν 
θα έλεγα ότι δεν μου αρέσει το 
αλκοόλ. Αν έχω μέσα μου και την 
πιο σκοτεινή πλευρά του; ∆εν το 
ξέρω, αλλά προσπαθώ να διαφυ-
λάξω την κληρονομιά του, όπως 
φαντάζομαι θα ήθελε και ο ίδιος. 
Και, παράλληλα, θεωρώ ότι είχα 
την τύχη να πάρω τα μαθήματα 
της ζωής που πήρε και εκείνος, αλ-
λά με λιγότερο σκληρό τρόπο. Θέ-
λω να ελπίζω ότι ακριβώς γι’ αυτό 
είμαι σε θέση να διαχειριστώ τη 
ζωή χωρίς να έλθω αντιμέτωπος 
με ό,τι ήταν αυτό που τον καταδί-
ωκε. Μην ξεχνάμε, άλλωστε, ότι, 
παρόλο που κάθε γιος έχει μια ιδι-
αίτερη σχέση με τον πατέρα του, 
ο Ερνεστ ήθελε να φύγει μακριά 
από τον δικό του, τόσο που προ-
τίμησε την εμπόλεμη Ευρώπη – 
κάτι που δεν ισχύει στη δική μου 
περίπτωση. 

Τον ρωτάω πώς αισθανόταν μι-
κρός, όταν διάβαζε έργα που έχει 
γράψει ένας τόσο διάσημος συγ-
γραφέας που τυχαίνει να είναι και 
πρόγονός του. Θα μπορούσε να 
διαλέξει ένα αγαπημένο;

«Ο Ερνεστ έχει ένα τεράστιο 
χάρισμα: απευθύνεται σε κάθε 
στάδιο της ζωής σου, με κάποιο 
διαφορετικό έργο του. Οι νέοι 
άνδρες σίγουρα γοητεύονται από 
τα έργα του, γεγονός όμως είναι 
ότι στις γυναίκες διαχρονικά είχε 
μεγαλύτερη απήχηση. Λειτουρ-
γεί πολλές φορές σαν μια πατρι-
κή φιγούρα, έστω και ελαφρώς 
δυσλειτουργική. Aκόμα και 120 
χρόνια μετά τη γέννησή του, το 
εκτόπισμά του παραμένει εντυ-
πωσιακό. Οταν ήμουν μικρός, 
μου άρεσαν τα διηγήματά του – 

θεωρώ ότι ένα από τα σημαντικά 
πλεονεκτήματα της γραφής του 
ήταν η οικονομία λόγου. “Ο γέ-
ρος και η θάλασσα” είναι μόλις 
160 σελίδες, τα διηγήματα σαφώς 
μικρότερα. Τώρα που έχω μεγα-
λώσει και κυρίως από τότε που 
απέκτησα και εγώ την εμπειρία 
του σαφάρι στην Αφρική, όπως ο 
προπάππους μου αλλά και ο παπ-
πούς μου που ήταν επαγγελμα-
τίας κυνηγός στην Τανζανία, θα 
διάλεγα το “Οι πράσινοι λόφοι 
της Αφρικής”».

 
– Σε μία επταετία συμπληρώνο-
νται 70 χρόνια από τον θάνα-
τό του, επέτειος που θα σημά-
νει και την αποδέσμευση των 
δικαιωμάτων των έργων του 
Χέμινγουεϊ: ο κάθε εκδοτικός 

οίκος θα μπορεί να ρίξει στην 
αγορά τη δική του έκδοση. Προ-
βληματίζονται γι’ αυτό;

– Οταν μιλάμε για δικαιώμα-
τα, η κατάσταση δεν είναι ποτέ 
μονοδιάστατη. Κατ’ αρχάς δεν 
ισχύει ο ίδιος νόμος σε κάθε χώ-
ρα, καθώς δεν έχουν αποδεχτεί 
όλοι τη σύμβαση της Βέρνης που 
αφορά τα πνευματικά δικαιώμα-
τα. Πράγματι, μέσα στην επόμενη 
δεκαετία, οι περισσότεροι τίτλοι 
σταδιακά θα μπορούν να εκδο-
θούν ελεύθερα από τον οποιον-
δήποτε.

Μαζί με τον εκδότη μας, 
Simon & Schuster, έχουμε δώσει 
μεγάλη βαρύτητα στα εξώφυλλα, 
σε ποιους οίκους στο εξωτερικό 
εμπιστευόμαστε τις μεταφράσεις, 
ενώ έχουμε φροντίσει να εκδώ-

σουμε και τις περίφημες Library 
Editions, δηλαδή τις απόλυτες 
εκδόσεις κάθε έργου, καθώς εί-
ναι εμπλουτισμένες με αρχειακό 
υλικό που έχουμε συλλέξει από 
τα χειρόγραφά του. Εκτιμώ ότι 
αυτές οι εκδόσεις απεικονίζουν 
στο ακέραιο το όραμά του.

 
– Τελικά, τι ακριβώς είχε ο 
Ερνεστ Χέμινγουεϊ στο μυαλό 
του, μπορεί κανείς να πει με 
σιγουριά;

– Ναι, μπορεί – σίγουρα τα 
παιδιά του, που μας έχουν με-
ταφέρει την αλήθεια ανεπηρέα-
στη από τους μύθους. Ο Ερνεστ 
δεν ρωτούσε ποτέ τους άλλους 
να του περιγράψουν τι είχε συμ-
βεί – πήγαινε ο ίδιος να το δει 
από κοντά. Και κουβαλούσε πά-

ντοτε ένα σημειωματάριο για να 
καταγράψει τις δικές του εντυ-
πώσεις και σκέψεις. ∆εν ήταν 
ποτέ απλά θεατής.

 
Μου δείχνει το ρολόι που φο-

ράει – φέρει και αυτό το brand 
«Hemingway» και πωλείται έναντι 
3.000 δολαρίων. Γύρω γύρω, πλαι-
σιώνοντας τους αριθμούς και τους 
δείκτες, είναι χαραγμένη η φρά-
ση «για να γράψει κάποιος για τη 
ζωή, πρέπει πρώτα να τη ζήσει». 

«Αυτή ακριβώς ήταν η φιλοσο-
φία του. Και, ξέρεις, όταν βρέθηκε 
στη Μικρά Ασία και κατέγραψε 
τον ελληνοτουρκικό πόλεμο, μό-
λις 24 ετών, άλλαξε για πάντα. Οι 
εμπειρίες του εκεί, τα όσα απο-
τρόπαια είδε, τον καθόρισαν σε 
μεγάλο βαθμό. Εκτοτε, και στη 

ζωή του αλλά και επαγγελματικά, 
όποτε βρέθηκε ως ανταποκριτής 
στο μέτωπο του πολέμου, έλεγε ότι 
τασσόταν υπέρ του δικαίου αλλά 
και του πιο αδύναμου. Αυτό ήταν 
κάτι που δεν έχασε ποτέ, μέχρι 
τέλους. Αρα, κατά κάποιο τρόπο, 
όλα για τον Ερνεστ ξεκίνησαν με 
την Ελλάδα. Αλλά, από την άλλη, 
σχεδόν τα πάντα γενικά από την 
Ελλάδα δεν έχουν ξεκινήσει;».

ΥΓ. : Ευχαριστούμε τον κύριο Γιάννη 
Κοροβέση και το bitterbooze.com 
για τη συμβολή τους στην εξα-
σφάλιση αυτής της αποκλειστι-
κής, πανευρωπαϊκά, συνέντευξης.

 
Τα βιβλία του Ερνεστ Χέμινγουεϊ, 
17 συνολικά, κυκλοφορούν 

από τις εκδόσεις Καστανιώτη.

Για να γράψει κάποιος για τη ζωή, πρέπει πρώτα να τη ζήσει

Οταν πήγαινε σε κάποια 
χώρα, φρόντιζε να έρχε-
ται σε επαφή με την το-
πική κουλτούρα και 
ένας τρόπος ήταν τα πο-
τά. Στην Κούβα το ρού-
μι, στην Ιταλία η γκρά-
πα, στην Ισπανία 
τα κρασιά. Αλλά όταν 
επέστρεφε στο Γουαϊό-
μινγκ, έπινε ουίσκι.

Ενα μυθιστόρημα 
δεν είναι ένα σύνολο 
λέξεων, είναι κάτι παρα-
πάνω. Το ίδιο ισχύει 
και για τα αποστάγματα 
Papa’s Pilar. Ο Πάτρικ Χέμινγουεϊ με φόντο τον προπάππου του και μια... καλή ψαριά.

1. Ενα μάρλιν στο βίντσι του «Pilar» για τη φωτογραφία του θριάμβου. Ενα παρόμοιο είχε πιάσει ο γερο-Σαντιάγο, αλλά το έφαγαν οι καρχαρίες στο «Ο γέρος και η θάλασσα». 2. Aγαλμα 
του Ερνεστ Χέμινγουεϊ στο αποστακτήριο Papa’s Pilar. 3. ∆εινός ψαράς ο διάσημος δημοσιογράφος και συγγραφέας στο σκάφος του, «Pilar».

Συνέντευξη στον 
ΣΠΗΛΙΟ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟ

Η κληρονομιά του Ερνεστ Χέμινγουεϊ
Ο δισέγγονός του μιλάει για βιβλία, ρούμι και όλους τους δαίμονες που κουβαλάει ένα διάσημο επώνυμο
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Ένας καλλιτέχνης δεν χαρακτη-
ρίζεται μόνο από την τέχνη του 
αλλά και από τον χαρακτήρα και 
την προσωπικότητά του. Εγώ σαν 
Λαζαρής εκτός από ζωγράφος εί-
μαι και ο Λαζαρής που ήταν με-
ταλλωρύχος, γεωργός και οικοδό-
μος» λέει ο Λαζαρής Αργυρού, ο 
οποίος παρουσιάζει την ατομική 
του έκθεση με έργα υδατογραφίας 
και ψηφιδωτού στο Πολιτιστικό 
Κέντρο Στροβόλου. Ο Λαζαρής 
Αργυρού σπούδασε τέχνη διά αλ-
ληλογραφίας στη Σχολή ABC Πα-
ρισίων-Αθηνών και επηρεάστη-
κε από την πλούσια παράδοση 
στην οικοδόμηση πετρόκτιστων 
και πλινθόκτιστων σπιτιών: «Τα 
βιώματά μου μέσα από τις οικο-
δομές με βοήθησαν να αποτυπώ-
σω κυρίως στις υδατογραφίες». Ο 
Λαζαρής Αργυρού ασχολείται με 
τη ζωγραφική, τη γλυπτική και τα 
τελευταία χρόνια και με το ψηφι-

δωτό και λέει: «Όσο ακόμα ζω και 
έχω τη δυνατότητα θα δημιουρ-
γώ. Έχοντας την ψυχική και σω-
ματική δύναμη στα 85 μου χρό-
νια θα συνεχίσω να συνεισφέρω 
στον κόσμο της τέχνης με αγάπη 
και στη βάση της δικής μου τε-
χνοτροπίας».
 –Ένα παιδί από μία αγροτική 
οικογένεια σπούδασε τέχνη 
διά αλληλογραφίας στη Σχο-
λή ABC Παρισίων-Αθηνών… 
πώς προέκυψε;

–Τον τότε καιρό ήταν δύσκο-
λο για κάποιον ο οποίος ανήκε σε 
μια απλή αγροτική οικογένεια να 
έχει ευκαιρία για μόρφωση. Πό-
σο μάλλον για πτυχίο σε ανώτερη 
σχολή η πανεπιστήμιο. Στάθηκα 
τυχερός γιατί κάποιος παιδικός 
μου φίλος και συγχωριανός που 
ήταν μορφωμένος, όταν διαπί-
στωσε ότι μου άρεσε πάρα πολύ 
να ζωγραφίζω και αφιέρωνα πολύ 

χρόνο μ’ αυτό, με παρότρυνε να 
γραφτώ στη Σχολή ABC Παρισί-
ων-Αθηνών ούτως ώστε να πάρω 
τη σωστή γνώση και καθοδήγηση 
στον κόσμο της τέχνης έστω και 
με αλληλογραφία. Η φοίτησή μου 
διήρκησε δύο χρόνια στο σύνολο. 
–Πώς γεννήθηκε η ανάγκη για 
να εκφραστείτε καλλιτεχνικά;

–Αυτή η δίψα για την τέχνη ζω-
ντάνεψε μέσα μου πολύ παλιά. 
Όταν ήμουν μικρό παιδί έβλεπα 
τα έργα που άφησε ο παππούς μου, 
υφαντά με περίτεχνα μοτίβα και 
χρώματα και επίσης βοτσαλωτές 
αυλές που σχεδίαζε και διακοσμού-
σε με μαργαρίτες, ρόδακες και αλ-
λά γεωμετρικά σχήματα. Έτσι ακο-
λουθώντας τα χνάρια του, όταν 
ακόμη ήμουν μαθητής του δημο-
τικού, με συνεπήραν οι καταβολές 
αυτές. Παράλληλα έστω και τα λί-
γα μαθήματα ζωγραφικής που μας 
έκανε τότε ο δάσκαλός μας στο 

σχολείο, μου έδωσαν μια πρόσθε-
τη ώθηση. Αν και δεν είχα τα μέσα 
να αγοράσω τις πρώτες ύλες ζω-
γραφικής, έβρισκα όμως χρωμα-
τιστές πέτρες από τα μεταλλεία 
και ξεκίνησα τα πρώτα μου σχέ-
δια στα πλακόστρωτα αλώνια και 
αυλές του χωριού μου.
–Πηγή έμπνευσης η φύση της 
Αγροκηπιάς ή και κάτι άλλο;

–Πηγή έμπνευσής μου δεν εί-
ναι μόνο η Αγροκηπιά αλλά γενι-
κά όλη η Κύπρος. Ζούμε σε ένα 
νησί με μια φύση γεμάτη με κα-
θαρό χρώμα και έντονο φως όπου 
τονίζεται η ομορφιά του τοπίου, 
το απέραντο γαλάζιο, οι τέσσε-
ρεις εποχές, η πλούσια ιστορία 
και παράδοση. Όλα αυτά τα στοι-
χεία αποτελούν τεράστια πηγή 
έμπνευσης για να δώσεις ζωή σε 
ένα πίνακα ή ένα έργο τέχνης. 
Ένα πολύ σημαντικό κομμάτι της 
ζωής μου αποτέλεσε και ο κύκλος 

των διαφόρων δουλειών με τις 
οποίες ασχολήθηκα. Έτσι σε πολ-
λά από τα έργα μου εξυμνώ τον 
μόχθο του Κύπριου εργάτη, του 
γεωργού και των μεταλλωρύχων. 
–Η επαγγελματική σας ιδιό-
τητα του οικοδόμου βοήθησε 
την ιδιότητα του καλλιτέχνη;

–Η πλούσια παράδοση στην 
οικοδόμηση πετρόκτιστων και 
πλινθόκτιστων σπιτιών αποτέ-
λεσε θεμελιώδη παράγοντα στην 
τέχνη μου. Τα βιώματά μου μέσα 
από τις οικοδομές με βοήθησαν 
να αποτυπώσω κυρίως στις υδα-
τογραφίες μου αυτά τα οικοδομή-
ματα. Στην καθημερινή μου δου-
λειά ως οικοδόμος κατεργαζόμουν 
τα δομικά υλικά, στοιχείο που με 
ώθησε στο να ασχοληθώ και με 
τη γλυπτική και να πειραματιστώ 
πάνω σε διάφορες τεχνικές, χρη-
σιμοποιώντας καλούπια για τη δη-
μιουργία προτομής η αγάλματος.

Εξυμνώ 
τον μόχθο 
του Κύπριου 
εργάτη
Ο Λαζαρής Αργυρού ζυμώθηκε 

στην Τέχνη μέσω των επαγγελμάτων 

τού γεωργού και του οικοδόμου

Η τέχνη είναι συμπυκνωμένη
ενέργεια συναισθήματος
–Πώς θα προσδιορίζατε τον 
εαυτό σας, λαϊκό καλλιτέχνη ή 
απλώς καλλιτέχνη, θα βάζατε 
μία ταμπέλα στον εαυτό σας;

–Θα μπορούσα να χαρακτηρί-
σω τον εαυτό μου σαν καλλιτέχνη 
του λαού της Κύπρου και παρα-
στατικό καλλιτέχνη του κυπρια-
κού τοπίου. Άλλωστε ένας καλλι-
τέχνης δεν χαρακτηρίζεται μόνο 
από την τέχνη του αλλά και από 
τον χαρακτήρα και την προσω-
πικότητά του. Εγώ σαν Λαζαρής 
εκτός από ζωγράφος είμαι και ο 
Λαζαρής που ήταν μεταλλωρύ-
χος, γεωργός και οικοδόμος. Ένα 
πολύ σημαντικό γεγονός για την 
καριέρα μου ως καλλιτέχνης της 
Κύπρου αποτέλεσε η μεγάλη τιμή 
που είχα το 2004 όταν ο τότε Πρό-
εδρος της Κυπριακής ∆ημοκρα-
τίας Τάσσος Παπαδόπουλος μου 
είχε απονείμει τιμητικό δίπλωμα 
για τη «συνεισφορά στην οικοδό-
μηση της σύγχρονης πολιτιστικής 
φυσιογνωμίας της Κύπρου». Αυτή 
η μεγάλη τιμή μου έδωσε την ευ-
καιρία να αναδείξω στον κόσμο 
και ιδιαίτερα στον λαό μας ότι 
όλοι μας κρύβουμε μέσα μας ένα 
ταλέντο, έναν καλλιτέχνη αρκεί 
να βρούμε λίγη έμπνευση να το 
εκφράσουμε.
–Έχετε αγαπημένη καλλιτε-
χνική έκφραση; Ψηφιδωτό, 
ζωγραφική ή γλυπτική; Και 
γιατί;

–Γενικά όλα τα είδη της τέ-
χνης που ασχολήθηκα και ασχο-
λούμαι έχουν για μένα την ίδια 
αξία και βαρύτητα, γιατί με βο-
ήθησαν να εξελιχτώ και να εκ-
φραστώ καλλιτεχνικά. Ξεκίνησα 
με τη ζωγραφική και το σχέδιο, 
όπως εξήγησα και πιο πάνω. Η 
δουλειά στις οικοδομές μου έδω-
σε το έναυσμα να ασχοληθώ και 
με τη γλυπτική. Τα τελευταία 
χρόνια αφιερώνω αρκετό χρό-
νο στην τέχνη του ψηφιδωτού, 
χρησιμοποιώντας τις αρχαίες τε-
χνικές των προγόνων μας με φυ-
σικές ψηφίδες από φυσικές χρω-
ματιστές πέτρες από τη φύση της 
Κύπρου μας, τις οποίες επεξερ-
γάζομαι ο ίδιος. Έτσι, μια άψυχη 
πέτρα τη μετατρέπω σε κάτι ζω-
ντανό μέσα από τις παραστάσεις 
των ψηφιδωτών μου. 
–Τι μάθατε μέσω της τέχνης 
σας για την Κύπρο και τους 
ανθρώπους της;

–Θα μπορούσα να πω ότι ο κυ-
πριακός λαός είναι ένας περήφα-
νος λαός. Χαρακτηρίζεται από τον 
κόπο και το μόχθο στην καθημε-
ρινή βιοπάλη και τους αγώνες του 
για ανεξαρτησία. Μέσα από τα δύ-
σκολα χρόνια κατοχής, πολέμου, 
φτώχειας πάντα πολεμούσε για να 
προσφέρει τα προς το ζην για την 
οικογένειά του. Γι’ αυτό μέσα από 
τα έργα μου αποδίδω φόρο τιμής 
στις γενιές που πέρασαν και μό-

χθησαν για να μπορούμε σήμερα 
να ζούμε με ευμάρεια.
–Τι σημαίνει τέχνη για εσάς 
κύριε Αργυρού, είναι μάθη-
μα ζωής;

–Η τέχνη είναι συμπυκνωμέ-
νη ενέργεια συναισθήματος χα-
ρισμένη απλόχερα και σε άλλους 
για να τη θαυμάσουν και να την 
εκτιμήσουν. Για εμένα η τέχνη εί-
ναι όλη μου η ζωή. Αποτελεί ση-
μαντικό κομμάτι της ψυχής μου. 
Όσο ακόμα ζω και έχω τη δυνα-
τότητα θα δημιουργώ. Έχοντας 
την ψυχική και σωματική δύναμη 
στα 85 μου χρόνια θα συνεχίσω 
να συνεισφέρω στον κόσμο της 
τέχνης με αγάπη και στη βάση της 
δικής μου τεχνοτροπίας. Πάλε-
ψα σκληρά, ο δρόμος της τέχνης 
ήταν δύσκολος χωρίς καθοδήγη-
ση και στήριξη, χωρίς πτυχία και 
τίτλους. Όμως απέδειξα στον εαυ-
τό μου ότι τα όνειρα μπορούν να 
γίνουν πραγματικότητα αρκεί να 
έχεις την θέληση για να τα υλο-
ποιήσεις. Εγώ ένας απλός άνθρω-
πος του χωριού έχω την τιμή να 
μοιράζομαι μαζί σας την τέχνη 
μου και την ζωή μου.

Πληροφορίες: Λαζαρής Αρ-
γυρού, έκθεση υδατογραφί-

ας και ψηφιδωτού, Πολιτιστικό Κέ-
ντρο Στροβόλου, Αρχ. Κυπριανού 34, 
Στρόβολος. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 8 
Νοεμβρίου.

Πηγή έμπνευσής μου 
δεν είναι μόνο 
η Αγροκηπιά αλλά 
γενικά όλη η Κύπρος. 
Ζούμε σε ένα νησί με 
μια φύση γεμάτη με 
καθαρό χρώμα και έντο-
νο φως όπου τονίζεται 
η ομορφιά του τοπίου.

«Ενας καλλιτέχνης δεν χαρακτηρίζεται μόνο από την τέχνη του αλλά και από τον χαρακτήρα και την προσωπικότητά του. Εγώ σαν Λαζαρής εκτός από ζω-
γράφος είμαι και ο Λαζαρής που ήταν μεταλλωρύχος, γεωργός και οικοδόμος» λέει ο Λαζαρής Αργυρού.

«Τα τελευταία χρόνια αφιερώνω αρκετό χρόνο στην 
τέχνη του ψηφιδωτού».

«Η οικοδόμηση πετρόκτιστων και πλινθόκτιστων σπι-
τιών αποτέλεσε θεμελιώδη παράγοντα στην τέχνη μου». 
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ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Σερ Τζον 
Λέιβερι, 

ο ζωγράφος 
της Ιρλανδίας

Ο Τσάντλερ Μπινγκ δεν μένει πια εδώ

Η έκθεση που παρουσιάζεται αυ-
τό το φθινόπωρο (και έως τις 14 
Ιανουαρίου 2024) στο ∆ουβλίνο, 
στην Εθνική Πινακοθήκη της Ιρ-
λανδίας, ρίχνει φως σε μια αγα-
πημένη μορφή της χώρας, στον 
ζωγράφο σερ Τζον Λέιβερι (1856-
1941). Τα έργα του Λέιβερι συν-
δέονται με τον βαθύ ψυχισμό της 
Ιρλανδίας, την εθνική της υπό-
σταση, την αστική κοινωνία της, 
τα τοπία της, τις συγκρούσεις 
με τους Αγγλους, τον Α΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, όλα όσα ορίζουν 
εκείνη την άυλη συνθήκη που 

προκαλεί συγκίνηση. Η έκθεση 
με τα έργα του Λέιβερι είναι μια 
αφορμή για να σταθεί κανείς εκ 
νέου στην κληροδοτημένη πα-
ρακαταθήκη μιας κοινωνίας που 
έχει πλέον σαρωθεί μετά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο, αλλά που μέ-
σα από τις συνηχήσεις της και 
μέσα από την υψηλή έκφραση 
της τέχνης της δίνει διαρκώς τη 
δυνατότητα για νέες αναγνώ-
σεις. Ο σερ Τζον Λέιβερι ήταν 
αναμφισβήτητα ένας δάσκαλος 
και μια σημαντική προσωπικό-
τητα με μεγάλη δραστηριότητα 

στην εποχή του. Σήμερα, τα έρ-
γα του διακρίνονται για την εξαι-
ρετική επεξεργασμένη σύνθεση 
και χρωματική παλέτα, όπως και 
για την υψηλή αισθητική τους, 
γεγονός που καθιστά το σύνολο 
της ζωγραφικής του εύληπτο και 
ελκυστικό στο σύγχρονο κοινό. 
Η διάσταση της νοσταλγίας για 
έναν κόσμο ασαφώς περισσότε-
ρο κατανοητό και συντεταγμένο, 
αν και αυτό παραμένει ανοικτό 
σε κριτική, μοιάζει να έχει μια 
θέση στη σύγχρονη απήχηση αυ-
τής της παραστατικής τέχνης. Ο 

Λέιβερι είχε επαφές και εμπειρίες 
τόσο στη Σκωτία όσο και στην 
Αγγλία, και δη στο Λονδίνο. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι η έκθεση γίνεται 
σε συνδιοργάνωση με την Εθνι-
κή Πινακοθήκη της Σκωτίας. Ο 
Λέιβερι είχε κατακτήσει διεθνή 
φήμη στις αρχές του 20ού αι-
ώνα. Ηταν τέτοια η δημοτικό-
τητά του ώστε υπήρξε ο μόνος 
Ιρλανδός στον οποίο χορηγήθη-
κε δικαίωμα ελεύθερης διακίνη-
σης ανάμεσα στο Μπέλφαστ και 
στο ∆ουβλίνο σε μια διαιρεμένη 
Ιρλανδία στη διάρκεια του Με-

σοπολέμου. Η έκθεση εστιάζει 
ακριβώς στην πλούσια σε εμπει-
ρία ζωή αυτού του καλλιτέχνη, 
στην εντύπωση που αποκόμι-
σε από τον κόσμο στη διάρκεια 
της ζωής του, τους ανθρώπους, 
τα τοπία, την έννοια του τόπου 
και την έννοια της δημιουργίας. 
Ο Λέιβερι δεν ταξίδευε ποτέ χω-
ρίς τα σύνεργα της ζωγραφικής. 
Είχε γυρίσει όλη την Ευρώπη και 
την Αμερική. Είναι, όπως προτεί-
νει η έκθεση, ένα νέο βλέμμα σε 
κάτι συμπαγές, κατατεθειμένο, 
συμφιλιωτικό.

Ο κύριος Γκρι μου υπενθυμίζει 
πως υπάρχει ένα επεισόδιο στα 
«Friends», όπου σύσσωμη η πα-
ρέα των έξι φίλων διατρέχει πα-
λιές ασπρόμαυρες οικογενεια-
κές φωτογραφίες της γιαγιάς του 
Ρος. Υποτίθεται ότι είναι τραβηγ-
μένες λίγο πριν ή καταμεσής του 
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου. «Εχεις 
ξαναγράψει πολύ παλιά γι’ αυτή 
τη σκηνή», λέει ο κύριος Γκρι, 
«δεν το θυμάσαι;».

Θυμάμαι. Oχι το κείμενο, τη 
σκηνή. Ή απλώς εμένα να γρά-
φω γι’ αυτή τη σκηνή: Καθισμέ-
νοι και οι έξι, όλοι μαζί, σχεδόν 
ο ένας πάνω στον άλλο, στον μι-
κρό καναπέ του «Σέντραλ Περκ», 
γελάνε κοιτώντας μέσα από ένα 
παράθυρο στο χρόνο. Κάποια 
στιγμή, βλέπουν μια νεανική πα-
ρέα να ποζάρει κάπου έξω από 
ένα καφέ-μπαρ της δεκαετίας 
του ’40. Εμείς, ως θεατές δεν τη 

βλέπουμε, αλλά όταν ο Ρος σχο-
λιάζει «πρέπει να ήταν ωραία πα-
ρέα», όλοι συμφωνούν γελώντας, 
αμέσως όμως σοβαρεύουν και 
σιωπούν. Στην ουσία, αλλάζουν 
συζήτηση, έπειτα από μια πολύ 
μικρή παύση, η οποία υποδη-
λώνει το κύμα τρόμου που τους 
συνεπήρε ξαφνικά. 

Αυτή είναι μια στιγμή όπου 
ακόμη και σε μια αφήγηση του 
δροσερού αφρού, όπως ήταν τα 
«Friends», ανοίγει, έστω και στιγ-
μιαία, επιδερμικά αλλά καίρια, η 
μαύρη τρύπα της ύπαρξης και 

του χρόνου: καμία παρέα, όσο 
ωραία κι αν ήταν στην εποχή 
της, δεν θα είναι εδώ για πάντα. 

Κατά κάποιο τρόπο, με τις 
άπειρες επαναλήψεις τους στο 
διηνεκές, τα «Friends», παρότι 
ως σειρά τελείωσαν πριν από 
σχεδόν είκοσι χρόνια, έδειχναν 
ότι θα είναι εδώ για πάντα. 

Ξανά· κατά κάποιο τρόπο, θα 
συνεχίσει να είναι εδώ, διότι οι 
επαναλήψεις θα συνεχιστούν. 
Oμως, ποιος θα μπορέσει να τα 
ξαναδεί όπως τα έβλεπε μετά 
τον πρόωρο χαμό του Τσάντλερ; 

∆ιότι αυτό συνέβη: δεν πέθα-
νε μονάχα ο Μάθιου Πέρι, ο ηθο-
ποιός που τον υποδυόταν, με τον 
ταραγμένο βίο και τις άπειρες 
μαύρες τρύπες στην καρδιά του, 
πέθανε και ο Τσάντλερ Μπινγκ. 

Σε εκείνη την «ωραία παρέα» 
που χάζευε παλιές φωτογραφίες 
έχει ήδη ανοίξει ένα κενό. Κά-

ποιος λείπει πια. Κάποιος δεν εί-
ναι εδώ. Κάποιος έγινε ήδη μια 
παλιά φωτογραφία, με την οποία 
γελάς και κλαις μαζί κοιτώντας 
την. Ή, έστω, σιωπάς.

Ο κύριος Γκρι σκέφτεται συ-
νεχώς το άδειο διαμέρισμα της 
τελευταίας σκηνής του τελευ-
ταίου εκείνου επεισοδίου του 
2004. ∆εν είχε καθόλου πλάκα 
η σκηνή αυτή. Ο Τσάντλερ είχε 
τον τελευταίο λόγο βγαίνοντας, 
έδωσε το τελευταίο γέλιο στο 
κοινό προτού κλείσει η πόρτα 
πίσω τους για πάντα. 

Εκείνη η ερώτησή του, το 
«πού;» για το μέρος όπου θα 
πιούνε έναν τελευταίο καφέ (μα 
στο «Σέντραλ Περκ», φυσικά!) 
ακουγόταν ήδη από τότε ύπο-
πτα: ότι το αυτονόητο είναι και 
ζητούμενο. Oπως κάθε αυτονό-
ητο σε τούτη την ωραία, γλυκό-
πικρη ζωή μας.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Νέο απόκτημα
Το μουσείο του Πράδο στη Μαδρί-
τη ανακοίνωσε ένα νέο απόκτη-
μα. Πρόκειται για το εικονιζόμενο 
(σε λεπτομέρεια) έργο του Πάολο 
ντα Σαν Λεοκάντιο (1447-π. 1520), 
Ιταλού ζωγράφου που ήταν ενερ-
γός κυρίως στη Βαλένθια. Είναι ένα 
θρησκευτικό έργο, σκηνή με τον 
Ιησού και αγγέλους στον Κήπο των 
Ελαιών, και αγοράστηκε με τη συν-
δρομή των Αμερικανών Φίλων του 
μουσείου Πράδο. Το Πράδο κατέχει 
τρία ακόμη έργα του Πάολο ντα Σαν 
Λεοκάντιο.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ανθρωποι και ζώα
Στην γκαλερί Cuturi στο Λονδί-
νο (Lavery Studio στην Κρόμγου-
ελ Πλέις), ο Γάλλος γλύπτης Κεντέν 
Γκαρέλ παρουσιάζει για πρώτη 
φορά τη δουλειά του στο Ηνωμέ-
νο Βασίλειο (έως 12 Νοεμβρίου). 
Ο 48χρονος Γκαρέλ παρουσιάζει 
15 υπερμεγέθη έργα από ξύλο και 
ορείχαλκο, στα οποία για πρώτη 
φορά ανιχνεύει και το ανθρώπινο 
πρόσωπο μαζί με τα άγρια ζώα τα 
οποία κατά κύριο λόγο τον απασχο-
λούν. ∆ιαπερνά το όριο και μιλάει 
εν γένει για το επί γης έμβιο ον.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Τζέιν Μπίχαρελ
Οι νεκρές φύσεις, τα λουλούδια, τα 
ζώα, τα μουσικά όργανα της ζωγρά-
φου Τζέιν Μπίχαρελ (Jane Beharrell) 
στην γκαλερί Arcadia Contemporary 
της Νέας Υόρκης (421 Γουέστ Μπρό-
ντγουεϊ) γεννούν ενθουσιασμό σε 
όσους συγκινούνται από την κλασική, 
παραστατική ζωγραφική. Βρετανίδα 
από την πόλη Χαλ, η Μπίχαρελ δεν 
ακολούθησε σπουδές ζωγραφικής, 
αλλά από ένστικτο και μελέτη αφοσι-
ώθηκε στην τέχνη. Είναι ένα φαινό-
μενο. Η έκθεση στη Νέα Υόρκη προ-
καλεί το ενδιαφέρον.

ΣΙΔΝΕΪ
Χουάν Ντιέγκο Φλόρες
Το αυστραλιανό ντεμπούτο του 
κορυφαίου τενόρου από το Πε-
ρού, Χουάν Ντιέγκο Φλόρες, κορυ-
φώνεται σήμερα με ένα ρεσιτάλ 
στην Οπερα του Σίδνεϊ. Συνοδεία 
της πιανίστας Σεσίλ Ρεστιέ, ο δι-
άσημος τενόρος θα ικανοποιήσει 
το πολυπληθές κοινό του στην Αυ-
στραλία με μια επιλογή από τις πιο 
γνωστές άριες. Η περιοδεία στην 
Αυστραλία (Μελβούρνη, Σίδνεϊ και 
Καμπέρα) ξεκίνησε στις 2 Νοεμ-
βρίου και ολοκληρώνεται στις 7 
του μηνός.

ΔΙΣΚΟΓΡΑΦΙΑ
Γιόνας Κάουφμαν
Ο διάσημος Γερμανός τενόρος κυ-
κλοφόρησε νέο άλμπουμ. Με τίτλο 
«The Sound of Movies» (Sony), ο νέος 
Κάουφμαν αποκαλύπτει το πάθος του 
για τα τραγούδια του σινεμά. Ο Κά-
ουφμαν τραγουδάει αξέχαστες επι-
τυχίες από κινηματογραφικές ταινίες: 
«Γουέστ Σάιντ Στόρι», «Τραγουδώντας 
στη βροχή», «Η μελωδία της ευτυχί-
ας», «Πρόγευμα στο Τίφανις», «Κάπο-
τε στην Αμερική» κ.ά. Με τη Συμφω-
νική Ορχήστρα της Τσεχίας υπό τον 
Γιόχεν Ρίντερ και με τη σύμπραξη του 
κιθαριστή Μίλος Καράνταγκλιτς.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Σε εκείνη την «ωραία παρέα» που χάζευε παλιές φωτογραφίες έχει ήδη 
ανοίξει ένα κενό. Κάποιος λείπει πια. Κάποιος δεν είναι εδώ. 

Σερ Τζον Λέιβερι (1856-1941), «Στη γέφυρα στο Γκρεζ» (1884). 

Καμία παρέα, 
όσο ωραία κι αν 
ήταν στην εποχή της, 
δεν θα είναι 
εδώ για πάντα.
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ΣΥΛΛΟΓΙΚO EΡΓΟ
Ακολουθώ το βαθύ μου χτυποκάρδι: 
100+ ιστορίες μικρομυθοπλασίας εμπνευ-
σμένες από το έργο του Νίκου Καζαντζάκη
Επιμέλεια: Γιάννης Φαρσάρης
Eκδ. Μουσείο Καζαντζάκη (2023), σελ. 142
   
Την περασμένη άνοιξη το Μουσείο Νίκου 
Καζαντζάκη διοργάνωσε με επιτυχία ∆ια-
δικτυακό Εργαστήριο Μικρομυθοπλασίας 
με την καθοδήγηση του συγγραφέα Γιάννη 
Φαρσάρη. Οι συμμετέχοντες/ουσες είχαν 
την ευκαιρία να γνωρίσουν τον συναρπαστικό κόσμο της υπερ-μικρής 
αφηγηματικής φόρμας (micro-fiction) μέσα από τέσσερις διαδικτυα-
κές συναντήσεις. Σήμερα, το Μουσείο μάς παρουσιάζει το ψηφιακό 
βιβλίο: «Ακολουθώ το βαθύ μου χτυποκάρδι: 100+ ιστορίες μικρο-
μυθοπλασίας εμπνευσμένες από το έργο του Νίκου Καζαντζάκη» με 
επιλογή από τις ιστορίες μικρομυθοπλασίας που συνέγραψαν οι συμ-
μετέχοντες/ουσες του εργαστηρίου. Όπως αναφέρει στο εισαγωγικό 
σημείωμα της ψηφιακής αυτής έκδοσης η διευθύντρια του Μουσείου 
Νίκου Καζαντζάκη, Μαριλένα Μηλαθιανάκη, στο πλαίσιο του εορτα-
σμού των 40 χρόνων από την ίδρυσή του Μουσείου, με εκδηλώσεις 
Τέχνης και Λόγου εμπνευσμένες από τον καζαντζακικό λόγο και δη-
μιουργούς από τον τόπο του, υποδέχτηκε με χαρά την πρόταση του 
Γιάννη Φαρσάρη, εκπαιδευτικού και συγγραφέα, για ανοιχτό σεμινάριο 
δημιουργικής γραφής ιστοριών μικρομυθοπλασίας. Ακολούθησαν τη 
ρηξικέλευθη ιδέα του να ενώσουν ψηφιακά εκατοντάδες ανθρώπους 
από όλη την Ελλάδα και το εξωτερικό, οι οποίοι μέσα από διαδικτυα-
κές συναντήσεις των δύο μηνών, υπό την καθοδήγηση του αντάλλαξαν 
δημιουργικά ιδέες, κουλτούρες, εμπνεύσεις και δημιουργικότητα. Η 
συλλογή των ιστοριών που δημιουργήθηκαν από αυτό το ταξίδι παρου-
σιάζεται στην ψηφιακή αυτή έκδοση με σκοπό να ταξιδέψουν ελεύθε-
ρα στο διαδίκτυο. 
Το βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library. Επι-
σκεφθείτε το www.read-library.com για πληροφορίες και περισσότε-
ρα βιβλία. Άδεια διανομής: Creative Commons BY-NC-ND.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Την Κυριακή, 8 Οκτωβρίου 2023, 
δημοσιεύτηκε στην εφημερίδα 
αυτή –είχε σταλεί δέκα μέρες νω-
ρίτερα– το κείμενό μου «Εβραϊκό 
κράτος ή κράτος του Ισραήλ;», 
επικριτικό για την ακροδεξιά κυ-
βέρνηση Νετανιάχου, που η πολι-
τική της συνιστά, έγραφα, απειλή 
για τη δημοκρατία στο κράτος του 
Ισραήλ αλλά και για την ειρήνη 
στην περιοχή. Την προηγούμενη 
ακριβώς της δημοσίευσης, λίγο 
πριν από την αυγή, εκδηλώθηκε 
η επίθεση της Χαμάς, ημέρα Σάβ-
βατο, κατά τη χαρμόσυνη εορτή 
της Σιμχάτ Τορά, πενήντα χρόνια 
ακριβώς μετά την έναρξη του πο-
λέμου του Κιπούρ (6 Οκτωβρίου 
1973) – η μέρα ήταν διαλεγμένη. 
Θα ευχόμουν να ήταν πρακτικά 
δυνατό να δημοσίευα τη μέρα 
εκείνη ένα κείμενο υπεράσπισης 
του Ισραήλ και όχι ένα κείμενο 
επίκρισης της κυβέρνησής του, 
από το οποίο πάντως δεν αλλάζω 
ούτε κεραία. Επιμύθιο σε αυτή τη 
μικρή δημοσιογραφική ιστορία: 
επιβεβαιώνεται για άλλη μια φο-
ρά ότι τίποτε στην περιοχή αυτή 
δεν είναι σταθερό, όλα είναι ευ-
μετάβολα και απρόβλεπτα. Η Μέ-
ση Ανατολή δεν ησυχάζει. Τη μια 
μέρα γράφεις κάτι και την άλλη 
μέρα ανατρέπεται. Τα επιρρήματα 
«ποτέ» και «πάντα» έχουν πολύ 
μικρότερη σημασία εκεί από ό,τι 
γενικώς στα ανθρώπινα. 

Οσα εξελίσσονται έκτοτε στην 
περιοχή μού επιβάλλουν να επα-
νέλθω (γράφω το βράδυ της 29ης 
Οκτωβρίου 2023 και ενώ έχει ήδη 
ξεκινήσει η χερσαία επίθεση του 
Ισραήλ). ∆εν θα συζητήσω τα πο-
λεμικά γεγονότα ή τις διπλωματι-
κές ενέργειες, που αλλάζουν άλ-
λωστε από ώρα σε ώρα. Θα σταθώ 
στο ίδιο το πρόβλημα, που χρονί-
ζει άλυτο και αποτελεί την πηγή 
όσων συμβαίνουν σήμερα – και 
θα συμβούν και αύριο, ξανά και 
ξανά. Το πρόβλημα έχει δύο πτυ-
χές: δίκαιη λύση του Παλαιστινι-
ακού και σταθερή ασφάλεια του 
κράτους του Ισραήλ· οι δύο αυτές 
πτυχές είναι απολύτως αλληλέν-
δετες. Θα αρχίσω από τη Χαμάς, 
που η αποτρόπαιη ενέργειά της 
πυροδότησε την τελευταία κρί-
ση. Το τρομοκρατικό χτύπημα 
της Χαμάς της 7ης Οκτωβρίου 
εναντίον αμάχων είναι απολύτως 
δίχως προηγούμενο στην ιστορία 
του κράτους του Ισραήλ. Η ημερο-
μηνία αυτή θα μείνει στη συλλο-
γική μνήμη του εβραϊσμού δίπλα 
σε πολλές άλλες αποφράδες μέρες 

διωγμού, και είναι ασφαλώς η πιο 
μαύρη μέρα φονικού αντιεβραϊ-
κού μίσους μετά το Ολοκαύτωμα.

Η Αριστερά
Πέρα από τη συζήτηση αν η 

Χαμάς είναι ή δεν είναι τρομο-
κρατική οργάνωση, εκείνο που 
κυρίως έχει σημασία για το πρό-
βλημα που συζητάμε εδώ είναι 
ότι η Χαμάς δεν θέλει λύση του, 
θέλει μόνο τον αφανισμό του Ισ-
ραήλ. ∆εν μπορώ να μην προσθέ-
σω ότι ακούω με μεγάλη έκπληξη 
ανθρώπους της ελληνικής (ΚΚΕ, 
ΜέΡΑ25) και της διεθνούς Αρι-
στεράς να υπερασπίζονται ουσι-
αστικά τη Χαμάς και να υπερθε-
ματίζουν ταυτόχρονα υπέρ της 
λύσης των δύο κρατών, χωρίς να 
αντιλαμβάνονται την αντίφασή 
τους, αφού η Χαμάς είναι φανα-
τικά αντίθετη στη λύση αυτή και 
σε κάθε άλλη. Η Χαμάς δηλώνει 
επίσημα ότι θέλει τον αφανισμό 
των Εβραίων και τη δημιουργία 
ενός και μόνο αραβικού ισλαμι-
στικού κράτους. ∆εν μπορώ να 
μην παρατηρήσω επιπλέον ότι 
στον λόγο τους ζει και βασιλεύ-
ει ο αιωνόβιος αντισημιτισμός, 
που σήμερα φοράει τη λεοντή 
του αντισιωνισμού και της υπε-
ράσπισης των καταπιεσμένων λα-

ών. ∆εν είναι, φευ, μόνο σε αυτά 
τα περιβάλλοντα όπου διαπιστώ-
νουμε πόσο δυσεκρίζωτος είναι 
ο αντισημιτισμός από τα μυαλά 
και τις ψυχές των ανθρώπων, ό,τι 
και αν λένε τα χείλη τους. 

Από την άλλη, το Ισραήλ, με 
όλες τις κυβερνήσεις του μετά 
το 2000 έως τη σημερινή Ακρο-
δεξιά του Νετανιάχου, ακολου-
θεί τη γραμμή της διατήρησης 
του παλαιστινιακού ζητήματος 
σε χαμηλή ένταση, ώστε να συ-
νεχίζει τους εποικισμούς στη ∆υ-
τική Οχθη και να διευρύνει ένα 
καθεστώς απαρτχάιντ στο εσω-
τερικό. Παράλληλα προσπαθεί να 
αναδιαμορφώσει τον γεωπολιτικό 
χάρτη της Μέσης Ανατολής μέσω 
της συνάψεως οικονομικών συμ-
μαχιών με αραβικά  κράτη. Με 
άλλα λόγια, ούτε το Ισραήλ θέλει 
λύση. Αφήνω στην άκρη την Πα-
λαιστινιακή Αρχή, που βρίσκεται 
σε παρατεταμένη χειμερία νάρ-
κη, αφερέγγυα και υπό έλεγχο.

Η Χαμάς επιχείρησε την 
εγκληματική ενέργεια της 7ης 
Οκτωβρίου για να αναγκάσει το 
Ισραήλ να κάνει αυτό που είναι 
υποχρεωμένο να κάνει και πα-
ρακολουθούμε καθημερινά στις 
οθόνες – ποιο κράτος θα έπρατ-
τε διαφορετικά; Αποτέλεσμα: η 
τρομοκρατική επίθεση της Χαμάς 
διέκοψε επ’ αόριστον την πορεία 
εξομάλυνσης των σχέσεων του 
Ισραήλ με τη Σαουδική Αραβία 
και ακύρωσε κάθε απόπειρα επί-
λυσης της κρίσης στη Μέση Ανα-
τολή που θέλει να παρακάμπτει 
το παλαιστινιακό ζήτημα. Η πο-
λιτική ασφάλειας που πρότεινε 
στην ισραηλινή κοινωνία ο Νε-
τανιάχου, ο «κύριος Ασφάλεια», 
κατέρρευσε, η Ακροδεξιά αποδεί-

χτηκε ανίκανη να εγγυηθεί την 
ασφάλεια του Ισραήλ. Επιπλέον, 
κάθε μέρα που περνάει το Ισραήλ 
χάνει όλο και περισσότερο τη δι-
εθνή κοινή γνώμη (δεν μιλώ για 
την κοινή γνώμη των μουσουλ-
μανικών κοινωνιών, που είναι 
εκ των προτέρων χαμένη). Ο,τι 
και αν πετύχει το Ισραήλ στρα-
τιωτικά, ακόμη και αν ισοπεδώ-
σει όλη τη Γάζα, δεν θα οδηγήσει 
πουθενά. Η λύση, αν υπάρχει, εί-
ναι πολιτική. Η επίθεση της Χα-
μάς επανέφερε με άγριο τρόπο 
το παλαιστινιακό στο προσκή-
νιο και έδωσε νέα τροπή σε αυ-
τό που πάντα ξέραμε, ότι δηλαδή 
καμία ειρήνη στην περιοχή δεν 
είναι εφικτή χωρίς δίκαιη λύση 
του Παλαιστινιακού. ∆ύο είναι 
οι κύριες προτάσεις για τη λύση 
του: δύο χωριστά κράτη ή ένα με 
δύο εθνότητες. Και οι δύο λύσεις 
είναι σήμερα αδύνατες. Στη ∆υτι-
κή Οχθη και στην Ανατολική Ιε-
ρουσαλήμ ζουν 700.000 έποικοι. 
Τι θα κάνει το Ισραήλ με όλους 
αυτούς, φανατικούς και ένοπλους, 
που το ίδιο εγκατέστησε εκεί; Και 
πώς θα ζήσουν μαζί –στην προο-
πτική της άλλης λύσης, του ενός 
κράτους με δύο έθνη– άνθρωποι 
που τους χωρίζει το αίμα, όχι γενι-
κά και αόριστα, αλλά το αίμα του 
παιδιού τους, του πατέρα τους, 
της μάνας τους; 

Ολα τα σχέδια λύσης είναι σή-
μερα κάστρα πάνω στην άμμο. Οι 
Παλαιστίνιοι, από τη μια, απορρί-
πτοντας ή υπονομεύοντας κάθε 
λύση και προβάλλοντας μαξιμα-
λιστικές αξιώσεις, και το Ισραήλ, 
από την άλλη, που, τυφλωμένο 
από την αλαζονεία της δύναμης, 
δεν αντιλαμβάνεται ότι η κύρια 
ασπίδα προστασίας του είναι ένα 
ανεξάρτητο και ελεύθερο παλαι-
στινιακό κράτος στα σύνορά του, 
έχουν οδηγήσει τα πράγματα σε 
πλήρες αδιέξοδο. 

Με όσα γράφω εδώ, μπορεί 
κάποιος να θεωρήσει ότι τηρώ 
τη βολική στάση των ίσων απο-
στάσεων. ∆ιόλου, απλώς απελπί-
ζομαι, γιατί, όσο μπορώ να κρίνω, 
δεν βλέπω στον ορίζοντα τίποτε 
ελπιδοφόρο, αλλά μοναχά αδιέξο-
δο, (αυτο)καταστροφική τύφλω-
ση και χυμένο αίμα αθώων. ∆εν 
είναι η πρώτη φορά στην Ιστορία 
ούτε θα είναι η τελευταία. Ταιριά-
ζει να κλείσω με το πολύ γνωστό 
ευφυολόγημα του Κόνραντ Αντε-
νάουερ: «Ιστορία είναι το σύνο-
λο όσων θα μπορούσαν να είχαν 
αποφευχθεί».

Ο Nίκος Ξένιος γεννήθηκε στο 
Χαρτούμ και μεγάλωσε στην Αθή-
να. Σπούδασε Φιλοσοφία στο Ρέ-
θυμνο και στην École des Hautes 
Études en Sciences Sociales στο 
Παρίσι. Διδάσκει στο Μουσικό 
Σχολείο Αλίμου και συνεργάζε-
ται με τη βιβλιοφιλική ιστοσελί-
δα bookpress.gr. Είναι μέλος της 
Εταιρείας Ελλήνων Συγγραφέων. 
Ως διδάκτωρ της Πολιτικής Φιλο-
σοφίας δημοσίευσε μελέτες και 
ανακοινώσεις σε διεθνή συνέδρια. 
Η συλλογή διηγημάτων του «Το 
άχτι» (Φαρφουλάς) προτάθηκε 
από το περιοδικό «Διαβάζω» για 
το βραβείο πρωτοεμφανιζόμενου 
πεζογράφου 2011. Από τις εκδό-
σεις Κριτική κυκλοφορούν τα μυ-
θιστορήματά του «Το κυνήγι του 
βασιλιά Ματθία» (2017) και «Τα 
σπλάχνα» (2019). Η «Αλλοτεκοί-
τη» (Κριτική) είναι το νέο του μυ-
θιστόρημα.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «∆ένομαι πολύ εύκολα» του Ερ-
βέ λε Τελιέ (εκδόσεις  Opera), το 
«Πόλεμος και πόλεμος» του Λάζλο 
Κρασναχορκάι (εκδόσεις Πόλις) και  
μια συνέντευξη του Φρανκ Ράντατς 
όπου «Στον Λαβύρινθο ο Θεόδωρος 
Τερζόπουλος συναντά τον Χάινερ 
Μύλλερ» (εκδόσεις Κείμενα). 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέ-
ρον στοιχείο που μάθα-
τε πρόσφατα χάρη στην 
ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οτι τα στοιχεία της φύ-
σης αντιλαμβάνονται 
πλήρως όλα όσα συμ-
βαίνουν στην ανθρώπινη 
κοινωνία (Ολγκα Τοκάρ-
τσουκ, «Οδήγησε το αλέ-
τρι σου πάνω από τα οστά 
των νεκρών»).

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Την «Ντάμα Πίκα» του Αλέξανδρου 
Πούσκιν (εκδόσεις Σύγχρονη Επο-
χή).
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Ιδανική αναγνωστική συνθήκη είναι 
κάθε περίοδος κατά την οποία δεν 
γράφω.
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Οχι. Ενοχές νιώθω μόνο για τους 
πολέμους και τις αδικίες στον κό-
σμο.
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Ο πλούσιος συναισθηματικός κό-
σμος των ηρώων, ιδίως όταν είναι 
αντιφατικός.
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Αφέντρα και κυρά μου» του 
Φρανσουά Ανρί Ντεζεράμπλ (εκδό-
σεις Opera).
Μπορεί ο άνθρωπος να επιβιώ-
σει μακριά από τη φύση; Κι αν 
ναι, πώς;
Ο άνθρωπος μπορεί να επιβιώσει 
μακριά από τη φύση μόνο έχοντας 
διαρκή επίγνωση του πόσο εξαρτά-
ται από αυτήν.
Ποιος είναι ο ρόλος της δημοσιο-
γράφου στην ιστορία σας;
Η δημοσιογράφος στο μυθιστό-

ρημά μου λειτουργεί ως δι-
αμεσολαβήτρια μεταξύ 
ηρώων και αναγνώ-
στη: έρχεται για να 
συλλέξει τις αντι-
κρουόμενες αφη-
γήσεις όσων εμπλέ-
κονται στην ιστορία, 
ώστε να προτείνει, 
κατόπιν, τη δική της 

εκδοχή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΡΗΤΙΩΤΗΣ
Ο χειραγωγός 
εκδ. Μελάνι, σελ. 428

 
Σε μια πολιτεία διαφορετική από τη 
δική μας υπάρχει η Αυταρχία, ένα 
απολυταρχικό καθεστώς με ηγέ-
τη τον Αγό (ταγός, αλλά και άγος). 
Εκεί πέρα, ο πρύτανης ενός πανε-
πιστημίου, τυχαίνει, παραδόξως 
για τα καθ’ ημάς, να είναι χειρα-
γωγός. Ο τελευταίος επωμίζεται 
την αφήγηση στο πρόσφατο μυ-
θιστόρημα του Σταύρου Κρητιώ-
τη. Μη γνωρίζοντας ποιο νόημα 
να αποδώσει στο «εγώ», αναδιφά 
εγχειρίδια ψυχολογίας, απ’ όπου 
αλιεύει τη λέξη «κοινωνιοπαθής». 
Αναγνωρίζει πως τον οιστρηλατεί 
ένας άμετρος ναρκισσισμός, πως 
έχει μεγάλη ιδέα για τον εαυτό 
του, ενώ δεν έχει συνείδηση, έχει 
εμμονή με την εξουσία, τον δια-
κατέχουν η αίσθηση της ανωτε-
ρότητας και η φαντασίωση της 
απεριόριστης ισχύος, κατατρύ-
χεται από φιλοδοξίες μεγαλείου 
και μολονότι δεν έχει «εγώ», εί-
ναι εγωκεντρικός. Αυτός λοιπόν 
ο άνθρωπος αναζητά έναν συγ-
γραφέα που θα γράψει την αυ-
τοβιογραφία του. Εχουν περάσει 
πολλά χρόνια από τότε που ένα 

παιχνιδιάρικο λογοτεχνικό φά-
ντασμα με το ψευδώνυμο Σταύ-
ρος Κρητιώτης μάς διαπαιδαγώ-
γησε στο είδος του κέντρωνα, 
μια συρραφή ετερόκλητων κει-
μένων, ερανισμένων από δάνεια 
βιβλία, που απηχούν μια πλασμα-
τική ενότητα. Και τώρα και με 
έναν κέντρωνα 
καταπιάνεται ο 
Κρητιώτης, προ-
σφέροντας στον 
χειραγωγό του 
πολυειδή νήματα 
για να συνυφάνει 
τον ιστό της ιστο-
ρίας του. «Ξεχω-
ρίζω [...] στα βι-
βλία που πέφτουν 
στα χέρια μου τις 
φράσεις εκείνες 
που μου μιλούν 
και που στέκο-
νται μπροστά μου 
σαν καθρέφτες· ανακαλύπτω εκεί 
το πραγματικό μου πρόσωπο».

Φαντασιώνεται τον εαυτό του 
σαν μια διαρκώς ευμετάβλητη 
μορφή, φτιαγμένη από τις λέξεις 
των άλλων. «∆εν είμαι παρά μια 
ρευστή προσωπίδα, μια ευμετά-
βλητη άδεια μάσκα, που παίρνει 
το σχήμα που θέλω να βλέπουν 

οι άλλοι». Τονίζει στον αφανή 
γραφιά πως το βιβλίο του θα εί-
ναι ένα συμπίλημα, ένα σύνθεμα 
μυθευμάτων, διαστρεβλώσεων 
και αντιγραφών. Τον προειδο-
ποιεί πως η μυθολογημένη ζωή 
του οφείλει να διαστέλλεται σαν 
μωσαϊκό και να συστρέφεται 

σαν παλίμψηστο, 
όντας σύμφυρμα 
ετερογενών μυθο-
πλαστικών αφη-
γήσεων, που θα 
πλαστογραφούν 
και την ίδια στιγ-
μή θα αναδεικνύ-
ουν το αδιερεύνη-
το «εγώ». Θέλει ο 
αναγνώστης να 
νιώσει αιχμάλω-
τος της ιστορίας, 
πιασμένος στον 
ιστό της, παρα-
πλανημένος από 

τη φενάκη της αράχνης, τον 
ιστό του ψεύδους. Η αυτομυ-
θοπλασία θα εξαίρει το ύπατο 
επίτευγμα του χειραγωγού, να 
καταστεί καθεστώς και απόλυ-
τη αυθεντία.

∆ιά του ασύστολου στόματος 
του αφηγητή, ο Κρητιώτης διε-
κτραγωδεί απολαυστικά την εν-

δοπανεπιστημιακή κακοδαιμο-
νία. Αναμφίβολα σπαρταριστά 
τα κομμάτια αυτά, αλλά κάπως 
εξόφθαλμα. Γενικότερα, όλη η 
σύνθεση της αφήγησης δείχνει 
άψυχη, αφού εκείνο που προέχει 
είναι η έννοια της κατασκευής. 
Επειδή, όμως, γνωρίζουμε εξαρ-
χής τα στάδια και τα υλικά του 
κατασκευαστικού σχεδίου, το 
τελικό κατασκεύασμα δεν εντυ-
πωσιάζει ιδιαίτερα.

Ο χειραγωγός, νομίζοντας 
πως με πνευματώδεις τεχνικές, 
περίτεχνες εξαπατήσεις, δόλιες 
αποκολλήσεις και επικολλήσεις, 
θα διασκέδαζε την κοινοτοπία 
της έγγραφης ζωής του, αναθέ-
τει στον αφανή συγγραφέα να 
αντιγράψει την αντιγραφική μέ-
θοδο του Κρητιώτη. Οι διαγώ-
νιες διαγραμμίσεις στις σελίδες 
θα μπορούσαν να υποδηλώνουν 
διαγραφές, αποκυήματα λογο-
κλοπής, θα μπορούσαν όμως και 
να είναι τα ιστία ενός αόρατου 
ιστού. Περισσότερο, βέβαια, συμ-
βαδίζουν με την αντίληψη της 
λογοτεχνίας ως επιτηδευμένου, 
εξεζητημένου παιγνίου. Εδώ θα 
αντιγράψω τον Κρητιώτη: «Αν 
κάποιος κάνει τον έξυπνο δεν 
γράφει καλή λογοτεχνία».

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Ποίος ήτον ο γραφεύς του εαυτού του

Φονικό, τύφλωση και αδιέξοδο

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Το πρόβλημα έχει 
δύο πτυχές: δίκαιη λύ-
ση του Παλαιστινιακού
και σταθερή ασφάλεια 
του Ισραήλ· οι δύο 
αυτές πτυχές είναι απο-
λύτως αλληλένδετες.

Το αγόρι από τον Λίβανο, με το «όπλο» στο χέρι, συμμετέχει σε διαδήλω-
ση υπέρ των Παλαιστινίων. Η κορδέλα, στο κεφάλι του, γράφει «Χαμάς». 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΝΙΚΟ ΞΕΝΙΟ

Μύλλερ» (εκδόσεις Κείμενα). 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέέ--
ρον στοιχείο που μάθα-
τε πρόσφατα χάρη στην
ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οτι τα στοιχεία της φύ-
σης αντιλαμβάνονται
πλήρως όλα όσα συμ-
βαίνουν στην ανθρώπινη 
κοινωνία (Ολγκα Τοκάρ-
τσουκ, «Οδήγησε το αλέ-
τρι σου πάνω από τα οστά 
των νεκρών»).

ΗΗ δημοσιογράφος στο μυθιστό
ρημά μου λειτουργεί ως δι-
αμεσολαβήτρια μεταξύ 
ηρη ώων και αναγνώ-
στη: έρχεται για να 
συλλέξει τις αντι-
κρουόμενες αφη-
γήσεις όσων εμπλέ-
κονται στην ιστορία, 
ώστε να προτείνει, 
κατόπιν, τη δική της 

εκδοχή.

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Συνέντευξη στον 

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο δρ Ανδρέας Πίττας, πρόεδρος του 
∆.Σ. Οργανισμού Πολιτιστικής 
Πρωτεύουσας της Ευρώπης - Λε-
μεσός 2030 μιλάει στην «Κ» για 
την απόφασή του να αναλάβει 
ενεργό ρόλο στη διεκδίκηση του 
χρίσματος από τη γενέτειρα πόλη 
του, λέγοντας πως τον ενδιαφέρει 
το παρόν και το μέλλον της πόλης 
του και πώς αυτά διαμορφώνο-
νται για το καλό των ανθρώπων 
της: «πιστεύω ότι ο Πολιτισμός 
μπορεί να διαδραματίσει μεγά-
λο ρόλο στην ολική ανάπτυξη, 
την εξέλιξη –όχι μόνο την οικο-
νομική– μιας πόλης, η διεκδίκη-
ση του τίτλου της ΠΠτΕ, του ση-
μαντικότερου ίσως πολιτιστικού 
θεσμού της Ευρώπης, αποτελεί 
για μένα ένα στόχο με τον οποίο 
ταυτίζομαι».
–Γιατί αποφασίσατε να ανα-
λάβετε ενεργό ρόλο στη διεκ-
δίκηση του τίτλου της ΠΠτΕ;

–Η ερώτησή σας είναι αρκε-
τά εύστοχη: Ενώ δυστυχώς εί-
μαι ένας πολίτης που εργάζεται 
ακόμα πολύ και μάλιστα από 2-3 
διαφορετικές επάλξεις, δέχτηκα 
την πρόσκληση να ηγηθώ της 
προσπάθειας για τη Λεμεσό, επει-
δή γεννήθηκα εδώ (η οικογένειά 
μου από το 1870, εξ όσων γνωρί-
ζω, ήταν πάντοτε στη Λεμεσό), 
είμαι δηλαδή ένας γνήσιος Λε-
μεσιανός με μεγάλη αγάπη για 
την πόλη μου. Ο σκοπός λοιπόν 
δικαιολογεί την προσπάθεια. Ταυ-
τόχρονα πιστεύω πως η Λεμεσός 
είχε και έχει μια πολύ μακρά ιστο-
ρία με τα πολιτιστικά, ένα μέρος 
της ιστορίας αυτής παρακολού-
θησα μεγαλώνοντας. Η Λεμεσός 
ευτύχησε να έχει προσωπικότη-
τες ειδικά στα γράμματα, τη λο-
γοτεχνία αλλά και τη μουσική 
που την κατέτασσαν ανάμεσα 
στις πρώτες πόλεις της Κύπρου. 
Πολλούς από τους ανθρώπους αυ-
τούς που υπήρξαν πρωτοπόροι, 
που πρωτοστάτησαν κατά τον 
εικοστό αιώνα είχα την τύχη να 
γνωρίσω και προσωπικά. Πέρα 
ωστόσο από τα βιώματά μου, που 
με συνδέουν αναντίρρητα με τη 
Λεμεσό, με ενδιαφέρει το παρόν 
και το μέλλον της πόλης μου και 
πώς αυτά διαμορφώνονται για 
το καλό των ανθρώπων της. Και 
επειδή πιστεύω ότι ο Πολιτισμός 

μπορεί να διαδραματίσει μεγά-
λο ρόλο στην ολική ανάπτυξη, 
την εξέλιξη –όχι μόνο την οικο-
νομική– μιας πόλης, η διεκδίκη-
ση του τίτλου της ΠΠτΕ, του ση-
μαντικότερου ίσως πολιτιστικού 
θεσμού της Ευρώπης, αποτελεί 
για μένα ένα στόχο με τον οποίο 
ταυτίζομαι.
–Η πόλη έχει έντονη πολιτι-
στική κίνηση, είναι στοίχημα 
η προσέλκυση των Λεμεσια-
νών να γίνουν μέρος της Λε-
μεσού 2030;

–Η διεκδίκηση του τίτλου της 
Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της 
Ευρώπης υπερβαίνει πιστεύω την 
όποια πολιτιστική κίνηση. Αυτό 
που επιχειρείται σήμερα από τον 
Οργανισμό ΠΠτΕ Λεμεσός 2030 - 
Υποψήφια Πόλη, είναι να τοποθε-
τήσει τον πολιτισμό με την ευρεία 
σημασία του στο επίκεντρο της 
ζωής της πόλης. Στόχος μας είναι 
να προσελκύσουμε όχι μόνο τους 
Λεμεσιανούς, αλλά και όλες /ους 
τους κατοίκους της πόλης, ακόμα 
και αυτούς που νιώθουν Λεμεσια-
νοί και ας μην κατοικούν εδώ, να 
τους πείσουμε όχι μόνο να ακο-
λουθήσουν, αλλά να συμμετά-
σχουν σε αυτή τη διαδρομή δι-
εκδίκησης, συν- διαμορφώνοντας 
έτσι την πρόταση της Λεμεσού. 
Το ζητούμενο σε αυτή τη φάση 
της προετοιμασίας είναι να προσ-
διορίσουμε την πόλη που θέλουν 
οι κάτοικοί της, αυτή του σήμερα, 
αλλά και αυτή για τα επόμενα 10, 

20 χρόνια... Για αυτό προσκαλού-
με όλες/ους να έρθουν κοντά, να 
συμμετάσχουν. Ο Οργανισμός εί-
ναι ανοιχτός να ακούσει, να αφου-
γκραστεί τον παλμό της πόλης, να 
δει πως «φαντάζονται» την πόλη 
τους οι Λεμεσιανοί.

–Έχετε πει πως τα πλεονεκτή-
ματα της πόλης είναι πολλά, 
μπορείτε να μας πείτε μερικά;

–Η Λεμεσός διαχρονικά υπήρ-
ξε και εξακολουθεί να είναι μια 
ανοιχτή πόλη, γεωγραφικά, πο-
λιτιστικά, πνευματικά. Μια πόλη 

με μεγάλη εξωστρέφεια, μια πο-
λυπολιτισμική πόλη, συγκεντρώ-
νει ίσως τον μεγαλύτερο αριθμό 
ξένων, μόνιμων και μη κατοίκων 
που ζουν και εργάζονται εδώ. Επι-
πλέον είναι μία πολύ ζωντανή 
πόλη, που συγκεντρώνει μεγάλο 
δημιουργικό και πολιτιστικό κε-
φάλαιο, μεγάλες λαϊκές γιορτές, 
καθώς και πολλές και σημαντι-
κές εστίες παραγωγής καινοτό-
μων ιδεών και οικονομικών επι-
τευγμάτων. Μια πόλη με μακρά 
ιστορία και πολιτισμό, αλλά ταυ-
τόχρονα και δυναμική σύγχρονη 
πολιτιστική ζωή. Μια πόλη που 
χάρη στη θάλασσα, την ανοιχτο-
σύνη της, τις επιρροές που δέχε-
ται, εξελίσσεται, προσαρμόζεται, 
προχωρά…
–Και ποια είναι τα τρωτά της 
Λεμεσού που πρέπει να διορ-
θωθούν προκειμένου αυτή να 
γίνει μια σύγχρονη πολιτιστι-
κή πόλη;

–Αναμφίβολα η μεγάλη ανά-
πτυξη των τελευταίων δύο δε-
καετιών έχει δημιουργήσει χά-
σματα και ανισότητες, γεγονός 
που την καθιστά ενδεχομένως 
λιγότερο φιλική προς ευάλωτες 
ομάδες, καθώς και στη νεότε-
ρη γενιά. Όλο και περισσότε-
ρες ομάδες κατοίκων δεν έχουν 
πρόσβαση στις αποφάσεις που 
επηρεάζουν την πόλη και ανα-
πόφευκτα τις ζωές τους. Η πόλη 
αλλάζει σύμφωνα με την αισθη-
τική μερικών και εδώ θα ήθελα 
βασικά να υπογραμμίσω τα μο-
ντέλα αρχιτεκτονικής που ακο-
λουθήσαμε τα τελευταία χρόνια: 
μοντέλα ξενόφερτα των υψηλών 
πύργων και των ουρανοξυστών 
που θυμίζουν εξωμεσογειακές 
περιοχές, εντελώς ξένες προς τα 
δικά μας μέτρα.
–Θεωρείτε πως ο δημόσιος 
χώρος στη Λεμεσό είναι κτή-
μα των πολλών ή αυτός κατα-
κερματίζεται και αποκλείεται 
στον βωμό ιδιωτικών συμφε-
ρόντων;

–Είναι ένα από τα θέματα που 
συζητείται έντονα στον Οργανι-
σμό και στις επαφές του με όλους 
τους κατοίκους της πόλης. Ο κα-
τακερματισμός του δημόσιου χώ-
ρου, ο αποκλεισμός συχνά και η 
αποξένωση, στερούν από τους 
κατοίκους της πόλης τη δυνατό-
τητα του μοιράσματος, της συ-
νάντησης, της σύνδεσης και της 

ανταλλαγής. Προσπάθειά μας εί-
ναι η Λεμεσός να παραμείνει μια 
ανοιχτή πόλη, μια πόλη την οποία 
να χαίρονται ισότιμα όλοι οι κά-
τοικοι της και αυτό προϋποθέτει 
ανοιχτούς, προσβάσιμους δημό-
σιους χώρους. 
–Νομίζετε πως η πολιτιστική 
αναβάθμιση μπορεί να αναχαι-
τίσει την άναρχη ανάπτυξη 
που παρατηρείται στη Λεμε-
σό τα τελευταία χρόνια;

–Ο πολιτισμός, οι τέχνες, οι δη-
μιουργοί μπορούν να θέσουν ερω-
τήματα, να δώσουν απαντήσεις 
αλλά κυρίως, να επηρεάσουν συ-
μπεριφορές και νοοτροπίες. Ενδε-
χομένως μπορούν να προτείνουν 
και εναλλακτικές λύσεις, αλλά για 
την υλοποίηση τους χρειάζονται 
πολιτικές και μακροπρόθεσμοι 
σχεδιασμοί, αναμφίβολα και ση-
μαντικοί οικονομικοί πόροι. 
–Μπορεί ο πολιτισμός να κα-
ταστεί ανάχωμα στις οικονο-
μικές και κοινωνικές ανισό-
τητες μιας πόλης;

–Ο πολιτισμός και κατά συνέ-
πεια οι εκφάνσεις του, οι τέχνες, 
τα γράμματα μπορούν να σμικρύ-
νουν αποστάσεις, να γεφυρώσουν 
διαφορές, ή ακόμα και να κατα-
στούν ανάχωμα στις όποιες ανι-
σότητες. Για το σημείο αυτό είμαι 
πεπεισμένος.
–Κύριε Πίττα, πώς θέλετε να 
είναι η Λεμεσός μετά από 10 ή 
και περισσότερα χρόνια;

–Το έχω νομίζω ήδη απαντή-
σει. Θα ευχόμουν με εργαλείο τον 
πολιτισμό, η Λεμεσός να παρα-
μείνει μια πόλη ανοιχτή, χωρίς 
διαχωρισμούς, εξωστρεφής, αλ-
λά και ταυτόχρονα δημιουργική. 
Μια σύγχρονη πράσινη πόλη, η 
οποία μέσα από ένα μακροπρό-
θεσμο στρατηγικό σχεδιασμό να 
δημιουργήσει εκείνες τις προϋ-
ποθέσεις για την ανάπτυξη του 
δημιουργικού και πολιτιστικού 
της τομέα. Μια πόλη στην οποία 
η οικονομική ανάπτυξη να συ-
νοδεύεται από την πνευματική, 
η οποία να αντανακλάται στις 
ζωές των κατοίκων της. Ταυτό-
χρονα η Λεμεσός να καταστεί η 
πόλη των μουσείων, των τεχνών, 
μια πράσινη πόλη με το λιγότερο 
δυνατό θόρυβο και στην οποία οι 
κάτοικοι της θα κινούνται εύκο-
λα με ένα καλύτερο οδικό δίκτυο 
και βιώσιμους τρόπους μαζικής 
διακίνησης.

Συνέντευξη στον 

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο συνθέτης Σταμάτης Σπανουδά-
κης έρχεται στην Κύπρο για δύο 
συναυλίες στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ 
Λευκωσίας, με τίτλο «Για τον Αλέ-
ξανδρο», μαζί με τον Βασίλη Σα-
λέα με το κλαρίνο του. Ερωτώμε-
νος ο κ. Σπανουδάκης αν υπάρχει 
η απόλυτη μουσική απαντάει πως 
απόλυτη μουσική είναι αυτή που 
αγαπάει, υπηρετεί και συνεχίζει 
να μαθαίνει: «Ενώπιος ενωπίω, ο 
συνθέτης και οι ήχοι του». Όσο 
για τι ενέπνευσε τη συναυλία 
που γέμισε ασφυκτικά το Ωδείο 
Ηρώδου Αττικού στην Αθήνα τον 
περασμένο μήνα λέει πως είναι 
τρεις, ο Μακεδόνας παππούς του, 
από τη πλευρά της μητέρα του, 
το αίμα που κυλάει στις φλέβες 
του, και η αγάπη του στον Χρι-
στό και στην Ορθοδοξία.
–«Για τον Αλέξανδρο», ποιες 
είναι οι καταβολές αυτής της 
συναυλίας και της έμπνευσης;

–Είναι τρεις, νομίζω. Η πρώ-
τη ο παππούς μου, από τη μητέ-
ρα μου, Μακεδόνας από το Μο-
ναστήρι, που μας μεγάλωσε με 
τους ήρωες, τους αγωνιστές κ.λπ. 
Η δεύτερη, το αίμα που κυλάει 
στις φλέβες μου, που πάντα αφου-

γκράζομαι με προσοχή και αγώνα. 
Και η τρίτη, η αγάπη μου στον 
Χριστό και την Ορθοδοξία, που 
μ’ έκαναν να βλέπω την Ελλάδα 
του πριν, του τώρα και του ερχό-
μενου σαν μια αδιάσπαστη αλυ-
σίδα ελπίδας, περηφάνειας αλλά 
και αστείρευτη πηγή εμπνεύσεως.
–Υπάρχει ένα νήμα που ενώ-
νει την ελληνική μουσική… 
από το χθες έως το σήμερα;

–Ίσως. Αλλά πολύ υπόγεια. 
Απόδειξη είναι η ύπαρξή μου στη 
σημερινή μουσικοστιχουργική 
πραγματικότητα. ∆εν προέρχομαι 
από τις προηγούμενες «σχολές» 
ελληνικού τραγουδιού, αλλά είμαι 
κάτι σαν «έθνος ανάδελφον» μέ-
σα σ’ αυτές. Οι επιρροές μου εί-
ναι γενικά τρεις: η ροκ μουσική, 
η κλασική και η βυζαντινή. Θα 
τις βρείτε και τις τρεις στα διά-
φορα ήδη μουσικής μου, άλλοτε 
αγκαλιασμένες και άλλοτε πολε-
μώντας υπόγεια για επικράτηση.
–Τι σημαίνει να είναι κάποιος 
συνθέτης ή στιχουργός; Είναι 
μια μοναχική πορεία, σε αντί-
θεση με αυτή του ερμηνευτή;

–Εννοείται. Ο συνθέτης, ο στι-
χουργός, πρέπει ιδανικά να απο-
ζητά τη μοναξιά και όχι τον κό-
σμο, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. Ο 
τραγουδιστής, το αντίθετο. ∆ύο 
διαφορετικοί κόσμοι, απαραίτη-
τοι, όμως, και οι δύο για ένα επιτυ-
χημένο τραγούδι. Ευτυχώς, όμως, 
καθόλου χρήσιμοι στη σκέτη μου-
σική, που εγώ αγαπάω.
–Υπάρχει η απόλυτη μουσική 
και αν ναι ποια είναι αυτή;

–Αυτή που αγαπάω, υπηρετώ 
και συνεχίζω να μαθαίνω. Ενώ-
πιος ενωπίω, ο συνθέτης και οι 
ήχοι του. Ή: «Ένα όνειρο γεμάτο 

φως, μια γαλανόλευκη σε ήχο, / 
μια θάλασσα σε νότες και το ύψι-
στο, ίσως, / μια ακρόπολη σε ένα 
απλό, παιδικό / και όμως μεγαλει-
ώδες μειδίαμα.».
–Αισθάνεστε πως κάνετε μου-
σική που έχει πρόσημο πο-
λιτικό;

–Αν πολιτικό εννοείτε την πί-
στη στον Χριστό, στην πατρίδα 
και την οικογένειά μου, ναι. Αλ-
λιώς, όχι.
–Τι σημαίνει μουσική αλήθεια 
για τον Σταμάτη Σπανουδάκη; 

–Λόγος υπάρξεως, λόγος επα-
φής με τον Θεό και γιατρικό της 
μοναξιάς και της μελαγχολίας
–Τι σημαίνει τελικά ελληνι-
κότητα, κύριε Σπανουδάκη;

–Το ποθούμενον
–Μαζί σας και ο Βασίλης Σα-
λέας με το κλαρίνο του, υπάρ-
χουν όρια στις μουσικές συ-
ναντήσεις;

–Απολύτως κανένα. Μόνο η λο-
γική και οι κανόνες βάζουν όρια. 
Και τα δύο πολύ ανεπαρκείς σύμ-
βουλοι σε θέματα υπέρλογα.

Πληροφορίες: Σταμάτης 
Σπανουδάκης «Για τον Αλέξαν-

δρο»: Σάββατο 11 & Κυριακή 12 Νο-
εμβρίου, ∆ημοτικό Θέατρο Λευκωσί-
ας, ώρα 8:30 μ.μ.

Είμαι ένας γνήσιος Λεμεσιανός
«Η διεκδίκηση του τίτλου της ΠΠτΕ αποτελεί για μένα ένα στόχο με τον οποίο ταυτίζομαι» λέει ο δρ Ανδρέας Πίττας

Ο συνθέτης  πρέπει ιδανικά να αποζητά τη μοναξιά 
Ο Σταμάτης Σπανουδάκης επιστρέφει στο Διεθνές Φεστιβάλ Λευκωσίας με τη συναυλία «Για τον Αλέξανδρο» και μιλάει στην «Κ»

«Αυτό που επιχειρείται σήμερα από τον Οργανισμό ΠΠτΕ Λεμεσός 2030 - Υπο-
ψήφια Πόλη, είναι να τοποθετήσει τον πολιτισμό με την ευρεία σημασία του 
στο επίκεντρο της ζωής της πόλης» λέει ο δρ Ανδρέας Πίττας πρόεδρος του 
∆.Σ. Οργανισμού Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της Ευρώπης - Λεμεσός 2030.

Θα ευχόμουν με εργα-
λείο τον πολιτισμό, η 
Λεμεσός να παραμείνει 
μια πόλη ανοιχτή, χωρίς 
διαχωρισμούς, εξωστρε-
φής, αλλά και ταυτόχρο-
να δημιουργική.

Οι επιρροές μου είναι 
γενικά τρεις: η ροκ μου-
σική, η κλασική και η 
βυζαντινή. Θα τις βρείτε 
και τις τρεις στα διάφορα 
ήδη μουσικής μου.

«Οι επιρροές μου είναι γενικά τρεις: η ροκ μουσική, η κλασική και η βυ-
ζαντινή. Θα τις βρείτε και τις τρεις στα διάφορα ήδη μουσικής μου, άλλοτε 
αγκαλιασμένες και άλλοτε πολεμώντας υπόγεια για επικράτηση» λέει ο Στα-
μάτης Σπανουδάκης στην «Κ».
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Της ΝΑΣΙΑΣ ΔΙΟΝΥΣΙΟΥ 

Ολόκληρο το έργο του Αλμπέρ 
Καμύ –μυθιστορηματικό, δρα-
ματουργικό, ιδεολογικό– για το 
οποίο τιμήθηκε το 1957 με ένα 
από τα δικαιότερα Νόμπελ Λο-
γοτεχνίας στην ιστορία του θε-
σμού περιστρέφεται γύρω από το 
ερώτημα: «Ποιος ο αληθινός ρό-
λος του ανθρώπου, που έχει γεν-
νηθεί σε έναν παράλογο κόσμο, 
ποια η εξέγερσή του και ποια τα 
όριά της». Τις απαντήσεις, ωστό-
σο, ο Καμύ δεν τις αναζητεί μό-
νο στο επίπεδο του αφηρημένου, 
αλλά τις τοποθετεί στην ιστορική 
πραγματικότητά του και τις με-
τουσιώνει σε δράση και σε ήρω-
ες, με τους οποίους μπορούμε να 
συσχετιστούμε μέχρι και σήμερα. 
Άλλωστε, όπως δήλωσε ο ίδιος 
κατά την τελετή απονομής του 
Νόμπελ, η τέχνη υπηρετεί τον 
πόνο ή την ελευθερία των αν-
θρώπων – των ανθρώπων που 
υφίστανται την Ιστορία.

Στο φιλοσοφικό δοκίμιο «Ο 
Μύθος του Σισύφου» ο Καμύ υπο-
στηρίζει πως μετά τη συνειδητο-
ποίηση του παραλόγου της ζωής, 
αυτό που δίνει νόημα στην αν-
θρώπινη ύπαρξη είναι ο αγώνας 
για κατάκτηση της προσωπικής 
μοίρας. Τα μυθιστορήματα «Ο ξέ-
νος» και «Η πτώση» έρχονται να 
μορφοποιήσουν αυτή την αέναη 
μάχη του ανθρώπου να κατανοή-
σει ένα κόσμο αδιαπέραστο, που 
μονάχα σιωπά, χωρίς να παρέχει 
καμιά άλλη βεβαιότητα πέρα από 
μια αδιάκοπη υπαρξιακή μοναξιά 
ή ενοχή. Στο θεατρικό έργο «Κα-
τάσταση πολιορκίας» η ολοκλη-
ρωτική ρήξη του ανθρώπου με τη 
συνοχή και την ενότητα που θα 

έπρεπε να έχει ο κόσμος, παίρνει 
τη μορφή ενός αξιωματικού που 
επιβάλλει τον φόβο, τη σιωπή, 
την απόλυτη τάξη, την εκμηδέ-
νιση του ατόμου. 

Ο άνθρωπος οφείλει τότε να 
εξεγείρεται. Ωστόσο, η εξέγερση 
οφείλει πάντα να διαφυλάττει τη 
μοίρα της προέλευσής της, επι-
σημαίνει ο Καμύ. Έτσι, στο θεα-
τρικό έργο «Οι ∆ίκαιοι», ο Ρώσος 
τρομοκράτης Καλιάγεφ δέχεται 
να σκοτώσει τον Τσάρο, αρνεί-
ται, όμως, σθεναρά να δεχτεί η 
ενέργειά του να έχει «παράπλευ-
ρες απώλειες». «Το να σκοτώνεις 

παιδιά είναι ατιμία» λέει ο Καλιά-
γεφ, «κι αν μια μέρα, όσο ζω εγώ, 
η επανάσταση έκανε πέρα την 
τιμή, τότε θα ξέκοβα απ’ αυτήν». 
Αυτά τα λόγια επαναλαμβάνονται 
από τον Ταρού, έναν από τους 
πρωταγωνιστές στο μυθιστόρη-
μα «Η πανούκλα»: «∆εν ήθελα να 
είμαι ένας καταραμένος, αυτό εί-
ναι όλο. Όλοι κατέχονται από δο-
λοφονική μανία και δεν μπορούν 
να κάνουν διαφορετικά. Εγώ του-
λάχιστον θα αρνιόμουν να δώσω 
την παραμικρή δικαιολογία –την 
παραμικρή, με καταλαβαίνετε– σ’ 
αυτό το αηδιαστικό μακελειό».

Η «Πανούκλα» παρουσιάζει σε 

πρώτο επίπεδο την επέλαση μιας 
πανδημίας, εντούτοις οι συμβο-
λισμοί της παραπέμπουν στην 
επέλαση του ναζισμού. Αυτό που 

ο Καμύ μάς καλεί να συνειδητο-
ποιήσουμε είναι πως ο βάκιλος 
της πανούκλας δεν πεθαίνει, ού-
τε εξαφανίζεται ποτέ, πως ο κα-

θένας μας τον κουβαλάει μέσα 
του και γι’ αυτό απαιτείται όχι 
απλώς αντίσταση, αλλά και μια 
διαρκής επαγρύπνηση. Ο πρω-
ταγωνιστής, γιατρός Ριέ, δηλώ-
νει χαρακτηριστικά: «Όταν βλέ-
πει κανείς την αθλιότητα και την 
οδύνη που προκαλεί αυτή η μά-
στιγα, πρέπει να είναι τρελός, τυ-
φλός ή δειλός για να ενδώσει σ’ 
αυτήν». Και προσθέτει: «Θα είναι 
πάντα εφήμερες οι νίκες, το ξέ-
ρω. Όμως αυτός δεν είναι λόγος 
για να πάψω να αγωνίζομαι». Κι 
ας είναι η πανούκλα μια ήττα δί-
χως τέλος. 

Το ένστικτο του θανάτου 
Στο φιλοσοφικό του έργο «Ο 

επαναστατημένος άνθρωπος» ο 
Καμύ προσπαθεί να προσδιορί-
σει τα όρια της (κάθε) επανάστα-
σης, υποστηρίζοντας σθεναρά 
πως «εξέγερση που καταλήγει 
στον φόνο χάνει το δικαίωμά της 
να λέγεται εξέγερση, κατρακυλά 
στην παραζάλη της τυραννίας ή 
της δουλείας, παραδίδεται στο 
ένστικτο του θανάτου που κινεί 
την ιστορία, γίνεται το άλλοθι 
νέων τυράννων». «Ο επαναστά-
της», υπογραμμίζει, «δεν απαιτεί 
το δικαίωμα να καταστρέψει την 
ύπαρξη και την ελευθερία του άλ-
λου. ∆εν ταπεινώνει κανένα. Την 
ελευθερία που ζητεί τη διεκδικεί 
για όλους, εκείνην που αρνείται, 
την απαγορεύει σε όλους. ∆εν 
είναι μόνο σκλάβος ενάντια σε 
αφέντη, αλλά και άνθρωπος ενά-
ντια σ’ έναν κόσμο με αφέντες 
και σκλάβους. Η εξέγερση, μό-
νο απαιτώντας την ενότητα της 
ανθρώπινης υπόστασης, μετα-
τρέπεται σε δύναμη ζωής και όχι 
θανάτου, λογική δημιουργίας και 

όχι καταστροφής. Η λογική του 
επαναστάτη θέλει να υπηρετή-
σει τη δικαιοσύνη, ώστε να μην 
προσθέσει αδικίες στην αδικία 
της ανθρώπινης μοίρας». 

Όταν εκτυλισσόταν ο πόλεμος 
στην Αλγερία, χώρα καταγωγής 
του Καμύ, ο ίδιος αρνήθηκε να 
δικαιολογήσει τόσο την τρομο-
κρατική βία των Αράβων, όσο και 
την υπέρμετρη καταστολή από 
μέρους των Γάλλων, και έκανε έκ-
κληση για ανακωχή, για πολιτικό 
διάλογο, για ειρηνική συνύπαρ-
ξη. Για τον Καμύ, η τρομοκρατία 
εξηγείται παντού και πάντα από 
τη μοναξιά και την έλλειψη ελ-
πίδας. Γι’ αυτό και επέμενε πως 
είναι αναγκαίο να κατανοήσει 
κανείς το δίκαιο του αντιπάλου 
του, να δημιουργήσει ένα κοινό 
χώρο μνήμης, να καταθέσει τη 
μαρτυρία του για να βγάλει από 
την απομόνωση τις πληγωμένες 
αναμνήσεις, να σφυρηλατήσει 
τελικά μια κοινή μνήμη. 

«Ο σκοπός αγιάζει τα μέσα;» 
ερωτά ο Καμύ, κι απαντά: «Πολύ 
πιθανόν. Ποιος όμως θα αγιάσει 
τον σκοπό; Σε τούτη την ερώτη-
ση, που η ιστορική σκέψη αφήνει 
μετέωρη, η εξέγερση απαντά: τα 
μέσα», και τούτη η σκέψη διατη-
ρεί ακέραιη τη δύναμη, την αξία 
και την επικαιρότητά της μέχρι 
εδώ, μέχρι και σήμερα, καθώς μια 
νέα φριχτή αιματοχυσία εκτυλίσ-
σεται ξανά δίπλα μας.

Το παραπάνω κείμενο είναι 
σύνοψη της παρουσίασης από 
την εκδήλωση «Γιατί ο Καμύ σή-
μερα», που πραγματοποιήθηκε 
από το Βιβλιοτρόπιο στο Θέατρο 
Ριάλτο στις 25 Οκτωβρίου 2023.

Η κα Νάσια Διονυσίου είναι συγγραφέας.

Γιατί διαβάζουμε Αλμπέρ Καμύ σήμερα
Η εξέγερση οφείλει πάντα να διαφυλάττει τη μοίρα της προέλευσής της, επισημαίνει ο Γαλλοαλγερινός συγγραφέας

Ο Καμύ κατά την τελετή 
απονομής του Νόμπελ, 
δήλωσε πως η τέχνη 
υπηρετεί τον πόνο ή την 
ελευθερία των ανθρώπων 
– των ανθρώπων που 
υφίστανται την Ιστορία.

Στο έργο του «Ο επαναστατημένος άνθρωπος» ο Καμύ προσπαθεί να προσ-
διορίσει τα όρια της (κάθε) επανάστασης, υποστηρίζοντας σθεναρά πως «εξέ-
γερση που καταλήγει στον φόνο χάνει το δικαίωμά της να λέγεται εξέγερση.
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Fingernails ���
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Χρήστος Νίκου
Ερμηνείες: Τζέσι Μπάκλεϊ, 
Ριζ Αχμεντ, Τζέρεμι Αλεν Γουάιτ

 
Μετά το εντυπωσιακό ντεμπού-
το του με τα «Μήλα», ο Χρήστος 
Νίκου επιστρέφει, αυτή τη φορά 
με μια καθαρά αγγλόφωνη παρα-
γωγή της Apple TV στην οποία 
συμμετέχει και η σπουδαία Κέιτ 
Μπλάνσετ. Πρωταγωνίστρια εδώ 
είναι η υποψήφια για Οσκαρ Τζέ-
σι Μπάκλεϊ, στον ρόλο της Αν-
νας, μιας νέας κοπέλας η οποία 
έχει βρει την πραγματική αγά-
πη στο πρόσωπο του Ράιαν (Τζέ-
ρεμι Αλεν Γουάιτ), όπως άλλω-
στε αποδεικνύεται και από μια 
επαναστατική τεχνολογία που 
τεστάρει τη συμβατότητα των 
ζευγαριών. Εκείνη ωστόσο δια-
τηρεί ακόμη τις αμφιβολίες της, 
οι οποίες θα ενταθούν όταν πιά-
νει δουλειά σε ένα ινστιτούτο 
που πραγματοποιεί ακριβώς αυ-
τού του είδους τους ελέγχους. 
Εκεί γνωρίζει και τον γοητευτι-
κό Αμίρ, για τον οποίο θα νιώ-
σει αμέσως μια αυθόρμητη έλξη.

Αναπτύσσοντας μια ιδέα που 
δεν μπορεί παρά να φέρει στο 
μυαλό τον «Αστακό» του Γιώρ-
γου Λάνθιμου, ο Χρήστος Νίκου 
βαδίζει στον δικό του, λιγότερο 
ίσως ευφάνταστο, αλλά εξίσου 
ενδιαφέροντα αφηγηματικό δρό-
μο. Κι εδώ έχουμε επί της ουσίας 
να κάνουμε με μια εναλλακτική 
πραγματικότητα, όπου η ευτυ-
χία ή η δυστυχία κάθε ζευγαριού 
εξαρτάται από το περίφημο τεστ, 
το οποίο αποδεικνύει αν ο έρω-
τάς τους είναι αμοιβαίος, μονό-
πλευρος ή τελείως ανύπαρκτος. 
Μέσα στο ινστιτούτο μάλιστα 
τα ζευγάρια κάνουν μια σειρά 
από ασκήσεις προκειμένου να 
ενισχύσουν τον δεσμό τους και 

να «αποδείξουν» την αφοσίω-
σή τους, προτού διεκδικήσουν 
το πολυπόθητο πιστοποιητικό.

Οπως στα «Μήλα», έτσι κι εδώ 
το μαύρο χιούμορ και η ειρω-
νεία έχουν την τιμητική τους, 
με αποκορύφωμα την ίδια τη δι-
αδικασία του τεστ, η οποία πε-
ριλαμβάνει το ξερίζωμα ενός... 
νυχιού (χωρίς αναισθησία) από 
καθέναν ενδιαφερόμενο. Γενικό-
τερα ο Νίκου μοιάζει από τη μια 
να αποθεώνει και από την άλλη 

να κανιβαλίζει τον ρομαντισμό 
και ειδικότερα τη σύγχρονη εκ-
δοχή του – το «ταίριασμα», για 
παράδειγμα, που γίνεται στις 
εφαρμογές ραντεβού. Ολοφά-
νερα αυτό είναι το βασικό ζή-
τημα –των σύγχρονων σχέσεων 
δηλαδή– που απασχολεί τον Ελ-
ληνα κινηματογραφιστή, σε ένα 
φιλμ με αρκετά καλό ρυθμό, αλ-
λά κάπως προβλέψιμη εξέλιξη.

Δυνατό χαρτί
Από την άλλη, μεγάλο ατού 

της ταινίας είναι σίγουρα οι ερ-
μηνείες των τριών πρωταγω-
νιστών· τόσο εκείνη της Τζέ-
σι Μπάκλεϊ όσο και του επίσης 
οσκαρικού Ριζ Αχμεντ («Sound 
of Metal»), καθώς και του ταχέ-
ως ανερχόμενου Τζέρεμι Αλεν 
Γουάιτ, που έγινε περισσότερο 
γνωστός μέσα από την επιτυχη-
μένη σειρά «The Bear».

Η ζωή στον πλανήτη μας
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2023)
Σκηνοθεσία: Ανταμ Τσάπμαν
Αφήγηση: Μόργκαν Φρίμαν

Μια εντυπωσιακή σειρά ντοκιμα-
ντέρ του Netflix, με τον Στίβεν 
Σπίλμπεργκ στην παραγωγή, αφη-
γείται την πορεία της ζωής στη Γη 
μέσα στα δισεκατομμύρια έτη. Μέ-
σα από οκτώ «χορταστικά» επει-
σόδια, η οικεία φωνή του Μόρ-
γκαν Φρίμαν μάς ξεναγεί σε έναν 
πλανήτη, σε αρκετές περιπτώσεις 
πολύ διαφορετικό από αυτόν που 
βλέπουμε σήμερα γύρω μας. Από 
την εμφάνιση των πρώτων έμβι-
ων όντων στους ωκεανούς μέχρι 
την κυριαρχία των δεινοσαύρων 
και τις εποχές των παγετώνων, 
φυσικό περιβάλλον και... κάτοικοι 
ζωντανεύουν στην οθόνη, χάρη 
στην κορυφαία τεχνολογία ειδι-
κών εφέ της περίφημης Industrial 
Light and Magic. 

Το στούντιο που δημιούργησε 
το 1975 ο Τζορτζ Λούκας, προκει-
μένου να παραγάγει τα εφέ για τον 
«Πόλεμο των Αστρων», αναπλάθει 
επί της ουσίας από το μηδέν έναν 
ολόκληρο κόσμο ή, αλλιώς, το 99% 

των ζωικών και φυτικών ειδών που 
έχουν υπάρξει στον πλανήτη και 
έχουν σήμερα εξαφανιστεί. Από 
τα ταπεινά φύκια των θαλασσών 
μέχρι τους πελώριους τυραννόσαυ-
ρους, η ζωή στον πλανήτη παρου-
σιάζεται με τρόπο εντυπωσιακό, 
ξεκινώντας από τους... κανόνες 
της: προσαρμοστικότητα, ανταγω-
νισμός, ανθεκτικότητα. Αυτοί εί-
ναι που περιγράφονται στο πρώτο 
επεισόδιο, με παραδείγματα τόσο 
από την ελάχιστη κλίμακα του κυτ-
τάρου όσο και από τη μέγιστη ενός 
κατακλυσμιαίου γεγονότος όπως 
η πρόσκρουση του αστεροειδούς 
που εξαφάνισε τους δεινοσαύρους. 

Ο διαφορετικός 
κ. Κόπερφιλντ ���
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: Αρμάντο Ιανούτσι
Ερμηνείες: Ντεβ Πάτελ, 
Χιου Λόρι, Τίλντα Σουίντον

 
Από την πλατφόρμα του Ertflix 
επιλέγουμε μια δημιουργική δια-
σκευή του κλασικού παραμυθιού 
του Τσαρλς Ντίκενς, διά χειρός 
του ανατρεπτικού Αρμάντο Ιανού-
τσι. Ο μικρός Ντέιβιντ μένει ορφα-

νός νωρίς στη ζωή. Καταδικασμέ-
νος να δουλεύει σκληρά μαζί με 
άλλα παιδιά στο εργοστάσιο του 
άκαρδου πατριού του, θα το σκά-
σει με προορισμό το σπίτι μιας εύ-
πορης θείας. Η εκκεντρική γυναί-
κα (Τίλντα Σουίντον) και ο ακόμη 
πιο εκκεντρικός φίλος της, κύριος 
Ντικ (Χιου Λόρι), θα τον συντρο-
φεύσουν στο εξής, καθώς προσαρ-
μόζεται σε μια νέα κοινωνική προ-
σωπικότητα, μαθαίνει «τρόπους» 
και γνωρίζει τον έρωτα, ενώ προ-
σπαθεί να πραγματοποιήσει το 
όνειρό του να γίνει συγγραφέας. 
Ο Ιανούτσι ξεκινά από την ατμό-
σφαιρα εποχής, φέρνοντας ταυ-
τόχρονα στο προσκήνιο την πιο 
χιουμοριστική πλευρά του βιβλίου 
του Ντίκενς. Μια σειρά από κατα-
στάσεις και χαρακτήρες επιχει-
ρούν –και σε μεγάλο βαθμό το κα-
ταφέρνουν– να δώσουν ανάλαφρο 
τόνο, ακόμη και όταν όσα περιγρά-
φονται είναι μάλλον δραματικά, 
αν όχι τραγικά. Γενικότερα η και-
νούργια γραφή της ιστορίας είναι 
επιτυχημένη, κυρίως χάρη στην 
αφοσιωμένη ερμηνεία του Ντεβ 
Πάτελ («Slumdog Millionaire») 
στον πρωταγωνιστικό ρόλο.

Συνεχίζοντας το αφιέρωμά του στη 
Μαρία Κάλλας, ο ∆ήμος Αθηναί-
ων παρουσίασε σε συνεργασία με 
την Κρατική Ορχήστρα Αθηνών 
την όπερα «Οι Πουριτανοί» του 
Βιντσέντζο Μπελίνι. Το έργο δό-
θηκε σε συναυλιακή μορφή στο 
θέατρο Ολύμπια για μία και μόνη 
βραδιά στις 14 Οκτωβρίου. 

Οι «Πουριτανοί» παρουσιάζο-
νται σχετικά σπάνια στις μέρες 
μας, κυρίως λόγω της δυσκολίας 
εξεύρεσης τενόρου ικανού να 
αποδώσει τον πρωταγωνιστικό 
ρόλο του Αρτούρο. Ο Μπελίνι 
προβλέπει μια σειρά από ακραία 
ψηλές νότες, ψηλά ντο και ρε, 
ακόμη και ένα κόντρα-φα προς 
το τέλος της όπερας. Η νότα αυ-
τή βρίσκεται σημαντικά ψηλότε-
ρα από το ψηλό ντο που σήμερα 
αποτελεί το όριο –ή τον ευσεβή 
πόθο– των περισσότερων τενό-
ρων. Ακόμη και εάν τα όργανα 
της ορχήστρας χορδιστούν χα-
μηλότερα, όπως συνέβαινε την 
εποχή του Μπελίνι, οι νότες αυ-
τές παραμένουν ακραίες. Ωστό-
σο, εκείνη την εποχή δεν απο-
δίδονταν με στεντόρειο τρόπο 
όπως συνηθίζεται σήμερα, αλλά 
με ένα είδος κεφαλικής φωνής 

ή φαλσέτο. Ο λόγος ήταν ότι οι 
συγκεκριμένες νότες δεν εμφα-
νίζονται στα ηρωικά ξεσπάσματα 
του Αρτούρο, αλλά στις λυρικές 
στιγμές και συχνά με φευγαλέο 
τρόπο, δηλαδή με σύντομες μου-
σικές αξίες. Επομένως, ο Μπελίνι 
δεν τις χρησιμοποιεί ως επίδειξη 
ισχύος και τεστοστερόνης, αλλά 
ως εκφραστικό στοιχείο. Η αι-
σθητική της δικής μας εποχής, 
όμως, απαιτεί να αποδίδονται πα-
ρατεταμένα και με ισχυρή φωνή. 

Αυτό έκανε και ο Τζον Οσ-
μπορν, ο οποίος ερμήνευσε τον 
Αρτούρο στην Αθήνα. Ο Αμερικα-

νός τενόρος ανήκει στους πολύ 
λίγους που σήμερα διαθέτουν τις 
απάνθρωπες αυτές νότες. Πιο ση-
μαντικό, όμως, είναι ότι κατέχει 
την αισθητική του τραγουδιού 
του ρομαντικού μπελ κάντο, δη-

λαδή τον τρόπο να ξετυλίγει τις 
ατέρμονες μουσικές φράσεις του 
Μπελίνι και την τέχνη να τους 
δίνει παλμό και ζωή αυξομειώ-
νοντας τη δυναμική. Το τραγού-
δι του ήταν απολαυστικό και οι 

κορυφαίες νότες πρόσθετο δώ-
ρο. Τον Τζόρτζιο τραγούδησε με 
ωραία φωνή και πλαστικότητα 
στη μελωδική γραμμή ο Αργεντι-
νός βαθύφωνος Ναουέλ ντι Πιέ-
ρο. Πλάι του ο Ουκρανός βαρύτο-

νος Γιούρι Σαμοΐλοφ ως Ρικάρντο 
φανέρωσε άριστα όσα οφείλει, 
ειδικά η πρώτη του άρια, στη 
μουσική του Ροσίνι. Με ισχυ-
ρή φωνή ωραίου ηχοχρώματος 
και δεξιοτεχνική άνεση προσέ-

φερε μια δραματική, αρρενω-
πή ερμηνεία και έδειξε προς το 
μέλλον και προς τη μορφή που 
θα πάρουν ρόλοι σαν αυτόν του 
αντίζηλου βαρύτονου εραστή 
από συνθέτες όπως ο Βέρντι.

Ως Ελβίρα η Χριστίνα Πουλί-
τση έδωσε τον καλύτερο εαυτό 
της, ανταποκρινόμενη στη δεξι-
οτεχνική μουσική με σιγουριά, 
τέχνη και λαμπερές ψηλές νότες. 
Το καλλιεργημένο και με απο-
χρώσεις τραγούδι της απέδωσε 
την αγωνία αυτής της ηρωίδας 
που στο μεγαλύτερο μέρος της 
όπερας έχει χάσει τα λογικά της.

Με ωραίες φωνές είχαν στε-
λεχωθεί οι μικρότεροι ρόλοι, η 
Ενρικέτα της Μάρθας Σωτηρί-
ου, ο Γκουαλτιέρο του Γιώργου 
Παπαδημητρίου και ο Μπρούνο 
του Σάχι Ράτια.

Την Κρατική Ορχήστρα Αθη-
νών και τη Χορωδία του ∆ήμου 
Αθηναίων (διδασκαλία: Σ. Μπε-
ρής) διηύθυνε με επιτυχία ο Αλ-
φόνς Σεμέν, σε μια λειτουργική 
εκδοχή της όπερας με ελάσσο-
νες περικοπές από την έκδοση 
του Παρισιού αλλά με το τελικό 
ρόντο για την υψίφωνο από την 
εκδοχή της Νάπολης.

Ταξίδι στον πλανήτη Γη με ξεναγό τον Μόργκαν Φρίμαν

Συναυλιακοί «Πουριτανοί» του Μπελίνι στην Αθήνα

Ερωτας με
πιστοποίηση
από την κορυφή
έως τα νύχια
Η ευτυχία στα χέρια της τεχνολογίας

Ο Αμερικανός 
τενόρος Τζον Οσμπορν 
απέδωσε με λυρισμό 
τον απαιτητικό 
ρόλο του Αρτούρο.

Σε κάποιο μέλλον, 
ένα «τεστ» θα αρκεί για 
να βρει κανείς τον έρωτα 
της ζωής του. Ομως, 
η αγάπη δεν ήταν, 
ούτε θα γίνει ποτέ, 
μια τόσο απλή και 
ανώδυνη διαδικασία.

Η Τζέσι Μπάκλεϊ με τον Ριζ Αχμεντ σε σκηνή του «Fingernails», μιας παραγωγής της Apple TV την οποία σκηνοθετεί ο Χρήστος Νίκου.

Ισορροπημένο ήταν το κουαρτέτο που ερμήνευσε τους «Πουριτανούς» στο θέατρο Ολύμπια.
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HOME CINEMA

Κριτική ΝΙΚΟΣ Α. ΔΟΝΤΑΣ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Εντυπωσιακά εφέ επιστρα-
τεύονται για να αναπαραστή-
σουν τη ζωή στη Γη, από το 
πρώτο κύτταρο μέχρι την κατα-
στροφή που προκάλεσε η σύ-
γκρουση με έναν αστεροειδή.

Ο Ντεβ Πάτελ ενσαρκώνει τον 
ήρωα του Ντίκενς στο «Ο δι-
αφορετικός κ. Κόπερφιλντ», 
που βρίσκεται στο Ertflix.
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Τη δεκαετί α του ’40, οι επαγγελμα-
τί ες των γραφικώ ν τεχνώ ν ά ρχισαν 
να συνειδητοποιού ν το κοινό  τους 
έ δαφος και να συσπειρώ νονται σε 
έ ναν δημιουργικό  χώ ρο που έ κτο-
τε αποκαλούμε «graphic design» 
(γραφιστική). Στο κλί μα αυτό , λί γο 
μετά  τον πό λεμο, μια παρέ α γραφι-
στώ ν (δύ ο Ελβετοί  και τρεις Γά λλοι) 
αποφά σισαν να επισημοποιή σουν 
τη δημιουργική  τους σχέ ση με τη 
θεμελίωση μιας λέ σχης με παγκό-
σμια σκοπιά, μέσα στους κύκλους 
της οποίας θα μπορούσαν να μοι-
ρά ζονται τα κοινά  ενδιαφέ ροντα 
και τη φιλί α τους. 

Αυτή  η πανεθνική  ομά δα κορυ-
φαίων σχεδιαστώ ν ονομά στηκε 
Αlliance Graphique International 
(AGI), και ό ταν ιδρύ θηκε στο Πα-
ρί σι το 1952 αριθμού σε 65 μέ λη 
από  10 χώ ρες. ∆εκαέ ξι χρό νια 
μετά , το 1968, δέ χθηκε τα δύ ο 
πρώ τα μέ λη της από  την Ελλά δα, 
τους γί γαντες του μοντέ ρνου ελ-
ληνικού ντιζά ιν Φρέ ντυ Κά ρα-
μποτ και Μιχά λη Κατζουρά κη. 
Επρεπε να περά σουν τριάντα έ ξι 
χρό νια και να φτά σουμε στο 2004 
για να προστεθεί  ακό μα έ νας Ελ-
ληνας στην εκλεκτική  αυτή  πα-
ρέ α, ο σπουδαίος γραφίστας μας 
∆ημή τρης Θ. Αρβανί της. 

Σχεδό ν δύ ο δεκαετί ες αργό τε-
ρα –μό λις πριν από έ να μή να– 
η Ελλά δα αυξά νει τα μέ λη της 
στην ΑGI, καλώ ντας στους 
κύ κλους τους τους σχεδιαστές της 
Beetroot αλλά και τον ∆ημή τρη 
Παπά ζογλου, που, ξεκινώντας 
από  τη Θεσσαλονί κη, έχουν πια 
απλώσει το πελατολό γιό τους σε 
διεθνέ ς επί πεδο και συμβολί ζουν 
την πρό σφατη μεγά λη ανά πτυξη 
της εγχώ ριας γραφιστική ς. 

Μιλή σαμε σχετικά  με τον ∆. 
Παπά ζογλου της DpS Athens –
πλέ ον μό νιμο κά τοικο Αθηνώ ν– 
ο οποί ος τα τελευταί α χρό νια 
έ χει υπογρά ψει μερικά  εμβλη-
ματικά  έ ργα, ανά μεσά τους το 
rebranding της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης της Ελλάδος και η ταυτότητα 
του Φεστιβάλ Αθηνών Επιδαύρου.

 
– Ποια ήταν η αρχική σπίθα που 
σε ενέπνευσε να ασχοληθείς με 
τη γραφιστική; 

– Η πρώτη μου επαφή με το 
αντικείμενο του σχεδιασμού ξεκι-
νάει στις αρχές της δεκαετίας του 
’90, όταν ήμουν μαθητής της Β΄ 
Λυκείου, και με αφορμή την επι-
μέλεια, τον σχεδιασμό και την έκ-
δοση μηνιαίας σχολικής εφημερί-
δας. Το ντιζάιν με την έννοια της 
επαγγελματικής αποκατάστασης 
δεν αποτέλεσε για μένα ποτέ αυτο-
σκοπό. Αυτό που ήταν ξεκάθαρο 
ήταν η ανάγκη μου να ασχοληθώ 
με κάτι που θα μπορούσε να φω-
τίσει πολλαπλές ανησυχίες και 
ενδιαφέροντά μου, όπως το κεί-
μενο και η γλώσσα, η μουσική, το 
σχέδιο ή η πολιτική, αλλά κυρίως 
κάτι που θα με κρατούσε σε μια 
διαρκή συνομιλία με την κοινωνία.

 
– Ποιοι παρά γοντες έχουν συμ-
βάλει στην άνθηση του εγχώρι-
ου ντιζάιν τα τελευταία χρόνια; 

– Σαφέ στατα ο θεσμό ς των 
Eλληνικώ ν Bραβεί ων Σχεδιασμού  
Οπτική ς Επικοινωνί ας (ΕΒΓΕ) που 
κλεί νει 20 χρό νια και που με πρω-
τεργά τη τον ∆ημή τρη Φακί νο βο-
ή θησε με καταλυτικό  τρό πο στη 
διά δοση και στην ενί σχυση της 
σημαντικό τητας του αντικειμέ-
νου του σχεδιασμού , κό ντρα στο 
μέ χρι τό τε προβληματικό  τοπί ο 
που εί χαν διαμορφώ σει οι εγ-
χώ ριες διαφημιστικέ ς εταιρεί ες, 
από ρροια του οποί ου ή ταν η ευ-
τέ λεια του σχεδιαστικού παρα-
γόμενου προϊόντος. Υπό  αυτή 
τη συνθή κη, πολλοί  δικαίως πι-
στεύ ουν πως το ντιζάιν στην Ελ-
λά δα μετρά ει μό λις δύο περί που 
δεκαετί ες. Στην πραγματικό τη-
τα ό μως υπάρχει μια πολύ  δυ-
ναμική  παρουσί α στον χώρο για 
πά νω από μισό  αιώ να, αν ανα-
λογιστού με τους σχεδιαστέ ς της 
προηγού μενης γενιά ς που δρα-
στηριοποιή θηκαν στον τό πο μας. 
Ο Θεσσαλονικιό ς σχεδιαστής 
Στέ ργιος ∆ελιαλή ς, μέ σα από  την 
αφί σα που σχεδιά ζει με αφορ-
μή  την εκδή λωση «Βλέ πω. Μι-
σό ς αιώ νας Eλληνες Γραφί στες» 
το 2004, συνοψί ζει με εξαιρετικό  
τρό πο αυτή ν την 50ετή  παρουσία 
του ντιζάιν στην Ελλά δα. Μέ σα 
από το κεί μενο-μανιφέστο που 
αποτελεί  και το βασικό  περιεχό με-
νο της συγκεκριμέ νης αφί σας, 
σταχυολογεί  σημαντικά  γεγονό τα 

και στιγμέ ς που καθό ρισαν το 
ντιζάιν στην Ελλά δα, τιμώ ντας 
παρά λληλα με χρονολογική σει-
ρά  ουκ ολί γους διεθνώ ς ανα-
γνωρισμέ νους σχεδιαστές ό πως 
οι Φρέ ντυ Καραμπό τ, Μιχάλης 
Κατζουρά κης, Κά ρολος Τσί ζεκ, 
Γιά ννης Σβορώ νος, ∆ημή τρης Θ. 
Αρβανί της, Γιά ννης Καρλό που-
λος, Θανά σης Γεωργί ου, Γιά ννης 
Κουρού δης κ.ά. Η χαρακτηριστι-
κή  πρό ταση με την οποί α ξεκινά ει 
την εξιστό ρησή  του, «[...] Μετα-
πολεμικά , εί χαμε την τύ χη της 
παρουσί ας μερικώ ν σπουδαί ων 
γραφιστώ ν στη χώ ρα μας, με 
γνώ ση, ή θος και δουλειά . [...]», 
εξακολουθεί  ακό μα και σή μερα να 
τοποθετεί  την ουσί α του ζητή μα-
τος στη σωστή  του διά σταση.

 
– Κάραμποτ, Κατζουράκης, Αρ-
βανί της και τώ ρα Παπάζογλου 
και Beetroot. Μετά  τους τρεις 
«γίγαντες» εξ Αθηνών, οι δύο 
επόμενοι Ελληνες της AGI έρ-
χονται από τη συμπρωτεύ ου-
σα. Τι συνέ βαλε στο να ανέ βει 
τό σο πολύ  η Θεσσαλονί κη στον 
χώ ρο της γραφιστικής και πώς 
ήταν τα ξεκινήματά σου εκεί; 

– Βρέ θηκα στη Θεσσαλονίκη 
στις αρχέ ς της δεκαετί ας του ’90, 
σε μια στιγμή που η πόλη ζούσε 
σε έναν έ ντονο παλμό δημιουρ-
γί ας και που τα στέ κια και οι πα-
ρέ ες αποτελού σαν το κατεξοχή ν 

ζωτικό  της κύ τταρο. Η ευκολί α 
συνύ παρξης ανθρώ πων από δι-
αφορετικά  μετερί ζια διαμό ρφω-
νε έ να δυναμικό  χώ ρο ανταλλα-
γής γνώ σεων και εμπειριώ ν. Το 
«αλισβερί σι» ά λλωστε εί ναι μί α 
λέ ξη που συνταντά με συχνά  στο 
γλωσσολογικό  ιστορικό  της συ-
μπρωτεύουσας. Για εμένα, αυτή  η 
μοναδική  συγκυρί α λειτού ργησε 
ως επιταχυντή ς γνώ σεων και ερε-
θισμά των. Εί χα την τύχη να γνω-
ρί σω καταξιωμέ νους ανθρώ πους 
από έ να ευρύ τερο φά σμα πεδί ων, 
ό πως την αρχιτεκτονική , τη μου-
σική , τη λογοτεχνί α, τις τέ χνες 
και φυσικά  το ντιζάιν. ∆ί πλα τους 
«γνώ ρισα» τον Weil, τον Coltrane, 
τον Winogrand, τον Libeskind, 
τον Paul Rand, τον Αγγελό που-
λο, ενώ  οι παρέ ες τους έ γιναν 
σύ ντομα και δικέ ς μου. Τι ά λλο 
να ζητή σει έ νας νεοαφιχθεί ς δε-
καοχτά χρονος από  μια επαρχια-
κή  πό λη στην ά γνωστη Θεσσα-
λονί κη; Με την ήδη εξαιρετική 
κληρονομιά της πόλης γύρω από 
το ντιζάιν και την τυπογραφία αλ-
λά και με πολλούς σημαντικούς 
σχεδιαστές ακόμα εν ενεργεία, η 
συζήτηση για τη γραφιστική και 
την ανάπτυξή της δεν θα μπορού-
σε παρά να βρει εκεί τον ιδανι-
κό της χώρο για να ευδοκιμήσει.

 
– Η ένταξή σου στην AGI εί ναι 
έ να γεγονό ς σημαντικό  και για 

σένα, και για τη γραφιστική  κοι-
νό τητα, αλλά και τη χώ ρα. Πώς 
σε κά νει να νιώ θεις;

– Το γεγονό ς της έ νταξή ς μου 
στο δυναμικό  των μελώ ν τής AGI 
συμπί πτει με τη συμπλή ρωση τρι-
ά ντα χρό νων εργασίας μου πά νω 
στο συγκεκριμέ νο αντικεί μενο. 
Από  το ξεκί νημά μου παρακολου-
θού σα και συνεχί ζω να παρακο-
λουθώ  τη δουλειά  και τον βί ο πολ-
λώ ν κορυφαί ων σχεδιαστώ ν του 
χώ ρου, επί σης μελών AGI, που 
με ενέ πνευσαν και συνεχί ζουν 
να αποτελούν για μένα σημεί ο 
αναφορά ς. Γι’ αυτό η χαρά  αλλά  
και η τιμή  να εί μαι ανά μεσά  τους 
εί ναι, φυσικά, πολύ μεγάλη. 

 
– Τι μπορείς να μας πεις γενικά 
για τη δουλειά  σου; Πώς δου-
λεύ εις όταν δημιουργεί ς και πώς 
θα περιέγραφες το γραφιστικό 
σου στίγμα; 

– Εξακολουθώ  να αντιλαμ-
βά νομαι την πρακτική  του σχεδι-
ασμού  όπως ακριβώ ς τη γνώ ρισα: 
ως μια αέ ναη διαλεκτική  διαδι-
κασί α, ά ρρηκτα συνδεδεμέ νη με 
τον τό πο, τη γλώ σσα, την εποχή  
και την κατά σταση της κοινω-
νί ας μέ σα στην οποί α αυτή συντε-
λεί ται. Κομμάτι αυτή ς της διαδι-
κασί ας εί ναι και η αμφισβή τηση 
κατεστημέ νων ή  σχεδιαστικώ ν 
τοτέ μ, πολλώ  δε μά λλον εκεί νων 
που δεν εξελί σσονται ή  που απο-
δεικνύ εται πως δεν λειτουργού ν 
σε ενεστώ τα χρό νο. Υπό  τη συν-
θήκη αυτή  το ντιζάιν δύ ναται 
να αποκτά  επιπλέ ον αξί ες και 
ποιό τητες, πέ ρα από εκεί νες που 
το θέ λουν να εξυπηρετεί  απλώ ς 
ανάγκες που απαιτεί  η αγορά  από  
εποχή  σε εποχή . Αποφεύ γοντας 
συνειδητά  το να εντά ξω το έ ργο 
μου πί σω από  κά ποιους πιο συ-
γκεκριμέ νους ό ρους που περι-
γρά φουν καθαρά  το αισθητικό  
ύ φος, θα έ λεγα πως η συστημα-
τική  έ ρευνα και η ανά λυση πά νω 
στο εκά στοτε αντικεί μενο, τό σο 
πριν ό σο και κατά  τη διαδικασί α 
του σχεδιασμού , εί ναι ο κοινό ς 
τό πος ό λων των εργασιώ ν.

 
– Ποια είναι η σχέση σου με τα 
τυπογραφικά στοιχεία, τα οποία 
όπως φαίνεται πρωταγωνιστούν 
στο έργο σου; 

– Αρρηκτη, και ενίοτε διαστρο-
φική. H τυπογραφία αποτελεί το 
κατεξοχήν μέσο αποτύπωσης του 
προφορικού λόγου. Η δύναμή της 
έγκειται στο να αποδίδει με εξαι-
ρετική γλαφυρότητα και αποτε-
λεσματικότητα πολιτισμικές, πο-
λιτικές, κοινωνικές, σχεδιαστικές 
αξίες, έννοιες, ιδέες και τάσεις, 
ενώ ταυτόχρονα ο λόγος ως ει-
κόνα δύναται να αποκτά κάθε 
φορά νέα υφολογικά χαρακτηρι-
στικά μέσα από τη δημιουργική 
του χρήση. Εξακολουθώ να βρί-
σκω ένα τεράστιο ενδιαφέρον 
σπουδής πάνω σε αυτό και ένα 
αχανές αλλά συνάμα γοητευτικό 
πεδίο δοκιμών.

 
– Ποια εί ναι τα σχέ διά σου για 
το μέ λλον;

– Να δω τον γιο μου, Νική τα, 
να μεγαλώ νει.

Συνέντευξη στον ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟ

Ο Δημή τρης Παπά ζογλου μιλάει στην «Κ» για τη δυναμική του σχεδίου και της γραφιστικής στην Ελλάδα

1. «ΕΠΑΝΑCΥΣΤΑΣΗ ’21». Ζητή ματα αναζή τησης συνεκτικώ ν κρί κων εθνική ς ταυτό τητας, με ό ρους σύ γχρονης οπτική ς επικοινωνί ας. Συγγραφή  και έ κδοση ∆. Παπά ζογλου. Η έ κδοση βραβεύ τηκε 
ως μί α από  τις 14 καλύ τερες για το 2022 στο Stiftung Buchkunst της Λειψί ας. 2. Εφημερί δα-πρό γραμμα προβολώ ν για το Φεστιβά λ Ταινιώ ν Μικρού  Μή κους ∆ρά μας, 2022. Η εργασί α βραβεύθηκε 
με το Αριστεί ο Τυπογραφί ας για το 2022. 3. Αφί σα για το Φεστιβά λ Αθηνώ ν Επιδαύ ρου 2021, για την παρά σταση «Οιδί ποδας», σε σκηνοθεσί α του Τόμας Οστερμάγερ. 4. Σχεδιασμός ετικέ τας σει-
ρά ς κρασιού  «SEIRADI» για λογαριασμό  του Paros Farming Community.

H τυπογραφία 
αποτελεί το κατεξοχήν 
μέσο αποτύπωσης 
του προφορικού λόγου.

Αντιλαμβά νομαι 
την πρακτική  του σχε-
διασμού  ως μια αέ ναη 
διαλεκτική  διαδικασί α, 
ά ρρηκτα συνδεδεμέ νη 
με τον τό πο, τη γλώ σσα, 
την εποχή  και την κατά -
σταση της κοινωνί ας.

«Η έ νταξή  μου στο δυναμικό  των μελώ ν τής AGI συμπί πτει με τη συμπλή ρωση τριά ντα χρό νων εργασίας μου πά νω στο συγκε-
κριμέ νο αντικεί μενο», λέει ο ∆ημήτρης Παπάζογλου και προσθέτει πως η χαρά  αλλά  και η τιμή  να βρίσκεται ανάμεσα σε μερι-
κούς από τους κορυφαίους σχεδιαστές, οι οποίοι κατά καιρούς τον ενέπνευσαν με τις ιδέες τους, εί ναι πολύ μεγάλη.

Το design είναι αμφισβήτηση
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